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Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Αναφορά στην 49η επέτειο από την αποκατάσταση της

Δηµοκρατίας, σελ. 1585 
2. Αναφορά στις καταστροφικές πυρκαγιές που πλήττουν τη

χώρα και δήλωση συµπαράστασης στους πληγέντες, στις πυ-
ροσβεστικές δυνάµεις και σε όλες τις δυνάµεις που επιχειρούν
στο πεδίο των πυρκαγιών, σελ. 1585 

3. Ανακοινώνεται επιστολή του κ. Δηµητρίου Νατσιού, Προ-
έδρου του Δηµοκρατικού Πατριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ µε την
οποία ενηµερώνει ότι ορίζει ως πρώτο αναπληρωτή - εκπρό-
σωπο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της ΝΙΚΗΣ, τον κ. Γεώρ-
γιο Ρούντα και ως δεύτερο αναπληρωτή - εκπρόσωπο τον κ.
Γεώργιο Αποστολάκη, σελ. 1622- 1623 
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1663, 1664, 1665, 1667, 1668, 1670, 1671, 1672, 1673, 1675,
1677, 1678, 1679, 1680, 1681, 1682 

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 1631, 1632 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης

και Δικαιοσύνης καταθέτει την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Εσωτερικών « Άρση περιορισµών για την εγ-
γραφή στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εκλογέων εξω-
τερικού», σελ. 1585 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,
της τροπολογίας και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών: « Άρση περιορισµών για την εγγραφή
στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εκλογέων εξωτερικού»,
σελ. 1585 - 1682 

3. Κατάθεση πρότασης νόµου: 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής

Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος και οι Βουλευτές του κόµµα-
τός του κατέθεσαν σήµερα 24.7.2023 πρόταση νόµου: «Ρυθµί-
σεις για την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος Ελλήνων που
βρίσκονται εκτός της ελληνικής επικράτειας», σελ. 1593 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ
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ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 1641
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ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 1632
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1609
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 1650

Β. Αναφορά στις καταστροφικές πυρκαγιές που πλήττουν
τη χώρα και δήλωση συµπαράστασης στους πληγέντες, στις
πυροσβεστικές δυνάµεις και σε όλες τις δυνάµεις που επι-
χειρούν στο πεδίο των πυρκαγιών

ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 1646
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 1643
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 1614, 1625
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 1658
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 1667
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 1594
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ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 1651
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 1585
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 1596
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 1681
ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ Χ. , σελ. 1670
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 1649
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 1639
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 1662
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 1630
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 1668
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 1601
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 1673
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 1616
ΚΩΤΣΗΡΑΣ Γ., σελ. 1648
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ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 1641
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ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 1639
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 1603
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 1672
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 1671
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 1587
ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ  Σ. , σελ. 1664
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΐΔΗΣ Π. , σελ. 1670
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 1665
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1585
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 1659
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 1644
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 1669
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 1677
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 1632
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1609, 1620, 1624
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 1650
ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ Α. , σελ. 1649
ΧΝΑΡΗΣ Ε. , σελ. 1679
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 1635
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1654

Γ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 1644
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 1675
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 1613, 1614, 1627, 1628
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 1648, 1649, 1650, 1653,1654, 

1655, 1656, 1657, 1658,1659, 
1660, 1662, 1663, 1664

ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 1637
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1600, 1601, 1603, 1665,1666, 

1667, 1668, 1669, 1670,1671, 
1672, 1673, 1675, 1677,1678, 
1679, 1680, 1681, 1682

ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 1678, 1679
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 1637
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 1625, 1627, 1628, 1630,1631, 
1632, 1633, 1637

ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 1633, 1634
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 1627
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1634, 1635, 1636, 1637,1638, 

1640, 1641, 1642, 1643,1644, 
1645, 1647

ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ., σελ. 1616
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1585, 1587, 1588, 1590,1592, 

1593, 1541, 1596, 1597
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 1606, 1608, 1609, 1610,1611, 

1613, 1614, 1616, 1618,1622, 
1624

ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 1597, 1632, 1633
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 1660

Δ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 1632
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 1631

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
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ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 1646
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 1643, 1644
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 1614, 1625
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 1658
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ΒΟΡΙΔΗΣ Μ., σελ. 1628, 1629, 1630
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 1637
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 1676, 1677
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ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 1666
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 1670, 1678, 1679
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 1592
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 1588
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 1651
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 1585, 1621
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 1596
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 1681, 1682
ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ Χ. , σελ. 1670
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 1649
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 1638
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν., σελ. 1628
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 1662, 1663
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 1630, 1631
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 1668
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ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 1680
ΜΑΡΙΝΟΣ Γ. , σελ. 1638
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ., σελ. 1606, 1608, 1618, 1620, 1621
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 1661, 1662
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 1641
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 1639, 1640
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 1603
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 1672
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 1671
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 1587, 1621
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 1653
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 1652
ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ  Σ. , σελ. 1664
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΐΔΗΣ Π. , σελ. 1670
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 1665
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 1627, 1645
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 1633, 1634
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 1621, 1659
ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 1593
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 1644
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 1669
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 1677
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 1663, 1664
ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ Μ. , σελ. 1657
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 1608, 1621, 1632, 1633
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1609, 1610, 1611, 1624
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 1650
ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ Α. , σελ. 1649
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 1628, 1660
ΧΝΑΡΗΣ Ε. , σελ. 1679
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 1635, 1636
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1654, 1655

ΣΤ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 1606
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 1634



Αθήνα, σήµερα στις 24 Ιουλίου 2023, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
10.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του A’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

H συνεδρίασή µας σήµερα πραγµατοποιείται σε µία ιστορική
αλλά και πολύ δύσκολη ηµέρα, ιστορική γιατί σαν σήµερα απο-
καταστάθηκε η δηµοκρατία στη χώρα µας. Η Βουλή των Ελλήνων
τιµά όσους θυσιάστηκαν και όσους αγωνίστηκαν ενάντια στη
χούντα, παλεύοντας για δηµοκρατία, ελευθερία και ανθρώπινα
δικαιώµατα.

Είναι, όµως, και δύσκολη η σηµερινή ηµέρα, αφού συνεχίζεται
η µάχη για την κατάσβεση των πύρινων µετώπων στη Ρόδο, στην
Εύβοια, στην Κέρκυρα, στην Αχαΐα. Η σκέψη µας βρίσκεται
στους κατοίκους και στους επισκέπτες που βιώνουν µία µεγάλη
οικολογική και οικονοµική καταστροφή, αλλά και στους πυρο-
σβέστες, στους εθελοντές, στα στελέχη του Λιµενικού, των Ενό-
πλων Δυνάµεων και της Αστυνοµίας, όλους όσοι δίνουν τη
δύσκολη µάχη για την κατάσβεση της φωτιάς και την αρωγή των
πληγέντων. Πιστεύω ότι εκφράζω όλες και όλους µας δηλώνον-
τας την αµέριστη συµπαράστασή µας στα θύµατα και στους πλη-
γέντες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η
Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δι-
καιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών: «Άρση περιορισµών για την εγγραφή
στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εκλογέων εξωτερικού».

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Άρση
περιορισµών για την εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς κατα-
λόγους εκλογέων εξωτερικού».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 19 Ιουλίου 2023, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία έως
δύο συνεδριάσεις, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και
των τροπολογιών. 

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 72 παράγραφος 1 εδάφιο γ’ του Κανο-
νισµού της Βουλής, µετά το τέλος της συζήτησης θα διεξαχθεί
ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής, επί του άρθρου 1, επί του
ακροτελεύτιου άρθρου, καθώς και επί του συνόλου του νοµο-

σχεδίου λόγω της ειδικής πλειοψηφίας που απαιτεί το άρθρο 51
παράγραφος 4 του Συντάγµατος.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συµφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παναγιώ-

της Θεοδωρικάκος για δεκαπέντε λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου κατ’ αρχάς να

εκφράσω την αλληλεγγύη µας και τη συµπαράστασή µας σε
όλους τους ανθρώπους, τους συµπολίτες µας, αλλά και τους επι-
σκέπτες της πατρίδας µας αυτό το διάστηµα, οι οποίοι έχουν
πληγεί τις τελευταίες ηµέρες από τις καταστροφικές πυρκαγιές
και τη µεγάλη δοκιµασία που περνάµε όλο αυτό το διάστηµα,
καθώς και την ευγνωµοσύνη µας στα στελέχη της Πυροσβεστι-
κής Υπηρεσίας, της Ελληνικής Αστυνοµίας, του Λιµενικού Σώµα-
τος, της αυτοδιοίκησης και σε όλους τους εθελοντές και σε
όλους τους πολίτες οι οποίοι έδωσαν τον καλύτερο εαυτό τους
για την αντιµετώπιση των πυρκαγιών, ιδιαίτερα για να µην υπάρ-
ξουν απώλειες σε ανθρώπινες ζωές και να είναι όσο γίνεται µι-
κρότερες οι απώλειες σε υποδοµές, περιουσίες και φυσικό
πλούτο. 

Αποτελεί ισχυρό εθνικό, πατριωτικό και δηµοκρατικό συµβολι-
σµό η επιλογή του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης να ξεκι-
νήσουµε το νοµοθετικό έργο της νέας τετραετίας µε το
νοµοσχέδιο που αίρει όλα τα εµπόδια και τις προϋποθέσεις για
την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού και αποτελεί ξεχωριστή
τιµή για εµένα να είµαι εισηγητής στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Δεν υπάρχει καλύτερος τρόπος τιµής και αναστοχασµού για τη
σηµερινή επέτειο αποκατάστασης της δηµοκρατίας στην πα-
τρίδα µας από την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου σήµερα, στις
24 Ιουλίου. Το Υπουργείο Εσωτερικών και η Κυβέρνηση ανταπο-
κρίνονται µε αυτόν τον νόµο σε ένα πάγιο αίτηµα δεκαετιών των
Ελλήνων της διασποράς, των Ελλήνων µεταναστών, του παγκό-
σµιου Ελληνισµού, σε ένα αίτηµα του συνόλου της ελληνικής κοι-
νωνίας, ώστε να µπορούν να ψηφίζουν από τις χώρες στις οποίες
ζουν, εργάζονται ή σπουδάζουν οι Έλληνες του εξωτερικού,
χωρίς περιορισµούς και χωρίς προαπαιτούµενα, µε ισότιµη
ψήφο, όπως όλοι οι Έλληνες πολίτες που κατοικούµε στο εσω-
τερικό της χώρας, όχι ως πολίτες δεύτερης κατηγορίας όπως ζη-
τούν ορισµένοι, όπως ακριβώς αν βρίσκονταν στην πατρίδα µας. 

Ταυτόχρονα, ανταποκρινόµαστε µε αυτό το νοµοσχέδιο στην
εθνική ανάγκη ενίσχυσης του παγκόσµιου Ελληνισµού σε µία
εποχή ευκαιριών, προκλήσεων, αλλά και κινδύνων, που η Ελλάδα
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έχει ανάγκη περισσότερο από ποτέ τους Έλληνες της διασπο-
ράς, όλους τους Έλληνες της διασποράς, ανεξάρτητα από την
οικονοµική τους κατάσταση, ανεξάρτητα από την κοινωνική τους
θέση, ανεξάρτητα από το φύλο και την ηλικία τους. Έχουµε
ανάγκη περισσότερο από ποτέ την ενότητα του οικουµενικού Ελ-
ληνισµού. Επιτέλους, µε αυτόν τον νόµο οι Έλληνες που ζουν
στο εξωτερικό, σπουδάζουν ή εργάζονται, ακόµα και όσοι απλά
ταξιδεύουν και τους βρίσκει εκτός της πατρίδας η εκλογική δια-
δικασία θα µπορούν να ψηφίζουν από τη χώρα στην οποία βρί-
σκονται χωρίς καµµία άλλη προϋπόθεση, εκτός από το να κάνουν
την κατάλληλη ηλεκτρονική αίτηση και να εγγραφούν στους ει-
δικούς εκλογικούς καταλόγους των Ελλήνων του εξωτερικού. 

Όλο αυτό είναι αποτέλεσµα µίας συστηµατικής προσπάθειας
που ξεκίνησε το 2019, όταν ύστερα από εξαντλητικές διαπραγ-
µατεύσεις στη Διακοµµατική Επιτροπή πετύχαµε για πρώτη
φορά να διευκολυνθεί να ψηφίζει από το εξωτερικό ένας σηµαν-
τικός αριθµός Ελλήνων. Ήταν ένα πρώτο σηµαντικό βήµα, το
οποίο ωστόσο συνοδευόταν από προϋποθέσεις που εκ των
πραγµάτων αποτελούσαν εµπόδιο, καθώς απέκλειαν έναν σηµαν-
τικό αριθµό πολιτών και ταυτόχρονα, έκαναν αρκετά δύσκολη και
τη συµµετοχή αυτών που το δικαιούνταν. Διευκολύνονταν, βε-
βαίως, ιδιαιτέρως οι νέοι άνθρωποι, η γενιά του brain drain µέχρι
την ηλικία των 30 ετών, οι οποίοι πρακτικά είχαν ήδη το δικαίωµα
να εγγράφονται χωρίς καµµία ουσιαστική προϋπόθεση στους ει-
δικούς εκλογικούς καταλόγους. Ήταν αναγκαίο να γίνει αυτό
τότε, καθώς όλοι γνωρίζετε ότι αυτοί ήταν οι συσχετισµοί εκείνης
της εποχής και το Σύνταγµα απαιτούσε και απαιτεί διακόσιες ψή-
φους και οι προϋποθέσεις αυτές είχαν τεθεί από τα κόµµατα της
αριστερής αντιπολίτευσης. 

Επίσης, το 2021 η κυβέρνησή µας, το Υπουργείο Εσωτερικών,
βλέποντας αυτή την αδικία σε βάρος των Ελλήνων του εξωτερι-
κού πήρε και πάλι την πρωτοβουλία και επιδίωξε την άρση των
περιορισµών. Δυστυχώς και τότε δεν συγκεντρώθηκε η απαραί-
τητη πλειοψηφία των διακοσίων ψήφων και στις πρόσφατες
εκλογές ήταν µόλις δεκαοκτώ χιλιάδες οι Έλληνες οι οποίοι
άσκησαν το εκλογικό τους δικαίωµα από τις χώρες διαµονής
τους από τις εκατοντάδες χιλιάδες που το δικαιούνταν, αλλά και
από τις εκατοντάδες χιλιάδες που είναι οι Έλληνες της διασπο-
ράς. 

Ωστόσο, για πρώτη φορά τη βραδιά των εκλογών όλη η Ελ-
λάδα είδε αποτελέσµατα για το εθνικό Κοινοβούλιο από κάθε
γωνιά της Γης και αυτές οι κάρτες των εκλογών που βλέπαµε
στην τηλεόραση ίσως µας άγγιξαν όλους ακόµα περισσότερο. 

Σήµερα, λοιπόν, κάνουµε πράξη την απάλειψη κάθε διάκρισης
απέναντι στους Έλληνες του εξωτερικού, µε πατριωτική, εθνική
και δηµοκρατική ευθύνη. Και αυτό οφείλεται, ασφαλώς, στην
πρωτοβουλία της Νέας Δηµοκρατίας. Οφείλεται εξίσου σε όλα
τα κόµµατα και σε όλους τους Βουλευτές που σήµερα θα ψηφί-
σουν τη νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Εσωτερικών.
Και καθώς έχει γίνει σχετική συζήτηση στην επιτροπή και είναι
φανερό ότι υπερβαίνουµε –και µάλιστα κατά πολύ- τις διακόσιες
ψήφους, πιστεύω ότι όλοι σήµερα πρέπει να συµφωνήσουµε ότι
η ψήφιση αυτού του νόµου και η εφαρµογή του από τις επόµενες
εκλογές είναι µία σηµαντική εθνική επιτυχία.

Επίσης, καθώς θέλω να είµαι απολύτως δίκαιος, θέλω να υπεν-
θυµίσω ότι σε αυτή την προσπάθεια στις προηγούµενες δύο αν-
τίστοιχες διαδικασίες του 2019 και του 2021 που
πραγµατοποιήθηκαν µε πρωτοβουλία της παράταξής µας, ήταν
η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και η Ελληνική Λύση που σταθερά
υποστήριξαν αυτό που σήµερα θα ψηφίσουµε. Η Νέα Δηµοκρα-
τία και το ΠΑΣΟΚ νοµίζω ότι µένουν σταθεροί πλήρως σε αυτή
τη θέση, η Ελληνική Λύση περιµένουµε να δούµε τι θα κάνει σή-
µερα. 

Επίσης, θέλω να σηµειώσω ότι στη συζήτηση στην επιτροπή
την υπερψήφιση επέλεξαν και άλλα τρία κόµµατα, συµβάλλοντας
στο να ξεπεράσουµε τις διακόσιες ψήφους και αυτό είναι εξαι-
ρετικά θετικό. 

Θέλω σε αυτό το σηµείο να σηµειώσω για άλλη µία φορά, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν µιλάµε για εκχώρηση δικαιώ-
µατος ψήφου. Μιλάµε για διευκόλυνση ενός δικαιώµατος
αυτονόητου που προβλέπει το Σύνταγµά µας. Μιλάµε για Έλλη-

νες που είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους. Εάν
βρίσκονταν στην Ελλάδα, θα ψήφιζαν όπως όλοι µας. Έχουν δι-
καίωµα ψήφου. Εάν πάρουν το αεροπλάνο, αν έχουν τον χρόνο,
µπορούν να έρθουν στον τόπο καταγωγής τους και να ψηφίσουν
κανονικά. 

Συνεπώς, µε αυτόν τον νόµο, µε το µοναδικό του άρθρο, τους
διευκολύνουµε και τους δίνουµε τη δυνατότητα να ψηφίσουν και
να κρατήσουν ισχυρό τον δεσµό µε την πατρίδα, γιατί εκεί που
ζουν είναι, χωρίς αµφιβολία, οι καλύτεροι εκπρόσωποι του Ελλη-
νισµού. Δεν έχει καµµία λογική να φοβάται κάποιος την ψήφο Ελ-
λήνων πολιτών. Δεν έχει καµµία λογική να διαχωρίζει κάποιος
τους Έλληνες. Δεν µπορεί εµείς να ψηφίζουµε για να εκλέγουµε
Πρωθυπουργό και εκείνοι να µην µπορούν να ψηφίζουν για να
εκλέξουν τον Έλληνα Πρωθυπουργό. Ειδικά στην εποχή µας που
οι αποστάσεις στην ενηµέρωση έχουν µηδενιστεί, έχουν καταρ-
γηθεί, από όπου και αν βρίσκεται ένας πολίτης µπορεί να µαθαί-
νει και να γνωρίζει εξαιρετικά καλά τα τεκταινόµενα και τον
δηµόσιο βίο στον γενέθλιο τόπο του. 

Γι’ αυτό, επιτρέψτε µου να σας πω ότι σε εµένα προσωπικά
είναι ακατανόητη η φοβική στάση του ΣΥΡΙΖΑ, όπως πιστεύω ότι
είναι οπισθοδροµική και η βαριά ιδεοληπτική άποψη την οποία
συνεχίζει να εκφράζει το Κοµµουνιστικό Κόµµα σε αυτό το θέµα.
Θα ήθελα να σας ζητήσω να το σκεφτείτε καλά ακόµη και σή-
µερα. Δεν πιστεύω ότι πρέπει να λείπει καµµία πολιτική δύναµη
και κανένας εκπρόσωπος του λαού µας από το σηµερινό προ-
σκλητήριο εθνικής και δηµοκρατικής ευθύνης, γιατί όλα τα κόµ-
µατα προέρχονται από τον ελληνικό λαό και λογοδοτούν στους
Έλληνες. Στους Έλληνες, τους οποίους οφείλουµε να υπηρε-
τούµε. Το να διευκολύνουµε τους πολίτες στις εκλογές να ψηφί-
ζουν είναι το ελάχιστο που µπορούµε να κάνουµε. Ξανασκεφτείτε
το, λοιπόν, έστω και τώρα.

Και µε την ευκαιρία της σηµερινής επιτυχίας για τη χώρα θέλω
να εκφράσω την άποψη ότι είναι ευχής έργο να υπάρξουν και
άλλα ζητήµατα στα οποία να επιτευχθούν -µέσα από συζητήσεις,
µέσα από ουσιαστικές συγκλίσεις και συναινέσεις σε εθνικούς
στόχους- κοινές προσπάθειες και ψήφιση νόµων από κοινού για
αλλαγές και µεταρρυθµίσεις που θα κάνουν την πατρίδα ισχυρό-
τερη και τις προοπτικές του Ελληνισµού ακόµα καλύτερες. Άλ-
λωστε, η ενότητα των Ελλήνων είναι εκ των ων ουκ άνευ
προϋπόθεση για το µέλλον µας στις δεκαετίες που έρχονται. Οι
Έλληνες ενωµένοι µπορούµε περισσότερα. Ενωµένοι µπορούµε
µε αισιοδοξία να προχωράµε σταθερά και τολµηρά µπροστά, να
αντιµετωπίζουµε τους κινδύνους και να αξιοποιούµε τις ευκαιρίες
κάθε εποχής. 

Αυτή την αντίληψη της συνεννόησης, της συνεργασίας και της
ενότητας των δυνάµεων για την πρόοδο και το µέλλον του Ελλη-
νισµού, για την ασφάλεια και την ευηµερία των Ελλήνων και της
πατρίδας µας, αποτυπώνει η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησής µας και η ψήφισή της από πλειοψηφία άνω των διακο-
σίων Βουλευτών. Λέµε όλοι µαζί δυνατά «ναι» στην ψήφο των
Ελλήνων του εξωτερικού, γιατί όλοι µαζί µπορούµε πολύ περισ-
σότερα.

Τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας µία
µεγάλη πρόκληση να κάνουµε όλοι µαζί ό,τι περνά από το χέρι
µας για να ενηµερωθούν γρήγορα και σωστά όλοι οι Έλληνες
του εξωτερικού ότι µπορούν πλέον απλά, µε µία απλή αίτηση
στην ηλεκτρονική σελίδα του Υπουργείου Εσωτερικών να ψηφί-
ζουν από τον τόπο στον οποίο βρίσκονται. Πρέπει να κάνουµε
από κοινού πραγµατικότητα τον στόχο να αυξηθεί δραστικά ο
αριθµός των Ελλήνων του εξωτερικού που ψηφίζει για την πα-
τρίδα µας. Στις επόµενες εκλογές θα πρέπει να είναι εκατοντά-
δες χιλιάδες πλέον οι Έλληνες που θα κάνουν χρήση αυτού του
δικαιώµατος. 

Γι’ αυτό πρέπει να είναι µία πρόκληση για όλους µας, για το
σύνολο των πολιτικών δυνάµεων. Είµαστε όλοι Έλληνες. Είµαστε
όλοι εξίσου πατριώτες και οφείλουµε ανεξάρτητα από το τι θα
ψηφίσει τελικά ο καθένας σήµερα, όλοι µαζί να δώσουµε τη µάχη
για την απόλυτη, καθολική και µαζική εφαρµογή αυτού του
νόµου. Και αυτός είναι ένας ισχυρός τρόπος επανασύνδεσης και
ενίσχυσης των δεσµών µας µε τους Έλληνες οµογενείς, οι οποίοι
ανοίγουν δρόµους επί δεκαετίες στις δεύτερες πατρίδες τους

1586 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αποτελώντας τους καλύτερους πρεσβευτές του Ελληνισµού. 
Με την ενότητα, µε τη δηµοκρατική συµµετοχή, µε τον σεβα-

σµό των Ελλήνων του εξωτερικού µεγαλώνουµε την Ελλάδα, την
κάνουµε ισχυρότερη, κάνουµε ισχυρότερο τον παγκόσµιο Ελλη-
νισµό. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Θοδωρικάκο και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο ειδικός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Ξανθόπουλος. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι η πρώτη Ολοµέλεια, αν δεν

απατώµαι, της νέας κοινοβουλευτικής περιόδου. Συνεδριάζει η
εθνική Αντιπροσωπεία µε τη νέα της σύνθεση και συζητούµε ένα
σχέδιο νόµου το οποίο έχει και εµβληµατικό, αλλά και πολύ ου-
σιαστικό περιεχόµενο. 

Στη συζήτηση αυτή εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ προσερχόµαστε µε
πλήρη συνείδηση του τι διακυβεύεται, ποιο είναι το περιεχόµενο
και κυρίως τι δυνατότητες ανοίγονται για την κοινωνία την ελλη-
νική, αλλά και για τους Έλληνες κατοίκους του εξωτερικού. 

Κατ’ αρχάς, σήµερα, η σκέψη όλων µας, υποθέτω, είναι στους
συµπολίτες µας που δοκιµάζονται από τις πυρκαγιές, στα στε-
λέχη της Πυροσβεστικής που επιχειρούν, στους εθελοντές,
στους κατοίκους, γιατί δοκιµάζεται η κοινωνία. Ουσιαστικά, βάλ-
λεται η κοινωνική συνοχή µε τις πυρκαγιές αυτής της έκτασης.
Θα συζητήσουµε για τις ευθύνες, για τις πληµµέλειες, για το τι
δεν πήγε καλά, αλλά µετά. Τώρα είναι η ώρα της µάχης. 

Δικαιούµαι να κάνω ένα σχόλιο απλώς λέγοντας ότι η πολυδια-
φηµισµένη προετοιµασία και ετοιµότητα πήγε άπατη και αυτό είναι
ένα σηµείο το οποίο θα πρέπει να µας προβληµατίσει, γιατί χρει-
άζονται πολύ γενναίες τοµές, µεγάλες συγκλίσεις, σχεδιασµοί
προοπτικής, γιατί η κλιµατική κρίση είναι παρούσα και οι διαρκείς,
οι διαδοχικές και κυρίως πολύ εκτεταµένες πυρκαγιές δεν αποτε-
λούν αντικείµενο µικροκοµµατικής εκµετάλλευσης ούτε και βάθρο
για να αναδεικνύουµε τα αποτελέσµατα της πολιτικής µας. Αντί-
θετα, αποτελούν αφορµή και αιτία, θα έλεγα, για περίσκέψη και
για πολύ σοβαρή συζήτηση, γιατί αυτή την πατρίδα την παραλά-
βαµε από τους γονείς µας και θα την παραδώσουµε στα παιδιά
µας, ελπίζω καλύτερη από ό,τι την παραλάβαµε. 

Δεύτερον, η συγκυρία σήµερα µάς φέρνει να συζητάµε για ένα
νοµοσχέδιο, ενώ σε εµάς που είµαστε παλαιότεροι η 24η Ιουλίου
είναι συνυφασµένη µε τη Μεταπολίτευση, µε την κατάρρευση
της δικτατορίας, µε την κατάργηση της προδικτατορικής καχε-
κτικής δηµοκρατίας, µε την αποκατάσταση του κράτους δικαίου
στο µέτρο του δυνατού και κυρίως µε µία δηµοκρατία συµπερι-
ληπτική και ανοικτή σε όλους. 

Είναι µία ηµέρα πολύ µεγάλης ευθύνης, είναι µία ηµέρα πολύ
µεγάλου συµβολισµού, ακριβώς γιατί µετά από πάρα πολλά χρό-
νια, χάρη στους αγώνες των Ελλήνων πολιτών, οι οποίοι έδωσαν
µάχες πολλές φορές και µε απεριόριστες προσωπικές και οικο-
γενειακές θυσίες, η χώρα απολαµβάνει τη διαρκέστερη περίοδο
πολιτικής οµαλότητας και δηµοκρατικής λειτουργίας. 

Βεβαίως, η δηµοκρατία χρειάζεται συνεχώς την παρουσία µας
και τους αγώνες µας για τη διεύρυνσή της. Η δηµοκρατία δεν
είναι ένα καθεστώς στατικό. Η δηµοκρατία διευρύνεται ή πρέπει
να διευρύνεται συνεχώς. Δυστυχώς, παρατηρούµε το τελευταίο
διάστηµα φωνές που αµφισβητούν το µεταπολιτευτικό κεκτηµένο
και είναι καθήκον και χρέος όλων µας να ορθώσουµε έναν φρά-
χτη, να ορθώσουµε ένα εµπόδιο, ένα πολιτικό σχέδιο τέτοιο που
θα κλείσει τον δρόµο στους νοσταλγούς της δικτατορίας και κυ-
ρίως, θα τους απονοµιµοποιήσει στη συνείδηση της ευρείας
πλειοψηφίας των πολιτών. 

Έρχοµαι τώρα σε αυτό καθ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά θέλω να µιλήσουµε πολύ καθαρά
σε αυτή την Αίθουσα για το τι ακριβώς συζητάµε. Επιγράφεται
το νοµοσχέδιο για την άρση, ουσιαστικά, των προϋποθέσεων
στις οποίες είχαµε καταλήξει ως προηγούµενη κοινοβουλευτική
πλειοψηφία, έτσι ώστε να µπορούν να ψηφίζουν οι Έλληνες πο-
λίτες κάτοικοι εξωτερικού στις εθνικές εκλογές. 

Θυµίζω -γιατί πρέπει να το πούµε- ότι επειδή απαιτείται µία ευ-

ρύτατη πλειοψηφία διακοσίων Βουλευτών από τους τριακόσιους,
έγινε µία σύνθεση µε βάση τις προτάσεις, κυρίως του ΚΚΕ, όπου
µπήκαν δύο προϋποθέσεις: Η µεν µία απαιτεί στα  τελευταία
τριάντα πέντε χρόνια να έχει δύο χρόνια συνεχούς παρουσίας
στην Ελλάδα, τµηµατικά, ο πολίτης και η δεύτερη να έχει υπο-
βάλει φορολογική δήλωση το τρέχον ή το αµέσως προηγούµενο
έτος, δηλαδή να διατηρεί ελληνικό ΑΦΜ. Είναι µία λογική που
στον πυρήνα της έχει το στοιχείο της ουσιαστικής σχέσης του
πολίτη µε τη χώρα, της λειτουργικής σχέσης του ψηφοφόρου µε
την πατρίδα για την οποία αποφαίνεται. 

Σήµερα, λοιπόν, έρχεται η Κυβέρνηση και µε διαδικασίες fast
track, δηλαδή µε µία κατεπείγουσα διαδικασία -την Πέµπτη κα-
τατέθηκε, την Παρασκευή συζητήθηκε στις επιτροπές και σή-
µερα έρχεται στην Ολοµέλεια- επείγεται να κλείσει εκκρεµότητες
και ουσιαστικά να αγνοήσει τη συνταγµατική πρόβλεψη που µι-
λάει για ευρείες συγκλίσεις. Πώς θα επιτευχθούν αυτές οι απαι-
τούµενες ευρείες συγκλίσεις των διακοσίων από τους τριακό-
σιους, όταν µε µία διαδικασία κατεπείγουσα ουσιαστικά, έρχεστε
και φέρνετε ένα νοµοσχέδιο µείζονος σηµασίας; 

Σήµερα, Δευτέρα, κατά παράδοση η Βουλή δεν έχει νοµοθε-
τικό έργο, ακριβώς για να µπορούµε εµείς οι Βουλευτές της
επαρχίας να επισκεπτόµαστε τις εκλογικές µας περιφέρειες.
Αυτό, λοιπόν, το καταστρατηγείτε την τελευταία εβδοµάδα λει-
τουργίας της Βουλής για να ψηφίσετε έναν νόµο ο πυρήνας του
οποίου –ξαναλέω- απαιτεί ευρείες συναινέσεις για τις οποίες δεν
πήρατε καµµία πολιτική πρόνοια και καµµία πολιτική πρωτοβου-
λία. 

Είναι προφανές -και θέλω να το πω προς όλες τις κατευθύν-
σεις και µε στεντόρεια φωνή- ότι όλοι µας θέλουµε οι Έλληνες
κάτοικοι εξωτερικού να συµµετέχουν στις εθνικές εκλογές. Είναι
αφ’ ενός µεν το δικαίωµα του πολίτη να εκφράζεται και αφ’ ετέ-
ρου είναι µία δίοδος διατήρησης της ταυτότητας της συνείδη-
σης, αλλά και εκτός αυτού και «οξυγόνωσης», ενδυνάµωσης της
δηµοκρατίας. 

Εδώ, λοιπόν, µε βάση το αφετηριακό αυτό σηµείο, ότι όντως
θέλουµε να ψηφίζουµε όσο το δυνατόν περισσότεροι, σας κα-
λούµε να κάνουµε µία πάρα πολύ ειλικρινή κουβέντα και να ανα-
δείξουµε κι εµείς και να καταθέσετε κι εσείς τον προβληµατισµό
µας. Κατ’ αρχάς, η οµογένεια δεν είναι µόνο ψήφος, η οµογένεια
είναι οι Έλληνες του εξωτερικού και συγκεκριµένα είναι σχολεία,
είναι ελληνικές κοινότητες, είναι η καθηµερινότητα των Ελλήνων.
Και αν νοµίζουµε, όλοι µας, ότι παρέχοντας το δικαίωµα ψήφου
µε τις άλφα ή βήτα προϋποθέσεις ή χωρίς προϋποθέσεις θα αν-
τιµετωπίσουµε τα προβλήµατα της οµογένειας ή τους κλείνουµε
το µάτι, πλανώµεθα πλάνην οικτράν. 

Και γι’ αυτά τα µείζονα ζητήµατα της οµογένειας είναι πολύ
ουσιαστική µία συζήτηση που πρέπει να γίνει. Στην επιτροπή
ακούστηκαν ενδιαφέρουσες απόψεις. Το λέω, όµως, για να µην
νοµίζουµε ότι κλείνουµε το θέµα µε την ψήφο των κατοίκων του
εξωτερικού, ενώ τα ζητήµατα παραµένουν εν πολλοίς ανοιχτά. 

Τι συνέπειες έχει η απροϋπόθετη συµµετοχή των πολιτών στις
εκλογές: Κατ’ αρχάς, το επιχείρηµα της Κυβέρνησης που διακι-
νείται ευρέως -και το άκουσα και από τον κύριο εισηγητή- ότι µι-
λάµε γι’ αυτούς που είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς
καταλόγους και άρα ή παίρνουν ένα αεροπλάνο και έρχονται και
ψηφίζουν -και µε το τρένο µπορούν να έρθουν, για να έχουµε και
οικολογική διάσταση, κύριε συνάδελφε- ή κάθονται και ψηφίζουν
στην πατρίδα τους, είναι εν µέρει αληθές. Είναι η µισή αλήθεια.
Το άλλο µισό, το οποίο πρέπει να µας προβληµατίσει, είναι το γε-
γονός ότι µε βάση το Ελληνικό Δίκαιο ιθαγένειας, όποιος έλκει
καταγωγή από Έλληνα πρόγονο δικαιούται να ζητήσει και να
αποκτήσει την ελληνική ιθαγένεια και σύµφωνα µε το ισχύον δί-
καιο ο υπήκοος της χώρας εγγράφεται αυτοδικαίως στους εκλο-
γικούς καταλόγους. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι υπάρχει σε βάθος χρόνου ένας κίν-
δυνος, τον οποίο εσείς δεν έχετε υπολογίσει ή εσκεµµένα τον
αγνοείτε, να διευρυνθεί ανεξέλεγκτα το εκλογικό σώµα µε αν-
θρώπους οι οποίοι, ενδεχοµένως, δεν έχουν καµµία οργανική,
καµµία ουσιαστική και καµµία λειτουργική σχέση µε τη χώρα
παρά µόνον µία καταγωγή εξ Ελλήνων, µία καταγωγή αίµατος, η
οποία τους νοµιµοποιεί να ψηφίσουν. 
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Είναι ένα στοιχείο το οποίο πρέπει να µας προβληµατίσει; Αν-
τιλαµβάνεστε ότι υπάρχει ενδεχόµενο -δεν λέω εγώ ότι θα γίνει
αύριο- στο απώτερο µέλλον ή στο άµεσο µέλλον να δηµιουργη-
θεί ένα σηµαντικό εκλογικό σώµα το οποίο θα επηρεάζει τα ελ-
ληνικά πράγµατα από ανθρώπους οι οποίοι, ενδεχοµένως, δεν
έχουν καµµία οργανική, καµµία λειτουργική σχέση µε τη χώρα
µας; Αυτό δεν πρέπει να αποτελέσει ένα σηµείο προβληµατι-
σµού; Τι λέτε εσείς, λοιπόν, γι’ αυτό και τι λέµε εµείς; Θα το εξη-
γήσω στη συνέχεια. 

Αυτή η ιστορία της διεύρυνσης, κατά την άποψή µας, έχει µία
παράµετρο η οποία ουσιαστικά αποτελεί τον παράγοντα λειτουρ-
γίας του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, µε την έννοια ότι ο πολίτης
εκφράζει άποψη γι’ αυτά που δικαιούται και γι’ αυτά που τον αφο-
ρούν. Τι λέµε, λοιπόν, εµείς για να αντιµετωπίσουµε αυτό το εν-
δεχόµενο; Καταθέτουµε µία τροπολογία που λέει: Σύµφωνα µε
όσα έχουν πει και στο Συµβούλιο του Απόδηµου Ελληνισµού,
σύµφωνα µε όσα έχει εκφράσει και ο νυν Υπουργός Εξωτερικών
ο κ. Γεραπετρίτης στην Εθνική Επιτροπή των Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου, σύµφωνα και µε όσα ισχύουν σε σηµαντικό αριθµό
χωρών, η υφήλιος διαιρείται σε τέσσερις περιφέρειες, σε Ευ-
ρώπη, Βόρεια, Κεντρική και Νότια Αµερική, Ωκεανία, Ανατολική
Ασία και υπόλοιπος κόσµος. Υπάρχει ενιαίο ψηφοδέλτιο. Ο πολί-
της µε µία βεβαίωση από τις προξενικές αρχές ότι είναι µόνιµος
κάτοικος αυτής της περιοχής εγγράφεται σε ειδικούς εκλογικούς
καταλόγους και ψηφίζει τους εκπροσώπους του. 

Άρα, αφ’ ενός µεν ο Έλληνας που κατοικεί στην Αµερική ψη-
φίζει ο ίδιος κάποιον, δεν είναι αυτή η τεχνητή επιλογή µέσω του
ψηφοδελτίου επικρατείας να υποχρεούµεθα να έχουµε σε εκλό-
γιµη θέση κάποιον ο οποίος εκλέγεται διά της τεθλασµένης, αλλά
είναι µία απευθείας επιλογή. Και δεύτερον -και πολύ σηµαντικό-
συνάδει µε ό,τι ισχύει γενικώς ανά τον κόσµο, ακριβώς διότι όλες
οι χώρες οι οποίες έχουν σηµαντικό αριθµό κατοίκων εξωτερι-
κού, έχουν τέτοιου είδους φίλτρα. Γιατί; Γιατί υπάρχει η βασική
επιλογή, ο πυρήνας όπως σας είπα, να αποφαίνεται ο πολίτης
άµεσα γι’ αυτά που τον αφορούν και να µην είναι το αποτέλεσµα
των εκλογών αποτέλεσµα εξωγενών παραγόντων. 

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, οι Έλληνες πολίτες κάτοικοι εξω-
τερικού αφ’ ενός µεν είναι εκλογείς και αφ’ ετέρου εκλέγονται οι
ίδιοι στις θέσεις που τους ορίζουν οι κάτοικοι, οι Έλληνες, οι άν-
θρωποι οι οποίοι τους επιλέγουν. Αυτή είναι η δική µας πρόταση
η οποία αντιµετωπίζει ουσιαστικά και το θέµα της εκπροσώπησης
και το θέµα της εκλογής και δεν επιτρέπει σε βάθος χρόνου αλ-
λαγές σε αυτό το επίπεδο. Είναι τέσσερις αυτοί οι Βουλευτές, οι
εκλεγµένοι και αφορούν σε όλη την υφήλιο.

Άρα στη µία περίπτωση, αυτή που εισηγείται η πλειοψηφία,
αδιακρίτως ψηφίζει όποιος έλκει καταγωγή και ξαναλέω όχι
µόνον όσοι είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους,
αλλά και όσοι θα εγγραφούν σε ατέλειωτο βάθος χρόνου. Αδια-
κρίτως, λοιπόν, ψηφίζει και εκλέγει κάποιον από το ψηφοδέλτιο
επικρατείας, σε αντίθεση µε τη δική µας πρόταση ότι ψηφίζει ο
πολίτης που είναι εγγεγραµµένος στην περιοχή του και εκλέγει
τον άνθρωπο τον οποίο επέλεξε από ενιαίο ψηφοδέλτιο. Αυτό
έχει και ένα άλλο πλεονέκτηµα, κατά την άποψή µας. Δεν εµπλέ-
κονται οι κάτοικοι του εξωτερικού στις έντονες εσωκοµµατικές
αντιπαραθέσεις. Γι’ αυτόν τον λόγο σας εγκαλούµε, γιατί θέλετε
να τους κάνετε µέρος των εσωτερικών πολιτικών αντιπαραθέ-
σεων, ενώ αυτοί δεν πρέπει να είναι, πρέπει να µείνουν εκτός.

Κλείνω λέγοντας το εξής, όντως ενδιαφέρουσα η σπουδή της
Κυβέρνησης για την ψήφο των Ελλήνων κατοίκων του εξωτερι-
κού. Αλλά για την ψήφο των κατοίκων Ελλήνων του εσωτερικού
οι οποίοι για λόγους πρακτικούς, αλλά για λόγους επαγγελµατι-
κούς, αδυνατούν να συµµετάσχουν στις εκλογές ούτε φωνή ούτε
ακρόαση. Καταθέτουµε και γι’ αυτό το θέµα τροπολογία, έτσι
ώστε οι Έλληνες πολίτες που είναι στο εσωτερικό και για λόγους
επαγγελµατικούς ή άλλους κατά το διάστηµα των εκλογών κω-
λύονται να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα στην περιφέρεια
στην οποία είναι εγγεγραµµένοι να µπορούν µέσα από τη διαδι-
κασία που προβλέπει η τροπολογία µας να ψηφίσουν στον τόπο
εργασίας τους. Άρα, λοιπόν, έχουµε πρόβλεψη και γι’ αυτό το
ζήτηµα και θα έχει πολύ ενδιαφέρον να ακούσουµε τις απόψεις
της κυβερνητικής πλειοψηφίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι από τη στιγµή που
όλοι µας θέλουµε τη συµµετοχή των Ελλήνων του εξωτερικού
στις εκλογικές διαδικασίες, όλοι πρέπει να συνεισφέρουµε για
να βρεθεί µία βάση κοινή και να επιτευχθεί η βέλτιστη δυνατή συ-
ναίνεση. Εµείς έχουµε κάνει τα βήµατα που µας αναλογούν. Και-
ρός στην κυβερνητική πλειοψηφία να πράξει και το ανάλογο.

Τελειώνω µε ένα θέµα το οποίο άπτεται του Υπουργείου σας,
κυρία Υπουργέ -το θέσαµε και στην επιτροπή- και το λέω για να
αποτελέσει αντικείµενο προβληµατισµού. Μιλάµε για εκλογές και
επειδή είναι ουδέτερος ο χρόνος πρέπει να δείτε -και εµείς από
κοινού- τι θα γίνει µε την ιστορία των εφορευτικών επιτροπών τις
οποίες είδαµε στις εκλογές να είναι παντελής η έλλειψη συµµε-
τοχής. Ουσιαστικά διακυβεύεται η αξιοπιστία των αποτελεσµά-
των. Θεωρώ ότι µε µία πρόβλεψη, µε µία στοιχειώδη αποζηµίωση
για τα µέλη των εφορευτικών επιτροπών σε εκλογές θα το λύ-
σουµε το θέµα.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλ-

λαγής, ο κ. Παναγιώτης Δουδωνής.
Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα εγγραφής των οµιλητών.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

κατ’ αρχάς να πούµε ότι αυτονοήτως η σκέψη µας είναι µε τους
πληγέντες από τις µεγάλες φωτιές, µε τους ανθρώπους που επι-
χειρούν, µε τους εθελοντές και βέβαια να πούµε ότι πρέπει να
σκύψουµε πάνω στο πρόβληµα και να δούµε τι έχει πάει λάθος.
Γιατί αν δεν δούµε τι έχει πάει λάθος, κινδυνεύουµε αυτή η ιστο-
ρία να επαναλαµβάνεται κάθε χρόνο και αυτό είναι κάτι που πρέ-
πει και ως πολιτικό σύστηµα και η Κυβέρνηση πρωτίστως, αλλά
και όλοι µας να το δούµε για να µπορέσουµε να περάσουµε σε
µία άλλη σελίδα, για να µην ξαναγίνει ένα τόσο µεγάλο κακό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµενος στη σηµερινή συζή-
τηση στο παρόν νοµοσχέδιο, ιδίως µια τόσο κρίσιµη για τους θε-
σµούς και τη δηµοκρατία ηµέρα, όπως είναι η Ηµέρα Αποκα-
τάστασης της Δηµοκρατίας, οφείλω να πω ότι η σηµερινή συζή-
τηση ξεπερνά κατά πολύ την έννοια της συγκυρίας και συνοµιλεί
µε τη διαχρονία. Γιατί ένα τέτοιο θέµα, όπως είναι αυτό της
ψήφου των εκτός επικρατείας εκλογέων, δεν µπορεί να είναι αν-
τικείµενο της τρέχουσας πολιτικής διαπάλης και δεν πρέπει να
είναι αντικείµενο της τρέχουσας πολιτικής διαπάλης, αλλά πρέ-
πει να προσεγγίζεται µε έναν σκοπό ο οποίος θα ξεπερνά κοµ-
µατικές αντιλήψεις, την αίσθηση του συµφέροντος και να κτίζει,
αντίθετα, το µέλλον της χώρας και του Αποδήµου Ελληνισµού
πάνω σε στέρεα θεµέλια.

Επιπλέον, ο ν.4648 στον οποίο πάµε να κάνουµε αυτή τη ση-
µειακή, αλλά σηµαντική παρέµβαση, ανήκει σε αυτό που λέµε ευ-
ρύτερα συνταγµατική ύλη. Γιατί είναι ένας νόµος εκτελεστικός
του Συντάγµατος, αλλά και οργανωτικός καθότι ρυθµίζει τη συγ-
κρότηση και τη λειτουργία ενός οργάνου του κράτους, όπως
είναι το εκλογικό σώµα, του σηµαντικότερου στην πραγµατικό-
τητα, όπως λέµε στο Συνταγµατικό Δίκαιο. Γιατί µπορεί να συνι-
στά µεν διευκόλυνση της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος
και όχι πρωτογενή θέσπιση τέτοιου δικαιώµατος, αλλά συµβάλλει
καταλυτικά στη συγκρότηση και λειτουργία αυτού που θα λέγαµε
εν τοις πράγµασι εκλογικό σώµα, δηλαδή των εκλογέων που
πράγµατι µπορούν να ψηφίζουν και ψηφίζουν.

Λυπάµαι, λοιπόν, ιδιαίτερα γιατί η Κυβέρνηση ένα τέτοιο ζή-
τηµα συνταγµατικής ύλης και ένα τέτοιο ζήτηµα που πρέπει να
ξεπερνά τα κοµµατικά τείχη, το προσεγγίζει εκ του προχείρου
και µε έναν τρόπο ο οποίος είναι στενά κοµµατικός. Καταθέτον-
τας µία τέτοια πρόταση στην αρχή της βουλευτικής περιόδου,
µε µία διάταξη θερινή, αποσπασµατική, εµβαλωµατική και επα-
νερχόµενη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε δηλώσει ανοιχτά στην
Εθνική Αντιπροσωπεία στο επίπεδο της επιτροπής ότι θα στηρί-
ξουµε την προτεινόµενη ρύθµιση. Κάνουµε, λοιπόν, µία σειρά
από παρεµβάσεις τις οποίες θα θέλαµε να ακούσετε. Μία σειρά
από σκέψεις εκφράζουµε και υποµνήσεις. Να τις ακούσετε όχι
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για το δικό µας καλό ή τη δική µας ωφέλεια, η οποία ουδόλως
θα επηρεαστεί από όσα λέµε, αλλά για το καλό της δηµοκρατίας
και των θεσµών.

Γνώµη µας πρώτα - πρώτα είναι πως πρέπει να δούµε τη µε-
γάλη εικόνα. Η παρούσα Βουλή, η οποία δύναται σε ενάµιση
µόλις χρόνο από τώρα να καταστεί και προτείνουσα, έχει µπρο-
στά της µία σειρά από πολύ σηµαντικές συναινέσεις τις οποίες
απαιτεί το ίδιο το Σύνταγµα για την Αναθεώρησή του. Οι συναι-
νέσεις, όµως, αυτές δεν γίνεται να περνούν µε την απλή συνήθη
κυβερνητική πλειοψηφία των εκατόν πενήντα ενός Βουλευτών –
εκατόν πενήντα οκτώ στην παρούσα-, αλλά απαιτούν κάτι πολύ
ευρύτερο: Συνθέσεις και αυτή είναι και η παρακαταθήκη της Ανα-
θεώρησης του Συντάγµατος 2001, της συναινετικής -όπως ονο-
µάστηκε- Αναθεώρησης, τόσο ως προς τη συγκρότηση των
πλειοψηφιών, όσο και ως προς την ίδια την ουσία των ρυθµίσεων,
που απαιτούν αυτό που λέµε υπερπλειοψηφίες, δηλαδή συναι-
νέσεις, δηλαδή τη λογική µίας µεταπλειοψηφικής ή υπερπλει-
οψηφικής δηµοκρατίας.

Τι σηµαίνει, όµως, συναίνεση; Συναίνεση σηµαίνει να έχει προ-
ηγηθεί γόνιµη συζήτηση και διάλογος µεταξύ των κοµµάτων. Συ-
ναίνεση σηµαίνει να δίνεται ο χώρος και ο χρόνος για να
επιτευχθούν οι συνθέσεις. Συναίνεση σηµαίνει καλή πίστη και
συνδιαµόρφωση όλων των κρίσιµων παραµέτρων ενός νοµοσχε-
δίου ή µίας αλλαγής ευρύτερης συνταγµατικής. Συναίνεση δεν
σηµαίνει η ανακοίνωση ενός νοµοσχεδίου, µε έναν νόµο και ένα
άρθρο άµεσα από τον Πρωθυπουργό κατά τη δευτερολογία του
επί των προγραµµατικών δηλώσεων, όταν κανείς άλλος δεν µπο-
ρεί να απαντήσει επί της ουσίας του ζητήµατος, παίρνοντας τον
λόγο και λέγοντας τις θέσεις του κόµµατός του. Αυτό δεν είναι
συναίνεση. Και συναίνεση δεν είναι η λογική «καταθέτουµε το
ίδιο νοµοσχέδιο που είχαµε καταθέσει και τότε και ελάτε να
δούµε τι θα κάνετε». Αυτό δεν είναι συναίνεση. Αυτό είναι αλα-
ζονεία, αυτό είναι προχειρότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώ στον δηµόσιο
διάλογο στελέχη της Κυβέρνησης και του κυβερνώντος κόµµα-
τος άχθονται, να αγανακτούν, γιατί τάχα από την ανακοίνωση του
Πρωθυπουργού επί της δευτερολογίας του και έως την επιτροπή
δεν δηλώναµε ενθουσιασµένοι µε την κυβερνητική πρόταση.

Παρακολουθώ άλλους να λένε ότι τάχα είµαστε δεσµευµένοι
από κάποια στάση µας στο παρελθόν. 

Τέλος, παρακολουθώ -µε πολύ µεγάλη µου λύπη- στελέχη του
κυβερνώντος κόµµατος να αναρτούν έως και φωτογραφίες της
αείµνηστης Προέδρου µας, της Φώφης Γεννηµατά, λέγοντας
πως οποιαδήποτε άλλη στάση θα αµαύρωνε τη µνήµη της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν και όρια στην πολι-
τική εκµετάλλευση. Δεν είναι αυτή η πολιτική κουλτούρα στην
οποία εµείς πιστεύουµε. Δεν καταθέτω τις σχετικές αναρτήσεις
στα Πρακτικά, διότι δεν θέλω να προσωποποιώ. Ξέρετε πολύ
καλά ποιοι τις έχουν κάνει και αν δεν ξέρετε, κακώς δεν το ξέρετε
και πρέπει να το αναζητήσετε.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να υπενθυµίσω κάποια κρίσιµα ση-
µεία της στάσης µας και το 2019 και το 2021. Κατά την πρώτη
επιτυχή ως προς τη συγκρότηση της απαιτούµενης πλειοψηφίας
των δύο τρίτων νοµοθετική πρωτοβουλία και κατά τη συζήτησή
της στην Ολοµέλεια η αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά είχε πει ότι το
νοµοσχέδιο είναι η αρχή και όχι το τέλος της διαδροµής, ότι είναι
µε άλλα λόγια ένα µίνιµουµ, ενώ υπάρχει και ένα άλλο µάξιµουµ,
το οποίο µπορούµε να επιτύχουµε.

Και βέβαια, η στάση σας τότε, κύριοι της Κυβέρνησης, ήταν
λίγο διαφορετική ως προς την έννοια της συναίνεσης. Ο Πρωθυ-
πουργός, µάλιστα, δήλωνε από τούτο εδώ το Βήµα ότι η συζή-
τηση στη διακοµµατική επιτροπή και όλη η προεργασία που
προηγήθηκε, αλλά και το αποτέλεσµα το ίδιο «είναι µία νίκη του
κοινοβουλευτισµού και της ενότητας, ένα υπόδειγµα συναίνε-
σης». Τι άλλαξε από τότε; Δεν γίνονται και τα δύο. Και το 2019
ήταν υπόδειγµα συναίνεσης και το 2023 µε την ακριβώς αντίθετη
λογική ως προς τη συγκρότηση της µεταπλειοψηφίας. 

Και επανέρχοµαι στη στάση του ΠΑΣΟΚ. Ήταν η δική µας
στάση η οποία επέµεινε στην προσµέτρηση της ψήφου στο τε-
λικό εκλογικό αποτέλεσµα. Και βέβαια, ήταν µε τη δική µας επι-
µονή µετά από τη διαβούλευση που προστέθηκε στην

παράγραφο 2 του άρθρου 34Α του προεδρικού διατάγµατος
26/2012 η πρόβλεψη ότι τουλάχιστον το ένα πέµπτο των υποψη-
φίων του ψηφοδελτίου επικρατείας θα προέρχεται από τους
εκτός επικράτειας εκλογείς και µία από τις τρεις πρώτες θέσεις.

Και τώρα πρέπει να αναρωτηθούµε: Από το 2019 µεσολάβη-
σαν τέσσερα χρόνια, από τη νοµοθετική πρωτοβουλία τη µη επι-
τυχή το 2021 µεσολάβησαν δύο χρόνια και δύο εκλογικές
αναµετρήσεις. Έχουµε ως πολιτικό σύστηµα, έχουµε ως κόµ-
µατα συνολικά, όλοι µαζί και εσείς ως Κυβέρνηση, βγάλει τα συµ-
περάσµατά µας σε σχέση µε το πώς λειτούργησε η ρύθµιση, σε
σχέση µε το ποια είναι τα αίτια µιας ελλιπούς λειτουργίας; Και
ποια είναι η στάση του καθενός µας εν πάση περιπτώσει στο ζή-
τηµα αυτό;

Μόλις πριν από τις προπροηγούµενες εκλογές, δηλαδή µόλις
πριν από τις εκλογές του Μαΐου του 2023 και µε τη Βουλή ακόµη
ανοιχτή κάνατε διαρροές, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι τάχα ήταν
µικρός ο αριθµός των εκλογέων -πράγµατι ήταν- αλλά και ότι
τάχα αυτό σήµαινε ότι πρέπει να απαλειφθεί η πρόβλεψη για µία
από τις τρεις πρώτες θέσεις του ψηφοδελτίου επικρατείας να
είναι από τους απόδηµους, γιατί από τόσο µικρό αριθµό εκλο-
γέων δεν µπορεί να προέρχεται τουλάχιστον ένας Βουλευτής. 

Και εσείς οι ίδιοι έρχεστε τώρα σε µία άλλη λογική να µας πείτε
ότι µεταβάλατε γνώµη και δεν θα υπονοµεύετε αυτό το οποίο
υπονοµεύσατε τότε. Να σας υπενθυµίσω ότι ήταν η δική µας σθε-
ναρή αντίδραση που δεν σας επέτρεψε να αλλάξετε τη διάταξη.

Και βέβαια, να σας υπενθυµίσω επίσης χωρίς να προσωποποιώ
ότι ως εκπρόσωπο των αποδήµων στο ψηφοδέλτιο επικρατείας
σας και µάλιστα, σε µία από τις τρεις πρώτες θέσεις τοποθετή-
σατε εν ενεργεία Υπουργό. Πώς δηλαδή, µπορεί ένας εν ενερ-
γεία Υπουργός να συνιστά ταυτοχρόνως και εκτός επικρατείας
εκλογέα; Συνιστά αυτό πίστη στη ρύθµιση; Συνιστά ένα καλό
προηγούµενο για το οποίο µπορούµε να εµπιστευθούµε ότι µε
µία τέτοια λογική, αν δεν αλλάξει στο επίπεδο των συναινέσεων,
δεν θα βάλετε άλλα µε το µυαλό σας;

Πρέπει, λοιπόν, να το ξεκαθαρίσουµε: Δεν θα δεχθούµε άλ-
λους αιφνιδιασµούς τέτοιου τύπου στο ισχύον νοµικό καθεστώς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις εκλογές του Μαΐου ψήφι-
σαν δεκαοκτώ χιλιάδες απόδηµοι. Στις εκλογές του Ιουνίου δε-
καεπτά χιλιάδες τριακόσιοι. Έχουµε αναλογιστεί γιατί ψήφισαν
τόσοι και όχι περισσότεροι; Έχουµε ψάξει τα αίτια; Έχουµε, ας
πούµε, συγκρίνει µε τις Ευρωεκλογές του 2019 όπου δεν υπήρ-
χαν οι περιορισµοί, να δούµε τι έγινε εκεί; Πόσοι απόδηµοι ψή-
φισαν το 2019 ανά την Ευρώπη; Λιγότεροι από δώδεκα χιλιάδες.

Και για να συζητήσουµε σοβαρά τα θέµατα αυτά πρέπει πρώτα
να δούµε πόσοι είναι οι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς κατα-
λόγους εκτός επικρατείας εκλογείς, πόσοι είναι, δηλαδή, αυτοί
οι οποίοι δύνανται να εγγραφούν στους ειδικούς εκλογικούς κα-
ταλόγους; Και για να το κάνουµε αυτό πρέπει να έχουµε µία
σαφή απάντηση που δεν την έχουµε, γιατί όταν σας ρωτήσαµε,
µας απαντήσατε µε κάτι περίεργους υπολογισµούς ελλιπούς
πραγµατολογικής βάσεως, ότι είναι κάπου οκτακόσιες χιλιάδες
γιατί κάποιοι έχουν φύγει από τη ζωή. Δεν είναι, όµως, αυτό η
λογική ενός συγκροτηµένου κράτους. Γι’ αυτό προτείνουµε απο-
γραφή των εκτός επικρατείας εκλογέων για να έχουµε µία σαφή
εικόνα πρώτα πρώτα πόσοι είναι, αλλά και για να µπορούµε να
απευθυνθούµε σε αυτούς, να ακούσουµε τις σκέψεις τους, τους
προβληµατισµούς τους, να µπορούµε ως κόµµατα και ως πολι-
τικό σύστηµα να ξέρουµε πόσοι είναι και να µην έρθετε πάλι ένα
µήνα προ των επόµενων εθνικών εκλογών να µας πείτε ότι οι
Βουλευτές είναι λίγοι ή πολλοί για τον αριθµό των αποδήµων
γιατί έχετε κακό προηγούµενο σε αυτό. 

Και, βέβαια, πρέπει να δούµε όλα αυτά τα θέµατα στο επίπεδο
το συνταγµατικό γιατί ως προτείνουσα η παρούσα Βουλή ανοίγει
τη διαδικασία της συνταγµατικής Αναθεώρησης. 

Θέλω να υπενθυµίσω ότι η διάταξη της παραγράφου 4 του άρ-
θρου 54, αυτή η διάταξη, δηλαδή, που πέρασε το 2019 στη συν-
ταγµατική Αναθεώρηση και µε µια ευρύτατη πλειοψηφία
προκάλεσε µεν προβληµατισµό νοµικό σε σχέση µε τη σχέση της
ιδίως µε το άρθρο 51 παράγραφος 3, το οποίο δεν ήταν στον κα-
τάλογο των αναθεωρητέων, αλλά επιπλέον, όπως και να έχει το
πράγµα σε σχέση µε τότε, λόγω της ύπαρξης αυτού που ονοµά-
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ζουµε στη νοµική επιστήµη «νοµοθετικό και δηµοκρατικό κεκτη-
µένο», µε άλλα λόγια λόγω του γεγονότος ότι αίρονται οι περιο-
ρισµοί και επειδή αίρονται αυτή η διευκόλυνση της άσκησης
δικαιώµατος δεν µπορεί να αναιρείται κάθε φορά που επεκτείνε-
ται το εκλογικό δικαίωµα. Η διευκόλυνσή του είναι ένα κεκτηµένο
το οποίο δεν µπορεί να πάει πίσω. 

Η διάταξη, λοιπόν, του άρθρου 54 παράγραφος 4 στην έκταση
που προβλέπει περιορισµούς, έστω και δυνητικά, καθίσταται
κενό γράµµα, απονευρώνεται και κατά τούτο πρέπει να αναθεω-
ρηθεί. 

Άρα, λοιπόν, βλέπετε ότι πηγαίνουµε στον πυρήνα της συνταγ-
µατικής ύλης και πρέπει όλα αυτά τα θέµατα να τα δούµε µε µία
σοβαρότητα και για την ακρίβεια µε την πρέπουσα θεσµικά και
δηµοκρατικά και εθνικά σοβαρότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής
έχει µία εκπεφρασµένη θέση για την ψήφο των αποδήµων, που
αφορά πάγια στην άρση των περιορισµών. Αυτό αναφέρεται και
στον περιορισµό των δύο ετών της παραµονής στα τελευταία
τριάντα πέντε έτη που υπήρχε και βέβαια στο λεγόµενο τιµοκρα-
τικό κριτήριο της υποβολής φορολογικής δήλωσης. Δεν είναι µία
θέση απαντητική ούτε πόσο µάλλον απολογητική στη δική σας
στάση. Δεν είναι µία θέση µε βάση την οποία ετεροπροσδιοριζό-
µαστε. Είναι µία θέση αρχών, είναι µία θέση µε βάση τις πάγιες
πεποιθήσεις µας, αυτά που πάντα πιστεύαµε και πάντα λέγαµε
για τους αποδήµους και είναι µια θέση προϊόν της γνήσιας
έγνοιας µας για τους εκτός επικρατείας εκλογείς. Δεν είναι µία
θέση στην οποία δήθεν µας εξαναγκάσατε. Και δεν ετεροπροσ-
διοριζόµαστε σίγουρα, γιατί αν ετεροπροσδιοριζόµασταν από τη
δική σας στάση, η θέση µας σήµερα θα ήταν εντελώς διαφορε-
τική. 

Η θέση µας, λοιπόν, είναι θετική γιατί είναι µία θέση αρχών,
είναι µία θέση δίπλα στους αποδήµους, είναι µία θέση δίπλα
στους εκτός επικρατείας εκλογείς οι οποίοι θέλουµε να έχουν
φωνή και να ακούγονται.

Πάντως η ψήφος µας δεν είναι λευκή επιταγή, γιατί δεν θα
ανεχθούµε καµµία άλλη αλλαγή του νοµοθετικού καθεστώτος δι’
αιφνιδιασµού και µέσω ανακοινώσεως. Δεν είναι αυτή η λογική
στην οποία εµείς µπορούµε να προσχωρήσουµε για να συγκρο-
τήσουµε µεταπλειοψηφίες. Και βέβαια, να µην ξεχνάµε ότι η πα-
ροχή αυτής της διευκόλυνσης του δικαιώµατος του εκλέγειν δεν
είναι το τέλος της διαδροµής. Δεν έχουµε κάνει ως Βουλή ό,τι
θα µπορούσαµε για τους αποδήµους. Αν το πιστέψουµε αυτό,
θα είναι ένα πολύ µεγάλο λάθος, γιατί χρειάζονται πολύ ουσια-
στικότερες παρεµβάσεις σε άλλα επίπεδα -η ελληνική εκπαί-
δευση, η ελληνοµάθεια, τα ελληνικά σχολεία- και πάνω απ’ όλα
πρέπει να δούµε το ζήτηµα συνολικά και σε όλες του τις εκφάν-
σεις. 

Και πάνω απ’ όλα, πρέπει να δούµε το ζήτηµα συνολικά και σε
όλες του τις εκφάνσεις. Δεν ξεχνούµε ότι υπάρχει η γενιά του
brain drain. Οι νέοι οι οποίοι έφυγαν από την χώρα στα δύσκολα
χρόνια της κρίσης και πρέπει να διασφαλίσουµε ότι θα υπάρχουν
οι προϋποθέσεις, ώστε αυτοί που θέλουν να γυρίσουν, να µπο-
ρούν να γυρίσουν. Γιατί θα είναι µία πολύ µεγάλη προστιθέµενη
αξία για τη χώρα µας και τη δυναµική της. 

Τέλος, επιτρέψτε µου µία προσωπική αναφορά. Για τους πε-
ρισσότερους από εµάς εδώ, το θέµα αυτό είναι ένα γενικό και
εθνικό, βέβαια, πολύ σοβαρό θέµα. Για κάποιους, όµως, από
εµάς, αλλά και για µένα προσωπικά, είναι και ένα βαθιά προσω-
πικό θέµα. Γιατί για εµάς που κάναµε τα πρώτα βήµατά µας ακα-
δηµαϊκά και επαγγελµατικά στο εξωτερικό, που ήµασταν έξω
κάποια από τα δύσκολα χρόνια της κρίσης, όλοι αυτοί οι άνθρω-
ποι, οι εκτός επικρατείας εκλογείς, δεν είναι ένας αριθµός. Μέσα
τους βρίσκονται οι φίλοι µας, οι άνθρωποι µε τους οποίους µε-
γαλώσαµε, δουλέψαµε, µορφωθήκαµε µαζί και τους οποίους θέ-
λουµε γρήγορα πίσω κοντά µας.

Είναι βαθιά προσωπικό, λοιπόν. Και σε αυτούς οφείλουµε να
πούµε ότι η σηµερινή συζήτηση για την παροχή αυτής της διευ-
κόλυνσης, δεν είναι το τέλος, αλλά είναι η αρχή της διαδροµής.
Για την ενεργοποίηση των Ελλήνων του εξωτερικού και για την
ενδυνάµωση της θέσης τους και της σχέσης τους µε την πατρίδα
µας.  

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας ο κ. Ιωάννης Γκιόκας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτές τις ηµέρες ζούµε τον οριστικό και αµετάκλητο ενταφια-

σµό όλης αυτής της κυβερνητικής προπαγάνδας, περί επιτελικού
κράτους. Ένα κράτος που για µία ακόµα χρονιά, είναι εντελώς
γυµνό, απροετοίµαστο, χωρίς κανέναν αντιπυρικό σχεδιασµό,
χωρίς αποτελεσµατικά µέτρα, µέσα, υποδοµές και πρόληψη.
Ένα κράτος που παίρνει πυροσβέστες, για να τους κάνει οδη-
γούς του ΕΚΑΒ. Αυτό είναι το νοµοσχέδιο το µεθαυριανό.

Ένα κράτος που έχει αφήσει κρίσιµες υπηρεσίες, όπως είναι
οι δασικές υπηρεσίες, χωρίς εργαζόµενους. Ολόκληρο το Δα-
σαρχείο Λαυρίου, που θα έπρεπε να είχε πενήντα δασεργάτες,
δεν έχει ούτε έναν. Ένα κράτος που καµαρώνει για τα ρεκόρ
στον τουρισµό και την ίδια ακριβώς στιγµή, ακόµα και στους πιο
δηµοφιλείς τουριστικούς προορισµούς στη Ρόδο, στην Κέρκυρα
κ.λπ. δεν υπάρχουν µέσα και υποδοµές για να προστατεύσουν
τους κατοίκους, τους εργαζόµενους, τους επισκέπτες, µε απο-
τέλεσµα να παρακολουθούµε όλες αυτές τις εικόνες των εκκε-
νώσεων, λες και βρισκόµαστε σε εµπόλεµη ζώνη. 

Αλλά και ένα κράτος που επιτρέπει, αν δεν προτρέπει, εργο-
λάβους να εκτελούν κυριακάτικα εργασίες, να απασχολούν ερ-
γαζόµενους εν µέσω καύσωνα, χωρίς µέσα προστασίας και µε
αποτέλεσµα οι γέφυρες να πέφτουν και οι άνθρωποι να σκοτώ-
νονται. Μιλάµε για το αστικό κράτος, που όχι απλά δεν µπορεί
να προστατεύσει τις λαϊκές ανάγκες, αλλά ουσιαστικά µιλάµε για
έναν σεσηµασµένο, κατά συρροή εγκληµατία, σε βάρος και της
ανθρώπινης ζωής και των εργατικών λαϊκών αναγκών.

Σε σχέση µε το παρόν νοµοσχέδιο, κυρία Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, εµείς θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας
και εδώ στη Βουλή και µετά από την ολοκλήρωση της διαδικα-
σίας, για να εξηγήσουµε στον ελληνικό λαό, αλλά να εξηγήσουµε
και στους απόδηµους, τι κινδύνους διαµορφώνει το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, ενάντια σε όλα αυτά που η Κυβέρνηση προ-
σπαθεί να συγκαλύψει. 

Τι κάνει η Κυβέρνηση; Φέρνει ένα νοµοσχέδιο που καταργεί
κάθε προϋπόθεση, κάθε κριτήριο από αυτά που είχαν τεθεί µε το
νόµο του 2019 για τη διευκόλυνση της άσκησης του εκλογικού
δικαιώµατος των αποδήµων. Είναι άλλο ζήτηµα να µιλήσουµε για
το αν πρέπει να γίνουν βελτιώσεις στον συγκεκριµένο νόµο του
2019, µε βάση και την εµπειρία που υπήρχε από τις τελευταίες
εκλογές και είναι εντελώς διαφορετικό αυτό που κάνει η Κυβέρ-
νηση, η οποία ουσιαστικά διαµορφώνει ένα εκλογικό σώµα εν δυ-
νάµει ανυπολόγιστο, απροσδιόριστο και το πιο σηµαντικό ένα
εκλογικό σώµα που θα συµπεριλαµβάνει και ψηφοφόρους που
δεν έχουν κανέναν απολύτως οικονοµικό και κοινωνικό δεσµό µε
την Ελλάδα. Ψηφοφόρους που µπορεί να µην έχουν έρθει ποτέ
στην Ελλάδα. Να µην έχουν επισκεφτεί ποτέ τη χώρα µας. 

Ψηφοφόρους που διαµορφώνουν κριτήριο, αντίληψη και συ-
νείδηση, µε βάση τις κοινωνικές και πολιτικές συνθήκες, κάτι που
είναι απολύτως λογικό -απολύτως λογικό!- µε βάση τις κοινωνι-
κές και πολιτικές συνθήκες άλλων χωρών, άλλων κοινωνιών, στις
οποίες ζουν και µε τις οποίες έχουν συνδέσει τη ζωή τους. Και
το πιο σηµαντικό, ψηφοφόροι που δεν θα υφίστανται καµµία απο-
λύτως συνέπεια από την όποια πολιτική τους επιλογή. Και για να
το πούµε πιο απλά, για να το καταλάβει και ο κόσµος που παρα-
κολουθεί αυτή τη συζήτηση και ενδεχοµένως, δεν γνωρίζει ανα-
λυτικά αυτά τα ζητήµατα, αν δεν υπάρχουν κριτήρια και
προϋποθέσεις, τις κοινωνικές και πολιτικές εξελίξεις στη χώρα
µας, θα τις συνδιαµορφώνουν και ψηφοφόροι που δεν θα έχουν
κανένα απολύτως αντίκτυπο από αυτές.

Για παράδειγµα για τις εργασιακές σχέσεις, το αν κάποιος
δουλεύει οκτώ, εννέα ή δέκα ώρες, θα το συνδιαµορφώνουν ψη-
φοφόροι, οι οποίοι δεν εργάζονται στην Ελλάδα. Το ποιο θα είναι
το ύψος της σύνταξης ή ο εργάσιµος βίος, θα το συνδιαµορφώ-
νουν ψηφοφόροι που δεν παίρνουν σύνταξη στην Ελλάδα. Το τι
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παιδεία και υγεία υπάρχει, θα το συνδιαµορφώνουν και ψηφοφό-
ροι που δεν επισκέπτονται ελληνικά σχολεία και νοσοκοµεία. Το
τι φορολογία πληρώνουν οι Έλληνες πολίτες, θα το συνδιαµορ-
φώνουν και ψηφοφόροι που δεν πληρώνουν και δεν θα πληρώ-
σουν ποτέ φόρους στη χώρα µας. Το τι εξωτερική πολιτική θα
υπάρχει, τι πολιτική άµυνας, θα το συνδιαµορφώνουν και ψηφο-
φόροι, οι οποίοι ποτέ δε θα κληθούν να υπερασπιστούν τα σύ-
νορα αυτής της χώρας. Και πάρα-πάρα πολλά ακόµα.

Αυτό, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και
των άλλων κοµµάτων που στηρίζουν το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο, θα πρέπει να το πείτε έτσι στον ελληνικό λαό, στους εργα-
ζόµενους, για να ξέρουν τι ακριβώς ψηφίζεται σήµερα. Κανένας,
φυσικά, δεν αµφισβητεί την αγάπη αυτών των ανθρώπων, των
αποδήµων, οι οποίοι έχουν ελληνική καταγωγή, έχουν συναισθη-
µατικούς δεσµούς, έχουν νοσταλγία, νιώθουν περήφανοι γι’ αυτή
τους την καταγωγή. Είναι, όµως, άλλο πράγµα ένας συναισθη-
µατικός και ψυχικός δεσµός και είναι εντελώς διαφορετικό ο
πραγµατικός κοινωνικός και οικονοµικός δεσµός, που θα έπρεπε
να υπάρχει για την απόδοση ενός δικαιώµατος, όπως είναι το δι-
καίωµα συµµετοχής στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους του
εξωτερικού.

Δεν είναι εποµένως απλά µια διευκόλυνση, είναι ένα δικαίωµα
που αποκτούν, χωρίς πολλοί από αυτούς που δεν έχουν κανένα
δεσµό µε τη χώρα, να έχουν καµµία απολύτως υποχρέωση και
αυτή η σχέση δικαιώµατος και υποχρέωσης δεν είναι µία αντί-
ληψη -κύριε Θεοδωρικάκο, που είπατε πριν για οπισθοδρόµηση
και για ιδεοληψίες- του ΚΚΕ. Το να υπάρχει συνδετική σχέση δι-
καιώµατος και υποχρέωσης, είναι η ίδια η λογική ακόµα και του
Αστικού Δικαίου, του αστικού δικαιώµατος. Είναι στοιχείο της
ίδιας της κοινής λογικής, η οποία µάλιστα έχει γίνει πάρα πολλές
φορές αποδεκτή και από την πάγια νοµολογία του Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου σε πάρα πολλές υπο-
θέσεις και ορισµένες από αυτές αφορούσαν και στη χώρα µας
και στο Ηνωµένο Βασίλειο. Θα µιλήσουν αναλυτικά γι’ αυτό και
οι επόµενοι Βουλευτές του ΚΚΕ. 

Τι λέει η νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου, σε σχέση µε αυτό το ζήτηµα; Όσον αφορά στους
περιορισµούς στο δικαίωµα ψήφου των αποδήµων επί τη βάσει
του κριτηρίου της κατοικίας, τα θεσµικά όργανα της σύµβασης -
της ευρωπαϊκής σύµβασης εννοεί- έχουν δεχθεί στο παρελθόν,
ότι µπορεί να αιτιολογούνται από διάφορους παράγοντες. 

Πρώτον, το τεκµήριο ότι οι πολίτες που δεν κατοικούν εντός
της επικράτειας, δεν επηρεάζονται τόσο άµεσα ή διαρκώς από
τα καθηµερινά προβλήµατα της χώρας τους και έχουν λιγότερη
πληροφόρηση γι’ αυτά. 

Δεύτερον, το γεγονός ότι οι πολίτες που δεν κατοικούν εντός
της επικράτειας, έχουν µικρότερη επιρροή στην επιλογή των
υποψηφίων ή τη διαµόρφωση των εκλογικών τους προγραµµά-
των.

Τρίτον, τη στενή σχέση µεταξύ του δικαιώµατος ψήφου στις
βουλευτικές εκλογές και του να επηρεάζεται κάποιος άµεσα από
τις αποφάσεις των πολιτικών οργάνων που εκλέγονται µε αυτόν
τον τρόπο. 

Και τέταρτον, την εύλογη  έγνοια του νοµοθέτη, να περιορίσει
την επιρροή των πολιτών που ζουν στο εξωτερικό, στις εκλογές
επί ζητηµάτων τα οποία ενώ είναι κατά κοινή οµολογία θεµε-
λιώδη, αφορούν κατά κύριο λόγο σε άτοµα που ζουν εντός της
χώρας.

Αυτή είναι η νοµολογία, κύριε Λιβάνιε, κυρία Κεραµέως, κύριε
Θεοδωρικάκο του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου και εσείς νοµοθετείτε εναντίον αυτής της νοµολογίας
και εµάς που την επικαλούµαστε, µας αποκαλείτε ότι είναι ιδεο-
ληπτικές θέσεις και οπισθοδροµικές. 

Το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα αυτού που λέει το ΚΚΕ
είναι αυτό που αναφέρθηκε πριν σε σχέση µε τη συµµετοχή των
αποδήµων στις τελευταίες Ευρωεκλογές του 2019. Εκεί δεν
υπήρχε κανένα κριτήριο. Δεν υπήρχε κριτήριο ουσιαστικής
φύσης, δηλαδή ελάχιστος χρόνος παραµονής, δεσµός, κ.λπ..
Υπήρχε µόνο ένα κριτήριο για όσους βρίσκονταν εντός χωρών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ποιο ήταν αυτό το κριτήριο; Ήταν ότι
ο ψηφοφόρος θα έπρεπε να επιλέξει αν θα ψηφίσει την ελληνική

λίστα των ευρωεκλογών ή αν θα ψηφίσει την γερµανική, τη γαλ-
λική, την ιταλική και ούτω καθεξής. 

Τι µας είπαν οι απόδηµοι κατά τη διάρκεια της ακρόασης φο-
ρέων, όχι µόνο προχθές και τα προηγούµενα χρόνια όταν γίνον-
ταν αντίστοιχες συζητήσεις; Μας είπαν ότι εµείς -και καλά κάνουν
αυτοί οι άνθρωποι- επιλέγουµε να ψηφίζουµε τη λίστα των Γερ-
µανών, των Γάλλων, των Σουηδών, των Δανών Ευρωβουλευτών
γιατί από αυτή την επιλογή εξαρτάται η ζωή µας. Και γι’ αυτόν
τον λόγο στις τελευταίες ευρωεκλογές ψήφισαν δώδεκα χιλιά-
δες. Αυτό είναι ένα στοιχείο για ποιον λόγο πρέπει να υπάρχουν
προϋποθέσεις και κριτήρια όσον αφορά στη διευκόλυνση των
εκλογέων του εξωτερικού. 

Τι απαντά η Κυβέρνηση σε όλα αυτά; Υποκρισία, υπεκφυγές,
κηρύγµατα περί ενιαίου και αδιαίρετου Ελληνισµού, ψέµατα ή
µισές αλήθειες που θα τις πούµε παρακάτω. 

Υποκρισία νούµερο ένα: Λέει η Κυβέρνηση ότι µε αυτόν τον
τρόπο δείχνει τον σεβασµό της και δίνει φωνή στους Έλληνες
απόδηµους. Αυτό λέει η Κυβέρνηση όταν αυτό το κόµµα που κυ-
βερνά µαζί µε το ΠΑΣΟΚ, µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ τα προηγούµενα
χρόνια ήταν αυτοί που µε τις πολιτικές τους έδιωξαν αυτόν τον
κόσµο. Τον διώξατε αυτόν τον κόσµο και έχετε το θράσος σή-
µερα να µιλάτε για σεβασµό στους απόδηµους; 

Να µην µιλήσουµε, φυσικά, για τα µεταναστευτικά κύµατα της
δεκαετίας του ’60 και του ’70, τότε που οι πολιτικοί σας πρόγονοι
τα αποκαλούσαν ευλογία διά τον τόπο. Η µετανάστευση είναι ευ-
λογία διά τον τόπο, έλεγαν. Και όχι µόνο τους διώξετε, αλλά και
µε τις πολιτικές που εφαρµόσαµε σε µία σειρά ζητήµατα διευρύ-
νατε και τα προβλήµατα αυτών των ανθρώπων. Για τι να µιλή-
σουµε; Να µιλήσουµε για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση µε τα
ελληνικά σχολεία να κλείνουν, µε προσωπικό να µην υπάρχει, µε
τα τµήµατα ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης που φυτοζωούν, µε την
αποψίλωση των διπλωµατικών αρχών, πρεσβεία, προξενεία µε
αποτέλεσµα ένας απόδηµος, ένας Έλληνας µετανάστης για µία
απλή πράξη, για ένα πιστοποιητικό που µπορεί να χρειάζεται να
πρέπει να περιµένει ή να πρέπει να διανύσει εκατοντάδες χιλιό-
µετρα για να το αποκτήσει; Να, λοιπόν, η υποκρισία σας. Τώρα
έρχεστε και το παίζετε προστάτες αυτών των ανθρώπων; Όχι.
Τους αντιµετωπίζετε απλά ως κουκιά. Αυτό κάνετε. Τους αντιµε-
τωπίζετε ως κουκιά.

Υποκρισία νούµερο δύο: Λέει η Κυβέρνηση ότι παίρνει µέτρα
διευκόλυνσης, γιατί καθίσταται δυσχερής η συµµετοχή για ένα
µεγάλο µέρος των εκλογέων. Και µιλάµε για την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας -παρόµοια στάση στο ζήτηµα αυτό είχαν και
οι προηγούµενες κυβερνήσεις- που αρνήθηκε πεισµατικά τις
προτάσεις του ΚΚΕ, µαζικών φορέων, σωµατείων για να διευκο-
λυνθούν οι Έλληνες εργαζόµενοι, οι οποίοι δούλευαν την πε-
ρίοδο των εκλογών σε νησιά, σε άλλους τόπους από τον τόπο
καταγωγής τους που ήταν εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς κα-
ταλόγους και δεν πήρατε κανένα µέτρο. Γιατί υπάρχουν δύο
µέτρα και δύο σταθµά; Γιατί διευκόλυνση για απόδηµους που
δεν έχουν κανένα δεσµό µε τη χώρα και όχι διευκόλυνση για τους
εργαζόµενους που ζουν στη χώρα, που παράγουν στη χώρα, που
υφίσταται τις συνέπειες των πολιτικών που ασκούνται στη χώρα
και που απλά τυχαίνει την ηµέρα των εκλογών να δουλεύουν σε
κάποιο νησί; Κουκιά είπαµε. Δύο µέτρα και δύο σταθµά, γιατί
τους αντιµετωπίζετε ως κουκιά. 

Υποκρισία νούµερο τρία και η πιο σηµαντική: Λέει η Κυβέρ-
νηση ότι η διευκόλυνση αφορά µόνο σε όσους είναι ήδη εγγε-
γραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους. Τι δεν λέει, όµως, η
Κυβέρνηση; Δεν λέει ότι σύµφωνα µε το δίκαιο του αίµατος, που
ισχύει στη χώρα µας για την απόκτηση ελληνικής ιθαγένειας, ο
Έλληνας υπήκοος προσδιορίζεται από τα γονίδιά του και όχι από
την ουσιαστική σχέση µε τη χώρα. Αυτή τη στιγµή οι εγγεγραµ-
µένοι είναι, όπως λέτε και όντως µπορεί να είναι έτσι δεν έχουµε
στοιχεία να το επιβεβαιώσουµε, επτακόσιες, οκτακόσιες χιλιά-
δες, όµως µε το υφιστάµενο δίκαιο ιθαγένειας, που είναι το δί-
καιο του αίµατος, αυτός ο αριθµός των εγγεγραµµένων µπορεί
να διευρυνθεί και να πάει και δύο και τρία εκατοµµύρια σύµφωνα
µε αυτά που εσείς λέτε, που έχετε αναρτήσει στο Υπουργείο
Εσωτερικών, που λέτε ότι αν κάποιος είναι απόγονος ενός ελλη-
νικής καταγωγής δεύτερης, τρίτης, τέταρτης γενιάς µετανάστης

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ι’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1591



µπορεί να αποκτήσει πάρα πολύ απλά την ελληνική ιθαγένεια και
να εγγραφεί αυτοµάτως στους εκλογικούς καταλόγους.

Και µάλιστα, βγαίνουν και ορισµένοι και παίζουν και τον κυβερ-
νητικό λαγό σε αυτή την ιστορία και η Πλεύση Ελευθερίας και τα
ακροδεξιά κόµµατα και ορισµένοι κυβερνητικοί Βουλευτές. Ναι,
λέει, γιατί και τρία εκατοµµύρια και τέσσερα εκατοµµύρια να ψη-
φίζουν όλοι αυτοί. Βεβαίως, αυτό κάνετε. Αυτόν τον δρόµο δυ-
νητικά ανοίγετε. 

Βρέθηκαν, µάλιστα και κυβερνητικοί Βουλευτές στη συζήτηση
στην επιτροπή και συγκεκριµένα ο κ. Πλεύρης, ο οποίος είπε το
εξής φοβερό. Είπε ότι αν κάποιος είναι τρίτης και τέταρτης γε-
νιάς µετανάστης και αποκτήσει την ελληνική ιθαγένεια, είναι κοµ-
µάτι του ελληνικού λαού. 

Δηλαδή, ο Ελληνοαµερικανός που είναι εκατό χρόνια η οικο-
γένειά του στην Αµερική, ο Αµερικανός Πρέσβης, είναι κοµµάτι
του ελληνικού λαού; Δεν είναι του αµερικάνικου λαού ή είναι κοµ-
µάτι και των δύο λαών; Καταλαβαίνετε τι λέτε και τι επικίνδυνους
δρόµους ανοίγετε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για πολύ λίγο.
Απέναντι, λοιπόν, σε όλα αυτά υπάρχει καθαρή θέση, η συνε-

πής, η θέση αρχών του ΚΚΕ, που δεν πρέπει να συγχέεται µε τη
θέση του ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ λέει κάτι άλλο. Ο ΣΥΡΙΖΑ λέει να ψη-
φίζουν όλοι αυτοί, τα τρία εκατοµµύρια, κ.λπ., να εκλέγουν κά-
ποιους απόδηµους, απλά το αποτέλεσµα αυτής της ψήφου να
µη συµπεριλαµβάνεται στο εκλογικό αποτέλεσµα. 

Εµείς δεν λέµε αυτό. Και µάλιστα, µε τι δικαιολογία το λέει ο
ΣΥΡΙΖΑ; Γιατί, λέει, η οµογένεια δεν πρέπει να εντάσσεται στις
εσωτερικές πολιτικές αντιπαραθέσεις. Γιατί να µην εντάσσεται;
Τι είναι η οµογένεια; Είναι κάτι άλλο; Δεν έχει κοινωνική διαστρω-
µάτωση, ταξική διαστρωµάτωση, όπως έχει ο ελληνικός λαός;
Βεβαίως και πρέπει να εντάσσεται και στην αντιπαράθεση και
στην ταξική πάλη, λέµε εµείς, όµως, µε ορισµένα κριτήρια. Και
τα κριτήρια αυτά που βάζουµε εµείς διαµορφώνουν ένα εκλογικό
σώµα µε βάση δεσµούς, παραµονή ελάχιστος χρόνος, κ.λπ.,  που
προσοµοιάζουν µε τις συνθήκες ζωής του ελληνικού λαού. Και
αυτά τα κριτήρια δεν απέτυχαν, όπως λέτε. Αυτά τα κριτήρια τα
υπονοµεύσατε µε διάφορους τρόπους, τους οποίους τους εξη-
γήσαµε στην επιτροπή και δεν χρειάζεται να τους επαναλάβω. 

Θα ήθελα να πω και κάτι τελευταίο που είναι και το πιο σηµαν-
τικό. Τα κριτήρια αυτά που έθεσε το ΚΚΕ υπάρχουν σε πάρα πολ-
λές χώρες, ευρωπαϊκές χώρες και χώρες εκτός Ευρώπης.
Υπάρχουν στη Γερµανία, υπάρχουν στη Δανία, υπάρχουν και
στην Αυστραλία και µάλιστα, πιο αυστηρά από αυτά που υπάρ-
χουν στον νόµο του 2019, γιατί εδώ έχετε καταθέσει και µία εκλο-
γική έκθεση που λέτε ότι: «πήραµε υπ’ όψιν µας τις συναφείς
πρακτικές». Τίποτα δεν πήρατε υπ’ όψιν σας. 

Θα κάνω εδώ µία παρένθεση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, κύριε

συνάδελφε σας παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Έχει ενδιαφέ-

ρον αυτό που θα αναφέρω.
Είπε ο κ. Λιβάνιος στην επιτροπή ότι υπάρχουν χώρες που βά-

ζουν προϋποθέσεις µε µία κλιµάκωση και υπάρχουν και χώρες
στις οποίες είναι ελεύθερο το σύστηµα. Αυτό είναι η µισή αλή-
θεια, κύριε Λιβάνιε, και η µισή αλήθεια είναι ένα µεγάλο ψέµα.
Γιατί; Γιατί δεν λέτε το εξής: Τι κάνουν οι χώρες οι οποίες έχουν
προφίλ αποδήµων ίδιο µε αυτό της χώρας µας; Δεν µας ενδια-
φέρει εµάς µία χώρα, όπως είναι η Ελβετία που µπορεί να έχει
ελάχιστους απόδηµους. Εµάς µας ενδιαφέρουν άλλες χώρες,
που έχουν προφίλ αποδήµων, όπως η Ελλάδα. Και αυτές, η Ιρ-
λανδία, το Ισραήλ, κ.λπ., αν το δούµε -που δεν λέµε να πάµε σε
τέτοιες µεθόδους- απαγορεύουν εντελώς την ψήφο των αποδή-
µων. 

Επίσης, πρέπει να πείτε ακόµα και αυτές οι χώρες, οι οποίες
δεν έχουν κανένα περιορισµό, τι δίκαιο ιθαγένειας έχουν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ να
ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Τι εκλογική
νοµοθεσία έχουν αυτές οι χώρες;

Ήθελα να πω κι άλλα, κύριε Πρόεδρε. 
Εννοείται ότι για όλους αυτούς τους λόγους και για άλλους

που θα αναπτύξουµε και οι υπόλοιποι Βουλευτές του ΚΚΕ κατα-
ψηφίζουµε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου και θα ενηµερώσουµε
όσο µπορούµε τον ελληνικό λαό για τους κινδύνους. Και να ξέ-
ρετε ότι υπάρχει πάρα πολύς κόσµος –και δικοί σας ψηφοφόροι-
που συµφωνούν µε αυτή την κριτική του ΚΚΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τους Σπαρτιάτες, ο κ.
Πέτρος Δηµητριάδης. 

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

είναι ευτυχές για µένα να αγορεύω για πρώτη φορά ως ειδικός
αγορητής για ένα νοµοσχέδιο το οποίο σχετίζεται µε τον από-
δηµο Ελληνισµό. Πριν, όµως, ξεκινήσω, θα ήθελα να πω πως
συµπαριστάµεθα όλοι στους πληττόµενους Έλληνες από τις φω-
τιές στη Ρόδο και τα άλλα µέρη της Ελλάδος και ευχόµεθα να
έχει αίσιο τέλος η περιπέτειά τους. 

Επί της ουσίας, θα ήθελα να πω πως, µε αφορµή το νοµοσχέ-
διο αυτό εδώ, ακούστηκαν πάρα πολλά αρνητικά για τους Έλλη-
νες του απόδηµου Ελληνισµού. Ακούσαµε για «µπρούκληδες»,
για άτοµα τα οποία δεν έχουν σχέση µε την Ελλάδα, για άτοµα
τα οποία είναι αποκοµµένα, για άτοµα τα οποία δεν φορολογούν-
ται.

Σας πληροφορώ, λοιπόν, από την πείρα µου, επειδή έχω φί-
λους και συγγενείς, ότι, όχι µόνο σχετίζονται πολύ µε την Ελ-
λάδα, αλλά έχουν και άρρηκτους δεσµούς. Είναι άτοµα τα οποία
έφυγαν στο εξωτερικό τσακισµένοι και διωγµένοι από το σύ-
στηµα, από τα µνηµόνια και από την οικονοµική κρίση. Είναι
άτοµα τα οποία είναι οµογενείς δεύτερης και τρίτης γενιάς,
όµως, έχουν ελληνικότατη συνείδηση, µιλάνε στα ελληνικά και
έχουν και ελληνική παιδεία. Είναι επίσης απόδηµοι -γνωρίζω προ-
σωπικά παραδείγµατα- οι οποίοι µπορεί να έφυγαν πριν από πε-
νήντα χρόνια στο εξωτερικό, όµως, ακόµη και σήµερα θέλουν να
έρθουν στην Ελλάδα να ταφούν εδώ, να είναι η τελευταία τους
κατοικία. 

Και τέλος, θεωρώ ότι υπάρχει και κάτι οξύµωρο. Δεν µπορούµε
να είµαστε περήφανοι για τον Ζάππα, που έχτισε το Ζάππειο, για
τον Βαρβάκη, που έχτισε τη Βαρβάκειο, αλλά και για τους Ελλη-
νοαµερικάνους που µπλοκάρουν την αγορά των F-16  στο Κογ-
κρέσο και την ίδια στιγµή να λέµε ότι «ναι µεν είστε Έλληνες,
θέλουµε τη βοήθειά σας στο εξωτερικό, όµως δεν επιθυµούµε
να είστε τµήµα του εθνικού κορµού και της εκλογικής διαδικα-
σίας». 

Επί του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να πω πως το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο πράγµατι διορθώνει µια αβλεψία του ν.4648, µε την
οποία για µένα είχαν επιβληθεί παράλογοι περιορισµοί στην
εκλογική διαδικασία. Θεωρώ πως θα έπρεπε εξαρχής να είχαν
αρθεί οι περιορισµοί -εξαρχής- και όχι να κάνουµε σήµερα αυτή
τη ζήτηση. 

Θα ήθελα. επίσης. να πω πως, παρά το γεγονός ότι συµφω-
νούµε επί της αρχής µε το νοµοσχέδιο, έχουµε κάποιες ενστά-
σεις για κάποιες αβλεψίες. Έχουν γίνει κάποιες παραλείψεις. 

Πρώτα απ’ όλα, δεν προβλέπεται πουθενά στο νοµοσχέδιο κά-
ποια µέθοδος απογραφής. Δεν γνωρίζουµε. Δηλαδή. πόσοι και
ποιοι είναι οι απόδηµοι Έλληνες. Επίσης, δεν προβλέπεται που-
θενά η δηµιουργία ειδικών εκλογικών καταλόγων εξωτερικού,
αλλά και ταυτόχρονα η εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων,
για να γνωρίζουµε τι συµβαίνει. 

Επίσης, δεν προβλέπεται πουθενά η δηµιουργία εκλογικών πε-
ριφερειών του εξωτερικού, ώστε να µπορούν οι απόδηµοι Έλλη-
νες να εκλέγουν απόδηµους Έλληνες. 

Ένα άλλο πάρα πολύ σηµαντικό είναι ότι δεν βλέπουµε που-
θενά τον τρόπο µε τον οποίο θα ψηφίζουν οι Έλληνες του εξω-
τερικού. Και εξηγούµαι. Ένας εκλογέας, ένας Έλληνας του
εξωτερικού, ο οποίος κατοικεί µακριά, χιλιάδες χιλιόµετρα από
το εκλογικό κέντρο και τα προξενεία, πώς θα ψηφίζει; Το έχουµε
διευκρινίσει; Εµείς, λοιπόν, προτείνουµε κάτι που δεν προβλέπε-
ται, τη λεγόµενη «επιστολική ψήφο». 

Και εδώ θα σταθώ. Επειδή ακούστηκαν πάρα πολλές ενστά-
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σεις περί νοθείας, περί αλλοίωσης, εµείς δεν προτείνουµε την
επιστολική ψήφο χωρίς προϋποθέσεις, αλλά να υπάρχουν τα λε-
γόµενα «εχέγγυα ασφαλείας». Δηλαδή, να προβλέπεται η επιστο-
λική ψήφος στις χώρες όπου οι ταχυδροµικές εταιρείες είναι
ασφαλείς και αξιόπιστες. Να προβλέπεται συγκεκριµένος τρό-
πος. Να αποστέλλεται µ’ έναν φάκελο συγκεκριµένου µεγέθους,
να παραλαµβάνεται από συγκεκριµένη υπηρεσία, από τους δικα-
στικούς αντιπροσώπους, να φυλάσσεται εκεί και να συντάσσεται
ειδική έκθεση παραλαβής. Να συνοδεύεται από µία δήλωση του
ατόµου που ψηφίζει, η οποία θα προβλέπεται από το γνήσιο της
υπογραφής από την αρµόδια αρχή της χώρας που ψηφίζει. Επί-
σης, θα πρέπει να προβλέπεται κάποιο έγγραφο ταυτοποίησης,
να ξέρουµε ποιος είναι. Δεν είναι απαραίτητο, λοιπόν, να φοβό-
µαστε την επιστολική ψήφο. Πρέπει, όµως, να προτείνουµε την
επιστολική ψήφο µε κάποια εχέγγυα ασφαλείας. Αυτό δεν το
είδα. 

Επίσης, θα πρέπει να πω και το εξής. Όλες αυτές οι παραλεί-
ψεις είναι απόρροια, είναι αποτέλεσµα της σπουδής και της βια-
σύνης µε την οποία έφερε η Κυβέρνηση αυτό το νοµοσχέδιο, ένα
νοµοσχέδιο µείζονος σηµασίας, ένα νοµοσχέδιο εθνικής σηµα-
σίας, το οποίο, όµως, δυστυχώς ήρθε µε πάρα πολύ µεγάλη βια-
σύνη. 

Είχα πει και στην επιτροπή, κυρία Υπουργέ, ότι δεν θέλω έναν
νόµο και ένα άρθρο. Θέλω περισσότερα άρθρα. Θέλω περισσό-
τερες διευκρινίσεις επί πολλών ζητηµάτων. Αυτό εµείς δεν το εί-
δαµε. 

Θα θέλαµε κάποια στιγµή να φέρετε ένα πληρέστερο νοµο-
σχέδιο, να ρυθµίζονται πάρα πολλά επιµέρους ζητήµατα, διότι,
δυστυχώς, έχω λάβει πάρα πολλά µηνύµατα από Έλληνες του
εξωτερικού και από οµογενείς που µου λένε ότι: «Έχουµε αγω-
νία. Πώς θα ψηφίζουµε; Πώς θα γίνεται η διαδικασία; Θα έχουµε
εχέγγυα ασφαλείας; Δεν θα υπάρξει αλλοίωση του αποτελέσµα-
τος;». 

Αυτά όλα, κυρία Υπουργέ, θα θέλαµε να ρυθµίζονται στο νο-
µοσχέδιο. Και όχι να έρχεται βιαστικά και για λόγους –να το πω
έτσι- πολλές φορές επικοινωνιακούς ένα νοµοσχέδιο που, ναι µεν
είναι µείζονος σηµασίας, ναι µεν συµφωνούµε επί της αρχής,
όµως, θα θέλαµε και κάποιες προσθήκες, κάποιες διορθώσεις.
Διότι αλλιώς κινδυνεύουµε να δηµιουργήσουµε πάρα πολλές
στρεβλώσεις. 

Εµείς, λοιπόν, ως Σπαρτιάτες προτείνουµε τα εξής. Θα θέλαµε
να λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν όλες αυτές τις προσθήκες και τις
τροποποιήσεις που προτείναµε. Γι’ αυτόν τον λόγο, ενώ πράγ-
µατι στην αρχή είχαµε πει ότι θα το υπερψηφίσουµε, βλέποντας
αυτές τις ελλείψεις, προς το παρόν εµµένουµε στο «παρών». Θέ-
λουµε να γίνουν τροποποιήσεις, να γίνουν προσθήκες και, στη
συνέχεια, αν ληφθούν υπ’ όψιν και το προσέξετε, τότε θα το
υπερψηφίσουµε. Μέχρι τότε, όµως, είµαστε στο «παρών». 

Θα ήθελα να πω και το εξής, πως δεν θέλουµε επ’ ουδενί να
θεωρηθεί πως το «παρών» θεωρείται άρνηση στην ψήφο των Ελ-
λήνων του εξωτερικού. Διότι εµείς θεωρούµε ότι αποτελούν όλοι
τέκνα της µητέρας Ελλάδας, όλοι είναι µαζί, Έλληνες του εσω-
τερικού και του εξωτερικού ενωµένοι, δεν µας ενδιαφέρει η διαί-
ρεση σε δύο κατηγορίες και κυρίως, τους θέλουµε στο πλευρό
µας. Θέλουµε, όµως, µία πληρέστερη ρύθµιση από λογικής από-
ψεως. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο και για την τήρηση του χρόνου. 

Επιτρέψτε µου να προχωρήσω σε µία ανακοίνωση. 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής

Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος και οι Βουλευτές του κόµµατός
του κατέθεσαν σήµερα 24-7-2023 πρόταση νόµου: «Ρυθµίσεις
για την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος Ελλήνων που βρί-
σκονται εκτός της ελληνικής επικράτειας».

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική
Λύση, ο κ. Παύλος Σαράκης. 

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρ-
νηση εισάγει ένα νοµοσχέδιο στο οποίο ο συνταγµατικός νοµο-
θέτης απαιτεί τη συναίνεση των δύο τρίτων του Κοινοβουλίου.

Δηλαδή, προβλέπει ότι για την τροποποίηση του εκλογικού σώ-
µατος και για την ψήφο στον απόδηµο Ελληνισµό θα πρέπει να
υπάρχει µία ευρύτατη συναίνεση των κοινοβουλευτικών κοµµά-
των ακόµα µεγαλύτερη και από εκείνη που απαιτείται για την τρο-
ποποίηση του Συντάγµατος.

Η φιλοσοφία του συνταγµατικού νοµοθέτη είναι ότι όταν πρό-
κειται για µία τέτοια τροποποίηση και την παροχή δυνατότητας
στον απόδηµο Ελληνισµό απαιτούνται να ληφθούν όλες εκείνες
οι παράµετροι για να µπορέσουµε να έχουµε µία δίκαιη και ορθή
νοµοθέτηση, η οποία θα είναι υπέρ του εθνικού συµφέροντος.

Η Ελληνική Λύση, ένα κόµµα εθνικό, κοινωνικό, πατριωτικό,
είναι εκείνη που αγωνίζεται για µία Ελλάδα µε ισχυρά σύνορα,
αλλά έναν Ελληνισµό χωρίς σύνορα. Εµείς θέλουµε ο Ελληνι-
σµός της διασποράς να έχει εθνική συνείδηση. Και είναι υποχρέ-
ωση της ελληνικής πολιτείας να συµβάλει µε οποιονδήποτε
τρόπο για την καλλιέργεια αυτής. Θέλουµε τον Ελληνισµό να έχει
το θρησκευτικό δόγµα της Ορθοδοξίας, γιατί πιστεύουµε ότι η
Ορθοδοξία είναι συνυφασµένη µε το ελληνικό γένος και θα πρέ-
πει να την υπερασπιστούµε. 

Για εµάς οι Έλληνες της διασποράς θα πρέπει να αποφεύγουν
την κουλτούρα εκείνων των χωρών στις οποίες έχουν εγκαταστα-
θεί. Θα πρέπει να λένε για τα Χριστούγεννα «καλά Χριστούγεννα»
και όχι «καλές γιορτές», όπως θέλει η παγκοσµιοποίηση. 

Θέλουµε, λοιπόν, τον Ελληνισµό να λειτουργεί ως πολιορκητι-
κός κριός, ως µηχανισµός προώθησης των εθνικών συµφερόν-
των, διότι ακριβώς, είναι µεγάλη  δύναµη της Ελλάδας η
διασπορά µας σε όλα τα µήκη και πλάτη του κόσµου. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να δώσουµε την ψήφο στους Έλληνες του
εξωτερικού. Θα πρέπει να τους δώσουµε αυτή τη δυνατότητα,
ώστε να υπάρχει ο δεσµός µεταξύ της µητέρας πατρίδας και
εκείνων. Θα πρέπει, όµως, να το κάνουµε µε έναν τέτοιο τρόπο,
όπου πραγµατικά θα τηρούµε και το Σύνταγµα. Και τι λέει το Σύν-
ταγµά µας; Ότι µία αρχή η οποία είναι συνταγµατικά κατοχυρω-
µένη είναι η αρχή της αντιπροσώπευσης. 

Την Κυβέρνηση το µόνο που την ενδιαφέρει είναι να κάνει ψη-
φοθηρία. Γι’ αυτό δίνει άνευ όρων την ψήφο στους Έλληνες του
εξωτερικού. Δεν τους ενδιαφέρει να καλλιεργήσουν την εθνική
συνείδηση στη διασπορά. Δεν τους ενδιαφέρει να ανασυστή-
σουµε το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού, να ανασυστήσουµε
τον Ελληνισµό και να τον κινητοποιήσουµε για τα εθνικά συµφέ-
ροντα σε µία ιδιαίτερα κρίσιµη περίοδο για τα εθνικά µας θέµατα. 

Όλοι µας γνωρίζουµε το τι µπορεί να συµβεί στο Αιγαίο και
µας έδωσε το δείγµα ο Πρωθυπουργός όταν είπε ότι η αφετηρία
των διαπραγµατεύσεων ξεκινάει από υποχωρήσεις στα εθνικά
µας θέµατα. Όµως, όλοι οι Έλληνες όπου κι αν βρίσκονται είναι
εκείνοι οι οποίοι λένε ότι τα σύνορα της πατρίδας µας είναι αδια-
πραγµάτευτα!

Τι λέµε εµείς; Εµείς προτείναµε και µε το σχέδιο νόµου που
καταθέσαµε ότι θα πρέπει να δοθεί η ψήφος στους Έλληνες του
εξωτερικού και να κάνουµε τον διαχωρισµό µεταξύ εκείνων των
προσωρινά διαµενόντων µε εκείνους των µόνιµα διαµενόντων
στο εξωτερικό, µε εκείνους δηλαδή, της διασποράς που έχουν
εγκατασταθεί µόνιµα και έχουν ενσωµατωθεί σε κοινωνίες άλλων
χωρών. Τι λέµε; Βάσει της αρχής της αντιπροσώπευσης, θα πρέ-
πει να δικαιούνται τους δικούς τους εκπροσώπους. Η ψήφος
τους να πηγαίνει σε υποψηφίους της διασποράς, σε εκείνους
που γνωρίζουν τα προβλήµατα του Ελληνισµού της διασποράς,
σε εκείνους που ξέρουν πώς θα διατηρήσουν και θα καλλιεργή-
σουν την εθνική συνείδηση στους Έλληνες της διασποράς και
την πολιτιστική µας κληρονοµιά. 

Όπως και το θρησκευτικό µας δόγµα της Ορθοδοξίας και αυτό
έχει υποχρέωση ο Ελληνισµός της διασποράς να το διεκδικήσει
από τη µητέρα πατρίδα, από το ελληνικό Κοινοβούλιο. Γιατί οι
Έλληνες της διασποράς έχουν αφεθεί και δεν καλλιεργούν την
ελληνική γλώσσα. Γνωρίζουµε όλοι ότι οι Έλληνες δεν έχουν τα
σχολεία που θέλουν και αξίζουν, δεν έχουν τα µορφωτικά ιδρύ-
µατα, όπως έχει κάθε άλλη χώρα, όπως εδώ έχουµε το Ελληνο-
αµερικανική Ένωση, το Ινστιτούτο Γκαίτε, έχουµε τα γαλλικά
ινστιτούτα. Μόνο η Ελλάδα δεν έχει στο εξωτερικό µορφωτικά
ιδρύµατα, που να διαδίδουν την ελληνική γλώσσα και τον ελλη-
νικό πολιτισµό. Γιατί δεν µπορούµε να υπερηφανευόµαστε ότι
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δώσαµε εµείς το φως του πολιτισµού σε όλο τον κόσµο και να
έχουµε αφήσει και να έχουµε εγκαταλείψει τη διάδοση αυτού του
πολιτισµού. 

Χρειάζεται, λοιπόν, οι εκπρόσωποι της ελληνικής διασποράς
να έρθουν εδώ και να διεκδικήσουν τα συµφέροντά τους. Και τι
λέµε; Δεν θα πρέπει µε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο να διχάσουµε τους
Έλληνες. Και πώς µπορεί να συµβεί αυτό; Είναι δηλαδή, απίθανο
να έχουµε µία διαφοροποίηση των κριτηρίων εκείνων που ψηφί-
ζουν, δηλαδή των µόνιµων εγκατεστηµένων Ελλήνων της διασπο-
ράς, µε τους Έλληνες της επικράτειας; Είναι λογικό να έχουν
διαφορετικές προσεγγίσεις στην πολιτική έκφραση διά µέσου
της ψήφου. 

Φαντάζεστε οι Έλληνες ψηφοφόροι της ελληνικής επικράτειας
να έχουν εκφρασθεί εντελώς διαφορετικά και αντίθετα µε εκείνο
το εκλογικό σώµα του απόδηµου Ελληνισµού; Δεν θα δηµιουρ-
γηθεί διχόνοια; Δεν θα λένε οι Έλληνες ψηφοφόροι της επικρά-
τειας «εµείς άλλον θέλουµε να µας κυβερνήσει και άλλον
αποφασίζουν οι Έλληνες του εξωτερικού;».

Άρα τι είναι δίκαιο, τι είναι ορθό, τι είναι εθνικό; Οι ψήφοι του
απόδηµου Ελληνισµού να προσµετρώνται στην περιφέρεια εξω-
τερικού και όχι να ενσωµατώνονται µε τις ψήφους της ελληνικής
επικράτειας. Έτσι θα αποφύγουµε τον διχασµό που τυχόν µπορεί
να συµβεί και το είδαµε ακόµη και στις τελευταίες εκλογές. Εί-
δαµε κόµµα το οποίο δεν εισήλθε στο ελληνικό Κοινοβούλιο,
αλλά στην εκλογική περιφέρεια του εξωτερικού έλαβε τουλάχι-
στον 12%. Άρα µπορεί να συµβεί και αν συµβεί, τότε θα έχουµε
το διχασµό. Και πώς τότε θα µπορέσουµε να τροποποιήσουµε
µία αστοχία του νόµου, όταν απαιτείται µία πλειοψηφία των δύο
τρίτων της Βουλής; 

Είναι εύκολο, αγαπητοί συνάδελφοι, να τροποποιήσουµε µία
αστοχία, εάν απαιτούνται τα δύο τρίτα της Βουλής; Εξαιρετικά
δύσκολο. Άρα, λοιπόν, θα έπρεπε η Κυβέρνηση να είναι ιδιαίτερα
προσεκτική µε τη νοµοθέτηση και θα έπρεπε να σεβαστεί τη συν-
ταγµατική επιταγή της αυξηµένης πλειοψηφίας, της απόλυτης
πλειοψηφίας των δύο τρίτων, δηλαδή να υπάρξει διάλογος, ου-
σιαστικός διάλογος, µε όλα τα κόµµατα, για να µπορέσουµε να
βάλουµε όλα τα ζητήµατα να τα συζητήσουµε. 

Άκουσε η Κυβέρνηση τους οµογενείς τι λένε; Άκουσε τις οµο-
γενειακές οργανώσεις; Τι είπαν; Είπαν ότι εµείς θέλουµε εκπρο-
σώπους δικούς µας και όχι εκείνους που µας επιβάλλετε εσείς,
µέσω των ψηφοδελτίων επικρατείας. Γιατί αφού ψηφίζουν, δεν
θα πρέπει να έχουν –το αυτονόητο!- τους δικούς τους εκπροσώ-
πους;

Αυτό, όµως δεν το νοµοθετεί η ελληνική Κυβέρνηση γιατί στην
πραγµατικότητα δεν σέβεται τους Έλληνες του εξωτερικού, δεν
τους δίνει τη δυνατότητα να αντιπροσωπευτούν στο ελληνικό
Κοινοβούλιο, δεν τους δίνει τη δυνατότητα να διεκδικήσουν τα
δίκαιά τους, όπως την εθνική συνείδηση η οποία καλλιεργείται
µε τη γλώσσα µας, µε τις παραδόσεις µας και µε τη θρησκευτική
µας λατρεία. 

Άρα, λοιπόν, αξιότιµες και αξιότιµοι συνάδελφοι, είναι πάρα
πολύ σηµαντικό να είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί και θα πρέπει η
Κυβέρνηση, κατά την άποψή µας, να αποσύρει το νοµοσχέδιο και
να προχωρήσει σε ουσιαστική συζήτηση µε τα κόµµατα του Κοι-
νοβουλίου και να προχωρήσουµε στον καθορισµό περιφερειών
του εξωτερικού και να τροποποιήσουµε τον νόµο, ώστε να υπάρχει
η δυνατότητα να ορίζονται υποψήφιοι του απόδηµου Ελληνισµού.

Σε ό,τι αφορά στους προσωρινά διαµένοντες, σε εκείνους δη-
λαδή, οι οποίοι βρίσκονται µακριά από την πατρίδα µας είτε για
σπουδές είτε για προσωρινές επαγγελµατικές υποχρεώσεις είτε
–αν θέλετε- για ένα ταξίδι αναψυχής, βεβαίως και θα πρέπει να
διευκολυνθούν, βεβαίως και θα πρέπει να τους δίνεται η δυνα-
τότητα να ψηφίζουν όπου κι αν βρίσκονται, διότι είναι προσωρινά
διαµένοντες στο εξωτερικό και είναι άρρηκτα συνδεδεµένοι µε
την πολιτειακή πορεία της πατρίδας µας. 

Συνοψίζοντας, αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι, η Ελληνική Λύση
κάνει έκκληση στην Κυβέρνηση, γι’ αυτό ακριβώς και κατέθεσε
µια συγκεκριµένη πρόταση νόµου, που δίνει τη δυνατότητα
στους Έλληνες του εξωτερικού να έχουν τους δικούς τους εκ-
προσώπους, αφού πρώτα δηµιουργηθούν περιφέρειες του εξω-
τερικού. 

Συµφωνούµε ακόµα και µε την επιστολική ψήφο, αρκεί απα-
ραίτητα και αναγκαία να καθοριστεί το αδιάβλητο της διαδικα-
σίας, διότι ζούµε σε πονηρούς καιρούς και ακριβώς, είναι αρκετοί
εκείνοι οι οποίοι θέλουν να υφαρπάξουν µε οποιονδήποτε τρόπο
την ψήφο των Ελλήνων. 

Κατά συνέπεια, θα αναµένουµε την τοποθέτηση του Προέδρου
του κόµµατός µας, ο οποίος θα εκφράσει την τελική στάση του
κόµµατός µας για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο και για την τήρηση του χρόνου. 

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Νίκης κ. Γεώργιος Απο-
στολάκης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και η δική µου σκέψη προσωπικά

και όλων των Βουλευτών της Νίκης είναι σε όσους δοκιµάζονται
από τις καταστροφικές πυρκαγιές. Αργότερα θα αναζητηθούν οι
ευθύνες του παταγωδώς αποτυχόντος επιτελικού κράτους. 

Καλούµεθα, όµως, σήµερα να τοποθετηθούµε επί ενός νοµο-
σχεδίου που αφορά στο δικαίωµα ψήφου των εκτός επικράτειας
Ελλήνων πολιτών και οι Έλληνες αυτοί δεν είναι µία ασήµαντη
µειοψηφία. Ο απόδηµος Ελληνισµός, το σύνολο των εκπατρισµέ-
νων Ελλήνων µε δικαίωµα ψήφου, αν και δεν υπάρχει επίσηµη
απογραφή του, ξεπερνά –κατά τους µετριότερους υπολογι-
σµούς- τα δύο εκατοµµύρια ανθρώπων. Το αριθµητικό µέγεθος
του αντικειµένου της νοµοθετικής ρυθµίσεως καταδεικνύει εναρ-
γώς και το αξιολογικό µέγεθός του. 

Όµως, πώς προέκυψε η διασπορά αυτή των Ελλήνων, τόσων
Ελλήνων; Από την εποχή του Ιάσονα και του Μεγάλου Αλεξάν-
δρου οι Έλληνες αναζητούσαν νέους τόπους για να εγκαταστα-
θούν. Εκεί ίδρυαν πόλεις, ανέπτυσσαν το εµπόριο και τις τέχνες
και µετέδιδαν στοιχεία του πνεύµατος και του πολιτισµού τους
στους γειτονικούς λαούς. Ακόµη και σήµερα, όταν οι Έλληνες
εγκαθίστανται σε άλλα κράτη, αναπτύσσουν επιχειρήσεις, έχουν
επιτυχηµένη επιστηµονική και κοινωνική σταδιοδροµία και εκπρο-
σωπούν επάξια τη χώρα µας. Αυτοί είναι οι Έλληνες της διασπο-
ράς, οι απόδηµοι Έλληνες. 

Οι σηµερινοί Έλληνες της διασποράς, οι οµογενείς µας, απο-
τελούνται και από Έλληνες δεύτερης και τρίτης γενιάς. Είναι τα
παιδιά και τα εγγόνια των Ελλήνων που έφυγαν από την Ελλάδα
µετά από το Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. 

Η πολύ κακή οικονοµική κατάσταση της χώρας µας και οι πο-
λιτικές καταστάσεις που επικρατούσαν τους οδήγησαν στην ανα-
ζήτηση µιας καλύτερης ζωής στην Αµερική, στην Αυστραλία, στη
Γερµανία, στη Ρωσία και σε άλλες χώρες. Μπορεί οι οµογενείς
µας να έχουν ενσωµατωθεί στις κοινωνίες των χωρών που εγκα-
ταστάθηκαν. Δεν ξεχνούν όµως ποτέ τη µητέρα πατρίδα. 

Η Ελλάδα σε κάθε δύσκολη στιγµή έχει συµπαραστάτες τα
παιδιά της που ζουν µακριά µε διαδηλώσεις, µε ισχυρές παρεµ-
βάσεις στις κυβερνήσεις των χωρών τους, δυνατότητα την οποία
έχουν λόγω της µεγάλης οικονοµικής και κοινωνικής θέσης τους
και βοηθούν τη χώρα µας να αντιµετωπίσει τα σοβαρά προβλή-
µατα που πολλές φορές παρουσιάζονται. 

Παρά το τεράστιο µέγεθος και τη σηµασία του Ελληνισµού,
που συνιστά µία Ελλάδα εκτός Ελλάδας, Ελλάδα πάντως, ο συν-
ταγµατικός νοµοθέτης πολύ καθυστερηµένα προέβη σε κάποια
συγκροτηµένη πρόβλεψη για την άσκηση από αυτούς τους Έλ-
ληνες πολίτες του δικαιώµατος του εκλέγειν στον τόπο όπου δια-
µένουν. Μόλις το 2019, µε την τότε αναθεώρηση προστέθηκε στο
άρθρο 54 νέα παράγραφος σύµφωνα µε την οποία µπορεί να τί-
θενται προϋποθέσεις στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος
στον τόπο διαµονής τους από τους εκλογείς που κατοικούν έξω
από την επικράτεια, ορίζοντας ρητά ότι η ψήφος τους δεν προ-
σµετράται σε συγκεκριµένη εκλογική περιφέρεια αλλά µόνο σε
επίπεδο επικράτειας. 

Στο σηµείο αυτό για την κατανόηση των θέσεων µας επικαλού-
µαστε και τη διάταξη του άρθρου 51 παράγραφος 3 του Συντάγ-
µατος κατά την οποία οι Βουλευτές εκλέγονται µε άµεση,
καθολική και µυστική ψηφοφορία από τους πολίτες που έχουν
εκλογικό δικαίωµα όπως νόµος ορίζει. Εξυπακούεται ότι οι Έλ-
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ληνες πολίτες που κατοικούν και εργάζονται στο εξωτερικό απο-
λαµβάνουν τα ίδια δικαιώµατα και έχουν τις ίδιες υποχρεώσεις
µε τους Έλληνες πολίτες που ζουν και εργάζονται στην Ελλάδα.

Ανακύπτουν τώρα δύο ζητήµατα: Πρώτον, το δικαίωµα ψήφου
των εκτός επικράτειας εκλογέων συνιστά ένα νέο και διαφορε-
τικό δικαίωµα που αφορά αποκλειστικά και µόνο αυτούς και άρα
µπορεί να ρυθµιστεί µε διαφορετικούς όρους; Όχι βέβαια. Μια
τέτοια άποψη –ακούστηκε, γι’ αυτό το λέω- δεν είναι ορθή, διότι
µια τέτοια ερµηνεία αντιβαίνει σε θεµελιώδεις αρχές του ίδιου
του Συντάγµατος, όπως η ισότητα, η αναλογικότητα και η ισοδυ-
ναµίας της ψήφου. Δικαιολογητικός λόγος της διάταξης του άρ-
θρου 54 παράγραφος 4 είναι η εξυπηρέτηση αφ’ ενός της αρχής
της καθολικότητας της ψήφου και αφ’ ετέρου της αποτελεσµα-
τικότητας, µε τη διευκόλυνση της άσκησης του δικαιώµατος
ψήφου των κατοίκων του εξωτερικού στον τόπο κατοικίας ή δια-
µονής τους. Άλλωστε αυτό είναι σύµφωνο και µε το άρθρο 25
παράγραφος 1 του Συντάγµατος κατά το οποίο τα δικαιώµατα
του ανθρώπου ως ατόµου και ως µέλους του κοινωνικού συνό-
λου και η αρχή του κοινωνικού κράτους δικαίου τελούν υπό την
εγγύηση του κράτους. Όλα τα κρατικά όργανα υποχρεούνται να
διασφαλίζουν την ανεµπόδιστη και αποτελεσµατική άσκηση
τους. 

Δεύτερον, ο κοινός νοµοθέτης έχει υποχρέωση ή διακριτική
ευχέρεια για τη ρύθµιση του ζητήµατος της ψήφου των εκτός
επικράτειας Ελλήνων; Το γράµµα της διάταξης χρησιµοποιεί το
ρήµα δύναται. Δεν προβλέπεται άλλωστε κάποια κύρωση σε πε-
ρίπτωση µη ψήφισης του προβλεπόµενου εκτελεστικού νόµου.
Συνεπώς µε βάση την ερµηνευτική αυτή εκδοχή, η αδράνεια του
κοινού νοµοθέτη δεν εγείρει προβλήµατα συνταγµατικής φύσης,
καθώς η ρύθµιση του ζητήµατος επαφίεται στην απόλυτη διακρι-
τική του ευχέρεια. 

Στο σηµείο αυτό όµως πρέπει να υπενθυµίσουµε και τη διά-
ταξη του άρθρου 3 του Πρώτου Πρόσθετου Πρωτοκόλλου της
ΕΣΔΑ, που επίσης κατοχυρώνει το δικαίωµα του πολίτη και αντί-
στοιχα υποχρέωση του κράτους για ελεύθερες εκλογές. Στο
πλαίσιο, λοιπόν, του άρθρου 3 του Πρώτου Πρόσθετου Πρωτο-
κόλλου της ΕΣΔΑ, πρωταρχική υποχρέωση του κράτους δεν απο-
τελεί η αποχή ή µη επέµβαση όπως συµβαίνει στην πλειονότητα
των ατοµικών και πολιτικών δικαιωµάτων, αλλά η λήψη εκ µέρους
του κράτους θετικών µέτρων για τη διεξαγωγή δηµοκρατικών
εκλογών. Το δικαίωµα του εκλέγειν, το ενεργητικό στοιχείο των
δικαιωµάτων του άρθρου 3 του Πρώτου Πρόσθετου Πρωτοκόλ-
λου, δεν αποτελεί προνόµιο αλλά δικαίωµα που πρέπει να χορη-
γείται στον µεγαλύτερο δυνατό αριθµό ατόµων στον 21ο αιώνα. 

Υπό αυτή την έννοια η επιδίωξη της άρσης κάθε υφισταµένου
κωλύµατος που εµποδίζει τον σκοπό αυτό, δηλαδή να εξασφα-
λιστεί το δικαίωµα του εκλέγειν σε κάθε απόδηµο Έλληνα που
όµως είναι εγγεγραµµένος στον εκλογικό κατάλογο κάποιου
δήµου και έχει το δικαίωµα του εκλέγειν, υπηρετεί πληρέστερα
το πνεύµα του συνταγµατικού νοµοθέτη, να χορηγείται το δι-
καίωµα αυτό, αν όχι σε όλους, στον µεγαλύτερο δυνατό αριθµό
αποδήµων.

Αµέσως µετά τη συνταγµατική Αναθεώρηση του 2019 ήρθε η
ψήφιση του ν.4648, δηλαδή η υπό τροποποίηση νοµοθετική ρύθ-
µιση η οποία έθεσε µια σειρά αυστηρών προϋποθέσεων για την
εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους ψηφοφόρων
του εξωτερικού. Με βάση το καθεστώς αυτό και υπό τις προϋπο-
θέσεις που θέτει, δυστυχώς µόνο είκοσι δύο χιλιάδες είκοσι από-
δηµοι Έλληνες είχαν εγγραφεί στους ειδικούς εκλογικούς
καταλόγους στις τελευταίες εθνικές εκλογές, ώστε να µπορέ-
σουν να ψηφίσουν στον τόπο της διαµονής τους, στο εξωτερικό.
Ο Απόδηµος όµως Ελληνισµός µετράει αριθµό άνω των δύο εκα-
τοµµυρίων ανθρώπων. Το πενιχρό αυτό αποτέλεσµα πρωτίστως
οφείλεται στους περιορισµούς του ν.4648 και δευτερευόντως
στη δυσλειτουργικότητα των λίγων και αποµακρυσµένων εκλο-
γικών τµηµάτων. 

Σηµαντική αιτία ήταν και η απουσία πρόβλεψης για δυνατό-
τητα επιστολικής ψήφου. Είναι σαφές ότι οι προαναφερόµενες
δύο προϋποθέσεις που θέτει ο ν.4648 δυσχέραιναν αντί να διευ-
κολύνουν την εγγραφή των εκτός επικράτειας Ελλήνων πολιτών
στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους του εξωτερικού. Μπο-

ρούµε, λοιπόν, να πούµε ότι ο ν.4648 απέτυχε. Δικαιολογηµένα
εποµένως ξεκίνησε νέα νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, σχετικά µε την άρση των περιορισµών αυτών.
Υπό αυτή την έννοια η επιδίωξη άρσης κάθε υφισταµένου κωλύ-
µατος που εµποδίζει τον σκοπό αυτό, να εξασφαλιστεί δηλαδή
το δικαίωµα του εκλέγειν σε κάθε απόδηµο Έλληνα που έχει τις
προϋποθέσεις ή υπηρετεί πληρέστερα το πνεύµα του συνταγµα-
τικού νοµοθέτη να χορηγείται το δικαίωµα αυτό αν όχι σε όλους,
στο µεγαλύτερο δυνατό αριθµό αποδήµων. 

Δεδοµένης της πολυδιάστατης σηµασίας του δικαιώµατος του
εκλέγειν σε µια δηµοκρατική κοινωνία, η ελληνική πολιτεία οφεί-
λει µετά τα πενιχρά αποτελέσµατα της πρώτης εφαρµογής τους
να επανεξετάσει όλους τους υφιστάµενους περιορισµούς επί του
εκλογικού δικαιώµατος και να τους άρει, διασφαλίζοντας την
απρόσκοπτη και ελεύθερη άσκηση του. Η Νίκη πιστεύει ότι το δι-
καίωµα αυτό πρέπει να εξασφαλιστεί σε όλους τους απόδηµους
Έλληνες, που πληρούν τις νόµιµες προϋποθέσεις χωρίς καµµία
διάκριση. Είναι Έλληνες πολίτες και δικαιούνται ψήφο ισότιµα µε
τους εντός Ελλάδος Έλληνες απροϋπόθετα και χωρίς κωλύµατα
όπως οι τελευταίοι.

Το προβαλλόµενο συνήθως επιχείρηµα ότι το δικαίωµα να
έχουν λόγο για τα πολιτικά πράγµατα της Ελλάδας πρέπει να
απονεµηθεί µόνο σε εκείνους που έχουν έναν ουσιαστικό σύνδε-
σµο µε τα δηµόσια πράγµατα της χώρας, πάνω στο οποίο οικο-
δοµήθηκαν οι περιορισµοί του ν.4648, δεν είναι ορθό. Όπως δεν
αξιώνεται για τους εντός Ελλάδος Έλληνες πολίτες ως προϋπό-
θεση του δικαιώµατος του εκλέγειν η ως κάποιο βαθµό ενεργός
συµµετοχή στα κοινά, οµοίως δεν πρέπει να αξιώνεται και για
τους εκτός Ελλάδος. Η αρχή της ισότητας -είναι συνταγµατική
αρχή- απαιτεί να ισχύσει το ίδιο και για τους απόδηµους. Άλλω-
στε και µόνο το γεγονός ότι ένας απόδηµος µεριµνά και φροντί-
ζει για την εγγραφή του στους εκλογικούς καταλόγους, δεν
εκδηλώνει το ενδιάθετο ενδιαφέρον του για συµµετοχή στις πο-
λιτικές εξελίξεις της χώρας; Με την πράξη του αυτή δηλώνει φα-
νερά τη βούλησή του να ανήκει στο σώµα των Ελλήνων πολιτών.
Αν είναι παντελώς αδιάφορος και αποξενωµένος µε το ελληνικό
γίγνεσθαι, δεν θα µπει στον κόπο να φροντίσει για την εγγραφή
του.

Με βάση τα παραπάνω η αρχή της ισότητας, το βασικό δηµο-
κρατικό δικαίωµα της συµµετοχής στις εκλογές κάθε Έλληνα πο-
λίτη, επιβάλλουν την άρση των υφιστάµενων περιορισµών. 

Τέλος, όσον αφορά την καθιέρωση της επιστολικής ψήφου -
δυνατότητα που το Σύνταγµα παρέχει- κατ’ αρχάς δεν είµαστε
αντίθετοι γιατί διευκολύνει τους απόδηµους λόγω των τεράστιων
αποστάσεων. Ωστόσο, η προτεινόµενη τροποποίηση του Υπουρ-
γείου δεν εισάγει τέτοιο ζήτηµα και κατά τη γνώµη µου ορθά για
τον παρόντα χρόνο. Διότι υπάρχουν παγκοσµίως πολλά µοντέλα
παροχής επιστολικής ψήφου που παραλλάσουν µεταξύ τους,
άλλα λιγότερο ή περισσότερο ασφαλή, άλλα διάτρητα ή λιγό-
τερο επισφαλή. Χρειάζεται προηγούµενη µελέτη, ώστε να προ-
ταθεί το, πράγµατι, ασφαλές µοντέλο επιστολικής ψήφου και
αυτό δεν µπορεί να γίνει µε απλές γνώµες και προτάσεις της τε-
λευταίας στιγµής.

Με το σκεπτικό αυτό παρά το βεβιασµένο της προκείµενης νο-
µοθετικής πρωτοβουλίας και των ατελειών που συνεπάγεται,
όλες τις ατέλειες που επισήµαναν οι προηγούµενοι οµιλητές,
ακόµη και παρά τις όποιες υστερόβουλες προθέσεις της Κυβέρ-
νησης, θεωρούµε ότι είναι δίκαιο να αποδοθεί στους εκτός Ελ-
λάδας Έλληνες ακώλυτο το δικαίωµα ψήφου. Τους το χρωστάει
η µητέρα πατρίδα, για να συνεχίσουν να την αισθάνονται ως µη-
τέρα και όχι ως µητριά. Γι’ αυτό θα υποστηρίξουµε το νοµοσχέ-
διο ευθέως και καθαρά, χωρίς κορώνες µιας προσποιητής
αντιπολιτευτικότητας. 

Τελειώνοντας θέλω να τονίσω ότι η Νίκη δεν είδε το προκεί-
µενο ζήτηµα καιροσκοπικά ή µε κριτήρια ωφελιµιστικά, ούτε µε
κριτήρια στείρας ή κοµµατικής αντιπολιτευτικότητας. Το είδε µε
βάση τις συνταγµατικές αρχές και αξίες, πατριωτικά και στο πλαί-
σιο της ισότητας δικαιωµάτων όλων των Ελλήνων των εντός και
εκτός Ελλάδος. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της -Νίκης)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αποστολάκη.

Και ολοκληρώνεται ο κύκλος των εισηγητών µε τον ειδικό αγο-
ρητή, κ. Αλέξανδρο Καζαµία από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Πλεύσεως Ελευθερίας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα

ήθελα και εγώ µε τη σειρά µου να εκφράσω τη συµπαράσταση
και αλληλεγγύη της Πλεύσης Ελευθερίας σε όλους τους ανθρώ-
πους που δοκιµάζονται αυτή τη στιγµή στις πυρκαγιές αλλά να
εκφράσω επίσης τη θλίψη και την οργή µας για το γεγονός ότι
και αυτό το καλοκαίρι πάλι όλη η χώρα καίγεται και, δυστυχώς,
η πολιτεία φαίνεται πως πάλι αδυνατεί να αντιµετωπίσει µε απο-
τελεσµατικό τρόπο αυτόν τον κίνδυνο και τις καταστροφές που
προκαλεί. 

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο που καλούµαστε τώρα να ψηφί-
σουµε στην ολοµέλεια, θα ήθελα να ξεκινήσω λέγοντας ότι αυτό
συζητήθηκε εκτενώς, πράγµατι, την περασµένη Πέµπτη και Πα-
ρασκευή στην αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. Η συζήτηση
στην επιτροπή έθεσε πολλά από τα κεντρικά ζητήµατα που αφο-
ρούν τις νέες διατάξεις. Και οι παρεµβάσεις των Βουλευτών τόσο
της Συµπολίτευσης όσο και των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης
που θα ήθελαν να παραµείνουν κάποιοι όροι του ν.4648/2019
ήταν µε το δικό τους τρόπο χρήσιµες, ούτως ώστε να ξεκαθαρι-
στούν κάποια θολά σηµεία που υπήρχαν αρχικά. 

Επίσης οφείλω να επισηµάνω ότι και η κυρία Υπουργός και ο
Αναπληρωτής Υπουργός έδωσαν χρήσιµα στοιχεία και διευκρι-
νίσεις που όντως συνέβαλαν στην αποσαφήνιση κάποιων ζητη-
µάτων ως προς τις συγκεκριµένες τροποποιήσεις που προβλέπει
το νοµοσχέδιο.

Όπως γνωρίζουµε το νοµοσχέδιο που προτείνεται αίρει τους
δύο απαγορευτικούς περιορισµούς που περιείχε ο ν.4648/2019,
δηλαδή τους όρους περί διετούς διαµονής στην Ελλάδα και την
προσκόµιση φορολογικών δηλώσεων, µε αποτέλεσµα τώρα να
µπορούν οι Έλληνες του εξωτερικού να ψηφίσουν στον τόπο κα-
τοικίας τους κάνοντάς το αυτό χωρίς όρους, δηλαδή κάνοντας
µια απλή αίτηση στην οποία να δηλώνουν την επιθυµία τους
καθώς και την διεύθυνσή τους στο εξωτερικό. 

Αυτή η εξέλιξη είναι για µας ένα σηµαντικό βήµα προόδου και
µια ιστορικής σηµασίας ρύθµιση στο θέµα αυτό, η οποία θέτει
τέλος σε µια µακροχρόνια διάκριση εις βάρος των Ελλήνων του
εξωτερικού η οποία τους δυσχέραινε το δικαίωµα ψήφου µέχρι
σήµερα και ουσιαστικά τους αντιµετώπιζε ως πολίτες µειωµένης
συµµετοχής στο πολιτικό σύστηµα της χώρας, κυρίως διότι θε-
ωρούσε -όπως υπαινίχθηκαν κάποιοι εισηγητές που αντιτίθενται
σε αυτό το νοµοσχέδιο- ότι η ζωή τους στο εξωτερικό τους µει-
ώνει κάπως τον πατριωτισµό και την πολιτική συνείδηση. 

Εδώ πρέπει να πω ότι το θέµα το έθεσε πρώτη σε αυτή την
κοινοβουλευτική περίοδο η Πλεύση Ελευθερίας και εγώ προσω-
πικά στη διάρκεια της δευτερολογίας µου κατά τις προγραµµα-
τικές δηλώσεις της Κυβέρνησης, όταν ζητήσαµε να αρθούν οι
περιορισµοί που απέτρεψαν πάρα πολλούς Έλληνες της διασπο-
ράς από το να ψηφίσουν στις εκλογές του περασµένου Μαΐου
και Ιουνίου. 

Είναι γεγονός ότι η Κυβέρνηση ανταποκρίθηκε σε αυτό άµεσα
και γι’ αυτό συζητάµε το νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά µας
σήµερα. Αλλά θα ήθελα να υπογραµµίσω ξανά ότι εµείς θέσαµε
πρώτοι το θέµα σε αυτή την περίοδο και ότι θεωρούµε πως το
γεγονός ότι τέθηκε στην ατζέντα των συζητήσεων τόσο νωρίς
είναι και για εµάς µία σηµαντική επιτυχία. 

Θα ήθελα τώρα να εξηγήσω συνοπτικά από ποια σκοπιά η
Πλεύση Ελευθερίας προσεγγίζει αυτό το νοµοσχέδιο. Κατ’
αρχάς υπογραµµίζω κάτι που ειπώθηκε πολλές φορές προηγου-
µένως, αλλά πρέπει να το υπενθυµίζουµε για να µην υπάρχουν
συγχύσεις. Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο αφορά τη διευκόλυνση
ψήφου και όχι την παροχή δικαιώµατος ψήφου σε Έλληνες της
διασποράς και τη διευκόλυνση τους µε το να τους επιτρέπει να
ψηφίζουν στον τόπο διαµονής τους στο εξωτερικό. 

Εµείς προσεγγίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο µέσα από τρεις
οπτικές που είναι αλληλένδετες σύµφωνα µε τις αρχές µας. Κατ’
αρχάς θεωρούµε ότι πρόκειται για µια επέκταση της δηµοκρα-

τίας της οποίας σήµερα γιορτάζουµε την 49η επέτειο εδραίωσης
µετά την πτώση της επτάχρονης δικτατορίας. Επιπλέον θεω-
ρούµε ότι το νοµοσχέδιο αυτό αντιµετωπίζει και το πρόβληµα
που δηµιούργησε τη µετανάστευση µετά το 2010 η περίοδος της
βαθιάς οικονοµικής κρίσης και των µνηµονίων και η οποία οδή-
γησε σε µία έξοδο περίπου ενός εκατοµµυρίου συµπολιτών µας
από νεότερες ηλικίες κατά πρώτο λόγο. Θεωρούµε ότι το νοµο-
σχέδιο µε άλλα λόγια συµβάλλει στο να επανενταχθούν αυτές οι
γενιές και να ενσωµατωθούν καλύτερα στον κορµό της ελληνικής
κοινωνίας. 

Αλλά πρέπει να πω ότι η τρίτη οπτική από την οποία προσεγ-
γίζουµε το νοµοσχέδιο είναι αυτή της απάλειψης µιας διάκρισης
δεκαετιών. Και όπως τονίζει η επιστηµονική έκθεση που συνο-
δεύει το νοµοσχέδιο σήµερα, το θέµα τέθηκε για πρώτη φορά
στο Σύνταγµα του 1975, όπου υπήρχε πρόβλεψη ούτως ώστε να
µπορούν να ψηφίζουν και οι Έλληνες του εξωτερικού. Πρόκειται,
δηλαδή, για ένα χρονίζον πρόβληµα πολλών δεκαετιών και είναι
κατ’ ουσίαν ένα πρόβληµα άσκησης δικαιωµάτων. Και τα δικαιώ-
µατα βρίσκονται στο επίκεντρο των πολιτικών µας θέσεων και
των αρχών και ιδεών µας. 

Κατά συνέπεια καλωσορίζουµε το νοµοσχέδιο επειδή συµβάλ-
λει ακριβώς σε αυτά τα τρία πράγµατα: Διεύρυνση της δηµοκρα-
τίας, αντιµετώπιση των συνεπειών της κρίσης και των µνηµονίων
και τρίτον, είναι µία επέκταση δικαιωµάτων και απάλειψη µιας ση-
µαντικής διάκρισης.

Παρά το γεγονός ότι βλέπουµε το νοµοσχέδιο θετικά και εί-
παµε ότι θα το ψηφίσουµε κατ’ αρχάς, πρέπει να πω ότι διατυ-
πώσαµε στη διάρκεια των συζητήσεων στην επιτροπή κάποιες
επιφυλάξεις σχετικά µε την φρασεολογία που χρησιµοποιείται
σε ορισµένες διατάξεις. Υπήρξε εποικοδοµητικός διάλογος ως
προς αυτές. Θα θέλαµε να ήταν διαφορετικά διατυπωµένα κά-
ποια σηµεία του νοµοσχεδίου. Και επίσης θα θέλαµε να υπήρχε
και ειδική µνεία πάνω σε ένα θέµα το οποίο συζητήθηκε στη διάρ-
κεια της αρµόδιας επιτροπής, αλλά το οποίο νοµίζω δεν έχει
πάρει την απαιτούµενη προσοχή που θα θέλαµε.

Έχει χρησιµοποιηθεί ο αριθµός των οκτακοσίων χιλιάδων Ελ-
λήνων του εξωτερικού, οι οποίοι αναµένεται δυνητικά να ενταχ-
θούν πιο αποτελεσµατικά στην εκλογική διαδικασία, όταν
πραγµατοποιηθούν οι επόµενες εκλογές, στο βαθµό που το νο-
µοσχέδιο αυτό ψηφιστεί αυτές τις µέρες. Αν αυτό συµβεί, πρό-
κειται να έχουµε µια πρωτοφανή αύξηση του αριθµού των
Ελλήνων του εξωτερικού οι οποίοι θα θέλουν να προσέλθουν
στις κάλπες στις διπλωµατικές αρχές και στα προξενεία µας για
να ψηφίσουν. Αυτό απαιτεί µια σοβαρή αναθεώρηση της υφιστά-
µενης υποδοµής στις διπλωµατικές περιοχές του εξωτερικού,
ούτως ώστε να µπορέσουν να σηκώσουν το απαιτούµενο βάρος
µε την αποτελεσµατικότητα και τη διευκόλυνση που χρειάζεται
απέναντι στους συµπολίτες µας, διότι αντιµετωπίζουµε δυνητικά
µία διοικητική πρόκληση σηµαντικού µεγέθους. 

Το νοµοσχέδιο δεν περιέχει καµµία µνεία για το πώς θα αντι-
µετωπιστεί αυτή η πρόκληση, παρά το γεγονός ότι είναι στη συ-
νείδηση και της Κυβέρνησης που το πρότεινε και των
συναδέλφων που το υποστήριξαν ότι πρόκειται να υπάρξει µια
τέτοια πρόκληση. Συνεπώς αυτό είναι ένα άλλο σηµαντικό θέµα
το οποίο θέλουµε να καταθέσουµε στα Πρακτικά τώρα. Διότι
όταν έρθει η στιγµή και ψηφιστεί το νοµοσχέδιο και αρχίζουν να
φαίνονται οι ελλείψεις και τα προβλήµατα τα διοικητικά στη διάρ-
κεια της ψηφοφορίας, οι Έλληνες του εξωτερικού θα διαµαρτυ-
ρηθούν. 

Οι διαµαρτυρίες τότε θα είναι αρκετά δύσκολο να αντιµετωπι-
στούν µε δικαιολογίες του τύπου «δεν το ξέραµε» και «δεν το
σκεφτόµασταν», γιατί και το ξέρουµε τώρα και το σκεφτόµαστε
τώρα και θα πρέπει να µεριµνήσουµε, ούτως ώστε να µη δηµι-
ουργηθούν τέτοια φαινόµενα. 

Για να σας υπογραµµίσω επίσης τη σηµασία που δόθηκε από
εκπροσώπους των Ελλήνων του εξωτερικού ως προς το θέµα
αυτό, στη διάρκεια των συζητήσεων της επιτροπής υπήρξε και η
χρήσιµη διαδικασία της ακρόασης φορέων. Κατά τη διάρκεια της
ακρόασης φορέων ακούσαµε πολλούς Έλληνες του εξωτερικού
να λένε ξανά και ξανά ότι η έννοια της ψήφου στον τόπο κατοι-
κίας είναι σχετική όσον αφορά τους ίδιους. Δηλαδή όταν µιλάµε
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εµείς εντός της επικράτειας για την άσκηση του εκλογικού δι-
καιώµατος στον τόπο κατοικίας σκεφτόµαστε ότι θα κατέβουµε,
ίσως θα περπατήσουµε ή θα πάµε µια σύντοµη διαδροµή µε το
αυτοκίνητο ή µε το µεταφορικό µέσο που θα χρησιµοποιήσουµε
µέχρι το εκλογικό κέντρο. 

Στην περίπτωση όµως των Ελλήνων του εξωτερικού και ιδίως
µεγάλων παροικιών σε χώρες όπως είναι ο Καναδάς, όπως είναι
οι Ηνωµένες Πολιτείες, αλλά και πιο µικρών χωρών, όπως είναι
η Γαλλία, η Βρετανία κ.λπ., η κοντινότερη προξενική ή διπλωµα-
τική αρχή ενδέχεται να βρίσκεται και διακόσια, και εκατό, και πεν-
τακόσια, και σε κάποια περίπτωση -µας είπε ένας
προσκεκληµένος Αµερικανός γερουσιαστής ελληνικής καταγω-
γής, ο κ. Ραπτάκης- ότι φθάνει µέχρι και χίλια χιλιόµετρα η από-
σταση. 

Συνεπώς χρειάζεται να δώσουµε έµφαση στην υποδοµή,
ούτως ώστε να µη λέµε ρητορικά ότι έχουµε διευκολύνει το δι-
καίωµα ψήφου στον τόπο κατοικίας για τους Έλληνες του εξω-
τερικού αφ’ ενός και αφ’ ετέρου να τους περιµένουµε να
ταξιδεύουν µισή µέρα ή µία µέρα για να πάνε να ψηφίσουν και
κατόπιν να λέµε -όπως είµαι σίγουρος ότι δεν θα χάσουν την ευ-
καιρία οι συνάδελφοι από το ΚΚΕ να πουν- ότι κοιτάξτε υπάρχει
χαµηλή προσέλευση διότι οι Έλληνες του εξωτερικού έχουν
χάσει τους δεσµούς τους και την επαφή τους µε την πατρίδα.
Υπάρχουν δυσχέρειες, δηλαδή, ακόµη και στον τρόπο µε τον
οποίο έχει συνταχθεί το νοµοσχέδιο, οι οποίες είναι περισσό-
τερο, προς το παρόν, διοικητικού χαρακτήρα και θα έπρεπε να
αντιµετωπιστούν. 

Για να περάσω τώρα στα ζητήµατα που τέθηκαν, κυρίως, από
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, που εξέφρασαν σοβαρές επι-
φυλάξεις για την προτεινόµενη ρύθµιση στο νοµοσχέδιο, θα
ήθελα να πω τα εξής: Εύχοµαι τα κόµµατα αυτά, και συγκεκρι-
µένα το ΚΚΕ και ο ΣΥΡΙΖΑ, να ξανασκεφτούν τη θέση τους. Διότι
οι επιφυλάξεις τους απέναντι στη διευκόλυνση του δικαιώµατος
ψήφου για τους Έλληνες του εξωτερικού στηρίζονται σε στερε-
ότυπα για το τι είναι οι Έλληνες του εξωτερικού, που δεν αρµό-
ζουν και που στην πραγµατικότητα διαιωνίζουν µια πολιτιστική
διάκριση, ή απλούστευση αν θέλετε, που ασκείται εις βάρος
τους. 

Για παράδειγµα, θα ήθελα να πω ότι όσοι έχουν ισχυριστεί στη
διάρκεια των συζητήσεων της επιτροπής και προηγουµένως ότι
οι Έλληνες του εξωτερικού δεν έχουν επαφή ή δεν έχουν καµµία
ευθύνη όσον αφορά τα θέµατα που απασχολούν την ελληνική
κοινωνία –καµία σχέση ήταν µια άλλη φράση- αν ο νόµος του
2019, µε τους κόφτες που είχε και τις απαγορευτικές διατάξεις,
ήταν ο νόµος που ίσχυε πριν δύο αιώνες, θα υπήρχαν και άνθρω-
ποι και οργανώσεις που έπαιξαν ουσιαστικότατο ρόλο στη δηµι-
ουργία του σύγχρονου ελληνικού έθνους, οι οποίοι δεν θα είχαν
το δικαίωµα ψήφου, µε βάση το σκεπτικό ότι δεν έχουν καµµία
σχέση µε το τι γίνεται στην Ελλάδα.

Για να σας ονοµάσω µερικές περιπτώσεις, οι οποίες οπωσδή-
ποτε µε τον υπάρχοντα νόµο δεν θα µπορούσαν να ψηφίσουν: ο
Αδαµάντιος Κοραής για παράδειγµα, ο Ρήγας Φεραίος, ο Διονύ-
σιος Σολωµός, ο Ανδρέας Κάλβος, ο Κωνσταντίνος Καβάφης, η
Φιλική Εταιρεία ολόκληρη, ο Γεώργιος Αβέρωφ, ο ευεργέτης, και
πολλοί άλλοι. Αυτοί δεν είχαν σχέση, δεν έχουν καµµία σχέση µε
την ελληνική κοινωνία; Η ελληνική κοινωνία έχει οικοδοµηθεί µε
βάση τη συµβολή τους την πολιτική, την πνευµατική, την οικονο-
µική, την κοινωνική κ.λπ.. 

Οπότε καλό είναι τα κόµµατα που αντιτίθενται στο νοµοσχέδιο
να προσέχουν λίγο πώς σκέφτονται για τους Έλληνες του εξω-
τερικού και να µην έχουν στον νου συνέχεια τον Αµερικανό πρέ-
σβη. Υπάρχουν εκατοντάδες χιλιάδες Ελλήνων του εξωτερικού,
οι οποίοι έπαιξαν κεντρικό και οργανικό ρόλο στη συγκρότηση
της ελληνικής κοινωνίας, του ελληνικού έθνους και συνεχίζουν
να το πράττουν µέχρι σήµερα. 

Θα ήθελα να πω επίσης στους συναδέλφους του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος ότι δεν είναι µόνο αυτοί οι αστοί, οι νοσταλγοί για
τους οποίους µιλάνε. Σας καλώ να διαβάσετε ξανά έναν σηµαν-
τικό συγγραφέα, ενδεχοµένως τον σηµαντικότερο µεταπολεµικό
συγγραφέα της ελληνικής πεζογραφίας, τον Στρατή Τσίρκα, που
ήταν µαρξιστής, και στο έπος του «Ακυβέρνητες πολιτείες» αφη-

γείται τους αγώνες του προλεταριάτου στη Μέση Ανατολή για
να µπορέσει να αποφευχθεί η εµφύλια τραγωδία στον τραγικό
Απρίλη του 1944. Αυτοί δεν έχουν επαφή; Αυτοί δεν έχουν συµ-
βολή στο πώς συγκροτήθηκε η ελληνική κοινωνία και το ελληνικό
έθνος; Γι’ αυτό σας παρακαλώ πολύ να προσέχετε.

Τέλος, θα ήθελα να πω κάτι όσον αφορά τη σηµερινή κατά-
σταση. Ακούσαµε από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης που αντι-
τίθενται στο νοµοσχέδιο ότι µε τους όρους, µε τους κόφτες του
2019, δεν υπάρχει ζήτηµα για τη συµµετοχή στην άσκηση δικαιώ-
µατος από τους Έλληνες του εξωτερικού οι οποίοι µετανάστευ-
σαν µετά το 2010 στην περίοδο της κρίσης. Διότι προφανώς
αυτοί υποβάλλουν φορολογικές δηλώσεις και έζησαν στην Ελ-
λάδα για παραπάνω από δύο χρόνια την τελευταία τριακοντα-
πενταετία. Όµως έχουµε το εξής πρόβληµα, ότι ενώ
υπολογίζονται αυτοί µε βάση τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ στο ένα
εκατοµµύριο, µόνο είκοσι τρεις χιλιάδες πήγαν και εγγράφησαν
στους καταλόγους. Γιατί; Διότι υπάρχει µια τεράστια γραφει-
οκρατική διαδικασία, η οποία τους αποτρέπει. Δηλαδή δεν αρκεί
να δηµιουργούµε µια χαραµάδα γι’ αυτούς να περάσουν αλλά
πρέπει να τους ανοίξουµε τις πόρτες και να τους εντάξουµε µε
ενεργό και αποφασιστικό τρόπο. Συνεπώς θεωρούµε ότι το νο-
µοσχέδιο που συζητάµε τώρα θα αντιµετωπίσει και αυτό το πρό-
βληµα της ενσωµάτωσης και επανένταξης αυτής της οµάδας της
σηµαντικής γενιάς ανθρώπων, η οποία έφυγε λόγω της κρίσης
και των µνηµονίων. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να καλέσω ξανά όλους τους συναδέλ-
φους, ακόµη και από τα κόµµατα που εξέφρασαν επιφυλάξεις
απέναντι στο νοµοσχέδιο, να µη χάσουν αυτή την ιστορική ευ-
καιρία και να αποφασίσουν µε πλήρη συνείδηση της ιστορικής
ευθύνης που υψώνεται µπροστά µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο πα-

ρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Τζάκρη, έχει

ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπου-
λος και πρέπει να προηγηθεί.

Κύριε Βελόπουλε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην περίπου δεκαετή παρου-

σία µου στο ελληνικό Κοινοβούλιο είναι η δεύτερη δυσκολότερη
στιγµή της ζωής µου. Η πρώτη ήταν την εποχή του µνηµονίου,
του πρώτου µνηµονίου, µε το οποίο διαφωνούσα αλλά τότε το
κόµµα µου συµφώνησε. 

Η δεύτερη είναι η σηµερινή και υπαίτιοι είναι οι κύριοι Υπουρ-
γοί. Και σήµερα θα πούµε αλήθειες, γιατί όταν ήρθαν στο γρα-
φείο µου τους κατέθεσα συγκεκριµένα πράγµατα, για τα οποία
ουδέποτε µου απήντησαν. Θα πούµε αλήθειες εδώ, διότι ως γιος
µεταναστών έχω το δικαίωµα να οµιλώ εγώ για µετανάστες. Δεν
ξέρω αν η κ. Κεραµέως ή ο κ. Λιβάνιος έζησαν στο εξωτερικό.
Εγώ έχω ζήσει. Γεννήθηκα στη Γερµανία, µεγάλωσα στη Γερµα-
νία, πήγα σχολείο µερικές τάξεις στη Γερµανία, οι γονείς µου
δούλευαν τριάντα χρόνια εκεί, οι συγγενείς µου µένουν εκεί.
Ξέρω τι σηµαίνει µετανάστης. Αλλά να έρχεται µια κυβέρνηση,
σε ένα θέµα πολύ σηµαντικό για την ελληνική οµογένεια, και να
αποφασίζει σε πέντε µέρες σε ένα ζήτηµα µείζονος σηµασίας,
το λιγότερο είναι προσβλητικό για την ίδια τη δηµοκρατία. 

Και θα το αποδείξω, γιατί µου αρέσει που κάνει αναδροµές η
Υπουργός στο τι ψήφισε ο Βελόπουλος το 2019, αλλά και πάλι
τότε είχα πει ότι χρειάζεται βελτιώσεις στο νοµοσχέδιο. Και αν
δεν χρειάζονταν βελτιώσεις, δεν θα το φέρνατε τρίτη φορά.
Τρίτη φορά το φέρνετε. Και επίσης δεν θέλω να υπενθυµίσω
στην κυρία Υπουργό τι έλεγε το κόµµα της για τη Μακεδονία, για
τον ΕΝΦΙΑ, για τον ΕΦΚΑ και τι έκανε στην πορεία. Ας σταµατή-
σει, λοιπόν, η κοµµατική σπέκουλα. 

Θα ξεκινήσουµε, λοιπόν, µε το δυστύχηµα, γιατί έχουµε και τις
πυρκαγιές. Θα σας διαβάσω τι λέω ο γερµανικός Τύπος σήµερα
για τις πυρκαγιές. «Οι πυρκαγιές απειλούν τα ελληνικά οικοσυ-
στήµατα. Αν συνεχιστεί η καταστροφή των δασών όλο το οικο-
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σύστηµα της Αττικής θα καταρρεύσει.» Εδώ, σε αυτή τη χώρα
που λέγεται Ελλάδα, που γέννησε τη δηµοκρατία, οι κύριοι της
Κυβέρνησης, οι κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ελέγχουν όλα τα
µέσα ενηµέρωσης. Θλίβοµαι που το ξαναλέω, επί τέσσερα ολό-
κληρα χρόνια, όσο κυβερνούν, πέτυχαν το ακατόρθωτο: µονο-
σήµαντη ενηµέρωση στα πλαίσια του να µη δηµιουργηθεί καµµία
ρωγµή στο δήθεν κυβερνητικό έργο, να µη δηµιουργηθεί ούτε
µία αµυχή στο πρόσωπο το πολιτικό του κυρίου Πρωθυπουργού. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Την ώρα, λοιπόν, που το BBC χθες το απόγευµα, από το πρωί,
µετέδιδε τη φωτιά στην Κέρκυρα, κανένα ελληνικό κανάλι, όπως
και τις τρεις προηγούµενες µέρες στην Αθήνα, δεν παρουσίαζε
τις φωτιές, κανένα µε ζωντανές συνδέσεις. Μόνο στα δελτία ει-
δήσεων. Έδειχναν κάτι σίριαλ περίεργα, κάτι ταινίες παλιές, την
ώρα που καιγόταν κόσµος, την ώρα που καίγονταν περιουσίες.
Τώρα που µιλάµε καίγονται σπίτια Ελλήνων στη Ρόδο. 

Και το ερώτηµα που γεννάται είναι «τις πταίει»; Ακούστε τώρα
τον εκπρόσωπο της Πυροσβεστικής τι λέει στο OPEN: «Το κρά-
τος ενηµερώνει τους πολίτες ότι σήµερα στη Ρόδο -για σήµερα-
θα έχουµε 9 µε 10 µποφόρ.» Μπαίνω, λοιπόν, από χθες το από-
γευµα, 3 µε 5 µποφόρ. Με ψέµατα προσπαθούν να ασκήσουν πο-
λιτική! Μιλάµε για ένα αεράκι. Και λένε ψέµατα συνεχώς. Και
ντρέποµαι, γιατί συνεχίζουν τα ψέµατά τους και δεν σταµατούν
τα ψεύδη τους. Έχουν οικοδοµήσει µια διακυβέρνηση πάνω στα
ψέµατα, πάνω στα αποκαΐδια, κρατικός µηχανισµός! Αν δεν µπο-
ρούµε να σβήσουµε µια πυρκαγιά στη Ρόδο, κύριοι, -δίπλα η θά-
λασσα!- πού στο καλό θα σβήσουµε φωτιά; Πού στο καλό θα
σβήσει φωτιά; Δίπλα είναι η θάλασσα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είχα πει 20 Ιουλίου του 2022 στον Έλληνα Πρωθυπουργό και

στον κ. Χαρδαλιά -ήταν εδώ- ότι δεν έχετε πάρει νέα πτητικά
µέσα. Αυτά που πήρατε, τα Air Tractor, δεν κάνουν µε µποφόρ,
δεν πετάνε, είναι µικρά. Χαµογέλασε ο Πρωθυπουργός και δε-
σµεύτηκε ότι το 2022 θα κάνει τα πάντα. Εάν τα «πάντα» είναι
αυτά που έκανε και άφησε πίσω τα αποκαΐδια, καλύτερα να σας
το πω, αν υπήρχε έντιµη κυβέρνηση κάποιος θα είχε παραιτηθεί
ήδη. Το ποιος να το βρείτε εσείς! Γιατί υπάρχει πολιτική ευθύνη
εδώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Βαρεθήκαµε, λοιπόν, να ακούµε από την Κυβέρνηση ψέµατα.

Αυτό εδώ ανακοινώθηκε, το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ», 1,7 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, από πέρυσι. Ρωτώ την Κυβέρνηση πού πήγε τα 1,7
δισεκατοµµύριο ευρώ. Ποιος τα έφαγε και καίγεται η Ελλάδα,
πείτε µου. Πέρυσι το ανακοινώσατε εδώ, ότι δίνουµε 1,7 δισ. για
να υπάρχει δασοπυρόσβεση. Το καταθέτω για τα Πρακτικά της
Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αν δίνονταν πραγµατικά τα λεφτά αυτά, το 1,7 δισ. Αν, πραγ-
µατικά, τα έκαναν αυτά από πέρυσι, δεν θα καιγόταν κόσµος
φέτος. Κάποιοι έφαγαν τα λεφτά. Πού είναι τα λεφτά; Πείτε µας
τώρα, κύριε Πρωθυπουργέ, που θα µιλήσετε στη µία η ώρα, πείτε
µας πού είναι το 1,7 δισ. 

Ένα από τα µεγαλύτερα σφάλµατα κι εδώ που έκανε το
ΠΑΣΟΚ ήταν η κατάργηση της δασικής υπηρεσίας. Θεωρώ,
κύριε Νικητιάδη, επειδή είστε από τα Δωδεκάνησα, ότι θα το ξέ-
ρετε πολύ καλά, ότι σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες η Δασική Υπη-
ρεσία εποπτεύει και κινεί την Πυροσβεστική. Είναι δυνατόν ο
πυροσβέστης να φεύγει από την Αθήνα και να πηγαίνει στο Πά-
νειο Όρος, που δεν ξέρω κατά πού πέφτει, µε στενά δροµάκια,
όταν θα έπρεπε να υπάρχει Δασική Υπηρεσία; Και αυτό το κάνει
κι η Γαλλία και η Ιταλία και άλλες χώρες. 

Τα αποτελέσµατα είναι τραγικά: Από τα τριάµισι χιλιάδες οχή-
µατα που διαθέτει το πυροσβεστικό σώµα, µόλις το 10%-15%
είναι καινούργια. τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιες πενήντα κενές
θέσεις στην πυροσβεστική. Ακούστε ποια είναι η Κυβέρνηση:
Προµηθεύεται η ΔΕΔΔΗΕ των golden boys των 200.000 ευρώ µι-
σθών καλώδια 192 εκατοµµύρια ευρώ. Τα υπόγεια καλώδια είναι

µόνο το 1%, το 99% είναι υπέργεια. Ψάξτε, λοιπόν, πώς µπαίνουν
οι φωτιές. Ποιοι ευθύνονται για όλα αυτά; Οι ηθικοί αυτουργοί
είναι αυτοί που τοποθετήσατε, η ΔΕΔΔΗΕ και τα golden boys της
παρέας σας! 

Σαράντα πτητικά µέσα, λέει, έχουν και πετάνε, λέει, είκοσι.
Ψέµα! Τα οκτώ πετάνε. Τα υπόλοιπα µόλις πιάνει έξω µποφόρ
τέλος, δεν πετάνε. Εδώ ήσασταν έτοιµοι να βάλετε τους πυρο-
σβέστες να οδηγούν ασθενοφόρα, όπως είχαµε Υπουργό Υγείας
δικηγόρο και Υπουργό Δικαιοσύνης γιατρό. Τι είναι αυτά τα
πράγµατα; Πυροσβέστες να οδηγούν ασθενοφόρα και δεν
έχουµε πυροσβέστες; 

Δεν κάνατε πολιτοφυλακή. Σας το έχουµε πει χίλιες φορές. Ο
κάτοικος πολίτης πρέπει να γίνει ενεργός πολίτης της περιοχής,
να ενεργοποιηθεί. Να έχουµε τον κοινωνικό αυτοµατισµό, όχι στα
αρνητικά, στα θετικά. Η πολιτοφυλακή, που ξέρει τους δρόµους,
ξέρει την περιοχή, ξέρει τα δάση, θα µπορούσε να λειτουργήσει
και πυροσβεστικά, και κατασταλτικά, και προληπτικά. 

Και θα σας πω κάτι που µου είπε ένας πυροσβέστης: Η φωτιά
δεν χρειάζεται ήρωες για να σβήσει, χρειάζεται επαρκώς οργα-
νωµένες υπηρεσίες, κατάλληλο πολιτικό σχεδιασµό και πρό-
ληψη. Τίποτα από όλα αυτά δεν διαθέτει το κράτος αυτό, ένα
κράτος µπάχαλο, που το φτιάξατε εσείς, εσείς και εσείς. Άρα οι
τρεις είστε συνυπεύθυνοι γι’ αυτό το κράτος. 

Εµείς, λοιπόν, έχουµε να κάνουµε ένα ρητορικό ερώτηµα: Την
ώρα που καιγόταν η Αθήνα, την ώρα που καίγεται η Ρόδος και η
Κέρκυρα, τώρα που µιλάµε –γιατί και η Κέρκυρα καίγεται και εν-
τελώς συµπτωµατικά εκεί στην Κέρκυρα την ωραία, πάνω στα
βουναλάκια που καίγονται, θα στηθούν ανεµογεννήτριες, όπως
και στο Πάνειο Όρος που κάηκε θα τοποθετούν ανεµογεννή-
τριες. Μάλιστα εσχάτως έγινε και χωροταξική τοποθέτησή τους.
Βέβαια ξεκίνησε επί περιφερείας της κ. Δούρου η αδειοδότηση.
Χαµογελά η κ. Δούρου. Η αδειοδότηση στο Πάνειο Όρος έγινε
από εσάς, η χωροταξική τοποθέτηση απ’ αυτούς. Πάντοτε υπάρ-
χει διάχυση ευθύνης, ξέρετε, για να µην µπορούµε να αποδώ-
σουµε σε έναν την ευθύνη. Δεν είµαστε εναντίον της
ανεµογεννήτριας αλλά είµαστε εναντίον της φιλοσοφίας της, να
καίµε τα δάση για να στήνουµε ανεµογεννήτριες. Είναι άλλο
πράγµα αυτό. 

Μήπως έχει δει κανείς από εσάς καµµία µη κυβερνητική οργά-
νωση να τρέχει στις φωτιές; Εγώ µόνο τον «Ρουβίκωνα» είδα, για
να τα λέµε όλα. Χαµογελάτε; Βλέπετε ότι είµαστε ακριβοδίκαιοι,
κυρία Δούρου; Εµείς εδώ ήρθαµε να κάνουµε εποικοδοµητική
αντιπολίτευση, θα λέµε τα καλά, θα λέµε και τα στραβά ολωνών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλά δεν είδα κανένα «Γιάσονα» να πηγαίνει εκεί. Δεν είδα

καµµία ΜΚΟ που παίρνει εκατοµµύρια ευρώ να τρέχει να σβήσει
φωτιές. Πού είναι οι φιλάνθρωποι, οι αλληλέγγυοι προς τον άν-
θρωπο, η αγάπη προς τον κακοµοίρη και κατατρεγµένο; Τριάντα
χιλιάδες άνθρωποι -δεκαεννέα για την ακρίβεια, τριάντα λέει η
Κυβέρνηση, πάντα υπερθεµατίζει- απεγκλωβίστηκαν στη Ρόδο
από τις περιοχές και οι πολίτες βοήθησαν, όχι οι µη κυβερνητικές
οργανώσεις. Απουσίαζαν, φαινόταν. 

Πάµε και στα υπόλοιπα. Είναι κωµωδία πραγµατικά, κύριε
Υπουργέ. Ενώ έχουµε µποϊκοτάρει οτιδήποτε ρωσικό, ό,τι υπάρ-
χει και δεν υπάρχει, χωρίς να µας ενοχλήσει ποτέ αυτή η χώρα
που λέγεται Ρωσία -καταγγείλαµε την εισβολή, εισβολή ήταν, ναι-
τα τουρκικά σίριαλ όµως κάνουν πάρτι στα ελληνικά κανάλια την
ώρα που πετάνε πάνω από το Αιγαίο και ο Ερντογάν απειλεί την
Ελλάδα. Πώς γίνονται όλα αυτά; Θα σας πω όµως κάτι: Όταν
πρόκειται για το συµφέρον της πατρίδος, όταν πρόκειται για το
συµφέρον του Έθνους, όταν πρόκειται για το συµφέρον των Ελ-
λήνων, δεν µας ενδιαφέρει µε ποιους θα συνεργαζόµαστε. Τα
Μπεριέφ ήταν ιδανικά για να σβήσουν τις φωτιές και θα τις είχαν
σβήσει αλλά δεν µεριµνήσατε. Γιατί; Θα σας πω εγώ: Γιατί απα-
γορεύει το ΝΑΤΟ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πείτε στον ελληνικό λαό: να καεί η Ελλάδα να έχει δίκιο το

ΝΑΤΟ, να καεί ο κόσµος αλλά να έχει δίκιο το ΝΑΤΟ. Δεν γίνεται
δουλειά έτσι. Δεν γίνεται δουλειά έτσι. Πραγµατικά πολλοί από
εσάς κάνατε τραγικά λάθη. 

Και, βέβαια, το άλλο, βάζουν τα τρολς τους, έχουν τόσα λεφτά
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-πού τα βρήκατε τα λεφτά αυτά, από την τσέπη του ελληνικού
λαού φαντάζοµαι- και πληρώνουν τρολς στο διαδίκτυο, χιλιάδες
τρολς κύριε Καραµέρο, χιλιάδες τρολς να δουλεύουν νυχθηµε-
ρόν υπέρ των ανεµογεννητριών, να δουλεύουν, ότι τα κάναµε
όλα σωστά, ότι δεν κάναµε λάθη, και να λέω ότι τα Μπεριέφ δεν
είναι καλά, τα Ιλιούσιν δεν είναι καλά, είναι καλά τα Air Tractor,
σαν τρακτέρ είναι αυτά, παίρνουν λίγο νεράκι, το ρίχνουν σαν
την κουτσουλιά πάνω από τη φωτιά και τέλος. Αυτά είναι µόνο
την ώρα που ξεκινάει η πυρκαγιά. Αν φουντώσει η πυρκαγιά τα
Air Tractor γίνονται τρακτέρ. 

Ακούστε τι λέγανε, ότι δεν κάνει, λέει, το γεωµορφολογικό
πεδίο της Ελλάδος για να φέρουµε τα Μπεριέφ, τόσο ψεύτες.
Όταν ένα Ιλιούσιν ρίχνει εβδοµήντα έξι φορές νερό, εκατό µε
πεντακόσια πόδια πάνω από τη γη, οι σαράντα τόνοι γίνονται
τριάντα. Στο Air Tractor γίνονται εκατό λίτρα. Δηλαδή ρίχνει όσο
έξι καναντέρ σε µία φορά. Πάτε να αποδοµήσετε τη λογική στον
παράλογο κόσµο που ζείτε. 

Ακούστε, λοιπόν, εδώ έχουµε µια µελέτη, αυτή εδώ. Την κατα-
θέσαµε και πέρυσι και πρόπερσι στη Βουλή: Μελέτες για την
αναβάθµιση του εθνικού σχεδίου πολιτικής προστασίας. Το πώς;
Με ελάχιστα χρήµατα. Την έδωσα στον Πρωθυπουργό τον ίδιο,
την παρέδωσα στα χέρια του, αλλά προηγείται το «ΑΙΓΙΣ», το 1,7
δισ. ευρώ, το οποίο φαγώθηκε και δεν ξέρω πού πήγε. Το κατα-
θέτω στα Πρακτικά της Βουλής κι αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε τώρα στις ανεµογεννήτριες. Ακούστε, για να καταλάβετε
την παράνοια της Νέας Δηµοκρατίας και των κοµµάτων που τη
στηρίζουν, λένε ότι οι ανεµογεννήτριες στήνονται πάνω στις κο-
ρυφές των δασών και δεν χρειάζεται να καεί το δάσος.

Λένε ψέµατα, διότι για να µεταφερθούν οι τεράστιες ανεµο-
γεννήτριες ογδόντα µέτρα κάθε έλικας µέχρι εκατόν εξήντα,
χρειάζεται να γίνει η στροφή πάνω στο βουνό, να ανοίξεις πλά-
τωµα εκατόν πενήντα µέτρων. Αυτό σηµαίνει τεράστια δαπάνη
που ο εργολάβος πρέπει να αποζηµιώσει και να αναδασώσει και
ανεβαίνει το κόστος δεκαπέντε και δεκαέξι φορές επάνω. Άρα,
λοιπόν, πάλι ψέµατα λέτε. 

Θέλετε να µάθετε την αλήθεια; Θα σας την πω τώρα. Έχω µια
µελέτη του Πανεπιστηµίου του Ντέλαγουερ µπροστά µου και του
κ. Κολυδά, του µετεωρολόγου, που λέει ότι όπου στήνονται αι-
ολικά πάρκα, αλλάζει το µικροκλίµα της περιοχής στα εκατόν πε-
νήντα µέτρα. Τα καταθέτω στα Πρακτικά για να τα δουν όσοι
θέλουν.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά της Βουλής τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Πάντως έχουµε και µια σύµπτωση περίεργη. Όταν είναι για
µπίζνες, τις ανεµογεννήτριες πραγµατικά να τις στήσουµε, καί-
γεται συµπτωµατικά η Ελλάδα σε περιοχές που φυσάει πολύ, σε
περιοχές που δόθηκαν άδειες. Εδώ έκαναν νόµους, παράνοµους
νόµους. 

Ο νόµος, κύριε Υπουργέ, πόσο τιµάει την Κυβέρνησή σας,
πόσο τιµάει, κύριε Λιβάνιε, κυρία Κεραµέως; Άλλα λέει το νοµο-
σχέδιο; Αργά είναι πλέον. Το κάνατε µαντάρα το νοµοσχέδιο, σας
το λέω από τώρα. Μαντάρα είναι το νοµοσχέδιο. Και το χειρό-
τερο ποιο είναι; Δεν είναι κακό να κάνει ένας άνθρωπος λάθος.
Κακό είναι να επιµένει στο λάθος, γιατί µετά περνάει στο όριο
της ανοησίας, της πολιτικής ανοησίας. 

Ακούστε: ν.2941/2001, ν. 3937/2011, ν. 3468/2006. Όλοι αυτοί
οι νόµοι είναι παράνοµοι και αντισυνταγµατικοί. Γιατί; Δίνουν
άδεια στις ανεµογεννήτριες ακόµα και σε περιοχές «NATURA»
να στηθούν. Ψήφισε η Βουλή παράνοµους νόµους προς χάρη
ποιων; Των ανθρώπων που στήνουν ανεµογεννήτριες, των Γερ-
µανών που τις πουλάνε και των ολιγαρχών στη χώρα.

Εµείς είµαστε υπέρ των πολιτών και εναντίον των ολιγαρχών,
είµαστε υπέρ του ελληνικού λαού. Αυτόν στηρίζουµε και κανέναν
άλλον.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κάστρα, Πάνειο Όρος, Λαυρεωτικός Όλυµπος, εκεί που κάη-

καν, εκεί έχουν στηθεί ανεµογεννήτριες και θα στήνονται από
εδώ και στο εξής. 

Για να µην «τρώω» πολύ χρόνο, έχω τη µελέτη του πρώην
υπαρχηγού της Πυροσβεστικής κ. Γκουρµπάτση. Ακούστε τι λέει:
«Το κίνητρο του εµπρησµού δασών και δασικών εκτάσεων στην
Κάρυστο συνίσταται στο κέρδος των εταιρειών του τοµέα των
ΑΠΕ». Ανεµογεννήτριες. «Μετά το ’06 και κυρίως τη διετία ’07-
’08 λόγω των θεσµικών αναδιαρθρώσεων που έχουν συντελε-
στεί» -οι νόµοι τους, οι παράνοµοι νόµοι- «η πρόκληση πυρκαγιών
στις εκτάσεις αυτές» -δεν τα λέω εγώ, ο υπαρχηγός της Πυρο-
σβεστικής τα λέει- «εξυπηρετεί την αποφυγή χρονοβόρων διαδι-
κασιών και µε υψηλότερο κόστος για την αδειοδότησή τους». 

Για να τελειώνει η πλάκα εδώ µέσα, οι ηθικοί αυτουργοί των
πυρκαγιών για να στηθούν ανεµογεννήτριες είναι το ΠΑΣΟΚ, η
Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ που έκαναν νοµοθετικό πλαίσιο
τέτοιο, ώστε να γίνονται αυτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να αλλάξει το νοµοθετικό πλαίσιο. Προτείναµε ένα νόµο. Τέσ-

σερις λέξεις. Όπου δάσος, µόνο δάσος, καµµία ανεµογεννήτρια.
Φέρτε πρόταση νόµου εσείς να την ψηφίσουµε εµείς. Καµµία
ανεµογεννήτρια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ δεν θα µπω σε τεχνικά χαρακτηριστικά. Θα πω το εξής:

Υπάρχει και το «Τυφών», ένα εξαιρετικό ελληνικό δηµιούργηµα
του Γιάννη Κρεκούκη. Μίλησε, ξαναµίλησε µε την πολιτεία, µί-
λησα εγώ µαζί του, κανείς δεν ενδιαφέρθηκε. Είναι ένα εξαιρε-
τικό εργαλείο πυρόσβεσης. Δεν το χρησιµοποίησε καµµία
κυβέρνηση. Φαντάζοµαι ότι δεν είναι για τις µίζες. Αποκλείεται,
όχι. Στο ελληνικό πολιτικό προσωπικό κανείς δεν παίρνει µίζα.
Όλοι απλά κάνουν λάθη. Εδώ σας λέµε ότι υπάρχει κάτι πρωτό-
γνωρο. Το κατέθεσα στον Πρωθυπουργό και αυτό πρόπερσι. Δεν
τον κάλεσε ποτέ στη ζωή του. Δεν πειράζει.

Εγώ θα πω κάτι για τις πυρκαγιές. Με αυτά που κάνει η Νέα
Δηµοκρατία, ακόµα και ο Ελύτης θα πέσει έξω. Στις πυρκαγιές
αναφέροµαι. Στο τέλος δεν θα µείνει ούτε µία ελιά ούτε ένα αµ-
πέλι για να ξαναφτιάξουµε την Ελλάδα. Το χειρότερο; Το καράβι
θα είναι ξένο, θα παραδώσουν την Ελλάδα στους ξένους, τα κλει-
διά, την πόρτα, το σπίτι στους ξένους για να κυβερνούν την Ελ-
λάδα. Αυτό θα είναι ως επιστέγασµα της διακυβέρνησής τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στο νοµοσχέδιο της κ. Κεραµέως. Κυρία Κεραµέως, ήλ-

θατε στο γραφείο µου, µιλήσαµε µε τον κ. Λιβάνιο, σας είπα τις
απόψεις µας, σας κατέθεσα ως γιος µεταναστών τις απόψεις
µου, γιατί εγώ το βιώνω το θέµα, ενώ εσείς όχι, ούτε οι υπόλοιποι
εδώ µέσα. Δεν ξέρω πόσοι είστε µετανάστες. Δεν αναφέροµαι
στους επαγγελµατίες µετανάστες εγώ, την ιδιότητα «είµαι καθη-
γητής και εργάζοµαι στο Λονδίνο ή εργάζοµαι στη Βόννη». Δεν
µιλώ για εσάς προσωπικά. Αναφέροµαι στους ανθρακωρύχους.
Εµένα ο πατέρας µου ανθρακωρύχος ήταν στη Γερµανία και η
µητέρα µου καθαρίστρια σε ξενοδοχεία επί τριάντα έτη και είναι
τιµή µου, καµάρι µου και, αν θέλετε, βαυκαλίζοµαι γι’ αυτό και
θα συνεχίσω να βαυκαλίζοµαι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όµως, κυρία Κεραµέως, έχω συγκεκριµένες προτάσεις οµο-

γενειακών κύκλων. Τις κατέθεσα σε εσάς. Τις καταθέτω ξανά στα
Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά της Βουλής τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Αυτό που έφεραν η κ. Κεραµέως και ο κ. Λιβάνιος δεν είναι η
ψήφος των οµογενών. Όχι. Είναι η κλοπή της ψήφου των οµογε-
νών και όχι νοµοσχέδιο για ψήφο των οµογενών. Είναι κλοπή
αυτό που κάνετε και θα σας το εξηγήσω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Την ώρα που καίγεται όλος ο τόπος, καίγεται η Ελλάδα, καί-

γονται όλοι οι Έλληνες, ξαφνικά το πρώτο νοµοσχέδιο που φέρ-
νει η κ. Κεραµέως είναι αυτό και αναρωτιέµαι προς τι η σπουδή,
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προς τι η βιασύνη. Δεν το συζητήσαµε καν, ήλθατε στο γραφείο
µου δέκα λεπτά, είκοσι λεπτά, φύγατε, δεν µου απαντήσατε, δεν
µου είπατε τίποτα, «τάσσοµεν, διατάσσοµεν, αποφασίζουµε»,
εκτελείτε εσείς. Όχι έτσι. Εδώ έχουµε δηµοκρατία. Δεν υπάρχει
«αποφασίζοµεν και διατάσσοµεν». Η Κυβέρνηση θέτει ένα εκβια-
στικό δίληµµα στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, «ή ψηφίζετε
αυτό το νοµοσχέδιο-έκτρωµα που φέραµε» -γιατί είναι έκτρωµα
και θα σας αποδείξω το γιατί- «ή δεν δίνουµε τη δυνατότητα
ψήφου στους οµογενείς». Δηλαδή, σου λέει «πάρε το πιστόλι και
ενώ ξέρεις ότι αυτό το πράγµα που σου φέρνω δεν είναι σωστό,
εσύ πυροβόλα και αν δεν πυροβολήσεις αυτό που θέλω εγώ, αυ-
τοπυροβολήσου µόνος σου».

Θα σας το πω ευθέως: Το ξέρουν η κ. Κεραµέως και ο κ. Λιβά-
νιος. Ο οµιλών από το ’07-’08 που µπήκε στη Βουλή είναι υπέρ
της ψήφου των οµογενών και δεν αλλάζουµε ούτε µοίρα, γιατί οι
οµογενείς µας αλλά και οι µετανάστες που έφυγαν εσχάτως,
είναι άνθρωποι που πρέπει να ψηφίζουν. Τελεία και παύλα. 

Όµως, θα πω κάτι στην Αντιπολίτευση. Όταν βλέπετε τα δόντια
του λιονταριού να σας χαµογελάνε, δεν σηµαίνει ότι χαµογελάει
κιόλας. Προσέξτε τους. Παγιδεύεστε. Αναφέροµαι και στους
υπολοίπους. Παγιδεύεστε και θα το δείτε στην πορεία, διότι αυτό
είναι κλοπή δεν είναι ψήφος. 

Λένε ότι το νοµοσχέδιο είναι ενωτικό. Έτσι το βάφτισαν οι ίδιοι.
Ακούστε, λοιπόν. Γιατί είναι ενωτικό το νοµοσχέδιο; Πείτε µου
εσείς. Εδώ η ελληνική νεολαία που δουλεύει στα νησιά δεν µπο-
ρεί να ψηφίσει στις εκλογές το καλοκαίρι. Τους το απαγορεύετε
γιατί δεν έχει τη δυνατότητα και θα ψηφίζουν οι οµογενείς. Το
δέχοµαι. Κάντε το πρώτα για τα παλικάρια, τα ελληνόπουλα που
ζουν εδώ µε 400, 500,600 ευρώ, που δουλεύουν νυχθηµερόν,
που µένουν σ’ ένα υπόγειο στα εξωτικά νησιά της χώρας και
ελάτε να συζητήσουµε σοβαρά. 

Πάµε, λοιπόν, στα λάθη. Είναι λάθος το νοµοσχέδιο. Εµείς κα-
ταγγείλαµε κάτι συγκεκριµένο προεκλογικά. Κανένα κόµµα δεν
το είπε. Ζητήσαµε επίσηµα από τον Έλληνα Πρωθυπουργό να
ελέγξουµε το λογισµικό που κάνει τις εκλογές από ανεξάρτητους
εµπειρογνώµονες. Ουδείς από την Κυβέρνηση µάς απήντησε.
Θέλουµε, λοιπόν, οι οµογενείς µας να συµµετέχουν πραγµατικά,
να ψηφίζουν αλλά και να εκλέγονται, κυρία Κεραµέως, όχι µόνο
να κλέβετε την ψήφο τους, να έχουν εκπροσώπους εδώ µέσα οι
οµογενείς µας, όχι επιλεκτικά στο Επικρατείας έναν-δύο, να πά-
ρουµε την ψήφο, να την κλέβουµε και δεν µας ενδιαφέρει αν
έχουν εκπροσώπους. Όχι. Θα έχουν εδώ οι Έλληνες οµογενείς
εκπροσώπους από Αµερική, Αυστραλία, Καναδά, Ευρώπη, παν-
τού, εδώ µέσα. Το λέω για να το ακούτε. Όχι επειδή δεν σας βο-
λεύει, απλά να κλέψετε µια ψήφο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ δεν ισχύει η αρχή της αντιπροσωπευτικότητας ούτε της

καθολικότητας, δεν ισχύει τίποτε απ’ όλα αυτά. Είναι λάθος το
νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε,
πόσο χρόνο θα χρειαστείτε ακόµη;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ως Πρόεδρος κόµµατος διασταλτικά, κύριε Πρόεδρε,
άλλα πέντε λεπτά. Σας ευχαριστώ.

Για το λογισµικό, λοιπόν, το περιβόητο λογισµικό που κανείς
δεν ενδιαφέρθηκε: Το κατήγγειλα, το ξανακατήγγειλα. Μόνο η κ.
Κωνσταντοπούλου -για να είµαι ακριβής- στις προηγούµενες
εκλογές έκανε µια προσπάθεια να επανακαταµετρήσει. Πού να
βγάλεις άκρη µετά; Αν αποµακρυνθείς από το ταµείο, κυρία Κων-
σταντοπούλου, άκρη δεν βγαίνει. Όπως µετράτε εσείς, θα µε-
τράµε τρία εκατοµµύρια ψήφους από το εξωτερικό που θα
έρχονται εδώ. Εν πάση περιπτώσει.

Είναι αλήθεια, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι η «SPACE
HELLAS», η γνωστή εταιρεία του Μανωλόπουλου, η οποία κάνει
και τις εκλογές στην Ελλάδα συµπτωµατικά, είναι γνωστή για την
ιστορία που το 1993 πήρε µίζες για τα F-16, ναι ή όχι; Πόρισµα
του αµερικανικού κράτους. Πρακτικά έλαβε µίζες η εταιρεία
αυτή. Ήταν ο πατέρας Μανωλόπουλος τότε, φίλος του Πρωθυ-
πουργού, το 1993 ήταν Πρωθυπουργός ο Κωνσταντίνος Μητσο-
τάκης. Το καταθέτω για τα Πρακτικά, να µείνουν για τον ιστορικό
του µέλλοντος.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά της Βουλής τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Η ίδια εταιρεία έδινε µίζες, η «LITTON» έδωσε µίζες στην εται-
ρεία αυτή για να πάρουµε τα F-16 για το πρόγραµµα αυτοπρο-
στασίας «ASPIS». Το ξέρω καλά το θέµα.

Αυτή η εταιρεία, λοιπόν, σήµερα µπαίνει στις εκλογές και κάνει
εκλογές στην Ελλάδα. Ζητάµε, λοιπόν, εµείς να κάνουµε έλεγχο
του λογισµικού και αρνείστε. Γιατί αρνείστε; Ο κλέφτης και ο
ψεύτης φοβάται τον έλεγχο. Όποιος είναι καθαρός ουρανός
αστραπές δεν φοβάται. Και τι γίνεται ξαφνικά µετά τις εκλογές;
Μαθαίνουµε ότι τις ταυτότητες θα τις πάρει αυτή η εταιρεία. Από
τον Σεπτέµβριο 800 εκατοµµύρια ευρώ θα δώσουν στην εταιρεία
«SPACE» του κ. Μανωλόπουλου, αυτή την περίεργη εταιρεία µε
πολλές διαπλοκές. Μέσα είναι και ο Λαβράνος και πολλά καλά
παιδιά. Θα πάρει 800 εκατοµµύρια δουλειά!

Κανείς δεν ενδιαφέρεται εδώ µέσα; Δεν το ακούσατε καθόλου;
Κανένας σας; Τίποτα; Κανείς; Τίποτα;

Κύριε Λιβάνιε, 800 εκατοµµυριάκια δουλίτσα µε απευθείας
ανάθεση; Δεν υπάρχει διαύγεια ή διαγωνισµός. Η ίδια εταιρεία
που κάνει τις εκλογές, που ενεπλάκη σε µίζες το 1993, η ίδια εται-
ρεία που ενεπλάκη σε εκλογές θα πάρει και 800 εκατοµµύρια
τώρα για τις ταυτότητες!

Αυτό δεν σας προκαλεί κατάπληξη; Εγώ θεωρώ ότι είναι σύµ-
πτωση. Δεν θεωρώ ότι είναι κλέφτες οι άνθρωποι, όχι. Είναι µια
σύµπτωση ατυχής. Κανείς δεν ενδιαφέρεται γι’ αυτά; Μόνο για
την ψήφο των αποδήµων; Ποιος θα µετράει την ψήφο δεν σας
ενδιαφέρει; Ξέρετε τι είχε πει ο Ναπολέων Βοναπάρτης, εκείνος
ο περίεργος, ο ιδιόρρυθµος; Είχε πει «Ό,τι και να κάνετε, και
εκλογές και ψηφοφορίες, αν εγώ µετράω την κάλπη, εγώ κερ-
δίζω πάντα». 

Βάλτε τους, κύριοι εσείς τώρα από πίσω, η Κυβέρνηση, να µε-
τράνε την κάλπη αυτοί, αφού τους εµπιστεύεστε! Πώς τους εµ-
πιστεύεστε; 

Και θα σας πω και κάτι ακόµα, γιατί εµείς δεν τους εµπιστευό-
µαστε. Εκατόν εξήντα έξι χιλιάδες ψηφοφόροι παραπάνω βρέ-
θηκαν τον Ιούλιο στην Ελλάδα. Από τον Μάιο ως τον Ιούνιο έγιναν
εξήντα έξι χιλιάδες οι ψηφοφόροι. Από τον Ιούλιο και δέκα ηµέ-
ρες µετά –είναι από την ιστοσελίδα του Υπουργείου Εσωτερικών,
θα το καταθέσω στα Πρακτικά, εδώ είναι- δηλαδή από τον Μάιο
στις πρώτες εκλογές ως τις δεύτερες είχαµε εξήντα έξι χιλιάδες
σταυρούς παραπάνω, ψηφοφόρους. Ξαφνικά έγιναν εξήντα έξι
χιλιάδες! 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ρωτώ! Έκανα γραπτή ερώτηση και περιµένω απάντηση από
εσάς, κύριε Λιβάνιε! Πώς έγιναν οι εξήντα έξι χιλιάδες παρα-
πάνω; Λάθος κάνατε, ε; Λάθος στο κοµπιούτερ έγινε, ε;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ναι, µωρέ!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ναι, µωρέ! Γίνονται και τέτοια λάθη, ξέρετε! Τα κοµπι-
ούτερ κάνουν λάθη! Έτσι µπορούν να γίνουν και τα «λάθη» στις
επόµενες εκλογές µε τους οµογενείς, να κάνει ένα κοµπιούτερ
λάθος! Ένα λαθάκι! Μετά όµως έγιναν εκατόν εξήντα χιλιάδες
µείον! Πώς έγινε αυτό; Προστέθηκαν εξήντα έξι και αφαιρέθηκαν
εκατόν εξήντα έξι! Πώς γίνονται αυτά; Θα µας πει τη δικαιολογία
του ο κ. Λιβάνιος. Εγώ προσωπικά, όσο και αν τον εκτιµώ, δεν
τον πιστεύω, γιατί η δικαιολογία είναι χειρότερη από αυτό που
έκαναν. 

Ακούστε τώρα κάτι και θα κλείσω. Δεν θα πω για το Σύνταγµα
που καταπατάται. Θα πω κάτι πολύ απλό. Συγγνώµη, Έλληνας
πολίτης δεν είναι αυτός που εκλέγει και εκλέγεται; Εδώ θα κά-
νουµε αλά καρτ τους οµογενείς; Θα κάνετε αλά καρτ τους οµο-
γενείς κι εσείς; Ποιοι είστε; Θα εκλέγουν αλλά δεν θα εκλέγονται;
Τι είναι, λεµονόκουπες οι οµογενείς; Τους παίρνουµε, τους στί-
βουµε, παίρνουµε την ψήφο και φεύγουµε; Θα κλέψετε την ψήφο
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του οµογενούς; Εδώ µιλάµε για κλοπή του οµογενούς, κλοπή της
ψήφου! Το καταλαβαίνετε; Γιατί δεν έχει το δικαίωµα να κατέβει
και ο οµογενής ως Βουλευτής; Εµείς είµαστε καλύτεροι από αυ-
τούς; Είδαµε πού φτάσαµε την Ελλάδα ή που την έφτασαν αυτοί
οι τρεις που κυβέρνησαν! Μην κοροϊδευόµαστε!

Άρα, λοιπόν, προς τι να µην εκλέγονται; Πείτε µου τον λόγο.
Πείτε µου έναν λόγο ο οποίος ευσταθεί στα πλαίσια του Συντάγ-
µατος, γιατί αν ερµηνεύουµε το Σύνταγµα όπως µας βολεύει, εν-
τάξει, υπάρχει για δικαιολογία. Έτσι θέλει η Νέα Δηµοκρατία και
τα υπόλοιπα κόµµατα που υπερψηφίζουν, έτσι θα γίνει. Οι οµο-
γενείς δεν θα εκλέγονται. Θα έρχεται εδώ ο Άνταµ από την Αγ-
γλία, θα έρχεται ο Τζον Κανελλόπουλος ή Μπαϊντενόπουλος από
την Αµερική, θα ψηφίζει από την Αµερική, θα έρχεται η ψήφος
εδώ και θα την καταµετράµε εδώ, αλλά δεν θα εκλέγεται ο ίδιος!
Φανταστείτε τώρα τον «Β1» ψηφοφόρο πολίτη της Ελλάδος να
ψηφίζει στην Αθήνα, να φεύγει η ψήφος του στη Νέα Υόρκη και
να γίνεται καταµέτρηση εκεί. Καλά, µιλάµε για τραγωδία! 

Μιλάµε για τραγωδία, κύριε Πρόεδρε. Αυτό είναι τραγικό!
Υπάρχει και το εξής οξύµωρο! Ακούστε τώρα τι κάνετε! Θα ψη-

φίσει ο Αµερικανός πρέσβης στην Ελλάδα, ο κ. Τσούνης, µαζί µε
όλους τους πράκτορες της πρεσβείας τους Ελληνοαµερικανούς
που είναι στη CIA. Θα ψηφίσουν για τις εκλογές στην Ελλάδα και
µετά από κάνα δυο µήνες θα ξαναψηφίσουν για τις εκλογές των
Ηνωµένων Πολιτειών!

Ε, καλά τώρα, σοβαρευτείτε λιγάκι! Ας σοβαρευτούµε λίγο. Τι
είναι η ψήφος; Η ψήφος είναι µια σφαίρα, που είτε σκοτώνεις το
πρόβληµα το διεφθαρµένο, το ανήθικο, το προσβλητικό είτε δο-
λοφονείς την Ελλάδα. Αν θέλετε να δολοφονήσετε την Ελλάδα,
ψηφίστε «ναι» εσείς! Ψηφίστε «ναι»! Ψηφίστε ό,τι πει η Νέα Δη-
µοκρατία! Γίνετε δεκανίκια τους! Ψηφίστε τους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θέλετε να έχουµε άρτιο νοµικό πλαίσιο ή δεν θέλετε. Δεν

υπάρχουν εδώ τρανς πολιτικές. Είναι ή άσπρο ή µαύρο.
Κλείνω εδώ, κύριε Πρόεδρε.
Ενδιαφέρεται η κ. Κεραµέως, πραγµατικά, για τους οµογενείς,

αλλά το 2ο Δηµοτικό Σχολείο «Πυθαγόρας» στο Μόναχο κλείνει.
Τι αγάπη για τους οµογενείς! Τι λατρεία που έχετε για τους οµο-
γενείς όλοι σας! Κλείνει το δηµοτικό σχολείο και εσείς «Θα το
δούµε», «Θα το δούµε». 

Ακούστε. Εµείς καταθέτουµε µια πρόταση νόµου συγκεκρι-
µένη. Αυτά που ζητάνε οι Έλληνες οµογενείς καταθέτουµε εµείς,
όχι αυτά που ζητά η Κυβέρνηση. Την παραδίδω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εσείς υπηρετείστε την Κυβέρνηση. Εµείς θα υπηρετήσουµε
τον οµογενή, ο οποίος θα έρθει εδώ µέσα στη Βουλή για να µι-
λάει για τα προβλήµατα της Ελλάδας και τα προβλήµατα της
οµογένειας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ψηφίστε ό,τι πει η Νέα Δηµοκρατία! Δικαίωµά σας!
Κλείνοντας, για µας στην Ελληνική Λύση κανόνας ζωής είναι

το εξής: Περισσότερο, λοιπόν, πρέπει να είσαι συµφιλιωµένος µε
την αλήθεια. Η αλήθεια είναι αναπόφευκτη. Θα έρθει κάποια
στιγµή στο τέλος. Αυτή η αλήθεια στερεί εντελώς από το ψέµα
τη σηµασία της πρόσκαιρης νίκης. Τεράστια σηµασία, λοιπόν,
έχουν για εµάς στην Ελληνική Λύση αυτά τα αναπόφευκτα. Τι δη-
µιουργούµε; Τι αφήνουµε πίσω µας; Τι βρίσκουµε; Τι συναντάµε;
Τι αλλάζουµε; Με οδηγό πάντα την αλήθεια και το δίκιο του ελ-
ληνικού λαού, µε οδηγό το συµφέρον του πολίτη και όχι το συµ-
φέρον του κόµµατος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ θα ήθελα να πω κάτι στη Νέα Δηµοκρατία, γιατί άκουσα

τον κ. Λιβάνιο να λέει κάτι σε έναν Βουλευτή µας, ότι δηλαδή εί-
µαστε η γραµµή του ΚΚΕ.

Έτσι δεν είπατε, κύριε Λιβάνιε;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κατά λέξη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Μπράβο!

Σας απαντώ, λοιπόν, κατά λέξη εγώ. Είστε στη γραµµή του
Λένιν. Ο καλύτερος τρόπος για να ελέγξεις την Αντιπολίτευση
είναι να τους καθοδηγείς. Εσύ όχι µόνο καθοδηγείς αλλά εκβιά-
ζεις κιόλας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εκβιασµούς, λοιπόν, η Ελληνική Λύση δεν θα δεχθεί. Θα αλ-

λάξετε το νοµοσχέδιο, θα το ξαναφέρετε και θα το ψηφίσουµε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Εγώ προσπάθησα να σας πω την αλήθεια. Προσπάθησα να µι-
λήσω µε την ψυχή µου, µε την καρδιά µου, γιατί είµαι µετανάστης
και γιατί οι µισοί και παραπάνω από τους συγγενείς µου είναι
οµογενείς. Δεν κορόιδεψα κανέναν ποτέ εδώ µέσα. Εδώ κλέβετε
την ψήφο των οµογενών. Γνωρίζετε, όµως, ότι στην ιστορία µένει
ένα απλό πράγµα, το πόσο εντάξει µε τη συνείδησή σου είσαι.
Και η δική µας συνείδηση είναι καθαρή. Δεκανίκια αρνητικών επι-
λογών, αντιλαϊκών επιλογών, άναρθρων κραυγών, αλλά κυρίως
επιλογών που οδηγούν στο βάραθρο την ελληνική οικονοµία και
την κοινωνία εµείς δεν θα ψηφίσουµε ποτέ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ψηφίζουµε ως ελάχιστο σεβασµό για τον τίτλο «οµογενής» -

γιατί είναι κλοπή των ψήφων των οµογενών- αλλά «παρών» στο
παρόν νοµοσχέδιο!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα δοθεί η δυνατό-
τητα στον κ. Λιβάνιο να απαντήσει µετά.

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κουτσούµπας. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Καληµέρα σας, κυρίες και κύριοι. 

Πραγµατικά προξενεί εντύπωση η βιασύνη της Κυβέρνησης να
καταθέσει, και µάλιστα, ως το πρώτο νοµοσχέδιο της νέας κυ-
βερνητικής θητείας αυτό για την ψήφο των αποδήµων. Το κατα-
θέσατε, µάλιστα, τις κρίσιµες ώρες κατά τις οποίες κάτοικοι και
πυροσβέστες έδιναν µια τιτάνια και άνιση µάχη µε τις φλόγες σε
ολόκληρες περιοχές της Αττικής και πολλών άλλων νοµών της
πατρίδας µας και σήµερα βλέπουν τους κόπους µιας ζωής να
έχουν γίνει αποκαΐδια. Και η καταστροφή συνεχίζεται. Στη Ρόδο
για µέρες η φωτιά καίει παρθένο δάσος, ολόκληρα χωριά, σπίτια,
καταστήµατα. Στην Κάρυστο, στην Αχαΐα, στην Κέρκυρα επίσης. 

Έχετε, µάλιστα, το θράσος να προβάλλετε µε τη βοήθεια ορι-
σµένων, κυρίως, µέσων ενηµέρωσης την επιχείρηση εκκένωσης
χιλιάδων τουριστών και κατοίκων από τις τουριστικές περιοχές
της Ρόδου που παραδόθηκαν στις φλόγες ως άθλο! Έλεος! Για
να µην πω για τη µεγάλη ντροπή του τουριστικού σας θαύµατος
να βουλιάζει ένα ολόκληρο νησί από τουρίστες, αλλά να καίγεται
για µέρες γιατί δεν έχει απαραίτητες υποδοµές, γιατί δεν έχετε
πάρει ουσιαστικά µέτρα πρόληψης και αντιµετώπισης των πυρ-
καγιών! Μια εικόνα χίλιες λέξεις: δίπλα στα πεντάστερα ξενοδο-
χεία τουρίστες στοιβαγµένοι στην καρότσα ενός αγροτικού, για
να σωθούν από τις φλόγες! 

Θα µας πείτε, ξανά, για την κλιµατική αλλαγή και την κρίση
που έχει έρθει από την κλιµατική αλλαγή, η γνωστή καραµέλα
που αναµασάτε, δυστυχώς συνεχώς, όλες µα όλες οι κυβερνή-
σεις για να καλύψετε εγκληµατικές ευθύνες. Η κλιµατική αλλαγή
φταίει για την απουσία ολοκληρωµένου σχεδίου αντιπυρικής
προστασίας µε επίκεντρο την πρόληψη; Ποια είναι τα µέτρα πρό-
ληψης που πήρατε και λέγατε µάλιστα πως είστε πανέτοιµοι;

Η κλιµατική αλλαγή φταίει για την ελλιπή στελέχωση των δα-
σαρχείων, για το ότι δεν είχαν φτιαχτεί έγκαιρα στα δάση αντι-
πυρικές ζώνες, για το ότι δεν έχει ενισχυθεί η Πυροσβεστική µε
το απαραίτητο προσωπικό και τα αναγκαία µέσα και πάει λέγον-
τας; Όλα αυτά, βέβαια, τα είδαν µπροστά τους µε τραγικό τρόπο
οι κάτοικοι που έδωσαν µάχη για να σώσουν ό,τι µπορούσαν.
Δίπλα τους, από την πρώτη στιγµή, βρέθηκαν τα µέλη του ΚΚΕ
και της ΚΝΕ που έτρεξαν να βοηθήσουν µε όποιον τρόπο µπο-
ρούσαν.

Θέλετε να σας πούµε τι εικόνες συνάντησαν; Τα καταγγέλλει
συγκεκριµένα η Κοµµατική Οργάνωση Αττικής και άλλες οργα-
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νώσεις του ΚΚΕ. Ολόκληροι οικισµοί, για παράδειγµα της Αττι-
κής, µε ένα σωρό παρατηµένα σκουπίδια και ξερόκλαδα. Γκρέιν-
τερ να τρέχουν την τελευταία στιγµή για να ανοίξουν αντιπυρικές
ζώνες στα ακαθάριστα δάση. Κρουνοί που δεν έβγαζαν µια
στάλα νερό, µια εύφλεκτη ύλη για να γίνουν όλα παρανάλωµα.
Λιγοστές επίγειες δυνάµεις πυροσβεστών να µην ξέρουν πού να
πρωτοπάνε. Απαρχαιωµένος εξοπλισµός µε µάνικες που ήθελαν
συνεχώς µπαλώµατα, ενώ κάποιες απ’ αυτές δεν κούµπωναν καν
σε όσους κρουνούς είχαν νερό. Οι εναέριες πτήσεις πυροσβε-
στικών µέσων ελάχιστες έως και ανύπαρκτες για ορισµένους οι-
κισµούς που πλήττονταν από τις φλόγες για ώρες και εγείρουν
όλα αυτά ερωτηµατικά. Και, βέβαια, το αυτοµατοποιηµένο µή-
νυµα του «τρεχάτε να σωθείτε» µε δρόµους που ανοιγόκλειναν
συνεχώς ήταν η µόνη λύση που πρόκρινε η Κυβέρνησή σας, δη-
µιουργώντας ένα ακόµα επιπλέον «αλαλούµ». 

Βέβαια, από τις οδηγίες εκκενώσεως εξαιρούνταν η µεγαλο-
εργοδοσία, που επέλεγε να µένουν οι εργαζόµενοι στη δουλειά,
σε εργοστάσια, σε άλλους χώρους, δίπλα στα πύρινα µέτωπα,
αδιαφορώντας για τους κινδύνους, για την υγεία και την ασφά-
λεια των εργαζοµένων. Όλα αυτά, δηλαδή, τα οποία αναδει-
κνύονται κάθε καλοκαίρι σε τέτοιες καταστροφές. Όλα αυτά για
τα οποία σας προειδοποιούσαµε επίµονα όλο το προηγούµενο
διάστηµα, αλλά ποτέ δεν κάνετε τίποτα. Γιατί όλα αυτά, δυστυ-
χώς, τα αντιµετωπίζετε µόνο ως κόστος και φτάνουµε κάθε
χρόνο να µετράµε απώλειες φυσικού πλούτου, περιουσιών των
ανθρώπων και είµαστε ακόµα στον Ιούλιο. Δηλαδή, έχουµε
δρόµο ακόµη.

Θα σας το ξαναπούµε. Πάρτε τώρα όλα τα µέτρα για να µην
έχουµε άλλες τέτοιες καταστροφές. Η κλιµατική αλλαγή δεν
µπορεί να είναι άλλοθι, αλλά µόνο ο λόγος για να υπάρξει, επι-
τέλους, πραγµατική αλλαγή πλεύσης στα ζητήµατα πολιτικής
προστασίας, µε προτεραιότητα την πρόληψη. 

Εσείς, όµως, συνεχίζετε. Για άλλη µια χρονιά τα χρήµατα που
εγκρίθηκαν για έργα δασοπροστασίας είναι το 10% µόνο αυτών
που είναι αναγκαία σε ετήσια βάση για το σύνολο της δασοπρο-
στασίας. Με τα χρήµατα αυτά έγιναν αποσπασµατικοί και αµφί-
βολης αποτελεσµατικότητας καθαρισµοί στο 1% των εκτάσεων,
ενώ έπρεπε να έχουν γίνει καθαρισµοί σε τέσσερα εκατοµµύρια
στρέµµατα δάσους ως απόλυτη προτεραιότητα, πριν από την
έναρξη της αντιπυρικής περιόδου. 

Τι να πει κανείς; Αυτό που καταλαβαίνει ο καθένας και εκφρά-
ζεται µε αγανάκτηση όταν ακούει τις δηλώσεις σας. Μάλιστα,
δείχνετε να αντιµετωπίζετε τις φυσικές καταστροφές σαν µιας
πρώτης τάξεως ευκαιρία για να εξαγγείλετε την επιτάχυνση της
ίδιας συνταγής που µας έφερε ως εδώ, της λεγόµενης «πράσι-
νης» µετάβασης, που αποδεικνύεται µόνο «µαύρη», «κατάµαυρη»
και για το περιβάλλον αλλά φυσικά και για τις τσέπες των εργα-
ζοµένων. 

Την επιτάχυνση, επίσης, της εµπορευµατοποίησης των δασών,
γιατί αυτό κρύβεται πίσω από τη λεγόµενη πολιτική της πιο επι-
θετικής διαχείρισης των δασών. Και ενώ η µισή Ελλάδα καίγεται,
εσείς εδώ µέσα βγάζετε κορώνες για τον Ελληνισµό της Διασπο-
ράς. 

Ξαναρωτάµε, λοιπόν, γιατί αυτή η βιασύνη για την ψήφο των
αποδήµων; Μήπως συνδέεται αλήθεια και µε µια άλλη σας βια-
σύνη, να προωθήσετε τις επικίνδυνες διευθετήσεις µε την Τουρ-
κία και µάλιστα υπό την οµπρέλα των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ στο Αιγαίο,
την Ανατολική Μεσόγειο και το κυπριακό; 

Ακούσαµε, µάλιστα, τον Πρωθυπουργό να µιλάει για ανα-
γκαίες υποχωρήσεις και να λέει ότι η εθνική κυριαρχία είναι σχε-
τική έννοια. Τι ακριβώς εννοεί; Κυριαρχία σηµαίνει έδαφος,
χωρικά ύδατα, εθνικός εναέριος χώρος. Τι απ’ όλα αυτά είναι
σχετικό; 

Δεν πέφτουµε από τα σύννεφα, βέβαια. Ξέρουµε ότι ο εθνικι-
σµός, στα θολά νερά του οποίου έχετε ψαρέψει πολλές φορές
και εσείς και άλλοι πολλοί που έχουν καταπιεί τη γλώσσα τους
τώρα, είναι ένα τσιγάρο δρόµος από τον κοσµοπολιτισµό του κε-
φαλαίου. Εθνικισµός και κοσµοπολιτισµός είναι η άλλη όψη του
ίδιου νοµίσµατος που χρησιµοποιείται ανάλογα µε την περί-
σταση. Και αυτός ο δρόµος διανύεται πολύ εύκολα όταν το απαι-
τήσουν διάφοροι γεωπολιτικοί παράγοντες, επενδυτικά σχέδια

και συµφέροντα, τροφοδοτώντας ακόµα περισσότερο και τον
ακραίο εθνικισµό. Είναι γεµάτη από τέτοια παραδείγµατα η ιστο-
ρία της παράταξής σας. Μην τα θυµηθούµε τώρα. 

Ξέρετε, βέβαια, ότι µια τέτοια επιλογή θα σας επιφέρει εκλο-
γικές απώλειες από ψηφοφόρους που τους άρεσε να σας βλέ-
πουν να µιλάτε κάτω από το άγαλµα του Μεγαλέξανδρου,
προεκλογικά. Τώρα, όµως, ετοιµάζεστε να τους αφήσετε να κά-
νουν παρέα µε τον Βουκεφάλα και προφανώς αναζητάτε τις αν-
τίστοιχες εφεδρείες προς αναπλήρωσή τους. 

Μάλλον το βλέµµα σας το έχετε κυρίως στραµµένο, λάγνα,
στη χώρα εκείνη που είναι και η επισπεύδουσα των διευθετήσεων
στα ελληνοτουρκικά. Ξέρετε για ποιους λέµε. Για εκείνους τους
συµµάχους όλων σας εδώ µέσα που πρότειναν πριν λίγες µέρες
να σβηστεί το όνοµα της Κυπριακής Δηµοκρατίας από τους να-
τοϊκούς χάρτες και να περιγράφεται µόνο από συντεταγµένες.
Πάλι κατάπιατε τη γλώσσα σας εσείς οι υπερπατριώτες.

Εµείς έχουµε εδώ και καιρό προειδοποιήσει το λαό πως η Κυ-
βέρνηση δουλεύει συστηµατικά για να διαµορφωθούν οι όροι
συνδιαχείριση, συνεκµετάλλευση του Αιγαίου, της Ανατολικής
Μεσογείου, µε το τουρκικό κράτος, προς όφελος των ενεργει-
ακών και άλλων οµίλων, σε βάρος βέβαια και των δύο λαών, µε
βαριές συνέπειες στην κυριαρχία και τα κυριαρχικά δικαιώµατα
της χώρας. Προετοιµάζετε έναν οδυνηρό, απαράδεκτο συµβιβα-
σµό. Είναι εδώ και πάρα πολύ καιρό φανερό. 

Σταµατήστε, όµως, να παριστάνετε ότι είστε οι µόνοι που κό-
πτεστε για τους Έλληνες που έχουν µεταναστεύσει στο εξωτε-
ρικό και θέλετε να τους δώσετε φωνή. Αυτό είναι το πιο
προκλητικό από όλα. Δεν έχετε ακούσει τη φωνή των νέων αν-
θρώπων που έφυγαν αυτά τα χρόνια της κρίσης, των µνηµονίων,
να λένε ότι θα ήθελαν να γυρίσουν στους φίλους και τις οικογέ-
νειές τους, αρκεί να µπορέσουν να δουλέψουν µε αξιοπρέπεια
στο αντικείµενο που σπούδασαν; Αλήθεια, η εργασιακή ζούγκλα
που έχετε διαµορφώσει κι εσείς και άλλες κυβερνήσεις, όπως
για παράδειγµα το έκτρωµα του κ. Χατζηδάκη, αυτά δεν είναι που
σπρώχνουν σε αυτή την κατεύθυνση, στη µετανάστευση; 

Αλήθεια, σας έπιασε ο πόνος για τους Έλληνες του εξωτερι-
κού; Ποια προβλήµατά τους αντιµετωπίσατε; Δεν έχετε ακούσει
τις κραυγές αγωνίας των οικογενειών των οµογενών για την κα-
τάσταση της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης; Ακούστε µια τέτοια
κραυγή: «Τα παιδιά µας χάνουν τον χώρο που αγάπησαν και θε-
ωρούσαν δεύτερο σπίτι τους, αφού θα µοιραστούν σε δύο άλλα
σχολεία. Θα πρέπει να ταλαιπωρούνται καθηµερινά, θα µετακι-
νούνται πολλά χιλιόµετρα σε άλλα σχολεία της πόλης». Ξέρετε
ποιοι τα λένε αυτά; Οι ελληνικοί σύλλογοι γονέων και κηδεµόνων
του Μονάχου, που πρώτοι το αναδείξαµε και στη Βουλή και στα
έντυπά µας. Τους συναντήσαµε και αναφέρονται στο κλείσιµο
του δεύτερου ελληνικού δηµοτικού σχολείου του Μονάχου «Πυ-
θαγόρας», ενός σχολείου που πήγαιναν εκατό µαθητές. Το κλεί-
σιµό του γνωστοποιήθηκε σε µαθητές, γονείς, δασκάλους, την
ώρα που ολοκληρωνόταν η δηµόσια διαβούλευση του εµβληµα-
τικού σας νοµοσχεδίου που, δήθεν, φέρνει πιο κοντά τους οµο-
γενείς µε την Ελλάδα. 

Υπάρχουν και άλλα τέτοια παραδείγµατα. Συνάντησα την
Ένωση Γονέων στη Γαλλία µε τα αντίστοιχα προβλήµατα εκεί της
ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης για τα παιδιά των µεταναστών. Φαί-
νεται ότι τα ελληνικά σχολεία δεν τους φέρνουν κοντά, γι’ αυτό
και δεν σας πειράζει αν χρειάζεται να µετακινούνται χιλιόµετρα
κάθε µέρα αυτά τα παιδιά. Αρκεί να µη χρειάζεται να µετακινη-
θούν χιλιόµετρα οι τρίτης και τέταρτης γενιάς οµογενείς για να
ψηφίζουν, που την Ελλάδα πάρα πολλοί από αυτούς -δυστυχώς-
την ξέρουν µόνο ως Greece κάπου µακριά στην Ευρώπη. Δυστυ-
χώς τους οµογενείς τους βλέπετε σαν κουκιά και τίποτα περισ-
σότερο.

Ξέρετε, θα µπορούσαµε και εµείς να σκεφτούµε µε τον ίδιο
τρόπο και να πούµε ότι µας συµφέρει να ψηφίζουν περισσότεροι
στις κάλπες του εξωτερικού. Άλλωστε σε αυτές πήραµε 12%,
όπως ξέρετε. Είναι άλλωστε γνωστοί οι δεσµοί αίµατος που
έχουµε και µέσω των οργανώσεων µας στο εξωτερικό µε τους
Έλληνες µετανάστες, νεότερους και µεγαλύτερους όλων των γε-
νεών. Η διαφορά µας είναι ότι εµείς τοποθετούµαστε από θέσεις
αρχών και λέµε ότι πρέπει να διευκολύνονται να ψηφίζουν οι οµο-
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γενείς. Εκείνοι, όµως, που διατηρούν πραγµατικούς δεσµούς µε
τη χώρα, µε την Ελλάδα, που οι συνθήκες ζωής τους προσοµοι-
άζουν στις συνθήκες ζωής και όλων των υπόλοιπων ψηφοφόρων,
που θα δεχτούν µε τον ένα ή άλλον τρόπο και τις συνέπειες της
µιας ή της άλλης πολιτικής επιλογής για το κόµµα που θα ψηφί-
σουν.

Για παράδειγµα, κάποιος από τις Ηνωµένες Πολιτείες θα µπο-
ρεί µε την ψήφο του να στηρίζει την κατάργηση το οκτάωρου,
την παραπέρα γενίκευση της ευελιξίας ή την αύξηση των ορίων
ηλικίας συνταξιοδότησης στην Ελλάδα, παρ’ ότι ο ίδιος ούτε θα
δουλέψει ούτε θα συνταξιοδοτηθεί ποτέ εδώ. Θα αποφασίζει για
την πλήρη εµπορευµατοποίηση της υγείας, για παράδειγµα, της
παιδείας, παρ’ ότι ούτε ο ίδιος ούτε κάποιος δικός του θα πάει
ποτέ σε σχολείο ή σε νοσοκοµείο στην Ελλάδα. Κάποιος από την
Αυστραλία θα µπορεί να στηρίζει µε την ψήφο του αύξηση των
φόρων που θα πληρώνουν εδώ οι εργαζόµενοι, τα λαϊκά στρώ-
µατα που ζουν εδώ και όχι φυσικά ο ίδιος. Από τον Καναδά να
καθορίζει µε την ψήφο του τον ρόλο της Ελλάδας στα διάφορα
σχέδια στην περιοχή της συµµετοχής σε επεµβάσεις, σε πολέ-
µους πιθανόν, τα επικίνδυνα νατοϊκής έµπνευσης παζάρια για τα
κυριαρχικά δικαιώµατα -που έλεγα πριν-, παρ’ ότι δεν θα έχει ο
ίδιος καµµία εµπλοκή σε αυτά, παρά µόνο συναισθηµατικά.

Γι’ αυτό και προτείναµε τα συγκεκριµένα κριτήρια που υιοθέ-
τησε τελικά η Βουλή στον υπάρχοντα νόµο, και είναι κριτήρια πα-
ρόµοια µε αυτά που έχουν όλες οι χώρες µε µεγάλη οµογένεια,
όπως η δική µας, για ευνόητους λόγους που σχετίζονται και µε
την κυριαρχία. Κάποιες µάλιστα από αυτές που εσείς οι ίδιοι απο-
καλείτε ως σοβαρές χώρες έχουν και πολύ, πάρα πολύ αυστη-
ρότερα κριτήρια. Λέτε ότι ο νόµος αυτός δεν απέδωσε αφού
τελικά ψήφισαν λίγοι. Κατ’ αρχάς εσείς οι ίδιοι είστε οι πρώτοι
που τον υπονοµεύσατε, µιλώντας για δήθεν αξεπέραστες προ-
ϋποθέσεις, ενώ κάθε άλλο παρά αξεπέραστες ήταν για όσους
έφυγαν για παράδειγµα από το 2010 και µετά. Θέλετε να συζη-
τήσουµε ακόµα πιο κατάλληλα κριτήρια; Εδώ είµαστε να το κά-
νουµε. Δεν είναι, όµως, αυτός ο σκοπός σας.

Αυτό που πάτε να κάνετε είναι µια µεγάλη διαστάσεων αλλοί-
ωση του εκλογικού σώµατος µε τη διευκόλυνση και συµπερίληψη
ανθρώπων που δεν έχουν κανέναν δεσµό µε την Ελλάδα, εκτός
από τον συναισθηµατικό -που δεν αµφισβητούµε καθόλου-, που
τον εκτιµάµε, βεβαίως, τον υπολογίζουµε αλλά καθόλου δεν
αρκεί. Και περνάτε τον νόµο µε τη στήριξη του φασιστικού µορ-
φώµατος που εκπροσωπεί τον φυλακισµένο -προς το παρόν- για
την εγκληµατική οργάνωση της Χρυσής Αυγής, Κασιδιάρη, ενός
άλλου κόµµατος που θεωρούµε ότι εµφορείται από ανορθολο-
γικές, εθνικιστικές ρατσιστικές απόψεις, αλλά και της Πλεύσης
Ελευθερίας που σας έδωσε και συγχαρητήρια. Είχε µάλιστα το
θράσος η Υπουργός σας να µιλήσει για ιστορική συναίνεση. Έτσι
ονοµάζεται το ξέπλυµα της ακροδεξιάς το οποίο προωθείται µε
την αντίληψη περί ελληνικών γονιδίων που υπερτερούν των υλι-
κών δεσµών.

Όσο για το ΠΑΣΟΚ το οποίο επιδιώκει να προσδώσει δήθεν
προοδευτικό άλλοθι στο νοµοσχέδιο σας, τι να πει κανείς! Άλλω-
στε πάντα στα δύσκολα µπορούσατε να στηριχτείτε επάνω του.
Αυτό πάλι πώς το έχετε καταφέρει είναι απορίας άξιο. Και να του
παίρνετε στελέχη και να υπερψηφίζει νόµους σας που συµφέ-
ρουν εκλογικά εσάς και όχι εκείνο, αλλά τα εσωκοµµατικά δεν
µας αφορούν. Μη µας λέτε, όµως, ότι δεν αλλάζετε τίποτα το ου-
σιαστικό µε το εν λόγω νοµοσχέδιο, αφού η διευκόλυνση αφορά
µονάχα όσους είναι ήδη εγγεγραµµένοι και µπορούν και σήµερα
να πάρουν το αεροπλάνο και να έρθουν να ψηφίσουν. Ξέρετε
πολύ καλά ότι δεν είναι έτσι.

Όσο ισχύει το απαράδεκτο δίκαιο του αίµατος που δίνει τη δυ-
νατότητα απόκτησης ιθαγένειας και άρα εγγραφή στους εκλογι-
κούς καταλόγους σε όποιον µπορεί να αποδείξει ότι είχε έναν
πρόγονο έστω και µακρινό από το 1800, από το 1900 που να ήταν
από την Ελλάδα, δίνεται ή δεν δίνεται κίνητρο µε αυτό το νοµο-
σχέδιο για να γίνουν µαζικές αιτήσεις απόκτησης ιθαγένειας από
ανθρώπους που µέχρι τώρα δεν είχαν καν ασχοληθεί, ούτε καν
τους ενδιέφερε;

Για φανταστείτε µια εκλογική διαδικασία στην οποία η πρώτη
θέση, το µπόνους των εδρών ή το ποια κόµµατα θα µπουν στη

Βουλή να κρίνεται οριακά και στο αποτέλεσµα να έχει παίξει κα-
θοριστικό ρόλο η ψήφος ανθρώπων που ζουν στην άλλη άκρη
του κόσµου και πιθανά να µην έχουν έρθει ποτέ στην Ελλάδα. Τι
συζήτηση θα ανοίξει τότε εντός των συνόρων; Θα στραφούν ή
δε θα στραφούν οι άνθρωποι που ίσως ήθελαν ένα άλλο αποτέ-
λεσµα εναντίον των οµογενών; Βλέπετε πώς διαµορφώνετε τις
προϋποθέσεις για να αναπτυχθεί η διχόνοια ανάµεσα στους
µέσα και στους έξω;

Και, βέβαια, µε την ψήφιση του νοµοσχεδίου σας φτάνουµε
στον απόλυτο παραλογισµό, να διευκολύνετε να ψηφίζει από τον
τόπο που βρίσκεται αυτός που δουλεύει, για παράδειγµα, στις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής και να µη διευκολύνεται αυτός
που δουλεύει µια σεζόν εδώ στη Σαντορίνη. Αλλά είπαµε, εσάς
σας νοιάζουν, τελικά, µόνο τα κουκιά σας.

Κλείνοντας, θέλουµε να σας ξεκαθαρίσουµε ότι εµείς θα κά-
νουµε ό,τι περνά από το χέρι µας να µην περάσει η προπαγάνδα
σας, τόσο εντός όσο και εκτός συνόρων. Να είστε σίγουροι ότι
οι οµογενείς, οι µετανάστες εργάτες των προηγούµενων δεκαε-
τιών, τα παιδιά τους και τα εγγόνια τους, οι εκατοντάδες χιλιάδες
νέοι, κυρίως επιστήµονες, που έφυγαν τα τελευταία χρόνια κυ-
ρίως, τα παιδιά που σπουδάζουν τώρα στο εξωτερικό έχουν και
γνώση και κρίση και µνήµη. Καταλαβαίνουν πολύ καλά τι πάτε να
κάνετε και δεν θα τους παραπλανήσετε έτσι εύκολα µε τις κενές
περιεχοµένου συναισθηµατικές κορώνες σας.

Θα συνεχίσουµε να δίνουµε τη µάχη στην Ελλάδα και στο εξω-
τερικό ενάντια στην πολιτική σας, ενάντια σε αυτό το βάρβαρο
σύστηµα που υπηρετείτε και που η βαρβαρότητα του κυριολε-
κτικά δεν έχει σύνορα. Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νίκης, ο κ. Νατσιός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την Ηλεία ως το µαρτυρικό
Μάτι και από τη βόρεια Εύβοια ως τη Ρόδο που κατακαίγεται εδώ
και αρκετές ηµέρες το µέλλον ολόκληρης της πατρίδας µας τυ-
λίγεται στις φλόγες και το κράτος στέκει απαθές να κοιτάζει την
καταστροφή σαν σύγχρονος Νέρωνας.

Αυτό που ζούµε κάθε καλοκαίρι είναι ένας ακήρυχτος πόλε-
µος. Αντί για σειρήνες πολέµου ηχούν παντού σειρήνες της Πυ-
ροσβεστικής, αντί για βοµβαρδισµούς έχουµε γιγαντιαίες
πυρκαγιές που αφήνουν πίσω τους καπνισµένα ερείπια, αντί για
πρόσφυγες έχουµε αποµακρύνσεις χιλιάδων κατοίκων και του-
ριστών που τρέχουν να σωθούν από τον πύρινο όλεθρο, αντί για
πολεµικά ανακοινωθέντα έχουµε καθηµερινές ανακοινώσεις από
την Πολιτική Προστασία και την Πυροσβεστική.

Κάθε χρόνο µπαίνουµε απροετοίµαστοι και ανοχύρωτοι στην
αντιπυρική περίοδο, γιατί η πρόληψη και η ενίσχυση της δασο-
προστασίας αντιµετωπίζεται ως περιττό κόστος και οι ιθύνοντες
άλλοτε ρίχνουν τις ευθύνες στα µποφόρ, άλλοτε στην άναρχη
δόµηση, άλλοτε σε µια ασύµµετρη απειλή που παραµένει πάν-
τοτε αόριστη. 

Τώρα για όλες τις παθογένειες του λεγόµενου «επιτελικού
κράτους» η νέα κολυµβήθρα του Σιλωάµ ονοµάζεται κλιµατική
κρίση. Εγκληµατική ίσως θα έπρεπε να ονοµάζεται αυτή η κρίση
και όχι κλιµατική. Τυχοδιωκτισµός, µοιρολατρία και ατελείωτες
εκκενώσεις είναι η πάγια πολιτική απέναντι στις φυσικές και αφύ-
σικες καταστροφές. Τελευταία γραµµή άµυνας οι ηρωικές προ-
σπάθειες των πυροσβεστών και των εθελοντών. 

Ο λαός αρνείται τις δικαιολογίες και τα κροκοδείλια δάκρυα
και ζητά άµεσα απαντήσεις. Ποια ρυπαρά χέρια βάζουν φωτιά
στον φυσικό πλούτο µας, στο βιός µας, στα όνειρά µας; Ποια
ανίερα συµφέροντα µετατρέπουν την ελληνική γη σε µια καµένη
έρηµο;

Όσο θα υπάρχει κυβερνητική απάθεια µπροστά στον πόνο, την
αγωνία και τα µαρτύρια του λαού µας, τόσο θα απλώνεται κα-
µένη γη στο διάβα µας.

Όσο θα υπάρχει η κυβερνητική αµετανοησία για τις εγκληµα-
τικές παραλείψεις, τόσο θα εκδηλώνεται οργή Θεού και λαού,
καταστροφές και συµφορές θα συνοδεύουν το λουστραρισµένο
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µε ανεµογεννήτριες βιογραφικό των κυβερνώντων. 
Οι σκέψεις µας και οι προσευχές µας είναι σήµερα µε τον δο-

κιµαζόµενο λαό της Ρόδου, όπως είναι και µε τους κατοίκους
όλων των περιοχών που δοκιµάστηκαν και δοκιµάζονται όλα αυτά
τα χρόνια λόγω της εκκένωσης των µυαλών των υπευθύνων από
κάθε λογική πρόβλεψης και προστασίας. Κάποτε ο γερο-Καρα-
µανλής είχε ερανιστεί από τους µύθους του Αισώπου µια παροι-
µιώδη φράση: Των οικιών υµών εµπιπραµένων υµείς άδετε.
Σήµερα η φράση κυριολεκτεί, την έχει στο στόµα του ο εµπερί-
στατος και βασανισµένος λαός: Τα σπίτια µας -στο κείµενο
«υµών», εδώ «ηµών»- καίγονται και εσείς τραγουδάτε. Καιρός του
σιγάν, καιρός του λαλείν.

Τιµάµε την επέτειο αποκατάστασης της δηµοκρατίας µε την
πατρίδα και τον λαό της βυθισµένους στην απόγνωση. Το κατ’
ευφηµισµόν επιτελικό κράτος κείτεται άψυχο. Το µόνο επιτελικό
που επιτελεί και συντηρεί µε ευλάβεια είναι η ανεπάρκειά του. 

Και ας προσεχθεί και αυτό: Για πολλούς πολίτες µαζί µε το
βιός τους καίγεται και ο βίος τους. Τα σπίτια έχουν ψυχή. Είναι
τα ευλογηµένα καταφύγια. Τα αρχοντικά του λαού δεν είναι
άψυχα ντουβάρια. Οι φωτιές αποτεφρώνουν και τα πρώτα γέλια
των παιδιών των νοικοκυραίων, σβήνουν τις ελπίδες τους, έκα-
ψαν τις ευχές των γονέων, των παππούδων, κάνουν στάχτη το
µέλλον τους, λιώνουν τα τιµαλφή, µένουν αποκαΐδια τα προικιά,
λιώνουν τα άγια εικονίσµατα. Όλα σποδός  και τέφρα. Έµεινε
µόνο ένα υπερφίαλο µουρµουρητό: το επιτελικό κράτος. Ασκιά
γιοµάτα αγέρα και κούφια καρύδια, θα έλεγε ο Μακρυγιάννης.
Οι µόνες ευχαριστίες που αρµόζει να αναπέµπουµε είναι στους
άνδρες και τις γυναίκες του Πυροσβεστικού Σώµατος, του Λιµε-
νικού, της Αστυνοµίας, των Ενόπλων Δυνάµεων, στους απλούς
πολίτες που µε συγκινητική αυταπάρνηση και απαράµιλλη αυτο-
θυσία προσφέρουν τα πάντα στον πάσχοντα πλησίον. Και µια
ευχή στο στόµα όλων µας: Η Παναγιά µας µαζί σας, παλικάρια!

Σήµερα δίνουµε, αγαπητοί µου, φωνή στους µακρινούς αδελ-
φούς µας, σε αυτούς που το σώµα τους βρίσκεται στην ξενιτιά
αλλά η καρδιά τους χτυπά εδώ, σε τούτο τον ιερό τόπο και µέσα
στην ψυχή τους φωλιάζει το αθάνατο ελληνικό πνεύµα. Όποτε οι
εχθροί του έθνους µας άφηναν την πατρίδα µας ερείπια στο
διάβα τους, η οµογένεια ήταν εκείνη που έχτιζε την Ελλάδα ξανά
από την αρχή και έκανε την ελπίδα να ανατέλλει µέσα από τα χα-
λάσµατα. Αντικρίζοντας το πέρασµα της ιστορίας νιώθουµε ιερό
δέος για τους οµογενείς που εργάστηκαν σκληρά και αφανώς ή
πολέµησαν µέχρι τέλους για την εθνική µας αφύπνιση και την
εθνική µας ανεξαρτησία. 

Η οµογένεια γέννησε την ένδοξη οικογένεια των Υψηλάντη-
δων. Το «µάχου υπέρ πίστεως και πατρίδος» ήταν η επαναστα-
τική προκήρυξη του Αλέξανδρου Υψηλάντη από το Ιάσιο της
Μολδοβλαχίας. Κοντά σε αυτόν τα νιάτα της οµογένειας, ο Ιερός
Λόχος έγιναν ολοκαύτωµα για τον ξεσηκωµό του γένους. Η οµο-
γένεια γέννησε και τη Φιλική Εταιρεία, τη ραχοκοκαλιά της ορ-
γάνωσης του Αγώνα, που µεταλαµπάδευσε τη φλόγα της
Επαναστάσεως σε κάθε ελληνική καρδιά. Μέσα από την ξενιτιά
αναδείχθηκε και ο Ρήγας Βελεστινλής, ο σπορέας, ο εθνοµάρ-
τυρας και πρωτεργάτης της εθνεγερσίας µας. Η οµογένεια γέν-
νησε και τον απαράµιλλο Κυβερνήτη, τον Ιωάννη Καποδίστρια,
τον µεγαλύτερο οραµατιστή της ανάστασης της Ρωµιοσύνης.
Από το λίκνο της οµογένειας ξεπήδησε το πάνθεον των µεγάλων
εθνικών µας ευεργετών, από τον Ιωάννη Βαρβάκη ως τον εκλε-
κτό Αιγυπτιώτη Έλληνα Γεώργιο Αβέρωφ, τον Εµµανουήλ Μπε-
νάκη, τον Απόστολο Αρσάκη, τον Βασίλη Σιβιτανίδη, τον Μιχαήλ
Τοσίτσα και τόσες άλλες ελληνικές ψυχές που στήριξαν την πα-
τρίδα µας στα σκοτεινά χρόνια και την προίκισαν µε πολλά κοι-
νωφελή έργα. Αδερφοί µας από τη Μικρασία, την Κύπρο, την
Αίγυπτο, ακόµη και την Αµερική, εγκατέλειψαν τον ασφαλή βίο
τους και ήρθαν να πολεµήσουν στο πλευρό της Ελλάδας κατά
τη διάρκεια των δύο Βαλκανικών Πολέµων χωρίς να έχουν υπο-
χρέωση στράτευσης. Από τα κόκαλα και των οµογενών Ελλήνων
τα ιερά είναι βγαλµένη και  η ελευθερία µας. Στις δεκαετίες που
πέρασαν ως τα σήµερα, αµέτρητοι επώνυµοι και ανώνυµοι Έλ-
ληνες της οµογένειας έχουν ανακουφίσει τον αναγκεµένο λαό
µας εξοπλίζοντας νοσοκοµεία ή βοηθώντας φτωχά νιάτα να
σπουδάσουν και να προκόψουν. Η ιστορία και η στάση των προ-

γόνων µας, προκατόχων µας σε αυτή τη Βουλή, αποδεικνύουν
ότι από την αρχή λειτουργίας των δηµοκρατικών διαδικασιών
στην απελεύθερη Ελλάδα υπήρξε πολιτική πρόνοια για την εξα-
σφάλιση της δυνατότητας ψήφου στους εκτός Ελλάδος Έλλη-
νες. Αξίζει να αναφερθεί ότι µετά την Επανάσταση της 10ης

Οκτωβρίου του 1862, που οδήγησε στην έξωση του Όθωνα και
της δυναστείας του και εν όψει των εκλογών για την ανάδειξη
της Β’ Συντακτικής Συνέλευσης σε προκήρυξη που εξέδωσε στις
23 Οκτωβρίου του 1862 η προσωρινή κυβέρνηση αναφέρονταν
µεταξύ άλλων και τα εξής: «Καλούνται εις την συνέλευσιν πλη-
ρεξούσιοι ου µόνον των εν τη ηµεδαπή πολιτών Ελλήνων αλλά
και εκείνων οίτινες µακρόν αυτής κοπιώσι εργαζόµενοι υπέρ του
µεγαλείου του ελληνικού ονόµατος και απαύστως µεριµνώσι
υπέρ της ευδαιµονίας της πατρίδος διαφυλάσσεται δ’ η σπου-
δαιότης της εντολής την οποία οι πληρεξούσιοι αναλαµβάνουσι
καλουµένου εις την συνέλευσιν εκ των επαρχιών του κράτους
αριθµού πληρεξουσίων διπλασίου του αριθµού των εν ταις πα-
ρελθούσαις Βουλαίς αντιπροσωπεύοντων το Έθνος». Με ψήφι-
σµα που εξέδωσε λίγο αργότερα, στις 30 Οκτωβρίου η ίδια
προσωρινή κυβέρνηση θεσπίστηκε η δυνατότητα άσκησης του
δικαιώµατος ψήφου των αποδήµων σε διπλωµατικές αρχές του
εξωτερικού, ενώ στις εκλογές που τελικώς διεξήχθησαν µεταξύ
24 και 27 Νοεµβρίου 1862, από τις εκατόν τρεις επαρχίες, εκλο-
γικούς καταλόγους ή σωµατεία που αναδείκνυαν πληρεξούσιο,
µόνο τριάντα τέσσερις βρίσκονταν εκτός των ορίων της ελληνι-
κής επικρατείας. 

Σύµφωνα µε εκτιµήσεις περίπου 6,5 εκατοµµύρια συµπατριώ-
τες µας απλώνονται σε κάθε γωνιά της Γης. Χρειαζόµαστε κοινή
συνείδηση, κοινό όραµα, όχι µόνο κοινή ψήφο.

Μας ενώνουν τα ιερά και τα όσια του γένους µας. Μας ενώνει
η λαχτάρα να δούµε την Ελλάδα να σπάει τα δεσµά της αποµό-
νωσής της και να γίνεται και πάλι πρωταγωνιστής στο προσκήνιο
της ιστορίας. Για τη ΝΙΚΗ το ζητούµενο είναι η αναγέννηση της
πατρίδας µας και τέτοια αναγέννηση θα έρθει µόνον εάν υπηρε-
τήσουµε το όραµα του οικουµενικού Ελληνισµού, εάν συνάξει η
µητέρα Ελλάδα όλα τα τέκνα της κάτω από τις φτερούγες της,
εάν ενισχύσουµε την ελληνορθόδοξη συνείδησή µας, ειδάλλως
θα συνεχίσει να µας καταπίνει το χωνευτήρι της παγκοσµιοποί-
ησης και της πολυπολιτισµικής αλλοίωσης.

Κάποιοι απεργάζονται τη συρρίκνωση της Ελλάδας µέσω απα-
ράδεκτων εθνικών υποχωρήσεων. Εµείς διακηρύττουµε το ένα
νέο µεγάλο ιδεώδες, το όραµα µιας αδελφωµένης ρωµιοσύνης
που θα σταθεί ως φωτεινός φάρος µπροστά στη µεγάλη πα-
ρακµή του δυτικού κόσµου.

Ποια είναι η κατάσταση σήµερα, όµως; Δυστυχώς τις τελευ-
ταίες δεκαετίες, οι ελληνικές κυβερνήσεις έχουν δηµιουργήσει
ένα µεγάλο χάσµα µεταξύ της Ελλάδας και του Απόδηµου Ελλη-
νισµού. Παραδοθήκαµε στα λάθη και τα πάθη του τοπικισµού και
κόψαµε µια-µια τις γέφυρες µε τα αδέρφια µας. Στις φλέβες µας
το ίδιο αίµα, στα χείλη η ίδια γλώσσα, στην καρδιά η ίδια πίστη,
στο νου η ίδια ιστορία. Κι όµως, έχουµε γίνει δύο απόµακροι, πα-
ράλληλοι κόσµοι και αυτό µε ευθύνη και αδιαφορία του ελληνι-
κού κράτους.

Δείτε ως πρόσφατο παράδειγµα τον Ελληνισµό της Μαριού-
πολης, όπου σχεδόν εκατόν πενήντα χιλιάδες οµογενείς, εν πολ-
λοίς εγκαταλείφθηκαν στο χάος του ρωσοουκρανικού πολέµου.
Δείτε την υπόθεση του Φρέντι Μπελέρη, ο οποίος παραµένει
όµηρος της αλβανικής κυβέρνησης για παραπάνω από δύο
µήνες, και η Κυβέρνηση δεν σηκώνει το γάντι µπροστά σε αυτό
το όνειδος παρανοµίας. Δείτε πως έµεινε αδικαίωτο από το ελ-
ληνικό κράτος, το ηρωικό αίµα του Κωνσταντίνου Κατσίφα, ο
οποίος θυσίασε τη ζωή του για να κρατήσει ζωντανή την ψυχή
και την αξιοπρέπεια της Ελλάδος, στη Βόρεια Ήπειρο. 

Δείτε πως παραµένει παγερά αδιάφορο το ελληνικό κράτος,
για τους Έλληνες της Ίµβρου και της Τένεδου, για τους οποίους
η Συνθήκη της Λωζάνης παραµένει διαχρονικώς κενό γράµµα.
Δείτε τους αγνοούµενους αιχµαλώτους πολέµου της µαρτυρικής
Κύπρου, για τους οποίους δεν ίδρωσε το αυτί κανενός Έλληνα
Πρωθυπουργού. 

Άραγε, εάν η ελληνική Κυβέρνηση αδιαφορεί για τις τραγικές
εµπειρίες του εκτός συνόρων Ελληνισµού, γιατί τώρα όψιµα και
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επιλεκτικά κόπτεται και βιάζεται για το δικαίωµα ψήφου των απο-
δήµων; Θα επανέλθω στο ερώτηµα αυτό.

Οι οµογενείς αγωνίζονται σήµερα στην ξένη γη, να διατηρή-
σουν τις αξίες του πολιτισµού µας, τη γλώσσα µας, τα ήθη και
έθιµα, την πίστη µας και να µεταλαµπαδεύσουν στα παιδιά και
στα εγγόνια τους την υπερηφάνεια και την πατρίδα των προγό-
νων τους. Αξίζουν εποµένως την εκτίµηση, τον σεβασµό και την
εµπιστοσύνη των συµπατριωτών µας. Τα δίκαια αιτήµατα των
αποδήµων αδελφών µας, οφείλουν να γίνουν σεβαστά.

Πρώτον, το εκλέγειν δεν είναι προνόµιο αλλά δικαίωµα που
πρέπει να χορηγείται στο µεγαλύτερο δυνατό αριθµό αποδήµων.
Οφείλει η πολιτεία να άρει κάθε υφιστάµενο περιορισµό στην
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος για όλους τους απόδηµους
Έλληνες που πληρούν τις νόµιµες προϋποθέσεις, χωρίς καµµία
διάκριση. Συµφωνούµε, εποµένως, µε την απόφαση κατάργησης
των προϋποθέσεων του ν.4648/2019, που θα επιτρέψει σε πολύ
περισσότερους Έλληνες να ψηφίζουν. Είναι ντροπή από τα εκα-
τοµµύρια των Αποδήµων Ελλήνων, µόνο είκοσι δύο χιλιάδες να
πληρούν τα κριτήρια εγγραφής αλλά και να έχουν περάσει τη
συχνά βασανιστική διαδικασία εγγραφής στους ειδικούς εκλογι-
κούς καταλόγους, ώστε να µπορέσουν τελικά να ασκήσουν το
εκλογικό τους δικαίωµα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Δεύτερον, το προβαλλόµενο συνήθως επιχείρηµα, ότι το δι-
καίωµα λόγου για τα πολιτικά πράγµατα της Ελλάδος, πρέπει να
απονεµηθεί µόνο σε εκείνους που έχουν ουσιαστικό δεσµό µε τα
δηµόσια πράγµατα της χώρας, δεν είναι ορθό. Και στην ελληνική
επικράτεια ψηφίζουν αδιάφοροι για τα κοινά πολίτες. Όπως, λοι-
πόν, στην ελληνική επικράτεια, το εκλογικό δικαίωµα δεν προ-
ϋποθέτει την ενεργό συµµετοχή στα κοινά µε βάση την αρχή της
ισότητας, οφείλει να ισχύει το ίδιο και για τους αποδήµους. Άλ-
λωστε και µόνο το γεγονός ότι ένας απόδηµος µεριµνά και φρον-
τίζει για την εγγραφή του στους εκλογικούς καταλόγους,
φανερώνει το ενδιαφέρον του να συµµετέχει στις πολιτικές εξε-
λίξεις της χώρας. 

Τρίτον, πιστεύουµε ότι πρέπει να αλλάξει η διενέργεια ψηφο-
φορίας των αποδήµων το Σάββατο προ των εκλογών, διότι είναι
εργάσιµη µέρα, εποµένως προκύπτει ένας σοβαρός περιορισµός
για πολλούς απόδηµους. Κατά την άποψή µας, η διενέργεια της
ψηφοφορίας πρέπει να γίνεται την ίδια Κυριακή ηµέρα των εκλο-
γών. Η δε καταµέτρηση, να διενεργείται επιτόπου στα εκλογικά
τµήµατα του εξωτερικού και να γνωστοποιούνται τα αποτελέ-
σµατα από οποιοδήποτε εκλογικό κέντρο του εσωτερικού, ενώ
στην Ελλάδα απλώς να γίνεται εκ των υστέρων επανακαταµέ-
τρηση για λόγους αξιοπιστίας.

Τέταρτον, περαιτέρω προτείνουµε οι εφορευτικές επιτροπές
να συγκροτούνται από το διπλωµατικό προσωπικό µας, καθώς
και τους ενδιαφερόµενους οµογενείς, ώστε να µπορούν να ορ-
γανώνουν τη διεξαγωγή των εκλογών και να διενεργούν την κα-
ταµέτρηση, χωρίς τις πολυδάπανες για το ελληνικό δηµόσιο,
µετακινήσεις εκατοντάδων δικαστικών αντιπροσώπων από Ελ-
λάδα στο εξωτερικό. Να προβλεφθεί µε άλλο νόµο ότι ειδικά
στην περίπτωση αυτή, χρέη δικαστικού αντιπροσώπου µπορούν
να κάνουν και οι διπλωµατικοί µας υπάλληλοι, εξίσου ικανοί και
κατάλληλοι, όπως οι δικηγόροι και οι δικαστικοί γραµµατείς που
συνήθως αναπληρώνουν τη δικαστική αρχή. 

Πέµπτον, στις πρόσφατες εκλογές τα εκλογικά τµήµατα ήταν
πολύ λίγα και αποµακρυσµένα από τον τόπο διαµονής των απο-
δήµων εκλογέων. Η χρονοβόρα και οικονοµικώς ασύµφορη µε-
τάβαση στο εκλογικό τµήµα ήταν αποτρεπτική. Επίσης,
αποτρεπτική ήταν και η διαδικασία εγγραφής στους ειδικούς
εκλογικούς καταλόγους, καθώς και το γεγονός ότι για να ψηφίσει
ο εκάστοτε εκλογέας στον τόπο επιλογής του, έπρεπε να έχουν
δηλώσει τον ίδιο τόπο, τουλάχιστον άλλοι σαράντα εκλογείς, αλ-
λιώς θα έπρεπε να ψηφίσει πολύ πιο µακριά, ακόµη και σε άλλη
χώρα. Επιπλέον, πρέπει οι απόδηµοι να έχουν και το δικαίωµα να
ψηφίζουν στην Ελλάδα, σε περίπτωση όπου είναι ήδη στην Ελ-
λάδα για διακοπές ή για κάποιον άλλο λόγο; 

Έκτον, το Συµβούλιο της Επικρατείας δεν είναι κατά τη γνώµη
µας η πλέον ενδεδειγµένη λύση για την εκλογή προσώπων εκ

των οµογενών. Σήµερα οι υποψήφιοι Βουλευτές Επικρατείας,
ακόµη και οι εξ αυτών οµογενείς, ορίζονται από τον εκάστοτε αρ-
χηγό κόµµατος, ώστε είναι αµφίβολο εάν θα µπορούν πράγµατι
να εκπροσωπήσουν την οµογένεια και να προωθούν τα θέµατά
της, ανεξάρτητα από τη θέση του κόµµατος. Ως ενδιάµεση λύση,
υπό τις τρέχουσες προβλέψεις του Συντάγµατος, θεωρούµε
καλό να ψηφίζουν οι οµογενείς τους τοπικούς Βουλευτές στις
εκλογικές περιφέρειες που είναι εγγεγραµµένοι. Ως ιδανική λύση
θεωρούµε ότι ο απόδηµος Ελληνισµός αξίζει να έχει και δι-
καίωµα, βεβαίως, του εκλέγεσθαι.

Η ΝΙΚΗ πρεσβεύει ότι πρέπει να τροποποιηθεί το Σύνταγµα,
ώστε στο ελληνικό Κοινοβούλιο να εκλέγεται ένας σταθερός
αριθµός Βουλευτών της Οµογένειας, µε συγκεκριµένες έδρες
ανά ήπειρο και µάλιστα, χωρίς να έχει την ανάγκη ο υποψήφιος
να ανήκει σε κάποιο κόµµα. Με αυτό τον τρόπο θα έχουµε ένα
ανεξάρτητο σώµα αποδήµων Βουλευτών, που θα ασχολούνται
επισταµένως µε θέµατα της Οµογένειας. 

Θα γονιµοποιηθεί η σκέψη του ελληνικού Κοινοβουλίου από
ανθρώπους ακοµµάτιστους, προκοµµένους Έλληνες της Δια-
σποράς, που θα επιδιώξουν ενεργητικά τη σύνδεση της µητρο-
πολιτικής Ελλάδος, µε τον Οικουµενικό Ελληνισµό. 

Η ΝΙΚΗ επιδιώκει να καταργήσει την αρρωστηµένη κοµµατο-
κρατία. Ας αρχίσουµε αυτόν τον αγώνα από τους Έλληνες της
δοξασµένης Οµογένειας.

Έβδοµον. Είναι σαφές ότι η καθιέρωση της επιστολική ψήφου,
η οποία προβλέπεται άλλωστε από το Σύνταγµα της Ελλάδας,
θα διευκόλυνε την ψήφο των αποδήµων, χωρίς πολυέξοδες και
χρονοβόρες -όπως προείπαµε- µετακινήσεις. Ωστόσο, υπάρχουν
σοβαρά θέµατα διαβλητότητος, που πρέπει να µελετηθούν πολύ
προσεκτικά. 

Για αρχή ωστόσο θα προτείναµε την έναρξη της επιστολικής
ψήφου στις περιπτώσεις κωλυµάτων υγείας και κινητικών δυσκο-
λιών. Δεν πρέπει να διακρίνουµε τους πολίτες µας σε δύο κατη-
γορίες. Για τη ΝΙΚΗ η ανθρώπινη αξιοπρέπεια των αποδήµων µε
κινητικά προβλήµατα είναι σηµαντική προτεραιότητα. Η στάση
µας απέναντι στον αδύναµο συνάνθρωπό µας είναι εξάλλου ο
καθρέπτης του πολιτισµού µας.

Ως τελευταία και σηµαντικότερη επισήµανση είναι η αναφορά
στην πραγµατική ταµπακιέρα. Και η ταµπακιέρα είναι η διαφά-
νεια. Εκλογές χωρίς διαφάνεια είτε µιλάµε για απόδηµους είτε
όχι, είναι εκλογές «ανέκδοτο». 

Σας είπα νωρίτερα ότι θα επανέλθω σε ένα κρίσιµο ερώτηµα.
Το ερώτηµα ήταν: Γιατί η ελληνική Κυβέρνηση κόπτεται κατά
προτεραιότητα για το δικαίωµα ψήφου των αποδήµων, ενώ ταυ-
τόχρονα αδιαφορεί για βασικότερα δικαιώµατά τους είτε πρόκει-
ται για τους Έλληνες της Μαριούπολης είτε για τον Κατσίφα είτε
για τον Μπελέρη; Ενισχύω το ερώτηµα. Γιατί η ελληνική Κυβέρ-
νηση κόπτεται κατά προτεραιότητα για το δικαίωµα ψήφου των
αποδήµων, ενώ δεν ενοχλείται για τις οµολογίες του Υπουργείου
Εσωτερικών ότι έχουµε εγγεγραµµένους στους εκλογικούς κα-
ταλόγους εκατόν εβδοµήντα εννέα χιλιάδες ψηφοφόρους άνω
των εκατό ετών και δέκα χιλιάδες ψηφοφόρους άνω των εκατόν
δέκα πέντε ετών;

Η απάντηση, δυστυχώς, είναι ότι η Κυβέρνηση δεν κόπτεται
ούτε για τη δηµοκρατία ούτε για δικαιώµατα. Κόπτεται για το
εκλογικό αποτέλεσµα των επόµενων εκλογών και µόνον.

Υπενθυµίζω ότι η Κυβέρνηση προεκλογικώς αγνόησε τους
προβληµατισµούς και τις προτάσεις που εγγράφως δύο φορές
υπέβαλε η ΝΙΚΗ στο Υπουργείο Εσωτερικών, µε πρόθεση να θω-
ρακίσει το αδιάβλητο των εκλογών. Τότε η ΝΙΚΗ ήταν ασήµαντη
για την κυβέρνηση. Τώρα, όµως, είστε αναγκασµένοι να απαντή-
σετε και σας βλέπει ολόκληρος ο ελληνικός λαός.

Σας το λέµε απλά. Δεν σας εµπιστευόµαστε για τις καλές προ-
θέσεις σας. Θα καταθέσουµε πρόταση νόµου για το αδιάβλητο
των εκλογών. Θα ζητήσουµε να ξεχάσετε οποιαδήποτε συζήτηση
για ηλεκτρονική ψηφοφορία. Θα ζητήσουµε τη µετάδοση των
εκλογικών αποτελεσµάτων σε πραγµατικό χρόνο, προς όλα τα
κόµµατα και µε αµετάβλητη ανάρτηση στο gov.gr. Θα ζητήσουµε
η Υπουργός Εσωτερικών να επιλέγει τον προµηθευτή για τη διε-
νέργεια των εκλογών µέσα από διαγωνισµό και όχι µε απευθείας
ανάθεση στη «SINGULARLOGIC».
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Εµείς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ψηφί-
σουµε το νοµοσχέδιο για το µεγαλύτερο δικαίωµα ψήφου για
τους απόδηµους. Εσείς αντέχετε να ψηφίσετε τη διαφάνεια των
εκλογών που θα ζητήσουµε;

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΝΙΚΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο. 

Για την ιστορία ήθελα να αναφέρω -θα τα πω λεπτοµερώς και
στην οµιλία µου- ότι ο Υπουργός Εσωτερικών, προκάτοχος της
κ. Κεραµέως, που έκανε τον νόµο του 1862 για την ψήφο των Ελ-
λήνων του εξωτερικού ήταν ο διακεκριµένος πολιτικός εκ Πα-
τρών Θρασύβουλος Ζαΐµης. Αµέσως µετά τον Ζαΐµη η κ.
Κεραµέως έκανε τον νόµο, ο οποίος επεκτείνει και κατοχυρώνει
περαιτέρω το δικαίωµα ψήφου για τους Έλληνες του εξωτερι-
κού.

Καλώ τώρα στο Βήµα τον Πρόεδρο της Κυβερνήσεως και Πρό-
εδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Κυριάκο Μητσοτάκη, για τη δική του παρέµβαση.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή επέτειος της αποκα-
τάστασης της δηµοκρατίας βρίσκει δυστυχώς τη χώρα µας σε
ώρες µάχης µε την κλιµατική κρίση, την απειλή της εποχής µας
η οποία δοκιµάζει ολόκληρο τον πλανήτη, ειδικά τη Μεσόγειο, ει-
δικά την πατρίδα µας. 

Βιώσαµε τον όλεθρο σε πολλές περιοχές και τελευταία, δυ-
στυχώς, στη Ρόδο. Το νησί πληγώθηκε από τις πυρκαγιές. Εξα-
κολουθούµε, δυστυχώς, λόγω των πολύ ισχυρών ανέµων να
πρέπει να διαχειριστούµε διαρκείς αναζωπυρώσεις. Ευτυχώς,
όµως, παρά την πρωτοφανή επέλαση της φωτιάς δεν χάθηκε
καµµία ζωή, δεν υπήρξε κανένας σοβαρός τραυµατισµός για να
αποδειχθεί και πάλι ότι απέναντι στη µανία της φύσης κανένα
µέτρο δεν θα είναι ποτέ αρκετό, πολύ περισσότερο που το φετινό
καλοκαίρι έχει απανωτούς έντονους καύσωνες µε υψηλότερες
θερµοκρασίες, µε µεγαλύτερη ξηρασία.

Τα µεσογειακά µας δάση ήταν πάντα επιρρεπή στις πυρκαγιές.
Τώρα λόγω των πολύ αυξηµένων θερµοκρασιών, του παρατετα-
µένου καύσωνα, των ισχυρών εποχικών ανέµων -στη Ρόδο
έχουµε επίµονους ανέµους, οι οποίοι ξεπερνούν τα έξι µποφόρ
εδώ και πολλές µέρες σε αντίθεση µε την υπόλοιπη επικράτεια-
τα δάση µας γίνονται, λοιπόν, ευκολότερες εστίες πυρός. Είναι
χαρακτηριστικό ότι στη Ρόδο µετά τη δεύτερη µέρα που η φωτιά
είχε δείξει κάποια σηµάδια ύφεσης οι φλόγες κάλυψαν αστραπι-
αία µια τεράστια έκταση πολλών χιλιοµέτρων την ίδια ώρα που
επιχειρούσαν δεκαπέντε εναέρια µέσα και δεκάδες επίγεια πυ-
ροσβεστικά οχήµατα. Παρ’ όλα αυτά, όµως, δεκάδες χιλιάδες
άνθρωποι µεταφέρθηκαν οργανωµένα και εγκαίρως σε ασφαλή
σηµεία. 

Ευγνωµονούµε την Πυροσβεστική, την Πολιτική Προστασία,
τις Ένοπλες Δυνάµεις, την Αστυνοµία µας, το Λιµενικό, την το-
πική αυτοδιοίκηση, τους εθελοντές για την αυταπάρνηση τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η αναµέτρηση αυτή ήταν και είναι άνιση και έτσι θα συνεχιστεί

για όσο διάστηµα οι καιρικές συνθήκες παραµένουν δυσχερείς.
Έχουµε ακόµα σίγουρα τρεις δύσκολες µέρες µπροστά µας,
µετά εκτιµούµε ότι θα έχουµε µία αποκλιµάκωση του καύσωνα.
Είναι βέβαιο, όµως, ότι για τις επόµενες µέρες, για τις επόµενες
εβδοµάδες θα πρέπει να είµαστε όλοι σε µόνιµη επιφυλακή. 

Ξέρω πολύ καλά ότι τα λόγια µου ίσως ακούγονται κοινότοπα,
όµως, είναι ειλικρινή, περιγράφουν την αλήθεια όπως τη βίωσα
για ακόµα µία φορά τις τελευταίες µέρες. Βρισκόµαστε αυτή τη
στιγµή σε πόλεµο, προσανατολισµένοι αποκλειστικά στο µέτωπο
της φωτιάς. Θα ξαναφτιάξουµε αυτά που χάσαµε, θα αποζηµιώ-
σουµε αυτούς που χτυπήθηκαν. 

Η Ρόδος ως προς τον τουριστικό τοµέα αντιµετώπισε πρό-
βληµα περίπου στο 10% των κλινών της και είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό να επανέλθει γρήγορα στους κανονικούς της ρυθµούς.
Ήταν και παραµένει η ναυαρχίδα του τουρισµού µας. 

Ο απολογισµός συνεπώς θα έρθει πλήρης, ψύχραιµος στον
χρόνο που πρέπει όταν θα κάνουµε και το συνολικό µας απολο-
γισµό για το πώς πήγε αυτή η αντιπυρική περίοδος είτε αφορά,
λοιπόν, το επιχειρησιακό επίπεδο και τις πιθανές καθυστερήσεις
στην πρόληψη είτε τις αιτίες και το ενδεχόµενο εµπρησµών από
δόλο ή αµέλεια. 

Μέσα σε αυτό το δράµα, σε αυτές τις µεγάλες δυσκολίες
ωστόσο αναδείχθηκε ο ηρωισµός των Ροδιτών, η αγάπη τους για
τον τόπο τους, η αγάπη τους για τους ανθρώπους τους οποίους
φιλοξενούν. Μην ξεχνάµε ότι µερόνυχτα ολόκληρα όλος ο πλη-
θυσµός της ενώθηκε και πάλεψε δίπλα στην πολιτεία από την
πρώτη γραµµή, από τους πολλούς εθελοντές οι οποίοι έσπευσαν
στο µέτωπο των πυρκαγιών µέχρι τη στέγαση όσων αναγκάστη-
καν να εγκαταλείψουν τα ξενοδοχεία τους, τη διευθέτηση ζητη-
µάτων που αφορούν όχι µόνο την τουριστική κίνηση, τη
συνεργασία µε το Υπουργείο Εξωτερικών για την ασφαλή επι-
στροφή όσων βρέθηκαν στη Ρόδο και έπρεπε να γυρίσουν στις
πατρίδες τους, πολλοί από αυτούς δεν είχαν καν µαζί τους τα
απαραίτητα ταξιδιωτικά έγγραφα. 

Ευχαριστώ όλους για την ευθύνη και την αλληλεγγύη τους. Και
είναι κάτι το οποίο µέσα στη µεγάλη δυσκολία αναγνωρίζουν
πρώτοι οι ίδιοι οι τουρίστες οι οποίοι σώθηκαν, αλλά και σύσσω-
µος ο διεθνής Τύπος. Ακούγεται, λοιπόν, τουλάχιστον παράδοξο
κάποιες φωνές στην Ελλάδα να αµφισβητούν την ετοιµότητα του
κράτους όσο κυρίως την αυταπάρνηση των κατοίκων του νησιού. 

Ολοκληρώνω αυτή την αναγκαία σήµερα εισαγωγή επαναλαµ-
βάνοντας τη µεγάλη εικόνα για την πραγµατικότητα, την οποία
πρέπει να δούµε κατάµατα. Η κλιµατική κρίση είναι ήδη εδώ. Θα
εκδηλώνεται ολοένα και περισσότερο µε µεγαλύτερες φυσικές
καταστροφές παντού στη Μεσόγειο, προφανώς και στη χώρα
µας. 

Γι’ αυτό και η Κυβέρνηση οφείλει να µην αρκείται στην όποια
πρόοδο έχουµε πετύχει -θα µιλήσω γι’ αυτή συνοπτικά στη συ-
νέχεια-, αλλά να προσαρµόζουµε γρήγορα τα σχέδιά µας στις
νέες συνθήκες, αναλαµβάνοντας και ειδικές πρωτοβουλίες σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αυτή, όµως, η δραµατική αλλαγή στο κλίµα απαιτεί και µία αλ-
λαγή κουλτούρας και συµπεριφοράς απ’ όλους, από την κεντρική
διοίκηση, η οποία αναλαµβάνει το βάρος που της αναλογεί, και
την αυτοδιοίκηση, µέχρι τον κάθε πολίτη ξεχωριστά. 

Δεν πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µπορεί να ισχυ-
ριστεί κανείς ότι απ’ αυτή τη δοκιµασία το κράτος απουσιάζει. Το
αντίθετο. Ήταν παρών, ενισχυµένο όσο ποτέ, µε περισσότερα
εναέρια µέσα, µε περισσότερους πυροσβέστες. 

Δεν θα αναφερθώ στα βήµατα τα οποία έχουν γίνει στη συγ-
κρότηση του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης, στην πανελλαδική
οργάνωση της πολιτικής προστασίας, στο γεγονός ότι σήµερα
πια µπορούµε από ένα σύγχρονο κτήριο να κάνουµε τον συντο-
νισµό των επιχειρήσεων µας. Δεν χρειάζεται και δεν θέλω να ανα-
φερθώ στην κατάσταση την οποία παραλάβαµε. 

Η σηµασία όλων αυτών γίνεται αντιληπτή εάν αναλογιστούµε
πού θα βρισκόµασταν σήµερα αν δεν είχαν γίνει αυτές οι αλλα-
γές. 

Και τουλάχιστον σε αυτή την Αίθουσα θα παρακαλούσα να µην
ακουστεί αυτό το «επιχείρηµα» -εντός εισαγωγικών- το οποίο
αναπαράγουν κάποιοι από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, το
οποίο υιοθετούν ενίοτε και στελέχη της Αντιπολίτευσης, ότι τάχα
αρκούµαστε στις εκκενώσεις. Είναι πολύτιµο το «112». Έχει
σώσει τη ζωή χιλιάδων ανθρώπων. Και πρώτη προτεραιότητά µας
πρέπει να είναι πάντα η προστασία της ανθρώπινης ζωής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αυτό έχει το δικό του ειδικό βάρος πέντε χρόνια µετά την

τραγωδία στο Μάτι. Αν κάτι επιτέλους µάθαµε απ’ αυτή την ανεί-
πωτη τραγωδία ήταν ακριβώς ότι ναι, έχουµε τον τρόπο να κά-
νουµε οργανωµένες εκκενώσεις µε ασφάλεια και να µπορούµε
να προστατεύουµε τους ανθρώπους από µία νέα ενδεχόµενη
τραγωδία. 

Θα σας έλεγα ότι αυτή η εναρµόνιση της νέας σχέσης µας µε
τη φύση οφείλει να γίνει ένα πεδίο κοινών προβληµατισµών και
συναινέσεων. Και απ’ αυτή την πλευρά και η σηµερινή ενδεχοµέ-
νως συνεδρίαση πιστεύω ότι µπορεί να αποβεί γόνιµη. Θέλω να
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τονίσω ότι θα έχουµε την ευκαιρία -είµαι σίγουρος- να συζητή-
σουµε και το θέµα αυτό σε άλλη ευκαιρία και θα είµαι πάντα ανοι-
κτός σε γόνιµες και ουσιαστικές προτάσεις για το πώς µπορούµε
να γίνουµε καλύτεροι. 

Το ευνοεί, άλλωστε, και η συγκυρία. Ύστερα από τη σωστή
απόφαση της Προέδρου της Δηµοκρατίας, υποδεχόµαστε την
επέτειο της 24ης Ιουλίου µέσα στον ναό της δηµοκρατίας, στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο, ενώ αντιµετωπίζουµε ένα θέµα το οποίο βρί-
σκεται πάνω από τα παραταξιακά σύνορα. 

Ταυτόχρονα συζητούµε -επιτρέψτε µου τώρα να κάνω τη «γέ-
φυρα» για την ουσία του λόγου για τον οποίο βρισκόµαστε σή-
µερα- ένα θέµα το οποίο, όπως και η κλιµατική κρίση, επίσης
πρέπει να µας ενώνει: Το πρώτο νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης,
που αίρει επιτέλους όλους τους περιορισµούς στο δικαίωµα
ψήφων των συµπολιτών µας οι οποίοι κατοικούν µόνιµα εκτός
Ελλάδος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και µακάρι, θα έλεγα, κυρία Υπουργέ, αυτή τη δυνατότητα

εξεύρεσης µεγαλύτερων συναινέσεων, που στην προκειµένη πε-
ρίπτωση το ίδιο το Σύνταγµα την επιβάλλει, να τη βρούµε και για
την αντιµετώπιση κρίσιµων εθνικών προκλήσεων, όπως αυτή της
κλιµατικής αλλαγής. 

Ο Νίκος Καζαντζάκης έλεγε ότι οι απόδηµοι όσο πιο µακριά
είναι από την πατρίδα τόσο περισσότερο τη σκέφτονται, τόσο
περισσότερο την αγαπούν. Κάτι ιδιαίτερο συµβαίνει στους Έλ-
ληνες του εξωτερικού, υποστήριζε. Γίνονται καλύτεροι και µε την
περηφάνια της φυλής τους νιώθουν την ευθύνη να φανούν αν-
τάξιοι των προγόνων τους. 

Είχε δίκιο. Και ακριβώς αυτόν τον πανίσχυρο θεσµό υπηρετεί
και η ρύθµιση για τη συµµετοχή των εκτός συνόρων εγγεγραµ-
µένων στους εκλογικούς µας καταλόγους στις εθνικές εκλογές
από τον τόπο διαµονής τους. 

Θα θυµάστε ασφαλώς ότι από το 2019 η Κυβέρνηση προσπά-
θησε δύο φορές να δώσει αυτό το δικαίωµα σε αυτούς οι οποίοι
ήταν εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους, αλλά κατοι-
κούν στο εξωτερικό. Όµως, για να υπάρξει τελικά η απαραίτητη
πλειοψηφία -τα θύµισε πολύ καλά ο εισηγητής µας, ο Τάκης Θε-
οδωρικάκος, ο όποιος ήταν τότε Υπουργός Εσωτερικών- αναγ-
καστήκαµε να κάνουµε συµβιβασµούς. 

Ο πρώτος νόµος τον οποίον καταφέραµε και ψηφίσαµε έθετε
πολλές γραφειοκρατικές προϋποθέσεις, ενώ η δεύτερη από-
πειρά µας να αρθούν τα εµπόδια συνάντησε και πάλι την άρνηση
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Έτσι, ένα µεγάλο εθνικό βήµα
έµεινε δυστυχώς µετέωρο. 

Σήµερα χαίροµαι που διαπιστώνουµε ότι οι συνθήκες είναι ώρι-
µες ώστε το «βήµα» αυτό να εδραιωθεί και να γίνει «άλµα». Είναι
µια κίνηση πατριωτική. Αφορά πρωτίστως τον οικουµενικό Ελλη-
νισµό. Είναι ταυτόχρονα µια πρωτοβουλία βαθιά εκσυγχρονι-
στική και εντάσσεται στο σχέδιό µας για τον πολυδύναµο
εκσυγχρονισµό, για τον οποίο µίλησα στις προγραµµατικές δη-
λώσεις της Κυβέρνησης, αφού η χώρα µας είναι µία από τις ελά-
χιστες που δεν είχε αυτή την πρόβλεψη. Δεν έδινε µε άλλα λόγια
τη δυνατότητα σε κατοίκους οι οποίοι µπορούσαν να ψηφίζουν
στον µόνιµο τόπο διαµονής τους να το κάνουν. 

Ταυτόχρονα, είναι και µία ρύθµιση βαθιά δηµοκρατική. Ουσια-
στικά διευρύνει το εκλογικό σώµα µε τις επιλογές ακόµα περισ-
σότερων πολιτών. Ταυτόχρονα, η ρύθµιση ενσωµατώνει την έως
τώρα εµπειρία, διορθώνοντας λάθη και αστοχίες. Για παρά-
δειγµα, µε τις παλιές ασφυκτικές προϋποθέσεις µε πολύ µεγάλη
προσπάθεια είχαµε στις τελευταίες εκλογές περί τους είκοσι
πέντε χιλιάδες εγγεγραµµένους στους ειδικούς εκλογικούς κα-
ταλόγους. Απ’ αυτούς ψήφισαν δεκαοκτώ χιλιάδες περίπου στις
πρώτες κάλπες. Λίγοι λιγότεροι ψήφισαν στις δεύτερες κάλπες. 

Ήταν φανερό, λοιπόν, ότι οι όροι της διετούς παραµονής,
αλλά και της κατάστασης φορολογικής δήλωσης στην Ελλάδα
τα τελευταία δύο χρόνια απέκλεισαν ουσιαστικά εκατοντάδες χι-
λιάδες δυνητικούς συµµετέχοντες στην εκλογική διαδικασία. 

Εµπόδια αποδείχτηκαν και οι µεγάλες αποστάσεις. Ακριβώς
επειδή είχαµε λίγους εγγεγραµµένους τελικά στους εκλογικούς
καταλόγους εξωτερικού, µπορεί να αναγκαζόταν κάποιος πολί-
της να ταξιδέψει πολύ µεγάλες αποστάσεις για να µπορέσει να

ασκήσει το εκλογικό του δικαίωµα, κάτι το οποίο προφανώς οι
περισσότεροι και δεν το έκαναν. 

Όλες αυτές οι δυσχέρειες αίρονται σήµερα απλοποιώντας
πλήρως τις διαδικασίες. Πρακτικά οι απόδηµοι οι οποίοι είναι εγ-
γεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους θα µπορούν πολύ
απλά να ψηφίζουν από τον τόπο στον οποίο κατοικούν. Και µαζί
θα µπορεί να συµµετέχει στην εκλογική διαδικασία και ο κάθε
Έλληνας ο οποίος θα γνωρίζει από πριν ότι θα βρίσκεται στο
εξωτερικό την ηµέρα της ψηφοφορίας, ώστε η φωνή του Ελλη-
νισµού να ακούγεται από όπου και αν βρίσκεται, τόσο απλά, τόσο
καθαρά, τόσο δηµοκρατικά, σαράντα οκτώ χρόνια µετά την ψή-
φιση του σχετικού εδαφίου του Συντάγµατος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γίνεται, λοιπόν, σαφές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το

θεµέλιο αυτής της νοµοθετικής πρωτοβουλίας µας είναι η δίκαιη
και ισότιµη µεταχείριση όλων των µελών του εκλογικού σώµατος,
ανεξαρτήτως από το πού ζουν, η τήρηση προφανώς της αρχής
της καθολικότητας της ψήφου και η ενίσχυση της διαφάνειας
στη λειτουργία του πολιτεύµατος. 

Με άλλα λόγια, η πρωτοβουλία µας απαντά σε ένα δηµοκρα-
τικό αίτηµα της εποχής, αλλά απαντά πρωτίστως σε ένα διαχρο-
νικό αίτηµα της Διασποράς που επιζητεί αγωνιωδώς να ενταχθεί
πιο λειτουργικά στον εθνικό κορµό. Αναφέρθηκε και ο εισηγητής
µας και η κυρία Υπουργός στις εκατοντάδες επιστολές στήριξης
που είχαµε από κοινότητες, σωµατεία, οργανώσεις του εξωτερι-
κού, υποστηρικτικές προς αυτή την πρωτοβουλία. Είναι ένα ζή-
τηµα στο οποίο πιστεύω ότι συµφωνούν εκατοµµύρια πολίτες. Η
συντριπτική πλειοψηφία των συµπολιτών µας στην πατρίδα µας
είµαι σίγουρος ότι στηρίζει αυτή την πρωτοβουλία και βέβαια
είµαι σίγουρος ότι το ίδιο ισχύει και για τους συµπολίτες µας οι
οποίοι βρίσκονται στο εξωτερικό. 

Θυµίζω ότι από το 1975 το Σύνταγµα προβλέπει τη δυνατότητα
των Ελλήνων που κατοικούν στο εξωτερικό να ψηφίζουν από το
µόνιµο τόπο κατοικίας τους, αλλά χρειάστηκαν -όπως είπα- σα-
ράντα οκτώ χρόνια για να µπορέσουµε επιτέλους να κάνουµε
πράξη αυτό το σχετικό εδάφιο του Συντάγµατος. 

Είναι όµως ταυτόχρονα και µια πράξη κοινωνικής δικαιοσύνης
κι εδώ απευθύνοµαι ιδιαίτερα στην Αριστερά. Τι επιτρέπει τελικά
η υφιστάµενη διάταξη; Όποιος έχει οικονοµική άνεση -έτσι δεν
είναι;- µπορεί να αγοράσει το αεροπορικό του εισιτήριο και να
έρθει να ψηφίσει στην Ελλάδα συνδυάζοντας ενδεχοµένως αυτή
την επίσκεψη και µε ένα διήµερο, τριήµερο ξεκούρασης. Όµως,
δεν έχουν όλοι προφανώς αυτή την οικονοµική δυνατότητα. 

Κανένα κόµµα, συνεπώς, σήµερα δεν επιτρέπεται να γυρίσει
την πλάτη του σε µία ώριµη θεσµική αλλαγή και σε µία εθνική
υποχρέωση απέναντι στην ελληνική Διασπορά, ένα βήµα το
οποίο θα ήθελα –παρ’ ότι φαίνεται ότι έχουµε ήδη ξεπεράσει τις
διακόσιες ψήφους- να το κάνουµε όλοι µαζί. Ιδανικά θα θέλαµε
να συγκεντρώσουµε τριακόσιες ψήφους, για να στείλουµε ένα
οµόθυµο µήνυµα από αυτή την Αίθουσα ότι η πρωτοβουλία αυτή
έχει έναν εθνικό χαρακτήρα. Δεν είναι σίγουρα θέµα ιδεολογίας.
Είναι θέµα σεβασµού προς τον πολίτη, προς τη δηµοκρατία. Δεν
είναι προφανώς ούτε δεξιά, ούτε κεντρώα, ούτε αριστερή πολι-
τική. Είναι µια αυτονόητη δηµοκρατική υπέρβαση, την οποία η
πατρίδα µας έπρεπε να είχε κάνει εδώ και πολύ καιρό. 

Και βέβαια είναι και ένα µήνυµα ότι δεν υπάρχουν ψηφοφόροι
δύο ταχυτήτων, πολύ περισσότερο όταν η ελληνική οµογένεια
αποτελεί την ψυχή, αλλά και τη φωνή του έθνους στο εξωτερικό.
Έχουµε χρέος, λοιπόν, να τη βοηθήσουµε, να την ενθαρρύνουµε
να ψηφίζει απρόσκοπτα, κάτι που προβλέπει άλλωστε και η Ευ-
ρωπαϊκή Σύµβαση των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου αναγνωρί-
ζοντας πλήρη εκλογικά δικαιώµατα σε όλους, χωρίς καµµία
προϋπόθεση διαµονής. 

Η πρωτοβουλία ωστόσο ξεπερνά την απλή απόδοση ενός αυ-
τονόητου δικαιώµατος. Θέλουµε πράγµατι την πιο ενεργή συµ-
µετοχή των αποδήµων µας στη δηµόσια ζωή της χώρας.
Θέλουµε να ενισχύσουµε, από τη µία πλευρά, αυτό το αίσθηµα
του ανήκειν µε όλο και πιο ουσιαστικούς, κοινωνικούς, αλλά και
πολιτικούς δεσµούς µε την πατρίδα, αλλά θέλουµε να εµπλουτί-
σουµε και την εσωτερική πολιτική ζωή µε δεδοµένα και εµπειρίες
που σίγουρα κοσµοπολίτες συµπολίτες µας οι οποίοι κατοικούν
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στο εξωτερικό µπορούν να µεταφέρουν, µπορούν να µεταλαµ-
παδεύσουν στην πατρίδα µας. 

Ας µην ξεχνάµε ότι ουσιαστικά αναφερόµαστε και σε τρεις,
τέσσερις γενιές ξενιτεµένων. Πολλοί από αυτούς πληρώνουν
ακόµη φόρους στην Ελλάδα. Οι περισσότεροι υποστηρίζουν
ηθικά αλλά και οικονοµικά οικογένειες που έµειναν πίσω, ενι-
σχύουν µε δωρεές τις εστίες των προγόνων τους και όλοι, όλοι
ανεξαρτήτως του πού βρίσκονται -και έχουµε δυναµικό Ελληνι-
σµό σε κάθε γωνιά της πατρίδας µας- αποτελούν πρεσβευτές
της χώρας, πρεσβευτές οι οποίοι γίνονται και µαχητές όταν πρό-
κειται για την υπεράσπιση των εθνικών µας συµφερόντων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και το χρέος µας, τέλος, αφορά και τους νέους οι οποίοι έφυ-

γαν από τον τόπο µας στα χρόνια της κρίσης αναζητώντας µια
καλύτερη τύχη εκτός των συνόρων. Σε όλα αυτά τα παιδιά τα
οποία πρόκοψαν όπου εγκαταστάθηκαν χωρίς να λησµονήσουν
την πατρίδα, σε όλα αυτά τα παιδιά λέµε ότι θέλουµε να συµµε-
τέχουν ενεργά στα κοινά της Ελλάδας. Τους θέλουµε δραστήρι-
ους Έλληνες πολίτες, όπου κι αν ζουν, όχι µόνο γιατί το
δικαιούνται, αλλά γιατί τους θεωρούµε ελπίδα του αύριο, µε ανοι-
χτή πάντα την πόρτα επιστροφής στην πατρίδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την έως τώρα διαδικασία
µένω µε την εντύπωση ότι αυτή η φωνή, αυτή η βοή των γεγονό-
των πράγµατι κατάφερε και πέρασε τους τοίχους της Βουλής,
ακούστηκε από τα περισσότερα κόµµατα. Θέλω να συγχαρώ τα
κόµµατα, τα οποία παρά τις επιµέρους ενστάσεις τους, επέλεξαν
να στηρίξουν αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία και το γεγονός
ότι µας επιτρέπουν σήµερα µετά την ολοκλήρωση της συζήτη-
σης και αύριο µετά την ολοκλήρωση της συµφωνίας να κάνουµε
αυτό το πολύ µεγάλο θεσµικό βήµα. 

Όµως, θέλω να µιλήσω και για τις τρεις αρνήσεις, οι οποίες
ακόµα διαφαίνονται, για να µπορέσουµε να πετύχουµε µια ακόµα
µεγαλύτερη πλειοψηφία. Δεν θα ασχοληθώ πολύ µε την επιλογή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος να ακολουθεί τον δικό του δρόµο
του µοναχικού αναχρονισµού.

Θα ήθελα, ωστόσο, να σχολιάσω λίγο περισσότερο τη στάση
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όχι µόνο γιατί είναι αντίθετη µε
τις µετεκλογικές δεσµεύσεις του ΣΥΡΙΖΑ περί υπεύθυνης Αντι-
πολίτευσης, αλλά γιατί δυστυχώς αποδεικνύει ότι η παράταξη
παραµένει αδιόρθωτη και όµηρος ενός κακού παρελθόντος. Δεν
εξηγείται αλλιώς το γεγονός ότι ενώ µεσολάβησαν τόσα και τόσα
για το κόµµα σας, ανασύρετε ακριβώς τα ίδια επιχειρήµατα τα
οποία χρησιµοποιούσε και ο κ. Τσίπρας, µόνο που τώρα ο ίδιος
απουσιάζει. Πώς; Καταθέτοντας παλιές τροπολογίες, οι οποίες
ουσιαστικά έχουν καταψηφιστεί µε µια πολύ, θα έλεγα, ισχυρή
επιχειρηµατολογία ότι δεν γίνεται να διαχωρίζουµε τους πολίτες
ουσιαστικά σε δύο κατηγορίες και να ζητάµε από όσους ψηφί-
ζουν από το εξωτερικό να ψηφίζουν µόνο για Βουλευτές χωρίς
να προσµετράται η ψήφος στο συνολικό εκλογικό αποτέλεσµα. 

Νοµίζω ότι αυτά τα επιχειρήµατα έχουν πλήρως αποδοµηθεί
και αναρωτιέµαι αν τελικά είναι προφάσεις εν αµαρτίαις, αν είναι
υποκριτικοί ελιγµοί, µε στόχο να υπονοµευθεί αυτή η µεγάλη
προωθητική τοµή.

Και πραγµατικά θα ήθελα πολύ να ακούσω -δεν ξέρω αν θα
λάβουν το λόγο- τις απόψεις των υποψηφίων για την προεδρία
του κόµµατος, να δούµε αν ενστερνίζονται αυτές τις απόψεις, αν
συµφωνούν µε τις απόψεις του κ. Τσίπρα, οι οποίες παρουσιά-
στηκαν στην προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο, αν εν πάση
περιπτώσει µπορείτε να αποδείξετε στην πράξη ότι έχετε αντι-
ληφθεί -έστω και κατ’ ελάχιστον- ότι εδώ πέρα τα πράγµατα
έχουν αλλάξει, να αφουγκραστείτε αυτή τη φωνή των συµπολι-
τών µας από το εξωτερικό και να µην εξακολουθείτε να κρύβεστε
πίσω από, κατά την άποψή µου, φτηνές δικαιολογίες. 

Εν πάση περιπτώσει, είναι µια δική σας επιλογή. Είναι σαφές
ότι µε την κοινοβουλευτική πλειοψηφία έτσι όπως έχει διαµορ-
φωθεί δεν χρειαζόµαστε τις ψήφους του ΣΥΡΙΖΑ για να µπορέ-
σουµε να ψηφίσουµε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία. Όµως,
θα ήταν πολύ καλό αν έστω και µε καθυστέρηση αλλάζατε τη
στάση σας. 

Ίσως µπορείτε να πάρετε κάποια διδάγµατα από την υπεύθυνη
στάση της κ. Κωνσταντοπούλου, η οποία παρ’ ότι είχε κάποιες

επιµέρους επιφυλάξεις και έκανε κάποιες διορθωτικές…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία)
Είδατε; Είδατε πώς τα φέρνει η ζωή; Ναι, η ζωή τα έφερε έτσι

η κ. Κωνσταντοπούλου να είναι πολύ πιο υπεύθυνη στο ζήτηµα
αυτό απ’ ό,τι είσαστε εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία)

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ε, βέβαια!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Γιατί ενοχλείστε; Δεν κατάλαβα. Αλήθεια δεν είναι; Αλήθεια δεν
είναι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ. Θα λά-
βετε µετά τον λόγο, όχι όλοι, ο κ. Φάµελλος.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Να το τραβήξουµε σε βίντεο να το θυ-
µόσαστε κι εσείς. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το
αποτέλεσµα θα τα πει όλα τελικά και αύριο θα κληθείτε να ψηφί-
σετε ονοµαστικά ένας, ένας, λοιπόν, για αυτή τη σηµαντική διά-
ταξη. Η ιστορία θα µας κρίνει όλους, όπως θα κρίνει και τον κ.
Βελόπουλο! Τι να σχολιάσω τώρα, κύριε Βελόπουλε; Τι να σχο-
λιάσω; Τι να πω για σας; Την ίδια ακριβώς ρύθµιση την ψηφίσατε
πριν από έναν χρόνο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεν ακούσατε τι είπα µετά;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Όχι
δεν άκουσα τι είπατε. Τώρα ψηφίζετε «παρών»;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): …(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, κύριε Βε-
λόπουλε, µη διακόπτετε. Ησυχία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Εσείς οι πατριώτες! Μάλλον έπαιξε ρόλο το 0,7% που πήρατε
στους Έλληνες του εξωτερικού για να αλλάξετε τη στάση σας!
Ε, αρκετά µε την υποκρισία, νισάφι πια, αµάν πια, µε τους πα-
τριώτες της φακής!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εν πάση περιπτώσει, η Κυβέρνηση θα παραµένει ανοιχτή σε

κάθε δηµιουργική πρόταση που όµως θα είναι ρεαλιστική και δεν
θα αµφισβητεί τον πυρήνα της ρύθµισης. Όπως είπε και η κυρία
Υπουργός, θέλουµε να εξασφαλίσουµε αυτό το κεκτηµένο σή-
µερα και θα το πετύχουµε. Είναι ένα πολύ σηµαντικό βήµα προς
τα µπρος. 

Εµείς αντιµετωπίζουµε θετικά και την προοπτική της επιστολι-
κής ψήφου, όταν είµαστε τεχνικά έτοιµοι και η διαδικασία θα πρέ-
πει να µπορεί να διεξαχθεί άψογα. Η επιστολική ψήφος υπάρχει
σε πάρα πολλές χώρες. Έβλεπα ενδεικτικά ότι στην Ισπανία ψή-
φισαν -νοµίζω- δυόµισι εκατοµµύρια Ισπανοί µε επιστολική ψήφο.
Εµείς είµαστε έτοιµοι να κάνουµε αυτή τη συζήτηση για να δούµε
αν µπορούµε να κάνουµε και το επόµενο βήµα. Δεν θα είµαστε
σίγουρα έτοιµοι πριν από τις ευρωεκλογές για ένα τέτοιο βήµα.
Αλλά αν διαπιστώσουµε ότι υπάρχει η διάθεση από κόµµατα και
µπορούµε να φτάσουµε τις 200 ψήφους, είµαστε έτοιµοι σε τε-
χνικό επίπεδο αυτή τη συζήτηση να την ξεκινήσουµε και γιατί όχι
πριν από τις επόµενες εθνικές εκλογές να την ολοκληρώσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω επαναλαµβάνοντας ότι
στόχος µας είναι -και θα τον πετύχουµε- να λύσουµε ένα πρό-
βληµα το οποίο εκκρεµεί εδώ και σχεδόν µισό αιώνα -ένα πρό-
βληµα το οποίο προσέβαλλε το σύνολο του Ελληνισµού αλλά
προσέβαλλε και την πρόοδο της δηµοκρατίας µας- να εκπληρώ-
σουµε ένα χρέος απέναντι στους απόδηµους και µέσω του δι-
καιώµατος της ψήφου να καταργήσουµε ουσιαστικά τα σύνορα,
αυτές τις διαχωριστικές γραµµές που χωρίζουν τους µόνιµους
κατοίκους του εξωτερικού από το εθνικό κέντρο µε λόγο ευθύ
και καθαρό, σαφή χωρίς αστερίσκους και υπεκφυγές. 

Αυτή η στάση µας συνιστά µια πράξη ευθύνης. Αντανακλά τις
προσδοκίες αλλά και τα συµφέροντα του έθνους εντός και εκτός
συνόρων, διασφαλίζοντας ότι η φωνή της Ελλάδας αλλά και του
κάθε Έλληνα θα αντηχεί εξίσου δυνατά, ανεξαρτήτως από το
πού κατοικεί µε σεβασµό σε όσους κρατούν ψηλά τη γαλανό-
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λευκη παντού. Και όπως έγραφε και όπως τραγουδούσε και ο
Διονύσης Σαββόπουλος «των Ελλήνων οι κοινότητες φτιάχνουν
άλλον γαλαξία». 

Επιτρέψτε µου να κλείσω µεταφέροντας ένα µικρό απόσπασµα
από ένα σχόλιο ενός γνωστού λογοτέχνη για το θέµα το οποίο
συζητάµε. Γράφει λοιπόν: «Υπάρχουν οι απόδηµοι Έλληνες οι
οποίοι ζουν εκτός Ελλάδος. Υπάρχουν, όµως, και οι απόδηµοι
Έλληνες που ζουν εντός Ελλάδος. Όµως, οι τελευταίοι κατά
βάθος δεν ζουν πουθενά. Βρίσκονται εκτός τόπου και χρόνου σε
ένα φαντασιακό επέκεινα χωρίς καµµία επαφή µε την πραγµατι-
κότητα. Τα δύσκολα αρχίζουν όταν οι εντός χώρας απόδηµοι ψη-
φίζουν για να µην ψηφίζουν οι κανονικοί µας απόδηµοι. Είναι
διπλά εξωφρενικό. Διότι οι Έλληνες της Διασποράς έχουν και
ενισχυµένο πατριωτισµό και βαθύτερη αίσθηση της Ελλάδας
άσχετα αν ζουν µακριά της». Για να καταλήξει το κείµενο: «Μόνο
εδώ κάποιοι δικοί µας δεν θέλουν να ψηφίζουν οι οµογενείς µας.
Ίσως γιατί νιώθουν πως αυτοί έχουν δει τον κόσµο, καταλαβαί-
νουν, συγκρίνουν και δεν τρώνε σανό». Γράφει λοιπόν ο λογοτέ-
χνης: «Ξεπερνά, λοιπόν, κάθε έννοια θράσους κάποιοι πολιτικοί
που δεν εννοούν σε ποια χώρα και σε ποια Ευρώπη ζουν να αρ-
νούνται σήµερα τα δικαιώµατα Ελλήνων που αγωνίζονται έχον-
τας και το βαρύ τραύµα της ξενιτιάς. Είναι θρασείς ένδον
απόδηµοι, οι ασάλευτοι απόδηµοι εντός οι οποίοι κατά βάθος
είναι εκτός». Αυτά σηµειώνει ο Θεσσαλονικιός συγγραφέας Γιώρ-
γος Σκαµπαρδώνης εκφράζοντας µε τον δικό του τρόπο την
κοινή λογική.

Και να στραφεί όπως όλοι οι πολίτες προς όλους εµάς και να
ρωτήσει: Εσείς -εµείς δηλαδή- κύριοι Βουλευτές είστε µε την
πλευρά των ένδον αποδήµων ή θα ταχθείτε µε τους αληθινούς
οµογενείς που αν και ζουν εκτός Ελλάδος κινούνται στο ρυθµό
της και ζητούν να µετέχουν στο παρόν και στο µέλλον της;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η απάντηση νοµίζω ότι δεν µπορεί να είναι µία. Προχωρώντας

σε κάτι περισσότερο από την τυπική έγκριση ενός νοµοθετήµα-
τος, γεφυρώνουµε τη σχέση µας µε την ελληνική διασπορά σε
κάθε γωνιά της υφηλίου. Κινητοποιούµε και ενώνουµε τις παρού-
σες, τις µελλοντικές γενιές µε τη γλώσσα, µε την ιστορία, µε τις
παραδόσεις µας και ενδυναµώνουµε τα δηµοκρατικά τους αντα-
νακλαστικά σε µια εποχή που δυστυχώς η πολιτική απαξιώνεται. 

Έχουµε, λοιπόν, την ευκαιρία σήµερα να προωθήσουµε µια
ρύθµιση τολµηρή χωρίς χρώµα κοµµατικό, όµως, µε πρόσηµο
εθνικό και να οδηγηθούµε προφανώς όχι σε µια παραταξιακή
νίκη, αλλά σε µία µεγάλη νίκη του Κοινοβουλίου µας, σε µια νίκη
της Ελληνικής Δηµοκρατίας. Γι’ αυτό και σας καλώ να εγκρί-
νουµε όλοι µαζί την άρση των εµποδίων των Ελλήνων του εξω-
τερικού να ψηφίζουν από τον τόπο κατοικίας τους µε τρόπο
-όπως το έχει κάνει η κυρία Υπουργός- εύκολο, απλό και σαφή,
µε έναν νόµο και µε ένα άρθρο!

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αµέσως µετά τον

κύριο Πρωθυπουργό καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σωκράτης Φάµελλος για τη
δική του παρέµβαση επί του νοµοσχεδίου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρωθυ-
πουργέ, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
η Κυβέρνηση επέλεξε το πρώτο νοµοσχέδιο που θα συζητηθεί
µετά τις εκλογές να αφορά στην ψήφο των Ελλήνων κατοίκων
του εξωτερικού. Και όπως θα αποδείξω στη συνέχεια η επιλογή
της αυτή γίνεται για καθαρά επικοινωνιακούς και ψηφοθηρικούς
λόγους, υποτιµώντας και τους απόδηµους αλλά και το συνταγ-
µατικό πνεύµα. 

Όµως, η σηµερινή µέρα και η τρέχουσα επικαιρότητα µε υπο-
χρεώνουν να αναφερθώ σε δύο ζητήµατα πριν απ’ όλα. Η σηµε-
ρινή µέρα είναι µια ηµέρα τιµής και µνήµης για όλες και όλους
που φυλακίστηκαν, που θυσιάστηκαν, που βασανίστηκαν, που
εξορίστηκαν για να αποκατασταθεί η δηµοκρατία µας πριν από

σαράντα εννέα χρόνια στις 24 Ιουλίου του 1974. Η ιστορία µας
αποτελεί τη συλλογική µας µνήµη. Και έχει πολύ µεγάλη σηµασία
η αναφορά µας στις θυσίες και στους αγώνες των Ελληνίδων και
των Ελλήνων, για να θυµόµαστε ότι οι δηµοκρατικές ελευθερίες
δεν χαρίστηκαν και δεν χαρίζονται καθώς και ότι ο αγώνας για
την περιφρούρηση των δηµοκρατικών δικαιωµάτων, των κοινω-
νικών και πολιτικών δικαιωµάτων και της δηµοκρατίας µας, ο
αγώνας για την ελευθερία είναι καθηµερινός. Αυτό δείχνει η ιστο-
ρία µας.

Και είναι ακόµα πιο επίκαιρη η µέρα αυτή, επειδή σήµερα οι
δηµοκρατικές αξίες αµφισβητούνται και δυστυχώς και στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο συµµετέχουν κόµµατα που φτάνουν αµφισβη-
τούν κεκτηµένα δικαιώµατα αλλά και δηµοκρατικές ελευθερίες.
Οφείλουµε, λοιπόν, να δίνουµε όλοι και όλες καθηµερινά µέσα
και έξω από τη Βουλή µε όλες µας τις δυνάµεις τον αγώνα για
να µη γυρίσουµε καµµιά σελίδα, να µην ανοίξουµε καµµία χαρα-
µάδα σε σκοτεινές περιόδους. 

Για εµάς αυτή τη µάχη και αυτή τη συζήτηση, οφείλουν να την
κάνουν όλες οι δηµοκρατικές δυνάµεις και ιδιαίτερα οι προοδευ-
τικές δυνάµεις του τόπου κινητοποιώντας και ευαισθητοποιών-
τας την κοινωνία. Και αυτή την πρόσκληση εµείς την έχουµε
καταθέσει από τη συζήτηση των Προγραµµατικών Δηλώσεων της
Κυβέρνησης. 

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τις τελευταίες µέρες
ζούµε και τραγικά γεγονότα εξαιτίας των καταστροφικών πυρκα-
γιών. Για επτά ηµέρες έχουµε µία καταστροφική πυρκαγιά στη
Ρόδο, σοβαρότατες επιπτώσεις στην Αττική, µέτωπα χωρίς
έλεγχο στην Κέρκυρα, στην Κάρυστο, στην Αχαΐα. 

Έστω και καθυστερηµένα, από το στόµα του Πρωθυπουργού,
αυτές οι καταστροφές συνδέονται µε την κλιµατική κρίση. Επι-
σηµαίνουµε τον κίνδυνο η κλιµατική κρίση να αποτελέσει γι’ αυτή
την Κυβέρνηση µια βολική δικαιολογία, γιατί ακούσαµε να ανοίγει
κι ένα παράθυρο ο κύριος Πρωθυπουργός πριν από λίγο, ότι δεν
θα αντιµετωπίσουµε τις συνέπειες ή ότι αυτές δεν µπορούν να
αντιµετωπιστούν. Η αναγνώριση της κλιµατικής κρίσης θα σας
είχε και θα µας είχε υποχρεώσει σε µια καλύτερη προετοιµασία,
την οποία δεν τη βλέπουµε. Ήταν γνωστό εδώ και χρόνια -το είχα
πει κι εγώ προσωπικά- ότι η Ανατολική Μεσόγειος είναι hot spot
κλιµατικής αλλαγής και κλιµατικής κρίσης. Το ξέραµε. Το ξέρατε.
Για ποιον λόγο µπαίνει τώρα στη συζήτηση;

Τι κάνει η πολιτεία, όµως, για όλα αυτά, έστω και σήµερα; Αντί
να αναβαθµίσει τις δυνατότητες µε έµφαση στον σχεδιασµό, µε
έµφαση στην πρόληψη αλλά και µε έµφαση στην ανθεκτικότητα
της κοινωνίας και της οικονοµίας, όπως σωστά λέει η επιστήµη,
είχαµε πάγωµα των εργαλείων πρόληψης των δασικών πυρκα-
γιών, που είχε θεσµοθετήσει ο ΣΥΡΙΖΑ, είχαµε πάγωµα των περι-
φερειακών σχεδίων για την προσαρµογή και την ανθεκτικότητα
της κοινωνίας µας, που είχαν νοµοθετηθεί µε την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ. Είχαµε επίσης αποδόµηση των περιβαλλοντικών φο-
ρέων, των φορέων των περιοχών «NATURA 2000», που συνδέον-
ται µε κρίσιµα, ευαίσθητα δασικά οικοσυστήµατα.

Και οφείλω να σας πω ότι πριν ένα χρόνο ακριβώς ήµουν και
προσωπικά στο µέτωπο της πυρκαγιάς στη Δαδιά, εκεί που κα-
ταργήθηκε ο φορέας για ένα µοναδικό δάσος στη χώρα µας, και
εκεί, στο πεδίο, για κάποιους που αναρωτιούνταν, ήταν και οι µη
κυβερνητικές οργανώσεις, ήταν και οι εθελοντές περιβάλλοντος
και έσβηναν τις φωτιές µαζί µε τους πυροσβέστες και µαζί µε
τους ανθρώπους της εργασίας, τους δασεργάτες δηλαδή. 

Και η δηλούµενη και πολυδιαφηµισµένη ετοιµότητα, την οποία
κι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός πριν από λίγο χρονικό διάστηµα ανα-
κοίνωσε από την έδρα της Πολιτικής Προστασίας, δεν απεικονί-
ζεται στο πεδίο, και αυτό δηµιουργεί ανησυχία στην κοινωνία και
στην οικονοµία, και δεν υπάρχει πλέον και η βολική δικαιολογία
ότι για όλα φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ. Ακόµα και ο νόµος που ψήφισε η
προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ο νόµος πολι-
τικής προστασίας, το 2020 -στην αρχή του, αν δεν κάνω λάθος-
είναι σε αναστολή. Για ποιον εκσυγχρονισµό µιλάτε; Ο δικός σας
ο νόµος πολιτικής προστασίας δεν εφαρµόζεται. Δεν το λέει
αυτό ο ΣΥΡΙΖΑ, εσείς ψηφίσατε και τον ακυρώσατε. Και τα χιλιά-
δες κενά των πυροσβεστών, πάνω από τριάµισι χιλιάδες, παρα-
µένουν και ακούµε ότι θα χρησιµοποιούνται πυροσβέστες στο
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ΕΚΑΒ. Αυτή δεν είναι η πραγµατικότητά σας; Δεν τη λέµε εµείς,
εσείς την οµολογείτε. Η χώρα δεν χάνει µόνο φυσικό πλούτο,
αλλά χάνει και την ασπίδα της, που είναι τα οικοσυστήµατα, ενάν-
τια στις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης. 

Εµείς καλούµε την Κυβέρνηση να σταµατήσει να διαχειρίζεται
επικοινωνιακά το δόγµα «εκκένωση - αποζηµίωση» και επίσης να
σταµατήσει να µεταφέρει τις ευθύνες της µε µπαλάκι στους δή-
µους. Γιατί κι αυτό επιχειρήσατε να το κάνετε. Αν δεν µπορείτε
να ελέγξετε την αυτοδιοίκηση για τη διαχείριση των πόρων, αν
δεν µπορείτε να υλοποιήσετε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο που πε-
ριλαµβάνει και την κοινωνία, και την οικονοµία, και την αυτοδιοί-
κηση η ευθύνη είναι της Κυβέρνησης, κι αυτό είναι ξεκάθαρο. 

Εµείς ζητούµε την πλήρη ενεργοποίηση των πολιτικών της δα-
σικής στρατηγικής και της πρόληψης δασικών πυρκαγιών που
σας παραδώσαµε το 2019, την ενίσχυση της δασικής υπηρεσίας,
της δασοπροστασίας και της πυροσβεστικής, τον καλύτερο συν-
τονισµό όλων των εµπλεκοµένων και την εφαρµογή των πορισµά-
των της επιτροπής GOLDAMMER, που µε συναίνεση
δηµιουργήσαµε µετά την τραγωδία στο Μάτι. Γιατί δεν τα βλέ-
πουµε όλα αυτά; 

Ο χρόνος είναι λίγος και έχουν χαθεί τέσσερα χρόνια και για
τον λόγο αυτό ο ΣΥΡΙΖΑ επέλεξε να κάνει δύο παρεµβάσεις, η
πρώτη στην Ανατολική Αττική για την επόµενη µέρα, τι πρέπει να
γίνει την επόµενη µέρα και για τα οικοσυστήµατα αλλά και για
τους ανθρώπους και για την περιουσία τους, και η δεύτερη χθες
για τον συντονισµό της αλληλεγγύης στην πληττόµενη για
έβδοµη ηµέρα Ρόδο. 

Διότι δυστυχώς, κύριε Πρωθυπουργέ, πέραν των δικών σας
δηλώσεων σήµερα, και χθες διαπιστώσαµε σοβαρό πρόβληµα
συντονισµού και των εθελοντών και των επιχειρηµατιών που ήθε-
λαν να διαθέσουν και δωµάτια, ήθελαν να διαθέσουν και φιλοξε-
νία, ήθελαν να διαθέσουν και µεταφορικά µέσα και δεν υπήρχε
ενιαίο κέντρο συντονισµού για την υποστήριξη όλων αυτών που
είχαν εκτοπιστεί από την πυρκαγιά.

Θα τοποθετηθούµε µετά την κατάσβεση για τον επιχειρησιακό
σχεδιασµό και τα διαθέσιµα µέσα. Είµαστε δίπλα στους ανθρώ-
πους που δίνουν τη µάχη στο µέτωπο και σε αυτούς που συντο-
νίζουν και το ξέρετε. Έχω επικοινωνήσει τρεις φορές προσωπικά
µε τον Υπουργό και χθες και µε τον Περιφερειάρχη του Νοτίου
Αιγαίου. 

Εµείς θέλουµε, κύριε Πρωθυπουργέ, να µιλήσουµε για τα µε-
γάλα, µιας και θέλετε να κάνουµε τέτοια συζήτηση, για τη σύν-
θεση της επόµενης µέρας, να µιλήσουµε. Να µιλήσουµε για το
ανθρακικό αποτύπωµα όλων των νοµοθετηµάτων. Είστε έτοιµοι;
Να µιλήσουµε για τα µέτρα ανθεκτικότητας όλων των νοµοθετη-
µάτων. Διότι πλέον η µεγαλύτερη µεταρρύθµιση που πρέπει να
αντιµετωπίσουµε και να ανταγωνιστούµε, αν θέλετε, για ένα βιώ-
σιµο µέλλον είναι η κλιµατική ουδετερότητα και η προσαρµογή
όλης της κοινωνίας στα θέµατα της κλιµατικής κρίσης, και για να
µετριάσουµε και για να αντιµετωπίσουµε. 

Ας επιστρέψουµε, όµως, στο θέµα του νοµοσχεδίου και για λό-
γους κοινοβουλευτικής συνέπειας. Και µιας και αναφέροµαι στα
θέµατα της κοινοβουλευτικής συνέπειας, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει
µια µεγάλη ασυνέπεια στη Βουλή σε αυτή τη νέα κοινοβουλευτική
περίοδο. Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ -σας το έχω πει
πολλές φορές, κύριε Πρόεδρε, και σας το έχουµε πει θεσµικά-
είναι κοµµένη στα τρία κοµµάτια. Εµείς, παρ’ ότι υπάρχει µεγάλη
συζήτηση για το θέµα της εκλογής του Προεδρείου της Βουλής,
µε βάση τον κοινοβουλευτικό κανόνα στηρίξαµε την εκλογή του
Προέδρου. Δεν βλέπουµε, όµως, καµµία απάντηση για ένα σοβα-
ρότατο πρόβληµα και σας το έχουµε πει σε όλους τους τόνους,
σοβαρά, θεσµικά, έγγραφα και µέσα από το Κοινοβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, δεν
µε στηρίξατε για να σας βρω καλύτερη θέση. Προς Θεού! Κατα-
λάβατε τι είπατε; Με στηρίξατε για να σας βρω καλύτερη θέση;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Όχι, κύριε Πρό-
εδρε, δεν υπήρχε κανένα τέτοιο ζήτηµα. Εµείς σεβόµαστε τον
κοινοβουλευτικό κανόνα και ζητούµε να σεβαστείτε τον κοινο-
βουλευτικό κανόνα. Δεν ζητάµε κάποιο αντάλλαγµα. Εµείς σεβό-
µαστε τον κοινοβουλευτικό κανόνα και είµαι πολύ ακριβής σε

αυτά που λέω και παρακαλώ πολύ να το επαναφέρετε αυτό το
οποίο τοποθετήσατε στον λόγο σας. Σεβόµαστε και τον κοινο-
βουλευτικό κανόνα, το ενιαίο της λειτουργίας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας µας, αλλά σεβόµαστε και κάτι ακόµα, το
αποτύπωµα στα έδρανα, στην Ευρώπη και γενικά στους τελευ-
ταίους αιώνες της δηµοκρατίας µετά τη Γαλλική Επανάσταση,
των πολιτικών κοµµάτων στα έδρανα. Είναι ξεκάθαρο ότι το
κόµµα των Σπαρτιατών έπρεπε να είναι στην άνω δεξιά γωνία,
όπως βλέπω τα έδρανα. 

Δεν έχετε λάβει κάποιο µέτρο, κύριε Πρόεδρε. Σας το έχω πει
σε όλους τους τόνους. Οφείλω, λοιπόν, να το τοποθετήσω θε-
σµικά εντός της Ολοµέλειας και οφείλω να σας ζητήσω να πά-
ρετε µέτρα, όπως σας ζητήσαµε και στη Διάσκεψη των
Προέδρων. Μας είχατε υποσχεθεί ότι θα βρείτε λύση και ότι εξε-
τάζετε λύση. Την περιµένουµε, χωρίς κανένα αντάλλαγµα. Και
ξέρετε γιατί; Γιατί είναι δικαίωµά µας και είναι υποχρέωσή σας,
κύριε Πρόεδρε, χωρίς κανένα αντάλλαγµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Ας έρθω, όµως, και στον τίτλο του νοµοσχεδίου, και µε συγ-
χωρείτε, αλλά όλα αυτά τα ανοίγει και η επικαιρότητα και η πραγ-
µατικότητα του Κοινοβουλίου. Η Νέα Δηµοκρατία είναι
ξεκάθαρο, για ένα σοβαρό θέµα που είναι η ψήφος των Ελλήνων
του εξωτερικού, ότι προσπαθεί να εκµεταλλευτεί επικοινωνιακά
το θέµα. 

Οφείλουµε να ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, κάτι εισαγωγικά: Η δι-
ευκόλυνση της συµµετοχής των Ελλήνων κατοίκων του εξωτερι-
κού στις εθνικές εκλογές αποτέλεσε πρωτοβουλία του
Συνασπισµού της Ριζοσπαστικής Αριστεράς και αυτό θα το απο-
δείξουµε και έχει εκφραστεί και αποτυπωθεί ιστορικά. Δεν το χα-
ρίζουµε σε κανέναν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και η θέση του ΣΥΡΙΖΑ για το ζήτηµα αυτό είναι ενιαία και εκ-
φράζεται, κύριε Πρωθυπουργέ, όπως ορίζει το πολίτευµά µας.
Και οφείλω να σας πω ότι δεν έχετε κανένα δικαίωµα να αµφι-
σβητείτε την οµόφωνη απόφαση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ για το πώς εκπροσωπείται µε βάση το Σύνταγµα. Και
µου έκανε ιδιαίτερη εντύπωση. Δεν περίµενα απερισκεψία εκ µέ-
ρους σας, να αναφερθείτε στη διαδικασία επιλογής της νέας πο-
λιτικής ηγεσίας του ΣΥΡΙΖΑ, αµφισβητώντας ή θέτοντας
ερωτήµατα για την έκφραση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Να σας το ξεκαθαρίσω και εδώ λοιπόν, γιατί µάλλον δεν µε
ακούσατε στις προγραµµατικές δηλώσεις. Κύριε Μητσοτάκη, ο
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι εδώ, είναι ενιαίος, είναι σο-
βαρός και είναι η πραγµατική Αξιωµατική Αντιπολίτευση που έχει
ανάγκη αυτή η χώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Γιατί εµείς δεν είµαστε κοµµάτι κανενός βολικού δικοµµατι-
σµού. Εµείς εκπροσωπούµε τα συµφέροντα της κοινωνίας και
της πατρίδας µας και αυτό θα το κάνουµε και θα συνεχίσουµε
να το κάνουµε. Και δεν µπορείτε να ξεφύγετε µε τέτοιες δικαιο-
λογίες, κύριε Μητσοτάκη, από το βασικό επίδικο.

Το θέµα της ψήφου και της διευκόλυνσης της ψήφου -γιατί
είναι δικαίωµα η ψήφος- των Ελλήνων του εξωτερικού είναι συν-
ταγµατική εκκρεµότητα, ας το πω έτσι, γιατί είναι συνταγµατική
απόφαση από το 1975. Για ποιον λόγο, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, και του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής και κυρίως της Νέας
Δηµοκρατίας, δεν νοµοθετήθηκε και δεν υλοποιήθηκε τα τελευ-
ταία σαράντα χρόνια; Γιατί ακόµα και η συνταγµατική αναθεώ-
ρηση του 2001 δεν το επέλυσε; Υπήρξε απόφαση. Γιατί δεν
εφαρµόστηκε; 

Διότι για ένα τόσο σοβαρό θέµα που αφορά στο δικαίωµα της
ψήφου των Ελλήνων και των Ελληνίδων του εξωτερικού, αλλά
ταυτόχρονα και στο εθνικό κεφάλαιο που είναι οι απόδηµοι οφεί-
λουµε τουλάχιστον να είµαστε ειλικρινείς. Εµείς, λοιπόν, σήµερα
θα είµαστε ειλικρινείς, όπως είµαστε πάντα. Εσείς µάλλον δεν το
τολµάτε. Κανένα κόµµα µέχρι το 2015 δεν τόλµησε και δεν µπό-
ρεσε να λύσει το θέµα. Διαλέξτε, ή δεν θέλατε ή δεν µπορού-
σατε. Γι’ αυτό και το Σύνταγµα έβαλε το ζήτηµα της αυξηµένης
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πλειοψηφίας το 2001. Γι’ αυτό και χρειάζεται σοβαρότητα στη
συζήτηση του θέµατος, που δεν την επιδεικνύει τώρα η πλειοψη-
φία. Διότι, κύριε Μητσοτάκη, δεν ήλθατε µε συναίνεση να λύσετε
το θέµα. Επικαλείστε τη σύνθεση και τη συναίνεση, αλλά δεν κά-
νατε κάτι γι’ αυτό. Φέρατε µια ρύθµιση µε διαδικασία βραχεία,
fast track και µε τη λογική «πάρτε το, αυτό είναι, δεν έχει καµµία
συζήτηση». Αυτό, όµως, δεν είναι σύνθεση. 

Ξέρετε γιατί αποδείχτηκε ότι δεν µπορέσατε ή δεν θέλατε να
το λύσετε; Διότι η συζήτηση που κάνουµε σήµερα στηρίζεται στη
συνταγµατική Αναθεώρηση που ξεκίνησε η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι το µόνο κόµµα που και ωρίµασε, αλλά και
προώθησε λύση και µάλιστα µε διακοµµατική συναίνεση. Εµείς
όχι µόνο θέσαµε το θέµα της αναθεώρησης του άρθρου 54 -γιατί
το θέσαµε εµείς, δεν το θέσατε εσείς-, αλλά και προβλέψαµε τη
συγκρότηση νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής για το θέµα αυτό
στον ν.4555/2018 -είναι το άρθρο 256- µε επιτροπή του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών για την κατάρτιση πρότασης για την ψήφο των
αποδήµων, για τη διευκόλυνση της πρόσβασης και σε εκείνη τη
ρύθµιση η Νέα Δηµοκρατία ψήφισε κατά. Ψάξαµε τα Πρακτικά
της Βουλής. Άρα εσείς που εµφανίζεστε ως εντολοδόχοι του θέ-
µατος δεν είχατε στηρίξει τότε το να υπάρχει µια νοµοπαρα-
σκευαστική επιτροπή για την επίλυση του θέµατος;

Στη συνέχεια βέβαια, όταν απαιτήθηκε συνταγµατική Αναθεώ-
ρηση το 2019, που πάλι ξεκίνησε µε πρωτοβουλία της κυβέρνη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ, τέθηκαν κάποιες προϋποθέσεις ή δυνητικά να
υπάρχουν προϋποθέσεις και έτσι κατέστη εφικτή η ψήφιση του
νόµου που ήταν εισηγητής ο κ. Θεοδωρικάκος, αν δεν κάνω
λάθος, ως Υπουργός, ο ν.4648, που µετά από κοπιώδη προσπά-
θεια υπήρχε διακοµµατική συναίνεση.

Και τότε και τώρα, όµως, ποια είναι η πάγια θέση του ΣΥΡΙΖΑ;
Οφείλω να τη διατυπώσω απόλυτα. Ο ΣΥΡΙΖΑ και κατά την προ-
ηγούµενη κοινοβουλευτική θητεία, αλλά και διαρκώς και σήµερα,
ξεκάθαρα τοποθετείται υπέρ της ψήφου όλων των Ελλήνων και
όλων των Ελληνίδων του εξωτερικού µε την πρόταση να εκλέγε-
ται συγκεκριµένος αριθµός Βουλευτών και να υπάρχει το δι-
καίωµα και του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι, άρα και η
αντιπροσώπευση εντός της Βουλής, σε όλους τους Έλληνες και
τις Ελληνίδες του εξωτερικού. Και αυτό δεν είναι µόνο πρόταση
του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό είναι πρόταση των αποδήµων, είναι αποτυπω-
µένη -αν δεν κάνω λάθος- από το 2009 από το ΣΑΕΠ, το Συµβού-
λιο Αποδήµου Ελληνισµού. Είναι η πρόταση που ο κ.
Γεραπετρίτης κατέθεσε στην αντίστοιχη Εθνική Επιτροπή για τα
Δικαιώµατα του Ανθρώπου και είναι αυτό που ζήτησαν οι φορείς
της οµογένειας και στην επιτροπή την Παρασκευή που τους εί-
χαµε καλέσει. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη και τα υπόλοιπα κόµ-
µατα δεν την έχουν αποδεχτεί. Εµείς και την αποδεχόµαστε και
την έχουµε καταθέσει ως τροπολογία. 

Η πρόταση που πέρασε στον ν.4648 όταν ήταν Υπουργός ο κ.
Θεοδωρικάκος µε τη συναίνεση που είχε επιτευχθεί τότε, είχε
σοβαρά ελλείµµατα στην εφαρµογή -ο αναγνωρίζουµε από τον
αριθµό που ψηφίσανε-, αλλά επιτρέψτε να σας πω ότι είχε και
ευθύνες, γιατί δεν έγινε και η απαραίτητη προσπάθεια από την
Κυβέρνηση, από το Υπουργείο Εσωτερικών για να εφαρµοστεί
στους απόδηµους. Γι’ αυτό γιατί δεν µιλάτε; Γιατί κανείς δεν µι-
λάει για το πώς έφτασε η πρόταση αυτή στους απόδηµους, να
µην το εξετάσουµε όλοι µαζί;

Εµείς θέλουµε τη συµµετοχή των αποδήµων όπως ορίζουν οι
κανόνες της δηµοκρατίας, να εκπροσωπούνται από ανθρώπους
που γνωρίζουν και ζουν και λειτουργούν στους απόδηµους και
εµείς αυτό προτείναµε όταν ο κ. Βορίδης έφερε την άρση των
περιορισµών το 2021. Άρα εµείς έχουµε µια σταθερή θέση. 

Το ερώτηµα είναι απέναντι στην πρόταση των αποδήµων τι
στάση κρατάνε το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής και η Νέα Δηµοκρα-
τία. Και για να µην έχετε προβληµατισµό για το πώς θα το διατυ-
πώσετε, σας βοηθάµε εµείς. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, κατέθεσε τροπολογία η οποία σαφέστατα
περιγράφει ξανά την πρότασή του για δηµιουργία τεσσάρων
εκλογικών περιφερειών των αποδήµων, έτσι ώστε οι απόδηµοι
να εκλέγουν τους αντιπροσώπους τους, όπως παγίως το ζητούν
και όπως κάνουν και οι ευρωπαϊκές χώρες µε µεγάλη διασπορά,
η Γαλλία, η Ιταλία, η Πορτογαλία. 

Να µας απαντήσετε, λοιπόν: Θέλετε να υπάρχει η φωνή των
αποδήµων µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο; Εµείς θέλουµε. Εσείς
θέλετε; Σ’ αυτό πρέπει να δώσετε απάντηση. Τα ερωτήµατα δεν
είναι προς τον ΣΥΡΙΖΑ. Τα ερωτήµατα είναι προς τη Νέα Δηµο-
κρατία και την Κυβέρνηση. Να µας απαντήσετε, λοιπόν. Δεν ξέρω
αν σας ανησυχεί και βλέπω αυτήν την αναστάτωση. Ζητάµε
πολλά; Να µας απαντήσετε, λοιπόν.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, όχι δια-

κοπές.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Φέρνει, λοιπόν,
εσπευσµένα, χωρίς διαβούλευση, πρόχειρα, χωρίς διάθεση για
συναίνεση µια ρύθµιση. Για ποιον λόγο; Διότι κρίνει ότι τώρα
υπάρχει η σύνθεση της Ολοµέλειας που τη βολεύει. Αυτό, όµως,
προσβάλλει τον συνταγµατικό κανόνα, επιτρέψτε µου να σας το
πω. Υπονοµεύεται η συνταγµατική πρόβλεψη όταν κάνετε διαδι-
κασίες fast track και τις απαραίτητες συναινέσεις, γιατί µας κα-
ταστήσατε σαφές -και το είπε η Υπουργός όταν την είχαµε
δεχτεί, προφανώς σε µια συζήτηση που πρότεινε η ίδια- ότι η
ρύθµιση αυτή είναι take it or leave it, που λέµε.  

Η πρόταση, όµως, είναι καινούργια; Μας φέρατε κάποια και-
νούργια πρόταση; Όχι. Φέρατε την παλιά πρόταση του κ. Βορίδη.
Δεν λάβατε υπ’ όψιν σας καθόλου το αποτέλεσµα των εκλογών,
δεν κάνατε καµµία αξιολόγηση. Φέρνετε την ίδια διάταξη µε δια-
βούλευση στο OpenGov µιας εβδοµάδας µε εκατόν σαράντα έξι
σχόλια που δεν λάβατε υπ’ όψιν κανένα και µε πρόσκληση φο-
ρέων στην επιτροπή µέσα σε ένα βράδυ, µε αποτέλεσµα από
τους δέκαπέντε που κλήθηκαν να έλθουν οι οκτώ, οι οποίοι σας
ζήτησαν επίσης να δούµε το θέµα να υπάρχουν οι Βουλευτές
που να εκπροσωπούν και να εκπροσωπούνται οι απόδηµοι. Έτσι,
όµως, χάνεται µια µεγάλη ευκαιρία.

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι µε βάση το Σύνταγµα έχουµε
µπροστά µας τρεις εναλλακτικές µε τη διαδροµή που ακολού-
θησε ο ν.4648. Εµείς λέγαµε άλλη διαδροµή τότε. Η πρώτη είναι
να βελτιώσουµε τη διαδικασία της πρόσβασης όσον αφορά τις
προϋποθέσεις. Η δεύτερη είναι να τις αλλάξουµε, να αλλάξουµε
την εφαρµογή τους. Η τρίτη είναι να δούµε την έκθεση του Συ-
νηγόρου του Πολίτη. Συζητήθηκε η έκθεση του Συνηγόρου του
Πολίτη επί των προϋποθέσεων και της εφαρµογής τους; Υπάρ-
χουν πολύ σηµαντικές προτάσεις. Όχι. Τίποτε απ’ όλα αυτά δεν
επιλέγει η Κυβέρνηση και αυτά αντιστοιχούν στο Σύνταγµα και
στις προβλέψεις του και απαξιώνει τελικά τη ρύθµιση που η ίδια
ψήφισε το 2019.

Μάλιστα, πρέπει να σας πω ότι αν κάποιος δει λίγο και τυπικά
τα έγγραφα, µιας και είναι εδώ ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ο κ. Θεοδωρικάκος, αν δει την αιτιολογική που είχε κατα-
θέσει ο κ. Θεοδωρικάκος µ’ αυτά που προτείνει η κ. Κεραµέως,
θα δει µια πολύ µεγάλη αντίθεση. Εµείς λέµε «ας το δει η Κυβέρ-
νηση, αφού η ίδια εισηγήθηκε». Έλεγε µέσα, παραδείγµατος
χάριν, για απαραίτητες προϋποθέσεις ώστε να αποτραπεί η οποι-
αδήποτε επέµβαση επί του εκλογικού αποτελέσµατος. Το δέχε-
ται τώρα αυτό η κ. Κεραµέως; Ήταν στην αιτιολογική της
ρύθµισης της Νέας Δηµοκρατίας. Μήπως πρέπει να συνεννοεί-
στε λίγο καλύτερα εκεί στο επιτελικό κράτος; Δεν το έγραψε
αυτό ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό ήταν γραµµένο στην αιτιολογική. 

Βέβαια, αυτό τίθεται ως ερώτηµα και στο ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής. Υπάρχει αυτό το ερώτηµα ή όχι; Μπαίνει ζήτηµα, δηλαδή,
όπως έλεγε τότε η αιτιολογική, «για την επέµβαση επί του εκλο-
γικού αποτελέσµατος»; Διαβάζω σε εισαγωγικά γιατί δεν είναι
δικές µου λέξεις. 

Νοµίζω ότι µ’ αυτό το ερώτηµα θα πρέπει να τοποθετηθείτε
και στην ψήφιση. Αυτό είναι ένα αρκετά σοβαρό θέµα και το προ-
σεγγίζω µε αρκετά µεγάλη σοβαρότητα. 

Εγώ θεωρώ ότι η Νέα Δηµοκρατία µε µια κίνηση η οποία είναι
συνταγµατικά απερίσκεπτη, υπονοµεύει τη δική της ρύθµιση η
οποία δεν έχει προλάβει να δοκιµαστεί επαρκώς, γιατί υπάρχουν
και συνταγµατολόγοι οι οποίοι λένε ότι τέτοιες ρυθµίσεις που
αφορούν τον εκλογικό νόµο πρέπει να έχουν ένα χρονικό βάθος,
να αξιολογούνται στην εφαρµογή τους, να προκύπτουν σοβαρά
συµπεράσµατα, όχι µια βδοµάδα µετά τις εκλογές να γίνονται

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ι’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1611



παιχνίδια εντυπώσεων, γιατί τελικά απ’ ό,τι αποδεικνύεται, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, εµείς είµαστε συνεπείς, εµείς είµαστε ει-
λικρινείς, εµείς έχουµε πρόταση επεξεργασµένη, παρ’ ότι εµείς
δεν είµαστε κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Να σηµειώσω δε ότι ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών
δέχτηκε στις επιτροπές ότι δεν υπάρχουν και δεδοµένα. Δεν
υπάρχουν στοιχεία απογραφικά. Δεν ξέρουµε τα στοιχεία της
ρύθµισης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι Έλληνες και οι Ελληνίδες του
εξωτερικού αποτελούν ένα σηµαντικό εθνικό κεφάλαιο που πρέ-
πει να ενσωµατωθεί στο εκλογικό σώµα µε τρόπο που να αντα-
ποκρίνεται στα χαρακτηριστικά του και όπως οι ίδιοι ζητούν,
δηλαδή άνθρωποι µε την ελληνική ταυτότητα που έχουν σηµαν-
τικούς δεσµούς µε την Ελλάδα, που ζουν όµως µόνιµα στο εξω-
τερικό και λειτουργούν οικονοµικά και κοινωνικά µέσα στην
πολιτιστική και κοινωνική ζωή της χώρας που διαµένουν. Στο
πλαίσιο αυτό η οµογένεια δεν πρέπει να εµπλακεί στην εγχώρια
κοµµατική αντιπαράθεση, γιατί εσείς µιλήσατε για κοµµατικό φίλ-
τρο, εσείς κάνατε κοµµατική εκµετάλλευση µε τη συγκεκριµένη
ρύθµιση, γιατί η πρόταση ήταν -που το θέλουν και οι απόδηµοι-
να υπάρχει ενιαίο υπερκοµµατικό διακοµµατικό ψηφοδέλτιο και
από εκεί να διαλέγουν τους αντιπροσώπους τους µέσα στην ελ-
ληνική Βουλή οι απόδηµοι, αλλά εσείς δεν το θέλετε. 

Ρωτάτε εµάς γιατί τοποθετούµαστε στο αν θα µετρούν ή όχι
οι ψήφοι των αποδήµων. Ωραία. Μας ρώτησε ο κ. Μητσοτάκης
προ ολίγου και η κ. Κεραµέως το είχε θέσει. Θέλετε ή όχι να µε-
τρούν οι ψήφοι των αποδήµων; Μα, εµείς θέλουµε να υλοποιηθεί
αυτό που οι απόδηµοι ζητούν, να µη µετρούν κοµµατικά οι ψήφοι
οι δικές τους, αλλά να έχουν δικό τους ενιαίο διακοµµατικό και
υπερκοµµατικό ψηφοδέλτιο. Σ’ αυτό πρέπει να τοποθετηθείτε.
Θέτοντας το ερώτηµα αν εµάς µας ενδιαφέρει να µετράνε στο
αποτέλεσµα οι ψήφοι των αποδήµων, αποδεικνύετε µόνο τη δική
σας αγωνία ότι σας ενδιαφέρουν µόνο οι ψήφοι, σας ενδιαφέρει
µόνο η ψηφοθηρία, σας ενδιαφέρει µόνο να καταγράψετε νού-
µερα. Αυτοί είστε. Είναι πραγµατικότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Δεν σας ενδιαφέρει το τι θέλουν οι απόδηµοι. Δεν σας ενδια-
φέρει να υπάρχουν εδώ µέσα Βουλευτές ή Βουλευτίνες των απο-
δήµων. Δεν σας ενδιαφέρει. Άλλο πράγµα σας ενδιαφέρει.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν σας ενδιαφέρει να εξασφαλίσετε ένα δικαίωµα των απο-

δήµων. Σας ενδιαφέρει µόνο να κάνετε ψηφοθηρία και πολιτική
εντυπώσεων και αυτό είναι προσβολή για τους ανθρώπους αυ-
τούς και σίγουρα, κύριε Μητσοτάκη, επειδή ζητήσατε να το σε-
βαστούµε, δεν είναι σεβασµός των προτάσεών τους, γιατί αν
ήταν, θα κάνατε αυτό που κάναµε εµείς στο ψηφοδέλτιο Επικρα-
τείας, γιατί από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ήταν πρώ-
τος στο ψηφοδέλτιο Επικρατείας απόδηµος συνάδελφός µας και
εκλέχτηκε και είναι εδώ στη Βουλή, ενώ εσείς βάλατε τον προ-
ηγούµενο Υπουργό της Κυβέρνησής σας. Έτσι σέβεστε τους
απόδηµους, για να µιλάµε συγκεκριµένα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Γι’ αυτό εµείς ρωτάµε πολύ απλά γιατί δεν ακούτε τους από-
δηµους. Γιατί τους εµπλέκετε στα στενά κοµµατικά σας συµφέ-
ροντα; Γιατί δεν ακολουθείτε την ευρωπαϊκή πρακτική που εµείς
ακολουθούµε στην πρότασή µας; Σας είπα για την Ιταλία, τη Γαλ-
λία, την Πορτογαλία. Είναι υποκριτικό το ενδιαφέρον της Κυβέρ-
νησης για τους απόδηµους και τους Έλληνες κατοίκους του
εξωτερικού, γιατί εµείς θα ρωτήσουµε -άκουσα, νοµίζω, και τον
εισηγητή µας το πρωί- τι έκανε η Κυβέρνηση τέσσερα χρόνια για
τους απόδηµους και τα ζητήµατα που τους απασχολούν. Τι έκανε
για τα προβλήµατα που βάλανε εδώ στη Βουλή για τις ελληνικές
κοινότητες, για τα προβλήµατα που βάλανε για τα σχολεία; Το
ανέφερε και ο κ. Κουτσούµπας. Τι κάνατε, δηλαδή, για το 2ο Δη-
µοτικό Σχολείο του Μονάχου που κλείνει και, αν δεν κάνω λάθος,
έχει εκατό Έλληνες µαθητές; Τι κάνατε για τα υπόλοιπα ζητή-
µατα της εξυπηρέτησης των πολιτών και την προβολή της ελλη-

νικής ταυτότητας στο εξωτερικό; Διότι για την ταυτότητά τους
νοιάζονται οι Έλληνες και οι Ελληνίδες απόδηµοι. Η συνεχής µεί-
ωση των κονδυλίων για την εκπαίδευση πού έχει οδηγήσει; Στο
να υποστηρίζετε τον Απόδηµο Ελληνισµό ή στο να µειώνετε τις
δυνατότητες σύνδεσης που έχουν τα ελληνόπουλα των τελευ-
ταίων γενεών µε την πατρίδα µας; Τι κάνετε για την αντιστροφή
του brain drain, προκειµένου να µη µεγαλώνει ο αριθµός των
αποδήµων;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το να ανοίξει η συζήτηση για την
ψήφο των αποδήµων θεωρούµε ότι είναι σηµαντικό, όχι µε αυτές
τις συνθήκες που το κάνει η Κυβέρνηση. Όµως, δεν είναι ανα-
γκαίο να συζητήσουµε και κάτι ακόµα που το είπαµε στην κ. Κε-
ραµέως και τον κ. Λιβάνιο από την πρώτη µέρα που ήρθανε σε
εµάς για να συζητήσουµε; Δεν πρέπει να κάνουµε κάτι και για
τους Έλληνες του εσωτερικού που στερούνται το δικαίωµα της
συµµετοχής στις εκλογές γιατί για βιοποριστικούς λόγους δεν
µπορούν να είναι στις περιφέρειες που είναι εγγεγραµµένοι;
Προκαλεί εντύπωση το ότι η Κυβέρνηση δείχνει ενδιαφέρον για
το πώς θα διευκολυνθούν οι Έλληνες και οι Ελληνίδες του εξω-
τερικού, αλλά δεν κάνει τίποτα για τους Έλληνες και τις Ελληνί-
δες που λόγω βιοπορισµού είναι σε άλλες περιφέρειες. Και
προσέξτε, αυτό το έλλειµµα συνετέλεσε και στο ποσοστό της
αποχής. 

Η απάντηση που ακούσαµε µάλλον από διαρροές του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών είναι «Θα δούµε το θέµα αυτό αργότερα».
Γιατί υπάρχει αυτή η διάκριση όµως; Δεν θέλουµε να είναι όλοι
ίσοι απέναντι ιδιαίτερα στην πολιτεία;

Η επιλογή, λοιπόν, δείχνει το µέγεθος της υποκρισίας σας και
για να την αποκαλύψουµε, εµείς καταθέσαµε σήµερα τροπολο-
γία που δίνει δικαίωµα στους Έλληνες και τις Ελληνίδες που είναι
εκτός των εκλογικών τους περιφερειών για λόγους εργασίας, να
συµµετέχουν στις εκλογές και να ασκούν το δικαίωµα της
ψήφου…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

…γιατί εµείς θέλουµε να εξασφαλίσουµε σε όλους τους Έλ-
ληνες και τις Ελληνίδες το δικαίωµα αυτό. 

Το κάνουµε όµως και για έναν ακόµα σηµαντικό λόγο. Η αποχή
µαζί µε την αποπολιτικοποίηση υπάρχει κίνδυνος να απονοµιµο-
ποιήσουν και την πολιτική. Αυτός είναι ένας πολύ µεγάλος κίν-
δυνος και κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου, για να µην το
πληρώσει η κοινωνία µας ακριβά. Είναι κάτι το οποίο εµείς απευ-
χόµαστε.

Εσείς, πιθανά, µε βάση την επίκληση του πατριωτισµού ή της
αγάπης για τους απόδηµους, που δεν θίξατε και τα θέµατα που
τους απασχολούν, θα χρησιµοποιήσετε αυτό το νοµοσχέδιο για
να µας ξανακατηγορήσετε ότι κινούµαστε εκτός εθνικού πλαι-
σίου.

Κύριε Μητσοτάκη, οφείλω να πω ότι είναι γνωστή η τακτική
σας. Βέβαια, είναι και επικίνδυνη. Επιµένετε να µας αποκαλείτε
«εθνική εξαίρεση» -νοµίζω ότι άκουσα και τον Κυβερνητικό Εκ-
πρόσωπο- επειδή λειτουργούµε µε αίσθηµα ευθύνης απέναντι
στους πολίτες του τόπου, επειδή για παράδειγµα ζητάµε διαφά-
νεια στα εξοπλιστικά προγράµµατα, επειδή ζητάµε ενίσχυση της
Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας ή επειδή απαιτούµε να µην πα-
ρακολουθείται η ηγεσία του στρατεύµατος. Γι’ αυτό δεν είπατε
τίποτα ποτέ και είναι κάτι για το οποίο πρέπει να απαντήσετε κι
εσείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Μας κατηγορείτε ότι για µας ο πατριωτισµός είναι ξένη λέξη,
επειδή στηρίζουµε την προστασία των συνόρων και ταυτόχρονα
απαιτούµε µε βάση το διεθνές δίκαιο να σώζεται και κάθε ζωή
που κινδυνεύει. Και, βέβαια, όταν θέλετε να αλιεύσετε ψήφους
προεκλογικά, εκµεταλλεύεστε και το ευαίσθητο θέµα της Θρά-
κης. Και βλέπουµε τα αποτελέσµατα των χειρισµών σας. Λέγατε
σε δηλώσεις σας ότι θα θέσετε το θέµα αυτό στον Τούρκο Πρό-
εδρο και ακούµε δηλώσεις ανησυχητικές µετά τη συνάντηση ότι
το θέµα αυτό θα εισαχθεί στην ατζέντα, κάτι που αφορά τα εσω-
τερικά µας θέµατα. Λέµε ότι αυτό θέλει πάρα πολύ προσοχή και
το ανακοινώσαµε.
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Όλα αυτά τα χρησιµοποιείτε βέβαια και καθηµερινά µέσα από
διάφορα τρολ του διαδικτύου, την Οµάδα Αλήθειας. 

Και οφείλω να σας πω, κύριε Μητσοτάκη, σε σχέση και µε τη
δική σας προσωπικότητα, το εκσυγχρονιστικό ευρωπαϊκό προφίλ
που θέλετε να παρουσιάσετε, ότι αυτά είναι απαράδεκτα και πρέ-
πει να πάρετε θέση και για όλα αυτά. Είναι απαράδεκτα αυτά που
κάνατε µε τις Πρέσπες ή τα τελευταία χρόνια µε τα ελληνοτουρ-
κικά, τα εξοπλιστικά, τη Θράκη, το µεταναστευτικό και πιθανά
επιχειρείτε να το κάνετε και τώρα µε τον νόµο. Φέρνετε τεράστια
ευθύνη για το επίπεδο του εγχώριου πολιτικού διαλόγου στα θέ-
µατα τα εθνικά, αλλά και για την άνοδο του εθνικισµού. Βλέπουµε
το αποτέλεσµα και γύρω µας. 

Για να είµαστε, λοιπόν, σαφείς, εµείς δεν θα σας ακολουθή-
σουµε σε αυτόν τον ολισθηρό δρόµο της πατριδοκαπηλίας ούτε
θα λέµε ποτέ ότι πιστεύουµε στον Τούρκο Πρόεδρο, κάτι που
έχω ακούσει από στελέχη της παράταξής σας. Στηρίξαµε και
στηρίζουµε τον διάλογο µε την Τουρκία -ακόµα και όταν τον κρύ-
βατε και το µάθαµε από την απέναντι µεριά- διότι αυτό επιτάσσει
το συµφέρον της Ελλάδας. Στηρίζουµε σήµερα και την προ-
ώθηση διαύλων και την επανεκκίνηση των διερευνητικών και των
µέτρων οικοδόµησης εµπιστοσύνης. 

Επειδή, όµως, σήµερα µας ακούν και οι Έλληνες και οι Ελλη-
νίδες του εξωτερικού, προφανώς και οι συµπολίτες µας που είναι
εδώ στη χώρα µας, οφείλουµε να επαναλάβουµε το εξής: Ο διά-
λογος µε την Τουρκία πρέπει να είναι συγκροτηµένος, πρέπει να
έχει ξεκάθαρες κόκκινες γραµµές όσον αφορά τα θέµατα της κυ-
ριαρχίας και τα θέµατα της άµυνας και πρέπει να έχει σαφή οδικό
χάρτη όσον αφορά την οριοθέτηση της ΑΟΖ υφαλοκρηπίδας για
τη Χάγη και να αξιοποιεί τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής
και την Ευρωπαϊκή Ένωση για να δεσµεύσουν την Τουρκία σε
έναν διάλογο βασισµένο στο Διεθνές Δίκαιο µε τερµατισµό των
προκλήσεων. Διότι αλλιώς η Τουρκία θα χρησιµοποιεί τον διά-
λογο για να φανεί µετριοπαθής, να κερδίσει αυτά που θέλει και
µετά να αρχίσουν πάλι οι εντάσεις. 

Παραδείγµατος χάριν, δεν είναι δυνατόν, κύριε Μητσοτάκη, να
έχετε παραχωρήσει έξι στρατιωτικές εγκαταστάσεις και την Αλε-
ξανδρούπολη στον κ. Μπάιντεν επ’ αορίστου και να µην απαιτείτε
να υπάρχει δέσµευση και περιορισµοί για την προµήθεια των F-
16. Δεν είναι δυνατόν να στηριζόµαστε µόνο στις καθ’ όλα ση-
µαντικές προσπάθειες του κ. Μενέντεζ και άλλων στο Κογκρέσο.
Δεν είναι δυνατόν, ενώ δεν έχει αρχίσει καν καλά ο διάλογος και
αντί να κινούµαστε προσεκτικά, µε πολύ συντηρητικά και ουσια-
στικά βήµατα, να µιλάτε για υποχωρήσεις. Πού ακούστηκε ένα
µέρος της διαπραγµάτευσης να προαναγγέλλει υποχωρήσεις
πριν τις διαπραγµατεύσεις; Βλέπετε τις προκλήσεις της άλλης
µεριάς και στην Παναγία Σουµελά και στην Κύπρο.

Όπως και να έχει, εµείς θα συµβάλουµε σε αυτή τη συζήτηση,
αλλά ξεκαθαρίζουµε ότι δεν θα επιτρέψουµε να περάσει οποι-
αδήποτε κατηγορία για εθνική εξαίρεση ή για το παραµικρό έλ-
λειµµα στον πατριωτισµό, ειδικότερα από αυτούς που φορούν
την περικεφαλαία όταν χρειάζεται, µας κουνάνε το δάχτυλο και
όταν φτάνει το «Ορούτς Ρέις» έξω από τη Ρόδο ή έξω από το Κα-
στελόριζο, το παίρνει απλά ο άνεµος. 

Η Αριστερά ήταν, είναι και θα παραµείνει µία πατριωτική δύ-
ναµη ευθύνης που προασπίζει την κυριαρχία και τα κυριαρχικά
δικαιώµατα της Ελλάδας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και εµείς ως τέτοια πατριωτική δύναµη και επειδή θεωρούµε
εθνικό κεφάλαιο τους απόδηµους, σας θέτουµε ερωτήµατα για
εσάς. Να µας πείτε γιατί δεν δέχεστε την πρόταση του ΣΑΕ, για
να υπάρχει ψήφος των αποδήµων χωρίς περιορισµούς. Γιατί δεν
δέχεστε την τροπολογία µας που εκφράζει και την πρόταση του
Συντάγµατος και εξασφαλίζει το εκλέγειν και το εκλέγεσθαι µε
απόδηµους Έλληνες και Ελληνίδες εδώ πέρα µέσα; Γιατί δεν
είστε συνεπείς µε το Σύνταγµα που ψηφίσατε το 2019; Γιατί δεν
ακολουθείτε ως εκσυγχρονιστής το µοντέλο των άλλων ευρω-
παϊκών χωρών που έχουν διασπορά, αλλά έχουν και Βουλευτές
στο Κοινοβούλιο; Και γιατί θεωρείτε έλασσον το ζήτηµα της
ψήφου των εργαζοµένων του εσωτερικού που δεν επιτρέπει ο
βιοπορισµός να πάνε στις περιφέρειές τους να ψηφίσουν;

Θα πρέπει να απαντήσετε σ’ αυτά τα ερωτήµατα. Εµείς θα πε-
ριµένουµε την απάντηση µέχρι τέλους της ψηφοφορίας.

Κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, µπορεί το αποτέλεσµα των
εκλογών να σας έχει δώσει νωπή εντολή. Αυτό, όµως, δεν σηµαί-
νει ότι τα προβλήµατα της χώρας και των πολιτών έχουν λυθεί,
όπως επίσης δεν σηµαίνει, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι θα σταµα-
τήσουµε να σας θέτουµε ερωτήµατα. Δεν µπορείτε να αποφύ-
γετε τις ερωτήσεις µας. Η Νέα Δηµοκρατία είναι υποχρεωµένη
να απαντάει και όχι να θέτει ερωτήµατα, γιατί εµείς θα εξακολου-
θήσουµε να ασκούµε υπεύθυνα τον ρόλο της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης.

Τις απαντήσεις, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν τις οφείλετε µόνο σε
εµάς. Τις οφείλετε στον ελληνικό λαό και εκεί πρέπει να τις δώ-
σετε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται µε τη σειρά

του στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ κ. Νίκος Ανδρουλάκης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν υπάρχει προσω-
πικό, κύριε Πρόεδρε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Με είπε «πατριώτη της φακής» και δεν είναι προσωπικό;
Αν εσάς σας έλεγαν «πατριώτη της φακής»…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν είναι προσωπικό
και µην υποκαθιστάτε τώρα την οµιλία σας! Δεν υπάρχει προσω-
πικό. Έχει λήξει το θέµα.

Κύριε Ανδρουλάκη, ελάτε να λάβετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Εάν εσάς σας έλεγαν «πατριώτη της φακής», δεν θα
ήταν προσωπικό; Θα το δεχόσασταν;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μη χρησιµοποιούµε
το προσωπικό για να προκαλέσουµε επιλεγµένη αντιδικία!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Εσείς δεν θα θεωρούσατε ότι είναι προσωπικό, αν κά-
ποιος σας έλεγε «πατριώτη της φακής»;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, όχι. Δεν είναι
προσωπικό.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεν είναι; Είστε «πατριώτης της φακής» τότε!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχετε χιούµορ! Ευ-
χαριστώ! Είναι µία φιλοπαίγµων διατύπωση! Ελάτε, ελάτε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Επί προσωπικού ζητώ τον λόγο!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, ελάτε. Έληξε
το θέµα.

Ελάτε, κύριε Ανδρουλάκη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Είστε απαξιωτικός.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν είναι προσωπικό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δεν είναι;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, όχι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Μπα; Είστε ελεγκτής του λόγου µου;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έληξε το θέµα. Πα-

ρακαλώ, καθίστε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Είστε προσβλητικός. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εάν θέλετε να δείτε

τι είναι προσωπικό …
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Έτσι στα παιδιά σας! Είναι προσβλητικός ο όρος! Να
ανακαλέσετε!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακούστε λίγο.
Αν θέλετε να δείτε όρους προσβλητικούς, διαβάστε την οµιλία

σας τι λέγατε  στα κόµµατα που ψηφίζουν τον νόµο και πόσο επι-
τιµητικά µιλούσατε γι’ αυτούς! Αν θέλετε να δείτε τι είναι προ-
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σωπικό! Έληξε το θέµα!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Σοβαρά, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, ελάτε. Έληξε

το θέµα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ντροπή!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εντάξει, εντάξει, εν-

τάξει.
Ορίστε, κύριε Ανδρουλάκη, έχετε τον λόγο. Ζητώ συγγνώµη

γι’ αυτή την καθυστέρηση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, δυστυ-
χώς, σήµερα, την ηµέρα που τιµούµε τη δηµοκρατία, το τέλος
της δικτατορίας και του µετεµφυλιακού κράτους των διακρίσεων
και των αποκλεισµών, οι καταστροφικές πυρκαγιές έχουν αφήσει
ήδη πίσω τους χιλιάδες στρέµµατα καµένης γης στην Αττική, τη
Βοιωτία, την Κορινθία, την Κέρκυρα, την Αχαΐα και ειδικά στη
Ρόδο, αφήνουν βαρύ το στίγµα τους. 

Θα ήθελα, πάνω απ’ όλα, να ευχαριστήσω σήµερα τους πυρο-
σβέστες και τους εθελοντές για τη µάχη που δίνουν καθηµερινά,
µε τις φλόγες σε όλη την Ελλάδα. Θεωρώ αδιανόητο αρµόδια
χείλη να διαβεβαιώνουν ότι όλα βαίνουν καλώς, αλλά η Ρόδος να
καίγεται επί επτά ηµέρες.

Ο Πρωθυπουργός προ ηµερών δήλωσε ότι φέτος έχουµε πε-
ρισσότερα εναέρια µέσα και περισσότερα πυροσβεστικά οχή-
µατα. Αναφέρθηκε, επίσης, στην εκταµίευση περισσότερων
κρατικών πόρων προς την τοπική αυτοδιοίκηση, ενόψει της αντι-
πυρικής περιόδου. Όµως δεν µας είπε γιατί το επιτελικό κράτος
απέτυχε παταγωδώς και φέτος να καθαρίσει τα δάση, να φτιάξει
αντιπυρικές ζώνες. Δεν µας είπε αν έλεγξε πώς αξιοποιήθηκαν
οι κρατικοί πόροι από την τοπική αυτοδιοίκηση, όταν, για παρά-
δειγµα, καταγγέλλεται ότι οι περιφέρειες για την περίοδο 2023 -
2024 άνοιξαν προσφορές για την αντιπυρική προστασία, µόλις,
µέσα στον Ιούλιο.

Γιατί ακόµη και σήµερα δεν έχουν βγει κανονιστικές πράξεις,
ώστε να είναι σαφές και ευδιάκριτο το πλαίσιο αρµοδιοτήτων του
Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας; Τι έχει υλοποιηθεί από το
Εθνικό Σχέδιο Πολιτικής Προστασίας «ΑΙΓΙΣ» ύψους δύο, σχεδόν,
δισεκατοµµυρίων ευρώ; Τι απέγιναν τα ειδικά συστήµατα παρα-
κολούθησης και προειδοποίησης drone, τα δεκατρία περιφερει-
ακά επιχειρησιακά κέντρα πολιτικής προστασίας; 

Η επικοινωνία, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, ότι έχει κοντά πο-
δάρια και έρχεται η ώρα της αξιολόγησης της αποτελεσµατικό-
τητάς σας. Το «112», βεβαίως, είναι ένα πολύ σηµαντικό
εργαλείο. Δεν φτάνει, όµως. Πρέπει να γίνουν πολύ περισσότερα
βήµατα. 

Ο φυσικός πλούτος µας χάνεται κάθε καλοκαίρι. Δεν µπο-
ρούµε να µένουµε αναποτελεσµατικοί. Τριάµισι εκατοµµύρια
στρέµµατα έχουν καεί στην Ελλάδα τα τελευταία δέκα χρόνια.
Αυτό και µόνο πρέπει να µας κινητοποιήσει όλους. Στην Αττική
έχουν µείνει ελάχιστοι πνεύµονες πρασίνου και όπως προειδο-
ποιούν οι επιστήµονες ο κίνδυνος ερηµοποίησης της χώρας δεν
είναι πλέον ένα σενάριο επιστηµονικής φαντασίας, αλλά θα είναι
µια λογική εξέλιξη αν αφήσουµε κάθε χρόνο να καίγονται τα λι-
γοστά δάση που έχουν αποµείνει στην πατρίδα µας. Αν δεν κά-
νουµε τίποτα για να αποτρέψουµε τη διάβρωση του εδάφους τον
χειµώνα µε τις βροχές, σε λίγο δεν θα µπορούµε να κάνουµε ανα-
δασώσεις. 

Και µια που το έφερε και η κουβέντα, τελικά η Νέα Δηµοκρατία
είναι υπέρ της νοµοθεσίας για την αποκατάσταση της φύσης;
Διότι οι Ευρωβουλευτές σας, άλλα ψήφισαν στο Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο.

Έχει έρθει η ώρα για ένα σύγχρονο σχέδιο πρόληψης των
πυρκαγιών, ένα άλλο µοντέλο δασοπυρόσβεσης και δασοπρο-
στασίας, αξιοποιώντας το επιστηµονικό δυναµικό που διαθέ-
τουµε στα πέντε δασολογικά τµήµατα ανώτατης εκπαίδευσης,
χωρίς να σπαταλάµε πόρους ή να τους χρησιµοποιούµε για να
µεταφέρουµε την ευθύνη αλλού και στο τέλος αυτή η ευθύνη να
µην ανήκει σε κανέναν, όπως γίνεται τις τελευταίες ηµέρες. 

Ο ευρωπαϊκός µηχανισµός πολιτικής προστασίας δεν περιορί-

ζεται µόνο στη βοήθεια και στην αγορά εναέριων µέσων πυρό-
σβεσης. Ως εισηγητής του rescEU µαζί µε άλλους συναδέλφους,
κυρίως από νότιες χώρες, πετύχαµε να εξασφαλίσουµε 100% ευ-
ρωπαϊκή χρηµατοδότηση για την προµήθεια των νέων Canadair,
κάτι που παραλείψατε να πείτε κατά την προχθεσινή σας επί-
σκεψη στην αεροπορική βάση της Ελευσίνας.

Ένα, όµως, επίσης πολύ σηµαντικό κοµµάτι του ευρωπαϊκού
µηχανισµού είναι η πρόληψη κι έχουµε χρέος να το εκµεταλλευ-
τούµε. Είναι πλέον προφανές ότι πρέπει να αναπροσαρµόσουµε
τον σχεδιασµό και τις δράσεις πρόληψης σε όλη την Ελλάδα.
Γιατί η κλιµατική κρίση και τα ακραία καιρικά φαινόµενα που προ-
καλεί είναι εδώ κι έχουµε χρέος τώρα, µέσα από ένα εθνικό σχέ-
διο, να προσαρµοστούµε στις νέες συνθήκες για να
αντιµετωπίσουµε τους σύγχρονους κινδύνους και να γίνουµε ως
κράτος πιο ανθεκτικοί. Αν οι εργατοώρες και οι πόροι που χάνον-
ται κάθε χρόνο για την αντιµετώπιση των καταστροφών χρησι-
µοποιούνταν για την ενηµέρωση και την πρόληψη, να είστε
σίγουροι ότι θα φέρναµε καλύτερα αποτελέσµατα. Γι’ αυτό χρει-
άζεται βελτίωση και προετοιµασία.

Από την πλευρά µας, δεν πρόκειται να δεχτούµε ότι αυτό που
συµβαίνει κάθε καλοκαίρι θα είναι µια νέα κανονικότητα, που
οδηγεί σε ένα όλεθρο τον φυσικό πλούτο της χώρας, αλλά και
στην απαξίωση της ποιότητας ζωής των πολιτών. Έχετε κι
έχουµε χρέος να διαµορφώσουµε τα επόµενα χρόνια µια νέα οι-
κολογική ηθική ως κράτος και ως πολίτες που θα συνοδεύεται
µε το ανάλογο νοµοθετικό πλαίσιο, ώστε οι ανθρώπινες δραστη-
ριότητες να µη συνιστούν απειλή, αλλά να προστατεύουν το πε-
ριβάλλον. 

Το ζήτηµα αυτό δεν αφορά τις ευαισθησίες πλέον µιας µικρής
µειοψηφίας, όπως η συντηρητική αντίληψη νόµιζε επί δεκαετίες.
Είναι µείζον εθνικό ζήτηµα και κοινωνικό ζήτηµα αυτή η νέα οι-
κολογική ηθική να είναι κοινή βάση συζήτησης προγραµµατισµού
και σχεδίου. Μόνο µε έναν τέτοιο τρόπο θα προσεγγίσουµε αυτή
τη µεγάλη περιπέτεια που περνά ο πλανήτης που, δυστυχώς, στη
Μεσόγειο φαίνεται να κλιµακώνονται οι παρενέργειες της τα χρό-
νια που έρχονται.

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν µπορώ να µην αναφερθώ για τις
εξελίξεις που είχαµε στα ελληνοτουρκικά και µιλώ για την συνάν-
τηση που έγινε στο περιθώριο της συνόδου του ΝΑΤΟ. Είχα πει
και στη διάρκεια της συζήτησης επί των προγραµµατικών δηλώ-
σεων της Κυβέρνησης ότι έχουµε χρέος να έχουµε ανοιχτούς δι-
αύλους επικοινωνίας µε την γειτονική χώρα. Είναι απαραίτητη η
οικοδόµηση σχέσεων καλής γειτονίας. Άλλωστε αυτή είναι η
εθνική στρατηγική όλων των κοµµάτων. Όµως, αυτές οι σχέσεις
πρέπει να βασίζονται στο σεβασµό του Διεθνούς Δικαίου και βέ-
βαια πρέπει η Τουρκία να σταµατήσει τις ακραίες προκλήσεις εκ
µέρους της συνεχώς απέναντι στην Ελλάδα και την Κύπρο. 

Ας βάλουµε, όµως, τις εξελίξεις σε µία σειρά. Η απόφαση των
Ηνωµένων Πολιτείων Αµερικής για εκσυγχρονισµό των ογδόντα
τουρκικών µαχητικών F-16 και πώληση σαράντα νέων αεροσκα-
φών, για εµάς δεν είναι θετική εξέλιξη. Ο κ. Ερντογάν, που εκ-
βίασε την ένταξη της Σουηδίας και συµπεριφέρεται ως παράγων
αστάθειας στην Ανατολική Μεσόγειο, δεν µπορεί να επιβραβεύε-
ται. Όσο το παζάρι που κάνει φέρνει αποτελέσµατα, τόσο το πα-
ζάρι θα γίνεται µε σκληρότερους όρους για όλες τις γειτονικές
χώρες της Τουρκίας. 

Ας µην έχει αυταπάτες, λοιπόν, ο Γενικός Γραµµατέας του
ΝΑΤΟ ότι αυτό θα καθορίσει την ενταξιακή πορεία της Τουρκίας.
Δεν του πέφτει κανένας λόγος του κ. Στόλτενµπεργκ, αλλά δεν
άκουσα και κανένα µέλος της Κυβέρνησης να σχολιάζει τις απα-
ράδεκτες δηλώσεις του. Ας γνωρίζει πάρα πολύ καλά, λοιπόν, ο
Γενικός Γραµµατέας του ΝΑΤΟ ότι οι σχέσεις Ευρωπαϊκής Ένω-
σης - Τουρκίας υπαγορεύονται µόνο από τα ευρωπαϊκά όργανα
και δεν µπορούν να συνδέονται µε επιδιώξεις τρίτων. 

Εντυπωσιάστηκα -οφείλω να οµολογήσω- και από τη σπουδή
του κ. Μητσοτάκη αµέσως µετά τη συνάντηση µε τον Τούρκο
πρόεδρο να βάλει στο τραπέζι την εκδοχή µιας τολµηρής δια-
πραγµάτευσης και να µιλήσει για την πιθανότητα υποχωρήσεων.
Δεν του έγινε µάθηµα τι συνέβη πέρυσι το Μάρτιο στο Βόσπορο;
Και τότε µιλούσε ο ίδιος για, µια «νέα εποχή στις ελληνοτουρκι-
κές σχέσεις», Και αµέσως µετά ξεκίνησε νέος κύκλος έντασης.
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Τώρα, λοιπόν, και µέσα σε ένα µόλις εικοσιτετράωρο ο κ. Ερντο-
γάν πυροδότησε το κλίµα στο κυπριακό και αµφισβήτησε εκ νέου
την κυριαρχία µας στα ελληνικά νησιά. Ακόµη και τη λειτουργία
του δεκαπενταύγουστου στην Παναγία Σουµελά -που είχε αρχί-
σει να γίνεται παράδοση και µάλιστα είχε γίνει και πέρυσι κανο-
νικά η λειτουργία- φέτος την απαγόρευσε. Όλα αυτά για να
γνωρίζουµε τι ακριβώς θέλει η Τουρκία και πώς πρέπει να τελει-
ώσει αυτή η ιστορία µε το παζάρι που στήνει συνεχώς για να έχει
οφέλη ο Τούρκος πρόεδρος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας έλθουµε όµως στο ζήτηµα
του σχεδίου νόµου που κατέθεσε το Υπουργείο Εσωτερικών σχε-
τικά µε την ψήφο των Ελλήνων που µένουν στο εξωτερικό. Εµείς
πιστεύαµε και πιστεύουµε διαχρονικά στις δυνατότητες της οµο-
γένειας, στον θετικό ρόλο που µπορεί να διαδραµατίσει µε τις
παραστάσεις, µε τις ιδέες µε τις εµπειρίες της για να βελτιωθεί
το κράτος µας, για να έχουν ενεργό ρόλο στην ενίσχυση της
θέσης της Ελλάδας σε διεθνές επίπεδο. Να φέρουµε πιο κοντά
µας την Ελλάδα που βρίσκεται έξω από την Ελλάδα. Γι’ αυτό
υποστηρίζουµε και ενισχύουµε τις σχέσεις µε τους Έλληνες που
ζουν στο εξωτερικό, οικοδοµώντας σταθερές γέφυρες επικοινω-
νίας και συνεργασίας.

Η θέση µας αυτή δεν αποτελεί µια απλή δέσµευση. Είναι µια
σχέση βιωµατική. Γιατί άλλωστε το ΠΑΣΟΚ ιδρύθηκε µε πρωτα-
γωνιστικό ρόλο της οµογένειας. Το ΠΑΚ, το Πανελλήνιο Απελευ-
θερωτικό Κίνηµα ιδρύθηκε στη Σουηδία από τον Ανδρέα
Παπανδρέου που και ο ίδιος υπήρξε Έλληνας της Διασποράς.
Όταν το ΠΑΣΟΚ έγινε κυβέρνηση ίδρυσε τη Γενική Γραµµατεία
Απόδηµου Ελληνισµού και αργότερα όρισε αρµόδιο Υφυπουργό.
Οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ δηµιούργησαν τις προϋποθέσεις
ώστε να αποκτήσει φωνή και ρόλο ο Απόδηµος Ελληνισµός. Με
απτά αποτελέσµατα. Ψηφίσαµε ειδικό αναπτυξιακό νόµο. Δηµι-
ουργήσαµε δίκτυα της παγκόσµιας Οµογένειας. Έγινε µια πραγ-
µατική επανάσταση στο θέµα της ελληνόφωνης εκπαίδευσης.
Στάλθηκαν από την Ελλάδα δάσκαλοι, βιβλία, οικονοµικοί πόροι
για να κρατηθεί ζωντανή η ελληνικότητα.

Το έργο µας, λοιπόν, αποδεικνύει ότι οι απόψεις µας για αυτά
τα θέµατα δεν είναι συγκυριακές και µε το βλέµµα στις κάλπες
του προηγούµενου µήνα. Οι απόψεις µας έχουν αξιακό και εθνικό
χαρακτήρα. Δεν µπορώ να πω βέβαια το ίδιο και για εσάς. Είναι
χαρακτηριστικό ότι µεσούσης της προεκλογικής περιόδου η Κυ-
βέρνηση εξέταζε το ενδεχόµενο να µειωθούν έως και να καταρ-
γηθούν οι θέσεις Βουλευτών επικρατείας από τον Απόδηµο
Ελληνισµό. Σήµερα διευκολύνουµε το δηµοκρατικό τους δι-
καίωµα, όπως άλλωστε πρέπει να κάνουµε και µε τους Έλληνες
στο εσωτερικό της χώρας. Είδαµε τι έγινε φέτος το καλοκαίρι, τι
έγινε τον Ιούλιο του 2019 µε όσους εργάζονται σε κλάδους της
οικονοµίας, όπως είναι ο τουρισµός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Είναι αξιακό ζήτηµα για εµάςνα εξασφαλίσουµε στους Έλλη-
νες και ιδιαίτερα τους νέους που έφυγαν στο εξωτερικό την πε-
ριοδο της κρίσης τη δυνατότητα να ψηφίζουν στον τόπο
διαµονής τους, χωρίς αυτό να εξαρτάται από την οικονοµική
τους επιφάνεια ή από την ευελιξία που τους δίνουν οι επαγγελ-
µατικές τους δραστηριότητες. Έχουµε, όµως, χρέος να κάνουµε
πολύ περισσότερα για να διατηρήσουν τους δεσµούς τους µε
την πατρίδα. Είναι η εκπαίδευση, η δυνατότητα να µάθουν στα
παιδιά την ελληνική γλώσσα και να γίνουν κοινωνοί του ελληνικού
πολιτισµού, δίνοντας έµφαση σε ειδικά προγράµµατα. Πώς
άραγε θα διευκολύνουµε την ενηµέρωσή τους για την πολιτική
ζωή του τόπου µας, αν δεν έχουµε εξασφαλίσει την πρόσβασή
τους στην εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας;

Η Υπουργός Εσωτερικών τυγχάνει µέχρι τον προηγούµενο
Μάιο να ήταν Υπουργός Παιδείας, ένα Υπουργείο που µπορεί να
επηρεάσει άµεσα την καθηµερινότητα των αποδήµων. Παρ’ όλα
αυτά ελάχιστα έγιναν. Αυτή τη στιγµή που µιλάµε οι γονείς µα-
θητών στα σχολεία του εξωτερικού εκπέµπουν σήµα κινδύνου.
Κοινός παρονοµαστής είναι η αναβάθµιση και η ενίσχυση της ποι-
ότητας της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης.

Το σχολείο στις Βρυξέλλες αναγκάστηκε να κλείσει στα µέσα
του περασµένου Μάρτη λόγω ακαταλληλότητας του κτηρίου. Ο

νέος χώρος που µισθώθηκε είναι ανεπαρκής, µε συνέπεια να
συµπτύσσονται τάξεις και να µειώνονται διδακτικές ώρες. Όσον
αφορά το ελληνικό σχολείο στο Λονδίνο, τα ζητήµατα που έχουν
δηµιουργηθεί λόγω του Brexit και της άδειας εργασίας που απαι-
τείται παραµένουν άλυτα. Στη Γερµανία το Δηµοτικό Σχολείο
«Πυθαγόρας» του Μονάχου κλείνει, ενώ εκεί φοιτούσαν εκατό
παιδιά και λάµβανε χρηµατοδότηση από τη βαυαρική κυβέρνηση.
Επιπρόσθετα στο Παρίσι κινδυνεύουν τα τµήµατα ελληνικής
γλώσσας λόγω έλλειψης προσωπικού. Συγκεντρώθηκαν µάλιστα
περισσότερες από δύο χιλιάδες τριακόσιες υπογραφές µε αί-
τηµα τη διασφάλιση της εκµάθησης της ελληνικής γλώσσας στα
παιδιά της διασποράς. Στην Αντίς Αµπέµπα ενηµερώθηκα πρό-
σφατα ότι το σχολείο µας κινδυνεύει από τις παρεµβάσεις της
κυβέρνησης της Αιθιοπίας. Στις Ηνωµένες Πολιτείες οι καθηγη-
τές αδυνατούν να ανταπεξέλθουν στις πολύ υψηλές δαπάνες
διαβίωσης. Παρόµοια προβλήµατα υπάρχουν σε πολλά σχολεία
µας σε όλο τον κόσµο.

Εποµένως, πέρα από τη δυνατότητα ψήφου στον τόπο κατοι-
κίας απαιτείται και ένα ευρύτερο πλέγµα πολιτικών επιλογών, κυ-
ρίως στην παιδεία και τον πολιτισµό, µε αξιοποίηση των
σύγχρονων ψηφιακών µέσων και δυνατοτήτων για να διατηρή-
σουµε άρρηκτους τους δεσµούς των Ελλήνων της Διασποράς µε
την µητέρα πατρίδα.

Όµως, η Κυβέρνηση αντί να προσπαθήσει να λύσει αυτά τα
προβλήµατα, τρέχει να επαναφέρει µια ρύθµιση χωρίς προεργα-
σία, χωρίς να έχουµε καταλάβει και να αναλύσουµε τι δεν πήγε
καλά κατά την εφαρµογή της προηγούµενης νοµοθετικής ρύθ-
µισης στις εκλογές του Μαΐου και του Ιουνίου. Η Κυβέρνηση επι-
καλείται τη συναίνεση, αλλά την απέρριψε στην πράξη. Ποια
συναίνεση απηχεί η διαβούλευση µόνο µιας εβδοµάδας; Ποιος
ήταν ο ρόλος των αποδήµων στη διαµόρφωση του νοµοσχεδίου;
Ανύπαρκτος. Μιλάτε συνεχώς για συναίνεση σε πολλά θέµατα.
Μα, οι καθηµερινές σας πρακτικές, κύριε Μητσοτάκη, είναι αυτές
που υπονοµεύουν ένα ευρύτερο κλίµα συναίνεσης που έχει
ανάγκη το πολιτικό µας σύστηµα σε όλα τα µεγάλα θέµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Όπως κάνετε και σήµερα εδώ, σε αυτή την Αίθουσα, για αυτό
το σηµαντικό θέµα. Η αλαζονεία, οι υπερβολές στην οµιλία σας
είναι ενοχλητικές. Αλλά µπροστά στη σοβαρότητα του θέµατος
είναι συγχρόνως και ασήµαντες. Τις προσπερνούµε. Αλλά δεν
βοηθούν να υπάρχει κλίµα ευρύτερης συναίνεσης και αυτό το
υπογραµµίζω.

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση δεν απάντησε τι θα γίνει µε
την επικαιροποίηση των εκλογικών καταλόγων και τα τµήµατα
στο εξωτερικό. Το ελληνικό κράτος δεν είναι σε θέση καν να
προσδιορίσει µε ακρίβεια τον αριθµό των Ελλήνων του εξωτερι-
κού που είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους ανά
την επικράτεια και έχουν δικαίωµα εγγραφής στον ειδικό κατά-
λογο αποδήµων. Παράλληλα, δεν έχουµε ακούσει κανένα σχέδιο
για να αντιµετωπίσουµε το εξής παράδοξο: Κάποιος απόδηµος
που διαµένει στη λατινική Αµερική να πρέπει να ταξιδέψει στο Χι-
ούστον για να ψηφίσει. Αντίστοιχα προβλήµατα παρουσιάστηκαν
ακόµη και στη γειτονιά µας, τα Βαλκάνια, όταν µοναδικό εκλογικό
τµήµα υπήρχε στη Σόφια.

Κυρίες και κύριοι, όπως δηλώσαµε και στην επιτροπή υπερψη-
φίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο. Γιατί σε αυτό το σηµαντικό ζή-
τηµα, όπως και σε κάθε άλλο σηµαντικό ζήτηµα, που αφορά την
ελληνική κοινωνία, την πατρίδα µας, το έθνος, στεκόµαστε
αξιακά και όχι ψηφοθηρικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Γι’ αυτό, παρά τις εύλογες ανησυχίες µας, επιδεικνύουµε
πνεύµα συναίνεσης, µε τη σκέψη µας πάνω απ’ όλα στους δεκά-
δες χιλιάδες Έλληνες, που βρίσκονται στο εξωτερικό και που µε
την επιστηµονική, επαγγελµατική και καθηµερινή κοινωνική τους
δράση µας κάνουν υπερήφανους. Με τη σκέψη µας στα Ελληνό-
πουλα, τους φίλους µας, τα παιδιά του ελληνικού λαού που έφυ-
γαν τα χρόνια της οικονοµικής κρίσης αναζητώντας ευκαιρίες για
µια καλύτερη ζωή, είµαστε εδώ για να τους ακούσουµε, να τους
αγκαλιάσουµε, να διευκολύνουµε την άσκηση του δηµοκρατικού
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τους δικαιώµατος. Δεν δίνουµε νέο δικαίωµα, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ.
Διευκολύνουµε το δηµοκρατικό δικαίωµα των Ελλήνων του εξω-
τερικού και αυτό είναι ξεκάθαρο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Για εµάς, λοιπόν, σήµερα γίνεται ένα µεγάλο βήµα. Τίποτα,
όµως, δεν τελειώνει.

Θα συνεχίσουµε τον αγώνα, ώστε κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλ-
ληνας του εξωτερικού να νιώθουν καθηµερινά την πατρίδα στο
πλευρό τους. Ο Ελληνισµός µεγαλούργησε όταν διατήρησε
άσβεστη την εξωστρέφειά του και το οικουµενικό πνεύµα των
αξιών του. Αυτό το πνεύµα έχουµε χρέος να διαφυλάξουµε και
αυτό το πνεύµα µάς οδηγεί στη σηµερινή µας απόφαση.

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής χειρο-

κροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, θέ-

λετε να δευτερολογήσετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κύριε Πρόεδρε, έχει ζητήσει τον λόγο η κ. Κωνσταντοπούλου.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αυτό ήθελα να σας

πω. Έχει ζητήσει προηγουµένως τον λόγο η κ. Κωνσταντοπού-
λου. Να ακούσουµε την κ. Κωνσταντοπούλου και µετά η δευτε-
ρολογία του Πρωθυπουργού.

Κύριε Ανδρουλάκη, η επιρροή του Ευρωκοινοβουλίου ως προς
τον χρόνο ακόµη σας διακρίνει. Πού θα πάτε όµως, θα σας φέ-
ρουµε στα νερά µας!

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή συζήτηση λαµ-
βάνει χώρα σε µία ιστορική ηµέρα, τη χθεσινή και τη σηµερινή:
στις 23 Ιουλίου του 1974 η πτώση της χούντας και στις 24 Ιουλίου
του 1974 η έναρξη αποκατάστασης της δηµοκρατίας. 

Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η χώρα µας βγήκε από µία σκληρή
δικτατορία, έναντι της οποίας αντιστάθηκαν και έδωσαν την προ-
σωπική ελευθερία τους τη σωµατική ακεραιότητα, τη σωµατική
και ψυχική υγεία και τη ζωή τους πάρα πολλοί άνθρωποι, για να
µπορούµε εµείς σήµερα να διαβουλεύονται σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα. 

Η δηµοκρατία είναι ιερό κεκτηµένο και δεν πρέπει να το τσαλα-
πατάµε και δεν πρέπει να το πετάµε. Η δηµοκρατία είναι κατά-
κτηση καθηµερινή και όχι περιστασιακή. Η δηµοκρατία είναι ο
σεβασµός στο δικαίωµα της ψήφου κάθε πολίτη, η διευκόλυνση
της ψήφου κάθε πολίτη και βέβαια ο σεβασµός στη λαϊκή ετυµη-
γορία είτε των εκλογών είτε των δηµοψηφισµάτων. Αυτά είναι κα-
τακτήσεις που δυστυχώς µέχρι σήµερα θεωρητικά
αµφισβητούνται και γι’ αυτό έχει ιδιαίτερη σηµασία και σήµερα να
τα θυµόµαστε.

Προσωπικά, ως κόρη δύο ανθρώπων που αγωνίστηκαν κατά της
χούντας, έδωσαν και την προσωπική τους ελευθερία και βασανί-
στηκαν άγρια από την χούντα των συνταγµαταρχών, επιθυµώ αυτή
η επέτειος της πτώσης της χούντας να µην ξεχνιέται ποτέ, αλλά
πολύ περισσότερο να δικαιώνονται οι αγώνες εκείνων οι οποίοι
στιγµή δεν ξέχασαν ότι η ελευθερία και η δηµοκρατία, ο σεβασµός
στα ανθρώπινα δικαιώµατα είναι οι πιο ιερές αξίες, ισάξιες µε την
ανθρώπινη ζωή. 

Η επέτειος, βέβαια, της αποκατάστασης της δηµοκρατίας, η
επέτειος της πτώσης της χούντας, που αποτελεί σηµαντικό ορό-
σηµο της νεότερης και σύγχρονης ιστορίας συµπίπτει µε ένα
τραυµατικό ιστορικό γεγονός, που επίσης δεν πρέπει να το ξε-
χνάµε, γιατί συνδέεται άρρηκτα µε αυτό το ιστορικό τραυµατικό
γεγονός, το πραξικόπηµα στην Κύπρο στις 15 Ιουλίου του 1974
και την εισβολή της 20ής Ιουλίου του 1974, που οδήγησε στην
τουρκική κατοχή, στρατιωτική, παράνοµη κατοχή, του µισού σχε-
δόν νησιού µέχρι σήµερα, επί σαράντα εννέα χρόνια. Γι’ αυτό και
η υπόµνηση και η ανάκληση στη µνήµη της ιστορικής επετείου
πρέπει να συνοδεύεται -και ελπίζω, κύριε Πρωθυπουργέ, να συ-
νοδεύεται και να αποτελεί συνεχή στάση και δράση της Κυβέρνη-
σης- µε την άρνηση συµβιβασµού µε το καθεστώς της παράνοµης
τουρκικής κατοχής, που συνεχίζεται µέχρι σήµερα. Η άρση της
κατοχής και η αποκατάσταση του Διεθνούς Δικαίου αποτελούν ελ-

ληνική υπόθεση, αποτελούν εθνικό καθήκον.
Όπως η σηµερινή επέτειος έχει αυτή, λοιπόν, την εσωτερική αν-

τίφαση, της χαρµόσυνης είδησης της πτώσης της χούντας µε την
τραυµατική έναρξη της κατοχής στην Κύπρο, έτσι και η σηµερινή
µέρα έχει τη δική της αντίφαση. 

Εισάγεται στην Ολοµέλεια ένα νοµοσχέδιο θετικό και καθ’ όλα
αποδεκτό από την Πλεύση Ελευθερίας, ακριβώς γιατί θεωρούµε
ότι αποτέλεσε και την απάντηση της Κυβέρνησης στη δική µας
πρωτοβουλία να θέσουµε το ζήτηµα των Ελλήνων του εξωτερικού
στο επίκεντρο της συζήτησης επί των προγραµµατικών δηλώσεων.
Εισάγεται ένα νοµοσχέδιο που αίρει τους περιορισµούς στους Έλ-
ληνες που είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους του
εξωτερικού και τους διευκολύνει να ασκήσουν το εκλογικό δι-
καίωµα. 

Εισάγεται όµως σε µία ηµέρα που η πατρίδα µας δοκιµάζεται.
Σε πάµπολλες πόλεις, χωριά, σηµεία της Ελλάδας έχουν ξεσπάσει
πυρκαγιές και βέβαια εδώ και µια εβδοµάδα µαίνονται οι πυρκα-
γιές στη Ρόδο, µε αποτέλεσµα ένα πραγµατικό ολοκαύτωµα. Είναι
τέτοια η συνθήκη της καταστροφής, ώστε ακυρώθηκε ο εορτα-
σµός της επετείου της αποκατάστασης της δηµοκρατίας κάτι που
είχε γίνει, κύριε Πρωθυπουργέ, µόνον το 2018 µετά το Μάτι. 

Και επειδή υπήρξα και είµαι µέχρι σήµερα στο πλευρό των θυ-
µάτων, των οικογενειών των ανθρώπων που χάθηκαν στο Μάτι σε
αυτή την τροµακτική τραγωδία, που αποτέλεσε έγκληµα και µάλι-
στα κακούργηµα το οποίο δυστυχώς δικάζεται ως πληµµέληµα,
θα αφιερώσω την οµιλία µου, όπως έχω εξάλλου πει, σε εκείνους
των οποίων εµείς θέλουµε να είµαστε η φωνή µέσα στη Βουλή.
Και έτσι σήµερα θα είµαστε και θα είµαι και η φωνή των Ροδιτών
και η φωνή των κατοίκων των περιοχών της χώρας -Εύβοια, Λα-
κωνία, Αιγιάλεια, Κέρκυρα- που καίγονται και η φωνή των Ελλήνων
της Διασποράς, των Ελλήνων του εξωτερικού στους οποίους το
νοµοσχέδιο που εισάγεται σήµερα αναγνωρίζει δικαιώµατα. 

Αυτό θεωρώ ότι είναι η υποχρέωσή µου να κάνω και θα ξεκι-
νήσω, βέβαια, από τα θέµατα που µας καίνε, από τις φωτιές που
καίνε, γιατί αισθάνοµαι ότι, δυστυχώς, αυτό το κράτος παρά τις
επαναλαµβανόµενες τραγωδίες, παρά τις επαναλαµβανόµενες
απώλειες, δεν µαθαίνει. Και αν δεν µάθει το κράτος και αν εκείνοι
οι οποίοι ενσαρκώνουν και ενσαρκώνουµε την εντολή και τη φωνή
των πολιτών, δεν µάθουµε από τις τραγωδίες και τις απώλειες,
τότε οι απώλειες διαρκώς θα επαναλαµβάνονται. 

Στη Ρόδο το ολοκαύτωµα είναι µια συνθήκη πρωτόγνωρη για
τους κατοίκους. Οι κραυγές αγωνίας, η απόγνωση που µεταδί-
δουν, µου θυµίζει την κατάσταση των κατοίκων της βόρειας Εύ-
βοιας πριν από δυο χρόνια. Είναι σηµαντικό, κύριε Πρωθυπουργέ,
ότι δεν χάθηκε καµµία ανθρώπινη ζωή. Είναι σηµαντικό και κανείς
δεν το υποτιµά, όταν υπάρχει η εµπειρία στο Μάτι, όταν χάθηκαν
εκατόν τέσσερις άνθρωποι. Όµως, δεν είναι ποτέ δυνατόν να ικα-
νοποιούµαστε, να αισθανόµαστε εντάξει, όταν έχει καταστραφεί
το νησί, όταν έχει γίνει στάχτη η υπέροχη φύση του νησιού, όταν
οι κάτοικοι µόνοι τους, οι εθελοντές, σπεύδουν, την ώρα που ο
κρατικός µηχανισµός αδρανεί. 

Είπατε ότι είµαστε απέναντι στη µανία της φύσης. Δεν είναι η
µανία της φύσης, είναι το αποτέλεσµα του ότι για πάρα πολλές
µέρες δεν υπήρξε η δέουσα παρέµβαση. Είναι το αποτέλεσµα
του ότι δεν υπήρξε σχεδιασµός, δεν υπήρξε και δεν υπάρχει
δέων εξοπλισµός, δεν υπήρξε και δεν υπάρχει ο µηχανισµός έγ-
καιρης ανταπόκρισης, ώστε να µην φτάσει η φωτιά να γίνει ανε-
ξέλεγκτη. 

Είπατε δεν χάθηκε καµµία ζωή. Απαντώ: Δεν χάθηκε καµµία
ανθρώπινη ζωή -και αυτό είναι σηµαντικό- χάθηκαν, όµως, κύριε
Πρωθυπουργέ, πάρα πολλές ζωές. Υπάρχουν πάρα πολλά ζώα,
πουλιά που κάηκαν ζωντανά και απέναντι σε αυτά δεν µπορεί να
είµαστε ασυγκίνητοι. Υπάρχει η φύση η οποία κατακάηκε, το πε-
ριβάλλον που είναι η παρακαταθήκη και η περιουσία µας και απέ-
ναντι σε αυτήν δεν µπορεί να παραµένουµε άπρακτοι. 

Είπατε ότι επιχειρούν στη Ρόδο δεκαπέντε εναέρια µέσα. Αι-
σθάνοµαι ότι είναι αποκαρδιωτικά λίγα. Είπατε ότι έχουµε δεκά-
δες επίγεια µέσα και δεκάδες πυροσβέστες. Αισθάνοµαι ότι
έπρεπε να έχουµε εκατοντάδες. Είπατε ότι ευγνωµονούµε την
Πυροσβεστική, τον Στρατό, τους εθελοντές, για την αυταπάρ-
νησή τους. Σας καλώ ειλικρινά, χωρίς αντιπαράθεση,  να µονιµο-
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ποιήσετε τους πυροσβέστες, να πάψουν να είναι εποχικό προ-
σωπικό στην ανασφάλεια της ανεργίας και της απόλυσης µετά
την αντιπυρική περίοδο. Να τους εξοπλίσετε, όπως άλλα κράτη
εξοπλίζουν τους δικούς τους πυροσβέστες, που τους είδαµε,
όταν ήρθαν να συνδράµουν. 

Να σχεδιαστεί επιτέλους πραγµατικά η πολιτική προστασία,
την οποία θα αναλάµβαναν δύο από τους Βουλευτές Επικρατείας
εδώ στην Αίθουσα. Ένας της Νέας Δηµοκρατίας και ένας του
ΣΥΡΙΖΑ. Να υπάρξει πραγµατική πολιτική πολιτικής προστασίας,
µε δικό µας στόλο εναερίων µέσων και όχι µε µισθωµένα εναέρια
µέσα. Με δικό µας σύγχρονο στόλο επίγειων µέσων -είναι εξαι-
ρετικά πεπαλαιωµένα τα επίγεια µέσα της Πυροσβεστικής- µε
δικό µας πλωτό στόλο εκσυγχρονισµένο και επαρκή. 

Το ότι όλα αυτά δεν υπάρχουν, κύριε Πρωθυπουργέ, το µαρ-
τυρεί το αποτέλεσµα. Και ας ξεκινήσουµε, λέγοντας, ότι το απο-
τέλεσµα είναι απαράδεκτο, ότι δεν συµφιλιωνόµαστε µε αυτό.
Γιατί αν συµφιλιωθούµε µε αυτό, θα το µετατρέψουµε στη νέα
µας πραγµατικότητα. 

Είπατε θα ξαναφτιάξουµε αυτά που χάθηκαν. Δεν ξαναφτιά-
χνεται το περιβάλλον σε µία µέρα. Δεν ανακτάται η χλωρίδα, η
πανίδα, οι βιότοποι, οι οµορφιές, δεν κατασκευάζονται -αυτή
είναι η οµορφιά της φύσης, αλλά αυτό είναι και το µεγάλο
δράµα, όταν τα χάνουµε- και δεν αποζηµιώνεται ο φόβος, η από-
γνωση, το αίσθηµα απόλυτης εγκατάλειψης και ανασφάλειας
που αισθάνεται ο πολίτης, όταν βλέπει να καίγεται ο τόπος του
και το βιός του.

Είπατε ότι ευχαριστείτε τους Ροδίτες, που ενώθηκαν και πά-
λεψαν δίπλα στην πολιτεία. Έχω την αίσθηση από τους πάµπολ-
λους Ροδίτες που επικοινώνησαν σε όλο το τελευταίο διάστηµα,
σε µία απεγνωσµένη προσπάθεια να ακουστεί η φωνή τους, ότι
αισθάνονται ότι πάλεψαν και παλεύουν µόνοι τους. Και αυτό δεν
πρέπει ποτέ ξανά να επιτρέψουµε και να επιτρέψετε να συµβεί. 

Η κλιµατική κρίση είναι γεγονός. Είναι, όµως, ένα γεγονός δε-
δοµένο, έναντι του οποίου έχει την υποχρέωση η πολιτεία να
προνοεί και να σχεδιάζει. Να σχεδιάζει αποψίλωση, να σχεδιάζει
αντιπυρικές ζώνες, να σχεδιάζει δασοπυροπροστασία, να σχε-
διάζει µηχανισµούς ανταπόκρισης, µηχανισµούς προστασίας και
εκκένωσης, να σχεδιάζει συνολικά.

Ελπίζω ότι το δράµα αυτό που βιώνουν οι Ροδίτες θα τελειώσει
σύντοµα και σας καλώ εντατικά να παρέµβετε, ώστε να υπάρξει
πολύ πιο αποφασιστική ενίσχυση των δυνάµεων που επιχειρούν
και µε αυτή την ευχή και µε αυτή την πρόσκληση, έρχοµαι στο
δεύτερο σκέλος της τοποθέτησής µου, για να µιλήσω για το νο-
µοσχέδιο που συζητείται σήµερα ένα νοµοσχέδιο που η Πλεύση
Ελευθερίας, υποδέχεται ως ένα εξαιρετικά θετικό πρώτο βήµα.

Είµαστε από εκείνους που δεν αλλάζουν αυτά που λένε ούτε
κάνουν άλλα. Είπαµε -ήµουν εκείνη που είπα στην εναρκτήρια
οµιλία µου, στη διάρκεια της συζήτησης επί των προγραµµατικών
δηλώσεων- ότι θέλουµε να είµαστε η φωνή των Ελλήνων της Δια-
σποράς, των Ελλήνων του εξωτερικού. Και µίλησα για το αυτο-
νόητο δικαίωµα Ελλήνων του εξωτερικού να συµµετέχουν στη
δηµοκρατική διαδικασία, χωρίς εκείνες τις προϋποθέσεις, εκεί-
νους τους όρους, που περιείχε η προηγούµενη νοµοθεσία και οι
οποίοι στραγγαλίζουν και στραγγάλισαν την συµµετοχή των Ελ-
λήνων του εξωτερικού. 

Είπα -και το λέω ξανά- ότι θέλουµε να είµαστε η φωνή των
νέων που βρίσκονται στο εξωτερικό από επιλογή ή ελλείψει επι-
λογών στη χώρα µας. Θέλουµε να είµαστε η φωνή των φοιτητών,
που βρίσκονται στο εξωτερικό και δεν µπορούν να υποβληθούν
στα έξοδα να επιστρέψουν για να ψηφίσουν, των εργαζοµένων
που µετανάστευσαν, ιδίως την τελευταία δεκαπενταετία ελλείψει
εργασίας στη χώρα µας και αυτοί δυσκολεύονται οικονοµικά να
έρθουν να ψηφίσουν και όταν το κάνουν το κάνουν µε πολύ µε-
γάλη αυταπάρνηση και από το υστέρηµά τους. Θέλουµε να εί-
µαστε η φωνή των Ελλήνων δεύτερης και τρίτης γενιάς, που
διατηρούν τον δεσµό µε την πατρίδα µας. Και αν σας φαίνεται
µακρινή η δεύτερη και τρίτη γενιά θέλουµε να είµαστε η φωνή
των Ελλήνων του εξωτερικού και τέταρτης γενιάς.

Έλληνας του εξωτερικού τέταρτης γενιάς είναι ο Κοινοβου-
λευτικός µας Εκπρόσωπος και ειδικός αγορητής στη σηµερινή
συζήτηση, ο Αλέξανδρος Καζαµίας, Αιγυπτιώτης, από οικογένεια

Αιγυπτιωτών, απλών ανθρώπων, καθηγητής στο Coventry του
Ηνωµένου Βασιλείου, άνθρωπος ο οποίος ποτέ δεν έχασε το
δεσµό µε την Ελλάδα, αλλά δεν µπορούσε να εγγραφεί στους
ειδικούς καταλόγους των Ελλήνων του εξωτερικού µε βάση τη
νοµοθεσία του 2019, που ήταν µια νοµοθεσία, όπως αποδείχθηκε
στην πράξη, απολύτως αποτρεπτική στο να εγγραφούν στους
εκλογικούς καταλόγους και να µπορούν να ψηφίσουν οι εκατον-
τάδες χιλιάδες -εµείς λέµε τα εκατοµµύρια Έλληνες συµπατριώ-
τες µας- που βρίσκονται στο εξωτερικό.

Άκουσα µε πολλή προσοχή και µε πραγµατική λύπη τις τοπο-
θετήσεις που έγιναν από τα κόµµατα που καταψηφίζουν τη ρύθ-
µιση και ειδικότερα από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα. 

Αναρωτιέµαι: Είναι ποτέ δυνατόν πολιτικές δυνάµεις που ισχυ-
ρίζονται ότι υπερασπίζονται τους πολίτες, την ισότητα των αν-
θρώπων, την ισότητα των πολιτών, να µην θέλουν να µπορούν να
ψηφίσουν συµπατριώτες µας που επιθυµούν να συµµετέχουν
στα κοινά, αλλά δεν έχουν τη δυνατότητα, ενώ είναι εγγεγραµ-
µένοι στους εκλογικούς καταλόγους, να επιστρέψουν στη χώρα
για να το κάνουν; 

Αναρωτιέµαι: Είναι κοινωνική πολιτική, είναι προοδευτική πο-
λιτική, να λες ότι επειδή δεν χρησιµοποιούν τις υπηρεσίες του
κράτους, γιατί βρίσκονται σε ένα άλλο κράτος, δεν νοµιµοποι-
ούνται να ψηφίζουν για την Ελλάδα; 

Πόση λίγη επαφή έχετε µε αυτούς τους ανθρώπους; Δεν ξέ-
ρετε ότι λαχταράνε για την πατρίδα µας; Και ειλικρινά σας το
ρωτώ, δεν ξέρετε ότι φυσικά και εξαρτώνται και από τις πολιτικές
και από τις υπηρεσίες του ελληνικού κράτους; Δεν ξέρετε ότι οι
περισσότεροι µε λαχτάρα στέλνουν τα παιδιά τους στο ελληνικό
σχολείο και όταν δεν υπάρχει σχολείο ελληνικό κάνουν κινητο-
ποιήσεις και παίρνουν πρωτοβουλίες για να υπάρξει; Δεν ξέρετε
ότι εξυπηρετούνται από προξενεία κατά τόπους και όταν δεν
υπάρχουν τα προξενεία δυσκολεύονται;

Είναι πραγµατικά για εµένα λυπηρό να επινοούνται λόγοι απο-
κλεισµού οποιουδήποτε πολίτη έχει το δικαίωµα της ψήφου, γιατί
το νοµοσχέδιο το συγκεκριµένο αφορά πολίτες, που έχουν ήδη
το δικαίωµα της ψήφου, να επιχειρείται και να επινοούνται προ-
σχήµατα για να αποκλειστούν άνθρωποι που είναι ίσοι συµπολί-
τες µας, ίσοι συµπατριώτες µας και µάλιστα να ενοχοποιούνται
κιόλας αυτοί και να ενεργοποιείται από πλευράς δυνάµεων, που
ισχυρίζονται ότι εκπροσωπούν την πρόοδο και την ισότητα, ακρι-
βώς αυτός µηχανισµός που εξουδετερώνει κάθε αντίσταση στην
αυθαιρεσία, ο κοινωνικός αυτοµατισµός.

Τι είπε το ΚΚΕ; Αυτοί δεν χρησιµοποιούν τις ελληνικές υπηρε-
σίες, δεν πρέπει να ψηφίζουν. Τι είπε ο ΣΥΡΙΖΑ; Αυτοί είναι άλλοι,
είναι διαφορετικοί από αυτούς που ψηφίζουν εδώ. 

Νοµίζω ότι η έννοια του πολίτη - εχθρού είναι ξένη προς την
αντίληψη της δηµοκρατίας, της ισότητας, της ισονοµίας, της ισο-
πολιτείας που πρέπει να πρεσβεύει οποιοσδήποτε πρεσβεύει τον
ανθρωπισµό. 

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι µια βαθιά ανθρωπιστική δύναµη.
Γι’ αυτό επειδή για τη θέση µας, που έτσι είναι όπως το είπατε,
κύριε Πρωθυπουργέ, εµείς αυτό είπαµε ότι θα κάνουµε και αυτό
κάναµε και δεν αισθανόµαστε καµµία ενοχή όταν παίρνουµε
στάση αρχής. Λυπάµαι που το Κοµµουνιστικό Κόµµα επέλεξε
αυτή τη στάση αρχής να την αντιµετωπίσει µε ύβρεις. Διάβασα
στο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ» προχθές ότι το υπερασπίζεται το νοµοσχέδιο
το «έκτρωµα» η Κωνσταντοπούλου. Δεν είχα συνηθίσει σε τέτοιες
εκφράσεις από πλευράς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Σίγουρα
θα εισπράξουµε και άλλες. Το «έκτρωµα» η Κωνσταντοπούλου
σε προσωπικό επίπεδο και σε ευθεία ύβρη η βολή. Εγώ πάντως
-και αν ήταν εδώ και ο γενικός γραµµατέας, είστε δυστυχώς δύο
παρόντες- σας απαντώ µε αγάπη και µε καρδιά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Και σας λέω ότι θα συνεχίσουµε να υπερασπιζόµαστε τους πο-
λίτες και δεν αισθανόµαστε ότι πρέπει να απολογηθούµε ή ότι
πρέπει να αισθανόµαστε υπόλογοι γι’ αυτό. Όταν θα αναλογι-
στείτε αυτό που είπε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος ότι
δηλαδή αν εφαρµοζόταν το νοµοσχέδιο ως έχει και δεν άλλαζε
η νοµοθεσία θα αποκλείατε σε µία άλλη εποχή από την ψήφο τον
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Ανδρέα Κάλβο, τον Κωνσταντίνο Καβάφη, ολόκληρη τη Φιλική
Εταιρεία, αλλά και τον Στρατή Τσίρκα που έγραψε τις «Ακυβέρ-
νητες πολιτείες» και µίλησε για τις κοµµένες κεφαλές, τότε ίσως
θα αναθεωρήσετε αυτή σας τη στάση. 

Έρχοµαι, κύριε Πρωθυπουργέ και δράττοµαι της ευκαιρίας
της παρουσίας σας σε εκείνα που εµείς προτείνουµε µε βάση
αυτή την πρωτοβουλία, την οποία θα ψηφίσουµε. Με την κυρία
Υπουργό και τον κύριο Αναπληρωτή Υπουργό είχαµε την ευκαι-
ρία να τα συζητήσουµε αυτά και να τα θέσουµε και κατά τη διάρ-
κεια της ενηµέρωσης που µας έγινε µε πρωτοβουλία της
Υπουργού και στη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή της
Βουλής. 

Εµείς θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο είναι πρώτο βήµα και σας
καλούµε να πάτε και να πάµε παρακάτω, δίνοντας δικαίωµα
ψήφου σε όλους τους Έλληνες και όλες τις Ελληνίδες που είναι
κάτοχοι ταυτότητας ή ελληνικού διαβατηρίου. Δεν συµπίπτουν
µε τους εγγεγραµµένους στους εκλογικούς καταλόγους και είναι
σηµαντικό να τους δώσουµε τη δυνατότητα να ψηφίσουν και πε-
ραιτέρω να εξετασθούν και άλλες περιπτώσεις, ώστε να υπάρξει
πραγµατική επανασύνδεση των Ελλήνων της Διασποράς µε την
πατρίδα µας. 

Προσωπικά, έχοντας ζήσει τέσσερα χρόνια στο εξωτερικό,
δύο στη Γαλλία, ένα σχεδόν στην Ολλανδία και ένα στις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες, από επιλογή µου και όχι ελλείψει επιλογής -όπως
πολλοί άνθρωποι οδηγούνται στη µετανάστευση ελλείψει επιλο-
γής- , παρ’ όλα αυτά έζησα τι θα πει «ο νόστος της πατρίδας»
και αυτό είναι ένα συναίσθηµα εξαιρετικά ευγενές που νιώθουν
οι συµπατριώτες µας. 

Είναι πολύ σηµαντικό να φροντίσετε στην πορεία του επόµε-
νου διαστήµατος να υπάρξει πραγµατική υλοποίηση του δικαιώ-
µατος, µε εκλογικά τµήµατα επαρκή και εγγύς του τόπου
κατοικίας των Ελλήνων του εξωτερικού. Γιατί το να καλείται να
ψηφίζει σε άλλη χώρα του εξωτερικού ή χίλια χιλιόµετρα µακριά
ένας Έλληνας του εξωτερικού δεν είναι διευκόλυνση και αυτό
θα πρέπει να προβλεφθεί. 

Δεύτερο σηµείο. Η κατάρτιση των εκλογικών καταλόγων να γί-
νεται µε τρόπο που να επιτρέπει την ψήφο ακόµη και εκείνων οι
οποίοι λίγες µέρες πριν τις εκλογές θα δηλώσουν την επιθυµία
ψήφου. Αυτή τη στιγµή η κατάρτιση των εκλογικών καταλόγων
είναι εξαιρετικά γραφειοκρατική, µε αποτέλεσµα πολλοί άνθρω-
ποι που θέλουν να ψηφίσουν στο εξωτερικό να µην µπορούν να
το κάνουν, διότι δεν το δήλωσαν εγκαίρως. Πιστεύω ότι η πρό-
βλεψη η οποία υπάρχει στο νοµοσχέδιο, ότι δηλαδή αυτό θα
προβλέπεται ακόµη και για προσωρινή διαµονή στο εξωτερικό,
θα δώσει αυτή τη δυνατότητα. 

Τέλος, κύριε Πρωθυπουργέ, υπάρχει η εκκρεµότητα η συνταγ-
µατική της ενεργοποίησης του Συµβουλίου Αποδήµου Ελληνι-
σµού, ένα όργανο το οποίο και οι Έλληνες του εξωτερικού
περιµένουν να ενεργοποιηθεί, αλλά και από το οποίο και η ελλη-
νική πολιτεία και η ελληνική κοινωνία έχει να ωφεληθεί. 

Κλείνω µε κάποιες παρατηρήσεις και ευχές. Αυτή η σβελτάδα
που επιδείχθηκε για τους Έλληνες του εξωτερικού να µετατρα-
πεί σε αντίστοιχες πρωτοβουλίες, σύντοµες και αποτελεσµατι-
κές, για τη διευκόλυνση των συµπατριωτών µας που για
διάφορους λόγους βρίσκονται σε άλλη περιφέρεια, σε άλλο ση-
µείο της επικράτειας, την ηµέρα των εκλογών. 

Φοιτητές που έχουν την εξεταστική τους δεν κατάφεραν να
ψηφίσουν στις προηγούµενες εκλογές. Εργαζόµενοι στον τουρι-
σµό και στην εστίαση που δουλεύουν σε νησιά δεν κατάφεραν
να ψηφίσουν στις προηγούµενες εκλογές. Ετεροδηµότες για
τους οποίους δεν συµπληρώθηκαν σαράντα δηλώσεις συµµετο-
χής στην περιοχή τους δεν κατάφεραν να ψηφίσουν στις προ-
ηγούµενες εκλογές, ενώ το 2015 δεν κατάφεραν να ψηφίσουν οι
δεκαεφτάρηδες. 

Σας καλώ, λοιπόν, σήµερα την Ηµέρα της Δηµοκρατίας να δε-
σµευτούµε όλοι ότι θα κάνουµε το παν, ώστε στις επόµενες εκλο-
γές, όποτε κι αν αυτές είναι, να µην υπάρξει ούτε ένας Έλληνας
ούτε µία Ελληνίδα που θα θελήσει να ψηφίσει και θα εµποδιστεί. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ο Πρωθυπουργός
και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Μητσοτάκης θα δευτερολογήσει επί του νοµοσχεδίου. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω τη δευτερολογία µου µε µία λίγο
πιο εκτενή αναφορά και απάντηση στις τοποθετήσεις των πολι-
τικών αρχηγών γύρω από τα ζητήµατα των δασικών πυρκαγιών,
καθώς το θέµα είναι στην κυριολεξία φλέγον και πιστεύω ότι απα-
σχολεί όλη την ελληνική κοινωνία. 

Είναι καλό σε αυτή την Αίθουσα, καθώς διέκρινα, παρά τις επι-
µέρους διαφωνίες, µια διάθεση εξεύρεσης ενός κοινού τόπου
για το πώς θα βαδίσουµε στο µέλλον, να είµαστε τουλάχιστον σί-
γουροι ότι ξεκινάµε από την ίδια αντικειµενική αφετηρία για το
σηµείο στο οποίο βρισκόµαστε σήµερα. 

Κατ’ αρχάς, κυρία Κωνσταντοπούλου, χρησιµοποιήσατε, ένα,
πιστεύω, σωστό επιχείρηµα για το πόσο το κράτος, πράγµατι,
µαθαίνει από τραγωδίες οι οποίες µας πονάνε όλους και τις
οποίες δύσκολα µπορούµε να ξεχάσουµε. Και κάνατε µια συγκε-
κριµένη αναφορά στο Μάτι, όπου πάνω από εκατό άνθρωποι έχα-
σαν την ζωή τους πριν από ακριβώς πέντε χρόνια. Είναι µια
συλλογική τραγωδία που πιστεύω ότι µας στοιχειώνει όλους και
η οποία, πιστεύω, οδήγησε, παρά τους επιµέρους διαξιφισµούς,
και από την προηγούµενη κυβέρνηση σε µια πρώτη προσπάθεια
να δούµε, πραγµατικά, ποια είναι τα αίτια των δασικών πυρκα-
γιών και κυρίως τι µπορούµε να κάνουµε για να τις αντιµετωπί-
σουµε πιο αποτελεσµατικά. 

Είναι ο κ. Φάµελλος εδώ, ένας άνθρωπος οποίος έχει χειριστεί
το χαρτοφυλάκιο του περιβάλλοντος. Οπότε, πιστεύω ότι γνωρί-
ζει αυτά τα θέµατα σε βάθος. 

Θέλω, λοιπόν, να είµαστε σίγουροι ότι συµφωνούµε στο τι
έχουµε κάνει αυτά τα τέσσερα χρόνια ως Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, υλοποιώντας τη δέσµευση την οποία είχαµε ανα-
λάβει το 2019 να θέσουµε τα ζητήµατα της πολιτικής προστασίας
σε απόλυτη πρώτη προτεραιότητα, για να µπορούµε να «χτί-
σουµε» πάνω σ’ αυτά και να δούµε τι πρέπει να κάνουµε περισ-
σότερο. Γιατί προφανώς αυτά τα οποία έχουν γίνει δεν αρκούν. 

Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να απαντήσω και σε ορισµέ-
νους µύθους -καλοπροαίρετους πιστεύω- οι οποίοι διακινούνται
µε µεγάλη ευκολία και απλοϊκότητα γύρω από τα ζητήµατα της
αντιµετώπισης των δασικών πυρκαγιών στο πεδίο, την ώρα που
η φωτιά στην κυριολεξία καίει. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δηµιούργησε το Υπουρ-
γείο Πολιτικής Προστασίας και Κλιµατικής Κρίσης ως µία ανε-
ξάρτητη δοµή µε διοικητική αυτοτέλεια, ξεχωριστό
προϋπολογισµό, αναβαθµίζοντας ουσιαστικά αυτό το οποίο -θα
θυµάστε- στο παρελθόν ήταν µία γενική γραµµατεία, η Γενική
Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας. Μάλιστα, το οξύµωρο είναι
ότι στεγαζόταν σε ένα κτήριο το οποίο ήταν περίπου ετοιµόρ-
ροπο. 

Θα είχαµε δηλαδή, κύριε Φάµελλε, την ιδιαιτερότητα, αν εί-
χαµε, ο µη γένοιτο, έναν µεγάλο σεισµό, το πρώτο κτήριο το
οποίο θα έπεφτε να ήταν το κτήριο της Πολιτικής Προστασίας.
Αυτή την κατάσταση παραλάβαµε το 2019. 

Σήµερα έχουµε ένα αυτοτελές Υπουργείο. Εκτός από την ορ-
γανωτική του δοµή, τον σχεδιασµό του -θα έρθω στη συνέχεια
στις δράσεις τις οποίες έχει υλοποιήσει-, µας δίνει και τη δυνα-
τότητα σε επιχειρησιακό επίπεδο να µπορούµε να συγκεντρώ-
νουµε την πληροφορία, να κάνουµε καλύτερο συντονισµό, να
έχουµε καλύτερη εικόνα του τι συµβαίνει στο πεδίο. Όχι ακόµα
στο σηµείο που θα θέλαµε, αλλά σίγουρα καλύτερη εικόνα απ’
αυτή την οποία είχαµε στο παρελθόν. 

Και επειδή πολύς λόγος γίνεται για την επιχειρησιακή πραγ-
µατικότητα στην αντιµετώπιση µιας µεγάλης φωτιάς και είναι εύ-
κολη, θα έλεγα, η κριτική εξ αποστάσεως, εγώ θα ήθελα να
γνωρίζετε ότι οποιοσδήποτε πολιτικός αρχηγός θέλει να βρεθεί
στο συντονιστικό κέντρο της Πολιτικής Προστασίας την ώρα που
αντιµετωπίζουµε µια µεγάλη φωτιά είναι ευπρόσδεκτος, για να
δει πραγµατικά ποιες είναι οι προκλήσεις της στιγµής, πώς λει-
τουργεί σήµερα ο συντονισµός, πώς παίρνουµε την πληροφορία,
πώς δίνονται οι εντολές, ποια είναι τα βήµατα τα οποία έχουµε
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κάνε, για να σχηµατίσετε και εσείς µια καλύτερη άποψη για το
πόσο, πραγµατικά, δύσκολο είναι να χειρίζεσαι µια µεγάλη πυρ-
καγιά στις πραγµατικές συνθήκες του ελληνικού ανάγλυφου και
της ελληνικής γεωµορφολογίας. 

Ως κάποιος ο οποίος έχει περάσει πολλές ώρες στο συντονι-
στικό κέντρο, νοµίζω ότι γνωρίζω καλύτερα την τεράστια προ-
σπάθεια την οποία καταβάλλουν όσοι βρίσκονται στο
συντονιστικό κέντρο, την απαραίτητη προϋπόθεση του σωστού
συντονισµού, η οποία είναι µια κατάκτηση την οποία έχουµε επι-
τύχει, να µπορούµε να συνοµιλούµε µε την Αστυνοµία, η οποία
κάνει τις εκκενώσεις «real time», µε το Λιµενικό, το οποίο είχε
πλωτά µέσα για να µπορέσει να εκκενώσει τρεις χιλιάδες ανθρώ-
πους. Δεν είναι απλή υπόθεση να εκκενώσεις τρεις χιλιάδες αν-
θρώπους από τη θάλασσα και κάποιους λίγους ευτυχώς -γιατί
δεν χρειάστηκε, η φωτιά ελέγχθηκε πολύ γρήγορα χθες στην
Κέρκυρα- από τη θάλασσα. Να µπορείς να µιλάς ταυτόχρονα µε
την τοπική αυτοδιοίκηση. Να µπορείς να µιλάς µε τους δασικούς. 

Μιλήσατε για τους δασικούς, κύριε Φάµελλε, για τη Δασική
µας Υπηρεσία. Δεν γνωρίζετε ότι η Δασική µας Υπηρεσία ήταν
ουσιαστικά υπό την εποπτεία των αποκεντρωµένων διοικήσεων,
ακέφαλη, αποµονωµένη ουσιαστικά από την πολιτική κατεύ-
θυνση του Υπουργείου; Και επί δικής µας κυβέρνησης κάναµε
µια σηµαντική µεταρρύθµιση και φέραµε τους δασικούς υπό την
εποπτεία του Υπουργείου Περιβάλλοντος, για να µπορέσουµε
επιτέλους να έχουµε, όχι απλά µια ενιαία δασική πολιτική, αλλά
τους ίδιους τους δασικούς στο πεδίο, στον συντονισµό, την ώρα
καταπολέµηση της φωτιάς. Διότι αυτοί γνωρίζουν το δάσος κα-
λύτερα από οποιονδήποτε. 

Φτιάξαµε, λοιπόν, αυτό το Υπουργείο, στο οποίο πρέπει να χτί-
σουµε περισσότερο και το οποίο υλοποιεί µια σειρά από πολιτι-
κές για τις οποίες θα σας µιλήσω σε λίγο. Δεν θα µιλήσω για το
«112» πολύ, γιατί νοµίζω ότι είναι ένα θέµα το οποίο έχει εξαντ-
ληθεί. Θα αναφέρω όµως µια διάσταση αυτής της παρέµβασης,
η οποία πιστεύω ότι έχει την αξία της. Οι Βρετανοί οι οποίοι βρέ-
θηκαν στη Ρόδο αιφνιδιάστηκαν από το «112» και αιφνιδιάστηκαν
για τον απλούστατο λόγο ότι στο Ηνωµένο Βασίλειο δεν υπάρχει
«112». Δεν υπάρχει «112». Τώρα πειραµατίζονται και αρχίζουν και
αντιλαµβάνονται την ανάγκη. Δεν έχουν πυρκαγιές, αλλά έχουν
άλλες ανάγκες. Έχουν πληµµύρες, µπορεί να έχουν άλλα φαινό-
µενα τα οποία χρειάζεται να ειδοποιήσεις τους πολίτες σε ένα
κατεπείγον περιστατικό. 

Άρα αυτό το οποίο θεωρούµε ως αυτονόητο και κεκτηµένο ευ-
τυχώς και δεν είναι µόνο το κεκτηµένο ότι µπορούµε να στεί-
λουµε ένα «112», αλλά το κεκτηµένο είναι πώς µπορούµε να
κάνουµε την εκκένωση, την οποία αναλαµβάνει η Αστυνοµία η
οποία πηγαίνει πόρτα-πόρτα σε δύσκολες συνθήκες µαζί µε τους
εθελοντές και βγάζει ηλικιωµένους ανθρώπους, ανάπηρους από
τα σπίτια τους. Δεν είναι απλή υπόθεση αυτή. Δεν είναι απλή υπό-
θεση!

Και όταν ασκείται -και πάλι το τονίζω- καλοπροαίρετη κριτική
εξ αποστάσεως, ελάτε µια µέρα να δείτε τι σηµαίνει αυτή η επι-
χείρηση, πραγµατικά, στο πεδίο, πόσο σύνθετες είναι αυτές οι
επιχειρήσεις και πόσα πράγµατα µπορούν να πάνε στραβά, ανά
πάσα στιγµή πόσα πράγµατα µπορούν να πάνε στραβά σε µια
τέτοια επιχείρηση. 

Θα σας πω και ορισµένα ακόµη πράγµατα τα οποία έχουµε
κάνει και αυτά τα οποία θέλουµε να κάνουµε από εδώ και στο
εξής: 

Αυστηρότερες ποινές για εµπρησµό από πρόθεση και από
αµέλεια. Τα εγκλήµατα κατά του περιβάλλοντος είναι πλέον κα-
κουργήµατα. Ναι, οι περισσότερες πυρκαγιές είναι προϊόν αν-
θρώπινης αµέλειας ή δόλου, αλλά ανθρώπινο χέρι µπαίνει κατά
κανόνα στις περισσότερες πυρκαγιές. 

Αυξήσαµε τον αριθµό των εναέριων µέσων, τα οποία µπο-
ρούµε να νοικιάσουµε. Θα έρθω στη συνέχεια σε αυτά τα οποία
θα αποκτήσουµε. 

Λέτε, κυρία Κωνσταντοπούλου -και είναι κάτι το οποίο το
ακούω εύλογα, συνέχεια, σε κάθε πυρκαγιά, ιδίως όταν έχουµε
ένα δύσκολο πεδίο µε πολλές διαφορετικές πυρκαγιές και ειδικά
η πυρκαγιά στη Ρόδο µας δυσκολεύει πολύ γιατί όπως καταλα-
βαίνετε η Ρόδος είναι σε σχετικά αποµακρυσµένο σηµείο από

τον ηπειρωτικό κορµό- και ακούµε συνέχεια «µα, µπορούµε να
έχουµε περισσότερα εναέρια µέσα;». 

Λοιπόν, θα σας δώσω ένα παράδειγµα για να αντιληφθείτε
πόσο δύσκολη είναι αυτή η άσκηση. Τα Έρικσον -τα βλέπετε- νο-
µίζω είναι γνωστά πια σε όλους µας, είναι ίσως τα πιο αποτελε-
σµατικά ελικόπτερα δασοπυρόσβεσης τα οποία υπάρχουν
σήµερα στον κόσµο. Η χώρα έχει καταφέρει και έχει εξασφαλίσει
να νοικιάσει δέκα τον αριθµό. Ξέρετε πόσα Έρικσον υπάρχουν
συνολικά στον κόσµο για ανάγκες δασοπυρόσβεσης; Το ξέρετε;
Λιγότερα από σαράντα. Η Ελλάδα, λοιπόν, έχει δέκα από τα
τριάντα πέντε που υπάρχουν. Δεν υπάρχουν περισσότερα! Για
να δείτε πόσο δύσκολη είναι η εξασφάλιση και αυτών των πόρων. 

Το ίδιο ισχύει για τους τράκτορες, τους οποίους νοικιάζουµε
και τους οποίους θα αποκτήσουµε. 

Το ίδιο ισχύει και για τη δυνατότητά µας πια να µπορούµε να
έχουµε αεροσκάφη µέσα από διεθνή συνεργασία. Το rescEU –
αναφερθήκατε, κύριε Ανδρουλάκη- είναι µια επιτυχία για τη χώρα
και εγώ πρωτοστάτησα σε εκτελεστικό επίπεδο µαζί µε τον κ.
Στυλιανίδη στο να δηµιουργηθεί µε την ιδιότητά του ως προ-
ηγούµενος Επίτροπος. Είναι µια πρόοδος σηµαντική της Ευρω-
παϊκής Ένωσης -τι δηλαδή;- το γεγονός ότι µπορούµε να
ειδοποιούµε έναν ευρωπαϊκό µηχανισµό και αν υπάρχουν διαθέ-
σιµα αεροσκάφη από ευρωπαϊκές χώρες, να µας τα διαθέτουν,
αλλά να µας διαθέτουν αεροσκάφη και χώρες µε τις οποίες δεν
είµαστε συµβεβληµένες στο rescEU. Η Τουρκία έστειλε αερο-
σκάφη, η Ιορδανία αεροσκάφος, η Αίγυπτος µάς στέλνει αερο-
σκάφη. Αυτά είναι αποτελέσµατα και των καλών σχέσεων που
έχουµε χτίσει όλα αυτά τα χρόνια. 

Και βέβαια στο rescEU και γενικά στους πόρους για το τι πρέ-
πει να επενδύσουµε από εδώ και στο εξής, προφανώς, θα µπουν
τα καινούργια αεροσκάφη, αλλά ακούµε συνέχεια «πού είναι τα
καινούργια Καναντέρ;».

Δεν ξέρω πόσοι γνωρίζουν σε αυτή την Αίθουσα -και σίγουρα
πόσοι γνωρίζουν απ’ όσους µας ακούν- ότι σήµερα δεν υπάρχει
γραµµή παραγωγής Καναντέρ. Η γραµµή παραγωγής Καναντέρ
πρέπει να ξαναµπεί µπροστά από την αρχή µε ένα καινούργιο
µοντέλο Καναντέρ που είναι το 515 και οι πρώτοι που θα τα πα-
ραλάβουµε, οι πρώτοι που θα παραλάβουµε καινούργια Καναν-
τέρ 515 -εκτιµώ, καλώς εχόντων των πραγµάτων το 2026- µε
πόρους δύο από την Ευρωπαϊκή Ένωση, από το rescEU, και
πέντε από το Ειδικό Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Πολιτικής Προ-
στασίας -θα έρθω στη συνέχεια σε αυτό- θα είµαστε εµείς, θα
είναι η χώρα µας. Αλλά σήµερα αν κάποιος θέλει να πάει να αγο-
ράσει  Καναντέρ -το λέω αυτό διότι υπάρχει ένα εύλογο ερώτηµα
«αγοράζουµε ή µισθώνουµε»-, δεν µπορεί, δεν µπορούµε να αγο-
ράσουµε. 

Όµως, επιλέξαµε. Κάνουµε την επιλογή για τα ελικόπτερα
Έρικσον –επειδή είναι πάρα πολύ ακριβά στην εκµίσθωση και
επειδή πράγµατι είναι το καλύτερο εργαλείο το οποίο έχουµε στη
διάθεσή µας- µέσα από το καινούργιο επιχειρησιακό πρόγραµµα
να αγοράσουµε δέκα καινούργια ελικόπτερα Έρικσον. Και αν κα-
ταφέρουµε µάλιστα να κάνουµε και µία συµφωνία µε χώρες του
νοτίου ηµισφαιρίου, όπως η Αυστραλία ενδεχοµένως, και να µε-
τακινούµε τα ελικόπτερα αυτά το δικό µας χειµώνα -που είναι κα-
λοκαίρι στην Αυστραλία- στην Αυστραλία, µπορεί και αυτές να
είναι λύσεις που να µπορέσουµε µε κάποιο τρόπο να επιµερί-
σουµε και το πολύ µεγάλο κόστος όχι µόνο της κτήσης τους,
αλλά κυρίως της υποστήριξής τους. 

Και όλα αυτά προβλέπονται στο «ΑΙΓΙΣ». Ανέφερε ο κ. Ανδρου-
λάκης τι γίνεται µε το «ΑΙΓΙΣ». Μα το «ΑΙΓΙΣ» τώρα υλοποιείται.
Το «ΑΙΓΙΣ» είναι τοµεακό πρόγραµµα του καινούργιου ΕΣΠΑ.
Είναι σχεδιασµένο µε πολύ µεγάλη λεπτοµέρεια. Έγιναν κάποιες
µικρές αναθεωρήσεις. Περιλαµβάνει πολύ σηµαντικές παρεµβά-
σεις και αρχίζει να υλοποιείται τώρα. Όπως σας είπα, και να θέ-
λαµε να τρέχουµε πιο νωρίς, δεν υπάρχουν αεροπλάνα. 

Άρα το λέω, διότι ας είµαστε λίγο προσεκτικοί γενικά στην κρι-
τική µας εξ αποστάσεως ή καθέδρας, όταν δεν γνωρίζουµε πραγ-
µατικά τις λεπτοµέρειες στο πεδίο. 

Για τα ζητήµατα τα οποία αφορούν τους καθαρισµούς, γίνεται
µια πολύ µεγάλη συζήτηση, σωστή, «µα τι κάνουµε εδώ πέρα,
παρεµβαίνουµε πάντα στην κατάσβεση, αλλά αγνοούµε τη φρον-
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τίδα του δάσους» και επί της αρχής αυτή η κριτική είναι σωστή,
διότι όντως τα δάση µας είναι σε µεγάλο βαθµό παραµεληµένα
και είναι σε µεγάλο βαθµό παραµεληµένα, διότι εγκαταλείφθηκαν
από τις δραστηριότητες που οι πατεράδες µας και οι παππούδες
µας έκαναν στα δάση. 

Η δασοκάλυψη σήµερα στη χώρα είναι µεγαλύτερη από αυτή
που ήταν τη δεκαετία του ’60, παρά τις πυρκαγιές, για έναν βα-
σικό λόγο, ότι δασώθηκαν οι εγκαταλελειµµένοι αγροί, ένα πρό-
βληµα το οποίο το έχουµε αντιµετωπίσει και σε άλλες εκφάνσεις
σχετικά µε τις χρήσεις γης. Αυτή είναι η πραγµατικότητα σήµερα
στη χώρα. Όµως όσο τα δάση εγκαταλείπονται και δεν είναι πα-
ραγωγικά και είµαστε φοβικοί να ξανακάνουµε τα δάση µας πα-
ραγωγικά, τόσο πιο πολλές δυσκολίες θα έχουµε στη διαχείριση
του δάσους. Είτε µιλάµε λοιπόν για τη βιοµάζα, είτε µιλάµε για
τους ρητινοκαλλιεργητές, πρέπει να βρούµε τρόπο -εκτός από
τη δουλειά την οποία κάνουµε εµείς ως κράτος- να ξανακάνουµε
τα δάση µας πιο παραγωγικά, έτσι ώστε αυτό το οποίο αποκα-
λούµε «καθαρισµό του δάσους» να γίνεται µέσα από οικονοµικά
βιώσιµες δραστηριότητες. 

Είναι µύθος να πιστεύουµε ότι µπορούµε να καθαρίσουµε όλα
τα ελληνικά δάση. Μύθος! Τι µπορούµε να κάνουµε; Μπορούµε
να προτεραιοποιήσουµε δάση, τα οποία έχουν εξαιρετικά µεγάλη
οικολογική σηµασία, δύο τέτοιες κατηγορίες: κάποια σπάνια
δάση τα οποία πραγµατικά αν καούν, δεν µπορούµε να τα αντι-
καταστήσουµε ποτέ µε φυσική ή τεχνητή αναδάσωση, και τα πε-
ριαστικά δάση της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης για λόγους οι
οποίοι είναι απολύτως κατανοητοί. 

Εµείς λοιπόν για πρώτη φορά τρέξαµε προγράµµατα, αξίας
150 εκατοµµυρίων, καθαρισµών δασών. Είναι τα προγράµµατα
«ANTINERO» 1α και 1β και «ANTINERO» 2. Δεν είχαν ξαναγίνει
ποτέ αυτά στην Ελλάδα. 

Και επειδή µιλάµε πολύ για το Ταµείο Ανάκαµψης, κύριε Αν-
δρουλάκη, γνωρίζετε εσείς ότι προγράµµατα του «ANTINERO»
χρηµατοδοτήθηκαν από το Ταµείο Ανάκαµψης και έγιναν καθα-
ρισµοί; Έγιναν καθαρισµοί και πέρυσι και φέτος µε χρήµατα του
Ταµείου Ανάκαµψης. 

Αναφερθήκατε στη Δαδιά, κύριε Φάµελλε. Η Δαδιά είχε καθα-
ριστεί πέρυσι. Είχε γίνει καθαρισµός στη Δαδιά, αλλά ο καθαρι-
σµός δεν είναι η λύση στο πρόβληµα. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Πότε είχε γίνει;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Βεβαίως! Πριν από την πυρκαγιά είχε γίνει καθαρισµός στη
Δαδιά. 

Είχε γίνει, λοιπόν, καθαρισµός σε µέρος του δάσους της Δα-
διάς, αλλά αυτό από µόνο του δεν θα λύσει το πρόβληµα. Όµως,
δεν µπορούµε να λέµε…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Εκεί πήγα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κι
εγώ πήγα. Πολλές φορές έχω πάει. Και ξέρετε πολύ καλά…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Θα σας απαν-
τήσω µετά. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Είχε αντιπυρικές η Δαδιά; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Θα σας απαν-
τήσω. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Βε-
βαίως και είχε αντιπυρικές. Και αντιπυρικές καινούργιες ανοίξαµε
και καθαρισµούς κάναµε και έχουµε ένα µεγάλο σχέδιο, το οποίο
πρέπει να το κάνουµε ακόµα πιο τολµηρό για τη διαχείριση των
δασών µας.

Όµως, δεν θα µπορέσουµε να καθαρίσουµε όλα µας τα δάση.
Η έµφαση θα δοθεί, εκ των πραγµάτων, στα περιαστικά δάση της
Αττικής, τα οποία, ναι, πρέπει να τα φυλάξουµε ως κόρη οφθαλ-
µού και στα δάση εκείνα τα οποία έχουν µια ιδιαίτερη οικολογική
σηµασία.

Και αυτά εδώ πέρα τα καταθέτω στα Πρακτικά, όποιος ενδια-
φέρεται να δει τη συγκεκριµένη δουλειά, που έχουν κάνει οι δα-

σικές µας υπηρεσίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος και πού
ακριβώς θέλουµε να στρέψουµε την προσοχή µας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το ίδιο ισχύει και για την τοπική αυτοδιοίκηση. Εγώ δεν είµαι
εδώ σήµερα να κουνήσω το δάχτυλο σε κανέναν ούτε πρόκειται
να µεταθέσω την ευθύνη, αλλά η ευθύνη επιµερίζεται σήµερα.
Δώσαµε 25 εκατοµµύρια, από 19 εκατοµµύρια, για καθαρισµούς
και αντιπυρικές ζώνες. 

Ναι, και κάποια στιγµή θα κάνουµε το ταµείο. Όχι τώρα. Θα το
κάνουµε το ταµείο όµως και θα γνωρίζουν οι δήµαρχοι εκείνοι
ότι εάν υπάρχει πόρος ο οποίος έπρεπε να έχει απορροφηθεί και
δεν απορροφήθηκε, αυτή η πληροφορία θα είναι δηµόσια, να το
γνωρίζουν όλοι και ενόψει των δηµοτικών εκλογών. Δεν θα δί-
νουµε εµείς λεφτά από τον κρατικό προϋπολογισµό σε κάποιους,
οι οποίοι δεν θα κάνουν τη δουλειά για την οποία πήραν τα χρή-
µατα αυτά. 

Από εκεί και πέρα, η λογοδοσία δεν είναι µόνο ο έλεγχος τον
οποίον ασκεί το Υπουργείο. Είναι και πολιτική η λογοδοσία η
οποία πρέπει να αναληφθεί. 

Τι παραπάνω κάναµε; Δηµιουργήσαµε ένα σύγχρονο µηχανι-
σµό κρατικής αρωγής. Το arogi.gov.gr συγκέντρωσε µια παν-
σπερµία διατάξεων. Το είχαµε δει για πρώτη φορά το πρόβληµα
πάρα πολύ καλά -το θυµάται καλά ο κ. Τσιάρας- στην Καρδίτσα
µετά τον «Ιανό», όπου διαπιστώσαµε ότι πάρα πολλές υπηρεσίες
ασχολούνται µε το ζήτηµα αυτό. Ενώσαµε τις υπηρεσίες αυτές
σε µία πλατφόρµα υπό την εποπτεία Υφυπουργού στο Υπουργείο
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, ώστε τα ζητήµατα
των αποζηµιώσεων να «τρέχουν» πιο γρήγορα.

Βεβαίως, το κράτος είναι εδώ πάντα να στηρίζει τους πολίτες,
να κάνει παρεµβάσεις, να προστατεύει τις περιουσίες τους.
Έχουµε πια ένα πλαίσιο κρατικής αρωγής το οποίο είναι πολύ
γενναιόδωρο. Είναι πάρα πολύ τραυµατικό να χάνει κανείς το
σπίτι του σε µια πυρκαγιά. Έχετε δίκιο σ’ αυτό που λέτε. Δεν είναι
µόνο το οικονοµικό κόστος, είναι η πλήρης ψυχική διάλυση που
κάτι τέτοιο συνεπάγεται, γι’ αυτό και η προστασία µας και η ιε-
ράρχηση είναι πρώτα η ζωή η ανθρώπινη και των ζώων, ναι. Δεν
ξεχνάµε τα ζώα µας και για πρώτη φορά εδώ θέλω να πω συγ-
χαρητήρια και στην Ειδική Γραµµατεία του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών που για πρώτη φορά έγινε συστηµατική δουλειά.
Πηγαίνετε στο Γαλάτσι στο σχετικό καταφύγιο για τη φροντίδα
των ζώων, των αδέσποτων ζώων, ειδικά αυτών που βρίσκονται
στις πολύ δύσκολες συνθήκες µιας πυρκαγιάς, αλλά η ιεραρχία
είναι η ζωή πρώτα, µετά η περιουσία, οι κρίσιµες υποδοµές και
το φυσικό περιβάλλον. Αυτή είναι η ιεραρχία, αλλά και αυτοί οι
λίγοι -ευτυχώς, γιατί δεν είναι πολλοί οι συµπολίτες µας που
είδαν τις περιουσίες τους να καταστρέφονται- θα γνωρίζουν ότι
έχουν το κράτος δίπλα τους έµπρακτα και µε πολύ πιο γρήγορες
ταχύτητες απ’ ό,τι στο παρελθόν.

Αυτά, λοιπόν, και δεν θέλω να µακρηγορήσω άλλο γι’ αυτό το
θέµα, κύριε Πρόεδρε, γιατί φαντάζοµαι ότι θα κάνουµε µία ειδική
συζήτηση. Ήθελα συνοπτικά να είµαστε, τουλάχιστον, στο ίδιο
µήκος κύµατος γι’ αυτά τα οποία έχουµε κάνει µέχρι σήµερα.
Είναι αρκετά; Σας λέω πρώτος εγώ ότι δεν είναι αρκετά, γιατί οι
συνθήκες της κλιµατικής αλλαγής είναι τέτοιες που θα µας υπο-
χρεώνουν διαρκώς να κάνουµε περισσότερα. Έχουµε φωτιές;
Ναι, έχουµε φωτιές κάθε χρόνο, πάντα είχαµε. Το ερώτηµα είναι
πώς θα έχουµε λιγότερες και κυρίως πώς δεν θα φτάνουµε στο
σηµείο να έχουµε µεγάλες φωτιές, αυτό το οποίο αποκαλείται
πια στη βιβλιογραφία ως megafire, οι οποίες έχουν τόσο µεγάλη
ένταση που η κατάσβεσή τους γίνεται εξαιρετικά δύσκολη. Αυτό
είναι το πρόβληµα που έχουµε σήµερα στη Ρόδο µε καινούργιες
εστίες οι οποίες ξεπηδάνε συνέχεια, γι’ αυτό και το παιχνίδι παί-
ζεται στην έγκαιρη παρέµβαση. Από τις εκατό φωτιές που ανά-
βουν, οι ενενήντα εννιά θα σβήσουν σχετικά γρήγορα. Η µία είναι
που θα ξεφύγει και που µπορεί να κάνει τη µεγάλη ζηµιά και σ’
αυτήν πρέπει να στοχεύσουµε. 

Ναι, εµείς ήµασταν αυτοί που αλλάξαµε τον κανονισµό για τη
λειτουργία των πτητικών µέσων και στις δύσκολες µέρες, όταν
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έχουµε τη δυνατότητα και δεν έχουµε τόσες ενεργές φωτιές, µε
δείκτη επικοινωνιών τέσσερα ή πέντε, τα αεροπλάνα µας πετάνε
γεµάτα και κάνουν προληπτικές περιπολίες, ειδικά οι πράκτορες,
ώστε να µπορούν να κάνουν µια πρώτη προσβολή αν δουν µια
µικρή εστία φωτιάς που µε µια στοχευµένη ρίψη νερού µπορείς
αυτήν την εστία να τη σβήσεις. Αυτά, λοιπόν, τα κάναµε. 

Καλοδεχούµενη, λοιπόν, η κάθε κριτική, αλλά να συνοδεύεται
από προτάσεις έµπρακτης βελτίωσης ενός συστήµατος το οποίο
απέχει πολύ από εκεί που θέλουµε να είµαστε, αλλά κανείς δεν
µπορεί να µην αναγνωρίσει ότι σκύψαµε, πολύ προσεκτικά, πάνω
σ’ αυτό το πρόβληµα το οποίο το είδαµε σε όλη του την έκταση,
τη φρικώδη αγριότητα µετά το Μάτι, στο οποίο Μάτι δεν πέταξε
ούτε ένα εναέριο. Επειδή λέµε «πού είναι τα εναέρια», δεν πέταξε
ποτέ κανένα εναέριο στο Μάτι. Πήγε η φωτιά πολύ γρήγορα; Ναι,
πήγε η φωτιά πολύ γρήγορα, αλλά κανένα εναέριο δεν πέταξε.
Σήµερα δεν υπάρχει πυρκαγιά στη χώρα που να µην πετάνε ενα-
έρια, αυτά που µπορούµε να διαθέσουµε. 

Ναι, καταλαβαίνω τον κάθε δήµαρχο ο οποίος θα πάρει τηλέ-
φωνο και θα πει «στείλε µου παραπάνω εναέρια». Όµως, ξέρετε
ποια είναι η µεγάλη κατάκτηση αυτού του νέου επιχειρησιακού
συστήµατος; Ότι δεν παρεµβαίνουµε πια. Δεν υπάρχει καµµία
πολιτική παρέµβαση στο πού θα πάνε τα εναέρια. Καµµία! Είναι
αµιγώς επιχειρησιακή απόφαση της Πυροσβεστικής και του συν-
τονιστή. Δεν είναι δική µας δουλειά να λέµε «στείλε το ένα εναέ-
ριο εδώ ή εκεί» επειδή πήρε τηλέφωνο οποιοσδήποτε δήµαρχος,
Βουλευτής, Υπουργός, όταν έχουµε εκατό φωτιές. Αυτό θα γίνει
µε κριτήρια. 

Ναι, είναι φορές που θα θέλαµε να είχαµε περισσότερα εναέ-
ρια, όπως στη Ρόδο σήµερα, περισσότερα εναέρια στο Αίγιο.
Αυτά έχουµε, µ’ αυτά θα δουλέψουµε και είναι ήδη πολλά περισ-
σότερα απ’ ό,τι έχουν πολλές άλλες χώρες.

Σταµατώ, λοιπόν, εδώ και ζητώ «συγγνώµη», κύριε Πρόεδρε,
αν µίλησα λίγο πιο εκτεταµένα και λίγο πιο συναισθηµατικά για
ένα θέµα το οποίο πιστεύω ότι το γνωρίζω πια αρκετά καλά και
έχω αφιερώσει πολλές ώρες στο να δω πώς µπορούµε να γί-
νουµε καλύτεροι στον τοµέα αυτό. 

Και ναι, για τα ζητήµατα της κλιµατικής µετάβασης και της κλι-
µατικής ουδετερότητας πάλι πρέπει να είµαστε, κύριε Φάµελλε,
συνεκτικοί εδώ πέρα σ’ αυτά που λέµε. Αν θέλουµε να φύγουµε
από τον λιγνίτη, δεν µπορεί να λέµε «όχι» στην απολιγνιτοποίηση
επειδή αυτό µπορεί να µην αρέσει σε κάποιες τοπικές κοινωνίες
στη δυτική Μακεδονία. Πρέπει να δούµε πώς θα τη σχεδιάσουµε
µε έναν δίκαιο τρόπο, ώστε οι άνθρωποι αυτοί να αισθάνονται ότι
έχουν ένα µέλλον την επόµενη ηµέρα. Πρέπει να στηρίξουµε τις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Πρέπει να σπάσουµε αυτόν τον
µύθο ο οποίος υπάρχει -και έχουµε µια ευθύνη όλοι µαζί εδώ
πέρα- ότι τις φωτιές δήθεν τις βάζουµε για να µπουν ανεµογεν-
νήτριες! Η µεγαλύτερη σαχλαµάρα που έχει ειπωθεί ποτέ! Η µε-
γαλύτερη σαχλαµάρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η φωτιά στη δυτική Αττική σταµάτησε στις υφιστάµενες ανε-

µογεννήτριες. Εκεί σταµάτησε η φωτιά. Υπήρχαν οι ανεµογεννή-
τριες πολύ πριν µπει η φωτιά.

Χρειαζόµαστε ανεµογεννήτριες, όπως χρειαζόµαστε και φω-
τοβολταϊκά. Και χαιρόµαστε που διπλασιάσαµε τον αριθµό των
ΑΠΕ µετά από µία περίοδο νηνεµίας -θα έλεγα, για να είµαι επι-
εικής- τα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ. Σήµερα, η µισή εγκατεστηµένη
ισχύς της χώρας µπήκε τα τελευταία τέσσερα χρόνια και πρέπει
να είµαστε µαζί όλοι σε αυτό το ζήτηµα, να µη δηµιουργήσουµε
άλλες αντισυσπειρώσεις µέσα στην ανάγκη µας να εγκαταστή-
σουµε περισσότερη ισχύ από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Και
αύριο θα πάµε στις θαλάσσιες ανεµογεννήτριες, οι οποίες και
αυτές έχουν µια ξεχωριστή σηµασία γιατί το αιολικό δυναµικό
στη θάλασσα είναι ακόµα πιο ισχυρό. 

Άρα, για όλα αυτά τα θέµατα νοµίζω ότι µπορούµε να αναζη-
τήσουµε και πρέπει να αναζητήσουµε ευρύτερες συνθέσεις.
Είναι τόσο µεγάλο το πρόβληµα. Δεν υπάρχει µαγική λύση. Η τε-
χνολογία µπορεί να βοηθήσει σε πολλά τέτοια επίπεδα για το
πώς µπορούµε να γινόµαστε καλύτεροι και πιο αποτελεσµατικοί.
Είµαι πάντα ανοιχτός για προτάσεις, αλλά τονίζω ότι πρέπει να
είναι ξεκάθαρο το τι έχουµε κάνει, να αναζητηθούν ευθύνες εκεί

που αναλογούν πάντα -κανείς δεν τα κάνει τέλεια, κανείς δεν
είναι αλάθητος- αλλά ταυτόχρονα να ερχόµαστε µε συγκεκριµέ-
νες προτάσεις και όχι µε υπεραπλουστεύσεις οι οποίες µπορεί
να ακούγονται ωραίες σε επίπεδο τσιτάτου, αλλά δεν αντέχουν
καθόλου στην κριτική, άµα σκάψεις λίγο πιο κάτω να δεις πραγ-
µατικά τι κρύβεται µέσα από µια πρόταση που µπορεί να ακού-
γεται ωραία στα αυτιά κάποιων. 

Τώρα, για να µη µακρηγορήσω, θα ήθελα να κάνω δύο σύντο-
µες παρατηρήσεις. Η πρώτη αφορά το ζήτηµα του νοµοσχεδίου
της ψήφου των Ελλήνων κατοίκων του εξωτερικού, των Ελλήνων
που διαµένουν στο εξωτερικό. Νοµίζω ότι ειπώθηκαν όλα. 

Απλά, κύριε Φάµελλε, θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι, για να το κα-
ταλάβουν και αυτοί οι οποίοι µας ακούν. Θέλω να καταλάβουν τι
προτείνετε εσείς. Εσείς, λοιπόν, προτείνετε τέσσερις Βουλευτές
Επικρατείας από ενιαίο ψηφοδέλτιο, δηλαδή περίπτωση λίγο δε-
καπενταµελούς, δηλαδή µια λογική η οποία δεν ταυτίζει τους
Βουλευτές µε κοµµατικούς σχηµατισµούς. Και για να το πούµε
µε πολύ απλά λόγια, έτσι όπως είναι διαρθρωµένη η πρότασή
σας, αυτός ο οποίος θα ψηφίζει στο εξωτερικό ψηφίζει για Πρω-
θυπουργό, ναι ή όχι; Ψηφίζει για Πρωθυπουργό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ: Όχι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Όχι. Δεν ψηφίζει για Πρωθυπουργό. Να ακούσουν όλοι ότι η πρό-
τασή σας είναι µια πρόταση µε την οποία θα εκλέξετε τέσσερις
Βουλευτές, αλλά δεν θα προσµετράται η ψήφος για να εκλέξουν
οι Έλληνες του εξωτερικού Πρωθυπουργό! Μα, τι ψήφος είναι
αυτή;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τουλάχιστον, να πείτε ότι είναι έτσι τα πράγµατα! Μπορείτε να

επιχειρηµατολογήσετε για την πρότασή σας, αλλά τουλάχιστον
µην κοροϊδεύετε τον κόσµο λέγοντας ότι εσείς είστε κοντά στους
Έλληνες του εξωτερικού και µόνο εσείς αγωνίζεστε για την ισό-
τιµη συµµετοχή τους στα κοινά, όταν ουσιαστικά τους δίνετε ένα
δικαίωµα συµµετοχής το οποίο είναι τόσο κουτσουρεµένο που
είναι ευθέως αντισυνταγµατικό. Δεν υπάρχει καµµία περίπτωση,
καµµία απολύτως περίπτωση, αυτή η τροπολογία σας να στεκό-
ταν και να άντεχε στη βάσανο της συνταγµατικής κρίσης.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κ. Γεραπετρίτης είπε…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ο

κ. Γεραπετρίτης νοµίζω ότι θα επιστρέψει και θα σας απαντήσει
αν χρειάζεται για το ζήτηµα αυτό…

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Θα µας κεραυνοβολήσει!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): …

αλλιώς θα τα πει και η κυρία Υπουργός.
Τέλος, άκουσα από τον κ. Ανδρουλάκη κυρίως κάποιες ανα-

φορές για ζητήµατα, που έχουν να κάνουν µε την εξωτερική πο-
λιτική. 

Πρώτον, είναι βέβαιον ότι είµαι ανοιχτός σε οποιαδήποτε συ-
ζήτηση, προ ηµερησίας, σε επίπεδο κοινοβουλευτικού ελέγχου,
για ζητήµατα που αφορούν την εξωτερική πολιτική -δεν θα µα-
κρηγορήσω σήµερα για τα θέµατα αυτά- όπως είµαι ανά πάσα
στιγµή ανοικτός για οποιαδήποτε κατ’ ιδίαν ενηµέρωση. 

Και τώρα σας καλώ, κύριε Ανδρουλάκη, εάν θέλετε, ελάτε να
βρεθούµε και το ίδιο ισχύει και για όλους τους πολιτικούς Αρχη-
γούς. Υπάρχουν ενηµερώσεις οι οποίες γίνονται κατ’ ιδίαν, το
έχω κάνει και στο παρελθόν, το ίδιο θα ισχύει και για τον ή την
καινούργιο ή καινούργια πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, όταν εκλεγεί.
Είµαι ανοικτός ανά πάσα στιγµή, εάν θέλετε εδώ είµαι, ξέρετε
πού θα µε βρείτε, ελάτε, να κάνουµε και αυτήν τη συνάντηση η
οποία έχει τόσο πολύ αργήσει, να σας ενηµερώσω και για τη συ-
νάντηση την οποία είχα µε τον κ. Ερντογάν. 

Όµως, θέλω να αποσαφηνίσω από το Βήµα της Βουλής κάτι
το οποίο έτυχε -θα έλεγα- παρερµηνείας από τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης. Ουδέποτε ο κ. Ερντογάν, στη συνάντηση την οποία
είχα, µου έθεσε ζητήµατα τα οποία αφορούν την εθνική κυριαρ-
χία. Και να µου τα έθετε, η απάντηση την οποία θα λάµβανε θα
ήταν η γνωστή! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Απλά, για να αποσαφηνίσουµε τι ειπώθηκε και τι δεν ειπώθηκε

σε αυτή τη συνάντηση.
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Και µια τελευταία αναφορά, έκανε η κ. Κωνσταντοπούλου -και
σωστά- στο ζήτηµα της Κύπρου, καθώς δεν πρέπει να ξεχνάµε
ότι η αποκατάσταση της δηµοκρατίας είχε δυστυχώς ως γενεσι-
ουργό, όχι αιτία, αλλά αφορµή, την εισβολή στην Κύπρο, µία τρα-
γωδία η οποία στοιχειώνει ακόµα τον Ελληνισµό. Και θέλω να
σας πω ότι, επειδή θα βρεθώ στην Κύπρο την Τετάρτη, στην
πρώτη µου επίσηµη επίσκεψη ως νεοεκλεγείς Πρωθυπουργός
της πατρίδας µας, η χώρα µας παραµένει αταλάντευτη στην ανα-
ζήτηση δικαίωσης η οποία θα τερµατίζει την εισβολή και την κα-
τοχή στην Κύπρο, πάντα στη λογική της Διζωνικής Δικοινοτικής
Οµοσπονδίας και πάντα συµβατή µε τις αποφάσεις του Οργανι-
σµού Ηνωµένων Εθνών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προφανώς αυτό σηµαίνει ότι οποιαδήποτε συζήτηση θέτει ως

βάση αφετηρίας µια λύση δύο κρατών, απορρίπτεται. Απορρί-
πτεται όχι µόνο από την Ελλάδα, πιστεύω ότι απορρίπτεται και
από όλον τον κυπριακό Ελληνισµό. 

Και βέβαια δεν πρέπει να ξεχνάµε, κύριε Ανδρουλάκη, ότι η
δική µας Κυβέρνηση ήταν αυτή η οποία κατάφερε και εξασφά-
λισε αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου οι οποίες συνδέουν
την πρόοδο των ευρωτουρκικών σχέσεων, µε τη σταθερότητα
στην Ανατολική Μεσόγειο και µε τη διασφάλιση της κυριαρχίας
και των κυριαρχικών δικαιωµάτων της πατρίδας µας. 

Αλλά δεν θέλω να πω περισσότερα για το θέµα αυτό, καθώς η
σηµερινή µέρα είναι -παρά τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουµε
και να κλείσω µε αυτό- µια µέρα στην οποία πετυχαίνουµε κάτι

πολύ σηµαντικό, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, µετά από
σαράντα οκτώ χρόνια καταφέρνουµε, επιτέλους, να κάνουµε
πράξη κάτι το οποίο αποτελούσε τον διακαή πόθο των Ελλήνων
του εξωτερικού, οι οποίοι -θα έλεγα- µε τόσο µεγάλη συναισθη-
µατική ταύτιση αναζητούν έναν τρόπο συµµετοχής στα κοινά
µας. Τους δίνουµε επιτέλους την αυτονόητη δυνατότητα να µπο-
ρούν να ψηφίζουν για κυβέρνηση, για Βουλευτές και Επικρα-
τείας, καθώς θυµίζω ότι µε τον προηγούµενο νόµο είµαστε
υποχρεωµένοι να έχουµε έναν υποψήφιο Βουλευτή Επικρατείας
από τον Ελληνισµό της Διασποράς. 

Και επειδή κάνατε µια αναφορά στον κ. Στυλιανίδη -φαντάζο-
µαι ότι θα σας απαντήσει και ο ίδιος- είµαστε πολύ υπερήφανοι
που έχουµε τον κ. Στυλιανίδη να εκπροσωπεί τον κυπριακό Ελ-
ληνισµό στα έδρανα της ελληνικής Βουλής.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στο σηµείο αυτό να σας ανακοινώσω ότι µε επιστολή
του ο κ. Δηµήτριος Νατσιός, Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος – ΝΙΚΗ ορίζει ως πρώτο αναπληρωτή – εκ-
πρόσωπο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της ΝΙΚΗΣ, τον κ.
Γεώργιο Ρούντα και ως δεύτερο αναπληρωτή – εκπρόσωπο τον
κ. Γεώργιο Αποστολάκη.

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα επιστολή, η οποία έχει ως εξής:

1622 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας):Σειρά για να δευτε-
ρολογήσει τώρα έχει ο κ. Φάµελλος, Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Ο κύριος Πρωθυπουργός µάλλον έφυγε. Κρίµα και ανοίξαµε
µια ενδιαφέρουσα συζήτηση. Εµείς θέλουµε να συνεισφέρουµε
σε αυτή τη συζήτηση. Θα του τα µεταφέρετε υποθέτω, κυρία
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσω ακριβώς µε τη δια-
δικασία που έθεσε ο κύριος Πρωθυπουργός. Πράγµατι το ζή-
τηµα του κλίµατος, της προσαρµογής και της ανθεκτικότητας και
άρα της διαχείρισης της κλιµατικής κρίσης είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό, ίσως το σηµαντικότερο των επόµενων χρόνων. Οι αλλα-
γές είναι πάρα πολύ γρήγορες και πάρα πολύ µεγάλες. Θα
απαντήσω επί του συγκεκριµένου, γιατί θέλουµε να συνεισφέ-
ρουµε σε αυτόν τον διάλογο που γίνεται, ακόµα και αν µερικές
φορές από την Κυβέρνηση γίνεται για λόγους επικοινωνίας. Εγώ
επιµένω ότι γίνεται για λόγους επικοινωνίας πολλές φορές.

Πρώτο ζήτηµα. Η Κυβέρνηση επαίρεται για τη δηµιουργία του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. Μά-
λιστα. Δηλαδή επαίρεται για ένα Υπουργείο το οποίο -επαναλαµ-
βάνω- έχει τον νόµο του σε αναστολή εφαρµογής από την αρχή
του 2020 -νόµος της Νέας Δηµοκρατίας- και επίσης δεν έχει ορ-
γανόγραµµα. Γι’ αυτό το Υπουργείο επαίρεστε. Και για ένα
Υπουργείο το οποίο το θέµα του κλίµατος, που είναι το πιο ση-
µαντικό ζήτηµα της ζωής µας από εδώ και µπρος, το έχει κόψει
στη µέση και έχει αφήσει τη χωροταξία και τις περιβαλλοντικές
πολιτικές του Υπουργείου Περιβάλλοντος Ενέργειας, τον µετρια-
σµό, τις εκποµπές των αερίων του θερµοκηπίου, όλη τη διαχεί-
ριση αυτού του θέµατος και τη διαχείριση των επιπτώσεων επί
της χωροταξίας, άρα τον σχεδιασµό και των ασφαλών υποδοµών
και ανθεκτικών πόλεων, ενώ έχει πάει κατ’ επίφαση τη διαχείριση
της κλιµατικής κρίσης στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας,
µπλέκοντας την πολιτική προστασία µε την κλιµατική κρίση, επι-
τρέψτε µου να πω. Αυτό δεν είναι επιτυχία. Αυτό είναι το Υπουρ-
γείο του διχασµού της κλιµατικής πολιτικής. Μάλιστα επιλέχθηκε
να γίνει αυτό το Υπουργείο µετά από µια αποτυχία -δυστυχώς-
µε τραγικό περιβαλλοντικό αποτύπωµα του καλοκαιριού του
2021. Δεν είναι, δηλαδή, αντικείµενο σχεδιασµού, αλλά επικοι-
νωνιακό πυροτέχνηµα ήταν. Τότε ήρθε ο κ. Στυλιανίδης στην Ελ-
λάδα. Και αυτό επικοινωνιακό πυροτέχνηµα, για να είµαστε λίγο
συγκεκριµένοι.

Δεύτερο ζήτηµα. Εξαιτίας αυτού του διχασµού, οι µελέτες της
προσαρµογής που έπρεπε να έχουν όλες οι περιφέρειες ολοκλη-
ρωµένες -θυµάται η κ. Δούρου, γιατί το τρέχαµε µαζί όταν ήταν
Περιφερειάρχης στην Αττική- που είχαν προκηρυχθεί από την πε-
ρίοδο διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ πρώτον δεν έχουν ολοκληρω-
θεί και δεύτερον δεν ξέρουν σε ποιο Υπουργείο θα είναι. Δεν
ξέρουν ποιος είναι ο πολιτικός προϊστάµενος. Θεωρητικά θα µε-
ταφερθούν στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και Κλιµατικής
Κρίσης, που δεν έχει οργανόγραµµα και δεν έχει υπαλλήλους να
το διαχειρίζονται. Αυτό είναι το Υπουργείο που επαίρεται ο κ. Μη-
τσοτάκης.

Τρίτο ζήτηµα. Συµφωνούµε ότι το σηµαντικότερο θέµα είναι η
πρόληψη, στα λόγια. Τι έκανε, όµως, η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας για την πρόληψη, όσον αφορά τις πυρκαγιές; Με το
που ανέλαβε ο κ. Χατζηδάκης τότε Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας σταµάτησε, κύριε Βορίδη, το πρόγραµµα της δασο-
προστασίας. Πέντε χιλιάδες εργαζόµενοι τότε στα δάση έκαναν
καθαρισµό, δασικές οδούς, αντιπυρικές ζώνες και σταµατήσαν
και ήταν και πρόγραµµα κοινωφελούς απασχόλησης, κοινωφελές
πρόγραµµα τότε.

Τέταρτο ζήτηµα. Έχουµε, τουλάχιστον, στελέχωση των Δασι-
κών Υπηρεσιών, της Πυροσβεστικής, των δασοπυροσβεστών;
Μάλλον όχι. Το τελευταίο περιστατικό που θυµάµαι έντονα στη
µνήµη µου ήταν οι «Αύρες» και τα ΜΑΤ εναντίον των εποχιακά
εργαζόµενων στη δασοπυρόσβεση που δεν έχετε προσλάβει,
τρεισήµισι χιλιάδες κενές θέσεις. Έτσι στελεχώνουµε την Πυρο-

σβεστική; Διότι αυτό έγινε έξω από το Υπουργείο Πολιτικής Προ-
στασίας και Κλιµατικής Κρίσης.

Υπάρχει, όµως, τουλάχιστον µια ενσωµάτωση των καινοτόµων
εργαλείων στη ζωή µας, που ζήτησε ο κύριος Πρωθυπουργός;
Μα, η δηµόσια πολιτική πρόληψης δασικών πυρκαγιών που πα-
ραδώσαµε το 2019 και το πόρισµα Γκολντάµερ µιλούσε για τα
πιλοτικά σχέδια πρόληψης δασικών πυρκαγιών στις µικτές ζώνες
δάσους κατοικίας που δυστυχώς η Eλλάδα και λόγω των αυθαι-
ρέτων είναι γεµάτη. Προχώρησαν; Όχι. Είχαµε ένα στην Αττική,
ένα στην κεντρική Μακεδονία και ένα τρίτο πιλοτικό που θα επέ-
λεγαν οι υπηρεσίες. Όχι, δεν προχωρήσαν.

Τι βλέπουµε, όµως, σήµερα και είδαµε δελτίο τύπου τώρα, µια
συνέντευξη του κ. Σκυλακάκη; Ότι ο κ. Σκυλακάκης, ο Υπουργός
Περιβάλλοντος και Ενέργειας µίλησε για τη συµµετοχή ιδιωτών
στη διαχείριση των δασών. Αυτό θέλετε τελικά να κάνετε; Κύριε
Στυλιανίδη αυτό είπε ο κ. Σκυλακάκης. Ωραία. Άρα, λοιπόν, ψά-
χνουµε από την πίσω πόρτα να βάλουµε ιδιώτες -και µετά από
µια καταστροφή- στη διαχείριση του δασικού πλούτου της
χώρας; Τουλάχιστον µήπως στηρίξατε τις δασικές υπηρεσίες;
Ούτε αυτό. Γιατί; Διότι σταµάτησαν πεντακόσιες προσλήψεις δα-
σολόγων που ήταν προγραµµατισµένες από την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ στο πλαίσιο της δηµόσιας πολιτικής για την πρόληψη των
πυρκαγιών, ενώ η Δασική Υπηρεσία, που δεν ήταν ακέφαλη, σα-
φέστατα αναφερόταν και στη δική µου ευθύνη τότε ως Αναπλη-
ρωτή Υπουργό Περιβάλλοντος, γιατί είχα τη νοµοθετική ευθύνη
για τη βασική πολιτική, αλλά µεταφέρθηκε στο Υπουργείο Περι-
βάλλοντος χωρίς να έχει διοικητική στήριξη και γραµµατειακή
υποστήριξη, χωρίς να πληρώνονται οι υπερωρίες, χωρίς να πλη-
ρώνονται τα εκτός έδρας. 

Έτσι έκαναν τη µεταφορά, στο πόδι. Ξέρετε γιατί; Γιατί όπως
ήρθε ο κ. Στυλιανίδης για να καλύψει την αποτυχία στην Εύβοια
και στη βορειοανατολική Αττική, έτσι εξαγγέλθηκε απροετοίµα-
στη η µεταφορά των υπηρεσιών και επί έναν χρόνο, µέχρι την αν-
τιπυρική περίοδο του 2022, έλειπε η διοικητική στήριξη και η
ολοκληρωµένη µεταφορά των υπηρεσιών. Έτσι έγιναν όλα αυτά. 

Τόσο υποκριτικά έγιναν και στις Δασικές Υπηρεσίες. Και στα-
µάτησαν και οι προσλήψεις. Θυµάµαι την ΠΝΠ τότε στις 13-8-
2021. Όµως στελέχωση δεν έχει γίνει, η εργασία στα δάση δεν
ενισχύθηκε για να µπορούµε να πούµε πραγµατικά καθαρά, λει-
τουργικά και παραγωγικά δάση. Έγιναν τουλάχιστον τα έργα
αυτά που εξήγγειλε ο κύριος Πρωθυπουργός µε το «ΑNTINERO»
Ι και ΙΙ; Ξέρετε ότι όταν ήταν ο κ. Χαρδαλιάς πριν αναλάβει την
ευθύνη ο κ. Στυλιανίδης -και το ξέρω γιατί του είχα κάνει επίκαιρη
ερώτηση τότε- ότι έµπαινε η πολιτική προστασία σε δάση προ-
στατευόµενα, όπως στο Σχινιά χωρίς να έχει προηγηθεί µελέτη
των Δασικών Υπηρεσιών και υπήρχαν και ζηµιές στον δασικό οι-
κοσύστηµα και τα έργα γινόταν κατ’ ανάθεση; Έτσι προστα-
τεύονταν τα δασικά οικοσυστήµατα; Πολλά προβλήµατα: χωρίς
επίβλεψη, χωρίς άδειες, µε κατ’ ανάθεση διαδικασίες.

Δυστυχώς ακόµα και σήµερα µια υπηρεσία πάρα πολύ σηµαν-
τική, που είναι η Γενική Διεύθυνση Αποκατάστασης Επιπτώσεων
Φυσικών Καταστροφών, λόγω της αλλαγής του οργανογράµµα-
τος της Κυβέρνησης µεταφέρθηκε στο νέο Υπουργείο Πολιτικής
Προστασίας και Κλιµατικής Κρίσης χωρίς να υπάρχει ολοκληρω-
µένο οργανόγραµµα και έµειναν τα στελέχη αυτά από το Υπουρ-
γείο Υποδοµών κάνα µήνα χωρίς να έχουν διοικητικές εντολές
στο Υπουργείο αυτό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Είπε και άλλα ο κύριος Πρωθυπουργός που θα µπορούσαµε
να τα συζητήσουµε, όπως για την απολιγνιτοποίηση. Θυµίζω
κάτι: Η δική µας Κυβέρνηση συγκρότησε το πρώτο Ταµείο Δί-
καιης Μετάβασης γι’ αυτές τις περιοχές. Ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός ξέρετε τι είπε στη «BILD»; Ότι η απολιγνιτοποίηση
δηµιουργεί πολλές ευκαιρίες για γερµανικές εταιρείες και οι κά-
τοικοι της περιοχής κάτι πρέπει να βρουν να κάνουν. Δεν χρει-
άζεται να πω άλλα. 

Αν µιλάµε, πράγµατι, για ένα ολοκληρωµένο υπόβαθρο για τη
φιλοξενία των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, για την προώθηση
της πράσινης µετάβασης, εγώ θα ρωτήσω την Κυβέρνηση κάτι
πολύ απλό: 

1624 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σας παρακαλώ πολύ πείτε µας το ειδικό χωροταξικό πλαίσιο
για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας για να έχουµε πράσινη
ενέργεια, που είχε προκηρυχθεί από τον Γιώργο τον Σταθάκη το
2019 γιατί δεν έχει ολοκληρωθεί και πάει το 2024 και έχουµε τη
σύγκρουση σε όλη την Ελλάδα και πιθανά πολλές συζητήσεις για
τη συσχέτιση πυρκαγιών µε ανεµογεννήτριες που πράγµατι δεν
αντιστοιχούν στην επιστηµονική βάση; 

Γιατί δεν ολοκληρώνεται το ειδικό χωροταξικό και γιατί δεν
έχουµε τα προεδρικά διατάγµατα για τις περιοχές «NATURA
2000» που είχαν ανατεθεί από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και εί-
χαµε εγκατεστηµένους µελετητές από το 2019 για να ξέρουµε
σε ποια προστατευόµενα δάση, σε ποιους οικότοπους, πού µπο-
ρεί να γίνει τι και να είναι οργανωµένα; Γιατί; 

Διότι αυτό επέλεξε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη: να µην υπάρχουν
κανόνες, κύριε Βορίδη και κυρία Κεραµέως, να λειτουργούµε σε
συνθήκες Άγριας Δύσης. Για να τακτοποιούνται οι κολλητοί; Δεν
γνωρίζω. Απαντήστε το εσείς. Πάντως αυτό δεν προστατεύει το
δασικό κεφάλαιο της χώρας. Αυτό είναι το βασικό πρόβληµα.

Και έχουµε µία πολύ σηµαντική διαφορά:
Εµείς µιλάµε για ισχυρή πολιτεία που θα έχει όλα τα επιστη-

µονικά εργαλεία και τη στελέχωση, που θα αµείβονται καλά τα
στελέχη του δηµοσίου, όχι υποαµειβόµενοι γιατροί, υποαµειβό-
µενοι δάσκαλοι, υποαµειβόµενοι δασοπυροσβέστες, όπως θα
συζητήσουµε µεθαύριο, αλλά θα έχουµε µια ισχυρή πολιτεία µε
γνώση και στελέχωση.

Εσείς έχετε τη λογική που είπε ο κ. Σκυλακάκης: να µπουν
ιδιώτες στη διαχείριση των δασών ή να αναθέτονται έργα του
«ANTINERO» µέσω ΤΑΙΠΕΔ και όχι µέσω των υπηρεσιών που τά-
χατες τώρα ενοποιήθηκαν. Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία. Στο
ΤΑΙΠΕΔ ήταν η τελευταία αναθέτουσα αρχή για τα έργα αυτά της
πρόληψης και του καθαρισµού, πέρα από τις αναθέσεις του κ.
Χαρδαλιά. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Γι’ αυτό συζητάµε. 

Και ποια είναι η Νέα Δηµοκρατία; Δυστυχώς αυτό που ακού-
σατε και νωρίτερα σε τοποθετήσεις άλλων συναδέλφων: Είναι το
κόµµα που οι Ευρωβουλευτές του καταψήφισαν τον νόµο για την
αποκατάσταση της φύσης στο Ευρωκοινοβούλιο. Και όχι απλά
τον καταψήφισαν, αλλά και µαζί µε τις µαύρες πολιτικές δυνάµεις
της Ευρώπης, µαζί µε τις ακροδεξιές πολιτικές δυνάµεις της Ευ-
ρώπης. Και εδώ µας µιλάτε για πράσινη πολιτική. Θα είχαµε
άδικο να λέγαµε «πράσινα άλογα»; Εµείς, έστω και τώρα, λέµε
να κάτσουµε να συζητήσουµε γιατί η συζήτηση αυτή που κά-
νουµε είναι πάρα πολύ σηµαντική. Εµείς θέλουµε να την κά-
νουµε. 

Όµως, κύριε Στυλιανίδη, πώς µπορούµε να την κάνουµε αυτή
τη συζήτηση όταν σας επισκέφτηκα εγώ προσωπικά την πέµπτη
ηµέρα της πυρκαγιάς στη Δαδιά σε έναν από τους µοναδικούς
οικοτόπους της χώρας µας -ήταν Κυριακή, πέµπτη µέρα της φω-
τιάς- και διαπιστώσαµε ότι ακόµα δεν είχε γίνει κήρυξη σε κατά-
σταση έκτακτης ανάγκης πολιτικής προστασίας για ένα µοναδικό
κεφάλαιο της χώρας µας και έγινε την επόµενη, τη Δευτέρα. Και
εγώ προσωπικά το είχα προτείνει στον κ. Στυλιανίδη.

Άρα, λοιπόν, θα πρέπει να κάνουµε µία ορθή, σοβαρή τοποθέ-
τηση για το µέλλον της χώρας µας, για το µέλλον των δασών,
για το µέλλον του περιβάλλοντος, για το µέλλον των παιδιών µας.
Εµείς είµαστε διατεθειµένοι. 

Στην περίπτωση δε των αποδήµων πάρα πολύ απλά απαν-
τούµε ξανά. Εµείς θα προτείνουµε και θα υποστηρίξουµε µια
τροπολογία που είναι αυτή, που θέλουν οι απόδηµοι. Ο κ. Μη-
τσοτάκης µας ξαναρώτησε αν θέλουµε να µετρήσουν οι ψήφοι
των αποδήµων στα αποτέλεσµα των κοµµάτων και του απαντώ:
Δεν θέλουν οι απόδηµοι, κύριε Τσιάρα. Οι απόδηµοι θέλουν να
έχουν τους Βουλευτές τους εδώ να κρίνονται και να κρίνουν και
να υποστηρίζουν τα δικαιώµατά τους. Αυτό εµείς προτείνουµε.
Εσείς προτείνετε µόνο την ψηφοθηρική εκµετάλλευση της
ψήφου των αποδήµων. Θέλετε να τους µετράτε ως «κουκιά».
Εµείς δεν θέλουµε κάτι τέτοιο. Εµείς θέλουµε πολίτες που σέ-
βονται και αγαπούν την ελληνική ταυτότητα και την πρεσβεύουν
και την εκπέµπουν και στο εξωτερικό, που έχουν σχολειά, που
έχουν πολιτιστική υποστήριξη και µία Ελλάδα για την οποία πρέ-
πει να χαίρονται, όχι µία Ελλάδα που θέλει µόνο την ψήφο τους.
Μία Ελλάδα που θέλει τη δική τους παρουσία και τη δική τους

ταυτότητα. Αυτό είναι η διαφορά µας. Και πρέπει να γίνει κατα-
νοητό: Αυτό είναι πράγµατι ψηφοθηρία. 

Είναι συνταγµατική η δική µας τροπολογία; Μα βέβαια, γιατί
προκύπτει από τη συνταγµατική Αναθεώρηση, όπου εκεί προκύ-
πτουν και οι δυνητικές προϋποθέσεις που τώρα, σε αντίθεση µε
το πνεύµα του νόµου, ακυρώνονται. Εµείς το λέµε και θα το λέµε,
όπως το είπε και ο Αλέξης Τσίπρας το 2015: Ο ΣΥΡΙΖΑ και πλέον
ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα είναι η κάθε λέξη του Συν-
τάγµατος. Αυτό υποστηρίζουµε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του

ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρουλάκης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Ο κ. Μητσοτάκης σήµερα εµφάνισε τον σεβα-
σµό στα κριτήρια της Κοπεγχάγης για τις συνθήκες καλής
γειτονίας ως επιτυχία της Κυβέρνησής του. Δεν όφειλε ο ίδιος
µετά τη συνάντησή του στο ΝΑΤΟ µε τον κ. Ερντογάν να ενηµε-
ρώσει τους πολιτικούς Αρχηγούς, από τη στιγµή που είπε πόσο
σηµαντική ήταν αυτή η συνάντηση; Όφειλε να το κάνει.

Επίσης, είχε χρέος το Υπουργείο Εξωτερικών να απαντήσει,
όπως είπα και προηγουµένως, στον κ. Στόλτενµπεργκ. Από πού
και ως πού ο Γενικός Γραµµατέας του ΝΑΤΟ να προτρέπει την
Ευρωπαϊκή Ένωση να ξεπαγώσει τις ενταξιακές διαδικασίες της
Τουρκίας, όταν η Τουρκία µονίµως δηµιουργεί τεράστια προβλή-
µατα και στη συµµαχία και σε όλη την Ανατολική Μεσόγειο; 

Και να πάµε στα θέµατα των πυρκαγιών. Ο κ. Μητσοτάκης
απαντάει σε ερωτήµατα που δεν έθεσε κανείς. Ποιος ψέγει τη
Νέα Δηµοκρατία ότι δεν έχουν έρθει γρηγορότερα τα νέα Κα-
ναντέρ; Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι η γραµµή παραγωγής
στον Καναδά ανοίγει, διότι έγινε µια πολύ µεγάλη ευρωπαϊκή
κοινή παραγγελία που συµµετέχει και η Ελλάδα και οι ηµεροµη-
νίες είναι 25 µε 26. Δεν ψέγουµε γι’ αυτό την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά γιατί έχει έναν σχεδιασµό περίπου 2 δι-
σεκατοµµυρίων που αφορούν την πρόληψη και θέλουµε να µά-
θουµε τι έχει γίνει µε αυτά τα χρήµατα. Η πρόληψη είναι το θέµα.
Υπάρχει στρατηγικό σχέδιο; Υπάρχει εκσυγχρονισµός των σχε-
δίων πολιτικής προστασίας; Αυτά είναι τα µεγάλα ερωτήµατα στα
οποία ο Πρωθυπουργός δεν απάντησε και σήµερα. Επίσης, η
Τουρκία είναι µόνιµο µέλος του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού. 

Και κάτι τελευταίο. Επειδή ο Πρωθυπουργός είπε ότι έχει πρω-
ταγωνιστήσει, ότι έχει παίξει ρόλο µάλλον, για να είµαι ακριβής,
στην ίδρυση του µηχανισµού, του rescEU, και πολύ πιθανόν µετά
από αυτή τη δήλωσή του να ακούσουµε και να δούµε στα site ή
στα media που στηρίζουν τη Νέα Δηµοκρατία ότι «η rescEU µε
εντολή Μητσοτάκη», θέλω να σας ενηµερώσω ότι όταν ιδρύθηκε
ο µηχανισµός, η Νέα Δηµοκρατία ήταν στην αντιπολίτευση, δεν
ήταν κυβέρνηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ζητήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βελόπουλος.

Αµέσως µετά η κ. Κωνσταντοπούλου. Τώρα µε ενηµερώνουν
ότι είναι και ο κ. Κόντης αµέσως µετά τον κ. Βελόπουλο ως Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν θα ήθελα να δευτερολογήσω. Αναγκάζοµαι εκ των πραγ-
µάτων, γιατί ο Πρωθυπουργός της χώρας υπερέβη τα εσκαµ-
µένα. Πίστευα ότι ήταν ένας ευγενικός άνθρωπος µε αστική
καταγωγή, αλλά απέδειξε ότι καµµιά φορά η αστική καταγωγή
από τον αστείο απέχει ένα µικρό βήµα. Απεκάλεσε εµάς πατριώ-
τες της φακής. Μάλιστα. Θα του απαντήσω λοιπόν, ωµά, υπό την
έννοια ότι θα πέσω στο επίπεδο αυτό. Δεν το ήθελα ποτέ να το
κάνω, θα το κάνω τώρα. 

Πραγµατικά, κυρία Υπουργέ, πείτε στον Έλληνα Πρωθυ-
πουργό ποιος είναι ο πατριώτης της φακής; Για πείτε µου. Να
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αναρωτηθώ εγώ. Και επαναλαµβάνω, µπαίνω στη λογική του
Πρωθυπουργού. Αφού µίλησε για όσπρια, θα µιλήσουµε για
όσπρια. Είναι αυτός που προεκλογικά έλεγε ότι θα αλλάξει την
πορεία των Πρεσπών και σήµερα λέει ότι είναι φίλος του ο κ.
Ζάεφ; Είναι πατριώτης αυτός; Είναι πατριώτης της φακής αυτός
που ουσιαστικά αγκαλιάζει τον Ράµα δέκα µέρες πριν, συλλαµ-
βάνεται ο Μπελέρι, ακόµα είναι φυλακή και δεν αντιδρά; Είναι
πατριώτης της φακής αυτός που λέει: «θα χάσουµε και κάτι, θα
κερδίσουµε και κάτι» και αναφέρεται στο Αιγαίο, λες και το κάτι
είναι περιουσία του; 

Πατριώτης της φακής είναι αυτός που µετατρέπει την Κύπρο
σε συντεταγµένες. Πατριώτης της φακής είναι αυτός που ενώ
καίγεται όλη η Ελλάδα, αυτός λέει ότι του φταίει ο αέρας, του
φταίει ο άνεµος, του φταίει η φωτιά, του φταίει ότι δεν έβρεξε.
Του φταίνε όλοι οι άλλοι παρά αυτός. Πατριώτης της φακής, λοι-
πόν, είναι αυτός ο οποίος έχει απεκδυθεί τον ρόλο του υπεύθυ-
νου πολιτικού και δεν αναλαµβάνει ποτέ την ευθύνη του. Δεν
άκουσα από τον Πρωθυπουργό σήµερα τη λέξη παραίτηση για
κανέναν Υπουργό, ενώ καίγεται η Ελλάδα. Αυτός είναι ο πατριώ-
της της φακής µε αποδείξεις, όχι θεωρία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και για να καταλάβατε πόσο έωλα είναι τα επιχειρήµατα του

Πρωθυπουργού για την Οµογένεια, θα του πω το εξής: Είπε ότι
η Ελληνική Λύση δεν ψήφισε τον νόµο που έφερε η Νέα Δηµο-
κρατία γιατί, λέει, πήραµε 0,8-0,9%. Κάνει λάθος, παραπάνω
είναι. Θα του αντιστρέψω, λοιπόν, το επιχείρηµα. Επειδή αυτός
πήρε 44%, θέλει να κερδίσει τις εκλογές. Είναι λογική αυτή; Τόσο
πήρε στην Οµογένεια η Νέα Δηµοκρατία. Όταν µετράτε µε αριθ-
µούς την πολιτική εντιµότητα και την πολιτική υπευθυνότητα,
τότε ναι, είστε πατριώτες της φακής. Δεν είστε άνθρωποι που
αναλαµβάνετε ευθύνες. Τελεία και παύλα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε τώρα στα υπόλοιπα περί αιολικών. Δεν ξέρω ο κ. Φά-

µελλος πού βρήκε την επιστήµη ότι οι ανεµογεννήτριες είναι οικο-
λογικές. Να του υπενθυµίσω ότι για να γίνει µια ανεµογεννήτρια,
χρειάζεται να εκµεταλλευτούµε σπάνιες γαίες και οι σπάνιες γαίες
είναι τοξικές, όπως και το περίβληµα που βλέπουµε, το PVC, το
υλικό των ανεµοπτερυγίων. Είναι µη ανακυκλώσιµο. Θάβεται στην
Αφρική. Αυτή είναι η πολιτισµένη Ευρώπη; Να θάβουµε ανεµοπτε-
ρύγια στην Αφρική επειδή δεν µπορούµε να τα ανακυκλώσουµε;
Αν βρεθεί µια τεχνολογία, να το συζητήσουµε. 

Δεν µου λέτε όµως, κύριε Φάµελλε. Για να στήσω µια ανεµο-
γεννήτρια πενήντα µέτρων πόσο τσιµέντο βάζω κάτω; Πόσα
µέτρα σκάβω κάτω µε τσιµέντο; Πενήντα µέτρα τουλάχιστον.
Πόση διάµετρο; Εκατό. Αυτό το πράγµα πότε χαλάει; Για πείτε
µου εσείς. Πότε φεύγει και το παίρνει η φύση; Πού είναι το περι-
βάλλον και η ευαισθησία σας; Όλοι µιλάτε για το αποτύπωµα της
ρυπάνσεως από τους λιγνίτες. Αυτή την ρύπανση; Αυτή την οι-
κολογική καταστροφή πώς θα την επαναφέρουµε στην τάξη;
Γιατί άλλο η θεωρία και άλλο η πράξη. 

Από την άλλη, να σας πω κάτι πολύ απλό. Εγώ το είπα και προ-
ηγουµένως και δεν µου απαντάει κανένας. Για να µεταφέρεις σε
ένα βουνό που είναι µε στροφές έναν έλικα εκατό µέτρων, κύριε
Φάµελλε, πρέπει να πας δεξιά και αριστερά διακόσια µέτρα. Δεν
το κάνουν γιατί πρέπει να το ξαναφτιάξουν οι εργολάβοι τους, οι
φίλοι τους. Σε λίγο στοιχεία. Τι σηµαίνει αυτό; Δεκαπέντε φορές
επάνω η δαπάνη. Τι κάνουν λοιπόν; Τυχαία έχουµε φωτιές. Και
θα σας πω και τις περιοχές που πήραν άδεια και ξαφνικά κάηκαν
µία προς µία, για να τελειώνει το παραµύθι. 

Το Σαββατοκύριακο, κύριε Φάµελλε, γιατί είχαµε µπλακ άουτ;
Αφού τους υπερασπίζεστε, τα αιολικά πάρκα. Γιατί είχαµε µπλακ
άουτ; Όχι από τις φωτιές. Θα σας πω εγώ. Είχαµε άπνοια σε πολ-
λές περιοχές. Οι ανεµογεννήτριες δεν παρήγαγαν ρεύµα, είχαν
πρόβληµα. Ξεπέρασε, λοιπόν, σε κατανάλωση από την Ελλάδα
τα 10,5 GW και µε µπλακ άουτ σε πολλές περιοχές, διότι τα δί-
κτυα έφθασαν στα όριά τους. Δεν µας πούλησαν ρεύµα η Βουλ-
γαρία και τα Σκόπια µε συνέπεια να έχουµε µπλακ άουτ. Άρα τα
αιολικά πάρκα δεν είναι «διά πάσαν νόσον και πάσαν µαλακίαν».
Προς Θεού. Αυτά είναι παραµύθια. Έλεος πια. 

Πάµε και στην κλιµατική κρίση. Είπε ο Πρωθυπουργός εδώ ψέ-
µατα για ακόµη µια φορά. Εγώ τον αποκαλώ πολιτικά ψεύτη. Είπε

ότι δεν υπάρχουν Καναντέρ. Αυτή είναι η µισή αλήθεια, διότι από
το 2021 στον κ. Χαρδαλιά και λίγο αργότερα του είχα πει να πάει
να πάρει τα US-2. Είπε να το συζητήσει, τα οποία είναι γιαπωνέ-
ζικα. Είπε να το συζητήσει. Δεν µας είπε τι έκανε. Και οι Ιάπωνες
κατασκευάζουν παρόµοια σκάφη µε µετατροπή απλή. Τα χρησι-
µοποιούν οι ίδιοι. 

Όµως, ξέρετε ποιο είναι το πρόβληµα; Πρέπει να είναι αερο-
σκάφος του ΝΑΤΟ. Δεν µπορούµε να πάµε στην Ιαπωνία. Δεν
µπορούµε να πάµε στη Ρωσία. Αν λοιπόν ο Πούτιν είναι εγκλη-
µατίας πολέµου -έκανε την εισβολή στην Ουκρανία την οποία κα-
ταδικάζουµε φαντάζοµαι όλοι- γιατί η Νέα Δηµοκρατία επιτρέπει
στους εφοπλιστές να φέρνουν µε τα δεξαµενόπλοια πετρέλαια
και να πληρώνει πανάκριβα ο ελληνικός λαός κι αυτοί να κάνουν
νόµιµο λαθρεµπόριο µε βέτο από τη Νέα Δηµοκρατία;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί να καίγεται η Ελλάδα λοιπόν επειδή έχουµε βάλει εµ-

πάργκο στους Ρώσους και δεν πήραµε τα τρία Μπερίεφ; Δεν τα
πήραµε και σε λίγο θα δείτε ότι θέλω απαντήσεις. Γιατί δεν τα
πήραµε, κύριε Πρωθυπουργέ;

Ακούστε τώρα, η Dana Levi, µια από τις µεγαλύτερες δηµοσιο-
γράφους του Ισραήλ, γράφει και τα παραθέτω αυτούσια και πε-
ριµένω διάψευση του Πρωθυπουργού: «Πληροφορίες
αναφέρουν ότι ο Ρώσος Πρόεδρος Πούτιν µέσω της διπλωµατι-
κής οδού εξέφρασε την πρόθεση να στείλει τέσσερα πυροσβε-
στικά αεροσκάφη Ιλιούσιν στην Ελλάδα για την καταπολέµηση
δασικών πυρκαγιών. Ωστόσο, o Πρωθυπουργός Μητσοτάκης
απάντησε αρνητικά.» Σχόλιο της δηµοσιογράφου: «Λάθος τερά-
στιο». Πού είναι ο Πρωθυπουργός που µιλάει για πατριώτες της
φακής να µας πει πόσο πατριώτης είναι αυτός που αφήνει να καί-
γεται η Ελλάδα και δεν παίρνει ρωσικά αεροσκάφη;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το λένε οι ίδιοι οι δηµοσιογράφοι, όχι οι ελεγχόµενοι οι δικοί

τους που έχουν γδάρει τον ΣΥΡΙΖΑ, έχουν γδάρει και γδέρνουν
όλους τους αντιπάλους του Πρωθυπουργού µόνο και µόνο για
να µείνει στο απυρόβλητο ο Πρωθυπουργός. Είναι απίστευτα
αυτά που συµβαίνουν.

Επίσης, γιατί απαγορεύτηκε στην Ελλάδα το επιβραδυντικό
υγρό, αγαπητέ κύριε Φάµελλε, το οποίο είναι για την επιβρά-
δυνση της φωτιάς; Είναι το 70% της κατασβέσεως. Το χρησιµο-
ποιούν Καναδοί, Ρώσοι αλλά και οι Αµερικανοί φίλοι µας. Οι
Ρώσοι δεν είναι φίλοι µας, κατά τον Πρωθυπουργό, αλλά οι Κα-
ναδοί και οι Αµερικανοί είναι στο ΝΑΤΟ. Αυτοί το χρησιµοποιούν.
Εµείς γιατί το απαγορεύσαµε; Γιατί δεν το χρησιµοποιούν ξανά;
Τους το έχω πει χίλιες φορές. Δεν το κάνουν.

Πάµε τώρα, κύριε Φάµελλε, στα ωραία. Ξέρετε ότι σας συµ-
παθώ πάρα πολύ. Αυτοί τα έχουν κάνει σαλάτα και το πρόβληµα
ποιο είναι; Ότι προσπαθούν να ρίξουν τις ευθύνες στους άλλους.
Έφταιγε ο αέρας, φταίει ο Φάµελλος, φταίει ο Βελόπουλος, πα-
τριώτες της φακής, της φασολάδας, του ρεβιθιού. Είναι αδια-
νόητα αυτά που ακούστηκαν σήµερα και δεν το περίµενα από
τον Πρωθυπουργό, αλλά λέει ψέµατα.

Πάµε λοιπόν στην Ανατολική Αττική. Κάηκαν περιοχές κοντά
στην Πάστρα, στο Πάνειον Όρος, ο Λαυρεωτικός Όλυµπος και
άλλες περιοχές. Συµπτωµατικά σε αυτές τις περιοχές δόθηκαν
άδειες πριν από επτά µήνες για να γίνουν εκεί πάρκα ανεµογεν-
νητριών, συγκεκριµένα πενήντα ανεµογεννήτριες, και κάηκαν
συµπτωµατικά πριν από λίγες µέρες. Τώρα είναι κρανίου τόπος.
Εύκολα θα ανέβει το φορτηγό, εύκολα θα ανέβει η ανεµογεννή-
τρια. Σύµπτωση. Δεν θεωρώ ότι έγινε.

Πάµε στα Δερβενοχώρια, γιατί λέει πάλι ψέµατα. Στα Δερβε-
νοχώρια λοιπόν, µες στη χαρά που ξεκίνησε η πυρκαγιά, από
πάνω έχουν πάρει άδεια για είκοσι ανεµογεννήτριες. Ξαφνικά
καίγεται όλο το βουνό. Και αυτό είναι σύµπτωση.

Πάµε στη Δαδιά. Καίγεται η Δαδιά και ήρθαν εδώ οι ίδιοι οι
Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας και έλεγαν ότι επειδή είναι παρ-
θένο το δάσος δεν θα βάλουµε ανεµογεννήτριες και δεκαπέντε
µέρες πριν είχαν δώσει άδεια για πάρκο ανεµογεννητριών. Τόσο
ψεύτες είναι.

Και λέω λοιπόν όλα συµπτώσεις είναι; Και ήρθε εδώ ο Πρωθυ-
πουργός και µας είπε ψέµατα, ότι την ώρα της φωτιάς στην
Αθήνα -κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, αυτά γιατί δεν τα λέτε;- είπε ότι πε-
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τούσαν δύο «Air Tractor». Πώς πετούσαν µας είπε; Ήταν άδεια,
δεν είχαν νερό. Μόνο για επόπτευση ήταν. Τα οποία αν προλά-
βαιναν και έριχναν το νερό την ώρα που ξεκίνησε η πυρκαγιά θα
είχε σβήσει η πυρκαγιά. Δεν το λέω εγώ, ο διευθυντής της Πυ-
ροσβεστικής το λέει. Δεν είχαν την ικανότητα να πάρουν νερό
και αναγκάστηκαν µετά από µιάµιση ώρα αφού φούντωσε η
φωτιά.

Αυτά τα ψέµατά τους µε ενοχλούν ως άνθρωπο και ως πολι-
τικό, αλλά είναι πρόκληση στη δική µας λογική στο σπίτι του κρε-
µασµένου να µιλάνε για σκοινί, πραγµατικά.

Και συνεχίζω. Εδώ είναι αποκάλυψη. Υπάρχει λόµπι αιολικών
στην Ελλάδα ή όχι; Υπάρχουν κονδύλια που δίνονται στα µέσα
ενηµέρωσης για να χαϊδεύουν τις ανεµογεννήτριες ναι ή όχι; Για
να αµβλύνουν τις αντιδράσεις της κατά τόπου κοινωνίας; Υπάρ-
χουν ναι ή όχι; Υπάρχουν. Συµπτωµατικά οι δύο εταιρείες πήραν
εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ.

Αφού το πάει έτσι ο Πρωθυπουργός, ποτέ δεν το έκανα, αλλά
θα το κάνω πρώτη φορά. Η µια εταιρεία λέγεται «SYGLISIS». Ας
µας πει ο Πρωθυπουργός ποιος είναι µεγαλοµέτοχος ή ποια είναι
αυτή η εταιρεία που έχει πάρει χρήµατα για να αµβλύνει τις αν-
τιδράσεις της τοπικής κοινωνίας για αντιδράσεις για ανεµογεν-
νήτριες. Να µας το πει ο Πρωθυπουργός, ο πατριώτης της
Ελλάδος, ο υπερπατριώτης, ο µακεδονοµάχος, ο άνθρωπος που
µε τη σάρισα τελείωσε τον Ζαεφ, να µας πει η εταιρεία «SYGLI-
SIS» ποιανού είναι. Ρωτώ να µας πει γιατί αν δεν πει θα το πω
εγώ. Και περιµένω. Και να µας πει και πόσες χιλιάδες ευρώ πήρε.
Γιατί -ακούστε- κάνουµε και lobbying στις Βρυξέλλες που είναι ο
κ. Ανδρουλάκης, ο οποίος λείπει αυτή τη στιγµή. Βέβαια, κά-
νουµε lobbying για να κάνουµε µασάζ εκεί για να µην τιµωρη-
θούµε -λέει- για τα αίσχη που κάναµε στην Ελλάδα. Στήνουν
ανεµογεννήτριες σε περιοχές «NATURA» οι φίλοι τους και πλη-
ρώνουµε 100 εκατοµµύρια ευρώ πρόστιµο κάθε χρόνο. Το κατα-
λαβαίνουµε αυτό; Ωραία οικολογία! Εγώ περιµένω να µου πει.

Πάµε και στο άλλο. Έχω λοιπόν δηµοσίευµα από 19 Ιανουα-
ρίου 2023 για το Μαρµάρι της Εύβοιας που είναι τα καµένα.
Αφού κάηκαν καλά-καλά, έρχεται η εταιρεία «ΤΕΡΝΑ - ΕΝΕΡΓΕΙ-
ΑΚΗ» και κάνει πάρκο ισχύος εβδοµήντα εννέα MW στα καµένα,
τυχαία. Τυχαίνει κάθε φορά που καίγεται ένα βουνό να έχει πάρει
άδεια η εταιρεία και όταν καίγεται το βουνό στήνονται οι ανεµο-
γεννήτριες. Είναι συµπτώσεις του πατριωτικού της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Πάµε και στην ψήφο των οµογενών. Θα πω κι άλλα τώρα γιατί
πραγµατικά απορώ µε την υποκρισία και το θράσος τους. Πρό-
κειται περί θράσους. Έρχεται εδώ και µας κάνει χάρη. Σας έκανε
χάρη σε όλους γιατί σας µίλησε ο Πρωθυπουργός. Σας είπε ότι
εσείς διχάζετε τους Έλληνες. Ποιος διχάζει τους Έλληνες; Να
σας πω εγώ.

Έρχεται η κ. Κεραµέως και ο κ. Λιβάνιος πριν τρεις-τέσσερις
µέρες στο γραφείο µου, τους κάνω τις παρατηρήσεις µου, περι-
µένω απαντήσεις, δεν µου τις δίνουν και περιµένουν να έρθουµε
εδώ σαν αθώα πρόβατα στον λύκο, γιατί περί λύκου πρόκειται,
όχι η κ. Κεραµέως, προς Θεού, αλλά η τακτική αυτή, ως χρήσιµοι
ηλίθιοι, ως δεκανίκια τους, να πούµε «ναι» γιατί µας εκβιάζουν.
Σου λέει αν δεν ψηφίσεις αυτόν τον νόµο που είναι για την
Oµογένεια, που την αγαπάµε πάρα πολύ -κλείνουν σχολεία στο
µεταξύ, αλλά την αγαπάνε πολύ- και οι οµογενείς µας κ.λπ.
κ.λπ…

Άκουγα και έναν δικό µας πρόεδρο να µας µιλάει για τα Ορ-
λωφικά, για τη Φιλική Εταιρεία. Να συµφωνήσουµε, αλλά εκεί εί-
χαµε Τούρκους, δεν ήταν ελεύθερο το ελληνικό κράτος. Εντάξει,
καλός ο Ξάνθος και ο Τσακάλωφ, καλοί είναι όλοι αυτοί, αλλά εί-
χαµε τουρκική κατοχή. Τώρα έχουµε ελληνική δηµοκρατία και
στην ελληνική δηµοκρατία πρέπει να συζητάµε. Αν δεν συζητάµε
µιλάµε για φασισµό, µιλάµε για αυταρχικότητα, µιλάµε για απο-
λυταρχισµό, για ηγεµονισµό τον οποίο δεν δεχόµαστε εµείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τι θέλουµε, λοιπόν, εµείς και συµφωνούµε µε εσάς ή -αν θέ-

λετε- συµφωνούµε κάποιοι που έχουµε λίγο µυαλό παραπάνω
για να σκεφτούµε όχι µικροκοµµατικά; Τι λέµε; Λέµε ότι ο οµο-
γενής πρέπει και να εκλεγεί αλλά και να εκλέγεται. Το λέει το
Σύνταγµά µας. Δηλαδή τον θέλετε λεµονόκουπα να τον στύ-

ψουµε, να τον πετάξουµε στα σκουπίδια και από κει και πέρα δεν
µας ενδιαφέρει. Πήραµε την ψήφο του, κορόιδο είναι, ψήφισε.
Από την άλλη, απογραφή δεν έχουν κάνει. Δεν ξέρουµε πόσοι
είναι. Δεν ξέρουµε πού µένουν. Δεν ξέρουµε τι όνοµα έχουν.
Μπορεί να ψηφίζει ο κ. Τσούνης, ο Πρέσβης των Ηνωµένων Πο-
λιτειών στην Ελλάδα ο οποίος είναι Αµερικανός και εκπροσωπεί
τα αµερικανικά συµφέροντα. Τον τιµούµε, είναι φίλος µας, είναι
Ελληνοαµερικανός, µε καλή δουλειά στην Οµογένεια, αλλά θα
ψηφίζει και για τα αµερικανικά συµφέροντα και οι πράκτορες της
CIA από την πρεσβεία θα ψηφίζουν και για την ελληνική εκλογή
και για τα αµερικανικά συµφέροντα. Δεν γίνεται και µε τον χω-
ροφύλακα και µε τον αστυφύλακα. Είναι λογικά πράγµατα αυτά
που λέµε.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Είναι εγγεγραµµένοι
στους εκλογικούς καταλόγους.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Και ο Τσούνης είναι. Κακό είναι; Θα ψηφίζει ο Αµερικα-
νός Πρέσβης και θα ακυρώνει τη δική σας ψήφο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριοι συνάδελφοι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε συνάδελφε, αν και ενοχλείστε, θα µε ακούσετε.
Εγώ λέω ότι θυµάµαι εσάς προσωπικά στα συλλαλητήρια για

τη Μακεδονία, µε σάρισα, µε περικεφαλαία, µε περικνηµίδες, να
φωνάζετε: «Η Μακεδονία είναι Ελλάδα» και τώρα λέτε τα Σκόπια
Βόρεια Μακεδονία.

Χάρισµά σας, αγαπητέ συνάδελφε από την Καβάλα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Πάµε και στα υπόλοιπα. Μια δηµοκρατία και µια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Πρόεδρε, θα χρειαστείτε…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Μια δηµοκρατία και µια εκλογική αναµέτρηση έχει ένα αποτέ-

λεσµα: την κάλπη. Η κάλπη λοιπόν είναι αυτή που ουσιαστικά ορί-
ζει το αποτέλεσµα των εκλογών. Ρωτάω την κ. Κεραµέως, ρωτάω
τον κ. Λιβάνιο: Η κάλπη αυτή που θα πάει; Θα ταξιδέψει από τη
Νέα Υόρκη, από το Ντίσελντορφ και µπορεί να έρθει στην Ελ-
λάδα.

Και τώρα θα το πω, υπάρχει βίντεο, το οποίο δεν το ανήρ-
τησα…

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Σας παρακαλώ πάρα πολύ, κύριε συνάδελφε. Κατ’
αρχάς, να κάθεστε πιο ευπρεπώς. Δεν είστε στο σπίτι σας.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Παρατηρήσεις στο σπίτι σας.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Πάµε στην ουσία τώρα.
Λέω λοιπόν, ήρθαν ανοικτοί οι σάκοι από το Ντισελντόρφ, από

περιοχή της Γερµανίας. Ήρθαν ανοικτοί σάκοι. Ποιος µου εγγυά-
ται ότι αυτοί οι ανοικτοί σάκοι, που µεταφέρονται από τη Γερµα-
νία προς την Ελλάδα, δεν θα ανοιχτούν από κάποιο χέρι; Μου
εγγυάται κανένας; Ποιος µου εγγυάται ότι η καταγραφή και κα-
ταµέτρηση θα γίνει εδώ σωστά, όταν υπάρχει...

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): …(Δεν ακούστηκε)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): …όταν υπάρχει το «Predator», κύριε Λιβάνιε.

Είστε η Κυβέρνηση των υποκλοπών και θα οδηγήσετε σε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Είστε η Κυβέρνηση των υποκλοπών, αυτοί είστε!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Κλείνοντας, να πω το εξής. Εµείς, κύριε Λιβάνιε θα λέµε την
αλήθεια, θα αγωνιζόµαστε για την αλήθεια και ας µείνουµε και
µόνοι κι ας µείνουµε και τελευταίοι, όρθιοι και µόνοι στη φοβερή
ερηµιά του πλήθους της δικής σας ανασφάλειας και ψεύδους.
Πατριωτική ευθύνη είναι αυτό που κάνουµε εµείς. Ο οµογενής
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θα ψηφίζει, θα εκλέγεται, θα καταµετράται η ψήφος εκεί που ψη-
φίζει. Τα καλπονοθευτικά τα αφήνουµε στη Νέα Δηµοκρατία.
Είναι γνωστή η Νέα Δηµοκρατία για πολλά που έχει κάνει στο πα-
ρελθόν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θέλω

απλά να ενηµερώσω το Σώµα ότι δεν έχουµε ξεκινήσει µε τον
πρώτο οµιλητή και υπάρχουν ενενήντα έξι οµιλητές. Απλώς ενη-
µερώνω για να γνωρίζετε.

Τον λόγο έχει τώρα η Υπουργός Εσωτερικών για µια µικρή πα-
ρέµβαση. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Θέλω να απαντήσω πολύ επιγραµµατικά σε αυτά που ανέφερε
ο κ. Βελόπουλος. Έκανε δύο φορές αναφορά στη συνάντηση
που είχαµε πράγµατι µαζί µε τον κ. Υπουργό, τον κ. Λιβάνιο, στο
γραφείο του. Πράγµατι εκεί ο κ. Βελόπουλος έθεσε δύο θέµατα. 

Ποια είναι τα δύο θέµατα; Πρώτον, το ζήτηµα της απογραφής
όπως το θέτει η Ελληνική Λύση και δεύτερον το να γίνεται η κα-
ταµέτρηση στο εξωτερικό. Αυτά τα δύο θέµατα έθεσε.

Κύριε Πρόεδρε, απαντήσαµε αναλυτικά στην επιτροπή. Αν δεν
σας ενηµέρωσαν οι συνεργάτες σας, δεν φταίµε εµείς γι’ αυτό.
Απαντήσαµε και στα δύο ζητήµατα. 

Στο ζήτηµα της απογραφής απαντήσαµε συγκεκριµένα µε
κάθε καλή διάθεση, πώς προτείνετε να γίνει αυτό, όταν µε βάση
το Ενωσιακό Δίκαιο µπορεί ένας πολίτης να πάει για τρεις µήνες
στην Ισπανία; Πώς προτείνετε ακριβώς -να το συζητήσουµε- να
γίνει η απογραφή, όταν υπάρχει -και σωστά υπάρχει- µια ελευ-
θερία στην κίνηση συνολικά και πόσο µάλλον στο Ενωσιακό Δί-
καιο και στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Σηµείο δεύτερο. Ψηφίζουµε ας πούµε το Σάββατο σε κάποια
άλλη χώρα. Τι λέει ο κ. Βελόπουλος; Να ανοίγει ο σάκος το Σάβ-
βατο στο εξωτερικό. Κύριε Βελόπουλε, αυτό δεν επιτρέπεται από
το Σύνταγµα. Το άρθρο 51.4 του Συντάγµατος…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεν είπαµε αυτό!

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Είπατε να γίνεται
η καταµέτρηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό
λεπτό να βάλουµε τη συζήτηση σε µια σειρά. Μετά έχει ζητήσει
ο κ. Βορίδης, µετά αν θέλετε να κάνετε την παρέµβασή σας,
αλλά σας λέω ξανά ότι έχουµε ενενήντα έξι Βουλευτές-οµιλητές. 

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Το άρθρο 51.4

του Συντάγµατος θέτει πολύ συγκεκριµένες προϋποθέσεις, η κα-
ταµέτρηση να γίνεται ταυτόχρονα. Το συζητήσαµε αυτό και εί-
πατε να γίνουν το Σάββατο και σας απαντήσαµε µε τον κ. Λιβάνιο
ότι αν αυτό γίνεται το Σάββατο, δεν εξυπηρετείται το Σύνταγµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Την Κυριακή είπαµε. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Έρχοµαι όµως

στην ουσία, γιατί η ουσία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
άλλη. Η ουσία είναι ότι η Ελληνική Λύση είχε µία σταθερή θέση
επί του θέµατος αυτού από το 2019. Η πραγµατικότητα αυτή
είναι. Από το 2019 η Ελληνική Λύση τι λέει; Ναι, στην ψήφο των
αποδήµων χωρίς καθόλου περιορισµούς. 

Ενδεικτικά αναφέρω τον κ. Χήτα, που κάθεται δίπλα σας, ο
οποίος τι έλεγε στην προηγούµενη κοινοβουλευτική θητεία; «Για
να είµαστε ξεκάθαροι σε όλους» έλεγε ο κ. Χήτας «σταθερή και
αταλάντευτη θέση της Ελληνικής Λύσης είναι ότι όλοι οι Έλληνες
της Διασποράς πρέπει να έχουν δικαίωµα ψήφου, όπου και αν
αυτοί βρίσκονται. Ας τους κάνουµε λοιπόν πιο εύκολο το να ψη-
φίσουν. Τουλάχιστον αυτό το οφείλουµε, να τους το κάνουµε πιο
εύκολο να ψηφίσουν, να νιώσουν ότι µετέχουν ενεργά, ότι µετέ-
χουν πραγµατικά στα κοινοβουλευτικά δρώµενα της πατρίδας
τους». Αυτά τα είπε ο άνθρωπος που κάθεται ακριβώς δίπλα σας
ως εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης. 

Ενώ λοιπόν τέσσερα χρόνια η Ελληνική Λύση έχει µια σταθερή
θέση που τι λέει; Λέει ναι στην ψήφο των αποδήµων χωρίς πε-
ριορισµούς. Ξαφνικά πριν από δύο µέρες µπαίνει µια νέα προ-
ϋπόθεση. Ξαφνικά η Ελληνική Λύση εµφανίζεται και λέει «Ναι
-λίγο πολύ κοντά στο ΣΥΡΙΖΑ- να υπάρχουν Βουλευτές των Απο-

δήµων Ελλήνων, να υπάρχει ξεχωριστή διαδικασία και να µην
προσµετράται στο ευνοϊκό αποτέλεσµα». 

Τι λέγατε εσείς, κύριε Βελόπουλε, προσωπικά πριν από δύο
χρόνια, ούτε καν δύο χρόνια; Διαβάζω από τα Πρακτικά, θα πα-
ραθέσω δικά σας λόγια. «Ο ΣΥΡΙΖΑ -λέει ο κ. Βελόπουλος- ζητάει
η ψήφος των οµογενών µόνο, λέει σε τέσσερις περιφέρειες και
όχι στην επικράτεια. Τι πιο γελοίο από αυτό ως επιχείρηµα;».
Έτσι έλεγε ο κ. Βελόπουλος το 2021. «Δηλαδή πώς θα γίνει αυτό;
Πώς γίνεται αυτό; Πώς µπορεί να γίνει αυτό; Είναι απίστευτα
αυτά που ζητούν οι άνθρωποι. Αλλά ξέρετε τι γίνεται; Όταν δεν
έχεις µπούσουλα, όταν δεν έχεις επιχειρήµατα και όταν άγεσαι
και φέρεσαι…» κ.ο.κ..

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Εσωτερικών κ. Νίκη Κεραµέως

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η πραγµατικότητα, κύριε Βελόπουλε, είναι η εξής. Τέσσερα
χρόνια είχατε µια σταθερή θέση, τέσσερα χρόνια δεν ψηφίστηκε
αυτή η διάταξη µε άρση των περιορισµών, τώρα που πάει να ψη-
φιστεί, η Ελληνική Λύση δεν ψηφίζει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ζητήσει ο κ. Βορίδης. Θέλετε να µιλήσετε αµέσως; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Βελόπουλε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Να ξεκαθαρίσουµε ορισµένα πράγµατα γιατί έχετε
πληµµελή µνήµη. 

Πότε µιλήσαµε µαζί; Την Πέµπτη µιλήσαµε µαζί. Την Παρα-
σκευή λοιπόν σας ενηµερώνουµε και σας λέµε να κλείνει η κάλπη
την ίδια ώρα παντού. Αυτό ζητάµε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Πώς γίνεται αυτό; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ελάτε να σας το εξηγήσω στο γραφείο µου. Σας το εξή-
γησα και δεν το καταλάβατε. Υπάρχει τρόπος. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν γίνεται
αυτό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αφήστε
τον κύριο Πρόεδρο να µιλήσει.  

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Αν υπενθυµίσω στην κ. Κεραµέως το Σύνταγµα, το Σύν-
ταγµα λέει εκλέγειν και εκλέγεσθαι. Εγώ επιµένω σε αυτό. Εσείς
το αλλάξατε. Εγώ επιµένω σε ό,τι έλεγα το 2019 και το 2020 και
το 2021 και το 2022. Αν γυρίσουµε πίσω δεν θα σας βολεύει, τι
λέγατε για τον ΕΝΦΙΑ, για τον ΕΦΚΑ, για τη Μακεδονία, για όλα
αυτά που κάνατε τα στραβά. Άµα τα θυµηθούµε, καήκατε, οπότε
στο σπίτι του κρεµασµένου, µην µιλάτε για σκοινί. 

Επαναλαµβάνω, το δικαίωµα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι, θα
το νοµοθετήσετε; Σε αυτό είµαστε µαζί. Και η καταµέτρηση να
γίνεται εκεί. Αν δεν είστε ικανοί και έτοιµοι, αφήστε το για λίγο
αργότερα. Δεν πεθάναµε. Εκλογές έχουµε τον Ιούνιο τις πρώτες,
εκτός αν θέλετε να κάνετε διπλές εκλογές. Άλλο θέµα αυτό, γιατί
κανένας δεν σας ελέγχει. Εσείς είστε η Κυβέρνηση του «Preda-
tor», κύριε Βορίδη. Τηλεφωνάκια, υποκλοπές, ούτε να χορέψουν
δεν µπορούµε πλέον στα µπαρ, γιατί ακουγόµαστε, κύριε Βο-
ρίδη! Ακουγόµαστε σε ό,τι λέµε και ό,τι κάνουµε. 

Να είστε καλά!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Βο-
ρίδη, έχετε τον λόγο. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κοιτάξτε, κύριε Πρόεδρε, εγώ έχω ένα σήµερα ένα déjà vu,
σαν να το έχω ξαναζήσει όλο αυτό. Διότι µάλιστα θυµάµαι στη
συζήτησή µας στην Ολοµέλεια στην προηγούµενη ακριβώς συ-
ζήτηση επ’ αυτής ακριβώς της οµοίας διατάξεως, είχατε κάνει
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πάλι µία από αυτές τις οµιλίες σας οι οποίες δεν έχουν σχέση µε
το αντικείµενο. Είχατε πει αυτά τα διάφορα τα οποία έρχεστε και
λέτε, και είναι ένας γενικευµένος κοινοβουλευτικός έλεγχος και
µάλιστα ερανιστικού χαρακτήρα, µια το ένα, µια το άλλο, µια το
παρακάτω, µια το πέµπτο, µια το δέκατο έβδοµο. 

Σας είχα τότε εγκαλέσει και σας λέω «καλά είπατε για όλα,
αλλά εδώ για το θέµα της ψήφου των κατοίκων εξωτερικού δεν
είπατε τίποτε». Και σας διαβάζω τι µου απαντήσατε. 

«Κύριε Υπουργέ, για το νοµοσχέδιο είπα λίγα, για ένα και µόνο
λόγο γιατί ήρθατε -εµείς η Κυβέρνηση- στη γραµµή τη δική µας.
Τι να αναλύσουµε, τη γραµµή τη δική µας που αντιγράψατε σή-
µερα; Σας τα λέγαµε το Δεκέµβριο του 2019. Τι να πω περισσό-
τερο;» Τώρα που ξαναφέραµε τη γραµµή τη δική σας, δεν σας
προφτάσαµε, αλλάξατε γραµµή. Δεν το πετύχαµε. Έχουµε µια
διαφορά φάσεων. 

Την ώρα που ήταν η δική σας γραµµή και έπρεπε να την υπερ-
ψηφίσετε και µας έλειπαν τότε, µας µπλόκαρε, κύριε Πρόεδρε.
Θα το είχαµε λύσει από τότε. Εκατόν ενενήντα Βουλευτές µπο-
ρέσαµε να συγκεντρώσουµε, το ΠΑΣΟΚ, η Ελληνική Λύση και η
Νέα Δηµοκρατία. 

Τώρα λοιπόν που έχει αλλάξει ο κοινοβουλευτικός συσχετι-
σµός, έχει περιοριστεί η επιρροή της αριστερής αντιπολίτευσης,
τώρα που είναι ευκαιρία, εσείς επιλέξατε να µην ψηφίσετε τη
συγκεκριµένη διάταξη, που είναι κατά τα δικά σας λεγόµενα η
γραµµή η δική σας. Κρίµα θα πω εγώ, και θα πω τώρα και να
µπαίνετε και σε τόσο κόπο αναίτια για να δικαιολογήσετε αυτή
την αλλαγή στάσης; Κατά τα λοιπά, τα ανέπτυξε η κυρία Υπουρ-
γός Εσωτερικών. Για το θέµα αυτό εγώ δεν έχω να πω τίποτα.

Δεύτερο θέµα. Αυτή η επωδός που έρχεται σε αυτή την Αί-
θουσα, και αυτή τη θυµάµαι, αυτό µε τη Ρωσία, που δεν παίρ-
νουµε αυτά που µας δίνει η Ρωσία. Τα θυµάστε αυτά; Τώρα δεν
παίρνουµε τα αεροπλάνα, πριν δεν παίρναµε τα δάνεια και τα
χρήµατα. Πάντα κάτι µας λείπει από τη Ρωσία που δεν παίρνουµε
και δεν σωζόµαστε. 

Αλλά όταν τελικά πάνε κάποιοι να το πάρουν αυτό από τη
Ρωσία, τελικώς η Ρωσία δεν δίνει. Αλλά εκτός αυτού γιατί έχετε
πειστεί ότι είναι τόσο καλύτεροι στην πυρόσβεση οι Ρώσοι; Αυτό
δεν το έχω καταλάβει. Διαβάζω τώρα για το 2021: είκοσι ένας νε-
κροί στα Ουράλια στην περιοχή του Κουργκάν, 18,8 εκατοµµύρια
εκτάρια καµένα. Τον Ιούνιο του 2023, 5,2 εκατοµµύρια εκτάρια.
Την 1η Μαΐου 2023, 1988 κτήρια κατεστραµµένα µεταξύ των
οποίων και διακόσιες οικίες. Γιατί σας φαίνονται τόσο επαρκείς
στην πυρόσβεση και πρέπει να τους θυµηθούµε; Άρα, λοιπόν και
αυτό κάποια στιγµή να τελειώνει. 

Και ξέρω ότι στεναχωρηθήκατε. Εγώ το καταλαβαίνω αυτό.
Στεναχωρηθήκατε για τον χαρακτηρισµό: πατριώτης της φακής.
Θέλω όµως τώρα να σας πω το εξής. Αυτό το ζήτηµα που συζη-
τάµε σήµερα είναι ζήτηµα εξόχως πατριωτικό; Το λέω και για
άλλες περιοχές που επιφυλάχτηκαν. Οι Σπαρτιάτες είχαν πάρει
θέση υπέρ στην επιτροπή και βλέπω ότι εδώ στην Ολοµέλεια πή-
ρατε θέση παρών. Τι συνέβη και µετεστράφησαν απόψεις µέσα
σε δύο µέρες για ένα σηµαντικό θέµα; Άκουσα δε επιχειρήµατα
-θα µου επιτρέψετε- που κατεξοχήν ανήκουν στο χώρο της Αρι-
στεράς. Δηλαδή, τι; Ενώ, όπως ξέρετε το ζήτηµα της ψήφου συν-
δέεται µε την ιδιότητα του πολίτη και δη µε την κτήση της
ιθαγένειας και ενώ µε βάση το άρθρο 1, παράγραφος 1 του κώ-
δικα ιθαγένειας η πρωτότυπη κτήση ιθαγένειας γίνεται διά της
γεννήσεως, δηλαδή εφαρµόζεται το δίκαιο του αίµατος, ξαφνικά
ακούω να υιοθετείτε προσεγγίσεις οι οποίες πλέον θέλουν εµµέ-
σως να συνδέσουν την ιδιότητα του πολίτη όχι µε την ιδιότητα
της γεννήσεως, της καταγωγής µε δύο λόγια, αλλά µε τον χρόνο
παραµονής, µε πραγµατικά στοιχεία συνδέσεως: µε το αν είναι
στον χώρο και µένει, µε το αν έχει οικονοµική δραστηριότητα, µε
το αν κάνει φορολογική δήλωση. Να συνδέσουν την ιδιότητα του
πολίτη µε τέτοια κριτήρια. Αυτή είναι η άποψη την οποία υποτί-
θεται ότι ακούω από κόµµατα πατριωτικά; Αυτή την άποψη υπο-
στηρίζετε; 

Και ρωτώ τώρα. Είναι πατριωτικό ζήτηµα και δη σηµαντικό και
µείζον κάθε Έλλην πολίτης κάθε ένας που έχει την ιδιότητα αυτή
να µπορεί να ασκεί το εκλογικό του δικαίωµα; Θα το ασκούσε
ούτε ή άλλως. Απλώς να τον διευκολύνουµε. Είναι πατριωτικό ζή-

τηµα αυτό; Αφήστε τα άλλα, το αν θα κάνουµε, άκουσα, την επι-
στολική ψήφο, το πώς θα ανοίγουν οι σάκοι, το πώς θα κλείνουν
οι σάκοι, το πώς θα γίνεται η καταµέτρηση, το αν θα τα πηγαί-
νουµε εδώ ή εκεί. Αυτά όλα είναι κουβέντα της διαδικασίας µπο-
ρεί να γίνονται µπορεί να µη γίνονται. Προφανώς υπάρχει µεγάλη
εµπειρία στη διεύθυνση εκλογών για να λύσει αυτά τα θέµατα.
Ως προς το µείζον όµως, ως προς το στρατηγικό, ως προς αυτό
που είναι το κεντρικό, πώς είναι δυνατόν πατριωτικό κόµµα να
διαφωνεί και να µην υπερψηφίζει τη χορήγηση δικαιώµατος
ψήφου, διευκόλυνσης στην πραγµατικότητα, της άσκησης του
εκλογικού δικαιώµατος σε Έλληνες πολίτες που κατοικούν στο
εξωτερικό; Δεν είναι µέσα στη βασική συγκρότηση του έθνους η
συµπερίληψη αυτών των ανθρώπων; Δεν συγκροτούν µαζί µε
τους εδώ, µαζί µε αυτούς που διαµένουν στον ελλαδικό χώρο; Ο
εκτός Ελλάδος Ελληνισµός δεν είναι το έθνος; 

Και όσοι αµύνονται αυτή την αξία του έθνους και την ιδέα του
έθνους τι κάνουν; Τους περικόπτουν το δικαίωµά, τους δυσκο-
λεύουν το δικαίωµα να ασκήσουν αυτό που είναι το πολιτικό τους
δικαίωµα; Και έχετε µπει σε αυτή τη γραµµή δήθεν για να κάνετε
αντιπολίτευση; Χάθηκαν τα νοµοσχέδια να κάνουν αντιπολί-
τευση; Κάντε αντιπολίτευση στο νοµοσχέδιο για την οικονοµία.
Έρχεται αύριο. Να δω τι θα ψηφίσετε εκεί. Χάθηκαν τα νοµοσχέ-
δια; Εδώ είναι η διαφοροποίηση; Άρα, λοιπόν, εδώ κρίνεστε ως
προς το περιεχόµενο αυτό. 

Άκουσα και τα ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής. Πώς µιλάτε µε
αυτόν τον τρόπο παραδείγµατος χάριν, κύριε Πρόεδρε, για το
ζήτηµα του Φρέντι Μπελέρη; Ξέρετε τις επίµονες προσπάθειες;
Όχι; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ξέρω, ξέρω, ξέρω. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αν τις ξέ-
ρετε να τις πείτε. Και όχι µόνο αυτό. Αν ξέρετε την προτεραι-
ότητα που έχει δώσει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός σε αυτό το θέµα.
Αλλά προσέξτε τώρα. Προσέξτε γιατί εδώ αρχίζω πατριωτισµός
της ευθύνης και εδώ σας βλέπω ειρωνεύεστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Όχι, γράφω. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Καλά κά-
νετε. Αλλά λέω ότι σε ζητήµατα τα οποία αφορούν την ελευθερία
προσώπου, εκλεγµένου δηµάρχου, σε ζητήµατα τα οποία χειρί-
ζεται η Κυβέρνηση µε πάρα πολύ µεγάλη επιµονή και προσοχή -
και σας το λέει κάποιος που έχει πλήρη γνώση του τι έχει συµβεί
και του τι συµβαίνει- το να έρχεστε εσείς ανεύθυνα για να κάνετε
δύο ατάκες αντιπολιτευτικές, ουσιαστικά να πληγώνετε και ενδε-
χοµένως να υπονοµεύετε µία ολόκληρη διαδικασία αυτό, ναι, δεν
είναι πατριωτισµός, είναι ανευθυνότητα και µάλιστα σε ανθρώ-
πους που διακυβεύεται η ελευθερία τους. Την ώρα που η ελλη-
νική Κυβέρνηση προσπαθεί µάχεται και µάχεται καθηµερινά για
αυτό, όχι σε µία οµιλία στη Βουλή. Άρα, λοιπόν, µη βιάζεστε για
όλα αυτά τα ζητήµατα γιατί ειδικά αυτά τα ζητήµατα θέλουν και
προσοχή και χειρισµό και ευθύνη και να λέγονται τα πράγµατα
που πρέπει να λεχθούν εκεί που πρέπει να λεχθούν, όταν πρέπει
να λεχθούν. Αυτό να µην το χρησιµοποιείτε ως εφαλτήριο πολι-
τικό. Δεν δείχνει, κύριε Πρόεδρε, άνδρα µε σεβασµό και ευαι-
σθησία στα πατριωτικά και προσωπικά ζητήµατα που συνδέονται
µε τη δράση του συγκεκριµένου προσώπου. Αλλά δυστυχώς
αυτή είναι η συνολική σας στάση. 

Μία κουβέντα για το ΠΑΣΟΚ. Όταν ο Πρωθυπουργός σάς
καλεί να έρθετε για ενηµέρωση προκειµένου να έχετε µία πλήρη
ενηµέρωση για τα ζητήµατα που διηµείφθησαν και ό,τι ειπώθηκε
µε τον Τούρκο Πρόεδρο, η απάντηση ποια είναι; «Γιατί δεν µε
φώναξες εσύ και έπρεπε να σε φωνάξω να πάω εγώ;». Αυτή τώρα
είναι η πολιτική προσέγγιση την οποία κάνετε; Δηλαδή, σας είπε
ο Πρωθυπουργός «ελάτε όποιος θέλει να ενηµερωθεί» και απαν-
τάτε «ναι, αλλά δεν µε φωνάξατε πριν. Έπρεπε να µε φωνάξεις
εσύ πρώτος και όχι να έρθω εγώ». Αυτό είναι ο τρόπος µε τον
οποίο θα διαλέγονται οι πολιτικές δυνάµεις σοβαρά, συγκροτη-
µένα και υπεύθυνα; Σας έτεινε το χέρι. Σας είπε «όποιος ενδια-
φέρεται γι’ αυτό, ένα τηλέφωνο µακριά είµαι. Πάρτε µε
τηλέφωνο να σας ενηµερώσω. Και η απάντηση είναι «να µη σε
πάρω εγώ να µε πάρεις εσύ».  
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Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι κατά τα λοιπά και για τα ζητήµατα της
διαχείρισης των πυρκαγιών απάντησε πλήρως και αναλυτικά ο
Πρωθυπουργός. Εγώ σε αυτό το τελευταίο κρατώ µια διαφαινό-
µενη επιθυµία των πολιτικών δυνάµεων να συνεννοηθούν σε ένα
ευρύτερο πλαίσιο που θα θέσει µια σειρά από ζητήµατα για να
δούµε πώς περαιτέρω µπορεί να βελτιωθεί η πολιτική προστασία
αλλά και εν γένει η δασική πολιτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Πρόεδρε. Ελπίζω να τελειώσουµε εδώ τη διαδικασία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κύριε Βορίδη, µπερδεύτηκα. Ίσως τα χθεσινοβραδινά
σας επηρέασαν λίγο. Λίγο µπερδεµένα µου τα είπατε. Κάτι για
µονοφασικά, για τριφασικά ρεύµατα, φάσεις. Ακούστε, κύριε Βο-
ρίδη. Ένα κι ένα κάνουν δύο. Σας λέω ότι το δικαίωµα του εκλέ-
γεσθαι το στερείτε. Μας λέτε τρεις λαλούν, πέντε χορεύουν,
είµαστε καλά, θέλουµε πατριωτισµό. 

Πάµε και στον πατριωτισµό. Επειδή δε σας βολεύει το παρελ-
θόν µην το γυρίσουµε πίσω. Το τι λέγατε κατά το παρελθόν και
τι κάνετε σήµερα είναι τελείως διαφορετικό και αναντίστοιχο.
Οπότε επειδή δεν βολεύεστε µε το παρελθόν σας, την ιστορία,
τον πολιτισµό, την Ελλάδα, το έθνος, τη Βόρειο Ήπειρο και τα
υπόλοιπα, ας το αφήσουµε καλύτερα. Γιατί δεν µιλάω για το τι
έλεγα. Εγώ επέµενα πάντα στο εκλέγεσθαι. Δεν το καταλαβαί-
νετε. Μάλλον δεν θέλετε να το καταλάβετε. Το εκλέγεσθαι είναι
δικαίωµα αναφαίρετο. Μόνο θα εκλεγούν. Αυτό µε ενοχλεί. Γιατί
εγώ είµαι µετανάστης. Δεν ξέρω εσείς τι είστε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Γιατί δεν
ψηφίζετε τη διάταξη; Και τα υπόλοιπα τα βλέπουµε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Όχι έτσι. Κουτσουρεµένο νοµοσχέδιο που θα φέρετε
εδώ, από εµάς δεν έχει στήριξη. Κάντε όπως λέµε το σωστό και
συµφωνούµε και προχωράµε όλοι µαζί. Πάµε και στα υπόλοιπα. 

Από έναν ευφυή άνθρωπο σαν εσάς δεν περίµενα να συγκρί-
νετε τη µικρή Ελλάδα µε την τεράστια Ρωσία. Εκεί που λέτε τα
Ουράλια στη Σιβηρία είναι εκατοντάδες εκατοµµύρια τα εκτάρια.
Τι είναι αυτά που λέτε εδώ µέσα; Και να τα συζητάµε κιόλας είναι
και πολιτικό. Κι εδώ αποδεικνύεται ότι απλά πολιτικαντίζουµε λι-
γάκι. Ισορροπούµε στο ρωσικό, αντιρωσικό, φιλορωσικό. Ακού-
στε, κύριε Βορίδη. Αφού είστε αντιρώσοι να απαγορεύσετε να
µεταφέρουν πετρέλαιο οι λαθρέµποροι φίλοι σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 
Θέλετε ονόµατα; Ο κ. Αλαφούζος, ο κ. Αγγελικούσης. Ονό-

µατα φίλων σας, κολλητών σας. Αφήστε τα περισσότερα και τα
υπόλοιπα. 

Πάµε και στο τελευταίο. Πατριωτικό κόµµα; Δεν κατάλαβα πώς
είναι ένα πατριωτικό κόµµα. Αν λέει «ναι» στον Βορίδη είναι πα-
τριωτικό το κόµµα; Αν λέµε «ναι» σε ό,τι πείτε, είναι πατριωτικό
το κόµµα; Να ξέρουµε και εµείς τι σηµαίνει πατριωτισµός, γιατί
τα µπερδέψατε λίγο. Εγώ θυµάµαι εδώ στο Σύνταγµα φωτογρα-
φίες στο συλλαλητήριο για τη Μακεδονία, µε τον κ. Πλεύρη, τον
κ. Άδωνι. Τώρα συναντάτε τον Υπουργό της Βόρειας ψευτο-Μα-
κεδονίας. Και γελάτε πάλι. Έχετε αυτό το µειλίχιο, µπλαζέ ύφος
και σας πάει κιόλας. 

Αλλά θέλω να πω το εξής. Μιλάτε εσείς για πατριωτισµό, που
λέγατε «δώστε άσυλο σε Αφγανούς, Πακιστανούς σε λίγες µέρες
και ψήφο»; Εσείς τα λέγατε, εσείς τα κάνατε. Σε συνέντευξη σας,
εσείς δεν λέγατε για το Turk Greek, πώς λέγεται αυτό, Turk
Aegean ότι θα το αλλάζατε; Μιλάτε για πατριωτισµό; Μην ξύνε-
στε στην γκλίτσα του τσοπάνη, σας το λέω µια ακόµα φορά.

Και κλείνω λέγοντας το εξής, µια και µιλάµε για τον Μπελέρη.
Εγώ θέλω να µου πείτε τι κυρώσεις βάλαµε στην Αλβανία. Κυρώ-
σεις. Έχουµε χρηµατοδοτικά πρωτόκολλα. Κυρώσεις συγκεκρι-
µένες. Μη µου λέτε τι κάνατε παρασκηνιακά, γιατί αν πάµε στο
παρασκήνιο είµαστε ηττηµένοι από χέρι, να ξέρετε. Είναι δεδο-
µένο. 

Και θα πω το εξής. Θα σας παρακαλέσω πάρα πολύ, κύριε Βο-
ρίδη, οδηγίες για πατριωτισµό, για έθνος και πατρίδα και πατριω-
τική ευθύνη, παράκληση ως πάλαι ποτέ φίλο σας όχι σε εµάς.
Αλλού κάντε τες. Εµείς θα συνεχίσουµε ακριβώς στην ίδια
γραµµή. Θα στηρίζουµε κάθε θετικό που φέρνετε, αλλά όταν δια-
φωνούµε, θα διαφωνούµε. Επιτρέψτε µας, κύριε Βορίδη. Δείρτε

µας αλλιώς. Αν δεν σας αρέσει, δείρτε µας κιόλας. Τι να κάνουµε
τώρα; Μας φιµώσατε στα κανάλια, δείρτε µας κιόλας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Επειδή
έχουν ζητήσει τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, θα
ήταν πάρα πολύ άδικο να µην ξεκινήσω από το κόµµα των Σπαρ-
τιατών και τον κ. Κόντη, γιατί ο Αρχηγός του δεν µίλησε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θέλω να σταθώ στο

θέµα των πυρκαγιών που για άλλο ένα καλοκαίρι µαίνονται στη
χώρα µας. Απλά αλλάζει το σκηνικό κάθε φορά. Μια είναι το
Μάτι, άλλη είναι η Κέρκυρα, χτες ήταν η Ρόδος και πάλι η Κέρ-
κυρα και άλλες περιοχές, πιο παλιά ο Πύργος. Κάθε καλοκαίρι
και κάθε χειµώνα έχουµε καταστροφές οι οποίες αποδίδονται
πλέον στην κλιµατική αλλαγή. Όποτε ακούµε µια καταστροφή,
µπαίνει πλέον η καραµέλα «κλιµατική αλλαγή». Δεν αποδίδουµε
ευθύνες πουθενά αλλού. Δεν θυµόµαστε γιατί δεν καίγονταν πα-
λιότερα σε τόσο µεγάλη έκταση τα δάση µας. Ξεχάσαµε ότι
υπήρχε δασοπροστασία, αντιπυρικές ζώνες. Υπεύθυνοι για τις
κατασβέσεις ήταν οι δασοφύλακες και εµείς βάλαµε την Πυρο-
σβεστική τα τελευταία χρόνια που δυσκολεύεται να γνωρίζει τις
ιδιαιτερότητες των δασών. Φτάσαµε πλέον να αποδίδουµε τα
πάντα στην κλιµατική αλλαγή. Στο Ρίο ντε Τζανέιρο στο οποίο
έζησα για πολλά χρόνια υπάρχει ένα µεγάλο δάσος που λέγεται
Foresta Da Tijuca. Είναι ένα τεράστιο δάσος από τα µεγαλύτερα
του κόσµου µέσα στην πόλη. Σας λέω λοιπόν ότι µε οκτώ µήνες
θερµοκρασία στους 40 - 45 βαθµούς δεν έχει καεί ούτε µία φορά.
Εκεί λοιπόν, δεν είναι υπεύθυνη η θερµοκρασία για να κάψει ένα
δάσος. Η πολιτεία είναι υπεύθυνη για την προστασία του δάσους
η οποία το προστατεύει µε όλους τους τρόπους. Αυτό δεν γίνεται
εδώ στην Ελλάδα. Κάθε τρεις και λίγο αναφέρουν την κλιµατική
αλλαγή, αλλά βλέπουµε να συλλαµβάνονται τριάντα ποντικοί που
πετάνε γκαζάκια και βάζουν φωτιές και δεν έχει πάει κανείς φυ-
λακή. Με µετατρεπόµενες πλέον ποινές, δεν έχει ενδιαφερθεί το
κράτος να µετατρέψει τις ποινές αυτές σε αυστηρές όσο το δυ-
νατό γίνεται, να πηγαίνουν ακόµα και ισόβια οι πυροµανείς, αυτοί
οι οποίοι καίνε την Ελλάδα για διάφορους λόγους. 

Εγώ δεν θα πιάσω το αν καίγονται για ανεµογεννήτριες, γιατί
δεν µπορώ να το αποδείξω αν και είναι παράδοξο και περίεργο
ότι εµφανίζονται ξαφνικά σαν µανιτάρια οι ανεµογεννήτριες. Ας
πούµε ότι εκµεταλλεύονται την ευκαιρία. Θα κατηγορήσω όµως
το κράτος στο ότι θα έπρεπε να απαγορεύει να φυτεύονται εκεί
ανεµογεννήτριες και θα έπρεπε να αναδασώνονται τα δάση µας
πλέον µε δένδρα τα οποία είναι και δύσκολο να καούν. Γιατί όταν
καίγεται πεύκο και βάζουµε ξανά πεύκο, το οποίο είναι µια ζων-
τανή χειροβοµβίδα σε κάθε πυρκαγιά και έχουµε δει πως πετά-
γονται τα κουκουνάρια και µεταδίδουν τις φωτιές, είµαστε και
εµείς υπεύθυνοι. Όταν έχουµε δέντρα κυρίως πεύκα ακόµα και
στα σπίτια µας, είµαστε και εµείς υπεύθυνοι.

Αφήνοντας κατά µέρος αυτό το δραµατικό γεγονός, το οποίο
πιστεύω θα µας απασχολήσει στο µέλλον και θα πρέπει όλοι µαζί
να ασχοληθούµε και να γίνουν σοβαρές προτάσεις για την προ-
στασία πλέον των λιγοστών δασών που απέµειναν -µην ξεχνάµε
ότι κάηκαν τρία «NATURA» προστατευόµενα δάση µας και εµείς
πλέον τα έχουµε ξεχάσει, δεν ξέρουµε τι ήταν αυτά τα δάση,
έχουν γίνει φαλακρές περιοχές σε βουνά-, θα προχωρήσω στο
νοµοσχέδιο.

Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο για το οποίο ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός τελείωσε µε τη ρήση του Καζαντζάκη που είπε ότι όσο πιο
µακριά ζούµε τόσο πιο πολύ αγαπάµε την πατρίδα. Κι εγώ ναι,
θα το ενισχύσω αυτό γιατί και εγώ ζούσα στα πέρατα της Γης,
πολλές χιλιάδες χιλιόµετρα µακριά για είκοσι χρόνια και όντως
είναι αλήθεια, αλλά και γιατί διαπίστωσα στον αντίποδα ότι όσο
πιο µακριά ζούµε τόσο πιο πολύ διαπιστώνουµε ότι µας ξεχνά η
πατρίδα. Δεν είδα ποτέ το ενδιαφέρον που όψιµα δείχνουν σή-
µερα µε το νοµοσχέδιο αυτό, να εµφανίζεται στην καθηµερινό-
τητα τη δική µας, των µεταναστών, των οµογενών, όπως θέλετε
πείτε το. Δεν είδα να ενδιαφέρεται κανείς για τα σχολεία µας που
έσβησαν στη Νότια Αµερική και που µόνο ιδιωτική πρωτοβουλία
κάποιων εφοπλιστών κρατάνε στην Ουρουγουάη, στη Βραζιλία
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ή υποκαθιστώντας το κράτος. Δεν είδα ποτέ κανέναν να ενδια-
φερθεί για τις εκκλησίες µας. Είπα και την προηγούµενη φορά
ότι οι παπάδες, οι ιερείς σε εκκλησίες του Ρίο ντε Τζανέιρο είναι
ένας πρώην βατραχάνθρωπος Σύριος και κάποιοι άλλοι δάσκαλοι
Σύριοι και Λιβανέζοι. Έλληνες δεν βλέπουµε όµως. Κάποτε βλέ-
παµε. Δεν είδα ποτέ το κράτος να έρθει να αγκαλιάσει τις οµο-
γενειακές κοινότητες. Πάνε ένα ταξίδι νοµίζω µια φορά κάθε τρία
χρόνια, κάνουν µια γιορτή και αυτή είναι η προσέγγιση του κρά-
τους στους Έλληνες της Διασποράς.

Προσωπικά έχω και κόρη γεννηµένη στο εξωτερικό, έχει γεν-
νηθεί στη Βραζιλία, στο Ρεσίφε και αν έµενε εκεί θα ήµουν πολύ
περήφανος να πολεµήσω για το δικαίωµά της να ψηφίζει. Εµείς
δεν είµαστε αντίθετοι στο να πάρουν το δικαίωµα της ψήφου οι
οµογενείς, διότι ένα άλλο σηµείο το οποίο βλέπω είναι ότι συνε-
χώς µιλάµε για τους έχοντες το δικαίωµα και τους ήδη εγγεγραµ-
µένους σε εκλογικούς καταλόγους Έλληνες. Για αυτούς που
πρόκειται να πολιτογραφηθούν θα υπάρχει αντίρρηση; Δεν πρό-
κειται να αποκτήσουν ιθαγένεια οι δεύτερης γενιάς Έλληνες πη-
γαίνοντας σε ένα προξενείο, µε την απογραφή που ζητάµε, να
πολιτογραφηθούν και να αποκτήσουν το δικαίωµα αυτό; Δεν το
είδα στο νοµοσχέδιο, δεν αναφέρεται κανείς και περιορίζεται σε
οκτακόσιοι χιλιάδες όπως τους µετράνε, Έλληνες, όταν οι εν δυ-
νάµει Έλληνες προς απόκτηση δικαιώµατος ψήφου είναι πάνω
από τρία εκατοµµύρια και αν αµφισβητείτε, κάντε την απογραφή
αυτή. 

Δώστε έναν χρόνο προθεσµία να πάει από το µεγαλύτερο
χωριό έως το µικρότερο µέρος της Βραζιλίας, της Ουρου-
γουάης, της Ασίας, της Ταϊλάνδης ο κάθε Έλληνας στα πλησιέ-
στερα προξενεία ή προξενικές αρχές ή λιµενικές να εγγραφεί,
να αποκτήσει τη δυνατότητα, αλλά ταυτόχρονα να αποσβέσει ο
οποιοσδήποτε είναι εγγεγραµµένος στους εκλογικούς καταλό-
γους και διαµένει στο εξωτερικό το όνοµά του από τους εκλογι-
κούς καταλόγους εδώ και να υπάρξει η αποφυγή της
διπλοεγγραφής.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Συµβαίνει αυτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Δεν είναι όλοι.
Όταν λέµε επίσης να θεσπιστεί σύµφωνα µε το άρθρο 514 το

δικαίωµα που είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένο ότι µπορεί να
θεσπιστεί της επιστολικής ψήφου κάτω από προϋποθέσεις και
δεν αναφέρεται πουθενά… Εµείς το θέσαµε στο νοµοσχέδιο, εί-
παµε επί της αρχής «ναι», αλλά υπάρχουν αυτές οι προϋποθέ-
σεις. Δεν αλλάξαµε τελευταία στιγµή. Το θέσαµε δύο φορές στην
επιτροπή και µάλιστα την τελευταία φορά µου έγινε διπλή παρα-
τήρηση, γιατί δεν επέµενα να θέτω τις προϋποθέσεις. Και τελικά
είπα επί της αρχής ναι, µε τις προϋποθέσεις. 

Θέλω λοιπόν να πω το εξής. Αν πάρουµε την Αµερική κυκλικά
έχει προξενεία απ’ ό,τι θυµάµαι που πήγαινα είτε µε πλοία είτε
σαν ταξιδιώτης. Στο Σικάγο έχει προξενείο, στη Νέα Υόρκη, στη
Βοστώνη, στην Ατλάντα, κατεβαίνουµε Τάµπα, Χιούστον, Σαν
Φρανσίσκο, Λος Άντζελες κι αυτά είναι τα προξενεία µας. Δεν
υπάρχουν στην Κεντρική Αµερική προξενεία. Ο Έλληνας που
µένει στο Ντένβερ, σε µια µεγάλη ελληνική κοινότητα, στο Κάν-
σας σε µια µεγάλη επίσης ελληνική κοινότητα, θα πρέπει να δια-
νύσει ας πούµε χίλια µίλια για το πιο κοντινό προξενείο. Και πείτε
µου πώς θα ψηφίσουν; Τι προβλέπει το νοµοσχέδιο γι’ αυτούς;
Πιστεύετε ότι θα πάνε; Όχι. Τους κόβουµε το δικαίωµα να πάνε.
Και είναι πάρα πολλές χιλιάδες οι Έλληνες που είναι κάτω από
αυτές τις προϋποθέσεις.

Επίσης, η επιστολική ψήφος, επειδή πολλοί την µπερδεύουν
και διαφωνούν µε όσα συζητήθηκαν και έγιναν στις τελευταίες
εκλογές της Αµερικής, δεν θα είναι µε τον τρόπο τον αµερικάνικο
η πρότασή µας, αλλά είναι µια διασφαλισµένη ψήφος σε τοπικές
αρχές, µε εξακρίβωση στοιχείων, κάτι που δεν έγινε στην Αµε-
ρική τις περισσότερες φορές από τα ταχυδροµεία, µε θεώρηση
του γνησίου και µε αποστολή τους εκεί που πρέπει να σταλούν.

Οι συνταγµατικές διατάξεις που ρυθµίζουν το ζήτηµα της
ψήφου των αποδήµων Ελλήνων -δεν θα αναφέρω το άρθρο κ.λπ.-
δεν αποτελούν κατευθυντήριες διατάξεις, αλλά είναι υποχρέωση
για εφαρµογή και άµεσο έννοµο αποτέλεσµα που επιβάλλεται
από την εκτέλεση των ρητών προβλέψεών τους. Η ψήφιση του

ν.4648 ήταν το πρώτο βήµα το οποίο ήταν ελλιπέστατο και αυτή
τη στιγµή πάτε να διορθώσετε αυτό το νοµοθέτηµα.

Η διαδικασία όµως της διαβούλευσης που έγινε σε αυτό το
πολύ γρήγορο νοµοσχέδιο δεν έτυχε της αξιολόγησης ούτε αξιο-
ποίησης των προτάσεων φορέων της οµογένειας. Εγώ διάβασα
και τις εκατόν εξήντα τέσσερις προτάσεις στη διαβούλευση όλων
των φορέων. Ξέρετε ότι διαπίστωσα ότι υπάρχουν κάποιοι που
µάλλον δεν µένουν στο εξωτερικό, δεν είναι απόδηµοι και χαιρε-
τίζουν το νοµοσχέδιο ως έχει και υπάρχουν κάποιοι άλλοι οι
οποίοι είναι φορείς οµογενειακοί και θα αναφέρω χαρακτηρι-
στικά τον κ. Πάνο Δροσινάκη που είναι Πρόεδρος της Οµοσπον-
δίας Ελληνικών Κοινοτήτων στη Γερµανία, τον κ. Μάνο
Μοσχόπουλο, µία άλλη κυρία, οι οποίοι µιλάνε για σηµαντική
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης αλλά πιο σηµαντικό είναι να προ-
βλεφθούν οι εναλλακτικοί τρόποι του δικαιώµατος, γιατί είναι
πάρα πολύ µεγάλη η διασπορά και δεν µπορούν να µετακινούνται
από τη µία χώρα στην άλλη. Και αναφέρουν την επιστολική
ψήφο.

Όλοι αυτοί αναφέρουν επίσης τη δυνατότητα ελεύθερης επι-
λογής των αποδήµων Ελλήνων, αν θα ψηφίζουν µε αυτοπρό-
σωπη παρουσία την επιστολική ψήφο, αλλά και δηµιουργία
εκλογικών περιφερειών, µέσα από τις οποίες θα ψηφίζουν αντι-
προσώπους µας στη Βουλή οι οποίοι θα είναι αντιπρόσωποι της
Διασποράς, της οµογένειας. 

Εµείς λοιπόν προτείναµε επίσης το ίδιο, να δηµιουργηθούν οι
τέσσερις-πέντε -εµείς έχουµε προτείνει πέντε- µεγάλες εκλογι-
κές περιφέρειες και ανάλογα µε την ήδη µετρηµένη δυναµική
των Ελλήνων της Οµογένειας σε αριθµό, που πιστεύουµε ότι
είναι πάνω από δύο εκατοµµύρια, να διανεµηθούν έδρες. Προ-
τείναµε δέκα µε δεκαπέντε έδρες και θα γνωρίζει ο υποψήφιος
ότι θα πρέπει να διαµείνει τέσσερα χρόνια πλέον στην Ελλάδα
και να ασκεί τα βουλευτικά του καθήκοντα. 

Δεν λέµε ότι δεν πρέπει ούτε να προσµετρώνται. Εκεί πρέπει
να βρεθεί µετά από διαβούλευση και ο τρόπος που θα προσµε-
τρώνται συνολικά οι ψήφοι γιατί µπορεί να µπει και αναλογικά,
εάν είναι οκτώ εκατοµµύρια εγγεγραµµένοι εδώ και δύο έξω, να
υπάρχει µια αναλογία, αλλά να προσµετρηθούν στο τελικό πο-
σοστό. Θα εκλέξουν και Πρωθυπουργό και Βουλευτές λοιπόν οι
Έλληνες της Διασποράς. Δεν θα είναι αµέτοχοι ούτε θα είναι
µέλη ενός συστήµατος το οποίο θα εκλέγει απλά πέντε περιφε-
ρειακούς Βουλευτές που δεν θα ξέρουν γιατί είναι. Θα είναι σε
κόµµατα, θα είναι παντού. 

Αυτό λοιπόν που εµείς ζητήσαµε µε την απογραφή, τη δεύτερη
πρότασή µας, την επιστολική ψήφο και την τρίτη των εκλογικών
περιφερειών, θα ήµασταν χαρούµενοι να δούµε να το προσθέ-
τετε στον νόµο. Διότι εσείς λέτε «Έλα µωρέ εντάξει, θα ψηφίσετε
και όλα τα άλλα θα τα δούµε». Και η επιστολική ψήφο; Αν δεν
προσδιοριστούν τώρα, πώς θα προσδιοριστούν; 

Θα πει µετά το Υπουργείο Εσωτερικών ότι ψηφίσαµε τον νόµο
και ας κάτσουµε τώρα να δούµε αν θα ισχύσει η επιστολική που
προβλέπει το Σύνταγµα, επαναλαµβάνω, στο άρθρο 51.4 ή θα
πούµε ότι θα δηµιουργήσουµε και κάποιες εκλογικές περιφέ-
ρειες που µπορεί να είναι καλό ή όχι; Αυτά πρέπει να προβλε-
φθούν τώρα.

Λοιπόν, το αίτηµά µας για να ψηφίσουµε και το νόµο είναι να
αποσύρετε το νοµοσχέδιο και να υπάρξει διαβούλευση για όλα
αυτά που είπαµε. Διότι εµείς δεν ερχόµαστε εκ του ασφαλούς
να πούµε, επειδή ξέρουµε ότι το νοµοσχέδιο θα περάσει µε την
πλειοψηφία που έχει δηλώσει εδώ και να κάνουµε την αντιπολί-
τευση, ερχόµαστε να προστατέψουµε τους οµογενείς. Και όσοι
δεν έχετε ζήσει µεταξύ της Οµογένειας θεωρείτε ότι αυτά που
προτείνετε είναι αυτά που θέλουν. 

Εγώ που έχω ζήσει και ήµουνα στη µισή ζωή µου οµογενής
σας λέω ότι αυτά που σας είπα είναι αυτά που θέλουν οι οµογε-
νείς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ζητή-
σει επί προσωπικού για το θέµα ο κ. Μάντζος.

Παρακαλώ, κύριε Μάντζο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ι’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1631



Αναφέροµαι στην τελευταία τοποθέτηση του Υπουργού Επι-
κρατείας κ. Βορίδη, ο οποίος φοβάµαι ότι εξακολουθεί να καλ-
λιεργεί µια επιτηδευµένη, µια ηθεληµένη εικόνα παρεξήγησης,
επενδύοντάς τη µε µπόλικο συναίσθηµα, όσον αφορά στην οφει-
λόµενη ενηµέρωση της Κυβέρνησης προς την Αντιπολίτευση σε
ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής: ποιος θα πάρει πρώτος ποιον
τηλέφωνο, γιατί δεν µε πήρες, κ.λπ..

Όχι, δεν είναι γινάτι, δεν είναι θέµα σκέρτσου, δεν κάνει κά-
ποιος κάποιο πόλεµο εντυπώσεων. Εδώ µιλάµε για µια τυπική
διαδικασία ενηµέρωσης. Είναι η τυπικότητα η οποία προφυλάσ-
σει και διαφυλάσσει την ουσία της πολιτικής, ιδίως στα ζητήµατα
της εξωτερικής πολιτικής και των διεθνών σχέσεων, εκεί όπου
κατά αµάχητο τεκµήριο υπάρχει προτεραιότητα για τη διαφύ-
λαξη της σοβαρότητας και της νηφαλιότητας στην επαφή των
πολιτικών κοµµάτων. Είναι µια τυπική διαδικασία.

Όταν υπάρχει µια σύνοδος κορυφής, µια σύνοδος στο ΝΑΤΟ,
στο περιθώριο της οποίας συντελείται µια εξαιρετικά σοβαρή συ-
νάντηση του Έλληνα Πρωθυπουργού µε τον Τούρκο Πρόεδρο
και µάλιστα, αυτή η συνάντηση παρουσιάζεται στη συνέχεια από
την ελληνική Κυβέρνηση µε ιδιαίτερο ζήλο ως µια «συγκρατη-
µένη νέα αρχή», το ελάχιστο το οποίο, κατά τη γνώµη µας, οφεί-
λει ο Έλληνας Πρωθυπουργός να κάνει προς τις υπόλοιπες
πολιτικές δυνάµεις στην Ελλάδα είναι να τις ενηµερώσει, για να
µην έχουµε σήµερα τη συζήτηση αυτή στη Βουλή και να έρθει
µετά ο Πρωθυπουργός να πει «Εδώ είµαι». 

Αν είναι εδώ, υπάρχει και το τηλεφώνηµα της ενηµέρωσης που
µπορεί να γίνει, µια ενηµέρωση που µπορεί να φτάσει ακόµη και
σε συµβούλιο πολιτικών αρχηγών σε άλλες περιπτώσεις. Το τη-
λεφώνηµα αυτό, θυµίζω, είχε γίνει όταν είδε τον Τούρκο Πρό-
εδρο στον Βόσπορο πέρυσι. Το έκανε αυτό το τηλεφώνηµα ο
κύριος Πρωθυπουργός. Όταν γύρισε από τις Ηνωµένες Πολι-
τείες, δεν το έκανε. Είναι µια τακτική την οποία δεν ακολουθεί µε
τακτικότητα η αλήθεια είναι.

Και προφανώς υπάρχουν και άλλοι δίαυλοι επικοινωνίας που
πρέπει να µείνουν ανοικτοί: Οι τακτικές ενηµερώσεις του Υπουρ-
γού Εξωτερικών, που θα περιµένουµε την πρώτη τις επόµενες
µέρες, και το Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής. Οι τυπικές
διαδικασίες λοιπόν σώζουν και την πολιτική ζωή του τόπου και
διαφυλάσσουν την ουσία στις εξωτερικές σχέσεις της χώρας. 

Οι συναινέσεις έτσι δοµούνται, µε συνεννόηση και ενηµέρωση.
Πάντως, δεν δοµούνται µε ευφυολογήµατα και ασκήσεις εντυ-
πωσιασµού. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Για να

είµαι δίκαιος, δεν ήταν προσωπικό το ζήτηµα, ήταν πολιτικό, να
είµαστε απόλυτα δίκαιη. Έτσι κι αλλιώς ως κοινοβουλευτικός εκ-
πρόσωπος θα παίρνατε τον λόγο αµέσως µετά, κύριε Μάντζε.
Εγώ ευθύνοµαι γι’ αυτό. Απλώς επειδή είναι η πρώτη φορά ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, να γνωρίζετε ότι δεν ήταν προ-
σωπικό. Έπρεπε η κ. Τζάκρη να πάρει τον λόγο και θα της δώσω
τον λόγο αµέσως τώρα και αµέσως µετά εσείς. Απλώς για να τα
ξεκαθαρίζουµε.

Έχετε τον λόγο, κυρία Τζάκρη.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Να ανέβω στο Βήµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει µιλή-

σει ο Αρχηγός σας και όπως καταλαβαίνετε, θα µιλήσετε για έξι
λεπτά και άρα, µπορείτε να µιλήσετε και από εκεί.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Σαν σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το 1974 αποκαταστάθηκε η δηµοκρατία και σήµερα η πα-
τρίδα µας, η χώρα µας αντιµετωπίζει αυτή την ανείπωτη
περιβαλλοντική καταστροφή λόγω των πυρκαγιών που βρίσκον-
ται σε έξαρση και στη Ρόδο και στην Εύβοια και στην Αχαΐα και
στην Κέρκυρα και σε ολόκληρη τη χώρα. Η σκέψη µας βέβαια
βρίσκεται στο πλευρό των πληγέντων, βρίσκεται όµως και στο
πλευρό των πυροσβεστών και των εθελοντών και του δυναµικού
των Ενόπλων Δυνάµεων που θα έλεγα ότι υπερβαίνουν στην
πρώτη γραµµή της µάχης µε τις φωτιές κάθε όριο φυσικής αν-
τοχής. 

Βέβαια εµείς όταν ξεκίνησε η αντιπυρική περίοδος, κύριε
Υπουργέ, είχαµε ευχηθεί οι φωτιές φέτος στη χώρα µας να είναι
λιγοστές και να µην ταλαιπωρείται ο ελληνικός λαός. Δυστυχώς,

όµως, η σκληρή πραγµατικότητα αποδεικνύει αυτό που δεν διέ-
γνωσε προηγουµένως ο Πρωθυπουργός, δηλαδή ότι υπάρχει
ένα τεράστιο κενό στον κρατικό µηχανισµό, τον οποίος ο ίδιος
είδε υπερπλήρη, και στο ανθρώπινο δυναµικό, αλλά και στην υλι-
κοτεχνική υποδοµή για την αντιµετώπιση του φαινοµένου της κλι-
µατικής αλλαγής και των επιπτώσεων αυτού του φαινοµένου που
ευτυχώς παραδέχτηκε πλέον ότι υφίστανται.

Σε κάθε περίπτωση, αυτές τις κρίσιµες ώρες αυτό που πρέπει
να προτάξουµε, παρά την οργή και την αγανάκτηση των Ελλήνων
πολιτών που βιώνουν το πρόβληµα, είναι την ενίσχυση των δυ-
νάµεων εκεί που επιχειρούν µε κάθε διαθέσιµο µέσο και να µην
προτάσσουµε βεβαίως τους επικοινωνισµούς και τις εργαλει-
οποιήσεις, σε αντίθεση µε ό,τι κάνατε εσείς και µε αυτό που εν
πάση περιπτώσει µας κατηγόρησε πριν ο Πρωθυπουργός.

Και µπαίνω τώρα στο νοµοσχέδιο. Επιτρέψτε µου να κάνω ένα
µόνο σχόλιο για το κατεπείγον. Μας είπε προηγουµένως και ο κ.
Βορίδης ότι το νοµοσχέδιο αυτό αφ’ εαυτό έπεσε στα βράχια,
όχι γιατί το υλοποίησε µε τον τρόπο που υλοποίησε και ο κ. Βο-
ρίδης και νωρίτερα ο κ. Θεοδωρικάκος. Ας είναι κι έτσι. 

Είναι το πρώτο νοµοσχέδιο που πέφτει στα βράχια; Δηλαδή, η
δασική πολιτική και η πολιτική προστασία και τα ζητήµατα του
ΕΚΑΒ πήγαν καλύτερα; Αυτή τη στιγµή καίγεται το σύνολο σχε-
δόν των δασικών εκτάσεων, των αγροτικών εκτάσεων στη χώρα.
Γιατί δεν προτάξατε ένα άλλο νοµοσχέδιο παρά µόνο αυτό;

Θα σας εξηγήσω εγώ γιατί. Γιατί βεβαίως η ειλικρίνεια των δια-
θέσεων της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι στον ελληνισµό της δια-
σποράς διαφαίνεται από τους χαρακτηρισµούς που κατά
καιρούς επιφύλασσαν σε διακεκριµένους απόδηµους. Σας θυ-
µίζω λοιδορούσαν τον Ανδρέα Παπανδρέου, επειδή είχε προϋπη-
ρετήσει στο Πολεµικό Ναυτικό στην Αµερική. Να µην σας πω
βεβαίως τι λέγονταν, µε τι υποτιµητικούς χαρακτηρισµούς απευ-
θυνόταν κάποιοι στον Γιώργο Παπανδρέου, Τζέφρι τον ανέβαζαν,
Τζέφρι τον κατέβαζαν. Και βεβαίως τα ίδια επιφύλασσαν και στον
δικό µας, τον Ευκλείδη Τσακαλώτο. Αντιλαµβάνεστε όταν επιφυ-
λάσσουν τέτοιους χαρακτηρισµούς για διακεκριµένα στελέχη
της διασποράς πώς αντιλαµβάνονται τη συµµετοχή των πολλών
στην εκλογική διαδικασία.

Και θα έρθω τώρα επί του προκειµένου. Μας καταλόγισε προ-
ηγουµένως και ο κ. Βορίδης και η κ. Κεραµέως στην επιτροπή
και ο κύριος Πρωθυπουργός πριν από λίγο από Βήµατος ότι
δήθεν εµείς είµαστε µία Αντιπολίτευση, λέει, η οποία από ιδιοτέ-
λεια καταψηφίζουµε, γιατί φοβόµαστε, λέει, τη συµµετοχή των
Ελλήνων του εξωτερικού στη διαδικασία, επειδή εκεί, λέει, θα
είναι ο τάφος µας και η συντριβή µας. 

Αλήθεια, σε αυτή την Αίθουσα κάποιος έχει διαβάσει τα απο-
τελέσµατα της πρόσφατης εκλογικής διαδικασίας; Θα σας τα πω
εγώ εν συντοµία. Πήραµε 1% λιγότερο παγκοσµίως από το
εθνικό µας ποσοστό, στην Ευρώπη πήραµε ακριβώς το εθνικό
µας ποσοστό, κατιτίς παραπάνω πήρε η Νέα Δηµοκρατία. Το
ΚΚΕ, που καταψηφίζει, πήρε σχεδόν διπλάσιο ποσοστό. Το
ΠΑΣΟΚ, που υπερψηφίζει, πήρε το µισό του ποσοστό από τις
εθνικές εκλογές. Μας είπε βεβαίως προηγουµένως ο εκπρόσω-
πος της Νίκης ότι «δεν θέλουµε την ψήφο των οµογενών γιατί»,
δήθεν, «το ακροατήριο αυτό είναι συντηρητικό». Σοβαρά; Για να
δούµε λίγο τα αποτελέσµατα: ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Πλεύση Ελευθε-
ρίας, ΚΚΕ και Βαρουφάκης πήραν το 43,4% των ψήφων στις κάλ-
πες του εξωτερικού και 31,4% πήραν στο εσωτερικό. Και να πω
και κάτι άλλο; Τα κόµµατα της δεξιάς, της πατριωτικής, -αν είναι
δυνατόν, θα αναφερθώ παρακάτω, αναφέρθηκε προηγουµένως
ο κ. Βορίδης- πήραν 13% στο εσωτερικό και 3,1% η Ελληνική
Λύση, οι Σπαρτιάτες και η Νίκη στο εξωτερικό. Αυτά είναι τα απο-
τελέσµατα που φοβόµαστε και µέσω αυτού είµαστε µια ιδιοτελής
αντιπολίτευση και θέλουµε να αποκλείσουµε τη συµµετοχή των
Ελλήνων του εξωτερικού στις εκλογές; Δεν είναι ένα θέµα και µια
στάση αρχών την οποία σταθερά υποστηρίζουµε από το 2018;
Ό,τι και αν κάνετε δεν µπορείτε να παραγράψετε το γεγονός ότι
εµείς ακριβώς ξεκινήσαµε το θέµα συνταγµατική Αναθεώρηση
το 2018.

Έρχοµαι τώρα και σε κάτι άλλο. Εκτός από ιδιοτελή αντιπολί-
τευση έχουµε και µια πολύ συναινετική Κυβέρνηση. Ναι, µάλιστα,
είναι τόσο συναινετική που έφερε πανοµοιότυπο το νοµοσχέδιο
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του 2021 του Βορίδη, αυτό το φοβερό νοµοσχέδιο µε το ένα
άρθρο και έναν αριθµό -δεν ξέρω πώς να το πούµε- χωρίς καµµία
διαβούλευση µε µια διαδικασία take it or leave it, δηλαδή πάρτο
ή άστο, χωρίς να γίνει ακριβώς τίποτα. Ο µόνος λόγος γι’ αυτό
είναι για να διαιρεθούν εδώ οι τριακόσιοι της Βουλής σε φιλοα-
πόδηµους και αντιαπόδηµους, παρά τα όσα λέγονται για την
οµοφωνία που δήθεν επιτυγχάνεται. Όλα αυτά, όπως αντιλαµβά-
νεστε, είναι προφάσεις εν αµαρτίαις. 

Και να πω και κάτι άλλο; Η δήθεν αυτή ιδιαιτέρως κατεπειγό-
µενη κ. Κεραµέως εκτός από ψευδοσυναινετική µας λέει ότι είναι
και απεριορίστως φιλοδιασπορική ως εκ του υπερβάλλοντος πα-
τριωτισµού της. Φυσικά τυγχάνει και κεντρώα και υπέρ των δι-
καιωµάτων και θα αναφερθώ και σε αυτά. Ελάτε να τα πιάσουµε
ένα-ένα. Ας ξεκινήσω από το εξής: Φτάνουµε στο παράλογο µε
τον νόµο αυτό που ψηφίζουµε σήµερα, γιατί πρόκειται περί δι-
ευκόλυνσης της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού, περί
αυτού πρόκειται, να µπορεί κάποιος ο οποίος επισκέπτεται το
εξωτερικό για λόγους αναψυχής και βρίσκεται την ηµέρα των
εκλογών στο εξωτερικό να εγγράφεται δεκαπέντε ηµέρες πριν
την προκήρυξη των εκλογών στους ειδικούς εκλογικούς καταλό-
γους και να συµµετάσχει από εκεί στις εκλογές και να µην µπορεί
να συµµετάσχει κάποιος όποιος εποχικά εργάζεται, παροδικά
µεν, σε κάποιο νησί, αλλά εργάζεται, όπως αντιλαµβάνεστε. Κα-
ταθέσαµε τροπολογία και λέει η Κυβέρνηση ότι αυτή δεν µπορεί
να γίνει αποδεκτή λόγω των τεχνικών προβληµάτων. Το παρά-
λογο σας το εξήγησα. Για να πάµε τώρα να δούµε να θυµηθούµε
πόσο επιλεκτική και µεροληπτική είναι αυτή η αφοσίωση της πα-
ράταξης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, έχετε µειωµένο χρόνο. Πέρασε εξάλεπτο και σας βάζω
ένα τρίλεπτο. Μίλησε ο Αρχηγός σας. Δυστυχώς αυτός είναι ο
χρόνος.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, να ολοκλη-
ρώσω. Τουλάχιστον έχουµε µια ολοκληρωµένη παρέµβαση. 

Πόσο επιλεκτική και προκλητική υπήρξε ανέκαθεν η στάση της
Κυβέρνησης στο θέµα των Ελλήνων του εξωτερικού; Τι να θυ-
µηθώ πρώτα; Τη στάση του Αβέρωφ το 1982 απέναντι στους πο-
λιτικούς πρόσφυγες; Να θυµηθώ ότι το 2000 κατήγγειλε η Νέα
Δηµοκρατία τον Σηµίτη ότι δήθεν της υφάρπαξε την ψήφο,
επειδή οι Πόντιοι ήρθαν και ψήφισαν από την εξωτική Κύπρο; Ή
να θυµίσω την πρόσφατη εκλογική αναµέτρηση του 2023, όπου
αλλοιώθηκε, δήθεν, το αποτέλεσµα της Ροδόπης, επειδή Έλλη-
νες µουσουλµάνοι µε τα πούλµαν κατέκλυσαν τη Ροδόπη και
ήρθαν να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα; Αυτό για να σας
πείσω πόσο είναι απροκάλυπτα υπέρ της άρσης των περιορι-
σµών, υπέρ των Ελλήνων Αποδήµων.

Και κάτι άλλο, ο κ. Βορίδης, ο οποίος ήταν ανεξάρτητος, αλλά
και στη συνέχεια, µερικές µέρες µετά, υπουργοποιήθηκε µας µι-
λούσε γι’ αυτή την τεράστια αποκάλυψη σαν να οι Έλληνες µου-
σουλµάνοι στη Ροδόπη να προσγειώθηκαν εκεί µε τίποτα
διαστηµόπλοια. 

Συνεχίζω για την υποκριτική στάση της Αντιπολίτευσης: Πλή-
ρης αδιαφορία για τον ελληνισµό της Μαριούπολης τα τελευταία
χρόνια και κυρίως από τον πόλεµο της Ουκρανίας και µετά. Απο-
τυχία σας να προστατεύσετε την εθνική µειονότητα της Βορείου
Ηπείρου και τους Βορειοηπειρώτες και τον Φρέντι Μπελέρη από
την προκλητική απέναντι στην αδύναµη Ελλάδα συµπεριφορά
του Ράµα. 

Επίσης, αναφέρω τη συµβολή της σηµερινής ανένδοτης υπε-
ρασπίστριας των αποδήµων, της κ. Κεραµέως στο κλείσιµο σω-
ρείας σχολείων του εξωτερικού. Τι να σας πω; Να σας µιλήσω
για τα σχολεία της Γερµανίας, που κλείνουν σωρηδόν; Προχθές
έκλεισε σχολείο του Μονάχου. Για τα σχολεία της Γαλλίας, για
τα σχολεία του Βελγίου; Εκκλήσεις επί εκκλήσεων της απευθύ-
ναµε, κουράστηκε να µαζεύει υπογραφές, να γίνει κοινή σύγ-
κληση των Επιτροπών Μορφωτικών Υποθέσεων όταν είχε την
προηγούµενη καρέκλα της και της Επιτροπής Ελληνισµού της
Διασποράς για να συζητήσουµε το τεράστιο ζήτηµα της ελληνό-
γλωσσης εκπαίδευσης του εξωτερικού και µας είχε γράψει στα
παλαιότερα των υποδηµάτων της. 

Να σας πω και κάτι άλλο; Στα παλαιότερα των υποδηµάτων

σας γράψατε και την έκθεση του Συνηγόρου του Πολίτη για την
εφαρµογή του ν.4648, του δικού σας νόµου, κύριε Θεοδωρικάκο,
όπως επαίρεστε, στις πρόσφατες εκλογές. Αλήθεια, θέλω να σας
πω το εξής, για να µην µας διαφεύγει: Αυτός ο φοβερός νόµος
µε ένα άρθρο κατά τα υπόλοιπα εξακολουθούν σε όλα τα στοι-
χειώδη ζητήµατα να ισχύουν τα προβλεπόµενα του ν.4648.
Άραγε δεν απορείτε, κύριε Θεοδωρικάκο, γιατί από τους είκοσι
επτά χιλιάδες, που εγράφησαν στους ειδικούς εκλογικούς κατα-
λόγους, τελικά ήρθαν να ψηφίσουν κάτι περισσότερο από δεκαε-
πτά χιλιάδες; Τα αναζητήσατε τα προβλήµατα αυτά;

Και βεβαίως έκπληκτος ο Πρωθυπουργός -τον ακούσαµε προ-
ηγουµένως- να µας λέει, ότι «ξέρετε, η πρόταση που προτείνει ο
ΣΥΡΙΖΑ για τις περιφέρειες του εξωτερικού»… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να
µου δώσετε ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, σας έχω δώσει ήδη εννιά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Είναι πιο συνεπές να ψηφίζουν οι από-
δηµοι και να εκλέγοµαι εγώ, επειδή µε έχετε βάλει στον µηχανι-
σµό του ψηφοδελτίου της επικρατείας; Εγώ θα εκπροσωπώ τους
απόδηµους ή ο καθένας που συµπεριλαµβάνεται στο ψηφοδέλ-
τιο επικρατείας, παρά να ψηφίζουν για Πρωθυπουργό; 

Βεβαίως όλα αυτά για την κ. Κεραµέως και τον κύριο Πρωθυ-
πουργό είναι καλώς καµωµένα. Βεβαίως η κ. Κεραµέως χαρα-
κτήρισε ως ιστορική µέρα την ηµέρα που επέλεξε να συµπλεύσει
µε αυτά τα κόµµατα τα οποία χαρακτήριζε λίγες µέρες πριν τις
εκλογές ως -πώς έλεγε για τους Σπαρτιάτες, κύριε Υπουργέ;-
ακροδεξιά, φασιστικά µορφώµατα. Και επίσης λέγατε για τη Νίκη
«γραφικές πολιτικές οντότητες». Αλήθεια; Και ακούσαµε και προ-
ηγουµένως και τον κ. Βορίδη. Αυτή η ιστορική συνεννόησή σας
µε τους Σπαρτιάτες υλοποιεί τη συµπόρευσή σας µε τη σοβαρή
Χρυσή Αυγή, κύριε Λιβάνιε, που γελάτε, που σας χρειάζεται,
όπως θα έλεγε και ο εµπνευστής του όρου και απών από αυτή
την Αίθουσα πλέον, κρίµα, ο κ. Μπάµπης Παπαδηµητρίου;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Μα, δεν το ψηφίζουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Τζά-
κρη, σας παρακαλώ πάρα πολύ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα κλείσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, έχετε

ολοκληρώσει, δεν γίνεται. Η διαδικασία έχει ολοκληρωθεί. Έχει
µιλήσει ο Πρόεδρος. Είχατε το µισό χρόνο. Δείξαµε ανοχή. Η
Βουλή δεν είναι οι Πρόεδροι και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι, είναι και οι Βουλευτές. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Μία πρόταση, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ πάρα πολύ, δεν υπάρχει µια πρόταση. Σας έδωσα έντεκα
λεπτά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Αν δεν µε είχατε διακόψει θα είχα ολο-
κληρώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, σας
παρακαλώ, κυρία Τζάκρη, δεν θα τελειώσουµε ποτέ, ειλικρινά
σας το λέω.

Κοιτάξτε να δείτε έχει ζητήσει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος ο κ. Παφίλης, τον
λόγο. Έχει κάθε δικαίωµα βεβαίως να πάρει τον λόγο. Αλλά να
ξέρετε γίνεται µια προσπάθεια αυτή η διαδικασία να τελειώσει
σήµερα στο νούµερο εξήντα και αύριο να ξεκινήσουµε στις
09.00’. Η προσπάθεια που γίνεται είναι κατά κύριο λόγο για τους
συναδέλφους Βουλευτές. Σας µιλώ ειλικρινά. Από την άλλη κα-
ταλαβαίνω ότι τα κόµµατα πρέπει να βρουν ένα τρόπο µε τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και τους Πρόεδρους να µπο-
ρέσουµε να λύσουµε το θέµα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί της
διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ζητή-
σει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για να µην γκρινιάζετε, εγώ σπάνια
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χρησιµοποιώ τα τρία λεπτά και το ξέρουν όλοι όσοι παρακολου-
θούν τις συνεδριάσεις, αλλά πλέον εδώ υπάρχει αποκάλυψη και
δεν µιλάω για τη Βουλή, αλλά για όσο κόσµο µας ακούει. Μιλάω
συγκεκριµένα πρακτικά, µε βάση όσα ειπώθηκαν και από τον
κύριο Πρωθυπουργό -όχι όλα- και από τον κ. Βορίδη. 

Και ρωτάω, λοιπόν, για τον κόσµο: Ας υποθέσουµε ότι αυτοί
που έχουν καταγωγή ελληνική, όπως είπε και ο Πρωθυπουργός
-δεν ξέρω αν το ακούσατε, τρίτης, τέταρτης γενιάς που πόσοι
είναι σε όλο τον κόσµο, δέκα εκατοµµύρια υπολογίζονται, άλλοι
τόσοι δηλαδή, άλλη µια Ελλάδα- ότι το ένα τρίτο από αυτούς,
τρία εκατοµµύρια γραφτούν κανονικά, πάρουν την ελληνική ιθα-
γένεια και γραφτούν και στους εκλογικούς καταλόγους και ψη-
φίζουν σε όλον τον κόσµο. Αυτό δεν θα γίνει, κύριε Λιβάνιε ή έχω
άδικο; 

Κάποιος που είναι ελληνικής καταγωγής από το 1821 ή από το
1900, δεν ξέρω από πότε και παρ’ότι έχει γίνει µίξη µε διάφορες
χώρες, µε διάφορες υπηκοότητες κ.λπ., έχει δικαίωµα να έχει ελ-
ληνική ιθαγένεια, να είναι δηλαδή Έλληνας πολίτης, µε βάση το
δίκιο του αίµατος; Ναι ή όχι; Μπορείτε να µου πείτε ναι ή όχι;
Έχει. Συµφωνούµε. Ας υποθέσουµε, λοιπόν, ότι το χρησιµοποι-
ούν είτε σκόπιµα, µε κινητοποίηση διαφόρων µηχανισµών κ.λπ.,
κ.λπ., είτε και αυθόρµητα που αυτό αποκλείεται να γίνει, τουλά-
χιστον δεν έχει γίνει ποτέ. Τι θα έχουµε στις εκλογές; Μπορείτε
να µας πείτε; Και απευθύνοµαι στον ελληνικό λαό; Τι θα έχουµε
στις εκλογές και για όλους όσους στηρίζουν αυτό που χαρακτη-
ρίσαµε έκτρωµα κι όχι την κ. Κωνσταντοπούλου. Να διαβάζετε
τον «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ» καλύτερα άλλη φορά. Ο νόµος εµείς θεωρή-
σαµε ότι είναι έκτρωµα και δεν χρησιµοποιούµε τέτοιες εκφρά-
σεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Λέω, λοιπόν, ας υποθέσουµε ότι αυτοί ασκούν το εκλογικό
τους δικαίωµα. Τρία εκατοµµύρια ψηφοφόροι και πεντέµισι, έξι,
πόσοι είµαστε εδώ, δεν θυµάµαι, από ποιόν θα καθοριστεί το
αποτέλεσµα; Είστε σοβαροί; Είναι άνθρωποι οι οποίοι δεν έχουν
καµµία σχέση µε τη χώρα, παρά µόνο συναισθηµατική, όσοι
έχουν τελοσπάντων, γιατί κι εµείς έχουµε γυρίσει τον κόσµο. Και
µην ακούω µερικούς να λένε δεν ξέρει το ΚΚΕ και δεν έχει
επαφή. Εµείς έχουµε οργανώσεις σε πολλές χώρες και πηγαί-
νουµε συνέχεια κι έχουµε γυρίσει όλο τον κόσµο και βρίσκουµε
τις ελληνικές κοινότητες κι όσους υπάρχουν εκεί. Και το ξέρετε
αυτό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Τι σας ανησυχεί τότε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ξέρω εγώ για ποιον λέω. Δεν λέω για

εσάς, κύριε Τσιάρα. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,

κύριε συνάδελφε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δύο λεπτά, τρία έχω. Μην µε πιέζετε

κι εσείς, πιέζουν και οι υπόλοιποι. Δικαιοσύνη για όλους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα σας δώσω τον

χρόνο, κύριε Παφίλη, αλλά µιας και το αναφέρετε ακούστε, για
να γίνει ξεκάθαρο σε όλους. Δεν υπάρχει η δυνατότητα των
τριών παρεµβάσεων στους Κοινοβουλευτικούς. Κατ’ εξαίρεση
και µε πρωτοβουλία του εκάστοτε Προεδρεύοντος µπορεί να
δοθεί η δυνατότητα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο να πα-
ρέµβει κάποια στιγµή στην συζήτηση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μόνο που αυτά είναι για τους υπόλοι-
πους, εγώ δεν τα κάνω ποτέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Διέκοψα για να ξε-
καθαρίσουµε τι θα γίνει από εδώ και πέρα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να ακολουθηθεί ό,τι θέλει. Κανένα
πρόβληµα.

Λέω, λοιπόν και σας ρωτάω όλους εσάς, ποιος θα καθορίσει
το εκλογικό αποτέλεσµα στην Ελλάδα; Είναι δυνατόν αυτοί που
δεν έχουν καµµία σχέση µε την Ελλάδα ούτε οικονοµική ούτε κοι-
νωνική παρά µόνο συναισθηµατική, να ψηφίσουν τρία εκατοµµύ-
ρια; Τι λέτε τώρα; Λέω για ορισµένους, ναι, γι’ αυτό βάλαµε και
κριτήρια. Πείτε µας όµως, χωρίς κανένα κριτήριο; Τι σόι έκτρωµα
είναι αυτό; Ποιος θα αποφασίζει δηλαδή τι Κυβέρνηση θα έχει η

Ελλάδα ή ποια κόµµατα θα είναι στην Ελλάδα; Και σας λέω ότι
εµείς παίρνουµε 10% στις τελευταίες εκλογές και παλαιότερα
παίρναµε και 14%. Δεν είναι θέµα κοµµατικό. 

Σε τελευταία ανάλυση τι είναι η κυριαρχία; Τι κυριαρχία είναι
αυτή; Τι κράτος είναι αυτό που θα καθορίσουν οι ψηφοφόροι, οι
οποίοι δεν έχουν καµµία οικονοµική, κοινωνική σχέση παρά µόνο
αίµατος όσο έχουν και θα αποφασίζουν; Πώς το δέχεστε αλή-
θεια; Τι θα πείτε στον κόσµο; Για τον κόσµο τα λέω αυτά. Να
ξέρει ο ελληνικός λαός τι παιχνίδια παίζονται. Παιχνίδια και από
δω εσωτερικά αλλά και γενικότερα. Και ας το µετρήσει. Και να
συζητήσουµε µεν για τα κριτήρια αν θα πρέπει να µειωθούν ή να
αυξηθούν, αλλά όχι µπάτε σκύλοι αλέστε κι αλεστική µην δώσετε.
Έλεος δηλαδή. Τι είναι αυτό; Και πείτε µας, ποιο επιχείρηµα;
Πείτε µας ένα επιχείρηµα, λογικό επιχείρηµα, που να λέει ότι τρία
εκατοµµύρια που ζουν από την Αυστραλία µέχρι οπουδήποτε
αλλού θα ψηφίσουν κανονικά στις εκλογές, και θα µετράει πια
στο αποτέλεσµα; Αυτό είναι διαστροφή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Απαντήστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εισερχόµενοι στον

κατάλογο των οµιλητών, όπως καλά γνωρίζετε, έχουν εγγραφεί
ενενήντα έξι Βουλευτές. Προφανώς η συνεδρίαση θα συνεχιστεί
και αύριο. Σήµερα νοµίζω έχει εκφωνηθεί από τον προηγούµενο
Προεδρεύοντα ότι η συνεδρίαση θα λήξει µε την τελευταία το-
ποθέτηση της κ. Μπασινά, που βρίσκεται στο νούµερο εξήντα εν
προκειµένω. 

Και καλούµε στο Βήµα τον κ. Κωτσό Γεώργιο από την Νέα Δη-
µοκρατία, πρώτο οµιλητή. Θα ακολουθήσει η κ. Χρηστίδου, ο κ.
Γερουλάνος, ο κ. Μαρίνος και ο κ. Κατσιβαρδάς µετά. 

Ο κ. Γεώργιος Κωτσός έχει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, δεδοµέ-

νου ότι είναι η πρώτη συνεδρίαση της Ολοµέλειας στη νέα κοι-
νοβουλευτική περίοδο, θα µου επιτρέψετε από του Βήµατος να
ευχαριστήσω θερµά τις Καρδιτσιώτισες και τους Καρδιτσιώτες
που ανανέωσαν την εµπιστοσύνη τους στο πρόσωπό µου και µου
έδωσαν το δικαίωµα να είµαι µέλος του ελληνικού Κοινοβουλίου
για µια ακόµη φορά.

Επί της διαδικασίας όµως, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επιση-
µάνω το εξής, µε όλο το σεβασµό προς το Προεδρείο. Μίλησαν
οι Αρχηγοί, είθισται όταν µιλούν οι Αρχηγοί, οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι να παίρνουν τον λόγο στη συνέχεια για να δοθεί η
δυνατότητα να µιλήσουν κι οι συνάδελφοι Βουλευτές. Εδώ εί-
χαµε το παράδοξο φαινόµενο να έχουν µιλήσει οι ειδικοί αγορη-
τές, να µιλήσουν οι Πρόεδροι όλων των κοµµάτων και να πάρουν
τον λόγο και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, µε αποτέλεσµα
περίπου επτά ώρες µετά την έναρξη της συνεδρίασης να µιλά ο
πρώτος οµιλητής. Καταλαβαίνετε ότι κατ’ αυτή την έννοια αδι-
κείτε κατάφωρα το Σώµα. 

Επιπρόσθετα, θα ήθελα να σηµειώσω πως αυτές τις µέρες το
µυαλό, η ψυχή και η καρδιά, αλλά και η σκέψη όλων µας είναι
στις περιοχές όπου δοκιµάζονται από τον πύρινο εφιάλτη. 

Όµως, εδώ θα ήθελα να παρατηρήσω πως δεν προσφέρεται
αυτή η διαδικασία για καπηλεία, ίσα ίσα θα πρέπει µε σύνεση και
ταπεινότητα να προσπαθήσουµε όλοι µαζί να συµβάλουµε,
ούτως ώστε ο επιχειρησιακός µηχανισµός να επιτελέσει το έργο
του µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

Κι εδώ, θα µου επιτρέψετε επίσης να ενηµερώσω το Σώµα, ότι
αυτό που ανέφερε ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης ότι καταρ-
γήθηκε η Δασική Υπηρεσία δεν είναι αληθές. Η Δασική Υπηρεσία
δεν καταργήθηκε, πιθανότατα να εννοούσε ότι η δασοπυρό-
σβεση έχει φύγει από τη Δασική Υπηρεσία και πέρασε στην Πυ-
ροσβεστική Υπηρεσία. 

Τι πιο ορθό όµως από το υπεύθυνο σώµα για την πυρόσβεση
είτε αφορά αστικό ιστό είτε δασοπυρόσβεση, να ανήκει στην Πυ-
ροσβεστική Υπηρεσία; Η δικαιολογία που συνήθως χρησιµοποι-
είται είναι ότι οι δασολόγοι, οι δασοπόνοι, οι δασεργάτες ξέρουν
καλύτερα το δάσος. Μα ούτως η άλλως και αυτοί είναι µέρος του
επιχειρησιακού µηχανισµού που επιχειρεί για την κατάσβεση των
πυρκαγιών και µπορούν να συνδράµουν µε τη γνώση τους, µε τις
ιδιαίτερες εµπειρίες τους στην Πυροσβεστική Υπηρεσία για να
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έχουµε το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα. 
Σήµερα 24 Ιουλίου, ηµέρα Δηµοκρατίας, ηµέρα τιµής, ηµέρα

µνήµης διότι σαν σήµερα πριν από σαράντα εννέα χρόνια, είχαµε
την εγκατάσταση ξανά της Δηµοκρατίας στη χώρα µας. Παράλ-
ληλα, είµαστε τέσσερις µέρες µόλις µετά από µια µαύρη επέτειο
για τον Ελληνισµό, την ωµή επέµβαση του Αττίλα στην Κύπρο.
Ελληνισµός και Δηµοκρατία λοιπόν, έχουν την τιµητική τους. Στη
µεν µία περίπτωση για τη Δηµοκρατία µε ευτυχή εξέλιξη, στη δε
άλλη περίπτωση για τον Ελληνισµό, µια πολύ δυσάρεστη εξέλιξη. 

Και το λέω αυτό, γιατί το σηµερινό νοµοσχέδιο µε τον τίτλο
άρση περιορισµών για την εγγραφή στους ειδικούς καταλόγους
εκλογέων του εξωτερικού, επί της ουσίας αφορά τη Δηµοκρατία
και τον Ελληνισµό. Τη διεύρυνση της δηµοκρατίας, το άνοιγµα
της µεγάλης αγκαλιάς της µητέρας πατρίδας προς όλους τους
Έλληνες απανταχού της Γης να έρθουν, να συµµετέχουν και να
πάρουν µέρος στη ζώσα πολιτική πραγµατικότητα της χώρας
µας.

Τι κάνει το παρόν νοµοσχέδιο; Το αυτονόητο. Δίνει τη δυνατό-
τητα σε όλους τους εκτός επικράτειας εκλογείς -εκλογείς, το το-
νίζω ξανά-, που είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς
καταλόγους και που θα µπορούσαν να πάρουν το αεροπλάνο, το
τρένο ή οτιδήποτε άλλο και να είναι την ηµέρα των εκλογών στη
χώρα µας για να ψηφίσουν, να ψηφίσουν στον χώρο όπου κατοι-
κοεδρεύουν. Λύνει επί της ουσίας ένα δικαστικής φύσεως θέµα.

Άκουγα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΚΚΕ να κάνει
υπόθεση «εάν εγγραφούν στους εκλογικούς καταλόγους τρία
εκατοµµύρια Έλληνες της διασποράς, θα µπορούν να ψηφίσουν
όλοι;». Μα και βέβαια. Γιατί και εγώ θα µπορούσα να κάνω την
εξής υπόθεση εργασίας: Εάν αυτοί έχουν το δικαίωµα -και πρέπει
να το έχουν- και εγγραφούν στους εκλογικούς καταλόγους µε το
ισχύον σήµερα εκλογικό σύστηµα, θα µπορούσαν να πάρουν το
αεροπλάνο και να έρθουν στην Ελλάδα να ψηφίσουν; Θα µπο-
ρούσαν, αφού µιλάµε υποθετικά. Γιατί να τους αποκλείσουµε;

Εδώ να σας µεταφέρω και την εξής εµπειρία. Ο ογδοντάχρο-
νος Θανάσης Κούτρας, που κατάγεται από ένα ορεινό χωριό της
Καρδίτσας, ζει τα τελευταία πενήντα χρόνια στη Γερµανία. Ήρθε
το 2019 και ψήφισε στις εκλογές. Το 2023 δεν είχε δικαίωµα να
ψηφίσει, διότι δεν πληρούσε τις δύο προϋποθέσεις που έβαζε ο
νόµος, δεν έζησε τα τελευταία τριάντα πέντε χρόνια για δύο συ-
νεχόµενα έτη στην πατρίδα µας, δεν υπέβαλε φορολογική δή-
λωση. Και ρωτούσε αγωνιωδώς: Μα ψήφισα το 2019, γιατί εγώ
σήµερα δεν µπορώ να ψηφίσω; Πιστέψτε µε, δεν µπορούσα µε
λογικά επιχειρήµατα να πείσω αυτόν τον άνθρωπο για ποιον λόγο
δεν µπορεί να ψηφίσει µε το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο, τον
ν.4648/2019.

Άρα τι κάνει επί της ουσίας σήµερα η Κυβέρνηση; Τι κάνουµε
µαζί µε τα κόµµατα που συµφωνούν προς αυτή την κατεύθυνση;
Δίνουµε το αναφαίρετο δικαίωµα, εγώ θα έλεγα και υποχρέωση,
σε όλους τους εγγεγραµµένους στους εκλογικούς µας καταλό-
γους Έλληνες απανταχού της γης να µπορούν να ασκήσουν το
εκλογικό τους δικαίωµα, την εκλογική τους υποχρέωση. Τι πιο
απλό και πιο ξεκάθαρο και σε µία περίοδο, µάλιστα, που βλέπεται
ότι η Ελλάδα έχει ανάγκη το σύνολο των Ελλήνων, όπου και αν
βρίσκονται, για να µεγαλώσουµε τη φωνή µας, να µεγαλώσουµε
την Ελλάδα µας και κυρίως να αποδείξουµε ότι ο Ελληνισµός, οι
Ελληνίδες και οι Έλληνες όπου και αν βρίσκονται για την ελλη-
νική δηµοκρατία λογίζονται ίδιοι, µε τα ίδια δικαιώµατα και τις
ίδιες υποχρεώσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, θα ήθελα να χρησιµοποιήσω έναν στίχο του ποντιακού
Ελληνισµού που λέει «στα ξένα είµαι Έλληνας και στην Ελλάδα
ξένος». Ας µην το κάνουµε αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Χρηστίδου Ραλλία από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξιότιµε κύριε Υπουργέ, ξεκινώ

αναφερόµενη στην τροµακτική οικολογική και οικονοµική κατα-
στροφή που συντελείται αυτές τις ηµέρες στη Ρόδο, στην Αττική

και σε άλλες περιοχές. Εκφράζουµε την αµέριστη συµπαρά-
στασή µας στους πολίτες που δοκιµάζονται και στις δυνάµεις του
κρατικού µηχανισµού που επιχειρούν στο πεδίο.

Στις 7 Ιουλίου ο κύριος Πρωθυπουργός κατά την επίσκεψή του
στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας δή-
λωνε: «Έχουµε προχωρήσει και έχουµε υλοποιήσει έναν πολύ
µεθοδικό σχεδιασµό για την αντιπυρική περίοδο». Ποια είναι η
πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Για άλλη µία
φορά ανεξέλεγκτες πυρκαγιές που καταστρέφουν το φυσικό πε-
ριβάλλον και τις ανθρώπινες περιουσίες. Η αντιπυρική περίοδος
ξεκίνησε µε τρεις χιλιάδες εξακόσια οργανικά κενά στην Πυρο-
σβεστική, ναι ή όχι; Είναι αυτό πραγµατικότητα ή δεν είναι; Αυτή
είναι η πραγµατικότητα.

Ενώ χιλιάδες στρέµµατα γίνονταν στάχτη, ο αξιότιµος κύριος
Πρωθυπουργός επισκεπτόταν στην αεροπορική βάση της Ελευ-
σίνας τους πιλότους που συµµετέχουν στην αεροπυρόσβεση και
µοίραζε υποσχέσεις για επενδύσεις στις υποδοµές και στα αε-
ροσκάφη, επενδύσεις που έπρεπε να έχουν γίνει έγκαιρα. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα.

Την προηγούµενη εβδοµάδα η Νέα Δηµοκρατία και το Ευρω-
παϊκό Λαϊκό Κόµµα µαζί µε τον Όρµπαν, τη Μελόνι, τη Λεπέν, την
Ελληνική Λύση και τη Χρυσή Αυγή καταψήφισαν τον νόµο για την
αποκατάσταση της φύσης. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, µια
πραγµατικότητα που για να αλλάξει για το καλό της κοινωνίας
χρειάζεται και χρηµατοδότηση αλλά και ανασχεδιασµό αρµοδιο-
τήτων, ανασχεδιασµό αρµοδιοτήτων. Χρειάζεται πολιτικές πρόλη-
ψης, χρειάζεται υιοθέτηση ενός άλλου µοντέλου πολυεπίπεδης
διακυβέρνησης σε αντίθεση µε το υπερσυγκεντρωτικό και άτεχνο
που νοµοθέτησε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το προ-
ηγούµενο διάστηµα προσχηµατικά και ακολουθείτε µέχρι και σή-
µερα. Χρειάζεται, δηλαδή, πολιτική βούληση. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

Έρχοµαι τώρα στο προς συζήτηση νοµοσχέδιο. Είµαστε από-
λυτα ξεκάθαροι και γι’ αυτό το λέω ξεκάθαρα και κατηγορηµα-
τικά ότι είµαστε υπέρ των συνταγµατικά κατοχυρωµένων αρχών
της καθολικότητας της ψήφου και της ισοτιµίας της και υπολο-
γίζουµε τους Έλληνες εκτός επικράτειας ως Έλληνες πολίτες
που µετέχουν στη λαϊκή κυριαρχία. Ξέρουµε πάρα πολύ καλά
πως η πλειοψηφία των αποδήµων αναγκάστηκαν να φύγουν από
τη χώρα ζητώντας ένα καλύτερο αύριο εξαιτίας των πολιτικών
των προηγούµενων κυβερνήσεων, πολιτικών που τους στερού-
σαν ένα καλύτερο µέλλον. Δεν έφυγαν επειδή αδιαφορούσαν για
την Ελλάδα, αλλά γιατί η Ελλάδα τους έδιωχνε. Για τον λόγο
αυτό το 2021 καταθέσαµε µία τροπολογία, την οποία καταθέ-
σαµε ξανά προχθές, µια πρόταση που εξασφαλίζει το δικαίωµα
του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι για όλους τους Έλληνες και τις
Ελληνίδες του εξωτερικού ενταγµένους σε τέσσερις εκλογικές
περιφέρειες. Η πρόταση αυτή ακολουθεί τις καλές πρακτικές
που εφαρµόζονται σε χώρες της Ευρώπης, όπως η Γαλλία, η Ιτα-
λία, η Πορτογαλία. Η ίδια πρόταση είχε κατατεθεί και από τον
νυν Υπουργό Εξωτερικών, τον κ. Γεραπετρίτη το 2017 στην έκ-
θεση της Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου. Άρα, πρό-
κειται για µία πρόταση, που θα µπορούσε να αποτελέσει βάση
διαλόγου. Εσείς, όµως, αρνείστε τον διάλογο. Μας λέτε ότι µε
τον ισχύοντα νόµο ψήφισαν δεκαοκτώ χιλιάδες πολίτες, αριθµός
οπωσδήποτε πάρα πολύ µικρός. 

Να αξιολογήσουµε, λοιπόν, τί δεν πήγε καλά; Τί βελτιώσεις
πρέπει να γίνουν; Υπάρχουν, φέρ’ ειπείν, προτάσεις από τον Συ-
νήγορο του Πολίτη, ο οποίος επισηµαίνει τα σοβαρότατα προ-
βλήµατα που απορρέουν από το άρθρο 1 παράγραφος 4 του υπό
συζήτηση νοµοσχεδίου, προβλήµατα διαδικαστικά αλλά και επί
της ουσίας, που θα δηµιουργηθούν από την κατάργηση της ειδι-
κής διακοµµατικής επιτροπής που προέβλεπε ο ν.4648/2019 και
η οποία είχε ως έργο την εξέταση αποφάσεων εγγραφής ή µη
στους εκλογικούς καταλόγους. Η εν λόγω παρατήρηση του Συ-
νηγόρου του Πολίτη είναι µία µόνο από τις αποδείξεις ότι ο συγ-
κεκριµένος νόµος είχε γραφτεί πρόχειρα, χωρίς να πληροί ακόµα
και τα στοιχειώδη τεχνοκρατικά κριτήρια.

Όµως, όπως όλες και όλοι γνωρίζετε, ο εκλογικός νόµος δεν
είναι ένας ακόµα νόµος, αλλά είναι ένας νόµος που θέτει τους
κανόνες της δηµοκρατικής εκπροσώπησης και του κοινοβουλευ-
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τισµού. Ορθώς, συνεπώς, το Σύνταγµα όρισε να αλλάζει µε συ-
ναίνεση από τα 2/3 των Βουλευτών, δηλαδή, µε φειδώ, µε περί-
σκεψη.

Εσείς τι µας λέτε; «Θα κάνω ό,τι θέλω. Έχω τις ψήφους όσων
πιθανώς ανήκουν στο δεξιότερο πολιτικό φάσµα, έχω και τη στή-
ριξη του ΠΑΣΟΚ, άρα όλα καλά». Ξέρετε, όµως γιατί δεν σας εν-
διαφέρει η πραγµατική εκπροσώπηση των οµογενών, όπως
προβλέπει η δική µας πρόταση, αλλά απλώς ενδιαφέρεστε για
ένα έξτρα κοµµατικό ακροατήριο; Διότι στον νόµο που φέρατε
αναφέρεστε µόνο στην ψήφο της οµογένειας, ενώ σχετικά µε την
ψήφο των εποχιακά εργαζόµενων, απόλυτη σιωπή.

Δηλαδή, για να καταλάβω, οι χιλιάδες πολίτες που το φετινό
καλοκαίρι δεν ψήφισαν στις εθνικές εκλογές, επειδή εργάζονταν
στα νησιά, έχουν άραγε λιγότερα εκλογικά δικαιώµατα από όσες
και όσους ζουν στη Βόρεια Αµερική ή στην Αυστραλία; Η συν-
ταγµατική αρχή της καθολικότητας της ψηφοφορίας ισχύει επι-
λεκτικά για κάποιες κατηγορίες, ενώ για κάποιες άλλες όχι; Και
µην πείτε ότι έτσι αλλοιώνεται η σύνθεση του τοπικού εκλογικού
σώµατος εν όψει της γενικής αρχής της διαφύλαξης της τοπικής
αντιπροσώπευσης, που επιτάσσει την αντιστοίχιση µεταξύ αντι-
προσώπων και σύνθεσης του τοπικού εκλογικού σώµατος. Διότι
η αρχή αυτή έχει ήδη καµφθεί στις εκλογές µε την προσωρινή
µεταφορά δικαιώµατος, φέρ’ ειπείν, για πλειάδα στρατιωτικών
και δικαστικών υπαλλήλων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όχι µόνο δεν φοβόµαστε τους
Έλληνες που ζουν εκτός Ελλάδας, όπως ακούσαµε από κυβερ-
νητικά χείλη, αλλά τους αγκαλιάζουµε και τους θέλουµε κοινω-
νούς στην προσπάθεια για µια καλύτερη πατρίδα. Είναι
αδιαµφισβήτητο το γεγονός ότι οι Έλληνες εκτός επικράτειας εκ
των πραγµάτων δεν βιώνουν την ελληνική πραγµατικότητα όπως
οι εντός, όµως σε περιόδους αντιπολιτικής, όπως αυτή που βιώ-
νουµε, σε περιόδους που υπάρχει αποµάκρυνση από καθετί το
συλλογικό, το γεγονός ότι στην καρδιά κάποιων ανθρώπων που
βρίσκονται µακριά από τα πάτρια εδάφη υπάρχει η φλόγα για
την άσκηση του πολιτικού δικαιώµατος του εκλέγειν, ως έκ-
φραση της εσωτερικής τους ανάγκης να είναι κοινωνοί στα δρώ-
µενα της πατρίδας τους, αποτελεί ελπίδα για το µέλλον αυτού
του τόπου, αλλά αποτελεί και ευθύνη για το παρόν του, µεγάλη
ευθύνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κυρία Χρηστίδου.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Για αυτό τον λόγο, δεν ενδείκνυνται οι προσπάθειες εργαλει-

οποίησης της ψήφου των αποδήµων µε το προς ψήφιση νοµο-
σχέδιο, που υπονοµεύει εξ αρχής κάθε σκέψη συναίνεσης. Αν
αυτό συνδυαστεί δε µε τις πρωθυπουργικές δηλώσεις περί εν-
δεχόµενων υποχωρήσεων από πάγιες θέσεις στα ελληνοτουρ-
κικά, ανησυχούµε πραγµατικά για το πώς η Κυβέρνηση σχεδιάζει
να χειριστεί θέµατα ευαίσθητα, που δεν µπορούν να αποφασί-
ζονται από συγκυριακές πλειοψηφίες, αλλά αντίθετα, πρέπει να
υπακούουν σε µακρόχρονες στρατηγικές.

Και κλείνω: Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µην εκλαµβά-
νετε την εκλογική νίκη ως παντοδυναµία. Δάνειο λαού είναι.

Εµείς θεωρώ πως το καταλάβαµε. Η χώρα πρέπει να προχω-
ρήσει και η κοινωνία δεν θα ανεχθεί κανέναν και τίποτα να την
κρατάει στο παρελθόν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Παύλος Γερουλάνος από το ΠΑΣΟΚ και θα ακολουθή-
σει ο κ. Μαρίνος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο

που καλούµαστε να συζητήσουµε σήµερα και να ψηφίσουµε
αύριο, οι τελευταίες τέσσερις-πέντε µέρες ήταν για µένα αποκα-
λυπτικές. Αποκαλυπτικές σε ό,τι αφορά την Κυβέρνηση, σε ό,τι
αφορά τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και σε ό,τι αφορά όλους εκεί-
νους τους δηµοσιογράφους που παραλληλίζουν τις γραµµές

τους αβίαστα.
Διότι σε συζητήσεις που παρακολουθούσα ή συµµετείχα και

σε συνεντεύξεις που έδωσα στα µέσα, µου τέθηκε επιτακτικά το
ερώτηµα εάν θα ψηφίσουµε ή όχι το νοµοσχέδιο και σε µένα,
αλλά και σε όλους τους εκπροσώπους του ΠΑΣΟΚ. Προφανώς,
είναι δικαίωµά τους να ρωτούν.

Το αποκαλυπτικό και ενδιαφέρον είναι ο επιτακτικός τρόπος
µε τον οποίον ήθελαν µια µονολεκτική απάντηση, ναι ή όχι.
Άκουσα κάποτε την κ. Κεραµέως να το κάνει σε µια επιτροπή και
ελπίζω πραγµατικά να ήταν από άγνοια.

Για εσάς που αγωνιάτε, λοιπόν, η απάντηση για εµάς, το
ΠΑΣΟΚ, είναι εξαιρετικά απλή. Απλή, εύκολη και µονολεκτική:
Ναι, χωρίς αστερίσκους, διότι είµαστε ένα κόµµα αρχών και σε
ό,τι αφορά την ψήφο των αποδήµων, για εµάς, είναι θέµα αρχής.
Προς τι, λοιπόν, η βιασύνη;

Τώρα που σας έχει φύγει το άγχος και ξέρετε ότι µπορούµε
να ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο, ακούστε και µερικά πράγ-
µατα που µπορούν να φανούν χρήσιµα. Πρώτον, ο τίτλος αυτού
του νοµοσχεδίου θα πρέπει να είναι άλλος. Αυτό το νοµοσχέδιο
θα έπρεπε να λέγεται «νοµοσχέδιο για το ξέπλυµα του πολιτικού
συστήµατος απέναντι στους αποδήµους». Και το λέω ως πρώην
Γενικός Γραµµατέας, που χειρίστηκα αυτό το θέµα πριν από εί-
κοσι χρόνια, κάναµε τις ίδιες συζητήσεις και δεν έχει γίνει απο-
λύτως τίποτα όλο αυτό το χρονικό διάστηµα.

Γιατί ξέπλυµα; Διότι εδώ και χρόνια εµπαίζετε τους Απόδηµους
Έλληνες για µικροκοµµατικά οφέλη και τώρα, µε αυτό το νοµο-
σχέδιο, απλώς φοράτε το φύλλο συκής.

Από την ηµέρα που ξεκίνησε αυτή η συζήτηση, πριν από περί-
που εικοσιπέντε χρόνια, µιλούσατε για δικαίωµα ψήφου στους
απόδηµους. Το εννοούσατε; Προφανώς, όχι.

Είχα ρωτήσει τότε, ως Γενικός Γραµµατέας -φρέσκος, κιόλας-
σε ποιους Έλληνες που δεν έχουν σήµερα ψήφο προτείνουν να
δώσουµε ψήφο. Κανέναν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν δίνουµε σε κανέναν από-
δηµο δικαίωµα ψήφου. Δίνουµε πρόσβαση στην ψήφο σε εκεί-
νους τους συµπολίτες µας που ζουν στο εξωτερικό, που ήδη
έχουν το δικαίωµα, αλλά δεν έχουν τον χρόνο ή τα χρήµατα να
φτάσουν σε µια κάλπη.

Υπάρχει πολύ µεγάλη διαφορά µεταξύ δικαιώµατος και πρό-
σβασης στο δικαίωµα. Το πρώτο είναι στη διάθεση του πολιτικού
συστήµατος και αφορά στη διεύρυνση της εκλογικής βάσης µε
ανθρώπους που µπορεί σήµερα να µην έχουν δικαίωµα. Το δεύ-
τερο, όµως, είναι ύψιστη υποχρέωση του πολιτικού συστήµατος,
διότι βασίζεται στην αρχή της ισότητας του πολίτη.

Με άλλα λόγια, αυτό που σήµερα κάνει το πολιτικό σύστηµα
µε αυτό το νοµοσχέδιο είναι να λέει «δοξάστε µε για κάτι το
οποίο είναι υποχρέωσή του». Εδώ και χρόνια, δηλαδή, άλλα λέτε
και άλλα εννοείτε.

Δεύτερον, το πρόβληµα που πάτε να λύσετε δεν είναι πρωτί-
στως των αποδήµων. Είναι πρωτίστως του πολιτικού συστήµα-
τος. Διότι στερώντας εδώ και τόσο καιρό πρόσβαση στην ψήφο
σε Έλληνες πολίτες, τι κάναµε; Στρεβλώναµε τη δηµοκρατία µας
όχι µόνο αποκλείοντας πολίτες που έχουν το δικαίωµα από τη
δυνατότητα να ψηφίσουν, αλλά δηµιουργήσαµε και ένα ακόµα
µεγαλύτερο πρόβληµα: Καταχρεώσαµε τα κόµµατά µας.

Ρίξτε µια µατιά στα χρέη των κοµµάτων. Οι µετακινήσεις ψη-
φοφόρων εντός και εκτός Ελλάδας αφορούν ποσά που υπερκα-
λύπτουν τα χρέη των κοµµάτων. Όµως, τι κάναµε τόσον καιρό;
Αντί να κάνουµε σοβαρή δουλειά, στερούσαµε τους Έλληνες του
εξωτερικού από πρόσβαση και µετά τους πουλούσαµε εκδού-
λευση µε φθηνές διακοπές στην Ελλάδα. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα.

Αφήστε, λοιπόν, έξω τη συζήτηση, κύριε Θεοδωρικάκο, περί
πατριωτισµού. Προσβάλλετε ανθρώπους που η αγάπη τους για
την Ελλάδα είναι πολύ µεγαλύτερη από αυτή που µπορεί να δεί-
ξουµε εµείς εδώ πέρα κάθε µέρα. Και πόσο καιρό µιλάτε στη Νέα
Δηµοκρατία για εκπροσώπηση των αποδήµων στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο; Καταλήξατε σε έναν νόµο όπου η παρουσία των απο-
δήµων στην ελληνική Βουλή µόνο εκπροσώπηση δεν µπορεί να
χαρακτηριστεί.

Και για να απαντήσω στον κ. Μητσοτάκη και εµείς είµαστε
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εξαιρετικά περήφανοι που έχουµε εδώ τον κ. Στυλιανίδη και κάθε
Κύπριο αδελφό που βρίσκεται στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Όµως,
ποιον απόδηµο εκπροσωπεί ο κ. Στυλιανίδης; Τους νέους από-
δηµους που έφυγαν µε την πρόσφατη κρίση, τους παλιούς από-
δηµους στη Μελβούρνη, στη Νέα Υόρκη, στο Σικάγο ή της τρίτης
γενιάς που έχουν φύγει από αυτές τις πόλεις, έχουν πάει στο
Μαϊάµι και στην Καλιφόρνια και σήµερα δεν µπορούµε να τους
βρούµε, γιατί δεν είναι οργανωµένοι; Εκπροσωπεί τους απόδη-
µους στην Αφρική και στη λατινική Αµερική ή ακόµα και τους Έλ-
ληνες του Τοµσκ της Σιβηρίας, που είχα την ευκαιρία να
επισκεφθώ, ως Γενικός Γραµµατέας; Κανέναν από αυτούς, εκτός
αν ο κ. Μητσοτάκης έχει µπερδέψει τους απόδηµους µε τους
οµογενείς.

Εξηγήστε τους, σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, τη διαφορά,
µην κάνει τέτοια λάθη µέσα σε αυτό το Κοινοβούλιο! Είναι λάθη
που έχουν ιστορία και έχουν µέλλον.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Κανέναν από αυτούς, λοιπόν, δεν εκπροσωπούµε εδώ, διότι

ουσιαστικά ποτέ δεν εννοούσατε ουσιαστικά εκπροσώπηση των
αποδήµων.

Θυµάµαι τον αείµνηστο Νίκο Μούγερη, έναν άλλον Κύπριο πα-
τριώτη και αδελφό, που είχε δώσει µια ολόκληρη περιουσία για
την ενδυνάµωση των Κυπρίων και των Ελλήνων και τι έσυρε στον
εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας σε ένα οικονοµικό φόρουµ
των «Δελφών», όταν εκείνος άνοιξε χωρίς σκέψη το θέµα της εκ-
προσώπησης των αποδήµων. Θυµάµαι τι του είπε. Του είπε: «Για
όνοµα του Θεού! Εµείς, οι απόδηµοι, είµαστε ενωµένοι στα
εθνικά θέµατα. Υπερασπιζόµαστε µαζί τα θέµατα της Κύπρου, το
Μακεδονικό, τα δίκαια της Ελλάδας. Παντού είµαστε ενωµένοι
και θέλετε να µας χωρίσετε σε Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΚΚΕ
και ΣΥΡΙΖΑ;».

Η αλήθεια είναι, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι
ποτέ δεν εννοούσατε εκπροσώπηση των αποδήµων. Εννοούσατε
πρόσβαση στην ψήφο κάποιων αποδήµων, για να ψηφίζουν δι-
κούς σας Βουλευτές και όχι επί της ουσίας να εκπροσωπηθούν
οι απόδηµοι στο ελληνικό Κοινοβούλιο µε δικούς τους. Εµπαιγ-
µός, λοιπόν και εδώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, το χειρότερο είναι µπροστά µας, διότι κάθε εκλογική
διαδικασία απαιτεί καθαρούς καταλόγους µε απογραφή. Αυτό
είπε και ο κ. Δουδωνής πριν από λίγο, ως εισηγητής του ΠΑΣΟΚ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει παρατεταµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μόνο του κτυπάει,

κύριε Γερουλάνο. Έχει κολλήσει το κουδούνι.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό απαιτούν, λοιπόν, οι στοιχειώδεις κανόνες της δηµοκρα-

τίας.
Και για πείτε µου, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της

Νέας Δηµοκρατίας, ξέρετε γιατί κάθε πρόεδρος της Αµερικής
υποδέχεται τον Αρχιεπίσκοπο Αµερικής και κάθεται και ακούει
τους απόδηµους όταν του λένε να µην πουλήσει F-16 στην Τουρ-
κία; Ξέρετε γιατί κάθε κυβερνήτης των πολιτειών της Αυστραλίας
κάνει ό,τι µπορεί για να βοηθήσει τους Έλληνες της Αυστραλίας
και τη διατήρηση των παραδόσεών µας εκεί; Διότι οι απόδηµοί
µας, εκτός από δεµένοι µεταξύ τους, έχουν καταφέρει να έχουν
φωνή πολύ πιο δυνατή από την αριθµητική τους ισχύ. Και το
έχουν καταφέρει µε µεγάλες δικές τους θυσίες. 

Για πείτε µου, λοιπόν, ποιο θα είναι το αποτέλεσµα της πρώτης
απογραφής όπου κάθε µορφή εξουσίας στο εξωτερικό θα πει
πόσες Ελληνίδες και πόσοι Έλληνες του εξωτερικού ψηφίζουν;
Πού είναι τα δέκα εκατοµµύρια που ευαγγελιζόµαστε; Με την
πρώτη απογραφή θα συρρικνώσουµε την ισχύ των αποδήµων.
Αν δεν µιλούσαµε για ψήφο των αποδήµων, αλλά βρίσκαµε τρό-
πους να λύσουµε το θέµα της πρόσβασης, δεν θα ανοίγαµε τέ-
τοια συζήτηση ούτε τέτοια σύγκριση, που είναι κακή για τα
συµφέροντα του ελληνισµού.

Θα κλείσω µε το εξής. Για πείτε µου, αφού µιλάµε για πρό-
σβαση και όχι για δικαίωµα, γιατί δεν ανοίγουµε µια σοβαρή συ-
ζήτηση για την πρόσβαση στην ψήφο που πρέπει να έχει ένας
υπάλληλος που το καλοκαίρι δουλεύει µακριά από την πόλη που
ψηφίζει ή ένας ανάπηρος συµπολίτης µας πρέπει να τον κουβα-
λήσουν τρεις για να ανέβει δύο ορόφους στο εκλογικό κέντρο,
καθιστώντας τον πολίτη δεύτερης κατηγορίας, ή µια µεγάλη γυ-
ναίκα που η έξοδός της σήµερα µε τον καύσωνα για να πάει να
ψηφίσει θα ήταν θέµα ζωής και θανάτου για αυτήν; Για να µην
µιλήσω για εκείνους τους συµπολίτες µας που ζουν, εργάζονται
και πληρώνουν φόρους εδώ για δεκαετίες, όπως οι Βορειοηπει-
ρώτες, για παράδειγµα, που ακόµα τους στερούµε την ψήφο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει παρατεταµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Προσπαθώ να σας εξοικονοµήσω χρόνο, κύριε Πρόεδρε, αλλά
δεν µε αφήνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν φταίµε εµείς.
Κόλλησε το µηχάνηµα. Όµως, καιρός να ολοκληρώνετε, κύριε
Γερουλάνο, έστω µε το βάσανο αυτό.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Συνεχίστε µέχρι να λυθεί το θέµα.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Και µετά ο επόµενος και ο επόµε-

νος…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ: Είναι µια ευκαιρία να µιλάτε

µέχρι το πρωί. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ειρωνεύεστε, κύριε Θεοδωρικάκο;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ: Αστειεύοµαι, όπως και

εσείς. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Εγώ δεν αστειεύοµαι καθόλου, όχι

σ' ό,τι αφορά την ψήφο των αποδήµων.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ: Αστειευτήκατε προς τον

Πρόεδρο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Γερου-

λάνο, ολοκληρώστε. Δεν µπορώ να κάνω κάτι. Ανέλαβαν οι τεχνι-
κοί να διορθώσουν το πρόβληµα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Δεν θα ήταν σωστό, λοιπόν, τώρα
που έχουµε τον χρόνο µέχρι τις επόµενες εκλογές, τώρα που
έχουµε την πείρα δύο εκλογικών αναµετρήσεων που ξέρουµε τι
συνέβη σε αυτές, να ανοίξουµε µια σοβαρή συζήτηση για το
ποιοι και πώς ψηφίζουµε στην Ελλάδα; Δεν θα ήταν καλύτερο να
έχουµε έναν ανοιχτό διάλογο για θέµατα δηµοκρατίας και εκπρο-
σώπησης, και όχι απλά µια επιφανειακή διαδικασία για να που-
λήσετε για άλλη µια φορά εκδούλευση στους απόδηµους;
Προφανώς θα ήταν. Γιατί τόση βιασύνη, λοιπόν, για ένα γρήγορο
«ναι» γρήγορο «όχι»; Διότι η µόνη έγνοια της Νέας Δηµοκρατίας
είναι να προσθέσει µερικές χιλιάδες ψηφοφόρους µε την ελπίδα
να τους κάνει δικούς της, πουλώντας τους εκδούλευση. Και αυτό
αποτελεί τη µέγιστη προσβολή απέναντι στους απόδηµους, αλλά
και απέναντι στους υπόλοιπους Έλληνες, διότι καταλήγουµε να
µετατρέπουµε το ελληνικό Κοινοβούλιο αντί για ναό της δηµο-
κρατίας, του διαλόγου και της λογοδοσίας σε φορέα κατοχύρω-
σης νοµοσχεδίων που έχουν ήδη κριθεί στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης µε ένα «ναι» και µε ένα «όχι». Η ντροπή, λοιπόν, απέ-
ναντι στους απόδηµους συνεχίζεται κανονικά. 

Προφανώς θα στηρίξουµε κάθε νόµο που µειώνει τον αποκλει-
σµό ψηφοφόρων από τις κάλπες. Αλλά επιτέλους, συνάδελφοι
της Νέας Δηµοκρατίας, αρχίστε να αγωνιάτε για την υπόσταση
και τα δικαιώµατα κάθε πολίτη της χώρας και όχι µόνο για εκεί-
νους τους πολίτες που σας ενδιαφέρουν προεκλογικά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γερουλάνο για την υποµονή που επέδειξε, αν και το Προεδρείο
ήταν γαλαντόµο σ’ ό,τι αφορά τον χρόνο. 

Θα πρότεινα µια ολιγόλεπτη διακοπή για να διορθωθεί το τε-
χνικό πρόβληµα. Διότι δεν είναι κατάλληλες οι συνθήκες για τον
οµιλητή, να είναι στο Βήµα και να κτυπάει το κουδούνι συνέχεια
από πάνω του. Κάντε λίγη υποµονή. Μετά τη διακοπή θα µιλή-
σουν ο κ. Μαρίνος, ο κ. Κατσιβαρδάς και ο κ. Μπούµπας. 
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(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση, αφού αποκαταστάθηκε
το τεχνικό πρόβληµα.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Μαρίνος από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση πραγµατικά έχει θορυβηθεί από την λαϊκή οργή

για τις καταστροφικές πυρκαγιές και γι’ αυτό τον λόγο αναγκά-
στηκε ξανά και ξανά να πάρει τον λόγο ο Πρωθυπουργός. 

Μπορούµε, όµως, να εκτιµήσουµε ότι και πέντε ώρες να µι-
λούσε ο κ. Μητσοτάκης, δεν θα µπορούσε να δικαιολογήσει τα
αδικαιολόγητα. Δεν θα µπορούσε να καλύψει τις εγκληµατικές
ευθύνες αυτού του αστικού κράτους, του κράτους των καπιταλι-
στών και της κυβερνητικής πολιτικής, που αντιµετωπίζει τις λαϊ-
κές ανάγκες ως κόστος, τη γη και τα δάση ως εµπόρευµα. Της
πολιτικής που το 2021 κατέκαψε πεντακόσιες χιλιάδες στρέµ-
µατα δάση στη βόρεια Εύβοια και τώρα έκαψε την ανατολική και
δυτική Αττική, καίει την Ρόδο για οκτώ µέρες, καίει την Κορινθία,
την Αχαΐα, την Κάρυστο και άλλες περιοχές. 

Οι ευθύνες είναι διαχρονικές. Όλες οι κυβερνήσεις δίνουν δι-
σεκατοµµύρια ευρώ στο µεγάλο κεφάλαιο και ελάχιστα ψίχουλα
για την πρόληψη, χωρίς σχέδιο. Έχουµε προκλητική υποχρηµα-
τοδότηση της Πυροσβεστικής µε τεσσερισήµισι χιλιάδες ελλεί-
ψεις σε προσωπικό, τραγικές ελλείψεις σε εναέρια και επίγεια
µέσα, χρησιµοποιώντας ως προσχήµατα την κλιµατική αλλαγή,
τον άνεµο και τις θερµοκρασίες.

Καλούµε την Κυβέρνηση να αφήσει την προσπάθεια ωραιοποί-
ησης της δραµατικής κατάστασης και τώρα αµέσως να στείλει
τα κατάλληλα πυροσβεστικά µέσα στη Ρόδο και στα χωριά του
Κάβο Ντόρο, στην Κάρυστο. Εξέπεµψαν sos πριν δύο λεπτά. Καί-
γεται όλη η περιοχή. Οι πυροσβέστες και ο λαός της περιοχής
δίνουν µια άνιση µάχη χωρίς τα αναγκαία µέσα και την κρατική
στήριξη. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο για την ψήφο των αποδήµων έχει
ξεκαθαριστεί ότι στόχος της Κυβέρνησης είναι η αλλοίωση του
εκλογικού σώµατος και η ψηφοθηρία. Αυτό χαρακτηρίζει το επι-
κίνδυνο νοµοσχέδιο που καταργεί κάθε κριτήριο για την εγγραφή
των εκλογέων στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους κατοίκων
εξωτερικού. Το ΚΚΕ έχει ταχθεί υπέρ της ψήφου των Ελλήνων
του εξωτερικού από τον τόπο κατοικίας, µε συγκεκριµένα κριτή-
ρια που θα εξασφαλίζουν την ύπαρξη οικονοµικών και κοινωνικών
δεσµών µε την Ελλάδα αξιοποιώντας την πείρα της Γερµανίας,
της Αυστραλίας, της Ιρλανδίας, του Ισραήλ και άλλων κρατών
που έχουν µετανάστες στο εξωτερικό. 

Με τη συµβολή του ΚΚΕ τέθηκαν συγκεκριµένα κριτήρια: η
διαµονή δύο ετών στην Ελλάδα τα τελευταία τριάντα πέντε χρό-
νια, η υποβολή φορολογικής δήλωσης του τρέχοντος ή του προ-
ηγούµενου φορολογικού έτους. Σε αυτά καταλήξαµε στον νόµο
που ψήφισε η Βουλή τον Δεκέµβρη του 2019 και θα µπορούσαν
να εξεταστούν βελτιώσεις, αλλά στις επιλογές σας, κύριοι της
Κυβέρνησης και των συνοδοιπόρων της, επικρατεί ο καιροσκο-
πισµός και η ψηφοθηρία και αυτό εκφράστηκε στην απόπειρα
ανατροπής και εξάλειψης των κριτηρίων φέρνοντας νέο νοµο-
σχέδιο το 2021 που δεν πέρασε γιατί δεν πληρούσε το συνταγ-
µατικό όριο των διακοσίων Βουλευτών.

Κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε εκτεθεί ανεπανόρθωτα και σή-
µερα ξαναδοκιµάζεστε µαζί µε το ΠΑΣΟΚ που αναλαµβάνει µε-
γάλες ευθύνες, µαζί µε τα ακροδεξιά µορφώµατα, αλλά και την
Πλεύση Ελευθερίας που λειτούργησε ως «λαγός» της Νέας Δη-
µοκρατίας και έδωσε την εντύπωση ότι διάβαζαν οι Βουλευτές
της «σκονάκι» της Υπουργού Εσωτερικών κ. Κεραµέως. 

Επιδιώκετε να διαµορφώσετε πολιτικές εφεδρείες για να αντι-
µετωπίσετε προβλήµατα από µια νέα οικονοµική καπιταλιστική
κρίση, βαθύτερη εµπλοκή της Ελλάδας στον ιµπεριαλιστικό πό-
λεµο στην Ουκρανία, τις συνέπειες της επικίνδυνης διευθέτησης
που προωθεί η Κυβέρνηση στις ελληνοτουρκικές σχέσεις µε αµε-
ρικανονατοϊκή εποπτεία, θωρακίζετε την αντιλαϊκή πολιτική και
προχωράτε στον επικίνδυνο δρόµο της αλλοίωσης του εκλογικού
σώµατος γιατί ακριβώς αυτό σηµαίνει η συµµετοχή στις εκλογές

ανθρώπων που δεν έχουν κοινωνικούς και οικονοµικούς δεσµούς
µε την Ελλάδα και συνεπώς δεν έχουν συνέπειες από την πολι-
τική τους επιλογή.

Μακάρι να µπορούσαµε να κάνουµε µια ιστορική συζήτηση σή-
µερα, αλλά οι ιστορικές αναφορές στη φιλική εταιρεία όταν
ακόµα δεν είχε συγκροτηθεί το ελληνικό κράτος είναι ασφαλώς
εκτός χρόνου και χώρου. Ο ισχυρισµός ότι δεν γράφτηκε στους
ειδικούς εκλογικούς καταλόγους και δεν ψήφισε µεγάλος αριθ-
µός αποδήµων λόγω, λέει η Κυβέρνηση, των προϋποθέσεων που
περιείχε ο νόµος του 2019 είναι διάτρητος.

Είναι ευθύνη της Νέας Δηµοκρατίας που δεν πήρε έγκαιρα τα
κατάλληλα µέτρα για να ενηµερώσει και να διευκολύνει τους Έλ-
ληνες του εξωτερικού να εγγραφούν στους ειδικούς εκλογικούς
καταλόγους και να ασκήσουν το εκλογικό δικαίωµα στον τόπο
κατοικίας. Η υποκρισία σας περισσεύει.

Συγκροτήσατε εκλογικά τµήµατα των σαράντα ατόµων και κα-
λέσατε τους απόδηµους να µεταβούν από τη Λατινική Αµερική
στο Χιούστον στις Ηνωµένες Πολιτείες, να µεταβούν από την
Κίνα στη Νότια Κορέα. Ας µην πάµε µακριά, χιλιάδες εποχικοί ερ-
γαζόµενοι στα νησιά και άλλοι εργαζόµενοι στη χώρα µας δεν
µπόρεσαν να φτάσουν στην κάλπη µε κυβερνητική ευθύνη και
την παρέµβαση της εργοδοσίας, ενώ το ΚΚΕ, µε σχετικές τρο-
πολογίες στη Βουλή, πρότεινε σειρά µέτρων για να µπορέσουν
να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα.

Ακούστηκαν πολλά για προσωπικές εµπειρίες και συναισθηµα-
τικούς δεσµούς των κατοίκων του εξωτερικού, αλλά αυτό δεν
τεκµηριώνει εκλογικό δικαίωµα. Κι εµείς έχουµε πολλούς συγγε-
νείς και φίλους στο εξωτερικό και τους αγαπάµε και µας αγα-
πούν, αλλά έχουν ξεκοπεί πολλά χρόνια από την ελληνική
πραγµατικότητα, έχουν ενσωµατωθεί στις χώρες που ζουν, εκεί
έχουν οικονοµικούς δεσµούς και αναπτύσσουν κοινωνική και πο-
λιτική δράση και πολλοί κατανοούν πως δεν µπορούν να καθορί-
σουν την πορεία των πολιτικών εξελίξεων στην Ελλάδα.

Όµως, εσείς κύριοι της Κυβέρνησης, ποντάρετε στα οικονο-
µικά λόµπι.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας έχει διαχρονικούς δε-

σµούς µε τους Έλληνες µετανάστες. Παλεύει µαζί τους για το
δικαίωµα στη δουλειά και την προστασία των ανέργων. Έχουµε
πείρα από αυτόν τον αγώνα, τα εργασιακά δικαιώµατα και τη στέ-
γαση, τη µόρφωση των παιδιών τους, τα ελληνόφωνα σχολεία
που οι ελληνικές κυβερνήσεις αντιµετωπίζουν αδιάφορα. Παρεµ-
βαίνουµε για να µην κλείνουν προξενεία, όπως γίνεται τώρα πα-
ραδείγµατος χάρη στη Βενεζουέλα ή λειτουργούν µε ελάχιστο
προσωπικό και δεν µπορούν να ανταποκριθούν σε βασικές ανάγ-
κες των αποδήµων.

Στις πρόσφατες βουλευτικές εκλογές το ΚΚΕ ήταν πρώτη δύ-
ναµη στη Δανία, πρώτη στην Ελβετία, κατέκτησε αυξηµένα
υψηλά ποσοστά σε πολλές χώρες, αλλά κρίνει και συµπεριφέρε-
ται από θέσεις αρχών. Οι οργανώσεις του ΚΚΕ στην Ευρώπη και
οι λέσχες φίλων στις Ηνωµένες Πολιτείες, την Αυστραλία και σε
άλλα κράτη έχουν πλούσια κοινωνική, πολιτική, πολιτιστική
δράση και θα συνεχίσουν να δίνουν τη µάχη αποκαλύπτοντας
τώρα τον αντιδραστικό χαρακτήρα αυτού του νοµοσχεδίου το
οποίο, όπως σηµειώσαµε, το ΚΚΕ καταψηφίζει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Χαράλαµπος Κατσιβαρδάς από

την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών. Μετά τον λόγο θα
πάρει ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας από την Ελληνική Λύση.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-
τιµοι κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς,
εµείς ως Σπαρτιάτες τασσόµεθα αναφανδόν υπέρ της ψήφου
των αποδήµων, βεβαίως, όχι όµως στενά ως προς την εργαλει-
οποίηση της ψήφου, διότι εξ ιδεολογίας είµαστε υπέρ του απαν-
ταχού Ελληνισµού. Άρα, στον αντίποδα εναντιωνόµεθα κατά της
εργαλειοποίησης η οποία αποπειράται αυτή τη στιγµή από την
ελλαδική Κυβέρνηση, από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Στην προκειµένη περίπτωση αυτό το οποίο εµάς µας βρίσκει
αντίθετους είναι το γεγονός ότι άρον άρον, χωρίς να συντρέχουν
οι συνθήκες και οι προϋποθέσεις της ανάλογης χρονικής ζύµω-
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σης, χωρίς να υπάρχει ο δέων χρόνος για ένα τόσο µείζον, ακαν-
θώδες και καίριο ζήτηµα για τον απανταχού Ελληνισµό επισπεύ-
δει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο την παρούσα χρονική συγκυρία.

Πρόκειται για µια χρονική συγκυρία όπου η Ελλάδα πλήττεται
εκ βάθρων και έχει περικυκλωθεί κατ’ ουσίαν από το ολοκαύτωµα
της πυρκαγιάς και από αυτό το οποίο συµβαίνει δεδοµένου ότι
χθες, 23 Ιουλίου, ήταν η αποφράδα ηµέρα στο Μάτι της υφιστά-
µενης αντικειµενικής ευθύνης του ΣΥΡΙΖΑ, ενώ µετέπειτα από
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, όσον αφορά τις πυρκαγιές, ακολού-
θησε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και σήµερα.

Το µείζον ερώτηµα είναι το εξής. Ακούσαµε ένθεν κακείθεν
σχετικά τον κύριο Πρωθυπουργό να µιλάει για την Πολιτική Προ-
στασία για τη δέσµη µέτρων δασοπροστασίας και όλα αυτά απε-
δείχθησαν ότι είναι εκ του µη όντος. Αυτήν τη στιγµή οι
συµπολίτες µας ανά την επικράτεια δοκιµάζονται αποκηρύσσον-
τας ουσιαστικά το ψευδεπίγραφο επιχείρηµα, καθ’ ηµάς, καθό-
σον αφορά την κλιµατική αλλαγή.

Πού ακούστηκε να υπάρχει στοχοποιηµένη κλιµατική αλλαγή
σε συγκεκριµένες περιοχές οι οποίες, ελλείψει προληπτικών µέ-
τρων ή ένεκεν και συνεπεία της θεσµικής αβελτηρίας και της
απουσίας συντονισµένης κατάσβεσης, να έχει δηµιουργηθεί όλη
αυτή η κατάσταση;

Και µέσα σε αυτή την πύρινη λαίλαπα, από τούτο το Βήµα δια-
πλάθεται µια εκ του µη όντος πραγµατικότητα εκ του ασφαλούς
και από καθέδρας από την παρούσα Κυβέρνηση σαν να είναι µια
πρωτοείσακτη κυβέρνηση και να µην έχει καµµία απολύτως ευ-
θύνη. Επιδίδεται και εξαντλείται στα ευχολόγια, ενώ ο κόσµος,
γιατί είµαστε δίπλα στον κόσµο καθώς δεν ανήκουµε στη θεσµική
ελίτ της Νέας Δηµοκρατίας, µας διατυπώνει τα παράπονά του.
Το κράτος είναι εκκωφαντικά απών.

Μέσα σε αυτή την πραγµατικότητα έρχεται σε αυτή τη χρονική
συγκυρία ένα κρίσιµο ουσιαστικά νοµοσχέδιο το οποίο αφορά
την ψήφο του Απόδηµου Ελληνισµού, χωρίς, όπως προεξέθεσα
αρχικώς, να υπάρχει ο κατάλληλος χρόνος, οι κατάλληλες ζυµώ-
σεις, χωρίς να συνεκτιµηθούν και να ληφθούν υπ’ όψιν όλες οι
εκτεθειµένες απόψεις των οµογενών µέρος των οποίων, όσον
αφορά την άρον άρον εισαγωγή του νοµοσχεδίου, εναντιώνονται
και διαµαρτύρονται καθ’ οιονδήποτε τρόπο.

Άρα, λοιπόν, το κόµµα Σπαρτιάτες, ασφαλώς έχοντας αταλάν-
τευτη προσήλωση σε θεµελιώδεις αρχές και αξίες της συνταγ-
µατικής νοµιµότητας και του δηµοκρατικού πατριωτισµού,
προεχόντως και κυρίως του έθνους, βεβαίως είµαστε υπέρ της
ψήφου, όχι υπό αυτές τις συνθήκες και τις προϋποθέσεις, όχι
υπό αυτό τον τρόπον τινά ηθικό εκβιασµό να συρθούµε και να
ευθυγραµµιστούµε σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο αποκλείει αθέα-
τες πτυχές, τις οποίες αν εσυζητούντο, δοθέντος ότι ήδη το
κόµµα Σπαρτιάτες έκανε δια του αγορητού του κ. Πέτρου Δηµη-
τριάδη και του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου κ. Ιωάννη Κόντη
τις προτάσεις νόµου οι οποίες θα τεθούν προς επεξεργασία, ανε-
ξαρτήτως της ψηφίσεως είτε όχι.

Άρα, εµείς δεν εργαλειοποιούµε την ψήφο των οµογενών για
να εξυπηρετήσουµε αλλότριες σκοπιµότητες. Η έννοια της στε-
νής ψήφου δεν είναι ένα µίσθαρνο όργανο. Ο Ελληνισµός είναι
απανταχού. Ως εκ τούτου, ναι µεν, αλλά θα δηλώσουµε «παρών»
ως προς το νοµοσχέδιο αυτό, καθότι υπολείπεται το απαιτούµενο
χρονικό διάστηµα, προκειµένου να συντελεστούν και να λάβουν
χώρα οι προσήκουσες ζυµώσεις. 

Ανεξαρτήτως όλων αυτών, ακούσαµε από το Βήµα τον κ. Βο-
ρίδη, ο οποίος σήµερα υπό αυτές τις αντίξοες και ιδιαίτατα δυ-
σχερείς συνθήκες της πυρκαγιάς ανά την επικράτεια θυµήθηκε
τον όρο του έθνους, όταν από τούτο εδώ το Βήµα στις 6 Ιουλίου
εγώ το έθεσα ως περίγραµµα και σε µια επίκαιρη ερώτηση
έσπευσε να µου απαντήσει κάνοντας µια αναδροµή µε µια προ-
σωπική εµµονή µε τον Ηλία Κασιδιάρη. Τώρα, εκ του µη όντος,
αναφέρθηκε στην έννοια του έθνους. Το έθνος αφορά όλους
τους Έλληνες. Είναι µια θεµελιώδης αρχή που διατρέχει τη συν-
ταγµατική νοµιµότητα από το 1975 και εντεύθεν, αλλά και εν
γένει από την ίδρυση του ελλαδικού κράτους, ακόµη και από τα
πρωτόλεια Συντάγµατα της Τροιζήνας, της Επιδαύρου και ούτω
καθεξής. Άρα, λοιπόν, δεν µπορούµε κατά το δοκούν, κατά πε-
ρίσταση και αλά καρτ να νεκρανασταίνουµε το έθνος, το οποίο

ως κυβέρνηση το έχουµε αποκηρύξει και το έχουµε προδώσει. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Να θυµίσω στη Νέα Δηµοκρατία -και τελειώνω, κύριε Πρό-

εδρε- όταν εψηφίζετο εις αυτήν εδώ την Αίθουσα η κατάπτυστη
και προδοτική συµφωνία των Πρεσπών, οι τότε νεοδηµοκράτες,
οι ψευτοµακεδονοµάχοι ήταν έξω. Μετά, όταν έγιναν κυβέρνηση,
παρασιώπησαν αυτό το µείζον εθνικό ζήτηµα.

Και η κραυγαλέα δε αντίφαση, πέραν όλων αυτών, πέραν όλης
αυτής της αλληλουχίας των συµβεβηκότων γεγονότων, είναι πως
όταν έρχεται αυτό το µείζον ζήτηµα νεκρανασταίνεται η έννοια
του έθνους, την οποία σφετερίζεται η Κυβέρνηση και την στρέφει
κατά περίσταση και µε γνώµονα το συµφέρον της είτε εναντίον
της είτε υπέρ της. Σήµερα την οικειοποιήθηκε. Σε άλλες περιστά-
σεις την στρέφει εναντίον µας και µας χαρακτηρίζει.

Ως εκ τούτου, λοιπόν, για όλους αυτούς τους προαναφερθέν-
τες λόγους, τους οποίους ανέλυσα, το κόµµα Σπαρτιάτες παρα-
µένει αταλάντευτο στις αρχές και τις αξίες τις οποίες πρεσβεύει,
του έθνους, του λαού και της δηµοκρατίας και δεν κάνει βήµα
πίσω, διότι δεν συντάσσεται υπέρ του εθνοµηδενισµού και της
παγκοσµιοποιήσεως. Είµαστε θεµατοφύλακες κραταιών από-
ψεων, γι’ αυτό τον λόγο οι Σπαρτιάτες θα ψηφίσουν «παρών»,
επιφυλασσόµενοι για τις προτάσεις για την ψήφο της οµογέ-
νειας, διότι η οµογένεια δεν είναι ένα µίσθαρνο όργανο ή δεν ερ-
γαλειοποιείται η ψήφος εν όψει των εκλογών. Η οµογένεια και ο
Απόδηµος Ελληνισµός είναι ο πυρήνας του διαχρονικού και του
οικουµενικού Ελληνισµού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Μπούµπας Κωνσταντίνος και θα ακολουθήσει ο κ. Μπιµ-
πίλας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νοµο-
σχέδιο, το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό, είναι όµως ένα νο-
µοσχέδιο µεταλλαγµένο και ένα νοµοσχέδιο που πρέπει να
δούµε καθαρά τους οµογενείς στα µάτια και να τους πούµε ότι
είναι ένα νοµοσχέδιο που εµπαίζει αυτό που λέµε δηµοκρατία.
Θα το δούµε στη συνέχεια, αλλά δεν σας άρεσε αυτό που σας
είπε ο επικεφαλής της Ελληνικής Λύσης σήµερα για τον κ. Αν-
δριανό Γκουρµπάτση. Γιατί η Ελληνική Λύση έχει καταθέσει συγ-
κεκριµένες προτάσεις, πέρα από τον εξοπλισµό σε
πυροσβεστικό υλικό και τα πτητικά µέσα, και στις αρµόδιες επι-
τροπές στην προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο για το τι
πρέπει να πράξουµε. Διότι ο κ. Γκουρµπάτσης το είχε επισηµάνει.
Δεν είναι απλά ένας υποστράτηγος, όπως ανέφερε και ο επικε-
φαλής και Πρόεδρος µας, είναι ειδικός σε θέµατα εµπρησµών
σε νοµικό πλαίσιο σε παγκόσµιο επίπεδο. 

Όταν, λοιπόν, συνεχίζουµε σήµερα να µιλούµε για πρόληψη
δασικών πυρκαγιών και -ακούστε λίγο- µέσα στο θέµα της κατά-
σβεσης πυρκαγιών εµπλέκονται έξι Υπουργεία, δεκαεπτά φορείς
µε έντεκα διαφορετικές αρµοδιότητες, αντιλαµβάνεστε τι γίνεται;
Αλαλούµ. Ένα αλαλούµ. 

Να θυµίσω, λοιπόν, στον κ. Μητσοτάκη που απουσιάζει και το
µόνο που ήξερε είναι να µας αποκαλεί «πατριώτες της φακής»,
ότι δεν υπάρχει τέτοια έκφραση, ξέρετε, υπάρχουν παλικάρια
της φακής, είναι ένα θεατρικό έργο του 1923. Είναι µια κωµωδία
του Πλαύτου. Καλύτερα να σε πουν της φακής παρά της σάρκας.
Γιατί σήµερα θα µπορούσαµε να πούµε ότι στη Νέα Δηµοκρατία
είναι οι πατριώτες της σάρκας. Δεν υπάρχει χειρότερο πράγµα
από το να τρώµε τις σάρκες µας. 

Πάµε λίγο στην έκθεση Γκολντάµερ και να θυµίσω στον Πρω-
θυπουργό ότι τον Αύγουστο του 2018 και αµέσως έναν χρόνο
µετά, έναν µήνα µετά που ανέλαβε ως Πρωθυπουργός της
χώρας, µίλησε µε τον κ. Γκολντάµερ για την έκθεση του Γιόχαν
Γκολντάµερ, του Γερµανού. Σε µια συνέντευξη µάλιστα που
έδωσε στη «Deutsche Welle» και µιλάει για την πραγµατικότητα
στην Ελλάδα είχε πει τότε στον Πρωθυπουργό ότι «εγώ δεν εµ-
πλέκοµαι, γιατί είναι θέµα της ελληνικής δικαιοσύνης». 

Ο κ. Μητσοτάκης, λοιπόν, -να του θυµίσω του Πρωθυπουργού-
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είχε υποσχεθεί ότι θα τηρήσει την έκθεση Γκολντάµερ. Δεν το
έκανε. Είναι εκατόν πενήντα σελίδες. Εκεί ο Γκολντάµερ του
έλεγε αναλυτικά τι πρέπει να γίνει στην Ελλάδα και µάλιστα
υπήρχε και ο κ. Συνολάκης Κωνσταντίνος που υποσχέθηκε ο κ.
Μητσοτάκης ότι είναι ένας καθηγητής που θα ηγηθεί ο κ. Γκολν-
τάµερ. Πού βρίσκεται αυτή η έκθεση επί ΣΥΡΙΖΑ, που τότε την
παρέδωσε ο κ. Βούτσης, µετά ο Μητσοτάκης που υποσχέθηκε
ότι θα την κάνει πράξη; Πού είναι αυτή η έκθεση του Γιόχαν
Γκολντάµερ; Και φτάσαµε –σισύφειος η προσπάθεια- σήµερα να
εµπλέκονται πάλι πάρα πολλοί φορείς. 

Άκουσα τον κ. Κωτσό –δεν είναι εδώ- να λέει «πήραµε τις αρ-
µοδιότητες από τη Δασική Υπηρεσία, τις πήγαµε στην Πυροσβε-
στική». Σοβαρά; Δεκαεννέα ολόκληρα χρόνια είχε να
συνεννοηθεί και να έρθει σε επαφή η Δασική Υπηρεσία µε την
Πυροσβεστική. Η οποία Δασική Υπηρεσία, όπως και να το κά-
νουµε, γνωρίζει πολύ καλά τις ιδιαίτερες συνθήκες, τη µορφολο-
γία του εδάφους σε τοπικό επίπεδο και µπορεί να συνδράµει
στην καταστολή µιας πυρκαγιάς. 

Άκουσα που λέγατε για το δάσος της Δαδιάς. Ως Ελληνική
Λύση έχουµε πει ότι πρέπει να µπουν οι θερµικές κάµερες, όπως
έβαλαν στο δάσος της Δαδιάς, που είναι τοποθετηµένα µε τα
τερµατικά της Πυροσβεστικής στο Διδυµότειχο. Μάλιστα, εκµε-
ταλλεύθηκαν ένα πρόγραµµα «INTERREG» µε το Χάσκοβο της
Βουλγαρίας και οι θερµικές κάµερες, για τον κ. Βιλιάρδο που
είναι οικονοµολόγος, δεν κόστισαν ούτε 400.000. Αυτό δεν µπο-
ρούσε να γίνει; 

Αλλά εδώ µπαίνουν τα ερωτήµατα, κύριοι, γιατί χάνει το βιος
του ο κόσµος στο νησί των ιπποτών και όχι µόνο. Πού είναι η έκ-
θεση του Γκολντάµερ που ο κ. Μητσοτάκης είχε υποσχεθεί ότι
θα την κάνει πράξη; Στα συρτάρια. Γαργάρα η έκθεση Γκολντά-
µερ, γαργάρα η έκθεση του υποστράτηγου Ανδριανού Γκουρµ-
πάτση. Σας ενοχλούν αυτά όταν σας τα λέµε στην Ελληνική Λύση
και αυτό στο οποίο αναφέρθηκε και ο Πρόεδρος, ο Κυριάκος ο
Βελόπουλος, νωρίτερα στην οµιλία του.

Πάµε λίγο τώρα στο νοµοσχέδιο. Όταν έρχεται ένα νοµοσχέ-
διο το οποίο έχει ατέλειες πριν πάει νοµοπαρασκευαστικά, είναι
µεγαλύτερο έγκληµα ένα ηµινοµοσχέδιο παρά ένα νοµοσχέδιο.
Εµείς στην Ελληνική Λύση, µε συγχωρείτε πολύ, δεν αλλάξαµε
βηµατισµό και ρότα. Λέγαµε ότι οι οµογενείς πρέπει να είναι
ενεργά κύτταρα και να µπορούν να συµµετέχουν µε την ψήφο
τους στα πεπραγµένα της Ελλάδας, όχι µόνο το εκλέγειν, αλλά
και το εκλέγεσθαι, κύριοι. Δεν µπορεί η δηµοκρατία να είναι µε-
ταλλαγµένη. Όταν µιλάµε για συµµετοχική δηµοκρατία, µιλάµε
και για το εκλέγειν και για το εκλέγεσθαι. 

Άρα, λοιπόν, εδώ τι κάνουµε; Αυτό να τους δούµε τους οµο-
γενείς στα µάτια και να τους πούµε ότι «είναι µια κοροϊδία, κύ-
ριοι». Δηλαδή αυτοί οι άνθρωποι δεν πρέπει να έχουν τους
αντιπροσώπους - εκπροσώπους των προβληµάτων της περιοχής
τους; Γιατί δεν το κάνετε περιφέρειες στο εξωτερικό να µπορούν
οι άνθρωποι να έχουν τη λεγόµενη συµµετοχική δηµοκρατία; Να
έρθει ο άνθρωπός τους, που βιώνει καθηµερινά τα προβλήµατα
της Γερµανίας, του Καναδά, της Βραζιλίας, της Αυστραλίας
οπουδήποτε να τα µεταφέρει στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Εσείς τι
κάνετε τώρα; Βάζετε τους «φυτευτούς», όπως είναι τα χωράφια
σε αγρανάπαυση, βάζετε τους Βουλευτές που θέλετε και χρησι-
µοποιούµε την οµογένεια κατά το δοκούν. Θα κάνουµε κάτι
σωστό για να τους έχουµε ενεργά κύτταρα και όχι µεταλλαγ-
µένα;

Τώρα αυτό είναι εις βάρος της οµογένειας, µην τρελαθούµε
δηλαδή! Θα το καταλάβουν οι οµογενείς, οι οποίοι άνθρωποι χαί-
ρονται -και καλά κάνουν γιατί είναι η φλόγα του Ελληνισµού- και
νοµίζουν ότι θα συµµετέχουν, αλλά επί της ουσίας είναι κοµπάρ-
σοι. Είναι νεροκουβαλητές, είναι ανενεργά κύτταρα ενός πυρήνα
που πρέπει να είναι η Ελλάδα. 

Όταν µιλάµε για οµογένεια, από την ετυµολογία της λέξης, εί-
µαστε στο ίδιο έθνος, µε τα ίδια χαρακτηριστικά κάτω από αυτήν
την υπόσταση. Παλιά ο Δηµητρακόπουλος σ’ ένα βιβλίο, κάνο-
ντας αναφορά, έλεγε πολιτική µε κόµµα, σαφώς η πολιτική πρέ-
πει να υπάρχει µε κόµµατα. Τα κόµµατα κάνουν το δηµοκρατικό
κοινοβουλευτικό γίγνεσθαι. Έθνος µε τελεία. Στο έθνος δεν έχει
διαπραγµάτευση, βάζεις τελεία. 

Άρα, λοιπόν οι οµοεθνείς -το λέει και η λέξη- πρέπει να χαίρουν
ισονοµίας και ισοπολιτείας. Δεν µπορούµε να έχουµε τώρα οµο-
γένεια αλά καρτ, ό,τι µας βολεύει κατά το δοκούν, φέρε το εκλέ-
γειν, αλλά δεν θα έχεις το εκλέγεσθαι. Κι εµείς δεν είπαµε να
γίνονται οι εκλογές το Σάββατο, για προσέξτε λίγο, κυρία Κερα-
µέως. Είπαµε Κυριακή, έστω µε τη διαφορά ώρας που υπάρχει
µε τη Μελβούρνη ή τη Νέα Υόρκη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Όµως αυτοί οι σάκοι ξέρετε που κάνουν γύρα, αυτό το νοµο-
σχέδιο είναι νοµοσχέδιο ντελίβερι. Έτσι θα το χαρακτηρίσω. Φεύ-
γει αλλά δεν ξέρεις αν θα φτάσει µε αυτά τα χαρακτηριστικά σε
αυτόν ο οποίος πρέπει να το γευθεί. Δηλαδή όταν πάει ο εκλογι-
κός αντιπρόσωπος να βάλει µια υπογραφή, λέει πεντακόσιοι φά-
κελοι µπαίνουν στο σάκο. Πεντακόσιους φακέλους θα έχουµε και
πάλι, αλλά ποιος εγγυάται ότι αυτοί δεν µπορούν να αλλοιωθούν
και να αλλάξουν; Γιατί λέµε καταµέτρηση εκεί στον τόπο, να µην
κάνει γυροβολιές, να µην κάνει βόλτες, να µην κάνει passeg-
giatines, που λένε και οι Λατίνοι. Κάντε κάτι σωστά και είµαστε
αρωγοί. 

Εµείς την οµογένεια τη θέλουµε. Είναι ενεργά κύτταρα. Πού
ήταν αυτό το κράτος το οποίο στη φορολόγηση των Ελλήνων του
εξωτερικού, τους έχει στραγγίσει; Μόνο µε κάποιες χώρες που
υπογράψαµε συνθήκες µη διπλής φορολόγησης δεν έγινε. Για
να δούµε µε ποιες χώρες το έχουµε υπογράψει. Τους έχουµε
στραγγίσει φορολογικά. Πού είναι το ελληνικό κράτος να υπο-
στηρίξει τους Έλληνες στη Βόρειο Ήπειρο, στην Κωνσταντινού-
πολη, που τους πήραν όλη την περιουσία οι Τούρκοι στην Ίµβρο
και την Τένεδο; Πού ήταν αυτό το κράτος να υποστηρίξει τις δια-
δηλώσεις για τη Μακεδονία µας σε Βανκούβερ, Μόντρεαλ, Μελ-
βούρνη και Σίδνεϋ; 

Για τα εθνικά θέµατα η οµογένεια έχει πάθος, έχει φλόγα,
θέλει το σπίτι της, τα του οίκου της, τις ρίζες της, αλλά πρέπει
αυτούς τους ανθρώπους… Αυτή είναι και η πεµπτουσία της δη-
µοκρατίας, η έννοια του Βουλευτή. Ο Βουλευτής είναι ο εκπρό-
σωπος του λαϊκού αισθήµατος, της κοινωνικής ανισότητας,
αφουγκράζεται και µεταφέρει τα προβλήµατα. 

Πείτε µου λοιπόν, τους βάζουµε στο ναό της δηµοκρατίας, στο
Κοινοβούλιο τους ανθρώπους αυτούς; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μπούµπα,
ολοκληρώστε παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τους χρησιµοποιούµε κοµπάρσους. Είναι ένα νοµοσχέδιο το

οποίο είναι µεταλλαγµένο και κάθε µετάλλαξη βλάπτει νοµοτε-
λειακά. Να καταλάβουν οι οµογενείς θα ψηφίζουν µεν, δεν θα
ψηφίζονται δε. 

Πείτε µου τώρα, τους αντιµετωπίζουµε ως Έλληνες πολίτες µε
βαθιές ρίζες που έχουν στην Ελλάδα ή τους χρησιµοποιούµε
απλά για µια φαινοµενική συµµετοχική δηµοκρατία, όπου την
ψήφο µεν θα τη ρίχνουµε στην κάλπη, αλλά οι ίδιοι δεν θα µπο-
ρούν να έχουν τους εκπροσώπους τους, να µπορούν να µεταφέ-
ρουν τα προβλήµατα της καθηµερινότητας. 

Δείτε τι προβλήµατα αντιµετωπίζουν µε τα σχολικά βιβλία στο
Βέλγιο, που έκαναν πρόσφατα παράπονα ή στη Γερµανία. Δείτε
οι Έλληνες του Καναδά πώς αντιµετωπίζονται. Πού είναι το κρά-
τος λοιπόν; Να έχουµε από εκεί Βουλευτές από τον Καναδά, από
τη Βραζιλία, από τη Γερµανία, να µπορούν οι άνθρωποι να δώ-
σουν σωστά µηνύµατα και να µεταφέρουν τα προβλήµατα. 

Λέει «αν σου πω κάτι, θα το ξεχάσεις. Αν σου το δείξω, µπορεί
και να το θυµηθείς, αλλά αν το βιώσεις, δεν το ξεχνάς ποτέ». Βιω-
µατικά λοιπόν οι Έλληνες της οµογένειας δεν θα είναι εδώ. 

Μπορείτε να τους κοροϊδέψετε όλους, αλλά εµείς το µελετή-
σαµε το νοµοσχέδιο στην Ελληνική Λύση, το αποκωδικοποι-
ήσαµε. Είδαµε τα σηµεία του που είναι µελανά. Γι’ αυτό που
λέγεται δηµοκρατία, τα επισηµαίνουµε, τα σταχυολογούµε, τα
αποκωδικοποιούµε, εφιστούµε την προσοχή για να πάτε σε διορ-
θώσεις, γιατί οι Έλληνες της οµογένειας δεν µπορεί να είναι κοµ-
πάρσοι. Πρέπει να είναι µέσα στο Κοινοβούλιο γιατί αυτή είναι η
πεµπτουσία, όπως είπαµε, ενός δηµοκρατικού πολιτεύµατος. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

1640 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σπυρίδων Μπιµπίλας από την Πλεύση Ελευθερίας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Καλησπέρα σας. Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, σή-
µερα η µνήµη µας είναι στραµµένη προς πολλά µέτωπα, προς
την ηµέρα της αποκατάστασης της δηµοκρατίας που είναι πολύ
µεγάλο θέµα για όλους µας και στην ηµέρα που χάθηκαν οι
αθώοι πολίτες στο Μάτι και µεταξύ αυτών ήταν η αδελφική µου
φίλη Χρύσα Σπηλιώτη, σπουδαία ηθοποιός και συγγραφέας, που
δυστυχώς τη χάσαµε. Είναι στραµµένη η ψυχή µας στους Έλλη-
νες που δοκιµάζονται ακόµα µια φορά από τις συνθήκες, τις
άγριες συνθήκες που βιώνουν από τις τροµερές πυρκαγιές και
έχουµε την ψυχή µας πλάι σε αυτούς τους πληγέντες και στις
περιουσίες που χάνονται. 

Έχουµε την ψυχή µας πλάι στους τουρίστες που έχουν έρθει
στην Ελλάδα για να περάσουν όµορφα στην πατρίδα µας και αι-
σθανόµαστε µεγάλη την ευθύνη για όσα πρέπει να γίνουν από
εδώ και πέρα, για να µην ξανασυµβούν τέτοια τροµερά γεγονότα.
Οι ευθύνες όλων των κυβερνήσεων που πέρασαν είναι πολύ µε-
γάλες.

Όµως τα προβλήµατα τρέχουν και ένα από αυτά είναι και η
ψήφος του Απόδηµου Ελληνισµού και της οµογένειας. Μοιάζει
σαν να παραβιάζεται η δηµοκρατία, όταν πολίτες και µάλιστα εγ-
γεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους δεν µπορούν να
ασκήσουν τα εκλογικά τους καθήκοντα στις εθνικές εκλογές.
Μοιάζει σαν να παραβιάζεται η δηµοκρατία όταν δεν µπορούν να
εξασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα άνθρωποι που έχουν δια-
βατήριο και ταυτότητα.

Ως τώρα το ελληνικό κράτος εµπόδιζε την άσκηση των εκλο-
γικών τους δικαιωµάτων, αφού το κόστος µετακίνησης ήταν απα-
γορευτικό για τους περισσότερους. Γιατί ως τώρα να µπορούν
να ψηφίζουν µόνο οι έχοντες οικονοµική δυνατότητα, αφού µπο-
ρούσαν να ταξιδέψουν; Αυτό δεν είναι αντιδηµοκρατικό; 

Και φανταστείτε ότι οι άνθρωποι αυτοί που ζουν στις άλλες πα-
τρίδες, τις δεύτερες πατρίδες τους, αγαπούν την αρχική τους
πατρίδα. Οι περισσότεροι έχουν περιουσίες και εδώ, πληρώνουν
φόρους στο ελληνικό δηµόσιο, έχουν δεσµούς οικογενειακούς
εδώ, έχουν αδέλφια, παιδιά, εγγόνια µερικοί. Δεν πρέπει να απο-
κοπούν από αυτούς τους συγγενικούς τους δεσµούς. Γιατί να
µπορούν να ψηφίζουν µόνο στις ευρωεκλογές και όχι και στις
εθνικές εκλογές; 

Πρέπει να τους ανοίξουµε διάπλατα τις πόρτες. Για όλους αυ-
τούς που όντως θέλουν να συµµετέχουν στα ελληνικά πράγµατα,
πρέπει να γίνουν και άλλες ενέργειες, ούτως ώστε να µπορούν
οι δεσµοί µε την πατρίδα να µένουν ισχυροί και αναλλοίωτοι,
γλώσσα, παιδεία, σχολεία, θέατρο που ταξιδεύει προς αυτούς. 

Σας θυµίζω -µια και προέρχοµαι από το καλλιτεχνικό στερέ-
ωµα- ότι παλιότερα το Εθνικό µας Θέατρο, το Κρατικό Θέατρο
Βορείου Ελλάδος και το Πειραϊκό Θέατρο του αξέχαστου Ρον-
τήρη πήγαιναν σε όλη τη γη, περιόδευαν απ’ άκρου σ’ άκρου,
από την Αργεντινή ως την Ιαπωνία και την Κίνα, ως τη βόρεια
Αµερική και σε όλη την Ευρώπη. 

Σήµερα δυστυχώς δεν υπάρχει τίποτα από όλα αυτά. Σήµερα
δεν υπάρχουν κονδύλια για κάτι τέτοιο, ούτε οι ιδιωτικοί θίασοι
το κάνουν αυτό εκτός ελαχίστων εξαιρέσεων που είναι πολύ εµ-
πορικοί θίασοι. Τα έξοδα µετακίνησης και οι αµοιβές καθιστούν
απαγορευτικά αυτά τα ταξίδια. 

Το άρθρο 108 του Συντάγµατος του ’75 προέβλεπε τη ζωή των
αποδήµων Ελλήνων. Δεν νοµίζω όµως ότι έχει γίνει κάτι ισχυρό
γι’ αυτή τη ζωή των αποδήµων. Ευτυχώς υπάρχουν οι Έλληνες
καλλιτέχνες εξωτερικού που υποκαθιστούν το θέατρο και την
καλλιτεχνική κίνηση στις δεύτερες πατρίδες τους, που δεν µπο-
ρεί πια δυστυχώς να ταξιδέψει εύκολα. Πρόσφατα συνοµίλησα
µε Έλληνες καλλιτέχνες που έχουν έρθει εδώ από την Αυστραλία
και ξέρω και την αγωνία τους και την ανησυχία τους και την
αγάπη τους για την Ελλάδα.

Επίσης, είναι εντελώς άδικο να µην µπορεί να ψηφίζει όποιος
είτε λόγω σπουδών είτε λόγω επαγγέλµατος, όπως είναι οι ναυ-
τικοί, είτε λόγω ταξιδιού που είχε προγραµµατιστεί πιθανόν για
ιατρικούς ή τουριστικούς λόγους βρίσκεται µακριά. Εφόσον δια-

θέτει τον ειδικό εκλογικό αριθµό, είναι δίκαιο και ηθικό να µπορεί
να ψηφίζει στο σηµείο όπου βρίσκεται την ηµεροµηνία των εκλο-
γών. 

Έχουµε χρέος εµείς εδώ να διευκολύνουµε µε κάθε τρόπο
όλους αυτούς τους συµπατριώτες µας να εκπληρώσουν το δη-
µοκρατικό τους καθήκον και χρέος προς τη µητέρα πατρίδα.
Είναι ιστορική ευκαιρία. Είναι ζήτηµα δηµοκρατίας που ξεπερνάει
τα κόµµατα. Είναι πάνω από τα κόµµατα και οφείλουµε να βοη-
θήσουµε προς αυτή την κατεύθυνση όπως µπορούµε, ώστε αυτή
η πολυπόθητη επιθυµία των Ελλήνων του εξωτερικού όπου γης
να γίνει πραγµατικότητα βάσει κριτηρίων, που πρέπει µε µεγάλη
ευθύνη να συναποφασιστούν και για το εκλέγειν και το εκλέγε-
σθαι.

Σεβόµενοι αυτή την επιθυµία των ανθρώπων, που εξαιτίας συγ-
κεκριµένων πολιτικών επιλογών κυβερνήσεων από το 1960 και
µετά, που άρχισε η πολύ µεγάλη µετανάστευση για οικονοµικούς
λόγους ως τις µέρες µας, των σκληρών µνηµονίων, που εγκατέ-
λειψαν τη χώρα για µια καλύτερη τύχη, σεβόµενοι αυτή την επι-
θυµία αυτών των ανθρώπων από την πλευρά µας, από την
Πλεύση Ελευθερίας θα πράξουµε τα µέγιστα για την πραγµατο-
ποίησή της, γιατί ήδη νοµίζω ότι έχουµε αργήσει πάρα πολύ.

Ταυτόχρονα θα πρέπει να αγωνιστούµε για να λυθούν και τα
µεγάλα προβλήµατα των ηµεδαπών, των ανθρώπων που ζουν
στην πατρίδα µας που δεν µπορούν να ψηφίσουν για επαγγελ-
µατικούς λόγους, που βρίσκονται µακριά από τον τόπο κατοικίας
τους την ηµέρα των εκλογών γιατί αναγκάζονται να δουλεύουν
σε άλλο σηµείο. Τους φοιτητές που είναι σε άλλα µέρη από την
πατρίδα τους. Επίσης, θα πρέπει να κάνουµε τα πάντα για την
επικαιροποίηση των εκλογικών καταλόγων. Ελπίζω αυτή η φωνή
της Πλεύσης Ελευθερίας να εισακουστεί και να προχωρήσουµε
για το καλύτερο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μπιµπίλα και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Καλούµε στο Βήµα τον κ. Χαράλαµπο Αθανασίου από τη Νέα

Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει η κ. Αναγνωστοπούλου από τον
ΣΥΡΙΖΑ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανα-

φορικά µε το νοµοσχέδιο θα επικεντρωθώ στο νοµικό υπόβαθρο
της ρύθµισης, στην υποχρέωση της πολιτείας για συµµόρφωση
στη συνταγµατική διάταξη στον ισχύοντα νόµο 4648 και τι βελ-
τιώσεις πρέπει να γίνουν. 

Ως προς το νοµικό υπόβαθρο της ρύθµισης, η παράγραφος 4
του άρθρου 51 του Συντάγµατος ορίζει ότι οι βουλευτικές εκλο-
γές διενεργούνται ταυτόχρονα σε ολόκληρη την επικράτεια.
Νόµος που ψηφίζεται µε την πλειοψηφία των δύο τρίτων του
όλου αριθµού Βουλευτών µπορεί να ορίζει τα σχετικά –κρατήστε
το επίρρηµα «σχετικά», θα το χρησιµοποιήσω αργότερα- µε την
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος από τους εκλογείς που βρί-
σκονται έξω από την επικράτεια. Σύµφωνα µε τη διάταξη αυτή ο
συνταγµατικός νοµοθέτης θεώρησε σκόπιµο στον καταστατικό
χάρτη της πολιτείας να γίνει αναφορά στη δυνατότητα συµµετο-
χής του Απόδηµου Ελληνισµού στις βουλευτικές εκλογές τονί-
ζοντας έτσι τη σηµασία της.

Οι διατάξεις αυτές –προσέξτε- δεν µπορούν παρά να ερµηνευ-
τούν επιτυχέστερα. Και χαίροµαι µε τον προηγούµενο οµιλητή,
τον κ. Μπιµπίλα, ο οποίος το εντόπισε- σε συνδυασµό µε την πα-
ράγραφο 1 του άρθρου 108 του Συντάγµατος που ορίζει πως το
κράτος µεριµνά για τη ζωή του Απόδηµου Ελληνισµού και τη δια-
τήρηση των δεσµών του µε τη µητέρα πατρίδα. Επίσης, µεριµνά
για την παιδεία και την κοινωνική και επαγγελµατική προαγωγή
των Ελλήνων που εργάζονται έξω από την επικράτεια. Συνεπώς,
καθίσταται υποχρέωση της πολιτείας να φροντίσει ώστε οι Έλ-
ληνες που ζουν µόνιµα εκτός της χώρας µας να έχουν τη δυνα-
τότητα να σφυρηλατήσουν µε αυτήν ισχυρούς δεσµούς. 

Ως προς την υποχρέωση της πολιτείας να συµµορφωθεί µε το
πιο πάνω νοµικό υπόβαθρο σε πολλούς τοµείς, όπως η παιδεία,
ο πολιτισµός και η καθιέρωση Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνι-
σµού, η πολιτεία µερίµνησε άµεσα και το έπραξε. Αναφορικά
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όµως µε το δικαίωµα του Απόδηµου Ελληνισµού για συµµετοχή
στις βουλευτικές εκλογές του οποίου η άσκηση αναντίρρητα
συµβάλλει στην ισχυροποίηση των δεσµών των Ελλήνων που
ζουν στο εξωτερικό µε την πατρίδα τους, υπήρξε σηµαντική κω-
λυσιεργία δεδοµένης και της δυνητικής διατύπωσης του δεύτε-
ρου εδαφίου της παραγράφου 4 του άρθρου 51 του
Συντάγµατος. 

Από τη θέσπιση της πιο πάνω συνταγµατικής διάταξης και ως
σήµερα µόνο ορισµένοι Έλληνες του εξωτερικού είχαν τη δυνα-
τότητα συµµετοχής στην ψηφοφορία για την ανάδειξη των µελών
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Τούτο όµως δεν οφειλόταν σε
συνειδητή συµµόρφωση του νοµοθέτη µε την παράγραφο 4 του
άρθρου 51 του Συντάγµατος αλλά απέρρεε από υποχρεώσεις
της χώρας λόγω της συµµετοχής της αρχικά στην ΕΟΚ και αρ-
γότερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Υπό το πρίσµα, λοιπόν, της κα-
θιέρωσης εκλογικού δικαιώµατος για µέρος του Απόδηµου
Ελληνισµού στις εκλογές για την ανάδειξη των µελών του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου αλλά και των εξελίξεων των τελευταίων δε-
καετιών, όπως µείωση αποστάσεων λόγω τεχνολογίας,
παγκοσµιοποίησης κ.λπ., η µη καθιέρωση αντίστοιχης δυνατότη-
τας άσκησης του δικαιώµατος του εκλέγειν του Απόδηµου Ελ-
ληνισµού στις βουλευτικές εκλογές αποτελεί µια θεσµική
παράλειψη, µια παράλειψη που διαρκεί περίπου πενήντα χρόνια
από τη σχετική συνταγµατική πρόβλεψη του 1975 µέχρι να φτά-
σει στην ψήφιση του νόµου 4648/2019 της δικής µας Κυβέρνη-
σης επί υπουργίας του Τάκη Θεοδωρικάκου. Μια ρύθµιση όµως
που ήταν κολοβή, όπως στη συνέχεια θα αναφέρω.

Πριν όµως από τον πιο πάνω νόµο, τον ν.4648/2019, ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης -και αυτό παρακαλώ σηµειώστε το γιατί δεν
είναι πολύ γνωστό-  ως νεοεκλεγείς Πρόεδρος της Νέας Δηµο-
κρατίας τον Απρίλιο του 2016 ζήτησε και συντάξαµε πρόταση
νόµου µε τίτλο «Άσκηση εκλογικού δικαιώµατος κατά τις βουλευ-
τικές εκλογές του Απόδηµου Ελληνισµού και εκλογέων που βρί-
σκονται στην αλλοδαπή». Την πρόταση αυτή που κατατέθηκε στη
Βουλή στις 8 Απριλίου του 2016 ανακοίνωσε και ανέπτυξε ο κ.
Μητσοτάκης στην οµογένεια των Ηνωµένων Πολιτειών κατά την
εκεί επίσκεψή του εν όψει των εκδηλώσεων της εθνικής εορτής
της 25ης Μαρτίου. Αναφέροµαι σ’ αυτό για να δείτε και τη
σπουδή στην οποία αναφέρθηκα και θα αναφερθώ ξανά σε λίγο. 

Αυτή η πρόταση νόµου δεν δηµιουργούσε έναν εκλογικό νόµο
που θα εξυπηρετούσε ειδικά τις ανάγκες της συµµετοχής των
διαµενόντων στο εξωτερικό στις εκλογές για την ανάδειξη των
µελών της Εθνικής Αντιπροσωπείας. Αντ’ αυτού εισήγαγε ένα
ευέλικτο πλαίσιο που θα λειτουργούσε συµπληρωµατικά µε την
εκάστοτε ισχύουσα εκλογική νοµοθεσία στην οποία παρέπεµπε
και η οποία εφαρµόζεται. Και βέβαια δεν ετίθετο κανένας περιο-
ρισµός. Αυτή την πρόταση νόµου ουδέποτε η τότε Κυβέρνηση
των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έφερε προς επεξεργασία στη Βουλή. 

Ως προς τον ισχύοντα νόµο 4648, έτσι φθάσαµε στον νόµο
αυτόν µε τον οποίο για πρώτη φορά Έλληνες πολίτες απέκτησαν
το δικαίωµα εγγραφής σε ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εκλο-
γέων εξωτερικού και τη δυνατότητα άσκησης του εκλογικού τους
δικαιώµατος µε δύο όµως βασικούς περιορισµούς. Πρώτον, να
έχουν διαµείνει κατά τα τελευταία 35 χρόνια εντός της χώρας
συνολικά δύο έτη και δεύτερον να έχουν υποβάλει φορολογική
δήλωση κατά το τρέχον ή το προηγούµενο έτος. Οι περιορισµοί
αυτοί οι οποίοι αναφέρονται αθροιστικά δεν ήταν θέση της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας αλλά ήταν αποτέλεσµα συµβι-
βασµού αναγκαίου για την εξεύρεση των 200 ψήφων, όπως
απαιτεί το Σύνταγµα. 

Είπα ότι η ρύθµιση είναι κολοβή γιατί ως προς τον πρώτο πε-
ριορισµό, εάν δεν υπάρχει κλιµάκωση δηλαδή, κάποιος έπρεπε
τα τελευταία τριάντα πέντε χρόνια να έχει δύο χρόνια. Αν ήταν
είκοσι χρόνια, αν ήταν είκοσι πέντε χρόνια, αν ήταν δεκαοκτώ
χρόνια δεν προβλέπεται ρύθµιση γι’ αυτό. Υπήρχαν πολλές ατέ-
λειες. 

Ως προς τον δεύτερο περιορισµό, τι θα γινόταν ένας φοιτητής,
ένας οµογενής µας ο οποίος ζει στην Αυστραλία, σπούδαζε εκεί,
ήταν δεκαεπτά - δεκαοκτώ χρόνων και δεν είχε εισοδήµατα; Τι
θα γινόταν σε αυτή την περίπτωση; Επιπλέον, καθιέρωνε καθε-
στώς µη ισότιµης ψήφου µεταξύ διαµενόντων στην επικράτεια

και εκτός αυτής. Όχι ότι αυτό ήταν συνειδητή επιλογή και πρό-
ταση του Θεοδωρικάκου αλλά για να µπορέσει να υπάρξει η συ-
νύπαρξη πολλών ψήφων ούτως ώστε να µπορέσει να περάσει το
διάταγµα. Κάνουµε την κριτική µας ως προς αυτό που είπα ότι
είναι κολοβή. Διερωτώµαι γιατί για κάποιον παραδείγµατος χάριν
που διαµένει στη Μελβούρνη της Αυστραλίας και είναι εγγεγραµ-
µένος στους εκλογικούς καταλόγους, αν βρίσκεται στην Ελλάδα
δεν απαιτούνται οι ανωτέρω προϋποθέσεις; Αν όµως είναι στη
Μελβούρνη απαιτούνται οι προϋποθέσεις αυτές. Πρόσφατα
ήρθε στο χωριό µου -από τη Λέσβο κατάγοµαι- ένας συµµαθητής
µας από το δηµοτικό. Είχε φύγει µικρό παιδί στην Αυστραλία.
Έζησε σαράντα εννέα χρόνια. Δεν είχε έρθει ποτέ. Τρόµαξα να
τον γνωρίσω. Είχαµε µία επαφή αλλά τρόµαξα να τον γνωρίσω.
Δεν ήρθε γιατί είχε πάρα πολλά προβλήµατα υγείας και οι δου-
λειές του δεν πήγαιναν καλά. Ήρθε και ψήφισε τώρα. Άρα, λοι-
πόν, βλέπετε γιατί ήταν αναγκαιότητες οι ρυθµίσεις αυτές. 

Προσωπικά εγώ είχα αµφιβολία και τότε για την συνταγµατι-
κότητα των περιορισµών αυτών. Γιατί; Διότι σας είπα ότι το επίρ-
ρηµα «σχετικά» αφορά τη διαδικασία. Δηλαδή, πώς θα ψηφίζουν,
πού θα πηγαίνουν, τι θα κάνουν, πώς θα έρχονται οι ψήφοι, όχι
την ουσία του θέµατος για να βάλουµε κολλήµατα. Γιατί αλλιώς
αναιρείται όλη η συνταγµατική διάταξη η οποία ήθελε οπωσδή-
ποτε να ψηφίζουν. Όπου ο συνταγµατικός νοµοθέτης ήθελε να
βάλει διατάξεις εκτελεστικών νόµων, βάζει προϋποθέσεις. Για
παράδειγµα να σας αναφέρω το απόρρητο των επιστολών.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αθανασίου,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Βάζει εγγυήσεις στην ουσία.
Εδώ δεν είναι ουσία. Ήταν διαδικασία. Θέλετε στις απαλλοτριώ-
σεις που βάζει τους όρους για να µπορέσουν αυτές να γίνουν;
Άρα, λοιπόν, από τότε πιστεύω ότι η διάταξη αυτή ήταν αντισυν-
ταγµατική. Ειπώθηκε κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου
από τον κ. Ξανθόπουλο, τον έγκριτο νοµικό µε τον οποίον γνωρι-
ζόµαστε πολλά χρόνια, και το είπε και εδώ ότι υπήρχε σπουδή. 

Απαντώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το νοµοσχέδιο αυτό
το οποίο έρχεται προς ψήφιση είναι το πρώτο νοµοσχέδιο της
Κυβέρνησης, όπως τόνισε προεκλογικά και δεσµεύτηκε ο Πρω-
θυπουργός και έχει τη σηµασία του. Αποτελεί µια πράξη υψηλού
συµβολισµού και παράλληλα κίνηση ευθύνης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Και αναφέρθηκα γι’ αυτό στο �16. Συµβολίζει το εθνικό,
πατριωτικό και δηµοκρατικό χρέος της πολιτείας να αναγνωρίσει
ότι όλοι οι Έλληνες όπου και αν βρίσκονται έχουν τα ίδια πολιτικά
δικαιώµατα, τις ίδιες υποχρεώσεις, την ίδια αναγνώριση προς την
πατρίδα προσφοράς τους και παράλληλα όµως, είναι και κίνηση
ευθύνης ότι παραµένει συνεπής ο Πρωθυπουργός στις δεσµεύ-
σεις του έναντι των αποδήµων µας και ανέφερα όπως σας είπα
το παράδειγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αθανασίου,
σας παρακαλώ πολύ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ξεπεράσατε τον

χρόνο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Εντάξει, και άλλοι συνάδελφοι.

Αν και δεν ζητάω συµψηφισµούς.
Αναγνωρίζω βέβαια ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο δεν αντιµετω-

πίζονται όλα τα επιµέρους προβλήµατα όπως το ζήτηµα της
σταυροδοσίας, αφού οι ψήφοι των αποδήµων µας προσµετρών-
ται αθροιστικά ως ψήφοι στα κόµµατα τους, στα κόµµατα της
προτίµησής τους, στην επικράτεια και όχι στις εκλογικές τους
περιφέρειες µε σταυροδοσία στους υποψηφίους της επιλογής
τους. Και αυτό νοµίζω αν δεν γίνει τότε θα υπάρξει πλήρης ισο-
τιµία των ψήφων. Ξέρω ότι είναι στις προθέσεις του Υπουργείου,
ούτως ώστε να λυθεί και το ζήτηµα αυτό κάποια στιγµή, µαζί µε
την καθιέρωση της επιστολικής ψήφου. Το ζήτηµα αυτό και άλλα
επιµέρους ζητήµατα θα λυθούν µε την επιστολική ψήφο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω. Θέλω να πιστεύω ότι
και οι τριακόσιοι Βουλευτές συµφωνούµε µε τις ρυθµίσεις του
νοµοσχεδίου και µε τη βεβαιότητα ότι θα έρθει σύντοµα και η
επιστολική ψήφος. Όλοι µαζί υπερψηφίζοντας το νοµοσχέδιο δί-
νουµε ένα ισχυρό µήνυµα προς όλες τις κατευθύνσεις και σε
όλους τους Έλληνες, τους απόδηµους και σε όλη την Ευρώπη
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ότι στα εθνικά θέµατα και όχι µόνο σε αυτό είµαστε πάντα ενω-
µένοι και αυτό προκύπτει από τη σηµερινή συζήτηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η επόµενη οµιλή-
τρια, την οποία καλούµε στο Βήµα, είναι η κ. Αναγνωστοπούλου
από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Και να ετοιµάζεται η κ. Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Θερµή παράκληση για τον χρόνο, για το επτάλεπτο, µε µια

µικρή ανοχή που υπάρχει πάντα από το Προεδρείο. Θερµή πα-
ράκληση. Διαφορετικά δεν θα φτάσουµε στον στόχο που είπαµε
σήµερα, τουλάχιστον να µιλήσουν έως το νούµερο 60.

Ελάτε, κυρία Αναγνωστοπούλου.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα όπως αυτές τις πολλές

τελευταίες µέρες που καίγεται ένα µεγάλο µέρος της Ελλάδας,
έπρεπε να συζητάµε και να αναδείξουµε αυτό ως µείζον εθνικό
θέµα, για να δούµε τι πρέπει να γίνει. 

Βλέπουµε µία Κυβέρνηση αναποτελεσµατική και ανίκανη να
αντιµετωπίσει τη µεγάλη πρόκληση της εποχής, µε καµένα χιλιά-
δες στρέµµατα δασικής έκτασης, περιουσίες, ζώα -να µην το ξε-
χνάµε- και έχω και την εµπειρία από χθες το βράδυ στο
Διακοπτό, στην περιοχή µου που ήταν πραγµατικά κόλαση. 

Το δεύτερο που θα ήθελα να πω, από τα επείγοντα θέµατα,
είναι τα εργατικά δυστυχήµατα τα οποία είναι πάρα πολλά τον
τελευταίο καιρό. Εχθές και πάλι στην περιοχή µου είχαµε ένα θλι-
βερό, τραγικό εργατικό δυστύχηµα, όπου ένας άνθρωπος έχασε
τη ζωή του, δέκα περίπου τραυµατίστηκαν και έχουν µείνει και
εγκλωβισµένοι. Πώς έγινε να δουλεύουν άνθρωποι πάνω σε µία
γέφυρα, η οποία έπρεπε να κατεδαφιστεί 13.00’ το µεσηµέρι, µε
καύσωνα ενώ υπάρχει εγκύκλιος που απαγορεύει τις εργασίες
τέτοιες ώρες και Κυριακή βέβαια και από κάτω να υπάρχουν άν-
θρωποι χωρίς να υπάρχει καµµία µέριµνα; Κυρίες και κύριοι,
έχουν πυκνώσει τα εργατικά δυστυχήµατα και δεν µπορούµε να
µη µιλάµε γι’ αυτά σαν να µη συµβαίνει τίποτα. 

Σήµερα ηµέρα της δηµοκρατίας. Η δηµοκρατία δεν είναι ένα
ιερό πράγµα που υπερίπταται. Είναι µια ζωντανή διεκδίκηση σε
καθηµερινή βάση, ζωντανή διεκδίκηση. Όταν λοιπόν ακούω από
χτες ότι ήταν κάποιοι Ροµά -και το ακούω και από µεγάλα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης- οι οποίοι τράβαγαν σίδερα από τη γέφυρα
γι’ αυτό έπεσε, εδώ για µένα πλήττεται η δηµοκρατία, πλήττεται
το κράτος δικαίου και πρέπει να µιλήσουµε γι’ αυτά τα θέµατα.
Δεν µπορεί η ενηµέρωση να είναι µονοµερής, να φτάνει στα όρια
της προπαγάνδας. Μεγάλα τα ζητήµατα. 

Εµείς λοιπόν έχουµε σήµερα µια ιστορική µέρα, όπως άκουσα
την Υπουργό προχθές στην επιτροπή, ακούω και διάφορους άλ-
λους και τον Πρωθυπουργό σήµερα. Ιστορική µέρα γιατί συζη-
τάµε την ψήφο στους Απόδηµους Έλληνες, στους Έλληνες του
εξωτερικού. Δεν θα θυµίσω, το έκαναν ο εισηγητής µας και ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας µε τον καλύτερο
τρόπο. Υπήρχε η δυνητική πρόβλεψη στο Σύνταγµά µας. Έπρεπε
να έρθει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ για να κινητοποιηθεί, να ενερ-
γοποιηθεί αυτή η διάταξη, για να φτάσουµε µε τον νόµο του
2019, τον 4648, αν δεν κάνω λάθος στα νούµερα, για να φτά-
σουµε µε τον ν.4648 να έχουµε πραγµατικά δικαίωµα ψήφου των
Ελλήνων του εξωτερικού.

Είδαµε ότι δεν πήγε καλά, δηλαδή δεν ενεγράφησαν τόσοι
όσοι θα επιθυµούσαµε, κάτι δεν περπάτησε καλά. Τι κάνει ένα
σοβαρό κράτος, µία σοβαρή κυβέρνηση που σέβεται τους πολί-
τες του, σέβεται το Σύνταγµα και σέβεται τον εκλογικό νόµο, ο
οποίος δεν αλλάζει από τη µια στιγµή στην άλλη; Κάνει µια συ-
ζήτηση και διαβούλευση τι δεν πήγε καλά, γιατί δεν περπάτησε,
γιατί δεν εγράφησαν τόσοι, τι µπορεί να γίνει, να λάβει υπ’ όψιν
τις παρατηρήσεις του συνηγόρου του πολίτη -γι’ αυτό έχουµε
αυτές τις αρχές που είναι πολύ σηµαντικές- να κάνουµε διαβού-
λευση και να προχωρήσουµε παραπέρα. Όχι. Το πρώτο νοµο-
σχέδιο που υποσχέθηκε στις προγραµµατικές δηλώσεις ο κ.
Μητσοτάκης εδώ, από το Βήµα της Βουλής ήταν θα άρει όλους
τους περιορισµούς για την ψήφο των αποδήµων. Και ακούσαµε
τον κ. Βορίδη γιατί οι λέξεις και η ορολογία δεν είναι σε κενό πο-

λιτικό, έχουν βάρος, λογύδρια περί έθνους, «πατριωτικό κόµµα
το ένα», «πατριωτικό κόµµα το άλλο», «εσείς που πιστεύετε στο
έθνος». Ενώ είµαστε κάποιοι εδώ πέρα που δεν πιστεύουµε στο
έθνος, λες και δεν είµαστε όλοι προϊόντα αποτελέσµατα της ελ-
ληνικής επανάστασης, λες και είναι κάποιοι κάτι άλλο. Και ας µην
τολµήσει κανένας να πει τέτοια κουβέντα περί εθνικής εξαίρε-
σης, περί «εσείς που ξέρετε από έθνος» και κάποιοι άλλοι που
δεν ξέρουν. Ας µην τολµήσει, γιατί γυρίζουµε σε εποχές που η
αποκατάσταση της δηµοκρατίας που γιορτάζουµε σήµερα τις
άφησε πίσω. 

Ας κάνω όµως ένα ερώτηµα καλοπροαίρετο. Γιατί χώρες δη-
µοκρατικές, χώρες ευρωπαϊκές όπως είναι η Γαλλία, όπως είναι
η Πορτογαλία, όπως είναι η Ιταλία έχουν κλειστό σύστηµα; Γιατί
άλλες χώρες έχουν προϋποθέσεις, όπως βάλαµε εµείς προϋπο-
θέσεις µε τον νόµο που είχαµε φτιάξει; Εµείς όλοι εννοώ, µε δια-
βούλευση που είχαµε κάνει. Για ποιον λόγο; Τι θέλανε να
προστατεύσουν και τι θέλουν να προστατεύσουν; Ένα πολύ µε-
γάλο πράγµα: Πώς δεν θα αλλοιωθεί η έννοια της πολιτικής κοι-
νότητας που έχει η εδαφικότητα µε την κοινότητα η οποία είναι
εκτός των συνόρων. Αυτό είναι ένα δύσκολο θέµα, ένα πάρα
πολύ δύσκολο θέµα που έχει απασχολήσει τη βιβλιογραφία, έχει
απασχολήσει τα κράτη. 

Η Αυστραλία, για παράδειγµα, στα έξι χρόνια που κάποιος δεν
έχει φορολογική δήλωση αναστέλλεται το δικαίωµα ψήφου -δεν
το χάνει, αναστέλλεται- µέχρι να ξαναµπεί στους εκλογικούς κα-
ταλόγους.

Γιατί όλες αυτές οι χώρες έχουν αυτήν τη µέριµνα; Κάτι συµ-
βαίνει. Δεν θέλουν να αλλοιώσουν το στοιχειώδες που είναι η αυ-
τοκυβερνησία του λαού. Αποφασίζει ένας λαός που υφίσταται
τους νόµους για την κυβέρνηση που θέλει να έχει. Αν αυτό το
αποτέλεσµα αλλοιωθεί από ανθρώπους Έλληνες και Ελληνίδες,
οι οποίοι όµως δεν έχουν τα συµφέροντά τους, δεν είναι οι βιο-
τικές τους ανάγκες συνδεδεµένες άµεσα, εκεί η µέριµνα όλων
αυτών των κρατών και της βιβλιογραφίας σας λέω είναι πώς θα
εξισορροπηθεί αυτό. 

Πολύ περισσότερο σε εµάς γιατί άκουσα και το ΠΑΣΟΚ πολύ
προσεκτικά ότι θα πρέπει να διευκολύνεται το δικαίωµα όσων
είναι στους εκλογικούς καταλόγους. Αυτό είναι η µισή αλήθεια.
Υπάρχει και η άλλη µισή αλήθεια, την οποία την ξεχνάµε µονίµως,
ότι βάσει του νόµου ιθαγένειας και του δικαίου αίµατος, ανά
πάσα στιγµή –δεν πα να είµαι πέµπτης, έβδοµης, όγδοης γενιάς
Έλληνας, έχω κάποιον µακρινό απόγονο- αυτοµάτως αποκτώ την
ελληνική ιθαγένεια και εγγράφοµαι στους εκλογικούς καταλό-
γους. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σηµαίνει δυνητικά αλλοί-
ωση του εκλογικού αποτελέσµατος. Αυτό το έχουµε λάβει υπ’
όψιν µας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να ολοκληρώ-
νουµε, κυρία Αναγνωστοπούλου.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Είπε ο κ. Ανδρουλά-
κης κάτι, γιατί τα προοδευτικά κόµµατα πρέπει να είναι µπροστά-
ρηδες στη χειραφέτηση και στα δηµοκρατικά δικαιώµατα.
Ανέφερε το παράδειγµα του ΠΑΚ -πολύ σωστό παράδειγµα- και
των αντιστασιακών αριστερών οργανώσεων στο εξωτερικό. Εκεί
είχαµε ένα τεράστιο θέµα. Έγινε εδαφικοποίηση των Ελλήνων
εδώ, των κατατρεγµένων Ελλήνων στο εξωτερικό. Έστησαν
αγώνα γι’ αυτήν την Ελλάδα που δεν µπορούσαν να τον στήσουν
εδώ. Φτιάξανε µια πολιτική κοινότητα αντιστασιακή που δεν µπο-
ρούσαν να φτιάξουν εδώ. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό πράγµα.
Και ενέπνευσαν και ανθρώπους οι οποίοι ζούσαν για πολλά χρό-
νια στο εξωτερικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κυρία Ανα-
γωστοπούλου, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Αλλά ήταν εδώ,
µόνο που δεν µπορούσαν να λειτουργήσουν ως πολιτική κοινό-
τητα εδώ.

Και θέλω να θέσω ένα τελευταίο ερώτηµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε τώρα, φτάνει.

Σας παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ένα τελευταίο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εσείς δέκα
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λεπτά!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Συγγνώµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ένα τελευταίο, ένα

τελευταίο! Με συγχωρείτε πάρα πολύ!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ένα τελευταίο ερώ-

τηµα.
Έχουµε καταθέσει µια τροπολογία για τους εποχικούς εργα-

ζόµενους οι οποίοι δεν µπορούν να ψηφίσουν. Αν θέλουµε όντως
πραγµατικά το δηµοκρατικό δικαίωµα του εκλέγειν και του εκλέ-
γεσθαι για τους απόδηµους -το ζητάνε συνέχεια οι απόδηµοι το
δικαίωµα του εκλέγεσθαι- να έρθουν εδώ να γίνει ώσµωση, να
καταλάβουµε και εµείς. Έτσι ανοίγεται ο Ελληνισµός στο εξωτε-
ρικό, έτσι ανοίγεται, όταν έρχεται σε ώσµωση εδώ. Να έρθουν
εδώ να έχουν τους δικούς τους ανθρώπους, να µάθουµε κι
εµείς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, δεν µπο-
ρούµε να συνεννοηθούµε. Λυπάµαι πολύ!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τους εργαζόµε-
νους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ας αναλάβουν οι
συνάδελφοι!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κι ένα τελευταίο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εφόσον δεν υπολο-

γίζετε το Προεδρείο, τι άλλο να σας πω; 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Υπάρχουν εργαζό-

µενοι εδώ που ζουν άπειρα χρόνια και δεν τους δίνουµε το δι-
καίωµα….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπολογίζετε
τους συναδέλφους και ειδικά αυτούς που θα µιλήσουν αργότερα
το βράδυ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είστε παλιά κοινο-

βουλευτική. Φτάσατε στα έντεκα λεπτά! Τι θα πει «ευχαριστώ»;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας είπα ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι να την κάνω; Μα,

δεν είναι το ευχαριστώ σε µένα. Το ευχαριστώ σε µένα είναι;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σε εσάς…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε, το

συγγνώµη στους συναδέλφους είναι, όχι ευχαριστώ σε µένα.
Από όλους σας, µε αφορµή εσάς. 

Με συγχωρείτε όµως, ανοχή, ανοχή, αλλά το έχετε παρεξηγή-
σει µερικοί. Μπορούµε να πάρουµε και την άλλη πλευρά όµως
και να φτάσουµε στο σηµείο στα επτά λεπτά να σας αφαιρείται
ο λόγος. Αυτό µπορεί να το κάνει ο οποιοσδήποτε προεδρεύων.
Εάν συµφωνούµε σε αυτό, να το πάµε έτσι. Αλλά δείχνουµε
ανοχή, εντάξει είναι ένα σοβαρό νοµοσχέδιο, θα πρέπει να τοπο-
θετηθούν όλοι ή οι περισσότεροι τουλάχιστον, αλλά την ανοχή
την εκλαµβάνετε ως αδυναµία τελικά του Προεδρείου; Με συγ-
χωρείτε!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Το λέτε σε µένα.
Όλοι πριν µίλησαν δέκα λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με εκθέτετε. Το
βάζω και προσωπικά, διότι εκθέτετε κι εµένα. Δεν είναι προσω-
πικό απέναντί σας. Αναφέροµαι σε όλους τους συναδέλφους.
Δεν αναφέροµαι σε εσάς και µην µυγιάζεστε. Σας παρακαλώ
πολύ για την τήρηση του χρόνου. Το λήγουµε εδώ.

Καλούµε στο Βήµα την κ. Σκόνδρα Ασηµίνα. Μετά είναι ο κ.
Παρασύρης, ο κ. Ακτύπης, ο κ. Λαζαρίδης, η τετράδα.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κύριε
Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρώτη συζήτηση
της νέας κοινοβουλευτικής περιόδου δυστυχώς γίνεται στη σκιά
των καταστροφικών πυρκαγιών που πλήττουν τη χώρα µας. Ελ-
πιδοφόρο βέβαια παραµένει ότι παρά τη σφοδρότητα της πύρι-
νης λαίλαπας, δεν έχει µέχρι τώρα καταγραφεί καµµία απώλεια
ανθρώπινης ζωής. 

Η κλιµατική κρίση αλλάζει τα δεδοµένα και καθιστά τις πυρκα-
γιές µια ασύµµετρη απειλή που καλούµαστε να την αντιµετωπί-
σουµε. Γι’ αυτό η Κυβέρνηση έχει αναγάγει ως προτεραιότητα
την κλιµάκωση των µέτρων προστασίας και καταστολής πυρκα-
γιών µέσω της ενηµέρωσης, της ετοιµότητας και της οργάνωσης
του κρατικού µηχανισµού µε συνεχή αύξηση των µέσων και του

ανθρώπινου δυναµικού. 
Θα ήθελα από αυτό το Βήµα να καταθέσω την ευγνωµοσύνη

µου στις γυναίκες και τους άντρες της Πυροσβεστικής, της Αστυ-
νοµίας, του Στρατού, του Λιµενικού και όλους τους εθελοντές
για την τιτάνια προσπάθεια που καταβάλλουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης φέρνει την οικουµενική Ελλάδα στον τόπο
της. Θα ήθελα να µεταφέρω στο Σώµα την ικανοποίηση των οµο-
γενών µας Καρδιτσιωτών για τη σηµαντική πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησης να δώσει οριστική λύση για την ψήφο των Ελλήνων της
Διασποράς. 

Κυρία Υπουργέ, συγχαρητήρια για το εµβληµατικό αυτό νοµο-
σχέδιο. Το ότι είναι το πρώτο και µε συναινετικό πνεύµα και µά-
λιστα, την ηµέρα που γιορτάζουµε την Αποκατάσταση της
Δηµοκρατίας θεωρώ ότι δίνει έναν πολύ συµβολικό χαρακτήρα. 

Οι λύσεις που δόθηκαν µέχρι σήµερα είτε δεν εξασφάλιζαν την
απαραίτητη κοινοβουλευτική πλειοψηφία είτε ύψωναν εµπόδια
και περιορισµούς στο δικαίωµα ψήφου των απανταχού Ελλήνων
είτε έµειναν απλά στη µέση, επειδή µικροκοµµατικά οφέλη υπερ-
τερούσαν του εθνικού καθήκοντος. 

Σκοπός του παρόντος είναι να επιλύσει ένα εθνικό ζήτηµα και
στα εθνικά ζητήµατα απαιτείται συναίνεση τόσο θεσµικά από τις
επιταγές του Συντάγµατος όσο και ηθικά. Η Ελλάδα είναι η χώρα
µας, έχει σύνορα και κυριαρχικά δικαιώµατα, οφείλουµε να τα
προστατεύουµε και να τα προασπίσουµε. Υπάρχει όµως και µια
άλλη Ελλάδα διάσπαρτη σε όλη την υφήλιο. 

Εκατοµµύρια οµογενών Ελλήνων αδερφών µας πρώτης, δεύ-
τερης και τρίτης γενιάς που κρατούν την ελληνική υπηκοότητα,
µιλούν ελληνικά, τηρούν τα έθιµα και τις παραδόσεις όπου και
αν βρίσκονται, κρατούν ζωντανούς τους δεσµούς µε την Ελλάδα,
όµως δεν ζουν εντός των συνόρων της επικράτειας, είναι εκείνοι
που συµβαίνει να ζουν, να εργάζονται και να προκόβουν στο εξω-
τερικό, που εδώ στην πατρίδα δηλώνουµε υπερήφανοι για τα επι-
τεύγµατα και τη διεθνή τους αναγνώριση, στην πράξη όµως
αποδεικνύεται ότι αυτό δεν το εννοούµε όλοι. Είναι αυτοί οι ίδιοι
που εµείς µέχρι τώρα τους στερούµε ένα αδιαµφισβήτητο συν-
ταγµατικό τους δικαίωµα, να ψηφίζουν. Γιατί; Επειδή ζουν µα-
κριά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δικαίωµα ψήφου του κάθε
Έλληνα πολίτη είναι κατοχυρωµένο και αναφαίρετο. Το να ψηφί-
ζουν στον τόπο κατοικίας τους ή επαγγελµατικής τους δραστη-
ριότητας Έλληνες εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους
είναι µια σωστή λογική και δηµοκρατική απόφαση. Αποκαθιστά
δε µια αδικία που υφίστανται επί δεκαετίες εκατοντάδες χιλιάδες
οµοεθνείς µας. 

Με την ψήφιση του νόµου 4648 του 2019 από την Κυβέρνηση
Μητσοτάκη έγινε ένα σηµαντικό πρώτο βήµα, ωστόσο στον βωµό
της συναίνεσης τότε οι όροι και οι προϋποθέσεις που τέθηκαν
επέτρεψαν να ψηφίσουν στις τελευταίες εκλογές µόνο δεκαοκτώ
χιλιάδες Έλληνες του εξωτερικού. 

Σήµερα καλούµαστε να υπερψηφίσουµε έναν νόµο που εξα-
σφαλίζει την ισότιµη µεταχείριση όλου του εκλογικού σώµατος,
χωρίς να επηρεάζει την εκλογική διαδικασία και το εκλογικό απο-
τέλεσµα, όπως κάποιοι προφασίζονται και το χρησιµοποιούν ως
φύλλο συκής. Πρόκειται ουσιαστικά για µια αυτονόητη διευκό-
λυνση των Ελλήνων του εξωτερικού που θα έπρεπε να µεταβούν
στην Ελλάδα για να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα. Μια
διευκόλυνση που –προσέξτε- εφαρµόζεται ήδη εντός της χώρας
µας για τους ετεροδηµότες. 

Η στάση των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης που δίνουν θετική
ψήφο στο νοµοσχέδιο έχει έναν ισχυρό συµβολισµό. Στέλνει ένα
σαφές µήνυµα ότι τα εθνικά θέµατα δεν έχουν κοµµατικές απο-
χρώσεις. Πιστοί στις δεσµεύσεις µας προς τους απανταχού Έλ-
ληνες, ενωµένοι ως έθνος, διευθετούµε µια άδικη εκκρεµότητα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η αποδοχή του νοµοσχεδίου µε ενισχυ-
µένη πλειοψηφία αποτελεί µια νίκη για τον κοινοβουλευτισµό και
τη δηµοκρατία. Αποδεικνύουµε περίτρανα πως κυριολεκτικά µε
έναν νόµο και ένα άρθρο δίνουµε ψήφο και φωνή στους Έλληνες
σε όλο τον κόσµο. Είναι βέβαιο ότι αυτή η ελληνική φωνή θα
ακουστεί δυνατά εάν και εφόσον χρειαστεί προς όφελος της πα-
τρίδας µας. Σε µια δύσκολη χρονική συγκυρία, που ο κόσµος
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κλυδωνίζεται από κρίσεις και ταραχές, ως κράτος και ως έθνος
επιβάλλεται να επιδιώξουµε την ενότητα, τη συνοχή και την
εθνική συναίνεση. Οι πανελλήνιοι δεσµοί ήταν εκείνοι που κρά-
τησαν ζωντανό τον Ελληνισµό µέσα στους αιώνες. Τους δεσµούς
αυτούς ενισχύει και επιδοκιµάζει το παρόν σχέδιο νόµου. 

Όσο για τα κόµµατα που διαφωνούν κατά καιρούς είχαν επι-
διώξει να λύσουν αυτό το ζήτηµα. Κάθε φορά αποτύγχαναν µε
πρόταγµα φτηνές δικαιολογίες και εµπόδια που σήµερα τα εξα-
φανίζουν η θεσµική διευθέτηση, η τεχνολογία και η ευρεία συ-
ναίνεση. Άρα, κύριοι συνάδελφοι, που διαφωνείτε, µην ψάχνετε
για άλλοθι. Θα ήταν εντιµότερο να πείτε ότι «εµείς θέλουµε πο-
λίτες δύο ταχυτήτων, γιατί στο εξωτερικό δεν έχουµε και πολ-
λούς υποστηρικτές». Άλλωστε όλοι όσοι ακούν την
επιχειρηµατολογία σας αυτό υποψιάζονται. Αυτή η παράµετρος,
όµως, απασχολεί µόνο εσάς και είναι παντελώς αδιάφορη για την
εκλογική ουσία και τη δηµοκρατία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας ενώνει τους Έλληνες και µάχεται για την εξάλειψη των
ανισοτήτων µεταξύ τους. Κάθε πρακτική που δηµιουργεί πολίτες
πολλών κατηγοριών είναι αντίθετη προς τις θέσεις και τα πιστεύω
µας. Γι’ αυτό στεκόµαστε απέναντι σε τέτοιες προσεγγίσεις που
παρουσιάζονται στο Κοινοβούλιο από ορισµένους ως δήθεν σο-
βαρή αντιπολίτευση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Παρασύρης Φραγκίσκος από το ΠΑΣΟΚ. Μετά, όπως
προείπα, θα πάρει τον λόγο ο κ. Ακτύπης, ο κ. Λαζαρίδης και θα
δώσουµε µετά τον λόγο στον Υφυπουργό Εξωτερικών κ. Κώ-
τσηρα. 

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι, συνάδελφοι τα Πρακτικά της σηµερινής συ-
νεδρίασης αποτελούν διακριτά φορτισµένο τµήµα της 20ης Συ-
νόδου της Βουλής των Ελλήνων για δύο κυρίως λόγους. Αφ’ ενός
γιατί σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής διεξάγεται η πρώτη
συζήτηση νοµοσχεδίου ύστερα από τις εθνικές εκλογές και αφ’
ετέρου, επειδή το παρόν νοµοσχέδιο διευρύνει την αντίληψή µας
για τα όρια του Ελληνισµού σε µια ηµέρα που συµπίπτει µε την
επέτειο της Αποκατάστασης της Δηµοκρατίας. 

Έντεκα χρόνια πριν µιλούσα για τελευταία φορά από αυτό το
Βήµα µέσα σε κλίµα έντασης και διχόνοιας. Χαίροµαι πλέον διότι
σήµερα µπορούµε να µιλάµε µεταξύ µας µε αλληλοσεβασµό και
συναίνεση τουλάχιστον για τα µείζονα. Έχοντας πλήρη επίγνωση
των συνθηκών οφείλουµε να υπενθυµίσουµε ότι στους ιστορι-
κούς κύκλους της νεότερης Ελλάδας και ειδικά στη Μεταπολί-
τευση το ΠΑΣΟΚ δίδαξε πως ο µόνος δρόµος που πρέπει να
ακολουθεί η χώρα είναι ο δρόµος της εθνικής αλήθειας. Μόνο ο
δρόµος αυτός µας επιτρέπει να κερδίσουµε τον χαµένο χρόνο
και χώρο. 

Αυτόν τον δρόµο ακολούθησε το ΠΑΣΟΚ και επί του θέµατος
το οποίο συζητάµε όταν από το 2001 συνέβαλε καταλυτικά στη
συναινετική αναθεώρηση της διάταξης του άρθρου 51 παράγρα-
φος 4 του Συντάγµατος. Από εκείνη την περίοδο µέχρι και σή-
µερα η αντιµετώπιση των ζητηµάτων του Απόδηµου Ελληνισµού
οφείλει να εντάσσεται για εµάς σε έναν εθνικό σχεδιασµό, µια
εθνική ανάγκη που στηρίζεται στη συγκροτηµένη διασύνδεση
του οικουµενικού ελληνισµού, η οποία θα επανατοποθετεί την
Ελλάδα στη βάση της επανένωσης του ελληνικού στοιχείου σε
παγκόσµια κλίµακα. Γιατί το έθνος µας, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, είναι ένα έθνος εξωστρεφές, που παράγει ιδέες και
αξίες, που χτίζει γέφυρες στον κόσµο.

Ερµηνεύοντας τα δεδοµένα της συγκυρίας, διαπιστώνουµε ότι
η Κυβέρνηση έσπευσε να καταθέσει στην κρίση της Εθνικής Αν-
τιπροσωπείας το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο λίγες εβδοµάδες
µετά τις εκλογές δίχως στέρεα αποτελέσµατα και συµπερά-
σµατα για το θέµα, αλλά κυρίως πριν την επικείµενη Αναθεώρηση
του Συντάγµατος, ενώ είναι προδήλως φανερό ότι το νοµοσχέδιο
αφορά σε ζητήµατα συνταγµατικής ύλης, όπως αναφέρθηκε και
από τον ειδικό αγορητή µας. Γίνεται όµως αυτό από την Κυβέρ-
νηση, και επιβεβαιώνει και την πεποίθηση που έχουµε, διότι επι-

ζητά να εκπέµψει µια επίπλαστη εικόνα σε ένα µεγάλο µέρος της
κοινωνίας ότι η χώρα έχει αυθορµήτως κηρυχθεί σε κατάσταση
κανονικότητας. Η αγωνία σας να φτιάξετε µια θετική ατζέντα
αποκαλύπτεται από την προχειρότητα που επέδειξε το αρµόδιο
Υπουργείο και κατά τη φάση της διαβούλευσης και στη διάρκεια
της επεξεργασίας στην επιτροπή. Προχειρότητα που δεν δικαιο-
λογείται για ένα τόσο σοβαρό θέµα, όταν µάλιστα υπάρχει κλίµα
σύµπλευσης από πολλές πολιτικές δυνάµεις που είναι σήµερα
στο Κοινοβούλιο. 

Έτσι επανέρχεται στο µυαλό µας η ανησυχία ότι οι περίοδοι
κανονικότητας ήταν πάντα περίοδοι χαλαρότητας και έχουν απο-
δειχθεί πάρα πολύ ύποπτες και επικίνδυνες. Άλλωστε όσα δεν
είναι στο φως, αλλά στη σκιά του νοµοθετικού έργου, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είναι ενδεικτικά, όπως για παράδειγµα ότι
ενώ ολόκληρη η χώρα βιώνει έναν πύρινο εφιάλτη αυτές τις
µέρες, στη Βουλή έχει εισαχθεί νοµοσχέδιο για µεταφορά οδη-
γών από την Πυροσβεστική σε ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ. Άραγε
δεν υπήρχε άλλη υπηρεσία να επιλέξετε σε αυτή τη χρονική συγ-
κυρία; 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για το ΠΑΣΟΚ η διασφάλιση των
δυνατοτήτων των Ελλήνων του εξωτερικού να συµµετέχουν µε
την ψήφο τους ενεργά στις εξελίξεις στον τόπο µας, στην επι-
λογή για τη διακυβέρνησή του, στη µεγάλη προσπάθεια για την
ανασυγκρότηση της χώρας και την υπεράσπιση των εθνικών µας
δικαιωµάτων παραµένει πάγια πολιτική θέση. Δεν το κάνουµε
από υποχρέωση, αλλά από καθήκον απέναντί τους. Ένα καθήκον
όµως που οφείλουµε να το επιτελούµε στο ακέραιο και γι’ αυτό
θέτουµε τις ενστάσεις µας σε σχέση µε τον χρόνο και τις συνθή-
κες. Διότι οι θέσεις του ΠΑΣΟΚ επί του θέµατος είναι γνωστές
και είναι σταθερές, είναι θέσεις αρχών και αξιών και όχι θέσεις
που διαµορφώνονται µε βάση την πολιτική συγκυρία. Προκειµέ-
νου να µην παρερµηνευτούν, σας υπενθυµίζουµε ότι έχουµε στη-
ρίξει κάθε παρόµοια ρύθµιση ακόµη και όταν πρόκειται για
πυροτεχνήµατα, όπως αυτό του 2021 από πλευράς σας. Δεν
χρειαζόταν εποµένως αυτή η βιασύνη.

Μάλιστα τη συνέπεια και τη σοβαρότητα των πολιτικών δυνά-
µεων την είδατε σήµερα µέσα στο Κοινοβούλιο όταν από την επι-
τροπή µέχρι εδώ οι Σπαρτιάτες, ενώ τάσσονταν υπέρ µέσα στην
επιτροπή, σήµερα δηλώνουν «παρών», όταν ο επικεφαλής της
Ελληνικής Λύσης επαναφέρει σήµερα, δύο φορές µάλιστα τον
άκουσα να λέει, για τον πρέσβη της Αµερικής ότι δύναται να είναι
ψηφοφόρος και για τους πράκτορες της CIA, όταν γνωρίζει ότι
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αφορά µόνο στους εγγεγραµµέ-
νους στους εκλογικούς καταλόγους. Προς τι, λοιπόν, αυτή η πα-
ραπληροφόρηση στον ελληνικό λαό; 

Γι’ αυτό, λοιπόν, από την πλευρά τη δική µας, όταν είµαστε ει-
λικρινείς, όταν είµαστε γνήσιοι και αυθεντικοί στις αξίες και στα
πιστεύω µας, περιµέναµε και αξιώναµε η νοµοθετική πρωτοβου-
λία να αντιµετώπιζε µε τρόπο ολιστικό τα ανοιχτά θέµατα σχετικά
µε τη συµµετοχή στις εκλογές των Ελλήνων εκτός επικράτειας.
Ζητήµατα όπως αυτό της επιστολικής ψήφου, που απασχόλησαν
µάλιστα και κατά τη διαδικασία της διαβούλευσης, αλλά και εδώ
-σήµερα στην Ολοµέλεια έχει τεθεί το ζήτηµα από πάρα πολλούς
συναδέλφους και από πολιτικά κόµµατα- γνωρίζετε ότι παραµέ-
νουν σε εκκρεµότητα και προφανώς παραπέµπονται σε µια συ-
ζήτηση είτε κατά τη διάρκεια της αναθεώρησης είτε ακόµη και
µετά από αυτή. 

Υπάρχει όµως και το σοβαρό θέµα το οποίο αφορά στο πόσοι
είναι αυτοί οι εκλογείς, διότι διακινούνται από την Κυβέρνηση
διάφορες εκτιµήσεις σχετικά µε το πλήθος των Ελλήνων του εξω-
τερικού. Επειδή, προφανώς, κατανοείτε ότι µε έναν τρόπο οργα-
νικό επηρεάζεται η λειτουργία και η σύνθεση του εκλογικού
σώµατος, είναι πρώτης τάξεως θέµα να έχουµε µια καθαρή ει-
κόνα αυτού του πληθυσµού. Μιλάτε για οκτακόσιες χιλιάδες εγ-
γεγραµµένους όταν στις πρόσφατες εκλογές έφτασαν στους
είκοσι δύο χιλιάδες επτακόσιους εξήντα τέσσερις και τελικά ψή-
φισαν δεκαπέντε χιλιάδες εξακόσιοι εβδοµήντα ένας. Την ίδια
στιγµή στη Γερµανία στους καταλόγους γράφτηκαν τρεις χιλιά-
δες οκτακόσιοι εβδοµήντα επτά ενώ η Γερµανική Στατιστική Υπη-
ρεσία αναφέρει ότι από το 2010 µέχρι το 2018 η ελληνική
διασπορά αυξήθηκε κατά εκατόν είκοσι χιλιάδες άτοµα.
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Είναι προφανές, λοιπόν, ότι µε τόσο µεγάλες αποκλίσεις δεν
µπορούµε να έχουµε εικόνα και θέτουµε µε τρόπο εµφατικό την
ανάγκη άµεσης απογραφής των εκλογέων που βρίσκονται εκτός
της επικράτειας, όχι µόνον για να γνωρίζουµε πόσοι είναι, αλλά
για να έχουµε επαφή µε αυτούς, να µοιραστούµε τον προβληµα-
τισµό και τις αγωνίες τους. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο σηµερινός Ελληνισµός της Δια-
σποράς είναι οπλισµένος µε εµπειρίες και διασυνδέσεις επωφε-
λείς για τη χώρα. Η Ελλάδα ως µητρική πατρίδα των Ελλήνων
του εξωτερικού οφείλει να ανοίξει τη συζήτηση για µια ολοκλη-
ρωµένη νοµοθετική πρωτοβουλία που θα δηµιουργεί ένα ισχυρό
θεσµικό πλαίσιο και θα θέτει τα θεµέλια και την ενοποίηση του
Οικουµενικού Ελληνισµού. Μόνον έτσι θα καταφέρουµε να ανα-
βαθµίσουµε τη θέση της χώρας σε έναν κόσµο ολοένα και πιο
διασυνδεδεµένο. 

Στηρίζουµε εποµένως επί της αρχής το σχέδιο νόµου, χωρίς
τούτο, όπως επισηµάνθηκε, να αποτελεί λευκή επιταγή, αλλά
αναλογιζόµενοι όλοι τα ερωτήµατα που θέτει ο Ρόντρικ Μπίτον,
ο σπουδαίος Ελληνιστής και βιογράφος του Σεφέρη, όπου ανα-
ρωτιέται ποιοι είναι οι Έλληνες σήµερα, ποιες κοινές εµπειρίες,
συλλογικές µνήµες, προσδοκίες και επιτεύξεις έχουν διαµορφώ-
σει έναν πληθυσµό δεκαπέντε και πλέον εκατοµµυρίων ατόµων,
οι οποίοι ζουν σε δύο κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την
Ελλάδα και την Κύπρο και οι κοινότητές τους όµως απλώνονται
σε όλη την υφήλιο. 

Σε αυτή την κοινότητα των Ελλήνων µε τη µακρά συνεισφορά
από την επανάσταση ως την ανόρθωση της χώρας τον 19ο και
20ο αιώνα, µέχρι την κοινότητα των νέων επιστηµόνων που την
τελευταία δεκαετία µετανάστευσαν στο εξωτερικό, αξίζει η επί-
τευξη ευρύτατης συναίνεσης, η οποία συνιστά ταυτόχρονα κι ένα
βήµα αναβάθµισης του πολιτικού µας πολιτισµού. Και για να αν-
τιληφθούµε το ιστορικό πλαίσιο µέσα στο οποίο εντάσσεται η συ-
ναίνεσή µας σε νοµοθετική πρωτοβουλία -τελειώνω σε δέκα
δευτερόλεπτα- το 1929, ενενήντα τέσσερα χρόνια πριν σε οµιλία
του στους απόδηµους της Αµερικής, ο Ελευθέριος Βενιζέλος ση-
µείωνε «όσο και αν είστε µακράν, όση απόσταση κι αν σας χωρί-
ζει από τους κάµπους, τα βουνά ή τα ακρογιάλια, όπου είδατε το
φως του ήλιου υπό τον γαλανόλευκο ουρανό, όσο µικρή κι αν
είναι η πατρίδα µας, µην την λησµονείτε ποτέ. Κανείς δεν λησµο-
νεί τη µητέρα του». Την παραίνεση αυτή του Ελευθέριου Βενιζέ-
λου, η Βουλή των Ελλήνων έχει υποχρέωση να την ακολουθήσει,
συµπληρώνοντας πως η Ελλάδα δεν πρέπει να λησµονεί τα παι-
διά της όσο µακριά και αν βρίσκονται. Και αυτή την υπόσχεση το
ΠΑΣΟΚ δεν την ξεχνά µπροστά στην όποια µικροκοµµατική σκο-
πιµότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Διονύσιος Ακτύπης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε, Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα κι

εγώ µε τη σειρά µου να εκφράσω την αµέριστη συµπαράστασή
µου στους συµπολίτες µας που αυτές τις µέρες δοκιµάστηκαν
από την πύρινη λαίλαπα. 

Θα σταθούµε δίπλα σε όσους δοκιµάστηκαν από τον εφιάλτη,
θα ήθελα και εγώ µε τη σειρά µου να ευχαριστήσω τα Σώµατα
Ασφαλείας, τις γυναίκες και τους άνδρες του Πυροσβεστικού
Σώµατος, της Αστυνοµίας, του Λιµενικού και του Στρατού αλλά
και τους εκατοντάδες εθελοντές για την υπεράνθρωπη προσπά-
θεια την οποία κατέβαλαν τις τελευταίες ηµέρες. 

Πριν ξεκινήσω θα ήθελα να ευχαριστήσω από καρδιάς τους χι-
λιάδες πολίτες της Ζακύνθου, οι οποίοι µε την στήριξη και την
ψήφο τους, µου έδωσαν τη δυνατότητα να τους εκπροσωπήσω
εκ νέου στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Αποτελεί ύψιστη τιµή και ευ-
θύνη για µένα και υπόσχοµαι να δικαιώσω την επιλογή τους. 

Για µια ακόµα φορά αποδεικνύεται ότι η κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας είναι η Κυβέρνηση
όλων των απανταχού Ελλήνων. Με αίσθηµα ευθύνης και αποφα-
σιστικότητας, ο Πρωθυπουργός µε αυτή την πρώτη νοµοθετική
πρωτοβουλία της νέας Κυβέρνησης θέλησε µε έναν ισχυρό συµ-
βολισµό να τονίσει την ενότητα όλων των Ελλήνων αλλά και να
προσκαλέσει εκ νέου τους Έλληνες της οικουµένης να συµµε-
τάσχουν ενεργά στην εκλογική διαδικασία, διευκολύνοντας την

άσκηση ενός δικαιώµατος που κατέχουν. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µιλήσουµε ξεκάθαρα. Σή-

µερα αναµετριόµαστε µε την ιστορική ευθύνη και το χρέος µας
απέναντι στους θεσµούς, τη δηµοκρατία και τον απανταχού Ελ-
ληνισµό. 

Το ζήτηµα της ψήφου των Ελλήνων εκλογέων του εξωτερικού
δεν είναι δεξιό, δεν είναι αριστερό, δεν είναι κεντρώο, δεν σχετί-
ζεται µε χρώµατα και κόµµατα. Είναι ζήτηµα εθνικό και υπερκοµ-
µατικό και αναδείχτηκε ήδη από το 1975 και την τότε
Αναθεωρητική Βουλή. 

Έκτοτε υπήρξαν και άλλες συνταγµατικές Αναθεωρήσεις που
ρύθµιζαν περαιτέρω την πρόβλεψη του Συντάγµατος για το ζή-
τηµα, οι οποίες όµως έµειναν ανεφάρµοστες για σχεδόν µισό
αιώνα. Δεν πρέπει όµως να ξεχνάµε ότι τον Δεκέµβριο του 2019
ήταν πάλι τότε η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας η οποία θε-
σµοθέτησε τον ν.4648 µε τον οποίο για πρώτη φορά Έλληνες πο-
λίτες, µόνιµοι κάτοικοι Ελλάδας ή εξωτερικού απέκτησαν τη
δυνατότητα εγγραφής σε ειδικούς καταλόγους εκλογέων εξω-
τερικού ως διευκόλυνση για την άσκηση του εκλογικού τους δι-
καιώµατος από το εξωτερικό, υπό προϋποθέσεις όµως. 

Η κυβέρνηση τότε έκανε µία πολύ σοβαρή και υπεύθυνη προ-
σπάθεια να βρεθεί η χρυσή τοµή και να υπερψηφιστεί από όλες
τις πτέρυγες της Βουλής το νοµοσχέδιο. Στη συνέχεια τον Απρί-
λιο του 2021, η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έφερε νέο νο-
µοσχέδιο για την άρση όλων αυτών των περιορισµών στην
άσκηση του δικαιώµατος ψήφου από το εξωτερικό. Το νοµοσχέ-
διο τότε, όµως, ψηφίστηκε από τρία κόµµατα: Νέα Δηµοκρατία,
ΠΑΣΟΚ και Ελληνική Λύση και εκατόν ενενήντα Βουλευτές, χωρίς
να πετύχει τον αριθµό των διακοσίων Βουλευτών. Θα ήταν, βέ-
βαια, εξαιρετικά παράξενο, κόµµατα τα οποία στήριξαν αυτή την
πρωτοβουλία, όταν πρωτοπαρουσιάστηκε στην προηγούµενη
Βουλή, αυτή τη στιγµή να αλλάζουν τη στάση τους για µικροπο-
λιτικά και µικροκοµµατικά οφέλη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε την ιστορική ευ-
καιρία και το δηµοκρατικό χρέος να άρουµε τους περιορισµούς.
Σήµερα, λοιπόν, η Βουλή µπορεί µε έναν νόµο και ένα άρθρο, κυ-
ριολεκτικά λέω αυτή τη φορά, να ανατρέψει τις όποιες προϋπο-
θέσεις είχαν επιβληθεί στην άσκηση ενός συνταγµατικά
κατοχυρωµένου δικαιώµατος εκατοντάδων χιλιάδων Ελλήνων,
δυναµώνοντας την Ελλάδα, δίνοντας δυνατή φωνή σε όσους δεν
είχαν στερηθεί. Με τρόπο, λοιπόν, ξεκάθαρο εξασφαλίζεται το
δικαίωµα σε όλους τους Έλληνες που είναι ήδη εγγεγραµµένοι
στους εκλογικούς καταλόγους, ανεξάρτητα από την οικονοµική
τους δυνατότητα, να ταξιδέψουν στην Ελλάδα, να ψηφίσουν στη
χώρα διαµονής τους. 

Με απλά λόγια θα ψηφίζουν όλοι από τον τόπο διαµονής τους
και οι έχοντες και οι µη έχοντες χρήµατα να ταξιδέψουν στην Ελ-
λάδα. Υπάρχει άραγε κάτι πιο δίκαιο από αυτό; 

Σήµερα, λοιπόν, αίρονται όλα τα εµπόδια. Λέµε πολύ συχνά
για την αναστροφή του brain drain, ενός φαινοµένου που χτύ-
πησε τη χώρα τα τελευταία χρόνια και µας στέρησε πολλά καλά
µυαλά και χιλιάδες νέους καλούς επιστήµονες. Το να έχουν όλοι
αυτοί ισότιµο δικαίωµα ψήφου είναι το λιγότερο που µπορεί να
κάνει η πατρίδα για εκείνους. 

Σήµερα κρινόµαστε από την ιστορία και τον ελληνικό λαό και
αυτό πρέπει να το αντιληφθούµε όλοι. Επαναλαµβάνω δεν είναι
η ώρα για µικροπολιτικά παιχνίδια και σκοπιµότητες. Δεν είναι η
ώρα για ψεύτικες δικαιολογίες. Κάποιοι µέσα στην αίθουσα πα-
λινωδούν, δεν έχουν αντιληφθεί το διπλό µήνυµα που τους
έστειλε το προηγούµενο διάστηµα ο ελληνικός λαός. 

Όσοι, κύριοι συνάδελφοι, δεν στηρίζουν το παρόν νοµοσχέδιο,
αρνούνται στην πράξη ένα συνταγµατικά κατοχυρωµένο αυτο-
νόητο δικαίωµα που συνεπάγεται ιδιότητα του πολίτη, προβάλ-
λοντας προσχήµατα που περιορίζουν σε ελάχιστους απόδηµους
τη δυνατότητα άσκησης του. 

Με αυτό το σχέδιο νόµου, λοιπόν, αποκαθιστούµε µία στρέ-
βλωση. Διευκολύνουµε τους συµπολίτες µας που ζουν στο εξω-
τερικό να ασκήσουν το δικαίωµά τους. Οποιοδήποτε δε
επιχείρηµα περί αλλοίωσης του εκλογικού αποτελέσµατος, κατά
τη γνώµη µας δεν ευσταθεί. 

Γιατί; Γιατί δεν δίνουµε δικαίωµα ψήφου σε κάποιον που δεν
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το έχει σήµερα. Δίνουµε µια διευκόλυνση, δίνουµε τη δυνατότητα
σε Έλληνες πολίτες που ήδη έχουν δικαίωµα ψήφου, ήδη είναι
στους καταλόγους και θα µπορούσαν να έλθουν στην Ελλάδα
για να ψηφίζουν, να ασκήσουν το δικαίωµα και τη δυνατότητα
εκεί που βρίσκονται την ηµέρα των εκλογών. 

Σας καλώ και σας προσκαλώ να υπερψηφίσετε το σχέδιο
νόµου που κάνει το αυτονόητο. Όπως ακριβώς επιτρέπει σε έναν
ετεροδηµότη να ψηφίσει από τον τόπο κατοικίας του για την πε-
ριφέρεια στην οποία είναι εγγεγραµµένος, µε τον ίδιο ακριβώς
τρόπο διευκολύνει την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος σε
Έλληνες πολίτες µε ελληνική ταυτότητα και ελληνικό διαβατήριο
που απλώς ζουν στο εξωτερικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και απευθύνοµαι κυρίως στους
συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- έχετε τη δυνα-
τότητα έστω και την ύστατη στιγµή να αλλάξετε στάση και να
υπηρετήσετε το σώφρον, το δίκαιο και το εθνικό. Δεν χωρούν πο-
λιτικές σκοπιµότητες. Αν δεν ψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο,
πρέπει να εξηγήσετε ξεκάθαρα σε αυτούς τους ανθρώπους, γιατί
τους στερείτε το αναφαίρετο δικαίωµά τους. 

Γιατί δεν θέλετε να ψηφίζουν οι Έλληνες του εξωτερικού; Τι
φοβάστε; Γιατί δεν θέλετε να ψηφίζουν -επαναλαµβάνω- άνθρω-
ποι που είναι ήδη εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους
και που απλά αν έπαιρναν το αεροπλάνο και έρχονταν στην πα-
τρίδα θα µπορούσαν να ψηφίσουν; Προσωπικά καταλαβαίνω
τους λόγους, εξάλλου το απέδειξαν και οι πρόσφατες εκλογές. 

Ωστόσο, θα πρέπει να βγείτε να βρείτε µια καλύτερη δικαιο-
λογία, γιατί όλα αυτά τα οποία λέτε µόνο ως αστεία ακούγονται.
Η Νέα Δηµοκρατία λέει ξεκάθαρα ότι οι Έλληνες του εξωτερικού
θα πρέπει να µπορούν να ψηφίζουν ανεµπόδιστα. 

Η οµογένεια δεν αποτελείται από πολίτες δεύτερης κατηγο-
ρίας. Ο Απόδηµος Ελληνισµός αποτελεί σηµαντικό και εν πολ-
λοίς ανεκµετάλλευτο πλεονέκτηµα της πατρίδας. 

Κλείνοντας απευθύνοµαι ξανά σε εκείνους και εκείνες τις συ-
ναδέλφους για τους οποίους προσωπικά γνωρίζω ότι παρά τις
διαφορές µας, µας ενώνει η αγάπη για την πατρίδα. Τώρα είναι
η ευκαιρία, τώρα είναι η ώρα να αρθείτε στο ύψος της περίστα-
σης. 

Διαφορετικά, θα είστε έκθετοι ενώπιον των Ελληνίδων και των
Ελλήνων στην πατρίδα και απανταχού στον κόσµο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Μακάριος Λαζαρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µία

σηµαντική µέρα η σηµερινή. Σαράντα εννέα χρόνια µετά την
πτώση της χούντας και την αποκατάσταση της δηµοκρατίας από
τον αείµνηστο εθνάρχη Κωνσταντίνο Καραµανλή και τον ελληνικό
λαό. Μια µέρα σηµαντική, λοιπόν, καθώς η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και, εν
τέλει, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης αποκαθιστούν
µία αδικία ετών απέναντι στον απανταχού Ελληνισµό.

Με το σχέδιο νόµου που συζητούµε δίνεται η δυνατότητα
στους Έλληνες του εξωτερικού να ασκήσουν το εκλογικό τους
δικαίωµα από τον τόπο της διαµονής τους, χωρίς τους περιορι-
σµούς του παρελθόντος. Πρωτίστως, όµως, µας δίνεται η δυνα-
τότητα να ακούµε εδώ στη µητέρα πατρίδα τη φωνή τους
δυνατά. Πρόκειται για µία εκκρεµότητα σχεδόν µισού αιώνα που
επιτέλους ήρθε ο καιρός να διευθετηθεί σε εφαρµογή του άρ-
θρου 51 του Συντάγµατος. Έφτασε η στιγµή στη χώρα, που κα-
θιέρωσε την καθολική ψηφοφορία πριν από εκατόν πενήντα
εννέα χρόνια, τα αδέρφια µας που είναι µόνιµοι κάτοικοι του εξω-
τερικού ή απλώς συµβαίνει να βρίσκονται στο εξωτερικό κατά
την ηµεροµηνία διεξαγωγής των εκλογών και είναι εγγεγραµµένα
στους εκλογικούς καταλόγους να έχουν την επιλογή να πράξουν
το αυτονόητο, να συµµετέχουν στην εκλογική διαδικασία.

Προς αποκατάσταση της αλήθειας -γιατί πολλά λέγονται-, δεν
δίνεται δικαίωµα ψήφου σε καινούργιους ψηφοφόρους ούτε, φυ-
σικά, επιχειρείται αλλοίωση του εκλογικού αποτελέσµατος. Είναι
πολίτες που έχουν ήδη δικαίωµα ψήφου και οι οποίοι αν έρχον-
ταν στην Ελλάδα την ηµέρα των εκλογών, θα ψήφιζαν κανονικά.

Πρακτικά µιλάµε για µία διευκόλυνση αυτών των ανθρώπων που
δεν έχουν τη δυνατότητα να έρθουν στην πατρίδα για να ασκή-
σουν το εκλογικό τους δικαίωµα και πλέον θα µπορούν να το κά-
νουν από εκεί που ζουν ή βρίσκονται περιστασιακά.

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθε η ώρα η κάθε µία
και ο κάθε ένας από εµάς εδώ µέσα να αναλάβει τις ευθύνες του,
να αναµετρηθεί µε το µπόι του. Κατά τη σηµαντική ψηφοφορία
που θα ακολουθήσει, θα αποδειχτεί ποιοι είναι οι πατριώτες στην
πράξη και ποιοι οι πατριώτες γιαλαντζί που πωλούν δήθεν πα-
τριωτισµό για µικροκοµµατικά οφέλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του ΣΥΡΙΖΑ, του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας, της Ελληνικής Λύσης και του κόµµατος
Σπαρτιάτες, ειλικρινά θα ήθελα να το σκεφτείτε διπλά και τριπλά
και να αναθεωρήσετε τη στάση που θα κρατήσετε σήµερα. Είναι
εξόχως εθνικό. Είναι εθνικό χρέος να περάσει αυτό το νοµοσχέ-
διο µε τις ψήφους και των τριακοσίων Βουλευτών. Άλλωστε κα-
νείς µας δεν έχει λόγο να φοβάται τους Έλληνες απανταχού της
Γης.

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, η ψήφος των
οµογενών µας δεν είναι ούτε σπόρος εθνικού διχασµού, ούτε
µέσω αυτής θα εκλέγεται άλλος Πρωθυπουργός από αυτόν που
ψήφισε ο ελληνικός λαός, ούτε είναι προς όφελος της ακροδε-
ξιάς, όπως στελέχη σας έχουν αναφέρει, φτάνοντας στο σηµείο
να χαρακτηρίζουν ακροδεξιούς συµπολίτες µας που ζουν εκτός
Ελλάδας.

Διότι, κυρίες και κύριοι του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, η
ψήφος των οµογενών µας δεν είναι ούτε τυχοδιωκτική ούτε οδη-
γεί σε επικίνδυνους δρόµους, όπως ανέφερε ο εισηγητής σας.

Διότι, κυρίες και κύριοι της Ελληνικής Λύσης και των Σπαρτια-
τών, που σας βλέπω διαρκώς µε ένα άγχος για το ποιος από τους
δύο θα εµφανιστεί περισσότερο ιεροκήρυκας του πατριωτισµού
από τον άλλον, η ψήφος των οµογενών δεν προσφέρεται για µι-
κροκοµµατικά παιχνίδια, όταν, µάλιστα, το 2021 εσείς, της Ελλη-
νικής Λύσης, είχατε ψηφίσει την ίδια διάταξη νόµου, χωρίς «ναι
µεν αλλά».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Ας συνεννοηθούµε, λοιπόν, επιτέλους εδώ σε αυτή την Αί-
θουσα. Σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει να γίνει διαχωρισµός
του συγκεκριµένου ζητήµατος ως δεξιού, κεντρώου ή αριστερού.
Είναι µόνο θέµα σεβασµού στον Οικουµενικό Ελληνισµό που µας
κάνει υπερήφανους στα πέρατα της Γης.

Η εν λόγω νοµοθετική παρέµβαση θα ενώσει τους Έλληνες
όλης της Γης και θέλω να πιστεύω ότι κανείς από εµάς εδώ µέσα
δεν είναι εν τέλει αντίθετος. Το δικαίωµά τους να συµµετέχουν
στις εκλογές είναι ύψιστο ζήτηµα σεβασµού στην ίδια µας τη δη-
µοκρατία. Ας το λάβουµε υπ’ όψιν µας και να πράξουµε το εύ-
λογο, το ηθικά πρέπον.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Ελληνισµός απανταχού της
Γης, ο µεγαλύτερος πρεσβευτής της µητέρας πατρίδας στο εξω-
τερικό βρέθηκε δίπλα της σε κρίσιµες ώρες. Αντίθετα, η ελληνική
πολιτεία δεν ανταπέδωσε σε αντίστοιχες περιπτώσεις. Οι Έλλη-
νες του εξωτερικού είναι η ψυχή και η φωνή της χώρας έξω από
τα σύνορά της. Κανείς δεν έχει το δικαίωµα να τους θεωρεί Έλ-
ληνες δεύτερης κατηγορίας ούτε λιγότερο Έλληνες σε σχέση µε
αυτούς που ζουν εδώ.

Οι οµογενείς µας είναι υπεράνω ιδεολογικών και κοµµατικών
αποχρώσεων. Οφείλουµε να είµαστε στο πλευρό τους και να
τους αντιµετωπίζουµε µε την αρµόζουσα σοβαρότητα και ευ-
θύνη.

Και οι ίδιοι άλλωστε το επιθυµούν διακαώς. Μόνο τις τελευ-
ταίες ηµέρες πλήθος ψηφισµάτων και δηλώσεων οµογενειακών
οργανώσεων, που εκπροσωπούν πάνω από εξακόσιες χιλιάδες
Έλληνες του εξωτερικού, είδαν το φως της δηµοσιότητας και
φυσικά, στηρίζουν την πρωτοβουλία της Κυβέρνησης για άρση
όλων των περιορισµών στην άσκηση του δικαιώµατος από το
εξωτερικό. Οι συνθήκες είναι πλέον ώριµες, ώστε µετά το πρώτο
βήµα που κάναµε πριν από τέσσερα χρόνια να γίνει τώρα το επό-
µενο.

Θεωρώ επιβεβληµένο, σεβόµενοι αυτούς τους ανθρώπους, να
τους δώσουµε τη δυνατότητα να διατηρήσουν ισχυρούς τους δε-
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σµούς µε την πατρίδα, να είναι δυνατή η φωνή τους και να αι-
σθανθούν και σε αυτή την περίπτωση περήφανοι ως Έλληνες.
Το δικαιούνται και το αξίζουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
Επόµενος οµιλητής ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Κώτσηρας.
Παρακαλώ, κύριε Κώτσηρα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα

σαράντα εννέα χρόνια από την αποκατάσταση της δηµοκρατίας
και ενώ η χώρα µας βρίσκεται σε µια δύσκολη κατάσταση, λόγω
των πυρκαγιών που πλήττουν ένα µεγάλο κοµµάτι της πατρίδας
µας και οι συµπολίτες µας δοκιµάζονται, έρχεται στη Βουλή, στο
ελληνικό Κοινοβούλιο, στον ναό της δηµοκρατίας ένα ιστορικό
νοµοσχέδιο. Ένα ιστορικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών, το οποίο αφορά το δικαίωµα ψήφου των Ελλήνων του
εξωτερικού χωρίς περιορισµούς και είναι ένα νοµοσχέδιο, το
πρώτο αυτής της Κυβέρνησης, το οποίο έχει στοιχεία τα οποία
θα έπρεπε -και νοµίζω θα το καταφέρουµε- να ενώσουν το µεγα-
λύτερο κοµµάτι του ελληνικού Κοινοβουλίου.

Η πατρίδα µας έχει µια σχέση σύµφυτη µε την οµογένεια.
Τόσο οι ευρείες αποδηµητικές ροές όσο και η διατήρηση των
σχέσεων µε όσους βρίσκονται εκτός εθνικής επικράτειας, χαρα-
κτήρισαν σχεδόν από σύστασης το ελληνικό κράτος. Αντιστοίχως
και η πιο πρόσφατη µετανάστευση της εποχής του brain drain
δηµιούργησε µια σύγχρονη γενιά αποδήµων συµπολιτών µας.

Ως χώρα έχουµε την τύχη να διαθέτουµε µια µεγάλη και δρα-
στήρια διασπορά. Εκτείνεται σε όλα τα µήκη και πλάτη της οι-
κουµένης, σχηµατίζοντας νησίδες Ελληνισµού, αλλού µεγάλες,
αλλού µικρότερες, αλλά πάντοτε δυναµικές. Οι απόδηµοι Έλλη-
νες δραστηριοποιήθηκαν σε πολλούς τοµείς και συχνά ξεχώρι-
σαν στην πολιτική, την τέχνη, την επιχειρηµατικότητα, τον
αθλητισµό αλλά και στις ίδιες τις κοινωνίες, στις οποίες δραστη-
ριοποιούνται, αποτελώντας το σύγχρονο οικουµενικό πρόσωπο
της πατρίδας µας.

Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες του εξωτερικού, είτε ατοµικά είτε
συλλογικά, µέσω των δραστήριων φορέων τους, διαφυλάσσουν
τη γλώσσα µας, προωθούν τον πολιτισµό µας, υπερασπίζονται
µαζί µε εµάς τις ίδιες αρχές και τις ίδιες αξίες, τη δηµοκρατία,
την προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, τον σεβασµό του
Διεθνούς Δικαίου, την ανάγκη ειρηνικής επίλυσης των διαφορών.

Υπό αυτό το πρίσµα, οι απόδηµοι Έλληνες ισοδυναµούν µε κο-
ρυφαίο εθνικό κεφάλαιο για τη χώρα µας. Δρουν ως πρεσβευτές
των εθνικών µας θέσεων και αναµεταδότες των µηνυµάτων µας.
Ταυτόχρονα, αποτελούν τη σταθερή βάση πάνω στην οποία χτί-
ζεται η σχέση φιλίας και αλληλοκατανόησης που υπάρχει µεταξύ
της Ελλάδας και των χωρών υποδοχής τους.

Σε κάθε περίπτωση, η έννοια της διασποράς είναι συνυφα-
σµένη µε τον Ελληνισµό και αποτελεί αναπόσπαστο κοµµάτι του.
Στη βάση αυτή, η ελληνική πολιτεία στηρίζει συστηµατικά και θε-
σµοθετηµένα τις σχέσεις µαζί της. Είναι, άλλωστε, συνταγµατική
επιταγή το κράτος να µεριµνά για τη ζωή του Απόδηµου Ελληνι-
σµού και τη διατήρηση των δεσµών του µε την πατρίδα.

Ο σχεδιασµός και η υλοποίηση προγραµµάτων για την τόνωση
των δεσµών των αποδήµων Ελλήνων µε την Ελλάδα για τη δια-
φύλαξη της εθνικής συνείδησης, την ανάδειξη της ελληνικής
γλώσσας, αλλά και τη διατήρηση της πολιτιστικής ταυτότητας
αποτελούν αναµφίβολα βασική και πάγια επιδίωξη της πολιτείας.

Βεβαίως, η σχέση µητρόπολης και διασποράς είναι αµφί-
δροµη. Η πολιτεία αγκάλιασε την οµογένεια από την πρώτη
στιγµή, στέλνοντας εκπαιδευτικούς και υλικό, στηρίζοντας την
Εκκλησία και τον ενωτικό της ρόλο, χορηγώντας υποτροφίες και
προχωρώντας σε πολλές δράσεις οι οποίες αφορούν τις σχέσεις
της οµογένειας µε τη µητρόπολη, αλλά αξιοποιώντας παράλληλα
και σύγχρονα µέσα, τα ψηφιακά δεδοµένα που έχουµε διαθέ-
σιµα, όπως είναι το Μητρώο Πολιτών, που αφορά στην απευ-
θείας καταχώριση ληξιαρχικών γεγονότων της αλλοδαπής από
τις προξενικές αρχές, τον «εικονικό βοηθό», που παρέχει αυτο-
µατοποιηµένες ηλεκτρονικές απαντήσεις στο κοινό για θέµατα

προξενικής φύσης, την υπηρεσία MyConsulLive, δηλαδή την εξ
αποστάσεως εξυπηρέτηση των πολιτών µέσω βιντεοκλήσης, ενώ
παράλληλα, έχει δροµολογηθεί η δηµιουργία ψηφιακού χώρου
για την ελληνική διασπορά, η παροχή ηλεκτρονικών υπηρεσιών
από την πολιτεία µέσω του gov.gr αποκλειστικά για τους Έλλη-
νες του εξωτερικού, ενώ παράλληλα, µέσω µακροπρόθεσµων
πολιτικών που αφορούν στο στρατηγικό σχέδιο για τον Απόδηµο
Ελληνισµό, θα υπάρξει ένα θεσµοθετηµένο πλαίσιο για την αµ-
φίδροµη επικοινωνία µε τα µέλη της διασποράς.

Επίσης, λειτουργεί µε µεγάλη επιτυχία η ψηφιακή πλατφόρµα
διδασκαλίας της ελληνικής γλώσσας και πολιτισµού
www.staellinika.com, η οποία απευθύνεται σε µέλη της ελληνικής
οµογένειας, ενώ παράλληλα η πολιτεία στηρίζει πανεπιστηµιακές
έδρες ελληνικών σπουδών και χορηγεί υποτροφίες στους φοιτη-
τές τους.

Σε κάθε περίπτωση -και είναι πολύ σηµαντικό και διαχρονικά
σηµαντικό- η στήριξη της ελληνικής διασποράς µέσω της υλο-
ποίησης στοχευµένων πολιτικών και παροχής σύγχρονων εργα-
λείων εξυπηρέτησης αποτελούν και πρέπει να αποτελούν διαρκή
στόχο της ελληνικής Κυβέρνησης.

Είναι αναµφίβολη, επίσης, η σηµασία που έχει η ελληνική δια-
σπορά µέσω της δηµόσιας διπλωµατίας. Μην ξεχνάµε ότι οι ελ-
ληνικές κοινότητες της διασποράς είναι σηµαντικοί διαµορφωτές
γνώµης στις χώρες που βρίσκονται και µε τον τρόπο αυτόν
ασκούν πίεση, διαµορφώνουν πολιτικές υπέρ της χώρας µας και
επιτυγχάνουν, κατ’ επέκταση, εθνικά οφέλη.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη ήδη από την πρώτη
θητεία της έφερε και ψηφίστηκε από την ελληνική Βουλή ο
ν.4648/2019, όπου δόθηκε για πρώτη φορά η δυνατότητα στους
συµπατριώτες µας εκτός Ελλάδας να ψηφίζουν, µε τα γνωστά
προβλήµατα, µε τις γνωστές ατέλειες που, λόγω των κοινοβου-
λευτικών διαδικασιών και πλειοψηφίας εκείνης της περιόδου
υπήρξαν συγκεκριµένα δεδοµένα.

Έρχεται σήµερα πλέον µε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών να άρει όλους τους περιορισµούς που αφορούν
στην ψήφο των συµπατριωτών µας εκτός Ελλάδας. Είναι, νοµίζω,
ένα εθνικό κεφάλαιο ο Απόδηµος Ελληνισµός και η βοήθεια και
η στήριξη της ελληνικής πολιτείας είναι η ελάχιστη υποχρέωση
προς αυτόν.

Γι’ αυτόν τον λόγο είναι µια ιστορική ευκαιρία, αγαπητές και
αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
και, µάλιστα, το πρώτο νοµοσχέδιο της παρούσας διακυβέρνη-
σης να στείλουµε, αφ’ ενός, ένα µήνυµα ενότητας και αφ’ ετέ-
ρου, να διευκολύνουµε τους συµπατριώτες µας να ασκήσουν το
ελάχιστο, δηλαδή τη συµµετοχή τους στα πολιτικά δρώµενα της
πατρίδας τους.

Για να ολοκληρωθεί, όµως, αυτό ακριβώς το ιστορικό εγχεί-
ρηµα, τα κοινοβουλευτικά κόµµατα καλούνται να επιδείξουν ένα
ιδιαίτερο αίσθηµα ευθύνης, να υπερψηφίσουµε όλοι το νοµοσχέ-
διο, στέλνοντας πραγµατικά ένα σηµαντικό µήνυµα συµβολισµού
και ουσίας, ανεξαρτήτως των υπόλοιπων διαφορών που µπορεί
να έχουµε.

Πραγµατικά λυπούµαι όταν ακούω συναδέλφους της Αντιπο-
λίτευσης να αναφέρονται σε δήθεν αλλοίωση του εκλογικού απο-
τελέσµατος από την ψήφο των συµπατριωτών µας που
βρίσκονται εκτός Ελλάδας.

Νοµίζω ότι έχουµε µια ιστορική ευθύνη, έχουµε µια ιστορική
ευκαιρία να µπορέσουµε στην εκκίνηση αυτής της κοινοβουλευ-
τικής περιόδου, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών, να ανοίξουµε εµπράκτως την αγκαλιά µας σε όλους
τους απόδηµους Έλληνες. Νοµίζω ότι είναι αυτό που περιµένουν
από εµάς και είναι το ελάχιστο που περιµένουν και πράγµατι,
ορθά επισηµαίνετε ότι η πολιτεία πρέπει µε διάφορους τρόπους
να βρίσκεται κοντά τους διαρκώς, προκειµένου να ενισχύει αυ-
τούς τους δεσµούς που υπάρχουν µεταξύ µας.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, νοµίζω ότι µε το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο µπορούµε να ενώσουµε δυνάµεις και νοµίζω
ότι, εν τέλει, όλοι θα βρεθούµε ενώπιον των ευθυνών µας. Διότι
είναι ένα νοµοσχέδιο και µια νοµοθετική παρέµβαση η οποία είναι
πραγµατικά προοδευτική. Είναι µια παρέµβαση η οποία είναι
πραγµατικά κοινωνικά δίκαιη και είναι µια παρέµβαση η οποία,
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εν τέλει, είναι ουσιωδώς εθνική.
Για αυτόν τον λόγο και το βλέπουµε όλο αυτό το χρονικό διά-

στηµα ότι υπάρχει ένας πολύ µεγάλος θετικός αναβρασµός στην
ελληνική οµογένεια, µε χιλιάδες επιστολές προς όλους εµάς
τους εκπροσώπους του ελληνικού λαού, προκειµένου να µπορέ-
σουµε να φτάσουµε στο επιθυµητό αποτέλεσµα.

Γι’ αυτό, νοµίζω ότι η ψήφιση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου
και από τους τριακόσιους Βουλευτές θα στείλει ένα σαφές ενω-
τικό µήνυµα µαζί µε την ελληνική οµογένεια, προκειµένου η χώρα
µας να προχωρήσει µπροστά σε ένα µέλλον αναπτυξιακό, σε ένα
µέλλον πραγµατικά προοδευτικό και εθνικό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υφυπουργό κ. Κώτσηρα.

Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανα-
στάσιος Χατζηβασιλείου για επτά λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα µεγάλο ευχαριστώ πρώτα
στους χιλιάδες πυροσβέστες και εθελοντές, οι οποίοι δίνουν µια
άνιση µάχη µε τις φωτιές σε όλη την επικράτεια. Φυσικά, η σκέψη
όλων στην Αίθουσα εικάζω ότι είναι µαζί µε εκείνους οι οποίοι
αγωνίζονται για την προστασία της ανθρώπινης ζωής, της περι-
ουσίας, του φυσικού περιβάλλοντος και είµαι βέβαιος ότι όλες
οι υπηρεσίες του κράτους θα στηρίξουν µε κάθε τρόπο τους πλη-
γέντες, να φτιάξουµε ξανά γρήγορα όλοι µαζί όλα όσα χάσαµε.

Έρχοµαι, λοιπόν, στο σηµερινό νοµοσχέδιο, το οποίο είναι
στην ουσία η συνέχεια της συζήτησης που είχαµε ξεκινήσει το
2019. Δύο είναι οι κύριες παρατηρήσεις σε σχέση µε την πρωτο-
βουλία αυτή. 

Παρατήρηση πρώτη: Συνέπεια λόγων και έργων στην Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Από την πρώτη στιγµή, χωρίς
περιστροφές, ξεκαθαρίσαµε ότι οι Έλληνες εγγεγραµµένοι πο-
λίτες που ζουν στο εξωτερικό πρέπει να διευκολυνθούν στην
άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµατος.

Η δεύτερη παρατήρηση, που είναι εξίσου σηµαντική, έχει να
κάνει µε την αποκάλυψη των πραγµατικών θέσεων ορισµένων δυ-
νάµεων της Αντιπολίτευσης. Στον προηγούµενο νόµο, ως γνω-
στόν, δεχθήκαµε πολλές από τις παρατηρήσεις, πολλούς από
τους περιορισµούς που είχαν θέσει, ούτως ώστε να µη χαθεί
εκείνη η µεγάλη ευκαιρία.

Και τώρα βρισκόµαστε αντιµέτωποι µε µια µεγάλη και ιστορική
απόφαση. Μπορούµε εδώ όλοι µαζί να παραµερίσουµε τα εµπό-
δια και τους συµβιβασµούς και να διευκολύνουµε το αυτονόητο
δικαίωµα ψήφου στους συµπολίτες µας που ζουν εκτός Ελλά-
δας. Άλλωστε, οι Έλληνες του εξωτερικού πάντα στήριζαν και
στηρίζουν την πατρίδα µας. Συµβάλλουν στην ενίσχυση του ελ-
ληνικού brand name, στην προσέλκυση επενδύσεων στη χώρα
µας, στην ανάδειξη των ελληνικών θέσεων σε µια σειρά από ση-
µαντικά ζητήµατα και προωθούν καθηµερινά την ιστορία και τον
πολιτισµό µας σε κάθε γωνιά του πλανήτη.

Το ελάχιστο, λοιπόν, που έχουµε και µπορούµε να κάνουµε για
τους ανθρώπους αυτούς είναι να άρουµε αυτά τα εµπόδια, ώστε
να ασκούν ανεµπόδιστα το εκλογικό τους δικαίωµα, ένα συνταγ-
µατικό δικαίωµα που διαθέτουν.

Τις τελευταίες ηµέρες, λοιπόν, ακούω τη δηµόσια συζήτηση,
αλλά και εδώ, στη Βουλή. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και άλλες
όµορες δυνάµεις διατυπώνουν ακατανόητα επιχειρήµατα κατά
αυτού του νοµοσχεδίου. Μιλούν για στρατιές νέων εκλογέων,
αφήνοντας υπονοούµενα ότι δήθεν η Νέα Δηµοκρατία θα τους
µετατρέψει σε µια νέα εκλογική πελατεία. Μιλούν για αλλοίωση
εκλογικού αποτελέσµατος, επειδή -λένε- θα ψηφίσουν Έλληνες
του εξωτερικού.

Πραγµατικά, αναρωτιέµαι αν όλα αυτά στα αλήθεια τα πι-
στεύετε και σας καλώ να αναρωτηθείτε και εσείς εάν σας ακούει
σήµερα η ελληνική κοινωνία.

Ξεκάθαρα, το νοµοσχέδιο αυτό δεν δηµιουργεί νέους ψηφο-
φόρους. Αναφέρεται ξεκάθαρα σε Έλληνες πολίτες που είναι
ήδη εγγεγραµµένοι στους καταλόγους και έχουν ήδη αποκτηθέν
δικαίωµα ψήφου.

Στο εξής, λοιπόν, και πολύ πρακτικά, αντί αυτοί οι άνθρωποι
να παίρνουν ένα αεροπλάνο για να έρθουν να ψηφίσουν στις
Σέρρες, στη Θεσσαλονίκη, στη Βέροια, στη Δράµα, οπουδήποτε
στην πατρίδα, θα ασκούν το ακριβώς ίδιο συνταγµατικό δικαίωµα
στον τόπο διαµονής τους. Και αυτό δεν συνιστά αλλοίωση του
εκλογικού αποτελέσµατος, όπως ακούµε εδώ και πολλές ηµέρες
από εσάς. Αλλοίωση του εκλογικού σώµατος είναι να µπορείς ως
εγγεγραµµένος πολίτης να ψηφίζεις µόνον αν έχεις χρήµατα για
να πληρώσεις αεροπορικά εισιτήρια για να ταξιδέψεις στην ιδι-
αίτερη πατρίδα σου. Διότι προφανώς ορισµένοι δεν θέλουν την
ψήφο όλων των πολιτών. Θέλουν για κάποιο λόγο την ψήφο των
περισσότερο εύπορων πολιτών, αυτών δηλαδή που την Κυριακή
των εκλογών µπορούν να πληρώσουν ένα αεροπορικό εισιτήριο
και να ταξιδέψουν στην Ελλάδα µόνο και µόνο για να ψηφίσουν.

Επίσης, αντιλαµβάνοµαι ότι στις εκλογές που γίνονται το κα-
λοκαίρι δεν µπορούν πράγµατι να ψηφίσουν εύκολα πολλοί ερ-
γαζόµενοι, κυρίως νέα παιδιά, στον τουριστικό κλάδο, µακριά
από τη µόνιµη κατοικία τους. Βέβαια, εδώ πάλι ο ΣΥΡΙΖΑ διεκδικεί
το µονοπώλιο της κοινωνικής ευαισθησίας, δεν τον θυµάµαι να
κόπτεται ιδιαίτερα για το ζήτηµα αυτό όταν προκήρυξε εκλογές
τον Ιούλιο του 2019. 

Κυρία Υπουργέ, το δηλώσατε και στην επιτροπή τις προηγού-
µενες ηµέρες. Είµαι βέβαιος ότι σας απασχολεί το θέµα αυτό.
Και εµείς οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας θα στηρίξουµε
κάθε πρωτοβουλία που θα αναλάβετε για να διευκολυνθούν όταν
έρθει η ώρα και αυτοί οι εργαζόµενοι, τα νέα παιδιά για να µπο-
ρούν και εκείνοι να ψηφίσουν πιο εύκολα. 

Ταυτόχρονα υπάρχει µια τροπολογία από τον ΣΥΡΙΖΑ. Την διά-
βασα µε µεγάλη προσοχή. Η τροπολογία που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ
προσβάλλει ευθέως τους Έλληνες πολίτες που έχουν δικαίωµα
ψήφου και διαβιούν στο εξωτερικό. Τους καθιστά ουσιαστικά πο-
λίτες δεύτερης κατηγορίας, διότι -τι λέει ο ΣΥΡΙΖΑ;- προτείνει η
ψήφος τους να µην προσµετράται στο αποτέλεσµα. Δηλαδή οι
Έλληνες που είναι εγγεγραµµένοι και ζουν εκτός Ελλάδας να
µην ψηφίζουν για κυβέρνηση. Και πραγµατικά απορώ, γιατί ορι-
σµένοι δεν θέλουν την ψήφο όλων των Ελλήνων πολιτών του εξω-
τερικού; Γιατί ορισµένοι θέλουν να µικρύνουν την Ελλάδα; Και
το ζήτηµα αυτό δεν έχει κοµµατικές αποχρώσεις. Είναι ένα ζή-
τηµα καθαρά εθνικό, είναι ζήτηµα δικαιοσύνης, είναι ζήτηµα σε-
βασµού των πολιτικών δικαιωµάτων, στο πλαίσιο προφανώς ενός
εύρυθµου κράτους δικαίου. 

Καλούµε, λοιπόν, σήµερα όλες τις πολιτικές δυνάµεις, ξεκά-
θαρα και χωρίς υποσηµειώσεις, να στηρίξουν αυτό το ιστορικό
νοµοσχέδιο. Ας ενώσουµε όλοι µαζί τη φωνή µας και να στεί-
λουµε ένα µήνυµα υψηλού συµβολισµού στους απανταχού Έλ-
ληνες πολίτες. Άλλωστε σε µια ώριµη δηµοκρατία, όπως είναι η
ελληνική, η συµµετοχή στην εκλογική διαδικασία πρέπει να εν-
θαρρύνεται µε κάθε τρόπο και όχι να παρεµποδίζεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθε η ώρα να προχωρήσουµε
αποφασιστικά µπροστά και να µη µείνουµε σε µισές λύσεις. Ας
µην κοιτάει κανείς τι ποσοστό παίρνει το κάθε κόµµα εντός ή
εκτός επικράτειας. Μας παρακολουθούν σήµερα εκατοµµύρια
Έλληνες πολίτες από όλο τον κόσµο, από την Αµερική ως την
Αυστραλία, από το Ηνωµένο Βασίλειο ως τη Νότια Αφρική και
οπουδήποτε. Ε, λοιπόν, ας ενισχύσουµε τη δύναµη της φωνής
τους. Είναι χρέος µας απόψε να µην τους απογοητεύσουµε, αλλά
και είναι χρέος µας να θωρακίσουµε τη λειτουργία και την ποι-
ότητα της δηµοκρατίας µας, της οποία γιορτάζουµε σήµερα
αυτή τη σηµαντική επέτειο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χατζηβασιλείου.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γιώργος Καραµέρος, Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Θέλω να ευχαριστήσω, µε την ευ-
καιρία, όλους τους κατοίκους, όλους τους πολίτες της ανατολι-
κής Αττικής που µου έδωσαν την ευκαιρία να τους εκπροσωπώ
σε αυτή την κοινοβουλευτική περίοδο.

Και οι κάτοικοι της ανατολικής Αττικής συµπάσχουµε µε αυ-
τούς της Ρόδου, αλλά και κάθε περιοχής που πλήττεται αυτή την
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ώρα από τον πύρινο εφιάλτη. Σε µια άλλη συνεδρίαση θα συζη-
τήσουµε για τις ευθύνες, γιατί δεν θωρακίστηκαν οι πόλεις µας,
γιατί δεν έχουµε ανθεκτικές πόλεις, γιατί µένουµε µόνο στην επι-
κοινωνιακή διαχείριση αυτής της µεγάλης οικολογικής καταστρο-
φής. 

Θα πρέπει -για να έρθω γρήγορα στο νοµοσχέδιο- να εξηγή-
σετε επαρκώς στις Ελληνίδες και τους Έλληνες γιατί δεν δέχε-
στε τη νοµοθετική µας πρόταση -άκουσα µε ενδιαφέρον φωνές
ακόµα και από τα έδρανα της συµπολίτευσης- που συµπεριλαµ-
βάνει και τους εκλογείς του εσωτερικού στη χώρα µας, καθώς
χιλιάδες πολίτες κατά τη διάρκεια της τουριστικής περιόδου δεν
µπορούν να ψηφίσουν στον τόπο που εργάζονται. Άκουσα να
λέτε: διευκολύνονται οι ψηφοφόροι, δεν θα ψηφίζουν µόνο οι εύ-
ποροι. Και έχω στο µυαλό µου νέους ανθρώπους από τις Αχαρ-
νές, από τον Γέρακα, από την Παλλήνη που έφυγαν για σεζόν
τον Απρίλιο σε τουριστικές περιοχές και δεν µπόρεσαν να ψηφί-
σουν στις εκλογές του Μαΐου και του Ιουνίου, καθώς ήταν πολύ
µεγάλο το κόστος και θα είχαν και συνέπειες στη δουλειά τους
αν επέστρεφαν στον τόπο κατοικίας τους, στην εκλογική τους
περιφέρεια, για να ψηφίσουν. 

Όσο για τον τρόπο και τη βιασύνη µε την οποία εισάγεται το
ζήτηµα της ψήφου των αποδήµων, προσωπικά κατανοώ τη Νέα
Δηµοκρατία και το θρησκευτικό κόµµα Νίκη, αναζητούν µε τη
στερεοτυπική αντίληψη -γιατί όποιος παρακολούθησε σήµερα τη
συζήτηση αντιλαµβάνεται ότι στερεοτυπικά προσεγγίζεται το ζή-
τηµα- ένα υποτιθέµενο συντηρητικό εκλογικό ακροατήριο, γιατί,
αν δείτε τα αποτελέσµατα σε αυτούς τους δεκαεπτά χιλιάδες
που ψήφισαν στις εκλογές του 2023, δεν είναι αυτό που έχετε
στο µυαλό σας ακριβώς. Αναζητείτε, λοιπόν, ένα τέτοιο ακροα-
τήριο που διαµορφώνει άποψη για τις εξελίξεις και την καθηµε-
ρινότητα στο εσωτερικό της Ελλάδας από τους τηλεοπτικούς
σταθµούς και τον προπαγανδιστικό µηχανισµό χειραγώγησης
της κοινής γνώµης που έχει συστήσει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Εσείς, όµως, συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής
που συντάσσεστε µε τη Νέα Δηµοκρατία, τη Νίκη και την
Πλεύση, άκουσα προσεκτικά τις οµιλίες -τη δυσκολία- και τα τρία
τέταρτα κάθε οµιλίας ήταν στην αρνητική κατεύθυνση για το πώς
υποδέχεστε το νοµοσχέδιο, αλλά στο τέλος µε βαριά καρδιά λέτε
«ναι». Ενισχύετε το επιχείρηµα της κ. Κεραµέως που µιλάει για
διευκόλυνση. Ενώ στην πραγµατικότητα αυτό που ενισχύετε είναι
το πνεύµα του «δικαίου του αίµατος» που ενσωµατώνει ο απαρ-
χαιωµένος Κώδικας Ελληνικής Ιθαγένειας, ότι δηλαδή όποιος
έλκει καταγωγή από Έλληνα πρόγονο µπορεί να αποκτήσει ιθα-
γένεια και αυτοδικαίως και δικαίωµα ψήφου, ακόµα και αν δεν
έχει καµµία σχέση µε την ελληνική καθηµερινότητα εδώ και
τριάντα πέντε χρόνια. Ο κ. Αθανασίου είπε για έναν συντοπίτη
του που γύρισε µετά από σαράντα εννιά χρόνια να ψηφίσει στη
Μυτιλήνη. Αυτά θέλω να σας πω περί δήθεν αξιακής σας στάσης.
Είναι ένα ανώδυνο λεκτικό σχήµα στην πραγµατικότητα, προκει-
µένου να δικαιολογήσετε µία ακόµη ταύτισή σας µε τη Νέα Δη-
µοκρατία. Και αυτή είναι η σκληρή πραγµατικότητα. 

Και στην προηγούµενη θητεία Μητσοτάκη, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία είχε ξεκάθαρα τοποθετηθεί υπέρ της ψήφου
όλων των Ελλήνων του εξωτερικού χωρίς προϋποθέσεις µε την
πρόταση να εκλέγεται συγκεκριµένος αριθµός Βουλευτών Επι-
κρατείας και να υπάρχει το δικαίωµα και η δυνατότητα αυτή σε
όλους τους Έλληνες του εξωτερικού. Τους δίνετε τώρα το δι-
καίωµα του εκλέγειν αλλά όχι του εκλέγεσθαι. Δύο παρατάξεις,
που είναι ο κορµός αυτών που θα ψηφίσουν τον νόµο, που έχουν
εκλέξει µέσω του επικρατείας έναν Κύπριο αδελφό µας και έναν
Βουλευτή ο οποίος σπούδασε στην Αγγλία. Η Νέα Δηµοκρατία,
λοιπόν, µε τη ρύθµισή της αντιµετωπίζει ψηφοθηρικά τους από-
δηµους. 

Εµείς, συνεπείς στις θέσεις µας, καταθέτουµε τροπολογία,
που είναι και συνταγµατική πρόβλεψη, που εξασφαλίζει το δι-
καίωµα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι σε όλους τους Έλληνες και
τις Ελληνίδες του εξωτερικού, χωρίς περιορισµούς, όπως είναι
και το πάγιο αίτηµα των αποδήµων. 

Δικαιολογίες, κυρία Υπουργέ, τα περί µη δυνατότητας απο-
γραφής. Είναι ξεκάθαρα δικαιολογίες, καθώς, µη γνωρίζοντας
τον αριθµό τους, δεν µπορείτε να καθορίσετε ουσιαστικά -δεν

σας ενδιαφέρει κιόλας- την ισότιµη αντιπροσώπευσή τους. Και
το βασικότερο: το πρώτο νοµοσχέδιο που καταθέτετε είναι για
το πώς µπορούν να ψηφίζουν οι Έλληνες που κατοικούν στο εξω-
τερικό, ενώ αδιαφορείτε, επαναλαµβάνω, για τη δυνατότητα των
Ελλήνων, των εσωτερικών εκλογέων, που θα ήθελαν να ασκή-
σουν το δικαίωµά τους.

Αλλά να δούµε και λίγο πώς εφαρµόζετε τον ν.4648. Θα απο-
λογηθείτε, αναρωτιέµαι, για την αποτυχία του σχεδίου της προ-
ώθησης της ψήφου των αποδήµων, µέσω διαφηµιστικής
καµπάνιας που δώσατε σε διαφηµιστική εταιρεία που το 2014
είχε και την εκλογική καµπάνια της Νέας Δηµοκρατίας; 

Διαβάζω τι έλεγε ο κ. Βορίδης, που τώρα έχει τον άχαρο ρόλο
του θυρωρού της δεξιάς πολυκατοικίας. Ο κ. Βορίδης έλεγε: «Η
εντολή που έχει λάβει η εταιρεία είναι να µεγιστοποιήσει την επι-
κοινωνιακή ωφέλεια και την επικοινωνιακή αποτελεσµατικότητα
των ποσών που διατέθηκαν, ώστε τα χρήµατα των Ελλήνων φο-
ρολογουµένων να αξιοποιηθούν στον βέλτιστο βαθµό, προκειµέ-
νου να επιτευχθεί η µέγιστη δυνατή συµµετοχή των κατοίκων του
εξωτερικού στην επόµενη εκλογική διαδικασία». Επίσηµα στοι-
χεία από τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». 

Τα καταθέτω.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Καραµέρος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η εν λόγω εταιρεία επιλέχθηκε µε απευθείας ανάθεση από το
Υπουργείο και το κόστος ανήλθε στα 3.000.000 ευρώ. Να απο-
λογηθείτε, λοιπόν, για τα χρήµατα που ξοδέψατε µε απόλυτη
αποτυχία. Είχατε εργαλεία και δεν τα αξιοποιήσατε. Ξοδέψατε
3.000.000 ευρώ και φέρατε στις κάλπες δεκαεπτά χιλιάδες Έλ-
ληνες, εκλέγοντας για το ελληνικό Κοινοβούλιο τέσσερις Βου-
λευτές.

Η σηµερινή επιλογή Μητσοτάκη δείχνει και το µέγεθος της
υποκρισίας και της τακτικής σας. Είµαστε αντίθετοι στον νόµο,
διότι οι Έλληνες του εξωτερικού αποτελούν ένα σηµαντικό
εθνικό κεφάλαιο για την Ελλάδα που πρέπει να ενσωµατωθεί στο
εκλογικό σώµα µε τρόπο που να ανταποκρίνεται στα χαρακτηρι-
στικά του, δηλαδή ανθρώπων που έχουν σηµαντικούς εθνικούς
δεσµούς ταυτότητας, παραδόσεων, θρησκευτικούς µε την Ελ-
λάδα, αλλά ζουν µόνιµα στο εξωτερικό και συµµετέχουν ενεργά
στην οικονοµική, πολιτική και κοινωνική ζωή της χώρας, στην
οποία διαµένουν και όχι της Ελλάδας. 

Στο πλαίσιο αυτό δεν πρέπει να ενσωµατωθούν µε τον τρόπο
που να τους εµπλέκει στην εγχώρια κοµµατική αντιπαράθεση, µε
όρους κοµµατικού ακροατηρίου. Γι’ αυτό και η πρόταση της τρο-
πολογίας µας, αλλά και της οµογένειας, είναι το ενιαίο υπερκοµ-
µατικό ψηφοδέλτιο. Η οµογένεια είναι ένα εθνικό κεφάλαιο και
όχι εκλογικό ακροατήριο, γι’ αυτό θέλουµε να έχει τους δικούς
της αντιπροσώπους. Εµείς θέλουµε δυνατή φωνή των αποδήµων
µέσα στη Βουλή, καθαρή φωνή και αντιπροσωπευτική. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καραµέρο. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Θεανώ Φωτίου, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.

Και να ετοιµάζεται ο κ. Αθανάσιος Ζεµπίλης, ο κ. Παπαθανάσης
και ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού. 

Ορίστε, κυρία Φωτίου.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Για τη σηµασία και την ουσία, όµως, της αποκατάστασης της

δηµοκρατίας, που τιµάµε σήµερα, συµφωνώ και έχω καλυφθεί
πλήρως από τη Σία Αναγνωστοπούλου και άρα δεν θα επεκταθώ. 

Όµως, όσο συζητάµε εδώ το νοµοσχέδιο για την ψήφο των
αποδήµων, χιλιάδες στρέµµατα, κατοικίες και περιουσίες κατα-
στρέφονται, πεθαίνουν ζώα και κινδυνεύουν ανθρώπινες ζωές.
Ανακάλυψε ο κ. Μητσοτάκης την κλιµατική κρίση τώρα, όχι στο
Μάτι βέβαια, τώρα που η ευρωοµάδα του καταψήφισε µε την
ακροδεξιά τα µέτρα αποκατάστασης του φυσικού περιβάλλον-
τος. Με µόνο όπλο το «112», δηλαδή τις εκκενώσεις, πορεύεται
η Κυβέρνηση, ενώ πέταξε το ολοκληρωµένο σχέδιο της Επιτρο-
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πής Γκολντάµερ, που ήταν ολοκληρωµένο διότι είχε σχέδιο πρό-
βλεψης και άµεσης αντιµετώπισης πυρκαγιάς στη γέννησή της.
Έτσι µόνο οι πρωθυπουργικές προεκλογικές διαβεβαιώσεις πα-
ραµένουν ότι η χώρα είναι έτοιµη για την αντιπυρική περίοδο, οι
οποίες, όµως, και αυτές έγιναν στάχτη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και σήµερα και στην προηγούµενο
Βουλή µε κυβέρνηση Μητσοτάκη είχε και έχει την ίδια θέση: συµ-
µετοχή των αποδήµων σε εθνικές εκλογές, χωρίς περιορισµούς,
µε το δικαίωµα να εκλέγουν και να εκλέγονται. Και τότε και τώρα
υποστηρίζαµε και υποστηρίζουµε ότι υπάρχουν δυο δρόµοι: Ή
θα ψηφίζουν όλοι οι οµογενείς για συγκεκριµένο αριθµό εδρών
χωρίς να προσµετράται η ψήφος στο συνολικό εκλογικό αποτέ-
λεσµα ή θα προσµετράται στο συνολικό αποτέλεσµα, αλλά δεν
θα ψηφίζουν όλοι. 

Αυτό προέβλεπε ο ν.4648/19, που ψηφίσαµε µε τεράστια πλει-
οψηφία -διακόσιες ογδόντα επτά ψήφους, αν θυµάµαι καλά- σε
αντίθεση µε την οριακή που θα επιτευχθεί σήµερα, στην καλύ-
τερη περίπτωση µε διακόσιες δέκα ψήφους. Διότι χωρίς, παρα-
δείγµατος χάριν, τις ψήφους της Νίκης, δεν θα πέρναγε το
νοµοσχέδιό σας. Η σηµερινή Κυβέρνηση, λοιπόν, καταργεί τους
περιορισµούς του ν.4648/19, µε αποτέλεσµα οι απόδηµοι να µην
ψηφίζουν άµεσα τους δικούς τους εκπροσώπους, αλλά να επη-
ρεάζουν το εθνικό εκλογικό αποτέλεσµα. Διότι στην Ελληνική Δη-
µοκρατία η ιθαγένεια αποκτάται µε βάση το δίκαιο του αίµατος. 

Εποµένως η απροϋπόθετη ένταξη των αποδήµων πιθανόν θα
διευρύνει το εκλογικό σώµα µε έναν µεγάλο αριθµό προσώπων
που δικαιούνται ή θα ζητήσουν την ελληνική ιθαγένεια, ενώ δεν
διατηρούν καµµία σχέση µε τη χώρα και την πολιτική ζωή. Αυτό
υπονοµεύει την αυτοκυβέρνηση του λαού. 

Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι στόχος του νοµοσχεδίου είναι η
παροχή διευκολύνσεων στους ήδη εγγεγραµµένους στους εκλο-
γικούς καταλόγους. Αυτή είναι η µισή αλήθεια. Η άλλη µισή και
πολύ ουσιαστική είναι ότι στους εκλογικούς καταλόγους δικαιού-
ται να εγγραφεί οποιοσδήποτε έχει εγγύτερο ή απώτερο πρό-
γονο που έχει ελληνική ιθαγένεια. Οι περιορισµοί που προέβλεπε
ο ν.4648/19 ήταν η λύση συµβιβασµού ως προς τις αρχικές θέ-
σεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία, που εµείς και τα άλλα κόµµατα αποδεχθήκαµε, γιατί το
Σύνταγµα επιτάσσει διακοµµατικό διάλογο και σύνθεση. Σήµερα
οι λόγοι αυτοί εκλείπουν. 

Αντίθετα, επιλέχτηκε χρόνος και διαδικασία που ναρκοθετούν
οποιαδήποτε προσπάθεια διαλόγου και σύνθεσης. Η Κυβέρνηση
ισχυρίζεται ότι η ρύθµιση που καταργεί απέτυχε ενώ ήταν η ίδια
υπόλογη επί τέσσερα χρόνια για την εφαρµογή της και τώρα δεν
της δίνει τον απαιτούµενο χρόνο δοκιµασίας, ούτε και προτείνει
τροποποιήσεις. Πέρα από ένδειξη αλαζονείας, αλλά και παρα-
γωγής µόνο πολιτικών εντυπώσεων µε υποκριτική εκµετάλλευση
του πατριωτισµού -αµάν πια µε αυτή την ιστορία!-, η κίνηση αυτή
είναι και συνταγµατικά απερίσκεπτη. 

Ο εκλογικός νόµος οφείλει να τροποποιείται µε εξαιρετική
φειδώ και µόνο έπειτα από σοβαρή περίσκεψη. Τα είπε και το
ΠΑΣΟΚ. Όµως, µέχρι σήµερα δεν έχει γίνει ποτέ απογραφή των
Ελλήνων του εξωτερικού, ούτε είναι γνωστός ο αριθµός τους,
για να καθοριστεί η ισότιµη αντιπροσώπευσή τους. Γι’ αυτό επα-
ναφέρουµε την πρόταση-τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία. Η τροπολογία σε εφαρµογή της πρόσφατης αναθεώ-
ρησης του άρθρου 54 παράγραφος 4 του Συντάγµατος προβλέ-
πει τη δηµιουργία τεσσάρων εκλογικών περιφερειών αποδήµων,
ούτως ώστε οι Έλληνες του εξωτερικού να εκλέγουν τους εκ-
προσώπους τους, όπως παγίως ζητούν οι ίδιοι. Σε µας δεν έστει-
λαν αυτές τις φοβερές επιστολές που έστειλαν σε όλους εσάς
της Νέας Δηµοκρατίας, αγαπητοί συνάδελφοι. Αντίθετα, οι Έλ-
ληνες του εξωτερικού επιθυµούν να εκλέγουν τους εκπροσώ-
πους τους όπως παγίως το δηλώνουν. 

Η πρότασή µας υιοθετεί το γαλλικό, ιταλικό και πορτογαλικό
µοντέλο που κατά την Επιτροπή της Βενετίας αποτελεί τη βέλτι-
στη ευρωπαϊκή πρακτική γι’ αυτή την κατηγορία. Δεν υιοθετούµε
το µοντέλο των χωρών µε τη µεγαλύτερη διασπορά στον κόσµο,
όπως είναι η Ισλανδία, η Κύπρος, το Ισραήλ και η Αρµενία που
αποκλείουν εντελώς τους κατοίκους του εξωτερικού να ψηφί-

ζουν, ακόµη και αν είναι στη χώρα. Είναι ιδιαίτερο το ότι η Κύ-
προς απαγορεύει αυτό το δικαίωµα. Ευτυχώς εµείς επιλέξαµε
τον Κύπριο κ. Στυλιανίδη.

Η πρότασή µας δίνει το δικαίωµα ψήφου σε όλους τους Έλ-
ληνες της Διασποράς, χωρίς διακρίσεις και περιορισµούς και
χωρίς να αλλοιώνει τη βούληση του εθνικού εκλογικού σώµατος.
Είµαστε αντίθετοι, λοιπόν, σε αυτό το νοµοσχέδιο, διότι οι Έλ-
ληνες του εξωτερικού αποτελούν ένα σηµαντικό εθνικό κεφάλαιο
για την Ελλάδα που θα πρέπει να ενσωµατωθεί στο εκλογικό
σώµα, έτσι ώστε να ανταποκρίνονται στα χαρακτηριστικά του.
Δηλαδή άνθρωποι µε σηµαντικούς εθνικούς δεσµούς µε την Ελ-
λάδα, ταυτότητας, παραδόσεων, θρησκείας κ.λπ., που ζουν µό-
νιµα στο εξωτερικό και συµµετέχουν ενεργά στην οικονοµική,
πολιτική και κοινωνική ζωή της χώρας όπου διαµένουν και όχι της
Ελλάδας. 

Γι’ αυτό και η πρόταση της τροπολογίας µας είναι το ενιαίο
υπερκοµµατικό ψηφοδέλτιο. Η Κυβέρνηση το απορρίπτει µε
µόνη στόχευση την ψηφοθηρία, γι’ αυτό και επαναφέρει το ερώ-
τηµα αν θα µετρούν οι ψήφοι των αποδήµων στο γενικό αποτέ-
λεσµα. Αυτό είναι το µόνο πρόβληµα της, η µόνη στόχευσή της.
Αυτό, όµως, είναι προσβολή προς τους απόδηµους. 

Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Φωτίου. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Ζεµπίλης, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
Κύριε Ζεµπίλη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα

ήθελα να εκφράσω τη συµπαράστασή µου στους συνανθρώπους
µας που δοκιµάζονται στα πύρινα µέτωπα και ιδιαίτερα στους
συµπολίτες µου στην Κάρυστο.

Να περάσω τώρα στο νοµοσχέδιο. Θα ήθελα να πω ότι δεν
υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι µε τον ν.4648/19 έγινε ένα πρώτο
βήµα για την ψήφο των αποδήµων και µάλιστα εκατόν εξήντα και
πλέον χρόνια µετά τη σχετική νοµοθετική πρωτοβουλία του
Υπουργού Θρασύβουλου Ζαΐµη. 

Κατά τη συζήτηση του σχεδίου νόµου στην Ολοµέλεια είχα πει
τότε ότι το νερό επιτέλους µπήκε στο αυλάκι της ιστορίας και
είναι βέβαιο ότι στην πορεία του χρόνου θα εξελιχθεί σε χεί-
µαρρο που θα συµπαρασύρει περιορισµούς, εξαιρέσεις και απο-
κλεισµούς, γιατί όπως και να το κάνουµε ισχύει η φράση του
Κωστή Παλαµά: «Η µεγαλοσύνη των λαών δεν µετριέται µε το
στρέµµα». Είναι βέβαιο ότι η αγάπη των απόδηµων αδελφών µας
για την πατρίδα δεν χωράει σε εννιαψήφιους Αριθµούς Φορολο-
γικού Μητρώου, ούτε σε χρηµατικές δηλώσεις του Ε9.

Και είναι γεγονός ότι η ρύθµιση αυτή ήρθε, και νωρίτερα από
το αναµενόµενο, ως το πρώτο νοµοθέτηµα της νέας Κυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Είναι πολύ σηµαντικό ότι η συζήτηση
του ιστορικού αυτού νοµοθετήµατος συµπίπτει µε τη 49η επέτειο
της Αποκατάστασης της Δηµοκρατίας και αυτό γιατί το υπό
κρίση εµβληµατικό σχέδιο νόµου θέτει στον σκληρό του πυρήνα
ζητήµατα που άπτονται της ισότητας και της δηµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά την αποικιοκρατική πε-
ρίοδο διαµορφώθηκαν ισχυροί, οικονοµικοί, γλωσσικοί και πολι-
τιστικοί δεσµοί µεταξύ λαών της οικουµένης που µεταγενέστερα
εξελίχθηκαν σε σταθερούς άξονες πολιτικής και διπλωµατικής
συνεργασίας. Σε αυτόν τον κόσµο η χώρα µας δεν είχε θέση, εάν
εξαιρέσουµε τους αδελφούς µας Κυπρίους, κατά τα λοιπά βιώ-
ναµε την εθνική µας µοναξιά, η οποία µας οδήγησε ενίοτε και σε
εφηβικές συµπεριφορές αναπτύσσοντας όχι σπάνια το σύν-
δροµο του σκαντζόχοιρου.

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι στην εσωστρεφή αυτή αντίληψη
θα πρέπει να αντιπαραβάλουµε την ακτινοβολία και το µεγαλείο
του Απόδηµου Ελληνισµού. Άλλωστε, προς την κατεύθυνση αυτή
ο καθηγητής του Χάρβαρντ Τζόζεφ Νάι εισήγαγε µια νέα διά-
κριση ισχύος, την ήπια ισχύ. Είναι βέβαιο ότι τα αποθέµατα της
ήπιας ισχύος που διαθέτει η χώρα µας και της επιτρέπουν να δο-
µήσει µια ελκυστική αφήγηση είναι σίγουρα εκτός από τον πολι-
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τισµό της και οι ισχυροί δεσµοί µε την ακµάζουσα ελληνική Δια-
σπορά.

Οφείλουµε, λοιπόν, να ενδυναµώσουµε τις σχέσεις µας µε
τους απόδηµους και κυρίως να τους καταστήσουµε κοινωνούς
των µεγάλων προκλήσεων που αντιµετωπίζει το έθνος µας. Και
για να συµβεί αυτό απαραίτητη προϋπόθεση είναι η συµµετοχή
τους στην κορυφαία εκλογική διαδικασία. Είναι δε βέβαιο ότι
κατά την προεκλογική περίοδο θα εισφέρουν τις βέλτιστες πρα-
κτικές από τις χώρες της διαµονής τους, συµβάλλοντας στην
ώσµωση και την προαγωγή του δηµόσιου διαλόγου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι το
παρόν σχέδιο νόµου καλύπτει τις αντιλήψεις της κοινωνικής πλει-
οψηφίας που πιστεύει ότι η ταυτότητα του έθνους µας σε συν-
δυασµό µε τη δύναµη της οµογένειας και τη µεγάλη της
διασπορά θα πρέπει να µας ωθήσουν προς αυτήν ακριβώς την
κατεύθυνση της γενικευµένης ψήφου και της άρσης των σχετι-
κών περιορισµών. Άλλωστε, πρέπει να κατανοήσουµε ότι η ρύθ-
µιση αυτή δεν θέτει άλλου είδους ζητήµατα, παρά αυτά τα
κορυφαία της κοινωνικής δικαιοσύνης και των ίσων δικαιωµάτων.
Και το λέω αυτό γιατί στον διάλογο που αναπτύσσεται διατυπώ-
νονται αδικαιολόγητες επιφυλάξεις και µεµψιµοιρίες αναντίστοι-
χες της ιστορικής συγκυρίας, ενώ ήταν ζητήµατα ισότητας και
δηµοκρατίας. Και, µάλιστα, διατυπώνονται από γνωστούς δικαιω-
µατιστές, αξιώνοντας την ψήφο των µεταναστών στις εκλογές
της τοπικής αυτοδιοίκησης. Ήταν οι ίδιοι που µιλούσαν για δι-
καιώµατα και ανοιχτά θαλάσσια σύνορα. Τώρα, αντίθετα, ορθώ-
νουν τείχος και στήνουν φράχτες αποµειώνοντας τα
δηµοκρατικά δικαιώµατα των Ελλήνων αδελφών µας. Γιατί ας
µην κρυβόµαστε, εκεί κατατείνει η προτεινόµενη ρύθµιση που
ακούσαµε και πριν από λίγο, ώστε η ψήφος των αποδήµων να
µην επηρεάζει το εκλογικό αποτέλεσµα. Δηλαδή αν ένας είναι
κάτοικος του εξωτερικού µπορεί να πάρει το αεροπλάνο να έρθει
στην Ελλάδα να ψηφίσει και η ψήφος του µετράει κανονικά στο
σύνολο της επικράτειας, ενώ ο ίδιος άνθρωπος εάν ψηφίσει στο
προξενείο της Ελλάδας σε µια χώρα, που βεβαίως και αυτό θε-
ωρείται ελληνικό έδαφος, δεν θα προσµετράται η ψήφος του στο
σύνολο του εκλογικού αποτελέσµατος. Η διάκριση αυτή εκτός
από αντιδηµοκρατική είναι προδήλως και παράλογη καθώς η ίδια
ψήφος θα προσµετράται διαφορετικά ανάλογα µε τον τρόπο και
τον τόπο της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος. Είναι βέβαιο,
άλλωστε, ότι αυτού του είδους οι κοµµατικοί τακτικισµοί µάς
οδήγησαν στο σηµείο η χώρα µας µέχρι το 2019 να παραµένει η
µία από τις δύο, στο σύνολο των είκοσι οκτώ κρατών-µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που δεν είχαν ρυθµίσει την ψήφο για τους
εκτός της επικράτειας πολίτες τους. Και αυτό παρά την υφιστά-
µενη συνταγµατική πρόβλεψη και παρά το γεγονός ότι η Ελλάδα
µεγάλωσε και ισχυροποιήθηκε όταν βασίστηκε στην ενότητα του
Οικουµενικού Ελληνισµού. 

Ωστόσο, θα πρέπει να αφήσουµε πίσω µας όσα µας χωρίζουν
και να προχωρήσουµε ενωµένοι µπροστά γιατί σήµερα ανοί-
γουµε τα σύνορα της πατρίδας µας για να υποδεχτούµε τους
συµπατριώτες µας που είναι δύο φορές Έλληνες. Ανοίγουµε τα
σύνορα για τους Έλληνες της ξενιτιάς οι οποίοι µεγαλούργησαν
στον χώρο των επιχειρήσεων και των επιστηµών, αλλά δεν ξέχα-
σαν ποτέ τη γλυκιά πατρίδα. Ανοίγουµε τα σύνορα για τους από-
δηµους που συµµετείχαν στους εθνικούς και δηµοκρατικούς
αγώνες και πολέµησαν τη δικτατορία από το εξωτερικό, αυτό
που δεν θα πρέπει να το ξεχνάµε ποτέ, ιδιαίτερα τέτοια ηµέρα
που είναι σήµερα. Ανοίγουµε τα σύνορα για τους συµπατριώτες
µας που έσπευδαν µε εράνους να βοηθήσουν τους σεισµοπα-
θείς, τους κατατρεγµένους και τους πυρόπληκτους συµπολίτες
µου στη βόρεια Εύβοια. Ανοίγουµε, τέλος, τα σύνορα και τις καρ-
διές µας για τους νέους ανθρώπους που µε πόνο ψυχής εγκατέ-
λειψαν τη χώρα µας τα πέτρινα µνηµονιακά χρόνια. Πράγµατι,
κατά την περίοδο της κρίσης περισσότεροι από πεντακόσιες χι-
λιάδες νέοι και ικανοί άνθρωποι υποχρεώθηκαν να φύγουν από
τη χώρα. Το ελληνικό κράτος είχε δαπανήσει περισσότερα από
15 δισεκατοµµύρια για να τους εξασφαλίσουν ένα καλύτερο µέλ-
λον. Ωστόσο, το κόστος είναι πολύ µεγαλύτερο αν συνεκτιµή-
σουµε τα σοβαρά δηµογραφικά προβλήµατα και τις συνέπειες
στη µελλοντική παραγωγική µας δυνατότητα.

Έτσι, έχει πολλή µεγάλη σηµασία ότι µε το παρόν σχέδιο
νόµου διατηρούνται ζωντανοί οι πολιτικοί δεσµοί µε τη διευκό-
λυνση στην ενάσκηση των εκλογικών τους δικαιωµάτων.

Και τελειώνω λέγοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όταν
ο Βίκτωρ Ουγκώ µιλούσε για την Ελλάδα και έλεγε ότι ο κόσµος
είναι η Ελλάδα που διαστέλλεται, δεν είχε στο µυαλό του µια
µικρή, φοβική και αποµονωµένη χώρα, αλλά εννοούσε το µεγα-
λείο και την ακτινοβολία του Οικουµενικού Ελληνισµού που σή-
µερα προβάλλει από το µοναδικό άρθρο του παρόντος
νοµοσχεδίου το οποίο σας καλούµε να υπερψηφίσετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Ζεµπίλη.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αθανάσιος Παπαθανάσης, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο νοµοθέτηµα
της νέας Κυβέρνησης που έρχεται προς συζήτηση και ψήφιση
στην Ολοµέλεια της Βουλής είναι ένα νοµοθέτηµα του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών µε ισχυρό συµβολισµό. Πρόκειται για ένα νο-
µοσχέδιο µε το οποίο επανορθώνεται µια διαχρονική στρέβλωση
του εκλογικού µας συστήµατος που ήθελε τους Έλληνες που κα-
τοικούν µόνιµα στο εξωτερικό, Έλληνες οµογενείς, κατέχοντες
το δικαίωµα του εκλέγειν, να µη δύνανται να ψηφίσουν από τον
τόπο της µόνιµης κατοικίας τους. Σε µια κίνηση υψηλού συµβο-
λισµού από τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, προσκαλείται για πρώτη φορά,
χωρίς περιορισµούς, ο απανταχού Ελληνισµός να συµµετάσχει
απρόσκοπτα στην εκλογική διαδικασία της πατρίδας µας.

Θα ήθελα πριν µπω στην ουσία του νοµοθετήµατος, να κάνω
µια σύντοµη ιστορική αναδροµή που νοµίζω πως καταδεικνύει
την ωριµότητα των συνθηκών για τη ρύθµιση που φέρνουµε
αυτές τις µέρες στη Βουλή.

Πώς φτάσαµε, λοιπόν, σήµερα να συζητούµε τη νοµοθετική
αυτή ρύθµιση για τρίτη φορά σε τέσσερα χρόνια; Το σηµείο
τοµής πάει πολύ πίσω, φτάνει στο µακρινό 1975, σχεδόν µισό
αιώνα πριν. Στις διαδοχικές συνταγµατικές Αναθεωρήσεις ρυθ-
µίστηκε σταδιακά η σχετική πρόβλεψη του Συντάγµατος για
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος στους εκτός Ελλάδος Έλλη-
νες από το εξωτερικό, η οποία όµως ρύθµιση έµεινε ανεφάρµο-
στη για σχεδόν πέντε δεκαετίες µε εξαίρεση το δικαίωµα
άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος στις ευρωεκλογές µε άλλα
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Τον Δεκέµβριο του 2019 έχουµε για πρώτη φορά νοµοθετική
ρύθµιση προς διαβούλευση. Η προηγούµενη κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας του Κυριάκου Μητσοτάκη µε αρµόδιο
Υπουργό τότε τον κ. Τάκη Θεοδωρικάκο θεσµοθέτησε τον
ν.4648.

Για πρώτη φορά οι Έλληνες πολίτες απέκτησαν το δικαίωµα
εγγραφής σε ειδικούς καταλόγους εκλογέων εξωτερικού και τη
δυνατότητα άσκησης του εκλογικού τους δικαιώµατος από το
εξωτερικό, όµως µε δύο βασικές προϋποθέσεις, πρώτον, να
έχουν διαµείνει συνολικά δύο έτη εντός της χώρας σε διάστηµα
τριάντα πέντε ετών και, δεύτερον, να έχουν υποβάλει φορολο-
γική δήλωση κατά το τρέχον ή το προηγούµενο φορολογικό
έτος. 

Οι περιορισµοί αυτοί προέκυψαν από την αναγκαιότητα του
συµβιβασµού, ώστε να δηµιουργηθούν συνθήκες συναίνεσης,
δηλαδή για να συγκεντρωθεί ο απαιτούµενος αριθµός των δια-
κοσίων ψήφων στη Βουλή απαιτήθηκε να υιοθετηθούν θέσεις της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, η οποία εµµονικά στόχευσε στην
υπονόµευση του νοµοσχεδίου, καθώς δεν πιστεύει στο πνεύµα
αυτού και δεν θέλει εν γένει τους Έλληνες του εξωτερικού να
ψηφίζουν. Επιχείρησε και επιχειρεί να τους αποκλείσει δίχως να
υπολογίζει ότι πρόκειται για Έλληνες πολίτες που τους αναγνω-
ρίζεται το ισότιµο δικαίωµα στην ψήφο µε τους διαµένοντες µό-
νιµα στην Ελλάδα. 

Το 2021 η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επί υπουργίας κ.
Μάκη Βορίδη επιχείρησε να άρει αυτές τις προϋποθέσεις και να
απελευθερώσει την άσκηση δικαιώµατος ψήφου από το εξωτε-
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ρικό. Η προσπάθεια αυτή δυστυχώς δεν τελεσφόρησε, καθώς η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση ήταν απέναντι, εκατόν ενενήντα ψήφοι
υπέρ από τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και την Ελληνική Λύση. 

Σήµερα, λοιπόν, από το Βήµα της Εθνικής Αντιπροσωπείας
έχω την πεποίθηση ότι αυτή τη φορά θα ανατρέψουµε τα όποια
προσκόµµατα είχαν επιβληθεί στην άσκηση ενός συνταγµατικά
κατοχυρωµένου δικαιώµατος εκατοντάδων χιλιάδων Ελλήνων,
δυναµώνοντας την Ελλάδα, δίνοντας δυνατή φωνή σε όσους την
είχαν στερηθεί. Θεωρώ ότι η ρύθµιση αυτή λειτουργεί ως θωρά-
κιση της δηµοκρατίας µας και ως πλήρης εναρµόνιση µε τα ορι-
ζόµενα κατά το Σύνταγµα. 

Οι λόγοι για τους οποίους θεωρούµε ως µείζονος σηµασίας
τη ρύθµιση αυτή και επιχειρούµε σε µια νέα κοινοβουλευτική
σύνθεση µε την ευρεία συναίνεση είναι, πρώτον, ότι σήµερα η
απαιτούµενη πλειοψηφία των δύο τρίτων του όλου αριθµού των
Βουλευτών που απαιτεί το άρθρο 51 του Συντάγµατος είναι εφι-
κτή. 

Δεύτερον, η καθολικότητα στο δικαίωµα ψήφου. Εντός της επι-
κράτειας δεχόµαστε ως ερµηνεία του Συντάγµατος ότι δεν πρέ-
πει να υπάρχουν εµπόδια στη συµµετοχή στην εκλογική
διαδικασία και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο η εγγραφή του στους
εκλογικούς καταλόγους γίνεται αυτόµατα, όταν ένας πολίτης
κλείνει τα δεκαεπτά. Μέσα σε αυτούς τους εκλογικούς καταλό-
γους ανήκουν και οι Έλληνες του εξωτερικού. Συνεπώς δεν
υπάρχει κανένας φόβος για αντισυνταγµατική διεύρυνση του δι-
καιώµατος της ψήφου, αλλά αντιθέτως για ίση πρόσβαση στο
καθολικό δικαίωµα της ψήφου.

Τρίτον, η εναρµόνιση µε µία πρακτική εφικτή και διεθνώς απο-
δεκτή. 

Τέταρτον, ο εξορθολογισµός του ισχύοντος πλαισίου, το οποίο
σήµερα δηµιουργεί µια διασπορά δύο ταχυτήτων. Σύµφωνα µε
το ισχύον καθεστώς, κάποιοι µπορούν να ψηφίζουν είτε στην Ελ-
λάδα είτε στο εξωτερικό και κάποιοι έχουν δικαίωµα ψήφου µόνο
στην Ελλάδα. 

Πέµπτον, η περαιτέρω ενίσχυση των δεσµών των Ελλήνων που
ζουν στο εξωτερικό µε τη µητέρα πατρίδα µε τεράστια οφέλη για
τη χώρα µας. Το ενδιαφέρον του απανταχού Ελληνισµού για την
Ελλάδα µας είναι τέτοιο που είναι εθνική επιταγή οι εγγεγραµ-
µένοι στους εκλογικούς καταλόγους να συµµετέχουν στα κοινά
και να µην τους παραγκωνίζουµε επειδή ζουν σε άλλη χώρα, θε-
ωρώντας λανθασµένα, κατά τη γνώµη µας, πως ό,τι γίνεται στην
Ελλάδα αφορά µόνο τους εδώ Έλληνες. Είναι προς το συµφέρον
µας να κρατήσουµε όλους τους Έλληνες κοντά στη χώρα, κοντά
στην Ελλάδα. Ενισχύοντας τη φωνή τους, δυναµώνουµε τη χώρα
µας, τη διευρύνουµε, την κάνουµε να ακουστεί σε όλη τη Γη.

Σωµατεία οµογένειας που εκπροσωπούν εκατοντάδες χιλιάδες
Έλληνες που διαµένουν στο εξωτερικό σπεύδουν να δηλώσουν
τη στήριξή τους προς το νοµοσχέδιο δηλώνοντας το αδιάλειπτο
ενδιαφέρον τους. Η Ελλάδα πρέπει να αγκαλιάσει τα παιδιά της,
να τα ενεργοποιήσει έτι περαιτέρω και να εντάξει στη φαρέτρα
της ένα asset διεθνούς διπλωµατίας ανεκτίµητης αξίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναγνώριση της ψήφου των
οµογενών Ελλήνων πολιτών είναι ένα ζήτηµα εθνικής συνείδησης
και πολιτικής. Δεν είναι ούτε αριστερό ούτε δεξιό ούτε κεντρώο.
Υπερβαίνει σκοπιµότητες. Εµφορείται από δικαιοσύνη, ενώ αν-
τανακλά τη µητέρα πατρίδα που θέλει και µπορεί να δυναµώσει
τη φωνή της στον κόσµο, που δεν αποκλείει αλλά συµπεριλαµ-
βάνει, που γνωρίζει και διεκδικεί το εθνικό της συµφέρον. 

Πριν κλείσω, θα ήθελα να σας αναφέρω και µια βιωµατική µου
εµπειρία. Ως δήµαρχος Ναυπάκτου επισκέφτηκα τους συµπα-
τριώτες µου που αριθµούν χιλιάδες και ζουν στην Αυστραλία και
την Αµερική. Η αγάπη τους και το ενδιαφέρον τους για τη µητέρα
πατρίδα µε συγκλόνισε, καθώς και η βούλησή τους να µπορούν
ισότιµα να συµµετέχουν διά της ψήφου τους στις εκλογικές δια-
δικασίες. Σήµερα νιώθω περήφανος που η Κυβέρνησή µας κάνει
πράξη και δίνει τη δυνατότητα στους απανταχού Έλληνες της
ισότιµης και ενεργούς συµµετοχής τους στην εκλογική διαδικα-
σία της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπαθανάση. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γιώργος Παπαηλιού, Βουλευτής του

ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσουν ο κ. Εµµανουήλ Χριστοδουλάκης, η
κ. Ευαγγελία Λιακούλη, η κ. Σεβαστή Βολουδάκη και η κ. Μαρία
Συρεγγέλα.

Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά, κύριε Παπαηλιού.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η σπουδή που επιδεικνύει η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας για την προώθηση της συγκεκριµένης νοµοθετικής
πρωτοβουλίας, η οποία αφορά στην άρση των προϋποθέσεων
για τη διευκόλυνση της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού,
είναι αδικαιολόγητη, όταν µάλιστα δεν έχουν ακόµη αξιολογηθεί
τα αποτελέσµατα της ισχύουσας σχετικής ρύθµισης, δεν έχουν
διερευνηθεί τα αίτια και συνακόλουθα δεν έχουν συναχθεί συµ-
περάσµατα για την εξαιρετικά µικρή, την ισχνή συµµετοχή των
αποδήµων Ελλήνων στις τελευταίες εκλογές βάσει του
ν.4648/2019. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η όποια συζήτηση για αλλαγή
του σχετικού νοµοθετικού πλαισίου πρέπει να γίνεται µε τρόπο
ώστε να διασφαλίζεται η µεγαλύτερη δυνατή συνεννόηση και συ-
ναίνεση των κοµµάτων και όχι µε διαδικασίες fast track αµέσως
µετά τις εκλογές και λίγο πριν κλείσει η Βουλή το καλοκαίρι,
όπως γίνεται εν προκειµένω.

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, έχοντας αντιληφθεί τη ση-
µασία του ζητήµατος και την ανάγκη ευρύτερης συναίνεσης, είχε
συστήσει διακοµµατική επιτροπή για το θέµα µε τη συµµετοχή
κορυφαίων επιστηµόνων - συνταγµατολόγων και είχε καταθέσει
µια ολοκληρωµένη και τεκµηριωµένη πρόταση η οποία προ-
έβλεπε το δικαίωµα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι όλων των εκτός
επικρατείας Ελλήνων πολιτών µε µία διαφανή και αποτελεσµα-
τική διαδικασία που λαµβάνει υπ’ όψιν την αντίστοιχη εµπειρία
ευρωπαϊκών χωρών µε µεγάλη διασπορά, όπως η Ιταλία, η Γαλ-
λία και η Πορτογαλία. Εποµένως τα περί φοβικής προσέγγισης
που αναφέρθηκαν ιδίως από τον εισηγητή, αλλά και τους οµιλη-
τές του κυβερνώντος κόµµατος είναι απολύτως ανακριβή.

Τα δήθεν ηθικού και πατριωτικού χαρακτήρα επιχειρήµατα που
προβάλλονται από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας παρά-
γουν εύκολα πολιτικά οφέλη και αντίστοιχα πολιτικό κόστος για
όποιον επιχειρήσει να τα αντικρούσει. Είναι προφανές ότι ο
λόγος της κατάθεσης και ψήφισης αυτού του νοµοσχεδίου είναι
επικοινωνιακός, επιχειρώντας την παραγωγή εντυπώσεων, και
ψηφοθηρικός. Ο επικαλούµενος λόγος για διευκόλυνση της
άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος των αποδήµων Ελλήνων
στον τόπο διαµονής τους είναι προσχηµατικός και εποµένως
ψευδής, αφού µάλιστα δεν προωθείται µε ανάλογο τρόπο η δι-
ευκόλυνση για τους εντός Ελλάδος Έλληνες που την ηµέρα των
εκλογών βρίσκονται, ζουν και εργάζονται εκτός του τόπου όπου
ασκούν το εκλογικό τους δικαίωµα. Εµείς καταθέσαµε σχετική
τροπολογία. Εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης, ποιείτε την νήσσαν! 

Με το νοµοσχέδιο καταργούνται οι δύο ισχύουσες προϋποθέ-
σεις του ν.4648 που πρέπει να πληροί κάποιος που είναι εγγε-
γραµµένος στους εκλογικούς καταλόγους προκειµένου να
ασκήσει το εκλογικό δικαίωµά του από τον τόπο διαµονής του
στο εξωτερικό, να έχει µείνει δηλαδή συνολικά δύο χρόνια στην
Ελλάδα σε χρονικό βάθος τριάντα πέντε ετών και να έχει υποβά-
λει φορολογική δήλωση στην ΑΑΔΕ το τρέχον ή το προηγούµενο
φορολογικό έτος, κάτι που προϋποθέτει την κατοχή ελληνικού
ΑΦΜ. 

Αυτές οι προς κατάργηση προϋποθέσεις είχαν θεσπιστεί προ-
κειµένου να αποτραπεί και µία επιχείρηση µαζικών εγγραφών
στους εκλογικούς καταλόγους από Έλληνες που δεν έχουν
ενεργό βιoτική σχέση µε την πατρίδα. Και αυτό διότι ο Κώδικας
Ελληνικής Ιθαγένειας αναγνωρίζει την ελληνική ιθαγένεια και κατ’
επέκταση την εγγραφή στους εκλογικούς καταλόγους σε όποιον
µπορεί να αποδείξει σε απεριόριστο γενεαλογικό βάθος την κα-
ταγωγή του από Έλληνα ή Ελληνίδα πολίτη µέσω του δικαίου
του αίµατος. 

Εποµένως µπορεί η Κυβέρνηση να οµιλεί για νοµοσχέδιο δι-
ευκόλυνσης για την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος όσων
είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους και κατοι-
κούν µόνιµα ή βρίσκονται την ηµέρα των εκλογών στο εξωτερικό,
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όµως αποσιωπά την πραγµατική διάσταση του ζητήµατος που
συνδέεται µε το ισχύον στη χώρα µας δίκαιο του αίµατος για την
απόκτηση ελληνικής ιθαγένειας. 

Και αυτό, διότι µε αυτόν τον τρόπο ανοίγονται περιθώρια για
επιχείρηση µαζικών εγγραφών από οµογενείς, ακόµη και απώτε-
ρης µεταναστευτικής γενιάς χωρίς ενεργούς ουσιαστικούς ορ-
γανικούς βιοτικούς δεσµούς -κοινωνικούς και οικονοµικούς- µε
την πατρίδα, ακόµα και ουσιαστική γνώση της ελληνικής κοινω-
νίας, του ελληνικού πολιτικού σκηνικού, ακόµη και της ελληνικής
γλώσσας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τούτων δοθέντων, υφίσταται
κίνδυνος διεύρυνσης του εκλογικού σώµατος σε απεριόριστο
βαθµό και συνακόλουθα αλλοίωσης του εκλογικού αποτελέσµα-
τος µε την ψήφο ανθρώπων που σε πολλές περιπτώσεις δεν
έχουν καµµία σχέση µε την Ελλάδα εκτός µιας αφηρηµένης ή και
συγκεκριµένης, αν θέλετε, συναισθηµατικής σχέσης. 

Ας µη λησµονείτε ότι σε χώρες µε τεράστια διασπορά, όπως
το Ισραήλ, η Ιρλανδία, η Αρµενία, δεν έχει θεσπιστεί καν ψήφος
για τους οµογενείς. Εµείς δεν συµφωνούµε µε αυτή την άποψη
και στηρίζουµε το δικαίωµα των αποδήµων να ασκούν το εκλο-
γικό δικαίωµά τους από τον τόπο διαµονής τους, όµως πρέπει
να υπάρχουν κάποιες προϋποθέσεις - ασφαλιστικές δικλίδες που
να αποδεικνύουν ότι αυτοί έχουν ενεργούς δεσµούς µε τη χώρα
µας. 

Στην προσπάθεια να δοθεί σε όλους τους Έλληνες η δυνατό-
τητα να συµµετάσχουν στην πολιτική ζωή της χώρας, από πλευ-
ράς µας κατατέθηκε η σχετική τροπολογία. Προτείνεται να
καταρτίζεται ενιαίο ψηφοδέλτιο σε κάθε µία από τις συσταθησό-
µενες τέσσερις περιφέρειες του εξωτερικού και οι υποψήφιοι να
κατανέµονται εκλεγόµενοι σε τέσσερις έδρες των Βουλευτών
Επικρατείας. 

Αυτό έχει προταθεί και από το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνι-
σµού. Έτσι διασφαλίζονται τα δικαιώµατα του εκλέγειν και εκλέ-
γεσθαι των αποδήµων Ελλήνων και είναι σύµφωνες µε τις
εφαρµοζόµενες και σε άλλες χώρες πρακτικές. Εξάλλου, ας µη
λησµονείτε ότι η ίδια πρόταση είχε κατατεθεί και από τον
Υπουργό Εξωτερικών κ. Γεραπετρίτη στην έκθεση της Επιτροπής
για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οµιλία του Πρωθυπουργού µε
παραποµπές σε λογοτεχνικά κείµενα για τους εντός και εκτός
επικρατείας Έλληνες ήταν µία «εντός, εκτός και επί τα αυτά» το-
ποθέτηση και διαδικαστικά και επί της ουσίας. Όµως η τοποθέ-
τηση του Πρωθυπουργού διαπνέονταν, εκτός από τα άλλα
χαρακτηριστικά και κυρίως την αλαζονεία, και από τον φόβο για
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, για τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, αλλά και τον Αλέξη Τσίπρα, όχι ως πνεύµα «φάντα-
σµα» που πλανάται στην ατµόσφαιρα, αλλά ως τη µοναδική
πραγµατική πολιτική δύναµη που αντιπαρατίθεται µε σοβαρό-
τητα, υπευθυνότητα και συνέπεια στην κυβερνητική πολιτική. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπαηλιού. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Εµµανουήλ Χριστοδουλάκης, Βουλευ-

τής του ΠΑΣΟΚ, για επτά λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι η πρώτη µου οµιλία ως Βουλευτής στην Ολοµέλεια της

Βουλής και θα ήθελα µε την ευκαιρία αυτή να ευχαριστήσω κατ’
αρχάς τους πολίτες της ανατολικής Αττικής για την εµπιστοσύνη
που µου έδειξαν µέσα από την ψήφο τους, να έχω την ευκαιρία
να τους εκπροσωπήσω στην τρέχουσα κοινοβουλευτική περίοδο
και να δεσµευτώ προσωπικά ότι θα κάνω ό,τι περνάει από το χέρι
µου και ό,τι είναι δυνατόν για να τιµήσω την εµπιστοσύνη τους
αυτή. 

Θα ήθελα πριν την αναφορά µου στο προς ψήφιση νοµοσχέ-
διο, το οποίο συζητάµε σήµερα, να αναφερθώ σε όλες τις τραγι-
κές εικόνες, τις οποίες παρακολουθούµε και βιώνουµε όλες τις
τελευταίες ηµέρες, από τις καταστροφικές πυρκαγιές στη Ρόδο,
µε τις οικολογικές, τις περιβαλλοντικές, τις κλιµατικές προεκτά-

σεις, αυτές που ζήσαµε την προηγούµενη εβδοµάδα στην ανα-
τολική και τη δυτική Αττική, αυτές που βιώσαµε και βιώνουµε σε
πάρα πολλές περιοχές της πατρίδας µας µέχρι και σήµερα. 

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι η κλιµατική κρίση σε συνδυασµό
µε τις πάρα πολύ σοβαρές ανεπάρκειες της πολιτικής προστα-
σίας, σε επίπεδο στελέχωσης, σε επίπεδο συντονισµού, σε επί-
πεδο µέσων, διαµορφώνουν ένα πάρα πολύ ασφυκτικό πλαίσιο
επιβίωσης πλέον, τόσο των Ελλήνων όσο και των τουριστών που
επισκέπτονται σήµερα τη χώρα µας. 

Είναι προφανές ότι σήµερα οι πυρκαγιές και αύριο οι πληµµύ-
ρες συνιστούν κρίσιµες απειλές για την κλιµατική µας ασφάλεια
και ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο η Κυβέρνηση οφείλει να γνωρίζει
ότι δεν έχει καµµία απολύτως πίστωση χρόνου για να την σπα-
ταλάει σε ευχολόγια και φθηνή επικοινωνία. 

Είναι αναγκαίο και πρέπει εδώ και σήµερα να υπάρξει άµεσα
ένα εθνικό σχέδιο, ένα εθνικό σχέδιο περιβαλλοντικής ανασυγ-
κρότησης, ένα εθνικό σχέδιο οικολογικής βιωσιµότητας, ένα
εθνικό σχέδιο ολοκληρωµένης πολιτικής προστασίας, επιστρα-
τεύοντας τους καλύτερους και από την Ελλάδα αλλά και από το
εξωτερικό, πριν να είναι πάρα πολύ αργά για όλους µας και φυ-
σικά µε την αναγκαία συναντίληψη, την αναγκαία παραδοχή ότι
δυστυχώς η αυτονόητη στοχοθεσία ενός σύγχρονου ευρωπαϊκού
κράτους να εµπεδώνει το αίσθηµα ασφάλειας στους πολίτες του,
σήµερα στην πατρίδα µας έχει αποτύχει. 

Είναι ανυπολόγιστη η αξία της ανθρώπινης ζωής, αλλά είναι
και αυτονόητο δικαίωµα ως προς τη στοιχειώδη αξιοπρέπεια του
πολίτη, το περιβάλλον, το σπίτι του, την περιουσία του, όπως αν-
τίστοιχα είναι αυτονόητο φυσικά και το ότι δεν είναι δυνατόν ο
πήχης για την αξιολόγηση της αποτελεσµατικότητας της διαχεί-
ρισης οποιασδήποτε φυσικής καταστροφής να τίθεται διαρκώς
µε σηµείο αναφοράς µία εθνική τραγωδία, από την οποία χθες
συµπληρώσαµε πέντε χρόνια. Αξίζουµε πάρα πολύ καλύτερα
από αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στο προς ψήφιση
νοµοσχέδιο, το οποίο συζητάµε, που είναι και το πρώτο της νέας
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Υπάρχουν δύο τρόποι προσέγγισης για το ζήτηµα της ψήφου
των Ελλήνων του εξωτερικού. Από τη µια πλευρά υπάρχει ο τρό-
πος που έχει να κάνει µε την καθαρά κοµµατική και εργαλειακή
σκοπιά και από την άλλη πλευρά υπάρχει ο τρόπος που αφορά
την εθνική και τη δηµοκρατική προσέγγιση. Είναι προφανές, λοι-
πόν, σε αυτή τη συγκυρία ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει επιλέξει τον
πρώτο. 

Ο ν.4648/2019, δηλαδή το υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο το οποίο
ισχύει σήµερα, ήταν ένα αποτέλεσµα διαβούλευσης µεταξύ των
πολιτικών κοµµάτων που συµµετείχαν στο πλαίσιο της αντίστοι-
χης διακοµµατικής επιτροπής, που συγκροτήθηκε τότε από τον
Υπουργό Εσωτερικών και αντίστοιχα ένα προϊόν συµβιβασµών
το οποίο παρήγαγε τους γνωστούς περιορισµούς, τους «κόφτες»
τους οποίους έρχεται να άρει η σηµερινή ρύθµιση, «κόφτες» για
τους οποίους εµείς είχαµε διατυπώσει την ξεκάθαρη αντίθεση
και διαφωνία µας, για τον πολύ απλό λόγο ότι οφείλουµε να αν-
τιληφθούµε ότι σήµερα δεν συζητάµε απλώς και µόνο για το αν
θα δώσουµε εκχώρηση δικαιώµατος ψήφου. Όχι. 

Συζητάµε για τη διευκόλυνση του υφισταµένου δικαιώµατος
ψήφου και µάλιστα µε διάθεση ακόµα και ταξική, κοινωνική, οι-
κονοµική για τον πολύ απλό λόγο ότι αν κάποιος έχει τα λεφτά
να πάρει το εισιτήριο, να µπει στο αεροπλάνο, να έρθει στην Ελ-
λάδα, θα µπορεί να ψηφίσει χωρίς κανέναν απολύτως περιορι-
σµό. Αν δεν τα έχει, δεν παίρνει εισιτήριο, δεν µπαίνει στο
αεροπλάνο, δεν ψηφίζει, αν και είναι εγγεγραµµένος στους εκλο-
γικούς καταλόγους που έχουµε στη χώρα µας. 

Τις ειδικότερες συνταγµατικές προεκτάσεις της παρούσας νο-
µοθετικής πρωτοβουλίας, αλλά και πιθανές ερµηνευτικές ασυνέ-
χειες µεταξύ της συνταγµατικής διάταξης και της νοµοθετικής
πρωτοβουλίας ανέλυσε και ο αρµόδιος εισηγητής µας. Εγώ θέλω
να σταθώ σε ορισµένα πολιτικά ζητήµατα που θεωρώ ότι ανακύ-
πτουν από το προς ψήφιση νοµοσχέδιο. 

Πρώτον, δεν είναι ευθύνη µόνο των περιορισµών η χαµηλή
συµµετοχή που υπήρξε στην εγγραφή των ειδικών εκλογικών κα-
ταλόγων του εξωτερικού, είναι και θέµα της διαχειριστικής ανε-
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πάρκειας αλλά και της αβελτηρίας της τότε ηγεσίας του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών που συνδέεται κυρίως µε το θέµα της ηλε-
κτρονικής πλατφόρµας εγγραφής αλλά και µε την καµπάνια
ενηµέρωσης των αποδήµων. Αυτά δεν αλλάζουν µε το νοµοσχέ-
διο που συζητάµε σήµερα. 

Δεύτερον, υπάρχει προφανής ερώτηση. Η προφανής ερώτηση
λέει αν το Υπουργείο Εσωτερικών είναι διατεθειµένο να καλύψει
την αυξηµένη ζήτηση που θα προκύψει σε εκλογικά τµήµατα και
εκλογικά κέντρα βάσει της αναπόφευκτα αυξηµένης συµµετοχής
των εκλογέων. Αλλιώς θα βρεθούµε µπροστά σε ένα κρίσιµο ζή-
τηµα το οποίο ουσιαστικά θα αναγκάσει τους συµπολίτες µας να
διανύσουν πάρα πολλά χιλιόµετρα για να ασκήσουν το εκλογικό
τους δικαίωµα. Το να πας από την Αργεντινή στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες δεν το λες και διευκόλυνση ψήφου. 

Και, τρίτον, αν µπορεί η Κυβέρνηση να απαντήσει σε ένα επι-
τακτικό ερώτηµα που θέτουµε όχι µόνο εµείς ως ΠΑΣΟΚ, αλλά
τίθεται και από την απλή λογική. Πόσοι είναι οι Έλληνες του Από-
δηµου Ελληνισµού του εξωτερικού οι οποίοι είναι εγγεγραµµένοι
στους εκλογικούς καταλόγους της χώρας µας και µπορούν δυ-
νητικά να γραφτούν στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους του
εξωτερικού; Προτίµησαν, αντί να φροντίσουν για µια απογραφή
του απόδηµου ελληνισµού, χωρίς καµµία διαβούλευση, χωρίς
καµµία προσπάθεια σύνθεσης, συναίνεσης και συνεννόησης να
φέρουν αυτόν τον νόµο λίγες εβδοµάδες µετά από τις τελευταίες
εκλογές, πολλούς µήνες πριν από τις επόµενες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.
Σήµερα, λοιπόν, οφείλει το πολιτικό µας σύστηµα να αποδείξει

ότι µε ωριµότητα σέβεται αυτούς τους ανθρώπους ως πολίτες
και όχι απλά ως εκλογική πελατεία. Εµείς ως ΠΑΣΟΚ το 2019, µε
Πρόεδρο τη Φώφη Γεννηµατά, βάλαµε πλάτη στη ρύθµιση, το
2023, µε τον Νίκο Ανδρουλάκη, θα το κάνουµε ξανά, ακριβώς
γιατί για εµάς υπάρχει αταλάντευτη στράτευσή µας στην ανάγκη
εµβάθυνσης της δηµοκρατικής αρχής, στην ανάγκη εµπέδωσης
της λαϊκής κυριαρχίας, στην ανάγκη να κάνουµε πράξη την ανοι-
χτή κοινωνία και την ανοιχτή συµπεριληπτική δηµοκρατία µας. 

Και κλείνω µε το εξής. Για να µην µπερδεύονται όσοι συντε-
ταγµένα τις τελευταίες ηµέρες αγωνιούν για το αν το ΠΑΣΟΚ θα
αλλάξει ή θα αναθεωρήσει τη στάση του και θα καταψηφίσει, η
δική µας στάση είναι στάση αρχών, στάση ιδεών, στάση αξιών,
στάση θέσεων, στάση ευθύνης, στάση συνέπειας, στάση αξιοπι-
στίας, στάση εθνική και δηµοκρατική και δεν υπαγορεύεται από
το πρόσφατο εκλογικό αποτέλεσµα. Δεν υπαγορεύεται από την
εκλογοκεντρική στρατηγική, δεν εγκλωβίζεται σε τεχνάσµατα τα
οποία διαµορφώνουν κλασµατικά διλήµµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
κλείστε, παρακαλώ. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Μάλιστα,
κύριε Πρόεδρε. Με συγχωρείτε. 

Να συνηθίσετε αυτή τη στάση. Θα σας βάλει τον πήχη ψηλά.
Εµείς δεν θα επιχαίρουµε απλώς αυτάρεσκα, ψηφίζοντας κολο-
βές και ευκαιριακές διατάξεις, που απλά θέλουν να φέρουν τον
αντίπαλο σε δύσκολη θέση. Εµείς πιστεύουµε βαθιά στη δηµο-
κρατία. Θα αγωνιστούµε και θα δώσουµε τη µάχη και γι’ αυτό. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Καλείται στο Βήµα η

κ. Ευαγγελία Λιακούλη, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ. 
Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά, κυρία Λιακούλη. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ση-

µερινή µας συνεδρίαση συµπίπτει µε την 49η επέτειο Αποκατά-
στασης της Δηµοκρατίας. Τότε που απαλλάχτηκε η δηµοκρατία
µας από τη χούντα των συνταγµαταρχών. Ηρωικοί αγώνες Ελλη-
νίδων, Ελλήνων, που όρθωσαν ανάστηµα, θυσίες όσων αγωνί-
στηκαν, εκδιώχθηκαν, έδωσαν την ίδια τους τη ζωή. Αυτούς
θυµόµαστε σήµερα και αυτούς τιµούµε και από αυτό το Βήµα.
Και θυµόµαστε βέβαια πάντα πως η δηµοκρατία µας δεν είναι
ποτέ δεδοµένη, αλλά είναι µία αναγκαία συνθήκη για όλους εµάς,

κυρίως τους Βουλευτές. Ένας αναγκαίος αγώνας για τα κεκτη-
µένα της δηµοκρατίας, που τόσο πολύ τα τελευταία χρόνια εί-
δαµε να αµφισβητούνται, τόσο σε επίπεδο θεσµών όσο και σε
επίπεδο ανθρωπίνων δικαιωµάτων. 

Δυστυχώς όµως η σηµερινή αυτή γιορτή τίθεται εντός εισα-
γωγικών. Είναι γκρίζο το τοπίο και είναι γκρίζο εξαιτίας της στά-
χτης που έχει καταλάβει ολόκληρη τη χώρα. Πενθούµε, λοιπόν,
σήµερα ταυτόχρονα για τα δάση µας, για τους κόπους των αν-
θρώπων, αλλά ταυτόχρονα για το κοινό µας σπίτι, το περιβάλλον,
το περιβάλλον που δανειστήκαµε από τις επόµενες γενιές. Και
πλέον, κύριε Υπουργέ, τρία είναι τα επίπεδα της συζήτησης σε
αυτό το θέµα. 

Το πρώτο είναι ότι δεν συζητάµε πλέον για κλιµατική κρίση ή
κλιµατική αλλαγή, συζητάµε πλέον για κλιµατική κατάρρευση και
τίποτα δυστυχώς σε αυτό το επίπεδο δεν έχουµε κάνει µέχρι
τώρα. Δεν υπάρχει εθνικός σχεδιασµός, γι’ αυτό δεν έχουµε και-
νούργιες προτροπές, καινούργια µέτρα και καινούργιο πλαίσιο
πρόληψης. Η αναποτελεσµατικότητα του κρατικού µηχανισµού
είναι δεδοµένη. Συσκέπτεστε και ξανασυσκέπτεστε και ξανασυ-
σκέπτεστε, αλλά η φωτιά σταµατάει µόνο όταν φτάσει στη θά-
λασσα. 

Οι συσκέψεις, λοιπόν, γίνονται, η φωτιά δεν σταµατάει. Ευχα-
ριστούµε θερµά και από αυτό το Βήµα τους πυροσβέστες, τις
Ένοπλες Δυνάµεις, τους ΕΚΑΒίτες, τους γιατρούς, τους εθελον-
τές, τους κατοίκους όλους. Αλλά ο κρατικός µηχανισµός είναι
µόνος του και δυστυχώς δεν αναιρούνται οι µεγάλες ευθύνες
που φέρει. Το αποτέλεσµα είναι οδυνηρό για τη χώρα και για
τους κατοίκους. Θα πρέπει να δούµε ξανά, µε επάρκεια και απο-
τελεσµατικότητα, τι πρέπει να κάνουµε τώρα και στο µέλλον. Ο
Πρόεδρός µας Νίκος Ανδρουλάκης σήµερα το πρωί στην οµιλία
του έθεσε τον πήχη ψηλά για το συγκεκριµένο θέµα, όπως ακρι-
βώς το αντιµετωπίζει και η Ευρώπη.

Και να εισέλθω τώρα στα καθ’ ηµάς, στο δικό µας νοµοσχέδιο,
του οποίου είχα την τιµή, όπως γνωρίζει ο τότε Υφυπουργός, κ.
Λιβάνιος, να είµαι εισηγήτρια και το 2019 για την παράταξή µου
αλλά και το 2021 µε το νοµοτέχνηµα-πυροτέχνηµα τότε του κ.
Βορίδη, που στην πραγµατικότητα δεν ήταν νόµος. Ήταν για να
απαντήσει στην κ. Τζάκρη. Αλλά θα τα πω αυτά. 

Θα ξεκινήσουµε από µια βασική αρχή, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι το ΠΑΣΟΚ δεν εργαλειοποίησε ποτέ, µα ποτέ, την
ψήφο των αποδήµων. Για να µην πω καθ’ υπερβολή µόνο το
ΠΑΣΟΚ, λέω ότι το ΠΑΣΟΚ κατ’ αρχήν από τα µεγάλα κόµµατα
δεν το έκανε αυτό ποτέ, γιατί δυστυχώς είδαµε ότι το ΠΑΣΟΚ,
ενώ άνοιξε το συγκεκριµένο θέµα το 2001 µε µία αναθεώρηση,
η οποία προαπαίτησε συναίνεση των κοµµάτων, αλλά και άνοιξε
δίαυλο επικοινωνίας για ευρύτερες συναινέσεις, έβαλε τις προ-
ϋποθέσεις, τις διεκδικήσεις και τα βασικά αιτήµατα στις διακοµ-
µατικές επιτροπές που συστήσαµε µε δική µας πρωτοβουλία.
Εµείς, λοιπόν, πήραµε και την πρωτοβουλία -να σας θυµίσω- και
µε µια προσωπική συγκίνηση την οποία θα µου επιτρέψετε από
αυτό το Βήµα, γιατί τότε ήµουν αυτή που πρότεινε στις τρεις
πρώτες θέσεις του ψηφοδελτίου της Επικρατείας να συµπεριλά-
βουµε έναν οµογενή µας. Και ο τότε Υπουργός, ο κ. Θεοδωρικά-
κος, και εσείς, κύριε Αναπληρωτά Υπουργέ, είχατε συµφωνήσει
απόλυτα σε αυτή τη διαδικασία και χαρήκαµε πάρα πολύ γι’ αυτό
που έγινε. Το κόµµα µου το δέχτηκε, η διακοµµατική το δέχτηκε,
εσείς το δεχτήκατε. 

Έλα όµως που η χαρά κράτησε λίγους µόνο µήνες. Διότι κατά
τη διάρκεια του πρόσφατου προεκλογικού χρόνου -και αυτό δεν
το ξεχνώ- τα µπρος πίσω της Κυβέρνησης, µε το αν τελικά θα
ισχύσει η διάταξη αυτή ή αν είναι καλύτερα να µη συµπεριλά-
βουµε έναν στις τρεις πρώτες θέσεις της Επικρατείας, κυριάρ-
χησε στην επικαιρότητα. Κι ενώ το διαψεύσατε µε τα λόγια, στην
πραγµατικότητα το κάνατε πράξη. Πώς; Με την υποψηφιότητα
του κ. Στυλιανίδη. Ο κ. Στυλιανίδης είναι καθ’ όλα αγαπητός και
αξιοπρεπής ο άνθρωπος. Δεν έχουµε κάτι προσωπικό. Αλλά πο-
λιτικά όταν ο κύριος Πρωθυπουργός έρχεται σήµερα από το
Βήµα της Βουλής να µας πει ότι είναι ο εκπρόσωπος του Απόδη-
µου Ελληνισµού, του κυπριακού Απόδηµου Ελληνισµού, δεν πεί-
θει απολύτως κανέναν, διότι ο κ. Στυλιανίδης κατοικοεδρεύει
στην Αθήνα, είναι Υπουργός σας, είναι Υπουργός της Κυβέρνη-
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σης της Νέας Δηµοκρατίας. Εσείς τον τοποθετήσατε. Ο κύριος
Πρωθυπουργός. Αλίµονο. Ξέρετε πού ζει αυτός ο άνθρωπος και
αν εκφράζει στην πραγµατικότητα τον απόδηµο ελληνισµό. Εµείς
τον Απόδηµο Ελληνισµό αλλιώς τον εννοούµε. 

Σε κάθε περίπτωση όµως, ενώ υπερψηφίσαµε το 2019 και κά-
ναµε όλα αυτά, πατήσατε το 2021 πάνω στις δηλώσεις του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, της τότε εκπροσώπου, της κ. Τζάκρη, που σήµερα τη
βλέπω µάλιστα -χαρά στο κουράγιο της!- να είναι Κοινοβουλευ-
τική Εκπρόσωπος για το συγκεκριµένο θέµα, ενώ -άκουσον-
άκουσον!- είχε πει στον «Εθνικό Κήρυκα» τότε «τι εννοείτε;», όταν
τη ρώτησαν για τους κατοίκους του εξωτερικού και αν είναι αδι-
κία να υπάρχουν περιορισµοί. «Εµείς είµαστε αυτοί που ζητή-
σαµε», λέει η κ. Τζάκρη, «να ψηφίσουν όλοι οι Έλληνες της
Διασποράς. Όχι µόνο θα δώσουµε τη µάχη για την άρση των πε-
ριορισµών, αλλά θα τους καταργήσουµε αµέσως µόλις επιστρέ-
ψουµε στη διακυβέρνηση της χώρας.». Καταθέτω στα Πρακτικά
το συγκεκριµένο, γιατί το διάβασα κατά λέξη. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έτσι λοιπόν έγιναν τα πράγµατα. Ο κ. Βορίδης το 2021 το
’πιασε αυτό στον αέρα και δηµιούργησε αυτό το επεισόδιο πυ-
ροτέχνηµα-νοµοτέχνηµα στη Βουλή, το οποίο βεβαίως και δεν
ψηφίστηκε από την πλειοψηφία του Σώµατος. Κάπως έτσι εσείς
οι δύο, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ -κοιτάξτε πόσο όµοιοι είστε-
, παίξατε µε το συγκεκριµένο θέµα και παίξατε στην πλάτη του
απόδηµου ελληνισµού. 

Εµείς, λοιπόν, στις διακοµµατικές ψηφίζαµε αυτά, εµείς δώ-
σαµε την πλειοψηφία την αναγκαία για να περάσουν αυτά και
εσείς παίζατε µεταξύ σας ποιος είναι ο κακός και ποιος είναι ο
χειρότερος. 

Ας πάµε όµως σήµερα στο τώρα. Ας δούµε την προχειρότητα,
τη βιασύνη, την κλειστή διαδικασία, το έλλειµµα έµπνευσης και τα
αναπάντητα ερωτήµατα που προκύπτουν από το νοµοσχέδιο που
φέρατε. Κατ’ αρχάς, δεν είχατε κανέναν λόγο να µη διαβουλευ-
τείτε µαζί µας, αλλά και µε την ίδια την Οµογένεια. Δεν το κάνατε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω.
Θέλετε πάλι να δηµιουργήσετε έναν µοναχικό δρόµο, να βγείτε

µόνοι σας, επηρµένοι, να πείτε πόσο πολύ καλά και αλαζονικά
για άλλη µια φορά εσείς, λίγο µετά τις εκλογές, φέρνετε τον
νόµο για την ψήφο των αποδήµων, χωρίς να συζητήσουµε τίποτα
απολύτως περαιτέρω. Δυστυχώς, µε τη συγκεκριµένη ύλη όµως
δεν ασχοληθήκαµε σε βάθος. Διότι, ενώ στις εκλογές του Μαΐου
ψήφισαν δεκαοκτώ χιλιάδες απόδηµοι, στις εκλογές του Ιούνη
δεκαεπτά χιλιάδες τριακόσιοι απόδηµοι, αυτό και µόνο του είναι
µία αποτυχία του νόµου που είχαµε ψηφίσει το 2019. Εσείς φέ-
ρατε και εµείς υπερψηφίσαµε. Φταίνε µόνο τα φρένα, οι κόφτες,
που δεν αφήνουν τους απόδηµους ή φταίει το γεγονός ότι δεν
υπάρχει πια η σύνδεση, δεν υπάρχει η συνδετική ύλη µε τη µη-
τέρα πατρίδα; Και ότι για να ξαναβρούµε το νήµα από την αρχή,
κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να εκπο-
νηθεί εθνικό σχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Λιακούλη, πα-
ρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα πρέπει να εκπονηθεί εθνικό σχέδιο, που θα αφορά τα σχο-

λεία, θα αφορά τη µητρική γλώσσα. Με άλλα λόγια, θα αφορά
τον οµφάλιο λώρο του απόδηµου ελληνισµού µε το µητρικό
σώµα της Ελλάδας. Όσο αυτό δεν γίνεται, τόσο τα αποτελέ-
σµατα θα είναι αυτά. 

Εµείς λέµε ναι, αλλά έχουµε σχέδιο. Εσείς δεν έχετε. Μπο-
ρούµε όµως να το συζητήσουµε µαζί σας. Ανοίξτε τις πύλες, λοι-
πόν, αφήστε το κλειστό κύκλωµα µε το οποίο λειτουργείτε και
ελάτε να διδάξουµε από την ίδια µας την ιστορία, γιατί το
ΠΑΣΟΚ, όπως ξέρετε, έχει πολύ µεγάλη ιστορία, την οποία εσείς
σέβεστε εξ όσων γνωρίζω.

Στον επόµενο τόνο η ώρα ΠΑΣΟΚ θα µιλήσει για τους απόδη-
µους ξανά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Λιακούλη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Σεβαστή Βολουδάκη, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας για επτά λεπτά.

Παρακαλώ πολύ να τηρείται ο χρόνος.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Αγαπητές και αγαπητοί συ-

νάδελφοι, θα ήθελα πριν ξεκινήσω την οµιλία µου να µου επιτρέ-
ψετε να πω δυο λόγια για το δράµα των πυρκαγιών που ζει για
άλλη µια χρονιά η χώρα µας και να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ
στις γυναίκες, στους άνδρες της Πυροσβεστικής, της Πολιτικής
Προστασίας, της Αστυνοµίας και του Στρατού, που κάθε χρόνο
ρίχνονται στη µάχη για την προστασία όλων µας. Τους ευχαρι-
στούµε και τους είµαστε ευγνώµονες. Θα είµαστε πάντα δίπλα
τους ηθικά και µε κάθε τρόπο που θα διευκολύνει το σηµαντικό
και δύσκολο έργο. 

Σήµερα συζητάµε για ένα θέµα που δεν είναι τωρινό. Έχει ξε-
κινήσει από το µακρινό 1975 και ψηφίστηκε πρώτη φορά το 2021.
Η Κυβέρνηση σήµερα υλοποιεί µια ακόµη προεκλογική της υπό-
σχεση. Φέρνει το νοµοσχέδιο για την άρση περιορισµών για την
εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εκλογέων εξω-
τερικού ως το πρώτο νοµοσχέδιο της κυβερνητικής της θητείας,
µετά τη νίκη στις εκλογές του Ιουλίου.

Το προτεινόµενο νοµοσχέδιο αίρει όλους τους περιορισµούς
που ισχύουν για την άσκηση του δικαιώµατος της ψήφου Ελλή-
νων πολιτών, οι οποίοι είτε είναι µόνιµοι κάτοικοι εξωτερικού είτε
βρίσκονται στο εξωτερικό κατά την ηµέρα διεξαγωγής των εκλο-
γών και είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους. Στό-
χος είναι η ενίσχυση της ισότιµης µεταχείρισης του συνόλου των
µελών του εκλογικού σώµατος. 

Πόσοι είναι όµως τελικά οι Έλληνες του εξωτερικού; Γιατί µε
βάση τις τελευταίες εκτιµήσεις της Γενικής Γραµµατείας Απόδη-
µου Ελληνισµού σήµερα περισσότεροι από πέντε εκατοµµύρια
πολίτες ελληνικής καταγωγής ζουν εκτός των ελληνικών συνό-
ρων, διασπαρµένοι σε εκατόν σαράντα χώρες της υφηλίου.
Άλλες πηγές, βασιζόµενες σε τοπικά δεδοµένα, ανεβάζουν τον
αριθµό αυτόν κατά πολύ.

Για να έχουµε µια πλήρη εικόνα, λοιπόν, χρειάζεται να γίνει
άµεσα µια ολοκληρωµένη απογραφή τους από το ελληνικό κρά-
τος. Κάτι τέτοιο θα επιτρέψει και στους απόδηµους αλλά και
στην Ελλάδα να ενισχύσουν τους δεσµούς και τη δύναµη της
χώρας µας παγκοσµίως. 

Στις πρόσφατες εκλογικές αναµετρήσεις περιττές προϋποθέ-
σεις και γραφειοκρατικά αναχώµατα αποστέρησαν από εκατον-
τάδες χιλιάδες Έλληνες τη δυνατότητα συµµετοχής στην
εκλογική διαδικασία και απέτρεψαν πολίτες που πληρούσαν τις
προϋποθέσεις από το να υποβάλουν αίτηση. Η συµµετοχή, λοι-
πόν, έφτασε µόλις περίπου τις δεκαοκτώ χιλιάδες, αριθµός που
υπογραµµίζει έτι περαιτέρω την αναγκαιότητα της άρσης των πε-
ριορισµών. 

Όπως και να έχει, ακόµη κι αν κρατήσουµε τον αριθµό των
πέντε εκατοµµυρίων και τον συγκρίνουµε µε τον αριθµό των απο-
δήµων που ψήφισαν σε αυτές τις εκλογές, δηλαδή δεκαοκτώ χι-
λιάδες, καταλαβαίνουµε γιατί ο νόµος που συζητάµε σήµερα
είναι πριν και πάνω από όλα εθνική αναγκαιότητα και ζήτηµα συµ-
µετοχής στη δηµοκρατική διαδικασία. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα συγκέντρωσε ευρεία
πλειοψηφία στην επιτροπή, που, αν αποτυπωθεί και στην Ολοµέ-
λεια, σηµαίνει ότι θα εγκριθεί µε διακόσιες είκοσι ψήφους. Και
σε αυτό το σηµείο γεννώνται κάποια κρίσιµα ερωτήµατα. Αλή-
θεια, ποιος θέλει περιορισµούς για τους Έλληνες του εξωτερι-
κού, τους απόδηµους, τα νέα παιδιά που τον καιρό της κρίσης
άφησαν τα σπίτια τους για να σπουδάσουν ή να εργαστούν στο
εξωτερικό ή εκείνους που η εργασία τους ή άλλες υποχρεώσεις
τούς βρίσκουν στο εξωτερικό; Ποιος τελικά αναζητά µια δηµο-
κρατία µε ψηφοφόρους υπό προϋποθέσεις και όχι πολίτες που
αγαπάνε την πατρίδα τους και µε την ψήφο τους στηρίζουν το
µέλλον της χώρας; 

Σήµερα, µετά τη διενέργεια δύο εκλογικών αναµετρήσεων, οι
πολιτικές συνθήκες έχουν ωριµάσει και το ίδιο νοµοσχέδιο του
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Απριλίου του 2021 κατατίθεται εκ νέου προς ψήφιση από τη
Βουλή. Εφόσον ψηφιστεί, δίνει τη δυνατότητα σε Έλληνες πολί-
τες οι οποίοι είτε διαµένουν µόνιµα στο εξωτερικό είτε βρίσκον-
ται προσωρινά στο εξωτερικό την ηµέρα των εκλογών και είναι
εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους να ψηφίσουν από
το εξωτερικό. Τα κόµµατα, λοιπόν, οφείλουν να δείξουν πόσο σέ-
βονται τους Έλληνες ανά τον κόσµο. Η συναίνεση αποτελεί στοί-
χηµα αξιοπιστίας. Εφόσον το νοµοσχέδιο εγκριθεί από την
Ολοµέλεια της Βουλής, το µόνο που θα χρειάζεται πλέον να
κάνει ο εκλογέας εξωτερικού είναι να γραφτεί σε ηλεκτρονική
πλατφόρµα του ΥΠΕΣ, χωρίς κανένα άλλο δικαιολογητικό. 

Το θέµα αυτό απασχολεί και ενδιαφέρει όλους τους Έλληνες.
Αυτές τις µέρες στην Κρήτη πραγµατοποιείται το 6ο Συνέδριο
του Παγκοσµίου Συµβουλίου Κρητών. Κάθε τρία χρόνια οι Κρή-
τες απανταχού της Γης βρίσκονται όλοι µαζί, για να εκφράσουν
την αγάπη τους για την πατρίδα, τη γενέτειρά τους, για να βρουν
τρόπους που µπορούν να βοηθήσουν, να συνεισφέρουν στην
ανάπτυξη, στην παιδεία και γενικότερα να δείξουν µε τον τρόπο
τους πόσο αγαπάνε και πόσο τούς λείπει η πατρίδα. Η δυνατό-
τητά τους να ψηφίζουν αποτελεί σηµαντικό αιτούµενο και ζητού-
µενο ταυτόχρονα. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, γνωρίζω ότι σε αυτή την
Αίθουσα, τον ναό της δηµοκρατίας, έχουν δοθεί αγώνες και για
τους απόδηµους. Γνωρίζω τους πολυσήµαντους αγώνες που κά-
νουν όλα τα κόµµατα γι’ αυτούς. Γι’ αυτούς τους απόδηµους που
αντικρίζουν την πατρώα γη και δακρύζουν, αυτούς που ακόµα
στην πέµπτη γενιά νιώθουν τη δόνηση της ελληνικής ψυχής.
Τους είµαστε ευγνώµονες. Τις περισσότερες φορές µε ευχολό-
για και βαρύγδουπες διαπιστώσεις. 

Σήµερα, όπως και το 2021, ας ενώσουµε τις φωνές µας και την
ψήφο µας, ώστε να τους δώσουµε κάτι που δικαιούνται, να συµ-
µετέχουν µε την ψήφο τους στο µέλλον της πατρίδας. Της πα-
τρίδας µας που έχει ανάγκη όλα της τα παιδιά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Βολουδάκη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία Συρεγγέλα, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Θα ακολουθήσει ο κ. Ιωάννης Γιάτσιος, η κ. Μαρία Αντωνίου,
ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης και ο κ. Γιώργος Μουλκιώτης.

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, σήµερα βρισκόµαστε σε µια πραγµατικά
σπουδαία συγκυρία. Είναι η µέρα της Αποκατάστασης της Δη-
µοκρατίας, είναι η µέρα που έπεσε η χούντα. Είναι η ηµέρα που
τότε η συντριπτική πλειοψηφία των Ελληνίδων και των Ελλήνων
ενώθηκαν και ενώθηκαν πέρα από ιδεολογίες, πέρα από ταµπέ-
λες Δεξιάς, Αριστεράς, Κέντρου. Σχεδόν µισό αιώνα µετά µπο-
ρούµε και πάλι να ενωθούµε κάτω από ένα σηµαντικό εθνικό
ζήτηµα.

Και ξεκινάω λέγοντας ένα απλό ερώτηµα που υπάρχει: Πού
σταµατάει ο Ελληνισµός; Σταµατάει στο βορειότερο σηµείο της
επικράτειας, στη Γραβιά, στον Έβρο, ή στο νοτιότερο, το Ακρω-
τήρι Τρυπητή στη Γαύδο; Σταµατάει στους Οθωνούς στην Κέρ-
κυρα ή µήπως στους κατοίκους του Καστελλόριζου; Ή µήπως
δεν σταµατάει πουθενά, καθώς υπάρχουν Έλληνες και Ελληνί-
δες σε κάθε πλευρά της υφηλίου;

Βλέπετε, για κάθε ελληνική οικογένεια έχουµε κάποιον άν-
θρωπο δικό µας, συγγενή, που ζει, εργάζεται, σπουδάζει στο
εξωτερικό. Είναι Ελληνίδες και Έλληνες που η καρδιά και το
µυαλό τους παραµένει στην πατρίδα, που µε την πρώτη ευκαιρία
προσπαθούν να επιστρέψουν στις ρίζες τους, που είναι οι µεγα-
λύτεροι αρωγοί, µπροστάρηδες σε κάθε θέµα που αφορά την
πατρίδα µας, την πατρίδα τους. Ελλάδα είναι όλες οι Ελληνίδες
και όλοι οι Έλληνες, λοιπόν, σε όλον τον κόσµο και αυτή την Ελ-
λάδα θέλουµε µε πράξεις να την ενώσουµε και να την κάνουµε
πιο ισχυρή. 

Ακούσαµε από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι «δεν χρειάζε-
ται, ας υποβαθµίσουµε την προσπάθεια αυτή», δεν θα στηρίξει
το νοµοσχέδιο και επιµένει σε µια Ελλάδα µικρή, κλεισµένη στον
εαυτό της και φέρνει και µια τροπολογία που είναι η ίδια που είχε

φέρει και το 2020-2021 και τι κάνει; Αποδυναµώνει την ψήφο του
Απόδηµου Ελληνισµού και δηµιουργεί πολίτες απόδηµους δύο
ταχυτήτων. Μέχρι που ακούσαµε πως η τρίτη και η τέταρτη γενιά
των ανθρώπων αυτών που ζουν και εργάζονται στο εξωτερικό
δεν ενδιαφέρεται για τη χώρα µας, δεν τους επηρεάζει η ελλη-
νική καθηµερινότητα και κατά συνέπεια δεν πρέπει να έχουν το
δικαίωµα να ψηφίσουν. 

Και σήµερα ακούσαµε επίσης πάλι από την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση πως δεν πρέπει να τους εµπλέκουµε και στα εσωτε-
ρικά µας. Και πραγµατικά µου κάνει µεγάλη εντύπωση αυτή η
προσέγγιση. Και διερωτώµαι το εξής: Όταν όλοι αυτοί οι άνθρω-
ποι µας στηρίζουν και µπαίνουν µπροστά για να προασπίσουν τα
εθνικά µας συµφέροντα, σήµερα θυµηθήκαµε πως δεν πρέπει να
τους εµπλέκουµε στα συµφέροντά µας, στα εσωτερικά µας;

Πρέπει, λοιπόν, να στείλουµε ένα ηχηρό µήνυµα στους Έλλη-
νες πολίτες του εξωτερικού. Κατά βάση τούς ευχαριστούµε που
είναι δίπλα µας και τους παρακινούµε να συσφίξουν ακόµα πε-
ρισσότερο τους δεσµούς τους µε την πατρίδα τους. Ενισχύουµε,
λοιπόν, την «ελληνοστρέφεια» και διευκολύνουµε τη συµµετοχή
τους στην κύρια υποχρέωση του πολίτη που είναι το εκλέγειν. 

Και φυσικά δεν µπορεί η συζήτηση αυτή γι’ αυτό το νοµοθέ-
τηµα να αποπροσανατολίζεται και να ξεφεύγει από τον πυρήνα
της, το πιο απλό και κατανοητό δεδοµένο που προϋπάρχει και
καθιστά δυνατή την κατάργηση των περιορισµών κυριολεκτικά
µε έναν νόµο και ένα άρθρο. 

Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες που αναφέρονται στο νοµοθέ-
τηµα µπορούν ήδη να ψηφίσουν, είναι πολίτες εγγεγραµµένοι
στους εκλογικούς καταλόγους και κάποιοι λίγοι κατάφεραν να
ψηφίσουν στις πρόσφατες εθνικές εκλογές, λόγω των περιορι-
σµών που τέθηκαν από τα κόµµατα τότε της Αριστεράς για να
συναινέσουν στο τότε νοµοσχέδιο. 

Σήµερα ακούµε επίσης από πολλούς για την ύπαρξη ή µη τα-
ξικής συνείδησης. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνείδηση
των Ελληνίδων και των Ελλήνων του εξωτερικού είναι ελληνική,
είναι εθνική και πρέπει να νιώθουµε περήφανοι γι’ αυτό, αλλά, αν
θέλουµε να µπούµε και σε αυτή τη συζήτηση περί ταξικής συνεί-
δησης, ας δούµε πώς ενισχύουν όσες παρατάξεις στέκονται απέ-
ναντι µε το νοµοθέτηµα αυτό την ταξική ανισότητα. 

Διότι χωρίς την άρση των περιορισµών, των αποκλεισµών, οι
πλούσιοι πολίτες θα συνεχίζουν να έρχονται να ψηφίζουν όποτε
προκηρυχτούν εκλογές, χωρίς κανέναν απολύτως περιορισµό,
ενώ οι πολίτες που δεν έχουν λεφτά δεν θα µπορούν να ασκή-
σουν το βασικό πολιτικό τους δικαίωµα. 

Είναι ξεκάθαρο πως δεν µιλάµε για επιπλέον παροχές, αλλά
για µια διευκόλυνση που όχι απλά δεν θα νοθεύσει το εκλογικό
αποτέλεσµα, όπως ακούσαµε, αλλά αντίθετα θα κάνει τη δηµο-
κρατία µας πιο ισχυρή, θα κάνει τον παγκόσµιο Ελληνισµό από
τη µια άκρη της Γης ως την άλλη πιο συσπειρωµένο, πιο δυνατό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως ένα από τα τριακόσια µέλη
του ελληνικού Κοινοβουλίου σήµερα θέλω το 2023 να αποτελέσει
άλλη µια χρονιά ορόσηµο για τη δηµοκρατία µας. Με την ψήφιση
αυτού του νοµοσχεδίου έχουµε τη µοναδική ευκαιρία να κάνουµε
τη δηµοκρατία µας ακόµα πιο ισχυρή, όλες και όλοι µαζί να πε-
τύχουµε αυτή την εθνική νίκη και να ανασυνδέσουµε τον Ελληνι-
σµό µε τα πάτρια εδάφη, να αφήσουµε πίσω µας χρώµατα και
ιδεολογίες και µε εθνική περηφάνια να βρεθούµε στη σωστή
πλευρά της ιστορίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Συρεγγέλα.

Και πριν καλέσω στο Βήµα τον επόµενο οµιλητή, θα ήθελα να
πω ότι θα αναγκαστούµε να µειώσουµε τον αριθµό των οµιλητών,
θα φτάσουµε σήµερα µέχρι το νούµερο «50», µέχρι τον κ. Γιάννη
Λοβέρδο. Παρακαλούµε όµως πολύ να τηρηθούν οι χρόνοι, για
να µην αναγκαστούµε να µειώσουµε και να αφήσουµε και άλλους
συναδέλφους χωρίς να µιλήσουν.

Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Γιάτσιος, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.

Παρακαλώ πολύ να τηρείται ο χρόνος. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΤΣΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, αξιότι-
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µοι συνάδελφοι, αποτελεί εξαιρετική τιµή για εµένα να εισηγού-
µαι σε αυτή την ιστορική συνεδρίαση για τη χώρα, τους Έλληνες
πολίτες, τον απανταχού Απόδηµο ελληνισµό και, εν τέλει, τη δη-
µοκρατία.

Η δίχως περιορισµούς από τον τόπο της διαµονής τους ψήφος
των αποδήµων αποτελούσε ένα πάγιο, µακροχρόνιο και σαφώς
δίκαιο αίτηµα των Ελλήνων του εξωτερικού, ένα αίτηµα που µε
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας γίνεται
επιτέλους πραγµατικότητα.

Με το παρόν νοµοσχέδιο αίρονται όλοι οι περιορισµοί στην
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων που είναι εγ-
γεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους και είτε διαβιούν µό-
νιµα στο εξωτερικό είτε βρίσκονται στο εξωτερικό την ηµέρα των
εκλογών. 

Οµολογουµένως η χώρα µας διαθέτει µια πολυπληθή Δια-
σπορά, η οποία εκτείνεται σε όλες τις ηπείρους και σε όλα τα γε-
ωγραφικά µήκη και πλάτη της υφηλίου. Η Διασπορά αυτή
δηµιουργήθηκε από αλλεπάλληλα µεταναστευτικά κύµατα, µε
πιο πρόσφατο αυτό που ήρθε ως απόρροια της οικονοµικής κρί-
σης της προηγούµενης δεκαετίας. 

Παρά την απόσταση και µια σειρά από εµπόδια και δυσκολίες,
ο Απόδηµος Ελληνισµός όχι µόνο διατήρησε κοινωνικούς, πολι-
τιστικούς και συναισθηµατικούς δεσµούς µε την Ελλάδα, αλλά
και σε κάθε περίπτωση που είχε τη δυνατότητα βοήθησε έµπρα-
κτα και ενίοτε και καταλυτικά τη χώρα. Ως πιο πρόσφατο και
βροντερό παράδειγµα µπορώ να αναφέρω την επιρροή των Ελ-
λήνων αποδήµων στις ΗΠΑ στην έγκριση της διαδικασίας πώλη-
σης µαχητικών F-35, στο πάγωµα στο αντίστοιχο αίτηµα της
Τουρκίας για πώληση νέων και αναβάθµιση των ήδη υπαρχόντων
F-16. 

Όµως εδώ βρισκόµαστε µπροστά σε ένα παράδοξο, έχοντας
από τη µία τον Ελληνισµό της Διασποράς να ενδιαφέρεται και να
συνεισφέρει στην ανάπτυξη και την πρόοδο της Ελλάδας και από
την άλλη την Ελλάδα να µην µπορεί να εκπληρώσει ίσως το ση-
µαντικότερο και διαχρονικότερο αίτηµα της Διασποράς, την
άρση των περιορισµών για την άσκηση του πολυπόθητου δικαιώ-
µατος ψήφου σε όσους κατέχουν την ελληνική υπηκοότητα. Με
το σηµερινό νοµοσχέδιο σε αυτό το παράδοξο µπαίνει τέλος. 

Στη λανθασµένη προσέγγιση ότι µέσω αυτού του νοµοσχεδίου
έχουµε αλλοίωση του αποτελέσµατος αναρωτιόµαστε πώς είναι
δυνατόν Έλληνες πολίτες να αλλοιώνουν την απόφαση Ελλήνων
πολιτών. Δεν έχουµε να κάνουµε µε εκλογικά κόλπα και µαγειρέ-
µατα, αλλά µε διευκόλυνση συµπολιτών µας που είναι ήδη εγγε-
γραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους να ψηφίζουν από τον
τόπο κατοικίας τους, χωρίς να χρειάζεται να έρθουν αποκλει-
στικά γι’ αυτόν τον λόγο στην Ελλάδα. 

Επιπλέον, βάσει αυτού του νοµοσχεδίου, οι συµπολίτες µας
που διαβιούν κανονικά εντός της επικράτειας, αλλά για κάποιον
λόγο βρίσκονται εκτός την ηµέρα των εκλογών, δεν χάνουν την
ευκαιρία να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα από τον τόπο
όπου θα βρίσκονται. 

Ένα από τα χαρακτηριστικά της σύγχρονης εποχής είναι η έν-
τονη κινητικότητα των πολιτών από χώρα σε χώρα. Ο καθένας
µας µπορεί να βρίσκεται εκτός Ελλάδας στις επόµενες εκλογές.
Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν θα µπορεί να ασκήσει το εκλογικό του
δικαίωµα εκεί όπου βρίσκεται και η επιστροφή στην Ελλάδα είναι
µονόδροµος. 

Ο κόσµος εξελίσσεται, ο τρόπος ζωής µεταβάλλεται και η Νέα
Δηµοκρατία είναι εδώ να απαντά στις ανάγκες των πολιτών και
να προσαρµόζει το κράτος στις σύγχρονες προκλήσεις. Εµείς,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµοθετούµε µε ορίζοντα το µέλ-
λον και ορισµένοι αντιπολιτεύονται, εγκλωβισµένοι στις αγκυλώ-
σεις του παρελθόντος. 

Το παρόν νοµοσχέδιο δεν επιδρά θετικά µονάχα στους Έλληνες
του εξωτερικού και στην εκλογική διαδικασία, αλλά και στη λει-
τουργία των θεσµών και κατ’ επέκταση στην ποιότητα της δηµο-
κρατίας. Έχουµε µπροστά µας µια περίπτωση στην οποία η
ποσότητα φέρνει και ποιότητα. Όσο περισσότεροι Έλληνες πολί-
τες που κατέχουν το δικαίωµα ψήφου µπορούν να λάβουν µέρος
στην εκλογική διαδικασία τόσο πιο συµπεριληπτικό, αντιπροσω-
πευτικό και καλύτερο γίνεται το δηµοκρατικό µας πολίτευµα. 

Σε αυτή τη λειτουργία οι Έλληνες του εξωτερικού, που µέχρι
τώρα αποτελούσαν πολίτες Β’ κατηγορίας, µην µπορώντας να ψη-
φίζουν από τον τόπο διαµονής τους, όχι µόνο γίνονται ισότιµοι,
αλλά έρχονται στο προσκήνιο. Δεν υπάρχει σηµείο και γωνιά στον
χάρτη της Ελλάδας απ’ όπου να µην έχουν φύγει µεταναστευτικά
κύµατα προς το εξωτερικό καθ’ όλη τη διάρκεια του 20ού αλλά και
του 21ου αιώνα. 

Μεταξύ άλλων, η Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας κατέχει δια-
χρονικά και αναλογικά µε τον πληθυσµό τη δεύτερη θέση σε
αριθµό µεταναστών στην Αυστραλία, την τρίτη στην Αµερική, ενώ
βρίσκεται και πολύ ψηλά στην Ευρώπη.

Μεγάλο µέρος της µείωσης του πληθυσµού, σύµφωνα µε την
τελευταία απογραφή, οφείλεται στη µετανάστευση, αντικατοπτρί-
ζοντας τις αρνητικές συνέπειες του τελευταίου µεταναστευτικού
κύµατος στον τόπο µας. Η συντριπτική πλειοψηφία αυτών των
συµπολιτών µας που ζει εκτός διατηρεί έντονους δεσµούς µε την
πατρίδα και επιδιώκει να ενηµερώνεται διαρκώς για τις πολιτικές
εξελίξεις και τα καθηµερινά τεκταινόµενα του τόπου µας. Είναι
αναφαίρετο δικαίωµα των Ελλήνων του εξωτερικού να συµµετέ-
χουν, να συνδιαµορφώνουν και αυτοί το πολιτικό σκηνικό ψηφί-
ζοντας στις εθνικές εκλογές. Οι απόδηµοι θα πρέπει να
ενθαρρύνονται να διατηρούν, να σφίγγουν και να επεκτείνουν τους
δεσµούς µε την Ελλάδα και όχι να αποθαρρύνονται µε εµπόδια
και περιορισµούς, που έχουν εδώ και πολλά χρόνια ξεπεραστεί
στα σύγχρονα κράτη της Ευρώπης. 

Το ατόφιο και ειλικρινές ενδιαφέρον της Νέας Δηµοκρατίας για
τον Απόδηµο Ελληνισµό είχε φανεί ήδη από την προηγούµενη τε-
τραετία, µε την ψήφιση του σχετικού νόµου. Αυτό που καλούµαστε
να κάνουµε σήµερα είναι απλά να ολοκληρώσουµε αυτό που ήδη
ξεκινήσαµε. Δεν είναι τυχαίο ότι αυτό είναι το πρώτο νοµοσχέδιο
που φέρνει προς ψήφιση η νέα Κυβέρνηση. Είναι σηµαδιακό και
έχει τους συµβολισµούς του: Ισχυρή Ελλάδα µε αυτοπεποίθηση
και παγκόσµιο ρόλο δεν γίνεται χωρίς τη συµµετοχή των απαντα-
χού αποδήµων Ελλήνων. Δεν µπορεί να µείνει εκτός αυτής της
προσπάθειας αυτό το πολύτιµο εθνικό κεφάλαιο. 

Αποδεικνύεται έµπρακτα ότι η Κυβέρνηση ακούει και ανταπο-
κρίνεται στις απαιτήσεις των Ελλήνων πολιτών, τόσο αυτών που
κατοικούν εντός όσο και όσων εκτός της επικράτειας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι όλων των κοµµάτων, σας καλώ να στεί-
λουµε µήνυµα ενότητας και να τείνουµε το χέρι µας στα αδέλφια
µας στο εξωτερικό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γιάτσιο.

Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία Αντωνίου, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µια

ιδιαίτερη µέρα για το ελληνικό Κοινοβούλιο και όλους τους Έλλη-
νες, καθώς είναι η 49η επέτειος από την Αποκατάσταση της Δηµο-
κρατίας στη χώρα µας. Ταυτόχρονα όµως είναι και µια δύσκολη
χρονική περίοδος για τη χώρα µας, που βρίσκεται αντιµέτωπη µε
τη λαίλαπα των πυρκαγιών. Να εκφράσω και εγώ, όπως και όλοι
οι προλαλήσαντες συνάδελφοι Βουλευτές, τις ευχαριστίες και την
ευγνωµοσύνη µου σε όλους αυτούς τους ανθρώπους που βρί-
σκονται αντιµέτωποι στα πύρινα µέτωπα και παλεύουν µε αυτό το
θηρίο της πυρκαγιάς και της ανυπολόγιστης καταστροφής, σε
όλους αυτούς τους ανθρώπους, στους πυροσβέστες, τους αστυ-
νοµικούς, το ΕΚΑΒ, τους κατοίκους, τους δασικούς υπαλλήλους,
τους δασεργάτες και φυσικά τους εθελοντές. 

Ως δασολόγος, οφείλω να πω ότι, όπως είπε και ο Πρωθυπουρ-
γός, έχει γίνει πολλή δουλειά στο κοµµάτι αυτό της πρόληψης µε
το Πρόγραµµα «ANTINERO» και µε όλα τα χρηµατοδοτικά εργα-
λεία, προκειµένου να µπορέσουµε να αναχαιτίσουµε αυτή την κα-
ταστροφή. Είµαστε ευχαριστηµένοι; Όχι, θέλουµε κι άλλη,
περισσότερη δουλειά, για να το καταπολεµήσουµε. 

Σε αυτή, λοιπόν, τη σηµαντική µέρα, αγαπητοί συνάδελφοι,
βρισκόµαστε εδώ, στον ναό της δηµοκρατίας, για να συζητή-
σουµε ένα θέµα ύψιστης δηµοκρατικής σηµασίας. Συζητάµε, λοι-
πόν, το πρώτο νοµοσχέδιο, µε υψηλό συµβολισµό, που αφορά
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στην άρση των περιορισµών για την εγγραφή στους ειδικούς
εκλογικούς καταλόγους των εκλογέων του εξωτερικού. 

Ποιος είναι, λοιπόν ο σκοπός αυτού του νοµοσχεδίου; Σκοπός
είναι να ενισχύσουµε την ισότιµη µεταχείριση του συνόλου των
εκλογέων, των µελών δηλαδή του εκλογικού σώµατος, µε ιδιαί-
τερη έµφαση φυσικά στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος
από τους εκλογείς που είναι µόνιµοι κάτοικοι εξωτερικού και των
εκλογέων που τυχαίνει να βρίσκονται στο εξωτερικό κατά την
ηµέρα των εκλογών. 

Αντιλαµβανόµαστε όλοι, κυρίες και κύριοι, ότι οι επιπτώσεις
της περιόδου των µνηµονίων έγιναν ορατές και στο ανθρώπινο
δυναµικό της χώρας µας, καθώς χιλιάδες πολίτες στην ακµή της
επιστηµονικής και επαγγελµατικής τους δραστηριότητας αναγ-
κάστηκαν να µετοικήσουν σε χώρες του εξωτερικού, προκαλών-
τας το γνωστό σε όλους µας brain drain. Σαφώς και στην
προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο στη διακυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας έγινε µια τεράστια προσπάθεια ανάσχεσης
αυτής της διαρροής του ενεργού επαγγελµατικά πληθυσµού της
χώρας µας και πετύχαµε ένα σηµαντικό ποσοστό επιστροφής,
κάναµε δηλαδή το brain drain brain gain. Όµως ένα µεγάλο
τµήµα, όπως και πολλοί οµογενείς µας που ζουν στο εξωτερικό,
επιθυµεί να συµµετέχει στην εκλογική διαδικασία και να ασκεί το
ύψιστο δικαίωµα κάθε πολίτη που απορρέει από την ιδιότητά του
αυτή του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, από την περιοχή στην
οποία κατοικεί στο εξωτερικό και που δεν έχει την οικονοµική δυ-
νατότητα ουσιαστικά να έρθει να το ασκήσει εδώ.

Θεωρώ λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι είναι µια ιστορική
συγκυρία, για να επιτύχουµε συλλογικά και µε οµοθυµία όλοι οι
συνάδελφοι, από όλες τις παρατάξεις, το θέµα της άσκησης του
εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων εκλογέων του εξωτερικού. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να θυµίσω ότι το ζήτηµα της ψήφου
των Ελλήνων εκλογέων του εξωτερικού αναδείχθηκε ήδη από το
1975 στην Ε’ αναθεωρητική Βουλή. Έκτοτε συνταγµατικές Ανα-
θεωρήσεις ρύθµισαν περαιτέρω την πρόβλεψη στο Σύνταγµα επί
του συγκεκριµένου θέµατος, η οποία όµως παρέµεινε ουσιαστικά
ανεφάρµοστη σχεδόν µισό αιώνα. Στην προηγούµενη Βουλή, µε
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, εφαρ-
µόζοντας, όπως συνηθίζουµε, την πολιτική τού «ό,τι λέµε το κά-
νουµε πράξη» έγινε µια πρώτη προσπάθεια µε τον ν.4648/2019,
όπου για πρώτη φορά οι Έλληνες πολίτες µόνιµοι κάτοικοι απέ-
κτησαν τη δυνατότητα εγγραφής σε ειδικούς εκλογικούς κατα-
λόγους υπό προϋποθέσεις, οι οποίες τέθηκαν και προέκυψαν θα
έλεγα ως αποτέλεσµα ενός διακοµµατικού συµβιβασµού. 

Οφείλω να πω και να οµολογήσω ότι ήµουν αποδέκτης πολλών
και σηµαντικών αντιδράσεων εκ µέρους των οµογενειακών ενώ-
σεων ότι θα έµεναν πολλοί εκλογείς εκτός της διαδικασίας άσκη-
σης του εκλογικού δικαιώµατός τους. Όµως έγινε µια δεύτερη
προσπάθεια, ώστε αυτοί οι περιορισµοί, που απέκλειαν µεγάλο
µέρος του εκλογικού σώµατος των εκλογέων του εξωτερικού, να
αρθούν. 

Επανήλθε, λοιπόν, το θέµα στη Βουλή των Ελλήνων τον Απρί-
λιο του 2021. Το νοµοσχέδιο τότε να θυµίσω ψηφίστηκε από τρία
κοινοβουλευτικά κόµµατα, τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ -
ΚΙΝΑΛ και την Ελληνική Λύση -δεν τη βλέπω εδώ, θα επανέλθω
στην Ελληνική Λύση. Δυστυχώς το νοµοσχέδιο δεν συγκέντρωσε
το 2021 τον απαιτούµενο αριθµό που προβλέπει το Σύνταγµα,
δηλαδή διακόσιους Βουλευτές, έτσι ώστε να µπορεί να εφαρµο-
στεί. Αποτέλεσµα όλων αυτών των προσπαθειών της προηγού-
µενης κοινοβουλευτικής περιόδου είναι ότι στις δύο εκλογικές
αναµετρήσεις τον Μάιο και τον Ιούνιο του 2023 ψήφισαν µόλις
δεκαοκτώ χιλιάδες Έλληνες εκλογείς από τις εκατοντάδες χιλιά-
δες εκλογείς που βρίσκονται στο εξωτερικό. 

Τι θα συµβεί λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, αν η Βουλή, αυτή
η Βουλή, η νέα Βουλή ψηφίσει αυτό το νοµοσχέδιο και έχουµε
πάνω από διακόσιους Βουλευτές; Θα δώσει τη δυνατότητα
στους Έλληνες πολίτες που διαµένουν µόνιµα στο εξωτερικό,
που βρίσκονται προσωρινά στο εξωτερικό και είναι εγγεγραµµέ-
νοι -το ξαναλέω, εγγεγραµµένοι- στους εκλογικούς καταλόγους
να ψηφίζουν από το εξωτερικό. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, οι πολιτικές συνθήκες, νοµίζω, έχουν
ωριµάσει, ώστε να δώσουµε ως Έλληνες Βουλευτές τη δυνατό-

τητα στους Έλληνες του εξωτερικού, τους πρεσβευτές µας σε
όλον τον κόσµο -θα µου δώσετε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, ευ-
χαριστώ- τη διευκόλυνση -επαναλαµβάνω τη διευκόλυνση, γιατί
το δικαίωµα το έχουν- να ψηφίσουν από τον τόπο τον οποίο κα-
τοικούν. Ακούσαµε διάφορους συναδέλφους να µιλάνε για αλ-
λοίωση εκλογικού αποτελέσµατος. Μιλάµε για εγγεγραµµένους
στους εκλογικούς καταλόγους της Ελλάδας, άρα δεν µπορούµε
να συζητάµε για αλλοίωση του εκλογικού αποτελέσµατος. 

Εποµένως η συναίνεση σε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία
αποτελεί, αγαπητοί συνάδελφοι, ένα στοίχηµα αξιοπιστίας. Με
αυτή την ψήφο στέλνουµε ένα ισχυρό µήνυµα προς τον απαντα-
χού Ελληνισµό. Θέλουµε τη φωνή τους να ακούγεται δυνατά.
Είναι στο χέρι µας, αγαπητοί συνάδελφοι, η όσο το δυνατόν ευ-
ρύτερη συναίνεση για την άρση των περιορισµών.

Διότι δεν είναι θέµα κοµµατικό. Είναι θέµα υπερκοµµατικό.
Είναι θέµα εθνικό. Κι εδώ θέλω να αναφερθώ στην αλλαγή στά-
σης της Ελληνικής Λύσης, που ψήφισε την ίδια διάταξη, το ίδιο
ακριβώς νοµοσχέδιο το 2021, σήµερα να µην το ψηφίζει. Είναι
προφανές ότι o πατριωτισµός του κ. Βελόπουλου είναι σε άµεση
συνάρτηση -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- µε τα εκλογικά ποσοστά
της Ελληνικής Λύσης. Σε απλά ελληνικά είπε στους συµπατριώ-
τες µας που ζουν εκτός Ελλάδος ότι, αφού δεν µας ψηφίζετε,
δεν σας δίνουµε το δικαίωµα να ψηφίσετε. Πατριώτες της ψήφου
και του µικροσυµφέροντος, δηλαδή, έχουµε γνωρίσει πολλούς
τις τελευταίες δεκαετίες. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι θέµα σεβασµού προς όλους τους
εκλογείς και πιστεύω ακράδαντα ότι είναι προς το δηµόσιο συµ-
φέρον. Προέρχοµαι από µια περιφέρεια που έχω τέτοιες οικογε-
νειακές ενώσεις. 

Και να κάνω αναφορά στην ιστορική ευθύνη αυτή των Βουλευ-
τών της Βουλής αυτής να αποδείξουν ότι το δικαίωµα των Ελλή-
νων του εξωτερικού να ψηφίζουν και να συµµετέχουν στα κοινά
της Ελλάδας θα το πράξουν και είναι θέµα αξιοπιστίας, θέµα δη-
µοκρατίας και οφείλουµε να σταθούµε αντάξιοι της ιστορικής
µας ευθύνης. 

Σας ευχαριστώ πολύ και σας προτείνω να το κάνετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αντωνίου.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. Έχετε επτά λεπτά, κύριε συνάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα

από όλα αυτονοήτως οι σκέψεις µας είναι στους συνανθρώπους
µας που δοκιµάζονται, καθώς επίσης και στους πυροσβέστες,
στους αστυνοµικούς, στους εθελοντές, σε όσους βρίσκονται στο
πεδίο αυτή τη στιγµή της µάχης, προκειµένου να σβήσουν οι φω-
τιές, να ανακουφιστούν οι συµπολίτες µας. 

Σήµερα, την ηµέρα της Αποκατάστασης της Δηµοκρατίας, έρ-
χεται ένα εµβληµατικό νοµοσχέδιο, που έχει να κάνει µε την
ψήφο των αποδήµων, µε την ψήφο των Ελλήνων οι οποίοι βρί-
σκονται στο εξωτερικό και η Νέα Δηµοκρατία σε αυτό το σκέλος
έχει µια απόλυτη, σταθερή και αταλάντευτη θέση. Από τότε που
έγινε η συνταγµατική Αναθεώρηση πάντοτε προσπαθούσαµε να
βρούµε λύση, προκειµένου οι Έλληνες αυτοί να µπορέσουν να
ψηφίσουν χωρίς να έχουν απολύτως κανένα πρόσκοµµα. 

Προσπαθήσαµε σε όλη την προηγούµενη διακυβέρνηση, υπο-
χρεωθήκαµε να κάνουµε συµβιβασµούς ως προς το σκέλος των
προϋποθέσεων, για να υπάρχει ο αριθµός των διακοσίων Βου-
λευτών και µάλιστα κάναµε και µια έσχατη προσπάθεια το 2021,
όπου συγκέντρωσε η ίδια ακριβώς ρύθµιση εκατόν ενενήντα βου-
λευτές και δεν µπόρεσε να γίνει αυτό το οποίο φαίνεται ότι θα
γίνει σήµερα, δηλαδή οι συµπολίτες µας οι οποίοι είναι στο εξω-
τερικό να ψηφίζουν όπως ακριβώς ψηφίζουµε κι εµείς εδώ, δη-
λαδή να µην έχουν κανένα κώλυµα ως προς την άσκηση του
εκλογικού τους δικαιώµατος. 

Κι εδώ πέρα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάτι, γιατί ακόµα και
σήµερα αυτό δεν έχει καταστεί σαφές. Δεν τους χαρίζουµε κάτι.
Το δικαίωµα της ψήφου το έχουν και είναι εγγεγραµµένοι στους
εκλογικούς καταλόγους, πράγµα που σηµαίνει ότι απλώς και
µόνο εάν την ηµέρα των εκλογών έχουν τη δυνατότητα να βρί-
σκονται εδώ, ψηφίζουν χωρίς να δώσουν λογαριασµό σε κανέ-
ναν. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ι’ - 24 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1659



Το θέµα είναι θέλουµε αυτούς τους ανθρώπους να τους βοη-
θήσουµε, προκειµένου να µη χρειάζεται να µπουν αναγκαστικά
στη διαδικασία αυτή την ηµέρα να ταξιδέψουν από την Αµερική,
την Αυστραλία, τη Γερµανία και να µπορέσουν να ασκήσουν το
δικαίωµα; Αυτό σήµερα ψηφίζουµε. 

Έχουν ακουστεί κάποιες θέσεις που έχουν να κάνουν µε ποιον
λόγο δεν ψηφίζουν τα κόµµατα το νοµοσχέδιο. Και εδώ πέρα, µε
συγχωρείτε, έχουµε τρεις θέσεις, τη θέση που εκφράζουν λίγο-
πολύ οι Σπαρτιάτες µε την Ελληνική Λύση, στο οποίο θα έρθω,
τη θέση που εκφράζει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και τη
θέση που εκφράζει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας στην πραγµατικότητα δεν
θέλει αυτοί οι άνθρωποι, αν δεν πληρούν κάποιες προϋποθέσεις,
να µπορούν να ασκήσουν το δικαίωµά τους. Η επιχειρηµατολογία
όλη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας είναι: Μα, αν έχει
αποξενωθεί κάποιος από την Ελλάδα, γιατί να του δώσω αυτό το
δικαίωµα; Αυτό το δικαίωµα το έχει αν πάρει το αεροπλάνο και
έρθει. Στην πραγµατικότητα η επιχειρηµατολογία σας είναι ότι κα-
νονικά αυτοί οι άνθρωποι, αν δεν πληρούν τις προϋποθέσεις που
έχουµε βάλει των φορολογικών δηλώσεων τα τελευταία τριάντα
πέντε χρόνια, δεν πρέπει και να ψηφίζουν. Άρα, επειδή δεν πρέπει
να ψηφίζουν, δεν τους διευκολύνουµε και να ψηφίζουν. 

Το επιχείρηµα του ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι αυτοί οι άνθρωποι έχουν
ένα ακρωτηριασµένο δικαίωµα ψήφου. Ποιο είναι αυτό το ακρω-
τηριασµένο δικαίωµα ψήφου; Είναι ότι πρέπει να µπορούν να
εκλέγουν εκπροσώπους, άρα κάνουµε περιφέρειες να εκλέγουν
εκπροσώπους, αλλά όχι, είναι µίασµα να επηρεάζουν το εκλογικό
αποτέλεσµα και να βγάζουν Πρωθυπουργό. Αυτοί δεν πρέπει. 

Γιατί δεν πρέπει; Εδώ έρχονται στο επιχείρηµα ουσιαστικά του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ότι αυτοί οι άνθρωποι θεω-
ρούµε ότι είναι κάτι άλλο, είναι αποξενωµένοι, αν δεν έχουν
αυτές τις προϋποθέσεις, και άρα ναι µεν να έχουµε κάποιους εκ-
προσώπους εδώ, αλλά ως εκεί. Δεν θα επηρεάσουν την εκλογική
διαδικασία και θα βγάλουν Κυβέρνηση. 

Αυτή η θέση είναι απολύτως προσβλητική προς τους Έλληνες
απόδηµους και είναι και ευθέως αντισυνταγµατική, διότι στην
πραγµατικότητα και τους απόδηµους, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τους κάνετε σε δύο κατηγορίες. Αυτός που δεν θα δηλωθεί
πουθενά και θα έρχεται εδώ πέρα και θα ασκεί το δικαίωµα, θα
συµµετέχει στην εκλογική διαδικασία και ο άλλος που θα µπει
στους καταλόγους, θα συµµετέχει σε µια άλλη εκλογική διαδι-
κασία. 

Η θέση της Ελληνικής Λύσης είναι δυστυχώς µια θέση που
εµένα τουλάχιστον µε στενοχωρεί βαθύτατα. Είδε τα αποτελέ-
σµατα των εκλογών και άλλαξε τη θέση της από το 2021. 

Οι δε Σπαρτιάτες -απροσδιόριστο γιατί-, καινούργιο κόµµα,
προφανώς δεν είχαν συνεννοηθεί µε το φυσικό τους Αρχηγό, ψή-
φισαν την Παρασκευή το νοµοσχέδιο και σήµερα έρχονται να
πουν «παρών». 

Και αγαπητοί συνάδελφοι της Ελληνικής Λύσης, αυτό θα το
πληρώσετε και δεν θα το πληρώσετε από τους Έλληνες του εξω-
τερικού. Θα το πληρώσετε από τους Έλληνες εδώ, γιατί ειδικά
στη δική σας σφαίρα της ιδεολογίας και της αντίληψης, όπου
υπάρχει το όµαιµον, όπου υπάρχει η συνοχή του έθνους, οι Έλ-
ληνες που είναι εδώ πέρα θα δουν ότι σε αυτούς τους ανθρώ-
πους βάζετε προσκόµµατα. 

Και οι Έλληνες στο εξωτερικό έχουν το δικαίωµα να ψηφίζουν,
γιατί και το άρθρο 1 του Συντάγµατος, αν δούµε, αναφέρεται ότι
όλες οι εξουσίες πηγάζουν από τον λαό και υπάρχουν υπέρ
αυτού και του έθνους. Και οι Έλληνες του εξωτερικού είναι
µέρος του ελληνικού λαού και µέρος πρωτίστως του ελληνικού
έθνους. Και δεν πρέπει να έχουν κανένα πρόσκοµµα. 

Και οφείλω να πω και εδώ να ευχαριστήσω τα κόµµατα τα
οποία, έχοντας εκφράσει ενστάσεις και έχοντας κάνει κριτική και
σε εµάς -είτε αυτό είναι το ΠΑΣΟΚ είτε αυτή είναι η Πλεύση
Ελευθερίας που έκανε και µια σειρά από προτάσεις, αλλά και η
Νίκη, η οποία δεν µπήκε στον πειρασµό να δει τι νούµερα µπορεί
να υπάρχουν στο εξωτερικό-, έρχονται σήµερα και στηρίζουν
αυτό το νοµοσχέδιο και µετά από µισό αιώνα οι Έλληνες του
εξωτερικού θα µπορούν να ψηφίζουν χωρίς να έχουν απολύτως
κανένα κώλυµα. 

Κι αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό, το χρωστάµε στην ελλη-
νική Οµογένεια, το χρωστάµε στους Έλληνες, οπουδήποτε και
αν υπάρχουν. Και µακάρι κάποιες από τις προτάσεις που έγιναν
στην πορεία για να έχουν ακόµα µεγαλύτερες διευκολύνσεις -
άκουσα και τον εισηγητή της Πλεύσης- να µπορούµε να τις υλο-
ποιήσουµε, όπως και άλλα θέµατα τα οποία αναφέρθηκαν µε
εκλογές στο εσωτερικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ σήµερα
και να εκφράσω τα συλλυπητήριά µου στην οικογένεια Βαρδινο-
γιάννη. Υπάρχει µια µεγάλη απώλεια µιας µεγάλης Ελληνίδας,
της Μαριάννας Βαρδινογιάννη, που συνέδεσε το όνοµά της µε
τη στήριξη των παιδιών και ειδικά εγώ, αναφερόµενος και µε την
προηγούµενή µου ιδιότητα, ως Υπουργός Υγείας, οφείλω να πω
ότι η στήριξη στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας απ’ όλες τις δράσεις
τις προσωπικές της ίδιας αυτής της γυναίκας για τα παιδιά που
πάσχουν µε καρκίνο ήταν συγκλονιστική και µακάρι και η Ογκο-
λογική Κλινική «Μαριάννα Βαρδινογιάννη» να συνεχίσει το έργο
της και θα πρέπει να τιµήσουµε αυτή την Ελληνίδα για το έργο
που προσέφερε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Πλεύρη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο
για δύο λεπτά ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε
Χήτα, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν θα χρειαστώ ούτε είκοσι δευτε-
ρόλεπτα, γιατί ακούστηκαν δύο απανωτές οµιλίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε τον λόγο για
δύο λεπτά, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ούτε δύο, ευχαριστώ πολύ. 
Και η ανοχή έχει τα όριά της και ακούω τόση ώρα καρτερικά

και υποµονετικά. Δεν ξέρω αν εµείς έχουµε πρόβληµα έκφρασης
ή αν έχουν πρόβληµα αντίληψης οι συνάδελφοι. Και δεν τους ζη-
τήσαµε να ερµηνεύσουν ούτε τις πολιτικές µας κινήσεις στην πο-
λιτική σκακιέρα ούτε τίποτε άλλο. 

Εµείς σεβόµαστε τους Έλληνες πολίτες και δεν τους αντιµε-
τωπίζουµε ως πολιτικά πιόνια σε αυτό το παιχνίδι σκάκι που παί-
ζετε εσείς, ανάλογα µε τις περιστάσεις. 

Γιατί το επιχείρηµα, κύριε Πλεύρη, «είδαµε τα αποτελέσµατα
των εκλογών και αλλάξαµε στάση» είναι τελείως και δική σας
υπόθεση, γιατί µε την ίδια λογική είδατε εσείς τα αποτελέσµατα
της Νέας Δηµοκρατίας και σπεύσατε να φέρετε το νοµοσχέδιο
αυτό. Δηλαδή, η κινητήριος δύναµη που σας τροφοδοτεί σήµερα
είναι ότι πήρατε 44%; Όχι. Άρα, λοιπόν, όπως δεν στέκει το δικό
σας επιχείρηµα, δεν στέκει και αυτό που χρησιµοποιείτε για
εµάς.

Επειδή, όµως, ακριβώς σεβόµαστε τους Έλληνες απόδηµους,
όπως το κάναµε και το 2019 και το 2021, ακριβώς επειδή τους
σεβόµαστε, είπαµε να υιοθετήσετε αυτό που µας έστειλαν. Τι
έστειλαν; Να έχουν το δικαίωµα του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι,
πράγµα το οποίο εσείς τους το στερείτε.

Και ερωτώ εγώ τώρα: Πού είναι ο σεβασµός ο δικός σας, όταν
στερείτε -γιατί επικαλεστήκατε το Σύνταγµα και όλα αυτά-, δεν
έχουν το δικαίωµα οι πολίτες αυτοί να εκπροσωπηθούν εδώ, στον
ναό της δηµοκρατίας;

Τι λέµε εµείς; Και κλείνω µε αυτό. Θέλουµε να φέρουµε τους
αποδήµους µας εδώ -εδώ!- και όχι να φυτέψει όχι ο Μητσοτάκης,
ο κάθε πολιτικός Αρχηγός θα πω εγώ -για να µην παρεξηγηθείτε
κιόλας- τον δικό του στο Επικρατείας, τους έναν, δύο δικούς του
στο Επικρατείας.

Εµείς ξέρετε, κύριε Πλεύρη, δεν είµαστε πολιτικά µειράκια
ούτε νήπια. Ξέρουµε τι κρύβεται στο πίσω µέρος του µυαλού σας
και, δόξα τω Θεώ για εσάς, ήδη το δεκανίκι σας το βρήκατε. Προ-
χωρήστε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης.
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Επόµενος οµιλητής ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης. Θα ακολουθή-
σουν ο κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης, ο κ. Βασίλης Κόκκαλης, η κ. Χρι-
στίνα Σταρακά και ο κ. Σταύρος Παπασωτηρίου.

Κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε και καλούµαστε να

ψηφίσουµε στην Ολοµέλεια της Βουλής µία διάταξη σηµαντική,
η οποία αφορά την άρση των περιορισµών στην άσκηση του
εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων του εξωτερικού. Είναι µια
µοναδική συγκυρία, πραγµατικά, βεβαίως, αν τη συνδέσουµε µε
τη σηµερινή 49η επέτειο Αποκατάστασης της Δηµοκρατίας.

Μία ηµέρα ξεχωριστή, όµως, της οποίας η σηµασία δεν ξεθω-
ριάζει στο πέρασµα του χρόνου. Η 49η επέτειος είναι ηµέρα τιµής
για τους αγωνιστές της δηµοκρατίας, που δεν συµβιβάστηκαν µε
τη δικτατορία, και είναι το καλύτερο παράδειγµα που µαρτυρά
ότι η δηµοκρατία µας δεν είναι ποτέ δεδοµένη. Γιατί, όπως και
στο παρελθόν, έτσι και σήµερα στη δηµοκρατία τίθενται σκληρά
διλήµµατα και δύσκολες επιλογές σε ένα αβέβαιο και απαιτητικό
διεθνές περιβάλλον.

Είναι η ηµέρα που µας υπενθυµίζει ότι σε κρίσιµες συνθήκες
προέχει η ενότητα, κύριε Υπουργέ, η αναζήτηση συναινέσεων και
συγκλίσεων, για το καλό του τόπου µας. Γιατί η δηµοκρατία δεν
προάγει µόνο τα ατοµικά δικαιώµατα. Η άσκηση της ιδιότητας
του πολίτη προϋποθέτει την απόσταση από τον ιδιοτελή εγωισµό
και την αναγνώριση του καθολικού.

Γι’ αυτό και για το ΠΑΣΟΚ η ψήφος των Ελλήνων του εξωτερι-
κού αποτελεί ξεκάθαρα αξιακό ζήτηµα, όπως και οι συνάδελφοί
µου και ο εισηγητής µας το έχουν αναφέρει. Το ΠΑΣΟΚ την ψήφο
των αποδήµων την πιστεύει και την πίστευε επί χρόνια. Γι’ αυτό
και συνέβαλε καταλυτικά -επαναλαµβάνω, καταλυτικά- ως κοινο-
βουλευτική πλειοψηφία στη σηµαντική Αναθεώρηση του Συντάγ-
µατος το 2001, η οποία κατέστησε τη διάταξη του άρθρου 51
παράγραφος 4 συναινετική και υπερπλειοψηφική. Και γι’ αυτό,
βεβαίως, ήµασταν οι πιο ξεκάθαροι από την πρώτη στιγµή που
ξεκίνησε αυτή η συζήτηση για το δικαίωµα ψήφου των εκτός επι-
κρατείας εκλογέων της. Τηρήσαµε ξεκάθαρη την ίδια προσέγ-
γιση αρχών. Είµαστε υπέρ της άρσης κάθε εµποδίου και της
διευκόλυνσης της ψήφου των αποδήµων, οι οποίοι έχουν ήδη το
δικαίωµα ψήφου και ερχόµενοι στη χώρα µας -το είπαµε- ασκούν
αυτόµατα το δικαίωµά τους.

Γι’ αυτό, όµως, άσκησε και κριτική εξαρχής, όταν για λόγους
διακοµµατικής συναίνεσης τέθηκαν κωλύµατα, τέθηκαν οι γνω-
στοί κόφτες. Δηλαδή ποια; Τα δύο χρόνια παραµονής στη χώρα
εντός της τελευταίας τριακονταπενταετίας και το κριτήριο υπο-
βολής της φορολογικής δήλωσης. Δύο, λοιπόν, θέµατα: δύο χρό-
νια παραµονής στη χώρα εντός της τελευταίας
τριακονταπενταετίας και βεβαίως πάντα η φορολογική δήλωση.
Το αποτέλεσµα αυτών των εκλογών, δυστυχώς, επιβεβαίωσε τις
ενστάσεις µας. Γιατί αυτό το αποτέλεσµα ήταν από την τεράστια
ελληνική κοινότητα του εξωτερικού, που –ακούσατε!- µόνο είκοσι
δύο χιλιάδες οκτακόσια δεκαέξι άτοµα εγγράφηκαν στους εκλο-
γικούς καταλόγους των αποδήµων. Είναι ένας προβληµατισµός
και ένα ζήτηµα το οποίο τίθεται ακόµη και σήµερα και το οποίο,
βεβαίως, δεν ξέρω µε αυτόν τον τρόπο τον οποίο η Κυβέρνηση
εισηγείται τη νοµοθεσία αν θα δώσει αποτελέσµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς στην εποικοδοµητική µας
αντιπολίτευση κρούουµε και τον κώδωνα του κινδύνου. Δεν την
ασκούµε σήµερα απλώς έτσι, αλλά κρούουµε και τον κώδωνα
των επισηµάνσεων, κύριε Υπουργέ.

Πρώτη επισήµανση. Είµαστε πεπεισµένοι απόλυτα -και νοµίζω
πως και εσείς θα το υιοθετήσετε- ότι είναι επιτακτική ανάγκη να
προχωρήσουµε άµεσα σε απογραφή των εκλογέων που βρίσκον-
ται έξω από την επικράτεια. Πρέπει κάποια στιγµή να είναι ξεκα-
θαρισµένα και καθορισµένα τα ζητήµατα, όχι στο χάος, για να
έχουµε έτσι µια σαφή εικόνα για τη σύνθεση του εκλογικού σώ-
µατος και να µπορούµε να αφουγκραστούµε πολύ πιο καλά και
πολύ πιο ξεκάθαρα τα προβλήµατα και τις σκέψεις αυτών των
ανθρώπων.

Δεύτερον, απαιτείται άµεση εκκαθάριση των εκλογικών κατα-
λόγων προς άρση περιπτώσεων µη δηλωθέντων θανάτων και στο
εξωτερικό. Πέραν του ότι έχουµε στο εσωτερικό, έχουµε και θέ-

µατα και στο εξωτερικό. Τι βλέπετε και δεν έχετε πει τίποτε γι’
αυτό το ζήτηµα; Παρεµπιπτόντως, ίσως θα πρέπει να το πείτε.

Τρίτον, είµαστε υποχρεωµένοι να υπενθυµίσουµε ότι το ζή-
τηµα της ενεργού συµµετοχής των αποδήµων στην πολιτική ζωή
δεν εξαντλείται στο επίπεδο µόνο του δικαιώµατος της ψήφου.
Απαιτείται, κατά την άποψή µας, ένα ολοκληρωµένο εθνικό σχέ-
διο για τους αποδήµους, προσαρµοσµένο στις ανάγκες όχι µόνο
τού σήµερα αλλά και στις ανάγκες του µέλλοντος. Απαιτείται µια
εµπεριστατωµένη φροντίδα, για να συνδεθούν αυτοί οι απόδηµοι
µε την πατρίδα. Αυτό το όραµα δεν µπορεί, κύριε Υπουργέ, να
γίνει πράξη, αν δεν επενδύσουµε ακόµα περισσότερο στην παι-
δεία. Έλλειµµα τεράστιο. Έλλειµµα. Αν δεν το καταλάβουµε, πα-
ραµένει έλλειµµα για όλους. Είναι έλλειµα, γιατί πρέπει να
υπάρξει ειδική µέριµνα για την παιδεία και επίσης για τη διδα-
σκαλία των Ελληνικών. Τεράστια τα προβλήµατα. Τα βλέπουµε
και δεν µιλάµε.

Τέλος, απαιτείται ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για εκείνους που,
ενώ λαχταρούν να επιστρέψουν στην πατρίδα, δεν έχουν τα κα-
τάλληλα κίνητρα για να το κάνουν.

Πίστεψέ µε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τους χρειαζόµαστε
περισσότερο από όσο ακόµα και εµείς οι ίδιοι το αντιλαµβανό-
µαστε. Τους χρειαζόµαστε πολύ περισσότερο. Τους χρειαζόµα-
στε για µία νέα προοπτική του τόπου. Τους χρειαζόµαστε για
νέες κοινωνικές κατακτήσεις, που θα οδηγήσουν σε µια άλλη κοι-
νωνία, µε µεγαλύτερη οικονοµική ανάπτυξη, πιο δίκαιη, βιώσιµη
και πιο συµπεριληπτική και πιο αξιοπρεπή.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, καλά τα λέµε αυτά. Θα θέλαµε να µας
πείτε, όµως, γιατί υπάρχουν και Έλληνες οι οποίοι δεν µπορού-
σαν να ψηφίσουν στις τελευταίες εκλογές. Λέω για τους εποχικά
εργαζόµενους. Λέω για τους φοιτητές και τις φοιτήτριες οι οποίοι
είχαν εξεταστική περίοδο και δεν πήγαν να ψηφίσουν. Το ξέρετε,
σας το είπαν και εσάς. Και οι δικοί σας Βουλευτές το είπαν. Θα
ήθελα να πείτε κάτι εδώ, να το πείτε στη Βουλή, βάζετε κάποιο
πλαίσιο, κάποιο σχέδιο, έναν οδικό χάρτη πώς θα πάµε από εδώ
και πέρα σε αυτές τις δύο περιπτώσεις; Θα είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό, για να δούµε πώς κινείστε και σε αυτή τη διαδικασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλήγοντας θέλω να πω πως
αυτές τις ηµέρες κατά µια τραγική ειρωνεία, ενώ συµπληρώθη-
καν πέντε χρόνια από την τραγωδία στο Μάτι, είµαστε µάρτυρες
µιας νέας πραγµατικά τραγωδίας. Τραγωδία για τους εργαζόµε-
νους -και το επισηµαίνω-, που χάνουν τη ζωή τους λόγω έµπρα-
κτης υπονόµευσης των εργασιακών δικαιωµάτων και της
ανεπάρκειας των ελεγκτικών µηχανισµών. Τραγωδία για τους
συµπολίτες µας, που χάνουν ό,τι έχουν µε τις φωτιές και αυτά
δεν αναπληρώνονται µε επιδόµατα. Τραγωδία για το περιβάλλον
και για τα δάση, που καίγονται απροστάτευτα. Τραγωδία γιατί
προκαλείται τεράστια οικολογική καταστροφή, µε κίνδυνο άµεσο
και ενδεχόµενο για τη δηµόσια υγεία. Τεράστια οικολογική κα-
ταστροφή!

Αν πράγµατι, λοιπόν, έχουµε στοιχειώδη συναίσθηση των προ-
βληµάτων που αφήνει πίσω αυτή η καταστροφή, όλοι µας οφεί-
λουµε -και η Συµπολίτευση και η Αντιπολίτευση- να δείξουµε την
απαιτούµενη κοινωνική συνείδηση και την πολιτική ευθύνη. Αν
δεν το πράξουµε αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο µοι-
ραίοι θα αποδειχθούµε και η Συµπολίτευση και η Αντιπολίτευση.
Αντιλαµβάνοµαι τη δύσκολη θέση στην οποία πραγµατικά βρί-
σκεται η Κυβέρνηση, όπως επίσης και οι συνάδελφοί µου της
Συµπολίτευσης, και καταλαβαίνω την προσπάθειά τους να κρυ-
φτούν ίσως από κάποια εύκολα επιχειρήµατα, πίσω από κάτι τέ-
τοια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι το πάθηµα αυτό πρέ-
πει να γίνει µάθηµα του καθεστώτος που είχε προηγηθεί. Γιατί
δεν υπάρχουν εύκολες λύσεις στη δηµοκρατία και συνταγές ή
κρυµµένοι θησαυροί ούτε παντοδύναµοι ηγέτες σε τέτοιες περι-
πτώσεις. Η Κυβέρνηση αποδεικνύει ότι τα µαθήµατα που θα
έπρεπε ήδη να έχει πάρει από την τραγωδία του 2018, τα περισ-
σότερα δυστυχώς τα ξέχασε. Επικαλείται, κύριε Πρόεδρε, την
κλιµατική αλλαγή, ενώ δεν υπήρχε η κατάλληλη προετοιµασία
στον κρατικό µηχανισµό για πυρκαγιές σε επίπεδο πρόληψης, σε
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επίπεδο σχεδιασµού και συντονισµού για ειδικές περιπτώσεις.
Δεν καταλαβαίνω γιατί να µην υπάρχουν ειδικές περιπτώσεις. Δεν
µπορεί τα Δερβενοχώρια, χιλιάδες στρέµµατα, να µένουν έτσι
και την ίδια ώρα που τα δάση κάηκαν να υπάρχουν και εργοστά-
σια και να µη µιλάει κανένας για το τι γίνεται εκεί. Λέω ενδεικτικά
για τα Δερβενοχώρια, γιατί µπορώ να πω και άλλες περιπτώσεις.
Θα µπορούσα να πω για τη Ρόδο.

Ναι, πράγµατι, η γεωγραφία και η γεωµορφολογία του εδά-
φους είναι διαφορετική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Δεν πρέπει να τα δούµε και ως Δα-
σική Υπηρεσία και ως Πυροσβεστική Υπηρεσία; Ε, τι κάνει, εν
πάση περιπτώσει, αυτή η Πολιτική Προστασία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ο Πρωθυπουργός
-και η Κυβέρνηση- οφείλει να αντιληφθεί εδώ και τώρα ότι η δια-
κυβέρνηση της χώρας δεν ασκείται µε µέληµα µόνο την επικοι-
νωνιακή διαχείριση µιας πρωτοφανούς καταστροφής ούτε µε
εύκολες συγκρίσεις ενός παρελθόντος αρνητικού και λανθασµέ-
νου. Απαιτούνται λύσεις.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μουλκιώτη.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτρης Κυριαζίδης, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή το

συζητούµενο νοµοσχέδιο, το πρώτο στη διανυόµενη κοινοβου-
λευτική θητεία, εύχοµαι σε όλους και όλες υγεία, δύναµη και
καλό µυαλό επ’ ωφελεία της κοινωνίας που υπηρετούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Απόδηµος Ελληνισµός, οι Έλ-
ληνες της Διασποράς, οι Έλληνες εν γένει του εξωτερικού απο-
τελούν ένα αδιάσπαστο τµήµα του εν Ελλάδι διαβιούντος
Ελληνισµού. Αποτελούν, κατά την κοινή παραδοχή, ένα σηµαν-
τικό τµήµα της πατρίδος µας, ένα σηµαντικό και επίλεκτο τµήµα
της κοινωνίας µας και προεχόντως ένα τµήµα που δικαιούται να
έχει φωνή, την οποία και πρέπει να ακούµε εµείς, οι πολιτικοί.

Στο πλαίσιο αυτό, η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης
έρχεται να λειτουργήσει αποκαταστατικά, αίροντας τα εµπόδια
εκείνα που καθιστούσαν για δεκαετίες ένα σηµαντικό τµήµα του
εκλογικού σώµατος, και συνεπώς του Ελληνισµού, ανενεργό.

Και πράγµατι, οι διατάξεις των άρθρων 51 παράγραφος 4 και
54 παράγραφος 4 του Συντάγµατος επιβάλλουν να ληφθούν οι
αναγκαίες εκείνες νοµοθετικές πρόνοιες, ούτως ώστε να δώ-
σουµε στους Έλληνες του εξωτερικού τη δυνατότητα να αισθά-
νονται και να είναι ενεργά µέλη της πατρίδος µας.

Άλλωστε, µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο υλοποιούνται στην
πράξη και οι δύο πρόσθετες βασικές συνταγµατικές προβλέψεις,
που δεν πρέπει να λησµονούµε: η αρχή της ισότητας και η υπο-
χρέωση λήψης πρόνοιας για τον Απόδηµο Ελληνισµό.

Και εξηγούµαι. Η αρχή της ισότητας επιβάλλει την ίση µετα-
χείριση των Ελλήνων πολιτών, ανεξαρτήτως του τόπου διαµονής
τους, πολλώ δε µάλλον στην περίπτωση της άσκησης του εκλο-
γικού δικαιώµατος, το οποίο αποτελεί ένα από τα θεµελιώδη δι-
καιώµατα κάθε υποκειµένου της εννόµου τάξεως.

Η άρση δε των υφιστάµενων εµποδίων επιβάλλεται έτι περαι-
τέρω και από το άρθρο 108 του Συντάγµατος, καθώς η ελληνική
πολιτεία οφείλει και πρέπει να µεριµνά στοιχειωδώς τουλάχιστον
για τον Απόδηµο Ελληνισµό.

Είναι υποχρέωση συνταγµατική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να λαµβάνουµε µέριµνα, ως ορίζεται στη σχετική διάταξη, για τη
ζωή του Απόδηµου Ελληνισµού και τη διατήρηση των δεσµών
του µε τη µητέρα πατρίδα. Ανεξαρτήτως τούτων, οφείλουµε ως
κράτος να κρατούµε ενεργό τον σύνδεσµο των εκτός Ελλάδας
διαβιούντων Ελλήνων µε τη µητροπολιτική Ελλάδα.

Η παροχή του δικαιώµατος ψήφου συνδράµει τα µέγιστα προς
αυτή την κατεύθυνση, ενεργοποιεί και κινητοποιεί τον Απόδηµο

Ελληνισµό, αλλά και ενισχύει τον τελευταίο, υπό την έννοια ότι
θα πρέπει επιτέλους να εγκύψουµε στα προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζει, τα οποία -κακά τα ψέµατα- δεν ήταν από τις άµεσες ή
βασικές προτεραιότητες του πολιτικού συστήµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχουν Έλληνες πολίτες
δύο κατηγοριών και δεν µπορούµε να ανεχθούµε τέτοιες διακρί-
σεις στην πράξη. Αφ’ ης στιγµής οι Έλληνες του εξωτερικού
έχουν ελληνική ιθαγένεια και είναι εγγεγραµµένοι στα δηµοτο-
λόγια και στους οικείους καταλόγους, δεν είναι δυνατόν να τους
στερούν το ιερό δικαίωµα της ψήφου οι φόβοι ορισµένων πολι-
τικών κοµµάτων ότι δεν θα ψηφίσουν υπέρ αυτών. Δεν είναι δυ-
νατόν να ακούγονται ψίθυροι και φωνές περί αλλοίωσης του
εκλογικού σώµατος.

Και ερωτώ: Νοείται αλλοίωση του εκλογικού σώµατος, όταν οι
έχοντες δικαίωµα ψήφου ψηφίζουν; Νοείται αλλοίωση, όταν η ελ-
ληνική πολιτεία διευκολύνει απλώς όσους διαβιούν στο εξωτε-
ρικό να ψηφίσουν; Σαφέστατα και όχι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η όποια φοβικότητα, επιφυλα-
κτικότητα ή διστακτικότητα δεν δικαιολογεί επ’ ουδενί τη στέ-
ρηση του θεµελιώδους δικαιώµατος της ψήφου. Άλλωστε, κατά
τη συζήτηση στη Διαρκή Επιτροπή, όπου κλήθηκαν εκπρόσωποι
από όλον σχεδόν τον κόσµο του Αποδήµου Ελληνισµού, αλλά και
εκπρόσωποι φορέων του τόπου µας, της µητροπολιτικής Ελλά-
δας, υπήρξαν παρατηρήσεις.

Όµως, ποια ήταν -αν θέλετε- η κατακλείδα, η έκκληση -θα µου
επιτρέψετε-, η εντολή;

Παρακαλώ όλα τα κόµµατα να ψηφίσουν το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο. Αυτή ήταν η θέλησή τους.

Ακούσαµε προηγουµένως τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
από πλευράς Ελληνικής Λύσης να λέει ότι, ναι, προηγουµένως
είχαν ψηφίσει το σχετικό νοµοσχέδιο ως έχει ακριβώς, αλλά
τώρα δεν το ψηφίζουν, διότι έχουν µια επιστολή από τους Έλλη-
νες της Διασποράς για κάποιες παρατηρήσεις µε την έννοια του
εκλέγειν και του εκλέγεσθαι. Μα, την ίδια επιστολή είχαν στείλει
και κατά την προηγούµενη συζήτηση, που ψηφίστηκε από πλευ-
ράς τους; Τι είναι εκείνο, λοιπόν, το στοιχείο;

Άλλωστε και από πλευράς των αρµοδίων Υπουργών τονίστηκε
ότι, ναι, στην πράξη, στην εφαρµογή θα δούµε ενδεχοµένως και
όποια κενά και όποιες βελτιώσεις, για να προχωρήσουµε, πράγ-
µατι, στη βελτίωση των όποιων αναγκαίων µέτρων. Άλλωστε και
ο Πρωθυπουργός το πρωί αυτό τόνισε.

Θα παρακαλούσα, λοιπόν, να αποφύγουµε -και δεν πρέπει να
υπάρχουν- ζητήµατα µικροκοµµατικά ή µικροπολιτικά. Αυτού του
είδους τις προσεγγίσεις και αντιλήψεις θα πρέπει να τις λησµο-
νήσουµε. Οφείλουµε όλοι µαζί, όπως ήδη ανέφερα, να λειτουρ-
γήσουµε µε έναν τρόπο αποκαταστατικό για τους πατριώτες µας
που διαβιούν σε όλη σχεδόν τη Γη και να στηρίξουµε τη νοµοθε-
τική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, δίνοντας, ως Κοινοβούλιο,
ένα σαφές µήνυµα ενότητας και σύµπνοιας προς κάθε κατεύ-
θυνση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κυριαζίδη.

Βλέπω µεγάλη εµµονή µε την Ελληνική Λύση. Και οι τρεις τε-
λευταίοι Βουλευτές απευθύνθηκαν στην Ελληνική Λύση. Μου
έκανε ιδιαίτερη εντύπωση. Καλά έκαναν. Αλίµονο! Απλώς το τό-
νισα.

Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Βασίλης Κόκ-
καλης, για επτά λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
παρόν νοµοσχέδιο συζητείται κατά την Ηµέρα Αποκατάστασης
της Δηµοκρατίας. Οφείλει, όµως, η Κυβέρνηση να απολογηθεί
για ένα σοβαρό θέµα το οποίο πλήγωσε τη δηµοκρατία, για το
θέµα των υποκλοπών, και πρέπει να εξηγήσει στους πολίτες για
ποιον λόγο υπέκλεπτε τηλεφωνικές συνδιαλέξεις.

Συζητείται, επίσης, το νοµοσχέδιο τη στιγµή που καίγεται πάλι
η µισή Ελλάδα, όπως κάηκε πέρυσι και πρόπερσι. Ιδού η Ρόδος,
ιδού και το επιτελικό κράτος! Η µάχη της φωτιάς χάνεται πριν
καλά-καλά ξεκινήσει, διότι η παρούσα Κυβέρνηση, αλλά και η
προηγούµενη, δεν έχει κάνει τίποτε στο στάδιο της πρόληψης.
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Και ενώ το πρώτο πράγµα που έπρεπε να ζητήσει συναίνεση
ήταν να φτιάξουµε µια Πολιτική Προστασία σύγχρονη, έρχεται
σήµερα µε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει ιδιαίτερο συµβολισµό.
Κατ’ αρχάς, ο τίτλος είναι τόσο βαρύγδουπος: Άρση περιορι-
σµών. Διευκόλυνση άκουσα.

Γιατί δυσκολεύετε τον ψηφοφόρο; Είναι δύσκολο, είναι τόσο
βαρύγδουπος για τον άλλο που τον ακούει.

Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, και αυτό είναι ενδεικτικό, η άγνοια
σκοτώνει.

Έχω ακούσει τα πιο αστεία πράγµατα. Άλλο η άρση περιορι-
σµών και άλλο η διευκόλυνση. Άρση περιορισµών σηµαίνει ότι
δεν ασκείται το δικαίωµα και αίρονται οι περιορισµοί και ασκείται.
Η διευκόλυνση σηµαίνει ότι ασκείται, απλά δυσχεραίνεται. Απο-
φασίστε. Ούτε και εσείς δεν έχετε καταλάβει τι θα ψηφίσετε.
Άκουσα, επίσης, ότι οι περιορισµοί είναι προϊόν διακοµµατικού
συµβιβασµού. Άκουσα για κόφτες, εµπόδια που εµείς οι «κακοί»
τα βάζουµε τα εµπόδια. Δεν θέλουµε να αρθούν αυτά τα εµπό-
δια, κύριε Υπουργέ, εµείς! Δεν θέλουµε! Να δούµε, όµως, ποιος
τα έχει βάλει αυτά τα εµπόδια, τους κόφτες; Ποιος άραγε; Ο νο-
µοθέτης, ο συντακτικός νοµοθέτης. Τι λέει η παράγραφος 4 του
55;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Του 54.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ναι, συγγνώµη, του 54!
Λέει ότι: «…µπορεί να τίθενται οι προϋποθέσεις στην άσκηση

του εκλογικού δικαιώµατος στον τόπο διαµονής τους από τους
εκλογείς που κατοικούν έξω από την επικράτεια, όπως…», συνε-
χίζει ο συντακτικός νοµοθέτης, «πραγµατικός δεσµός µε τη
χώρα, αυτοπρόσωπη παρουσία σε εκλογικό τµήµα, χρόνος
απουσίας ή παρουσίας στη χώρα για ορισµένο χρόνο στο παρελ-
θόν.». Μάλιστα! Τι ήθελε να πει τότε ο νοµοθέτης, ο οποίος εκ-
φράστηκε από όλους µας σχεδόν; Αυτό το ξεχνάµε; Και εξ
αφορµής ποιανού εκφράστηκε ο νοµοθέτης τότε; Του ΣΥΡΙΖΑ,
που πήρε την αναθεωρητική πρωτοβουλία. Ένα το κρατούµενο.
Εκφράστηκε ο νοµοθέτης τότε -και εσείς συµφωνήσατε και εµείς
το ψηφίσαµε- ότι µπορεί να µπουν περιορισµοί, κόφτες. Κάτι
ήξερε παραπάνω ο νοµοθέτης. Για να δούµε τι ήξερε. Πώς το
έκανε πιο λιανά τότε; Να δούµε τώρα πώς τα ξεπερνάτε αυτά τα
οποία έλεγε τότε ο νοµοθέτης. 

Τότε το εξηγούσε στην αιτιολογική, κύριε Υπουργέ. Η αιτιολο-
γική έκθεση ενός νόµου τα κάνει πιο λιανά, ερµηνεύει τις διατά-
ξεις. Τουλάχιστον σε µιάµιση σελίδα εξηγούσε τότε ο νοµοθέτης
αυτά τα εµπόδια. Η παρούσα αιτιολογική είναι τρεις σειρές. Εν-
δεικτικό! Έλεγε ότι: «Οι συνταγµατικά ανεκτοί αυτοί περιορι-
σµοί», λέγατε, λέγαµε, έλεγαν, «επιφέρουν µια στάθµιση του
αποτελέσµατος, η οποία, αφ’ ενός επιτρέπει την άσκηση του δι-
καιώµατος από τους εκτός επικράτειας εκλογείς, αφ’ ετέρου δεν
δύναται να µεταβάλει την εκλογική συµπεριφορά των εντός επι-
κρατείας εκλογέων.». Έλεγαν, λέγαµε, λέγατε. Προς την ίδια κα-
τεύθυνση κινείται και η πάγια νοµολογία του ΕΔΔΑ, Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, τα ίδια. Και κατέληγε:
«Οι τιθέµενοι περιορισµοί, ως δικλίδες ασφαλείας, αποσκοπούν
στην αποτροπή οποιασδήποτε επέµβασης επί του εκλογικού
αποτελέσµατος» και τούτο διότι ο συνολικός αριθµός των εκτός
επικρατείας Ελλήνων ευρίσκεται στη βάση των προβληµατισµών
σχετικά µε το κατά πόσο είναι θεµιτό δικαιοπολιτικά να επεµβαί-
νει αποφασιστικά στη διαµόρφωση του εκλογικού αποτελέσµα-
τος. Σήµερα πώς αιτιολογείτε την άρση αυτών των περιορισµών,
την οποία το ίδιο το Σύνταγµα δίνει; Ισχύει. Πώς το αιτιολογείτε;
Άλλαξε η νοµολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου; Άλλαξαν οι
οµογενείς άποψη; Τι έγινε; 

Επίσης, ακούω για την καθολικότητα της ψηφοφορίας και την
ίση µεταχείριση. Πιο ανόητο πράγµα! Η ίση µεταχείριση προϋπο-
θέτει όµοιες καταστάσεις και συνθήκες, η ίση µεταχείριση σε
ανόµοιες οδηγεί σε εκτροπή. Για παράδειγµα, τι έπρεπε να γίνει;
Να συζητήσουµε µήπως αυτοί οι περιορισµοί γίνουν πιο ελαστι-
κοί. Ο κ. Κωτσός ανέφερε πριν ένα παράδειγµα. Είπε ότι κάποιος
ο οποίος ήταν στη Γερµανία και έχει να έρθει τριάντα πέντε χρό-
νια, ήρθε και ψήφισε το ’19, πήρε το αεροπλάνο και ψήφισε. Το
2023 δεν του δόθηκε η δυνατότητα. 

Ορίστε µια προϋπόθεση. Η συµµετοχή σε εκλογές δείχνει εν-

διαφέρον. Να κάνουµε πιο ελαστικές τις προϋποθέσεις ή τουλά-
χιστον να πείτε ότι έχουν εξαλειφθεί όλοι οι λόγοι των περιορι-
σµών, των εµποδίων -που λένε κάποιοι-, τα όποια εµπόδια είναι
από το ίδιο το Σύνταγµα, ούτε από τον ΣΥΡΙΖΑ ούτε από την Ελ-
ληνική Λύση ούτε από το ΚΚΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, αν
έχετε την καλοσύνη, ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Τελειώνω σε µισό λεπτό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε ακούσει πολλούς πολίτες

να λένε: Τα δικαιώµατά µου τα πήρα από το χωριό γιατί ζω στην
πόλη ή να λένε το αντίθετο, έχω τα δικαιώµατά µου ακόµη στο
χωριό γιατί έχω χωράφια. Που σηµαίνει τι; Σηµαίνει ότι συνδέουν
τη δυνατότητα του να ψηφίζουν µε εκεί που ζουν, εργάζονται και
έχουν τις βιοτικές σχέσεις. 

Συνεπώς ο τίτλος του νοµοσχεδίου δεν πρέπει να είναι «Άρση
των περιορισµών…» ή διευκόλυνση, πρέπει να είναι παροχή της
δυνατότητας ψήφου στους πολίτες Έλληνες του εξωτερικού που
δεν έχουν αποδεδειγµένα σχέση µε τη χώρα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόκκαλη.
Καλείται στο Βήµα η κ. Χριστίνα Σταρακά, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ. 
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε

Πρόεδρε, αισθάνοµαι πραγµατικά µεγάλη τιµή και µεγάλη συγ-
κίνηση να απευθύνοµαι για πρώτη φορά στην Ολοµέλεια του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου, εκπροσωπώντας τους συµπατριώτες µου
και τις συµπατριώτισσές µου της Αιτωλοακαρνανίας που µε τί-
µησαν να κατέχω αυτό το αξίωµα. 

Θέλω στην πρώτη µου οµιλία από αυτό εδώ το Βήµα να δη-
λώσω τρία πράγµατα, ξεκινώντας από τα πιο απλά. Πρώτον, θα
τηρώ τους χρόνους, σεβόµενη το Προεδρείο, αλλά και τους συ-
ναδέλφους µου. Δεύτερον, θα µιλώ πάντα επί των θεµάτων του
εκάστοτε νοµοσχεδίου. Και, τρίτον, θα µιλώ µε επιχειρήµατα και
ουσιαστικές αντιπροτάσεις, τηρώντας τη δέσµευση του Προ-
έδρου µας, του Νίκου Ανδρουλάκη, ότι ως ΠΑΣΟΚ θα ασκούµε
µε συνέπεια αξιόπιστη, δοµική αντιπολίτευση. 

Πάµε στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ΠΑΣΟΚ και Απόδηµος Ελληνισµός είναι ένα. Στη µήτρα των κοι-
νοτήτων των Ελλήνων του εξωτερικού γεννήθηκε το ΠΑΚ µε τον
Ανδρέα Παπανδρέου και παράλληλα γιγαντώθηκε η αντίσταση
ενάντια στη χούντα. Έλληνες έφευγαν στο εξωτερικό µετανά-
στες για δεκαετίες, για πάνω από έναν αιώνα. Αλλά έπρεπε να
περιµένουµε την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ το ’82 για να ιδρυθεί η
Γενική Γραµµατεία Απόδηµου Ελληνισµού. Έπρεπε να περιµέ-
νουµε τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ το ’85, για να πραγµατοποι-
ηθεί το πρώτο Παγκόσµιο Συνέδριο Αποδήµων Ελλήνων. Και
έπρεπε να έρθει το ’95 για την ιδρυτική συνέλευση του Συµβου-
λίου Απόδηµου Ελληνισµού.

Και όλα αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, συνοδευόµενα όλα
εκείνα τα χρόνια µε µια κοσµογονία από επαφές, από δράσεις,
από παρεµβάσεις, από νόµους, από δίκτυα παγκόσµιας Οµογέ-
νειας, καθώς και επανάσταση, βέβαια, στη στήριξη της ελληνό-
φωνης παιδείας, µια συγκλονιστική, πραγµατικά, προσπάθεια
που άνθισε επί κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ και η οποία, δυστυχώς,
απαξιώθηκε τόσο επί κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας, όσο
και επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ.

Ρωτήστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, πώς
έκαναν πραγµατική πολιτική για τους απόδηµους οι κυβερνήσεις
του ΠΑΣΟΚ, για να δείτε τι δεν κάνετε εσείς σήµερα. Η πολιτική
του ΠΑΣΟΚ είχε ένα ολοκληρωµένο όραµα για την Οµογένεια,
µε τον Απόδηµο Ελληνισµό ως αναπόσπαστο κοµµάτι του Ελλη-
νισµού και κυρίως µε όρους σεβασµού και αµοιβαιότητας µεταξύ
εθνικού κέντρου και Ελληνισµού εκτός συνόρων. 

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, ήταν και είναι πολιτική που
δεν αφήνει καµµία πτυχή των αναγκών του Ελληνισµού της Δια-
σποράς εκτός. Ήταν και είναι πολιτική από τους Έλληνες της
Διασποράς, για τους Έλληνες της Διασποράς, µαζί µε τους Έλ-
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ληνες της Διασποράς. Ναι, ήταν και είναι πολιτική. 
Σήµερα δεν υπάρχει καµµία τέτοια πολιτική, κανένα όραµα.

Υπάρχουν αποσπασµατικές µόνο παρεµβάσεις, για να συνεχίσει
η Κυβέρνηση να παριστάνει ότι βρίσκεται σε έναν µεταρρυθµι-
στικό οίστρο, να καταγράψει µια «γρήγορη νίκη». Αυτό έχει ση-
µασία σήµερα; Η εικόνα της Κυβέρνησης και τα εκλογικά κουκιά;
Καµµία πραγµατική κουβέντα, καµµία ουσιαστική διαβούλευση,
όλα στο πόδι. Και όταν ζητάµε συνολικότερες παρεµβάσεις υπέρ
των αποδήµων, η απάντηση της Κυβέρνησης είναι ότι αυτά θα
τα δούµε σε έναν ύστερο χρόνο, δηλαδή ποτέ. 

Τι θα κάναµε εµείς; Τι θα έκανε το ΠΑΣΟΚ; Αυτό που κάναµε
πάντα για τους Έλληνες του εξωτερικού. Σοβαρότητα, συµπερί-
ληψη, ολοκληρωµένο σχέδιο, τα οποία στη συγκεκριµένη περί-
πτωση σηµαίνουν τα εξής τέσσερα πράγµατα:

Πρώτον, σοβαρή αξιολόγηση και αποτίµηση των συµπερασµά-
των από την εφαρµογή της ψήφου των εκτός επικρατείας εκλο-
γέων µετά τις νοµοθετικές παρεµβάσεις της τελευταίας
τετραετίας. Δεν γίνεται, αγαπητοί συνάδελφοι, τόσο σοβαρά θέ-
µατα να αναθεωρούνται στο πόδι, λίγες εβδοµάδες µετά τις εθνι-
κές εκλογές και δεν γίνεται να µην έχει προηγηθεί µια βαθιά,
ειλικρινής και ουσιαστική διαβούλευση µε το σύνολο των Ελλή-
νων αποδήµων. 

Δεύτερον, άµεση καταγραφή των εκλογέων που βρίσκονται
έξω από την ελληνική επικράτεια. Για να ξέρουµε για πόσους και
ποιους µιλάµε, να έχουµε µια σαφή εικόνα. Να νοµοθετούµε, δη-
λαδή, ως σοβαρό κράτος. 

Τρίτον, διασύνδεση της νοµοθετικής πρωτοβουλίας µε την υπό
δροµολόγηση έναρξη της διαδικασίας Αναθεώρησης του Συν-
τάγµατος, ώστε οι παρεµβάσεις µας να είναι σοβαρές και πλή-
ρεις, να µη χρειάζονται πασαλείµµατα κάθε λίγο και λιγάκι. 

Και, τέταρτον, ολοκληρωµένη πολιτική, µε την υπογραφή του
συνόλου της Κυβέρνησης, όχι µόνο για τα εκλογικά κουκιά των
αποδήµων, αλλά και για το πώς θα σταµατήσουµε την απαξίωση
των ελληνικών σχολείων του εξωτερικού, το ανέφερε ο πρό-
εδρός µας, Νίκος Ανδρουλάκης, και για το πώς επιτέλους θα
κρατήσουµε ανοιχτή την πόρτα της επιστροφής στα παιδιά µας,
αυτά που αναγκάστηκαν να γίνουν µετανάστες λόγω της κρίσης
και αυτά που θέλουν να γυρίσουν στη χώρα µας. Και, τέλος, για
το πώς θα πείσουµε κάθε απόδηµο ότι η φωνή του ακούγεται
στην πατρίδα, ότι η συµµετοχή του, όσα χιλιόµετρα µακριά και
αν βρίσκεται, έχει σηµασία για την πατρίδα. Αυτό θα κάναµε
εµείς. 

Το ΠΑΣΟΚ θα στηρίξει κάθε άρση περιορισµού στην άσκηση
του εκλογικού δικαιώµατος από Έλληνες του εξωτερικού, όχι
γιατί, όπως είπε ένας συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ, θέλουµε να
φαινόµαστε πίσω από τη Νέα Δηµοκρατία, διότι αυτό είπαµε και
µε την αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά, αυτό λέµε και σήµερα ακόµα
κι αν Υπουργός της Κυβέρνησης πανηγυρίζει αµετροεπώς για τις
ψήφους εκείνων που έχουν «πολιτικό µπαµπά» τον Κασιδιάρη,
όπως είπε ένας άλλος Υπουργός της Κυβέρνησης. Εµείς θέ-
λουµε να διευκολύνουµε τους Έλληνες στο εξωτερικό να ψηφί-
ζουν χωρίς να πρέπει να µετακινηθούν στην Ελλάδα, αλλά το
µείζον ζήτηµα είναι αλλού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας τη κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, δεν αργώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Άλλα είπατε στην ει-

σαγωγή σας. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Το µείζον είναι αλλού. Το µείζον ζήτηµα

είναι να καταλάβουµε όλοι ότι η Ελλάδα δεν εξαντλείται σε µια
καθορισµένη γεωγραφική περιοχή ως οργανωµένη πολιτική ον-
τότητα που αντιπροσωπεύει τον πληθυσµό που ζει τη στιγµή
εκείνη στη χώρα. Το µείζον είναι να καταλάβουµε όλοι αυτό που
έλεγε ο µεγάλος νοµπελίστας ποιητής Γεώργιος Σεφέρης: «Η
Ελλάδα γίνεται δευτερεύουσα υπόθεση, όταν συλλογίζεται κα-
νείς τον Ελληνισµό.». 

Πρέπει να συνειδητοποιήσουµε, συνάδελφοι, την οικουµενικό-
τητα της ελληνικότητας, να αποδεχτούµε πως ο Ελληνισµός της
Διασποράς αποτελεί συνολικά -και όχι αποσπασµατικά και ευκαι-
ριακά- ένα αναπόσπαστο κοµµάτι της οικονοµικής, πολιτισµικής,
πολιτικής ανάπτυξης της πατρίδας και να δροµολογήσουµε και

πάλι ολοκληρωµένες πολιτικές από τους απόδηµους, µε τους
απόδηµους, για τους απόδηµους. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Σταρακά. 
Όπως έχετε δει ήδη, έχουµε µειώσει τους οµιλητές. Θέλαµε

να πάµε σήµερα µέχρι το νούµερο «60» και θα πάµε µέχρι το
«50». Αν συνεχίσουµε και δεν τηρείται ο χρόνος, θα αναγκα-
στούµε να µιλήσουν ακόµη λιγότεροι, κάτι που δεν θεωρούµε ότι
είναι σωστό. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Σταύρος Παπασωτηρίου, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

Θα ακολουθήσουν κατά σειρά ο κ. Στέφανος Παραστατίδης,
η κ. Παναγιώτα Γρηγοράκου, η κ. Μιλένα Αποστολάκη και ο κ.
Δηµήτρης Κούβελας. 

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά
λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω θα ήθελα να εκφράσω τη συµπαρά-
σταση στους πολίτες οι οποίοι πλήττονται και να απευθύνω ένα
πολύ µεγάλο ευχαριστώ στην Πυροσβεστική, στον Στρατό, στην
Αστυνοµία, στο ΕΚΑΒ, στους εθελοντές και σε όλους τους πολί-
τες που εδώ και ηµέρες καταβάλλουν υπεράνθρωπες προσπά-
θειες για την κατάσβεση των φωτιών. 

Η νέα Βουλή συζητά το πρώτο νοµοσχέδιο της τρέχουσας Κοι-
νοβουλευτικής Περιόδου σε µία µέρα σηµαδιακή. Σαν σήµερα
πριν από σαράντα εννιά χρόνια αποκαταστάθηκε η δηµοκρατία
στην πατρίδα µας, όταν ο Εθνάρχης Κωνσταντίνος Καραµανλής
σχηµάτισε την πρώτη µεγάλη µεταπολιτευτική Κυβέρνηση Εθνι-
κής Ενότητας. Στις 24 Ιουλίου του 1974, σε µια κρίσιµη στιγµή
για τον Ελληνισµό, οι περισσότεροι Έλληνες πολιτικοί αποφάσι-
σαν να συνεργαστούν για το καλό του έθνους. Αυτό συµβαίνει
και σήµερα, όπου µε τη στήριξη της πολύ µεγάλης πλειοψηφίας
της Βουλής των Ελλήνων η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
φέρνει ένα νοµοσχέδιο πραγµατικά εθνικής σηµασίας. 

Η συµµετοχή των αποδήµων Ελλήνων στο εθνικό γίγνεσθαι
είναι καθοριστικός παράγοντας προόδου για το παρόν και το
µέλλον της πατρίδας µας. Αυτό το πρωτοφανές γεγονός το συ-
νειδητοποιούν όλοι όσοι ταξιδεύουν στο εξωτερικό και γνωρίζουν
το µεγάλο έργο και τις τεράστιες δυνατότητες των ελληνικών
κοινοτήτων σε κάθε γωνιά της υφηλίου. 

Τα µόνα κόµµατα που, δυστυχώς, δεν συµµερίζονται τα παρα-
πάνω είναι ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΚΚΕ. Εδώ θα ήθελα να ακούσω µια
συγγνώµη από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση για τις προχθεσι-
νές ακρότητες του Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ και πρώην Υπουργού
Γιάννη Ραγκούση. 

Ο ισχυρισµός του ότι η ψήφος των αποδήµων αποτελεί σπόρο
εθνικού διχασµού, πέρα από ακραία προκλητικός που είναι, δη-
µιουργεί και ερωτήµατα για τη στάση του ίδιου του ΣΥΡΙΖΑ. Για
παράδειγµα, µε κάνει να αναρωτιέµαι για το ποιο είναι το µήνυµα
που έλαβε, αν έλαβε τελικά κάποιο, από το 17% των πρόσφατων
εκλογών. Κυρίως, όµως, προκαλεί ερωτηµατικά για το πώς εννοεί
ο ΣΥΡΙΖΑ την εθνική ενότητα και σε ποιους απευθύνεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα ζήτηµα δηµοκρατικής
τάξης, το οποίο θα πρέπει επιτέλους να συζητήσουµε, είναι πώς
ορίζει η Αριστερά το σώµα των εκλογέων σε µια κοινοβουλευτική
δηµοκρατία. Η απάντηση της Νέας Δηµοκρατίας και γενικότερα
όσων πιστεύουν σε αυτό το πολίτευµα είναι πολύ σαφής. Κάθε
φορά ψηφίζουν µόνο όσοι είναι ήδη εγγεγραµµένοι στους εκλο-
γικούς καταλόγους. Εποµένως δεν µιλάµε για άλλους, καινούρ-
γιους, εκλογείς, όπως υπαινίσσονται το ΚΚΕ και ΣΥΡΙΖΑ.
Νοµοθετούµε, δηλαδή, αποκλειστικά για Έλληνες πολίτες, που
αυτονόητα διαθέτουν ήδη πλήρη εκλογικά δικαιώµατα.

Αυτό, λοιπόν, που έρχεται να κάνει το Υπουργείο Εσωτερικών
και η κ. Κεραµέως είναι να διευκολύνουν την άσκηση των παρα-
πάνω απαράγραπτων δικαιωµάτων από κάθε απόδηµο Έλληνα
που θέλει να ψηφίσει. Και αυτό θα καταστεί δυνατό µε έναν πολύ
απλό τρόπο, µε την ηλεκτρονική δήλωσή τους ότι προτίθενται να
ψηφίσουν σε ειδικό εκλογικό τµήµα του εξωτερικού, χωρίς δη-
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λαδή οποιαδήποτε πρόσθετη προϋπόθεση ή περιορισµό, όπως
αυτούς που επέβαλαν το 2019 ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΚΚΕ. Διότι, όπως
αποδείχθηκε στις τελευταίες εκλογικές αναµετρήσεις, αυτοί οι
ακραίοι και πιθανώς αντισυνταγµατικοί περιορισµοί, όπως η υπο-
χρέωση υποβολής φορολογικών δηλώσεων, ήταν που οδήγησαν
τελικά στη µειωµένη συµµετοχή των αποδήµων Ελλήνων στις
πρόσφατες διπλές εθνικές κάλπες. Άρα αυτοί οι περιορισµοί
τους οποίους επέβαλαν ΣΥΡΙΖΑ και ΚΚΕ ήταν που άλλαξαν το
εκλογικό σώµα και όχι η απουσία τους.

Όποιος συνεχίζει να επιµένει και σήµερα σε έναν τέτοιο παρά-
λογο ισχυρισµό, πολύ απλά εκτίθεται απέναντι στους αποδήµους
Έλληνες που ένιωσαν, και δικαίως, ότι αδικούνται από την πα-
τρίδα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Κύριε Υπουργέ, η πατρίδα οφείλει να χτίσει γέφυρες µε τον
απόδηµο ελληνισµό και του δείχνει έµπρακτα ότι τον θέλει κοντά
της. Μιλώ µε συµπατριώτες µου από τη Φλώρινα που έζησαν και
ζουν στο εξωτερικό, οι οποίοι αγκαλιάζουν στο σύνολό τους τη
νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, αλλά ταυτόχρονα
απορούν πραγµατικά πώς είναι δυνατόν να υπάρχει αντίθετη
άποψη µέσα στη Βουλή των Ελλήνων για κάτι τόσο προφανές.

Και δεν µιλώ µόνο για το ΚΚΕ που αρνείται µε απόλυτο τρόπο
κάθε αλλαγή προς διευκόλυνση των Ελλήνων του εξωτερικού,
αλλά αναφέροµαι και στον ΣΥΡΙΖΑ ο οποίος κατέθεσε τροπολο-
γία, υποτίθεται, για να βελτιώσει την προηγούµενη αρνητική του
θέση. Δυστυχώς, όµως, όπως και ο ίδιος οµολογεί, πρόκειται για
προσχηµατική ενέργεια, αφού ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει η ψήφος των οµο-
γενών να µην προσµετράται βέβαια στο τελικό αποτέλεσµα. Μα,
αν η ψήφος τους δεν προσµετράται τελικά στο συνολικό αποτέ-
λεσµα, γιατί τους καλούµε να συµµετέχουν στις εθνικές εκλογές;
Δεν καταλαβαίνει ο ΣΥΡΙΖΑ πως αυτή η τροπολογία δεν είναι
µόνο ανούσια, αλλά κινδυνεύει να εκληφθεί και ως κοροϊδία από
τους απόδηµους;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Απόδηµος Ελληνισµός είναι
ένα ζωντανό και ιδιαίτερα δραστήριο κοµµάτι του έθνους. Η
αγάπη τους για την Ελλάδα στο όποιο µέρος του κόσµου κι αν
βρίσκονται είναι συγκινητική και διαχρονική. Η Γ’ Ελληνική Δη-
µοκρατία µετά από σαράντα οκτώ χρόνια κάνει αυτό που όφειλε
να είχε πράξει πλήρως και χωρίς καµµία επιφύλαξη εδώ και δε-
καετίες. Δεν πρόκειται, όµως, για µια συνταγµατική υποχρέωση
έναντι των Ελλήνων του εξωτερικού, αλλά για µια µεγάλη µεταρ-
ρύθµιση υπέρ όλων των Ελλήνων. Γιατί, όπως µας υπενθυµίζει
το άρθρο 1 του Συντάγµατός µας, όλοι οι θεσµοί και οι εξουσίες
υπάρχουν υπέρ του λαού και του έθνους, δηλαδή υπέρ του συ-
νόλου των Ελλήνων ανεξάρτητα από τον τόπο κατοικίας τους και
την οικονοµική τους κατάσταση. Αυτή την ισότητα οφείλουµε να
εξασφαλίσουµε όχι µόνο γιατί είναι συνταγµατική επιταγή, αλλά
επειδή η διευκόλυνση της ψήφου των αποδήµων θα φέρει ακόµα
πιο κοντά στην πατρίδα αυτό το εξαιρετικά ζωτικό και σηµαντικό
για το έθνος µας τµήµα. Γι’ αυτόν τον λόγο όλα τα κόµµατα,
ακόµα και την τελευταία στιγµή, θα πρέπει να στηρίξουµε, χωρίς
προϋποθέσεις, την ενεργοποίηση της υπάρχουσας δυνατότητας
συµµετοχής των αποδήµων Ελλήνων στα κοινά της πατρίδας
µας. Όλοι οι πολίτες στην Ελλάδα και στο εξωτερικό –και τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε- που µας ακούν έχουν βγάλει τα συµπερά-
σµατά τους.

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία ελπίζουµε ειλικρινά να επικρατήσει
η αναγκαία πολιτική συναίνεση για µια τόσο σηµαντική µεταρ-
ρύθµιση, ειδικά από όσους κάποτε είχαν εξαγγείλει ότι θα φέ-
ρουν άµεσες αλλαγές στη χώρα, ψηφίζοντας µε έναν νόµο και
µε ένα άρθρο, όπως έλεγαν χαρακτηριστικά το 2015.

Σήµερα, λοιπόν, έχετε την ευκαιρία, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, να το κάνετε πραγµατικότητα και πράξη,
υπερψηφίζοντας την πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Παραστατίδης, ο οποίος είµαι βέβαιος

ότι θα τελειώσει στα επτά λεπτά.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

θα ήθελα να ξεκινήσω την παρθενική µου οµιλία µε έναν θετικό
τρόπο. Δυστυχώς, όµως, αυτό το σενάριο κάηκε από τη σκληρή
πραγµατικότητα. Θέλω, λοιπόν, να ξεκινήσω και να εκφράσω τη
θλίψη και την οδύνη προς τους πληγέντες, να ευχηθώ καλή δύ-
ναµη σε όσους δίνουν µάχη µε τη φωτιά αυτές τις ώρες άυπνοι
εικοσιτετράωρα, σε όσους επιχειρούν και κυρίως στους εθελον-
τές.

Άκουσα µε πολλή προσοχή τον Πρωθυπουργό της χώρας, ο
οποίος ξεκίνησε την οµιλία του περιγράφοντας την κλιµατική
κρίση. Όµως, δική του ευθύνη δεν είναι η περιγραφή του προ-
βλήµατος, αλλά η προστασία του πολίτη υπό οποιεσδήποτε συν-
θήκες. Άκουσα επίσης το χειροκρότηµα της κυβερνητικής
πτέρυγας στο γεγονός ότι δεν χάθηκε καµµία ανθρώπινη ζωή.
Όµως, η περίσταση δεν είναι για χειροκρότηµα. Οφείλουµε να
έχουµε συναίσθηση της ευθύνης.

Δυστυχώς ζούµε το ίδιο έργο ξανά και ξανά. Ο κάθε επόµενος
ρίχνει ευθύνες στον προηγούµενο. Αυτό που κάνουµε είναι να
συγκρίνουµε τις καταστροφές και να αναπαράγουµε το λάθος
παράδειγµα. Το αποτέλεσµα είναι καθαρό. Έχουµε ένα κράτος
ανοχύρωτο και µια κοινωνία απροστάτευτη. Χρειαζόµαστε αλ-
λαγή παραδείγµατος.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο και ξεκινώ από τρεις βασικές παρα-
δοχές:

Πρώτον, το νοµοσχέδιο δεν αφορά σε κανένα πρόσθετο εκλο-
γικό σώµα. Και το τονίζω αυτό γιατί κάποιοι επιχειρηµατολογούν
υπέρ της αλλοίωσης του εκλογικού αποτελέσµατος. Αφορά
στους εγγεγραµµένους στους εθνικούς εκλογικούς καταλόγους
είτε αυτοί διαµένουν στο εσωτερικό, είτε αυτοί διαµένουν στο
εξωτερικό της χώρας.

Δεύτερον, το νοµοσχέδιο δεν αφορά στην άσκηση ή µη του δι-
καιώµατος ψήφου. Το δικαίωµα ψήφου υφίσταται. Αφορά στην
προσβασιµότητα, στη διευκόλυνση άσκησης του δικαιώµατος,
άρα ουσιαστικά στην άρση κάθε λογής ανισοτήτων άσκησης του
δικαιώµατος, ανισοτήτων γεωγραφικών, ανισοτήτων οικονοµι-
κών, ανισοτήτων εργασιακών.

Τρίτον, το νοµοσχέδιο δεν αφορά σε µια διαδικαστική διευκό-
λυνση. Δεν είναι αυτό. Η ψήφος είναι κάτι σηµαντικότερο από µια
απλή διαδικασία. Αφορά στην περισσότερη συµµετοχή, αφορά
στην ενίσχυση της ίδιας της δηµοκρατίας και µιας και σήµερα
είναι ηµέρα γιορτής της δηµοκρατίας, είναι πρωτίστως ζήτηµα
δηµοκρατίας και αυτή τιµούµε, τη δηµοκρατία. Αυτή είναι η ση-
µαία µας, η δηµοκρατία.

Τούτων λεχθέντων, το ΠΑΣΟΚ, ένα κόµµα το οποίο διέπεται
από τις αρχές και τις αξίες της σοσιαλδηµοκρατίας, δεν µπορεί
παρά να είναι θετικό επί της αρχής στο νοµοσχέδιο για την ψήφο
των αποδήµων, καθώς διευκολύνει την προσβασιµότητα, δια-
σφαλίζει την ισότητα, ενισχύει τη συµµετοχή και βεβαίως, θωρα-
κίζει τη δηµοκρατία.

Άλλωστε, το ίδιο πράξαµε και κατά την ψήφιση του
ν.4648/2019, µε την αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά να είναι υπέρ
της άρσης των περιορισµών, που βεβαίως τοποθετήθηκαν για
λόγους διακοµµατικής συναίνεσης. Το ίδιο θα πράτταµε οποι-
αδήποτε στιγµή, καθώς οι θέσεις µας δεν αποτελούν προϊόν πο-
λιτικής συγκυρίας, αλλά υπηρετούν µε συνέπεια τις ιδέες µας.

Συνάδελφοι, η συζήτηση που κάνουµε είναι βαθιά ιδεολογική.
Είναι µια σύγκρουση του ανοικτού µε το κλειστό, της εξωστρε-
φούς Ελλάδας των ανοικτών οριζόντων, έναντι της µικρής, πλην
τίµιας Ελλάδας. Και το πρόβληµα µε τη σηµερινή Κυβέρνηση
είναι ότι έπαψε να έχει ιδεολογικές αναφορές, «ψωνίζει» µια από
το ανοικτό, µια από το κλειστό, µια από τα αριστερά, µια από τα
δεξιά, µια από την πρόοδο, µια από τη συντήρηση. Αυτός φαίνε-
ται πως είναι ο πολυδύναµος ή πολυδιάστατος εκσυγχρονισµός,
µια ιδεολογία του τίποτε.

Η Νέα Δηµοκρατία µιλάει για την ανοικτή Ελλάδα εκτός των
συνόρων, αλλά υπηρετεί το κλειστό εντός χώρας σε κάθε του εκ-
δοχή. Δείτε για παράδειγµα τι συµβαίνει στο νοµοσχέδιο. Η δια-
βούλευση διήρκησε µόλις επτά ηµέρες. Οργανωµένη συζήτηση
µε τους άµεσα ενδιαφερόµενους, δηλαδή τους Έλληνες του
εξωτερικού δεν υπήρξε. Η συζήτηση για τη διευκόλυνση της
ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού δεν έγινε και όχι µόνο για
των εργαζοµένων σε αποµακρυσµένες από τον τόπο τους περιο-
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χές, αλλά και των ετεροδηµοτών, οι οποίοι δεν µπόρεσαν να ψη-
φίσουν στις προηγούµενες εκλογές, διότι η καταληκτική ηµερο-
µηνία εγγραφής τους ήταν στις 28 Φεβρουαρίου. Και θυµίζω ότι
οι εκλογές ήταν πρόωρες και ανακοινώθηκαν µεταγενέστερα της
καταληκτικής ηµεροµηνίας.

Αν το δούµε, όµως, και γενικότερα ως προς την Κυβέρνηση
αυτή και ως προς τον τρόπο που υπηρετεί το κλειστό, βλέπουµε
και συναντάµε κλειστούς και ελεγχόµενους θεσµούς. Το είδαµε
στην περίπτωση των υποκλοπών. Βλέπουµε κλειστές ελεγχόµε-
νες δοµές. Το βλέπουµε στον τρόπο που ασκεί τη δηµόσια διοί-
κηση, στις διοικήσεις των νοσοκοµείων. Βλέπουµε και συναντάµε
κλειστά δεδοµένα. Το είδαµε στην αντιµετώπιση της πανδηµίας.

Το ΠΑΣΟΚ, όµως, παραµένει στη µεγάλη εικόνα σε ό,τι αφορά
το νοµοσχέδιο της ψήφου των αποδήµων και αυτή απέχει από
την τεχνοκρατική µατιά, τη σύγκριση µε άλλες χώρες, την αντι-
γραφή, την αντίληψη του ακόλουθου, του follower που λέµε. Όχι
πως είναι κακή η σύγκριση, τουναντίον. Αυτό, όµως, που θα πρέ-
πει να επισηµάνουµε είναι την ελληνική ιδιαιτερότητα του brain
drain ως απότοκο της βίαιης οικονοµικής κρίσης που βιώσαµε
πρόσφατα, διότι αυτό που συνέβη στην Ελλάδα δεν έχει συµβεί
σε καµµία άλλη χώρα. Περισσότερα από πεντακόσιες χιλιάδες
νέα παιδιά µετανάστευσαν στο εξωτερικό, απωλέσαµε ανθρώ-
πους, απωλέσαµε ιδέες, επιβαρύνθηκε το δηµογραφικό τής
χώρας και αυτό που πρέπει να αναζητήσουµε είναι κάθε µορφής
σύνδεση µαζί τους. Και αυτό διότι είναι Ελληνίδες και Έλληνες
που αγαπούν την πατρίδα τους, νοσταλγούν τους ανθρώπους
τους, θέλουν να προσφέρουν για να χτιστεί µια καλύτερη Ελ-
λάδα. Και η ψήφος τους είναι µια σηµαντική µορφή σύνδεσης,
είναι µια πράξη ότι τους λογαριάζουµε, δεν τους ξεχνάµε. Και
δεν είναι µονάχα αυτό, αλλά τους χρειαζόµαστε εξίσου, διότι δεν
είναι µοναδικό ζητούµενο το brain gain, δηλαδή η επιστροφή
τους. Δεν αναζητούµε να τους τραβήξουµε από το µανίκι και να
τους φέρουµε πίσω στη χώρα µας, αλλά θέλουµε να γίνει η Ελ-
λάδα ξανά επιλογή γι’ αυτούς και η σύνδεση µαζί τους από την
ψήφο µέχρι κάθε µορφής διαδραστικό δίκτυο επικοινωνίας µπο-
ρεί να µας βοηθήσει ακόµη παραπάνω, διότι αυτό που χρειαζό-
µαστε περισσότερο είναι οι ιδέες τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι της λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτοί -και κλείνω- είναι η µεγάλη εικόνα για το ελληνικό έθνος,

µια εικόνα που υπερβαίνει τα σύνορα, µιλάει τη γλώσσα µας,
κρατά ενωµένους τους Έλληνες, µοιράζεται ιδέες, δηµιουργεί
νέες ψηφιακές συλλογικότητες, δίνει ξανά στην Ελλάδα τα εχέγ-
γυα να πρωταγωνιστήσει. Μία Ελλάδα που δεν φοβάται, µία Ελ-
λάδα που δεν σηκώνει τείχη, µία Ελλάδα που δεν αποµονώνεται,
αλλά διεκδικεί, οραµατίζεται, πρωταγωνιστεί. Το ΠΑΣΟΚ γι’ αυτή
την Ελλάδα θέλει να παλέψει, γι’ αυτή την Ελλάδα συζητάµε σή-
µερα, γι’ αυτή την Ελλάδα είµαστε σήµερα εδώ και αυτό θα κά-
νουµε. Να είστε καλά, σας ευχαριστώ θερµά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον
κ. Παραστατίδη.

Τώρα έχει τον λόγο από το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ επίσης η κ. Πανα-
γιώτα Γρηγοράκου. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι και για εµένα η πρώτη µου
φορά που µιλάω στο ελληνικό Κοινοβούλιο και πραγµατικά θα
ήθελα από καρδιάς να ευχαριστήσω τους Λάκωνες συµπολίτες
µου οι οποίοι µε τίµησαν µε την ψήφο τους. Πραγµατικά αντιλαµ-
βάνοµαι την µεγάλη ευθύνη και δεσµεύοµαι πως θα είµαι πα-
ρούσα διεκδικώντας ό,τι καλύτερο τους αξίζει.

Επίσης, είναι µεγάλη η συγκίνηση διότι σήµερα η πρώτη µου
οµιλία συµπίπτει και µε την ηµέρα της αποκατάστασης της δη-
µοκρατίας µας. Και λυπάµαι, βέβαια, βαθιά που η σηµερινή µέρα
πνίγεται µέσα στους καπνούς των πυρκαγιών που απειλούν την
ευηµερία µας και καταστρέφουν το µέλλον µας. Η σκέψη µας
φυσικά βρίσκεται κοντά σε όσους αγωνίζονται στο µέτωπο της
φωτιάς, όπως και στους Λάκωνες συµπολίτες µου, γιατί η φωτιά

έχει δυστυχώς κτυπήσει και τη Λακωνία.
Παρ’ όλα αυτά, γιορτάζουµε σαράντα εννέα χρόνια δηµοκρα-

τίας. Μια γιορτή, όµως, που επιβάλλει να συνειδητοποιούµε κάθε
στιγµή αυτή την ευθύνη. Γιατί σε µία εποχή γεµάτη προκλήσεις
και πρωτόγνωρες κρίσεις δεν µπορούµε να θεωρούµε δεδοµένο
πως η δηµοκρατία µας θα προχωρά αλώβητη χωρίς τριγµούς.
Εξάλλου, η ιστορία µαρτυρά πως σε εποχές φόβου, ανασφά-
λειας και αβεβαιότητας οι κοινωνίες οδηγούνται συχνά σε κατα-
στροφικές και ακραίες επιλογές. Κοιτώντας σήµερα τη µεγάλη
εικόνα, βλέπουµε στην πλειοψηφία των κοινοβουλίων της Ευρώ-
πης ακροδεξιά κόµµατα µε άκρως συντηρητική ατζέντα να επι-
χειρούν µε ρητορική η οποία στρέφεται προς τα χρόνια των
εθνικών εγωισµών, κλείνοντας συστηµατικά τα µάτια στον και-
νούργιο κόσµο που έρχεται µε ταχύτητα µέσα από τις νέες επι-
στηµονικές και τεχνολογικές εξελίξεις.

Αυτή η πραγµατικότητα επιβάλλει να είµαστε πάντοτε σε εγρή-
γορση. Η δηµοκρατία δεν είναι ούτε αυτονόητη ούτε ζήτηµα
καλών ή κακών προθέσεων των κυβερνώντων. Μάλιστα, απαιτεί
ισχυρούς θεσµούς, θεσµούς που θα περιορίζουν την παντοδυ-
ναµία της πλειοψηφίας και ταυτόχρονα θα εγγυώνται τα δικαιώ-
µατα της µειοψηφίας και των µειονοτήτων, όταν αυτά
περιορίζονται ή απειλούνται. Απαιτεί επίσης διάλογο και συµµε-
τοχή και σε αυτό το πλαίσιο µπορούµε να πούµε πως το συζη-
τούµενο νοµοσχέδιο έρχεται να βελτιώσει πράγµατι την ποιότητα
της δηµοκρατίας µας, διευκολύνοντας το δικαίωµα συµµετοχής
στις εκλογές για όλους τους Έλληνες πολίτες, όπου κι αν βρί-
σκονται, χωρίς περιορισµούς και χωρίς τους άδικους κόφτες. Και
αυτή τη διευκόλυνση τη ζητούσαν επιτακτικά και οι χιλιάδες Λά-
κωνες απόδηµοι που βρίσκονται µακριά, αλλά µε τη σκέψη τους
πάντοτε στην πατρίδα µας. 

Όµως, εδώ έχουµε το εξής παράδοξο. Γιατί ξέρετε, κύριοι και
κυρίες της Κυβέρνησης, δεν πείθετε για τις προθέσεις σας, όταν
από τη µία ευαγγελίζεστε πως αναζητάτε και θέλετε συναινέσεις
και από την άλλη φέρνετε ένα τόσο σοβαρό θέµα µε σαφείς συν-
ταγµατικές προεκτάσεις λίγες µόνο εβδοµάδες µετά τις εκλογές
χωρίς ουσιαστική και ευρεία συζήτηση µε τα κόµµατα, χωρίς ου-
σιαστικό διάλογο. Αναρωτιέµαι, λοιπόν, από πού προέρχεται η
τόση βιασύνη. Δεν έχουµε ακόµα καλά καλά προλάβει να αξιο-
λογήσουµε τα δεδοµένα των πρόσφατων εκλογών σχετικά µε την
ψήφο των αποδήµων. Τι πήγε άραγε λάθος; Τι πήγε σωστά; Δεν
είχαµε τον χρόνο να το εξετάσουµε.

Μοιάζει, λοιπόν, σα να µην υπάρχει ένα πραγµατικό ενδιαφέ-
ρον από την πλευρά σας. Και το λέω αυτό, διότι η διαδικασία που
υιοθετήσετε δεν επιτρέπει καν µία σε βάθος συζήτηση για το ση-
µαντικό θέµα της απογραφής των εκλογέων του εξωτερικού. Τε-
λικά πόσοι είναι; Ποια είναι τα χαρακτηριστικά του
συγκεκριµένου εκλογικού σώµατος; Δεν πρέπει να ακούσουµε
τις σκέψεις τους και τα προβλήµατά τους για να απευθυνθούµε
αποτελεσµατικά προς αυτούς; Πόσοι έφυγαν σχεδόν κυνηγηµέ-
νοι στη διάρκεια της κρίσης από τη χώρα και πόσοι πριν από
αυτήν; Πόσοι θέλουν να επιστρέψουν; Ποια είναι τελικά η σύν-
θεση αυτού του εκλογικού σώµατος;

Και βέβαια µε αυτή σας τη στάση αναδεικνύονται οι ποιοτικές
διαφορές που έχουµε στα ζητήµατα της δηµοκρατίας µας. Γιατί
το ΠΑΣΟΚ δεν παίζει και δεν έπαιξε ποτέ επικοινωνιακά, ποτέ
συγκυριακά µε το θέµα της ψήφου των αποδήµων. Αντίθετα,
ήταν το ΠΑΣΟΚ που µε τη συνταγµατική Αναθεώρηση του 2001
άνοιξε τον δρόµο, φέρνοντας το θέµα των εκλογέων του εξωτε-
ρικού στον δηµόσιο διάλογο. Ήταν το ΠΑΣΟΚ που το 2019 βοή-
θησε µε τη θετική στάση του να περάσει ο πρώτος νόµος. Και
ήταν το ΠΑΣΟΚ που το 2021 επέµενε να υπάρχει προσµέτρηση
της ψήφου των αποδήµων στο συνολικό εκλογικό αποτέλεσµα.
Και µε τη δική µας πρωτοβουλία προστέθηκε η πρόβλεψη για
συµµετοχή εκπροσώπου των αποδήµων σε µία από τις τρεις
πρώτες θέσεις του ψηφοδελτίου επικρατείας. Και ακριβώς όλα
αυτά είναι που αναδεικνύουν πως το κοµβικό θέµα της ψήφου
των αποδήµων βρίσκεται στον πυρήνα της ταυτότητας και των
αξιών της προοδευτικής παράταξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανήκω σε µια γενιά που την
κρίση την αντιµετωπίσαµε µε πάρα πολύ σκληρό τρόπο. Ήρ-
θαµε, λοιπόν, αντιµέτωποι µε την οικονοµική κρίση, αναζητώντας
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δουλειά σε µια λεηλατηµένη αγορά εργασίας. Και άλλωστε πάρα
πολλοί φίλοι µας, συνοµήλικοι µας ήταν αυτοί οι οποίοι αναγκά-
στηκαν να φύγουν από τη χώρα µας. Όµως, δεν µπερδευόµαστε.
Αναγκάστηκαν να φύγουν από τη χώρα µας, έφυγαν από τη
χώρα µας, αλλά δεν εγκατέλειψαν τη χώρα µας και αυτό συνε-
πάγεται πως παραµένουν η φωνή και η παρουσία της χώρας µας
στο παγκόσµιο χωριό. Και αυτό ακριβώς µας υποχρεώνει να κρα-
τάµε το κανάλι της επικοινωνίας µας µε τον Ελληνισµό της Δια-
σποράς πάντα ανοικτό, να επιδιώκουµε διαρκώς τη σύνδεση και
να διευκολύνουµε µε κάθε τρόπο τη συµµετοχή τους στα κοινά
του τόπου.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε πάρα πολύ και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει από το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ η κ. Μιλένα Απο-

στολάκη. 
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΙΛΕΝΑ) ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σκέψη όλων µας είναι σε

όσους δοκιµάζονται εδώ και µέρες, στους ανθρώπους που προ-
σπαθούν να περιφρουρήσουν τις ζωές τους και τις περιουσίες
τους, στους πυροσβέστες µας, που σε λίγες µέρες η Κυβέρνηση
θα νοµοθετήσει τη διάθεσή τους στο ΕΚΑΒ, και βεβαίως στους
εθελοντές.

Δεν είναι η ώρα για την απόδοση ευθυνών. Είναι, όµως, βέβαιο
ότι από το 2019 η Κυβέρνηση έχει ηχηρά αποτύχει στον σχεδια-
σµό και την υλοποίηση πολιτικών πρόληψης και προστασίας της
χώρας από τις φυσικές καταστροφές και ότι το µέτρο της ευθύ-
νης σας -και απευθύνοµαι στην Κυβέρνηση- δεν είναι η τραγική
διαχειριστική ανεπάρκεια των προκατόχων σας, αλλά είναι η
απαίτηση των Ελλήνων για ένα αποτελεσµατικό κράτος που προ-
στατεύει ζωές, περιουσίες και φυσικό πλούτο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα εσπευσµένα,
πρόχειρα και κυρίως χωρίς καµµία αξιόπιστη πολιτική αιτιολό-
γηση το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών για την άρση
των περιορισµών για την εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς κα-
ταλόγους εκλογέων εξωτερικού.

Η συζήτηση για τη διασφάλιση του δικαιώµατος πολιτικής συµ-
µετοχής στους εκτός επικράτειας Έλληνες πολίτες αποτέλεσε
µια από τις σηµαντικότερες καινοτοµίες που εισήχθησαν µε την
Αναθεώρηση του Συντάγµατος το 2001, τη συναινετική αναθεώ-
ρηση, όπως ευρύτατα χαρακτηρίστηκε.

Η παράγραφος 4 του αναθεωρηµένου άρθρου 51 παρέπεµπε
στην ψήφιση εκτελεστικού του Συντάγµατος νόµου, που θα ψη-
φίζεται µε την αυξηµένη πλειοψηφία των δύο τρίτων του όλου
αριθµού των Βουλευτών, όπως και ο εκλογικός νόµος όταν πρό-
κειται να ισχύσει άµεσα και τούτο γιατί ο νόµος σχετικά µε την
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος των εκλογέων που βρίσκον-
ται εκτός της επικράτειας αφορά το εκλογικό Σώµα, αφορά τους
πολιτικούς συσχετισµούς. Άρα πρόκειται για έναν πολύ σηµαν-
τικό νόµο για τη χώρα και για τη λειτουργία του πολιτεύµατος,
έναν νόµο που πρέπει να µην επιδιώκει ευκαιριακές πλειοψηφίες,
αλλά πρωτίστως να µην εντάσσεται σε ευκαιριακές και µικροκοµ-
µατικές επιδιώξεις.

Οι αυξηµένες εγγυήσεις δεν είναι διαδικαστικής περιωπής.
Είναι εγγυήσεις που υπαγορεύουν το κίνητρο και την ευθύνη του
νοµοθέτη, µια ευθύνη ιστορικών διαστάσεων και όχι µικροκοµ-
µατικού και κερδοσκοπικού εντυπωσιασµού.

Με την Αναθεώρηση του 2019 η προσθήκη της παραγράφου
4 στο άρθρο 54 του Συντάγµατος αναφέρθηκε στον οργανικό
νόµο, ο οποίος ρυθµίζει λεπτοµερέστερα τα σχετικά µε την ψήφο
των αποδήµων εκλογέων, τον ν.4648 εν προκειµένω, που µε την
επιτασσόµενη από το Σύνταγµα ευρεία πλειοψηφία ρύθµισε τη
συγκρότηση και τη λειτουργία ενός πλέον τµήµατος του εκλογι-
κού µας Σώµατος.

Χωρίς, όµως, να έχει µεσολαβήσει ο αναγκαίος και επαρκής
χρόνος από τη διενέργεια των εθνικών εκλογών, που έδωσαν τη
δυνατότητα στους απόδηµους να ψηφίσουν και να µετάσχουν σε
αυτό το εκλογικό Σώµα, έρχεστε πρόχειροι, απροετοίµαστα και

µε κίνητρα που δεν αντιστοιχούν στη σοβαρότητα του νοµοθε-
τήµατος, να ανατρέψετε όσα εσείς οι ίδιοι χαρακτηρίσατε νίκη
του κοινοβουλευτισµού και της ενότητας, ένα υπόδειγµα συναί-
νεσης.

Θέλω να απευθύνω στην Κυβέρνηση διά του παριστάµενου
αρµόδιου Αναπληρωτή Υπουργού πέντε συν ένα κρίσιµα, κατά
την άποψή µας, ερωτήµατα. Δεν αποτελεί προτεραιότητα για την
Κυβέρνηση, προτού σπεύσει να νοµοθετήσει, να προχωρήσει
στην απογραφή των εκλογέων που βρίσκονται έξω από την επι-
κράτεια; Δεν κρίνετε, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να έχουµε µία
σαφή εικόνα του πόσοι είναι αυτοί οι εκλογείς, αλλά και τη δυ-
νατότητα ως πολιτικό σύστηµα να µπορέσουµε να επικοινωνή-
σουµε και να απευθυνθούµε σε αυτούς τους συµπατριώτες µας;

Δεν είναι προτεραιότητα για την Κυβέρνηση να συλλέξει διε-
ξοδικά τα στοιχεία από τα οποία θα προκύπτει πόσοι ήταν εκείνοι
οι Έλληνες που έφυγαν τα τελευταία χρόνια λόγω της κρίσης;
Πόσοι είναι εκείνοι που λείπουν δεκαετίες από τη χώρα; Δεν είναι
προτεραιότητα για την Κυβέρνηση να εξετάσει και να συγκρίνει
πρακτικές, βέλτιστες πρακτικές που θα οδηγήσουν και στην επι-
θυµητή µείζονα συµµετοχή των αποδήµων στην εκλογική διαδι-
κασία;

Αν οι περιορισµοί ευθύνονται απολύτως για τη µικρή συµµε-
τοχή των αποδήµων -ψήφισαν όπως γνωρίζετε πάρα πολύ λίγοι-
γιατί ψήφισαν αντίστοιχα πολύ λίγοι και στις τελευταίες ευρωε-
κλογές που δεν υφίστανται περιορισµοί; Αν στόχος σας είναι η
ενίσχυση των δεσµών τους µε την πατρίδα, η οργανική τους έν-
ταξη στο εκλογικό Σώµα, η ενθάρρυνση τής όσο το δυνατόν µε-
γαλύτερης συµµετοχής τους, γιατί βλέποντας το µικρό αριθµό
των εκλογέων προαναγγείλατε τη µείωση της εκπροσώπησής
τους στα ψηφοδέλτια επικρατείας, σχέδια στα οποία το ΠΑΣΟΚ
σας έθεσε φραγµούς άµεσα;

Τελικά, γιατί αυτή τη σπουδή που ασυγκράτητα σας οδηγεί
στη σηµερινή συζήτηση δεν την επιδείξατε στη διάρκεια της προ-
ηγούµενης κυβερνητικής σας θητείας, σε ό,τι αφορά πολιτικές
για την ουσιαστική σύνδεση των αποδήµων µε την πατρίδα, σε
σχέση µε τα σχολεία και τη διδασκαλία της ελληνικής γλώσσας
και σε σχέση κυρίως µε πολιτικές που θα οδηγούσαν τους νέους
που συνεχίζουν, χωρίς πραγµατικές ευκαιρίες, να εγκαταλείπουν
τη χώρα τους, να µπορέσουν να επιστρέψουν;

Ανοίγω µια παρένθεση. Τρεις χιλιάδες εκατόν τριάντα επτά
γιατροί επί των ηµερών σας, κύριε Υπουργέ, εγκατέλειψαν τη
χώρα καθώς τα χειροκροτήµατά σας στην περίοδο της πανδη-
µίας δεν στάθηκαν αρκετά να τους κρατήσουν στον τόπο τους.

Η αλήθεια είναι ότι δεν αποτελεί προτεραιότητά σας η ουσια-
στική και σε βάθος σύνδεση µε τον Απόδηµο Ελληνισµό, γι’ αυτό
και δεν χάνετε χρόνο για ένα µακρόπνοο εθνικό σχεδιασµό. Δια-
βάσατε βιαστικά τα ικανοποιητικά για τη Νέα Δηµοκρατία εκλο-
γικά αποτελέσµατα και έρχεστε ευκαιριακά να νοµοθετήσετε για
ένα µέγα εθνικό θέµα, που όµως ξεπερνά τα όρια της εκλογικής
νοµοθεσίας.

Μια στρατηγικού χαρακτήρα πολιτική που εκφράζει ευρύτερες
κοινωνικές και πολιτικές δυνάµεις την µετατρέπετε σε ευκαιριακή
ανούσια φωτοβολίδα. Αυτές οι τοµές πρέπει να εδράζονται στην
ασφάλεια, τη διαφάνεια και τη συναίνεση. Και εσείς δεν υπηρε-
τείτε κανέναν από αυτούς τους στόχους. 

Επιλέγετε τον δρόµο της ανέξοδης και ανεύθυνης δηµαγωγι-
κής νοµοθέτησης, ακόµα και στο πεδίο διατάξεων που αφορούν
µείζονα δικαιώµατα, δηµιουργώντας…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Θα µου δώσετε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
…δηµιουργώντας δεδοµένα, τα οποία η επερχόµενη εκκίνηση

της αναθεωρητικής διαδικασίας θα µπορούσε να επεξεργαστεί,
έχοντας ολοκληρώσει µια συγκροτηµένη αξιολόγηση και αποτί-
µηση του υφιστάµενου πλαισίου, µε στόχο την οργανική σύνδεση
των αποδήµων µε τον τόπο τους και τη στοχευµένη επιδίωξη της
µεγαλύτερης δυνατής εκλογικής τους συµµετοχής.

Το ΠΑΣΟΚ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αίρεται στο ύψος
των περιστάσεων και ψηφίζει τη διάταξη σε αντίθεση µε την κυ-
βερνητική πλειοψηφία που την υποβαθµίζει, καθώς την χρησιµο-
ποιεί ως εφαλτήριο για την προβολή και την άσκηση µιας
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τακτικής καιροσκοπικού εντυπωσιασµού, η οποία σας διαβεβαι-
ώνω ότι δεν θα σας αποδίδει στο διηνεκές.

Όπως µας δίδαξε ο Δηµήτρης Τσάτσος, η ευθύνη του ερµη-
νευτή, πολλώ µάλλον του εφαρµοστή, του Συντάγµατος είναι ευ-
θύνη πολιτική, ευθύνη για το πολίτευµα, ευθύνη για τη
δηµοκρατία, µια ευθύνη που απουσιάζει παντελώς από τη σηµε-
ρινή νοµοθετική σας πρωτοβουλία.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Δηµήτρης Κούβελας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εύχοµαι καλή δύ-

ναµη σε όσους δοκιµάζονται αυτές τις µέρες από τις πυρκαγιές.
Η καρδιά και η σκέψη µας είναι κοντά στους πυροσβέστες, στους
εθελοντές, τους πολίτες που αυτή τη στιγµή είναι στην πρώτη
γραµµή της άνισης µάχης.

Το γεγονός ότι η νέα κοινοβουλευτική περίοδος ξεκινά µε τη
συζήτηση και ψήφιση ενός εµβληµατικού νοµοσχεδίου, που απο-
καθιστά µια αδικία χρόνων, δείχνει για άλλη µια φορά τη συνέ-
πεια και την αξιοπιστία λόγων και έργων αυτής της παράταξης.
Είναι µια νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη
για να ικανοποιηθεί επιτέλους το πάγιο και διαρκές αίτηµα του
Οικουµενικού Ελληνισµού, µια πράξη δηµοκρατίας µακριά από
αγκυλώσεις και πάνω από τα κόµµατα.

Μιλήσαµε εδώ και καιρό για την ανάγκη άρσης κάθε περιορι-
σµού όσον αφορά την ισότιµη ψήφο των αποδήµων συµπατριω-
τών µας και σήµερα λύνουµε οριστικά αυτό το ζήτηµα. Ως προς
αυτό το ζήτηµα που απασχολεί εδώ και δεκαετίες, έρχεται σή-
µερα η παρούσα Βουλή, µε ικανή πλειοψηφία, να κάνει το αυτο-
νόητο, δηλαδή η φωνή των Ελλήνων του εξωτερικού να µπορεί
να ακούγεται από εδώ και στο εξής ακόµη πιο δυνατά.

Είναι µια µεγάλη πολιτική και ιστορική ευκαιρία που δεν πρέπει
να πάει και πάλι χαµένη. Αποµένει να φανεί συνεπής η κάθε
πλευρά του Κοινοβουλίου µε αυτή την ιστορική συγκυρία και να
δείξει στην πράξη τον πατριωτισµό της, αλλά και πόσο σέβεται
στα αλήθεια τη µεγάλη δύναµη της διασποράς.

Το Σύνταγµά µας από το µακρινό 1975, το πρώτο µετά την
αποκατάσταση της δηµοκρατίας µας που σήµερα γιορτάζουµε
επετειακά, προβλέπει την κατευθυντήρια αυτή πρόνοια και επι-
ταγή για τη συµµετοχή στην εκλογική διαδικασία των Αποδήµων
Ελλήνων, εκείνων που συνιστούν την πέραν της Ελλάδος Ελ-
λάδα.

Δυστυχώς στις πρόσφατες αντίστοιχες συζητήσεις στη Βουλή
η κοινοβουλευτική υπευθυνότητα έδωσε τη θέση της στην κοµ-
µατική υποκρισία και η πολιτική σοβαρότητα στον τυχοδιωκτι-
σµό. Αύριο όλοι µπορούµε και πάλι να σταθούµε στο ύψος της
ιστορικής ευθύνης που έχουµε να αντιµετωπίσουµε. Ας µη γελιό-
µαστε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ερώτηµα νοµίζω είναι
απλό. Ποιοι είµαστε εµείς που θα εµποδίσουµε το αναφαίρετο
δικαίωµα των συµπατριωτών µας που ζουν εκτός Ελλάδας να
συµµετέχουν ισότιµα στην κορυφαία διαδικασία για το έθνος
όπως είναι οι εκλογές. Ύψιστο έργο και καθήκον όλων µας είναι
να ανταποκριθούµε στο δίκαιο και βαθιά δηµοκρατικό αίτηµα των
Ελλήνων της Διασποράς διότι η αλήθεια είναι πως αυτοί το ζη-
τούν πάνω και πρώτα απ’ όλα.

Η δική µας παράταξη έχει λειτουργήσει πολλές φορές ως θε-
µατοφύλακας της ιστορίας και υποστηρίζει από την πρώτη
στιγµή διαχρονικά τη διευκόλυνση της συµµετοχής στην εκλο-
γική διαδικασία για το σύνολο των Ελλήνων του εξωτερικού που
είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους χωρίς άσκο-
πους περιορισµούς, χωρίς πρόσθετα κριτήρια, χωρίς γραφει-
οκρατικές και άλλα κωλύµατα χωρίς αστερίσκους που οδηγούν
τελικά σε στρεβλώσεις και δηµιουργούν Έλληνες δύο ή και τριών
ταχυτήτων: Έλληνες της Διασποράς διαφορετικούς από τους
Έλληνες που ζουν στην Ελλάδα. Σήµερα, λοιπόν, οι συνθήκες
είναι πιο ώριµες από ποτέ, ώστε αυτή η ανάγκη να γίνει πραγµα-
τικότητα µακριά από δικαιολογίες, µακριά από µικροκοµµατικές
σκοπιµότητες. Δίνουµε λύση σε αυτό το πάγιο ζήτηµα, σε αυτή
την πάγια εκκρεµότητα επιδεικνύοντας πολιτική γενναιότητα και

κοινοβουλευτική ορθότητα. Στο χέρι µας είναι. Κι ας αφήσουµε
το κρυφτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, των κοµµάτων που αν-
τιστέκεστε σε αυτή τη δηµοκρατική εξέλιξη. 

Είναι η στιγµή για καθαρές κουβέντες. Θέλουµε την ισότιµη
συµµετοχή των Ελλήνων του εξωτερικού στις εκλογικές διαδικα-
σίες σεβόµενοι τις αρχές της ισότητας και της καθολικότητας
της ψήφου; Οι συµπατριώτες µας που ζουν εκτός Ελλάδος και
τιµούν την πατρίδα µας µε τα κατορθώµατά τους διεθνώς πρέπει
να συµµετέχουν στις εκλογές ελεύθερα; Επιβάλλεται να τους δι-
ευκολύνουµε ως προς αυτό; Προφανώς όλα αυτά τα ερωτήµατα
είναι ρητορικά. Ασφαλώς και ναι σε όλα είναι η απάντηση κάνο-
ντας έτσι το αυτονόητο, δίνοντας αυτή τη δυνατότητα, αυτή τη
µεγάλη χαρά στους Έλληνες του εξωτερικού που είναι στην
πραγµατικότητα καθρέφτης της χώρας µας σε διεθνές επίπεδο.

Και για να γίνει σαφές σε όσους µας παρακολουθούν θα επα-
ναλάβω και εγώ πως δεν γεννάται κάποιο καινούργιο δικαίωµα,
δεν εκχωρείται κάτι νέο. Εµείς σήµερα απλώς διευκολύνουµε την
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων που κατοικούν
µόνιµα στο εξωτερικό. Τώρα όποιοι επιµένουν να βάζουν τεχνητά
εµπόδια και να δίνουν διαφορετική απάντηση σε αυτό το ερώ-
τηµα νοµίζω ότι χαρακτηρίζονται από πολιτική υποκρισία έναντι
της ίδιας της ιστορίας. Και αυτό δεν θα τους το συγχωρέσει κα-
νένας. Είναι αδικαιολόγητο να δίνει κάποιος την εντύπωση στους
Έλληνες του εξωτερικού -και το έχουν εκφράσει αυτό- πως κά-
ποιοι µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο τους φοβούνται ή ακόµη
χειρότερα πως κάποιοι µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο τους θε-
ωρούν Έλληνες δεύτερης κατηγορίας. Είναι, λοιπόν, θράσος πο-
λιτικό να αντιστέκεται κανείς σε αυτή την εξέλιξη. Και σήµερα
σας προτρέπουµε να κάνετε το αυτονόητο. Να σταθείτε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, στο ύψος των περιστάσεων. Και αυτό που
για άλλες ευρωπαϊκές χώρες για δεκάδες χώρες στον πλανήτη
είναι κεκτηµένο να γίνει πραγµατικότητα και εδώ. Και φυσικά
ισχύει στην Ιταλία, στην Γαλλία, στην Πορτογαλία για όσους προ-
τείνουν να ακολουθήσουµε αυτές τις καλές ευρωπαϊκές πρακτι-
κές.

Άλλες ευέλικτες µορφές ψηφοφορίας, όπως η επιστολική και
η ηλεκτρονική ψήφος που ισχύει σε κάποιες χώρες, όταν θα είναι
ώριµες οι συνθήκες θα τις εξετάσουµε και αυτές, κύριε Υπουργέ
και θα προχωρήσουµε σε ανάλογες ρυθµίσεις συµβαδίζοντας µε
την ψηφιακή εποχή. Αλλά δεν είναι σήµερα το ζητούµενο.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι δεν µας εµποδίζει κα-
νείς πια να αναδείξουµε πλήρως το δίκαιο συνταγµατικό δι-
καίωµα των Ελλήνων του Απόδηµου Ελληνισµού. Οφείλουµε να
τους αναγνωρίσουµε στο ελάχιστο τη διαχρονική προσφορά
τους και στήριξη στο µεγαλείο της µητέρας πατρίδας. Έχουµε
τη µεγάλη ευκαιρία που δεν επιτρέπεται να υποτιµήσουµε αλλά
ενωµένοι να την υλοποιήσουµε.

Σας καλώ να υπερψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου. Το οφεί-
λουµε σε όλους εκείνους που κρατάνε αναµµένη τη δάδα του
Ελληνισµού σε κάθε γωνιά του πλανήτη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό εξ αφορµής αυτού που

άκουσα από διάφορες πλευρές, κυρίως από την πλευρά του
ΠΑΣΟΚ για την απογραφή. Προσπαθώ να βρω ένα ρεαλιστικό
πραγµατικό τρόπο -το είπαν και στην επιτροπή και ο εισηγητής,
ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ- για το πώς θα γινόταν αυτή η
απογραφή. Υπάρχει τρόπος; Θα τους λέγαµε «ελάτε στα προξε-
νεία να γραφτείτε;». Και προσπαθώ να καταλάβω ποια θα ήταν η
χρησιµότητα αυτής της απογραφής. Έχει νόηµα να πούµε αν
είναι πεντακόσιες, εξακόσιες, επτακόσιες ή οκτακόσιες χιλιάδες;
Δίνουµε κάποιο δικαίωµα, ανοίγουµε τους καταλόγους και έχει
ενδιαφέρον; Παρέχουµε σε κάποιους κάθε νέο δικαίωµα και ανα-
ρωτιόµαστε πόσοι είναι αυτοί; Δεν υπάρχει τέτοιο θέµα. Είναι άν-
θρωποι εγγεγραµµένοι. Και τι ποινή θα υπάρξει σε κάποιον που
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δεν θα απογραφεί; Και πώς θα γίνει η απογραφή; «Ελάτε όλοι
στα προξενεία;». Να θυµηθούµε λιγάκι τις ευρωεκλογές του
2019. Η αποτυχία του συστήµατος και της εγγραφής ήταν η αυ-
τοπρόσωπη εγγραφή στα προξενεία. Ήταν το κοµµάτι που γλι-
τώσαµε µε την ηλεκτρονική πύλη -παρά το θέµα των
περιορισµών που είχαν µπει- αλλά ειλικρινά η εικόνα στο προξε-
νείο να κλείνει στις δύο το µεσηµέρι, να έχει ουρές απ’ έξω, να
προσπαθούν οι άνθρωποι να γραφτούν, να έχουν έρθει από
άλλες πόλεις της Αγγλίας στην πρεσβεία στο Λονδίνο, ήταν ένας
από τους λόγους που δεν είχε µεγάλη συµµετοχή και στις ευ-
ρωεκλογές παρ’ όλο που δεν υπήρχε περιορισµός. Λέω ενδει-
κτικά το Λονδίνο γιατί ήταν η πιο χαρακτηριστική περίπτωση. Γι’
αυτό ρωτάω ειλικρινά πώς έχετε σκεφτεί την απογραφή. Το λέω
ειλικρινά και εντελώς καλοπροαίρετα. Πώς θα µπορούσε να γίνει.
Είµαι ανοικτός να το ακούσω. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς):Θα προχωρήσουµε

κανονικά στους οµιλητές. Ακούστηκε ο κύριος Υπουργός. Θα
έχουν την ευκαιρία στις παρεµβάσεις τους να αναφερθούν σε
αυτό που είπε.

Τον λόγο έχει ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ’ όλα να εκ-
φράσουµε τη συµπαράστασή µας στους ανθρώπους εκείνους
που περνάνε πραγµατικά δύσκολα. Δυστυχώς η κλιµατική
έξαρση, δυστυχώς η φύση πολλές φορές δηµιουργεί φαινόµενα,
τα οποία δεν µπορούµε να αντιµετωπίσουµε. Είµαι από την Καρ-
δίτσα και ζήσαµε τον «Ιανό» από πολύ κοντά. Θέλω να βεβαιώσω
αυτούς τους ανθρώπους ότι πραγµατικά υπάρχει µια Κυβέρνηση
η οποία θα είναι δίπλα τους. Να ευχαριστήσουµε κι εκείνους που
είναι δίπλα µέρα-νύχτα, τους εθελοντές, τους πυροσβέστες,
τους «εκαβίτες» και όλους εκείνους οι οποίοι πραγµατικά πα-
λεύουν µε τη ζωή τους για τη ζωή.

Σήµερα έχουµε την επέτειο της δηµοκρατίας και σήµερα συ-
ζητάµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο πραγµατικά είναι σηµαντικό και
είναι προς αυτή την κατεύθυνση. Το Σύνταγµα στο άρθρο 54
δίνει τη δυνατότητα -όχι όµως την υποχρέωση- για τη θέσπιση
των περιορισµών στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος από
το εσωτερικό. Αφήνει, λοιπόν, στη Βουλή των Ελλήνων να απο-
φασίσει για την ύπαρξη ή µη περιορισµών στην άσκηση αυτού
του δικαιώµατος. Η Κυβέρνηση, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τους Έλ-
ληνες πολίτες οι οποίοι είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς
καταλόγους είτε είναι µόνιµοι κάτοικοι του εξωτερικού είτε τυγ-
χάνει να βρίσκονται στο εξωτερικό κατά την ηµεροµηνία διεξα-
γωγής των εκλογών να µπορούν να εγγράφονται στους
εκλογικούς καταλόγους εξωτερικού, ώστε να ασκήσουν το εκλο-
γικό τους δικαίωµα από το εξωτερικό χωρίς περιορισµούς.

Είναι συµπολίτες µας, αυτοί που µπορούν να ταξιδέψουν στην
Ελλάδα και να ψηφίσουν χωρίς περιορισµό και έχουν τη δυνατό-
τητα να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα στο εξωτερικό,
δίχως περιορισµούς, ενισχύοντας µε αυτόν τον τρόπο την ισό-
τιµη µεταχείριση του συνόλου των µελών του εκλογικού σώµα-
τος.

Το νοµοσχέδιο επαληθεύει το απολύτως συνταγµατικά κατο-
χυρωµένο δικαίωµα της ισοτιµίας της ψήφου, γεγονός που πρέ-
πει να µας κάνει να είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί αναφορικά µε
τους περιορισµούς που βάζουµε στο δικαίωµα του εκλέγειν. Στη
διαβούλευση ακούστηκαν πολλά, αλλά τα περισσότερα ήταν
λόγοι που αφορούσαν άλλα ζητήµατα, όχι για την άρση των πε-
ριορισµών, αλλά µε σκοπό όπως καταλαβαίνετε τη µη ψήφιση
του νοµοσχεδίου.

Πριν ορισµένα χρόνια υπήρχαν φωνές που χαρακτήριζαν γε-
λοία την ύπαρξη εκλογικών περιφερειών στο εξωτερικό. Τώρα
τις χρησιµοποιούν ως αιτίες για τη µη ψήφιση του νοµοσχεδίου.
Ακούστηκε ότι αλλοιώνονται οι εκλογικοί κατάλογοι µε καινούρ-
γιους ψηφοφόρους, ότι θα εκλέγεται άλλος Πρωθυπουργός από
αυτόν που ψήφισε ο ελληνικός λαός, ότι θα γίνει αλλοίωση του
αποτελέσµατος. Σας είναι γνωστό, ψηφίζουν όσοι έχουν δι-
καίωµα ψήφου καθώς είναι ήδη εγγεγραµµένοι στους εκλογι-
κούς καταλόγους.

Προτείνεται η δηµιουργία ψηφοφόρων δύο ταχυτήτων. Ακού-
στηκε πάρα πολλές φορές εδώ. Ακούστηκε ότι οι εκτός Ελλάδος
συµπολίτες µας πρέπει να εκλέγουν τέσσερις Βουλευτές εξωτε-
ρικού από ενιαίο ψηφοδέλτιο και η ψήφο τους να µην προσµε-
τράται στο συνολικό εκλογικό αποτέλεσµα, ενώ αν πάρουν το
αυτοκίνητό τους, το αεροπλάνο τους, έρχονται εδώ ψηφίζουν
Βουλευτή, ψηφίζουν Πρωθυπουργό και έχουν δικαίωµα να µετα-
βάλουν το αποτέλεσµα. Είναι κάτι το οποίο πραγµατικά είναι δύ-
σκολο να το καταλάβει κάποιος. Αυτή η δικαιολογία είναι σαν
κάποιος να έχει πνευµονία και εµείς να του δίνουµε καραµέλες
Halls.

Το νοµοσχέδιο δεν δίνει δικαίωµα ψήφου σε καινούργιους ψη-
φοφόρους. Άρα, λοιπόν, µιλάµε για τους πολίτες εκείνους που
έχουν δικαίωµα ψήφου, είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς
καταλόγους, είναι Έλληνες πολίτες, δεν µπορούν να διαθέσουν,
όµως, ένα µεγάλο ποσό ή τον χρόνο για να µετακινηθούν.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας εισηγείται τη βοήθεια
στη διευκόλυνση για την άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµα-
τος. Τους επιτρέπει να ψηφίζουν στον τόπο διαµονής τους. Οι
Έλληνες πολίτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνιµα ή προ-
σωρινά βρίσκονται στο εξωτερικό και δεν θα µπορούσαν να ψη-
φίσουν στις εκλογές. Το 2019 η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας έκανε το πρώτο βήµα, αλλά προκειµένου να επι-
τευχθεί το κοινοβουλευτικό όριο των διακοσίων ψήφων υπήρξαν
πολύ σηµαντικοί περιορισµοί, πράγµα που συντέλεσε και στον
χαµηλό αριθµό αποδήµων δεκαοκτώ χιλιάδες που άσκησαν το
δικαίωµα αυτό, κάνοντας χρήση του νόµου.

Το 2021 η Νέα Δηµοκρατία εισήγαγε νέο νόµο, την άρση όλων
των περιορισµών, υπερψηφίστηκε από τρία κόµµατα, όµως δεν
συγκέντρωσε το απαιτούµενο των διακοσίων Βουλευτών.

Σήµερα έρχεται εκ νέου προς ψήφιση η ίδια πρόταση που κα-
τατέθηκε το 2021, η άρση όλων των περιορισµών στην άσκηση
του εκλογικού δικαιώµατος από το εξωτερικό που είχαν ψηφίσει
τα τρία κόµµατα που έχουµε πει, Νέα Δηµοκρατία ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής και Ελληνική Λύση. Τα τελευταία χρόνια παρακο-
λουθούν όλοι το brain drain. Έλληνες επιστήµονες φεύγουν στο
εξωτερικό µε την ελπίδα να γυρίσουν πίσω. Η ψήφιση αυτού του
νοµοσχεδίου για την ενεργή συµµετοχή όλων των Ελλήνων του
εξωτερικού στα κοινά της πατρίδας σίγουρα δεν θα τους κάνει
να γυρίσουν πίσω, αλλά ενισχύει τους δεσµούς τους. Θα τους
κάνει να νιώθουν αναπόσπαστο κοµµάτι της κοινωνίας µας.

Σε λίγες ώρες η Βουλή των Ελλήνων θα έχει την ευκαιρία να
λάβει µια απόφαση σταθµό, µια απόφαση που καθυστέρησε δε-
καετίες διευκολύνοντας ουσιαστικά την άσκηση ενός δικαιώµα-
τος που ήδη έχουν οι Έλληνες πολίτες. Ας αναλάβει ο καθένας
µας την ευθύνη της απόφασης αυτής, ξεκάθαρα χωρίς άνευ ου-
σίας δικαιολογίες.

Η Νέα Δηµοκρατία θεωρεί ότι υπάρχει πλέον ένα ώριµο πολι-
τικό σύστηµα που µπορεί να συναινέσει, δίνοντας έτσι στον λαό
να πιστέψει ότι σε τέτοιου είδους ζητήµατα ενεργούµε µε γνώ-
µονα το εθνικό συµφέρον. Άλλωστε αυτό είναι και το καθήκον
µας.

Τέλος, θέλω να πω το εξής, ότι οι Έλληνες δεν είναι ένα ούτε
µε το ΠΑΣΟΚ ούτε µε τη Νέα Δηµοκρατία του εξωτερικού ούτε
µε το ΚΚΕ ούτε µε κανένα άλλο κόµµα. Οι Έλληνες του εξωτερι-
κού είναι οι δικοί µας άνθρωποι. Είναι ο αδελφός του Τέλη, του
Χρήστου, του Κώστα και του Γιάννη, είναι οι δικοί µας άνθρωποι.
Ας τους δώσουµε λοιπόν, το δικαίωµα να ψηφίσουν την οποιαδή-
ποτε διευκόλυνση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πάρα
πολύ τον κύριο συνάδελφο.

Και τώρα τον λόγο έχει από το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ ο κ. Παναγιώ-
της Παρασκευαΐδης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΪΔΗΣ: Θέλω κι εγώ από αυτό το
Βήµα, επειδή είναι η πρώτη µου εµφάνιση και η οµιλία µου στη
Βουλή, να ευχαριστήσω τον λεσβιακό, τον ληµνιακό και τον λαό
του Αγίου Ευστρατίου που µε την ψήφο τους µε εµπιστεύτηκαν
να τους εκπροσωπήσω στην ελληνική Βουλή.

Εκφράζω τη λύπη µου για τα καταστροφικά γεγονότα που
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έχουν γίνει στον ελλαδικό χώρο και ειδικά στη Ρόδο, τη ναυαρ-
χίδα του τουρισµού µας. Συλλυπούµαστε όλους τους κατοίκους
και εκφράζω και τη συµπαράσταση προς τους κάτοικους του βο-
ρειοανατολικού Αιγαίου, των νησιών µας αυτών, ώστε να απαλύ-
νουµε όσο µπορούµε τον πόνο τους και να µπορέσουµε όσο
µπορούµε να τους βοηθήσουµε όλοι µαζί.

Είναι τιµή και χαρά που σε αυτή την πρώτη οµιλία µου στη
Βουλή εκπροσωπώντας µια περιφέρεια, το βορειοανατολικό Αι-
γαίο, έρχοµαι να εκφράσω την αγωνία των συµπατριωτών µου
αποδήµων να έχουν λόγο µε την ψήφο τους για το παρόν και το
µέλλον της πατρίδας τους. Η άρση των εµποδίων είναι καθορι-
στικής σηµασίας, γιατί µε τον προηγούµενο νόµο ελάχιστοι µόνο
µπορούσαν να εκφράσουν τη γνώµη και τη θέλησή τους µε την
ψήφο τους.

Εδώ σε αυτό το σηµείο θέλω να τονίσω ότι πολλοί από εµάς
θα προτιµούσαµε το θέµα της ψήφου των αποδήµων συµπατριω-
τών µας να ήταν µέρος ενός ευρύτερου στρατηγικού σχεδίου για
τον Απόδηµο Ελληνισµό, το όποιο σχέδιο θα συµπεριελάµβανε
οικονοµικό, εθνικό, πολιτικό και πολιτισµικό επίπεδο. Δηλαδή µας
φέρνουν να ψηφίσουµε την άρση των εµποδίων µόνο για την
ψήφο. Εµείς θα θέλαµε σε αυτό ένα ευρύτερο νοµοσχέδιο που
να συµπεριλάβει και τον πολιτισµό και τα εθνικά προβλήµατα που
έχουν σχέση µε τους απόδηµους πατριώτες µας. Αυτό θα µας
ικανοποιούσε πολύ περισσότερο. 

Αυτό το νοµοσχέδιο θα έφερνε πολύ πιο κοντά τους απόδη-
µους προς την πατρίδα τους γιατί τους έχουµε ανάγκη. Οι Έλ-
ληνες του εξωτερικού είναι οι αιµοδότες της εθνικής οικονοµίας.
Επίσης αυτή η πεποίθησή µου όµως, δεν ακυρώνει την αρχή που
πάει να γίνει σήµερα µε την ψήφιση του νοµοσχεδίου αυτού.
Αρκεί και το τονίζω να είναι µόνο η αρχή για µια ευρύτερη πολι-
τική για τους απόδηµους.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα καλού-
µεθα να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο µε την καρδιά και όχι µε την
κοµµατική µας ταυτότητα. 

Είµαι βέβαιος ότι αυτή είναι και η επιθυµία όλων των Ελλήνων
αποδήµων, πολύ περισσότερο των παιδιών τους και των γενεών
που έρχονται. Σήµερα ας µην αναµετρηθούµε µε τη συγκυρία,
αλλά µε την ιστορία και η ιστορία λέει ότι όποτε η Ελλάδα χρει-
άστηκε τους απόδηµους ήταν πάντοτε παρόντες.

Το κάλεσµα της µητέρας της Ελλάδας στους απανταχού Έλ-
ληνες δεν είναι ένα κάλεσµα µόνο υποχρεώσεων, αλλά και ένα
κάλεσµα δικαιωµάτων. Η εκλογή που θα κάνουµε σήµερα δίνει
ταυτόχρονα και ένα µήνυµα στο εσωτερικό να µη γυρνάµε την
πλάτη στην κάλπη, ειδικά σήµερα που γιορτάζουµε τη γιορτή της
δηµοκρατίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είµαι υποχρεωµένος για την τιµή των όπλων να απευθυνθώ σε

µέρος της Εθνικής Αντιπροσωπείας και να τους πω ότι η άρση
των εµποδίων στην ψήφο των Αποδήµων Ελλήνων είναι µέτρο
λαϊκό και για τους µη έχοντες, γιατί αυτοί οι οποίοι τα έχουν µπο-
ρούν να πάρουν το αεροπλάνο και να έρθουν να ψηφίσουν. Οι
µη έχοντες είναι αυτοί οι οποίοι δεν θα µπορέσουν να εκφρα-
στούν µε την ψήφο τους. Αυτούς, λοιπόν, βοηθάει το νοµοσχέ-
διο, τους µη έχοντες του εξωτερικού οι οποίοι επιθυµούν να
έχουν δεσµούς µε την πατρίδα. Τους δίνουµε κινητήρια δύναµη
και δυναµώνουµε τους δεσµούς µε την πατρίδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να τελειώσω αυτή την οµιλία µου µε µια στροφή ενός αι-
γαιοπελαγίτικο τραγουδιού που το τραγουδάνε σε όλο το Αιγαίο
και που λέει «Η ξενιτιά σε χαίρεται, τζιβαέρι µου, τα έρηµα τα
ξένα». Δεν θα σας το τραγουδήσω, αλλά αυτό θα το τραγουδή-
σουν οι Έλληνες που θα µας ακούσουν και όχι µόνο οι αιγαιοπε-
λαγίτες Έλληνες.

Για όλους αυτούς τους λόγους, ας µη στερήσουµε σε αυτούς
τους ανθρώπους που πραγµατικά µας αγαπάνε, που είναι παρα-
πάνω Έλληνες από εµάς, να έχουν λόγο µε την ψήφο τους για
την πατρίδα τους.

Το νοµοσχέδιο που αίρει τα εµπόδια για την ψήφο των αποδή-

µων συµπατριωτών µας είναι προς όφελος όλων µας.
Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τώρα τον λόγο έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Χρήστος Κα-

πετάνος, ο οποίος ως καλός δικηγόρος, θα αγορεύσει, δεν θα
τραγουδήσει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Ακριβώς.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

είναι για πολλούς εξ ηµών εδώ η πρώτη οµιλία ενώπιον του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου, έτσι και για µένα που πρωτοεκλέγοµαι
στη Λάρισα.

Θέλω να σας πω κάποια λόγια πραγµατικά από καρδιάς, χωρίς
κάποιο γραπτό κείµενο, λόγια ψυχής, ειδικά µια τέτοια ηµέρα
που έχει τους δικούς της συµβολισµούς και τις δικές της ιδιαιτε-
ρότητες.

Θέλω να ευχαριστήσω πραγµατικά τους πυροσβέστες µας,
τους εθελοντές, τους κατοίκους της Ρόδου, αλλά και όλης της
ελληνικής επικράτειας που πραγµατικά συνέδραµαν, ώστε να
µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε αυτές τις πενήντα περίπου
εστίες πυρκαγιάς που εκδηλώνονται κάθε µέρα σε όλη την Ελ-
λάδα.

Είναι, όµως, και µια µέρα που επιτρέψτε µου να πω ότι η Ελ-
λάδα γίνεται φτωχότερη µε τον θάνατο της Μαριάννας Βαρδινο-
γιάννη, µιας γυναίκας που συνέδραµε τα µέγιστα, ώστε να
µπορέσουν πολλά µικρά παιδιά να αντιµετωπίσουν τον καρκίνο.

Τέλος, είναι µια ηµέρα που θα γιορτάζαµε στην Προεδρία της
Δηµοκρατίας σήµερα την αποκατάσταση της δηµοκρατίας από
τον ελληνικό λαό και από τον Κωνσταντίνο Καραµανλή πριν από
σαράντα εννέα χρόνια. Ούσα, λοιπόν, µια τέτοια ηµέρα η σηµε-
ρινή, και όταν για έναν νέο Βουλευτή καλείται στο Βήµα να µιλή-
σει µια τέτοια ειδική µέρα, επιτρέψτε µου να σας πω ότι για το
θέµα που συζητάµε, για το θέµα της άρσης όλων των περιορι-
σµών για την ψήφο των αποδήµων Ελλήνων, µια σκέψη µόνο έρ-
χεται έτσι πρώτα στο µυαλό µου.

Γιατί είναι κακό να ψηφίζουν οι απόδηµοι Έλληνες; Πού είναι
το πρόβληµα το οποίο βλέπουµε έτσι ώστε να λέµε: «Μα, έχει
αρνητικά στοιχεία αυτό το νοµοσχέδιο». Ας τα πάρουµε, λοιπόν,
µε τη σειρά. 

Έρχεται και λέει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας να µην ψη-
φίσουν οι Έλληνες του Απόδηµου Ελληνισµού. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεν λέει αυτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Ακούστε. Αυτό το οποίο λέει είναι να

υπάρχουν κάποια κριτήρια. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Άλλο αυτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Λέω λοιπόν, εάν µε ακούγατε, γιατί

πρέπει να υπάρχουν αυτά τα κριτήρια; Ο λόγος δεν έγινε καθό-
λου πειστικός και πραγµατικά δεν νοµίζω να υπάρχει πουθενά
απάντηση γιατί πρέπει να αρθούν. 

Οι Σπαρτιάτες και η Ελληνική Λύση έρχονται και λένε να µην
ψηφίσουν, διότι µπορεί να υπάρχει αλλοίωση του αποτελέσµα-
τος, µπορεί να υπάρχει νοθεία. Άκουσα να λένε ότι µπορεί οι
σάκοι αυτοί να πηγαίνουν από δω και από εκεί. Μα, πού το λέει
αυτό το νοµοσχέδιο; Πού καλείται σήµερα η Βουλή να αποφασί-
σει για τέτοια θέµατα; Και τα λέει ένα κόµµα που πριν από δύο
χρόνια το είχε κάνει σηµαία: «Ναι στους απόδηµους Έλληνες να
ψηφίζουν». Τι άλλαξε;

Προφανώς, κυρίες και κύριοι, αυτό που άλλαξε ήταν το 0,7%
που πήρε στις πρόσφατες εκλογές και έκανε την κωλοτούµπα.
Όµως στη Βουλή τα κόµµατα πρέπει να αποφασίζουν όχι µε
βάση το πρόσκαιρο εκλογικό συµφέρον. Και εδώ πρέπει να πω
ένα µεγάλο µπράβο σε όλα τα κόµµατα της Βουλής που βοηθάνε
στην υπερψήφιση του νοµοσχεδίου.

Διότι τι κάνουµε; Τι λέει αυτό το νοµοσχέδιο; Αυτό το νοµο-
σχέδιο δεν δίνει σε κανέναν καινούργιο εκλογέα τη δυνατότητα
να ψηφίζει. Αυτοί που ψηφίζουν, που είναι εγγεγραµµένοι στους
εκλογικούς καταλόγους, θα συνεχίσουν να ψηφίζουν. Αλλά, εάν
κάποιος είναι εκείνη τη µέρα µακριά ή αν κάποιος δεν έχει την
οικονοµική δυνατότητα να πάρει το αεροπλάνο, να πάρει το
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τρένο και να έρθει στην Ελλάδα να µην µπορεί να ψηφίσει; Πού
υπάρχει αυτό γραµµένο;

Έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ και λέει αυτό το -δεν έχω και λόγια να το
χαρακτηρίσω πραγµατικά-, ότι µπορούν να έχουν δικαίωµα οι
Έλληνες του εξωτερικού να ψηφίζουν και να εκλέγουν τέσσερις
Βουλευτές, όµως αυτοί οι ίδιοι οι Έλληνες, αυτός ο Απόδηµος
Ελληνισµός δεν θα έχει το δικαίωµα να εκλέγει πρωθυπουργό,
λες και αναφερόµαστε πουθενά σε «γκρουπούσκουλα» ή σε δε-
καπενταµελή ή σε συνδικαλιστικές οργανώσεις.

Όχι, όταν θέλουµε τον Ελληνισµό και ζητάµε να βάζει «πλάτη»
ο Ελληνισµός, θα του δίνουµε και το δικαίωµα της ψήφου και όχι
επιλεκτικά, επειδή δεν µας βγαίνουν τα ποσοστά και να φέρνει ο
ΣΥΡΙΖΑ τελευταία ώρα τέτοιες τροπολογίες.

Ξέρετε, θυµίζει όλη αυτή η κατάσταση κάποιον που θέλει να
ανέβει το βουνό και το ανεβαίνει από την κατηφόρα. Εµ, τα
βουνά δεν γίνεται να τα ανέβεις από την κατηφόρα, έχει και
δρόµο δύσβατο και στην πολιτική ο καθένας µετριέται µε το µπόι
του και όχι µε τον ίσκιο του. Αυτό κάνουµε όλοι µας εδώ και αυτό
οφείλουµε να κάνουµε όλα τα κόµµατα του ελληνικού Κοινοβου-
λίου. 

Κλείνοντας θέλω πραγµατικά να συγχαρώ τόσο τη σηµερινή
ηγεσία του Υπουργείου, τη Νίκη Κεραµέως, τον Θοδωρή Λιβάνιο,
αλλά και τον Τάκη Θεοδωρικάκο, που το ξεκίνησε πριν από τέσ-
σερα χρόνια. Διότι αυτό που σήµερα η ελληνική Βουλή καλείται
να ψηφίσει, και είµαι βέβαιος ότι θα υπερψηφιστεί, κάνει τον Ελ-
ληνισµό της Διασποράς ισχυρότερο. Χρειαζόµαστε ισχυρό Ελ-
ληνισµό και χρειαζόµαστε πραγµατικά να τον έχουµε δίπλα µας
στις δύσκολες στιγµές. Ειδάλλως θα θυµίζουµε αυτό που έκανε
ο Κολόµβος, που έφυγε και δεν ήξερε που πήγαινε, έφτασε και
δεν ήξερε που ήταν, γύρισε πίσω και δεν ήξερε πού είχε πάει. 

Ε, λοιπόν η Νέα Δηµοκρατία δεν θα έχει τέτοια πρακτική στο
ελληνικό Κοινοβούλιο. Πραγµατικά, φέρνει ένα νοµοσχέδιο το
οποίο η Βουλή το ψηφίζει και είµαι βέβαιος ότι θα δώσει µια µε-
γάλη δύναµη και µια µεγάλη ώθηση στον απόδηµο Ελληνισµό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον
κ. Καπετάνο.

Τώρα τον λόγο έχει από το ΠΑΣΟΚ ο κ. Αναστάσιος Νικολαΐ-
δης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, λαµβάνοντας τον λόγο µέσα στο ελληνικό
Κοινοβούλιο για πρώτη φορά οφείλω να απευθύνω ένα ειλικρινές
και από τα βάθη της καρδιάς µου ευχαριστώ στους συµπολίτες
µου στο Νοµό Δράµας. Στις Δραµινές και στους Δραµινούς
οφείλω την ύψιστη αυτή τιµή, αλλά και τη βαριά ευθύνη να βρί-
σκοµαι εδώ, ενώπιον της Ολοµέλειας της Βουλής των Ελλήνων.
Δεσµεύοµαι λοιπόν από αυτό το Βήµα να τιµήσω αυτή την εµπι-
στοσύνη που έδειξαν στο πρόσωπό µου οι συµπολίτες µου. Ας
είναι βέβαιοι ότι θα υπηρετήσω σταθερά σε ολόκληρη την κοινο-
βουλευτική µου θητεία το ιερό καθήκον µου προς την πατρίδα
και ειδικά για τον τόπο µου, τη Δράµα.

Το πλαίσιο, όµως, µέσα στο οποίο ξεκινάµε τη νοµοθετική ερ-
γασία είναι δυστυχώς εξαιρετικά δυσάρεστο. Δεν θα µπορούσα,
λοιπόν, να µην ξεκινήσω την οµιλία µου αναφερόµενος στις δε-
κάδες δασικές πυρκαγιές που έχουν πλήξει τις τελευταίες ηµέ-
ρες την πατρίδα µας. Εκφράζω την έντονη αγωνία µου για την
τεράστια περιβαλλοντική καταστροφή που έχει ήδη συµβεί στον
τόπο µας και για την απώλεια της περιουσίας των συµπολιτών
µας. Θέλω από αυτό εδώ το Βήµα να ευχαριστήσω τους πυρο-
σβέστες µας και όσους συµβάλλουν στην κατάσβεση των πυρ-
καγιών, προκειµένου να σωθούν ανθρώπινες ζωές και
περιουσίες.

Σχετικά µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο θα ήθελα να κάνω ορι-
σµένες µόνο επισηµάνσεις, οι οποίες έχουν βέβαια ήδη ακουστεί
από τον ειδικό αγορητή µας και πρέπει να εισακουστούν από την
κυρία Υπουργό.

Με τις προτεινόµενες διατάξεις στην πραγµατικότητα καταρ-
γούνται οι υφιστάµενες προϋποθέσεις του νόµου του 2019 για
την ψήφο των εκλογέων οι οποίοι βρίσκονται εκτός της ελληνικής
επικράτειας, δηλαδή για τους Έλληνες του εξωτερικού. Το κί-

νηµά µας, το ΠΑΣΟΚ, αντιµετωπίζει τις σχετικές νοµοθετικές
πρωτοβουλίες για την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού πάντα
αξιακά και πάντα στη βάση αρχών, ποτέ µε µικροπολιτική µατιά
και ψηφοθηρική στόχευση. Στις νοµοθετικές πρωτοβουλίες του
2019 και του 2021 τηρήσαµε σταθερά την αξιακή µας στάση
υπέρ της άρσης των περιορισµών στην ψήφο των εκλογέων Ελ-
λήνων του εξωτερικού.

Δεν µπορούµε, όµως, να µην παρατηρήσουµε ότι η συγκεκρι-
µένη νοµοθετική πρωτοβουλία έρχεται βιαστικά από την Κυβέρ-
νηση ως πρώτο νοµοσχέδιο στη νέα κοινοβουλευτική περίοδο
και µάλιστα χωρίς να υπάρχουν µέχρι σήµερα ασφαλή συµπερά-
σµατα για τα αποτελέσµατα των προηγούµενων νοµοθετικών αλ-
λαγών επί του ζητήµατος. Πρόκειται για αλλαγές που έφερε η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µόλις δύο χρόνια πριν και
αποδέχτηκε ότι δεν λειτούργησαν και δεν έφεραν τα επιθυµητά
αποτελέσµατα. Για ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα για τον Ελληνι-
σµό φαίνεται ότι η Κυβέρνηση και πάλι, κατά πάγια τακτική και
της προηγούµενης περιόδου, νοµοθετεί µε όρους επικοινωνια-
κούς και όχι ουσιαστικούς.

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής έχει ήδη επισηµάνει ότι η ελλη-
νική πολιτεία πρέπει να προχωρήσει σε απογραφή των εκλογέων
του εξωτερικού. Έτσι πρώτα απ’ όλα θα έχουµε µια συγκεκρι-
µένη εικόνα για το πλήθος των εκλογέων αυτών και κατά συνέ-
πεια για την ίδια τη σύνδεση του εκλογικού σώµατος, αλλά και
για να δοθεί η δυνατότητα εκτός από τη διευκόλυνση της ψήφου
των ανθρώπων αυτών να µεριµνήσει η πολιτεία για την πραγµα-
τική σύνδεση του απόδηµου Ελληνισµού µε την Ελλάδα. Να
φροντίσει η πολιτεία για τα Ελληνόπουλα που µεγαλώνουν στο
εξωτερικό, για τα σχολεία τους και τη µόρφωσή τους, για τη δι-
δασκαλία της γλώσσας µας και της ιστορίας µας σε κάθε γωνιά
του πλανήτη όπου µένουν συµπατριώτες µας.

Δεν αρκεί, λοιπόν, η πολιτεία να φροντίζει µόνο για τα ζητή-
µατα της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού. Η διασύνδεσή
µας µαζί τους δεν εξαντλείται σε αυτό, αλλά είναι πολλά παρα-
πάνω. Είναι ζήτηµα υπαρξιακό για την πατρίδα. Μην ξεχνάµε ότι
όλα αυτά τα τελευταία χρόνια της κρίσης χιλιάδες νέες και νέοι
έφυγαν στο εξωτερικό για να µπορέσουν να εργαστούν και να
ζήσουν. Στα παιδιά αυτά πρέπει να απευθυνθούµε µε σεβασµό
και θαυµασµό, µε αίσθηµα ευθύνης, ώστε όχι µόνο να µπορούν
να ψηφίσουν στις εκλογές, αλλά να µπορούν να συµµετέχουν
ενεργά στα δρώµενα της πατρίδας. Αυτό να γίνεται καθηµερινά
µέσα από τις δυνατότητες που παρέχει ο νέος ψηφιακός κόσµος
και, βέβαια, δηµιουργώντας και πάλι µια πατρίδα σύγχρονη και
ανταγωνιστική, ώστε η επιστροφή να αποτελεί για αυτούς πραγ-
µατική επιλογή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προέρχοµαι από τη Δράµα, µια
περιοχή που βιώνει έντονα και δεκαετίες το ζήτηµα της µετανά-
στευσης. Σηµαντικός αριθµός Δραµινών όχι µόνο πρόσφατα στα
χρόνια της κρίσης, αλλά και παλαιότερα αναγκάστηκαν να ανα-
ζητήσουν την τύχη τους στο εξωτερικό. Για όλους αυτούς τους
ανθρώπους δεν πρέπει να σταθούµε µόνο στο θέµα της ψήφου.
Οι δεσµοί µε την πατρίδα πρέπει να ενισχυθούν και κυρίως θα
πρέπει να δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις για την επιστροφή
όσων το επιθυµούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εύχοµαι η νέα κοινοβουλευτική
περίοδος να είναι παραγωγική και ωφέλιµη για τον τόπο. Το
ΠΑΣΟΚ, όπως έχει ήδη εξαγγείλει ο Πρόεδρός µας Νίκος Αν-
δρουλάκης, θα ασκήσει υπεύθυνη και αξιόπιστη αντιπολίτευση.
Δεν θα καταφύγουµε στον εύκολο λαϊκισµό. Πάντα µε γνώµονα
και οδηγό τις αξίες και τις αρχές της παράταξής µας θα ασκούµε
αυστηρή, αλλά και εποικοδοµητική κριτική στην Κυβέρνηση και
στις νοµοθετικές πρωτοβουλίες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε πολύ τον κύριο συνάδελφο για τη συνέπεια στον χρόνο.
Το λόγο έχει από το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ ο κ. Γιώργος Νικητιάδης

και ακολουθεί ο κ. Βασίλης Βασιλειάδης, ο κ. Νεοκλής Κρητικός,
ο κ. Αλέξανδρος Αυλωνίτης. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Επικα-
λούµαι την ευαισθησία σας για λίγο παραπάνω χρόνο δεδοµένου
ότι είµαι ο πρώτος από τη Δωδεκάνησο που µιλάει σήµερα και
νοµίζω ότι είναι και αξίωση του Σώµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν µπορούµε να το
αρνηθούµε. Φαντάζοµαι δεν θα γίνει κατάχρηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Όπως καταλαβαίνετε, κύριε Πρό-
εδρε. Εγώ επικαλούµαι την ευαισθησία σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, αυτό που συµ-
βαίνει σήµερα στη Ρόδο είναι µια πραγµατική τραγωδία. Και το
χειρότερο είναι ότι αυτή η τραγωδία, αν τη δεύτερη µέρα που
ξεκίνησε αυτή η φωτιά είχαν κατέβει τρία πυροσβεστικά αερο-
πλάνα, θα την είχανε προλάβει. Μιλάµε για µια τροµακτική οικο-
λογική καταστροφή. Αυτή τη στιγµή έχουν καταστραφεί, έχουν
καεί εκατόν πενήντα χιλιάδες στρέµµατα, πάνω από το 10% της
έκτασης του νησιού. Η ζηµιά σε περιουσίες είναι τεράστια. Το
πλήγµα στον τουρισµό δεν µπορεί να προβλεφθεί αυτή τη
στιγµή. 

Και ενώ έχουµε αυτή τη συντέλεια του κόσµου στο νησί,
ακούµε τοπικούς παράγοντες να επαίρονται ότι, δήθεν, κατάφε-
ραν κάτι που δεν έχει γίνει ποτέ ξανά στην Ελλάδα, να µεταφέ-
ρουν χιλιάδες επισκέπτες. Βεβαίως, ορθώς έπραξαν, αλλά την
ώρα που συµβαίνουν όλα αυτά το να επαίρεσαι για κάτι προκαλεί
απορίες. Γιατί αν υπάρχει ένα µεγαλείο, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, µέσα από αυτή την τραγωδία είναι το µεγαλείο κάθε Ρο-
δίτισσας και κάθε Ροδίτη.

Σας βεβαιώνω ότι αυτή τη στιγµή που µιλάµε, εντεκάµισι το
βράδυ, δεν υπάρχει γερόντισσα και γέροντας και δεν υπάρχει
νέα και νέος στη Ρόδο που να µην είναι σε επιφυλακή, που να
µην τρέχει, να µην κουβαλά νερά, που να µην κουβαλάει στρώ-
µατα, που να µη διαθέτει το µηχανάκι του, το αυτοκίνητό του,
προκειµένου να προλάβουν ό,τι µπορούν.

Αυτό είναι το µεγαλείο. Κι αν υπήρχε Νόµπελ εθελοντισµού,
θα έπρεπε σε αυτούς τους ανθρώπους να δοθεί, µε αυτό το µε-
γαλείο ψυχής που επιδεικνύουν. Επειδή δεν θέλω να µακρηγο-
ρήσω, το αντικείµενο του νοµοσχεδίου είναι άλλο και θα υπάρξει
χρόνος να κουβεντιάσουµε, εύχοµαι πολύ γρήγορα να τερµατι-
στεί αυτό το δράµα και να δούµε τι έφταιξε για αυτή την τραγω-
δία και πώς µπορούµε να την προλάβουµε.

Απευθύνω µια έκκληση στον Πρωθυπουργό, στην Κυβέρνηση.
Σταµατήστε την φωτιά. Στείλτε δέκα Καναντέρ αύριο και η φωτιά
µέσα σε µια µέρα θα έχει σβήσει. Είναι η έβδοµη µέρα σήµερα
και πάµε αύριο για την όγδοη. Προχωρήστε σήµερα σε αναδά-
σωση όσο πιο γρήγορα γίνεται. Κάντε επιτέλους πολιτικές πρό-
ληψης να σταµατήσουν οι φωτιές. Και βεβαίως, ευελπιστώ ότι θα
έχετε και κάποια προγράµµατα για να προλάβουµε την κατα-
στροφή στον τουρισµό που επέρχεται.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο για τους απόδηµους. Μια πο-
νεµένη ιστορία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και µιλάω µετά
λόγου γνώσεως.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε έχει εθνική διάσταση. Είναι
εθνικό νοµοσχέδιο. Η διατήρηση της εθνικής ταυτότητας των Ελ-
λήνων του εξωτερικού είναι εθνική υπόθεση. Το να συνεχίσουν
οι επόµενες γενιές να αισθάνονται Έλληνες είναι εθνική υπό-
θεση. Ξέρετε, θα σας θυµίσω µόνο ορισµένα για να καταλάβετε
τι µπορούσε και τι έχει προσφέρει µέχρι σήµερα ο Ελληνισµός.
Εγώ θα αναφερθώ στην Αµερική, επειδή έχω και εµπειρία. Σας
είπα µετά λόγου γνώσεως µιλάω.

Είχαµε Αντιπρόεδρο Ελληνοαµερικανό στην Αµερική. Είχαµε
υποψήφιο Πρόεδρο Ελληνοαµερικάνο στην Αµερική. Είχαµε έναν
γίγαντα της πολιτικής που θα διαδεχόταν τον Τζον Κένεντι αν δεν
τον έπαιρνε ο θάνατος, τον Πολ Τσόγκα στην Αµερική. Είχαµε
δύο καταπληκτικούς γερουσιαστές, τον Σαρµπάνη και τον Μπρα-
δήµα στην Αµερική. Έχουµε σήµερα πέντε Ελληνοαµερικανούς
στο Κογκρέσο τον Μπιλιράκη, την Μαλλιωτάκη, τον Σαρµπάνη
τον νεότερο, τον Κρις Πάπας και την Ντίνα Τάιτους.

Ποια χώρα δεν θα ήθελε να έχει στην υπερδύναµη ανθρώπους
που θα στηρίζουν τα δίκαιά της; Μια εθνική δύναµη πυρός είναι
αυτή για µας. Βλέπετε τι κάνουν µε τα F-16, µε τα F-35, πώς
µπλοκάρουν τα θέµατα της Τουρκίας αυτοί οι συγκεκριµένοι; 

Και να σας πω κάτι; Οι απόδηµοί µας έφυγαν µε πόνο. Οι πρώ-

τες γενιές από το 1890 ήδη, έφυγαν για να βρουν µια καλύτερη
ζωή, µονόδροµος. Δεν είχαν επιλογή. Αν δεν έφευγαν, θα πέθαι-
ναν στη φτώχεια και στην πείνα.

Και επειδή ο συνάδελφός µου ο εκλεκτός αναφέρθηκε προ-
ηγουµένως στο «Τζιβαέρι» και µου θύµισε έναν άλλο στίχο που
τραγουδούσε η Δόµνα Σαµίου και πραγµατικά ταιριάζει, για να
αντιληφθείτε τον πόνο. «Αχ -λέει η Δόµνα Σαµίου- ανάθεµα σε
ξενιτιά εσέ και το καλό σου που πήρες το παιδάκι µου και το
’κανες δικό σου. Προσθέστε «ανάθεµα», αναθεµατίζει τη µετα-
νάστευση η µάνα Ελληνίδα τότε και ο ελληνικός λαός ταυτοχρό-
νως.

Θέλετε να θυµηθούµε κάτι άλλο που δεν περιποιεί τιµή και ει-
δικότερα στην παράταξή σας; Πώς χαρακτήρισε τη µετανά-
στευση ο κατά τ’ άλλα εκλεκτός Παναγιώτης Κανελλόπουλος;
Ευλογηµένη η µετανάστευση, έτσι τη χαρακτήρισε τότε που γί-
νονταν οι ελληνογερµανικές συµφωνίες για να πάνε µετανάστες
στο εξωτερικό. 

Έχουµε, λοιπόν, µια διαφορετική αντίληψη των πραγµάτων.
Παρακολουθώ και τους συναδέλφους και εκτιµώ βέβαια ότι τα
όσα εκφράζουν τα πιστεύουν πραγµατικά σήµερα. Αλλά υπάρχει
µια ιστορία πίσω για το πώς φέρθηκε η κάθε παράταξη και πώς
συµπεριφέρθηκε στους µετανάστες.

Πραγµατικά τι έκανε η µητέρα πατρίδα για χρόνια ολόκληρα;
Αναφέρθηκε ο συνάδελφος προηγουµένως για το ΠΑΣΟΚ, αλλά
την περίοδο του ΠΑΣΟΚ αυξήθηκαν οι δάσκαλοι στη διασπορά,
αυξήθηκαν τα ελληνικά σχολεία στη διασπορά, αυξήθηκαν οι ενι-
σχύσεις, τα πολιτιστικά σωµατεία στη διασπορά.

Είχαµε µια άλλη αντίληψη τότε. Τα τελευταία χρόνια τι έχει
γίνει; Η κυρία Υπουργός που απουσιάζει, ήταν Υπουργός Παι-
δείας και θα ήθελα να ήταν εδώ να µας πει πόσο µειώθηκαν οι
δάσκαλοι, οι Έλληνες στη διασπορά και τα τελευταία χρόνια και
επί υπουργίας της. Τώρα αλλάζουµε ένα νοµοσχέδιο, έναν νόµο.
Φέρνουµε ένα καινούργιο νόµο για να αρθούν τα εµπόδια που
είχαν προκληθεί µε τον προηγούµενο νόµο. 

Και σκέφτοµαι, αγαπητέ Υπουργέ, έχετε υποθέτω γνώση της
πολιτείας της Νέας Υόρκης. Από το Όλµπανι, που είναι η βόρεια
περιοχή για να πας στο προξενείο, είναι τρεις ώρες και τρεις να
επιστρέψεις, έξι. Νοµίζετε ότι θα πάνε να ψηφίσουν αυτοί οι άν-
θρωποι; Λέω παραδείγµατα που είναι πολύ πιο κοντινά. Το πιο
χαρακτηριστικό είναι αυτό που πρέπει να φύγει από τη Νότια
Αµερική για να πάει στο Χιούστον να ψηφίσει και δυστυχώς, το
συνεχίζουµε αυτό. 

Εµείς στηρίξαµε και στηρίζουµε και πάλι. Και το θέµα µε τους
εκλογικούς καταλόγους πρέπει να το δείτε, έχει την σηµασία του.
Όµως αυτές οι ατέλειες κάποτε πρέπει να θεραπευτούν. Θα πρέ-
πει να το δούµε συνολικά το ζήτηµα της συµµετοχής των Ελλή-
νων της Διασποράς. Αν θέλουµε να τους έχουµε κοντά µας, αν
θέλουµε να συνεχίσουµε να έχουµε πολιτικούς που θα αισθάνον-
ται Έλληνες, δεν αρκεί αυτό. Γιατί θα ήθελα να προκαλέσω την
ηγεσία του Υπουργείου να µου κάνει µια πρόβλεψη. Στις πρώτες
εκλογές πόσοι υπολογίζετε ότι θα ψηφίσουν µε αυτόν τον νέο
νόµο που φέρνετε; Γιατί υποτίθεται ότι φέρνετε έναν νόµο και
έχετε µελετήσει τον τρόπο µε τον οποίο θα έχετε αποτελέσµατα. 

Κλείνοντας, πρέπει να ασκήσουµε πολιτικές για τους απόδη-
µους, σχολεία, πολιτισµός, ουσιαστική σύνδεση και ξανά ενερ-
γοποίηση του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνισµού που
αδρανοποιήθηκε και που ήταν ό,τι καλύτερο έχει γίνει στον πο-
λιτικό χώρο της οµογένειας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ ο κ. Βα-

σίλειος Βασιλειάδης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ για τον λόγο,

κύριε Πρόεδρε. Σας εύχοµαι και ως Προεδρείο αλλά και σε εσάς
προσωπικά καλή αρχή για τη νέα κοινοβουλευτική περίοδο και
καλή δύναµη στην άσκηση του κορυφαίου αυτού έργου για τη
λειτουργία της Βουλής, αλλά και της δηµοκρατίας εν γένει.

Της δηµοκρατίας, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, την
αποκατάσταση της οποίας γιορτάζουµε σήµερα δυστυχώς κάτω
από τη σκιά των φυσικών καταστροφών από τις πυρκαγιές σε
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πολλές περιοχές της χώρας, αλλά και του τραγικού δυστυχήµα-
τος στην Πάτρα.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να εκφράσω τα συλλυπητήριά µου στις
οικογένειες όσων πλήττονται. Σε αυτή τη συγκυρία, λοιπόν, και
µε πολύ πρόσφατες δύο διαδοχικές εκλογικές αναµετρήσεις η
Κυβέρνηση επέλεξε όχι τυχαία, αλλά µε σαφή συµβολισµό να
φέρει στη Βουλή ως πρώτο σχέδιο νόµου της νέας κοινοβουλευ-
τικής περιόδου το υπό συζήτηση για την άρση των περιορισµών
για την εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εκλο-
γέων εξωτερικού. 

Πρόκειται στην ουσία για τροποποίηση του ν.4648/2019, ενός
νοµοθετήµατος - ορόσηµο θα έλεγα, που δίνει τη δυνατότητα σε
χιλιάδες Έλληνες που βρίσκονται στο εξωτερικό, είτε προσωρινά
είτε για µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα να ασκούν το εκλογικό
τους δικαίωµα.

Ειδικά για πολλές και πολλούς ανθρώπους της δικής µου γε-
νιάς, που αναγκάστηκαν να φύγουν στο εξωτερικό τα προηγού-
µενα χρόνια, η δυνατότητα αυτή που έδωσε ο ν. 4648 είναι
ύψιστης σηµασίας τόσο σε επίπεδο, θα έλεγα, ισότητας των πο-
λιτών απέναντι στους θεσµούς όσο και στην ίδια τη λειτουργία
του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Πρόκειται για ανθρώπους που
ξεριζώθηκαν από τον τόπο τους, που στις περισσότερες περι-
πτώσεις θέλουν -και θέλουµε και εµείς- να επιστρέψουν κάποια
στιγµή, ανθρώπους που διατηρούν σχέσεις και µε το ελληνικό
κράτος, καθώς πληρώνουν φόρους εδώ, υπηρετούν τη θητεία
τους στις Ένοπλες Δυνάµεις µας, φέρνουν συχνά έσοδα και συ-
νάλλαγµα στη χώρα.

Το είχα πει τότε, το 2019. Το επαναλαµβάνω και τώρα: Μεγα-
λύτερη συµµετοχή σηµαίνει περισσότερη δηµοκρατία. Ωστόσο,
ο ν.4648 προέβλεπε κάποιους περιορισµούς στην άσκηση του
εκλογικού δικαιώµατος από τους εκλογείς του εξωτερικού, που
προέκυψαν κυρίως λόγω της µακράς διαπραγµάτευσης που προ-
ηγήθηκε µεταξύ της Κυβέρνησης και των πολιτικών παρατάξεων
και της αναγκαιότητας ψήφισής του από ευρεία πλειοψηφία.

Δύο χρόνια αργότερα, το 2021, επανήλθε η Κυβέρνηση µε το
ίδιο σχέδιο νόµου που συζητούµε σήµερα, για την άρση των πε-
ριορισµών. Στις διατάξεις -οι ίδιες τότε µε σήµερα- είχαν ενσω-
µατωθεί και σειρά σχολίων που είχαν κατατεθεί από φορείς και
πολίτες στη δηµόσια διαβούλευση του σχεδίου νόµου, που κα-
τέληξε στον ν.4648.

Συγκεκριµένα, η άρση των περιορισµών αφορούσε µεταξύ
άλλων στην άπαξ εγγραφή των εκλογέα στους ειδικούς εκλογι-
κούς καταλόγους του εξωτερικού, στην αντικατάσταση της πλη-
θώρας των απαιτούµενων δικαιολογητικών µε µία αίτηση του
εκλογέα και στην επιτάχυνση της οριστικοποίησης και έγκρισης
της αίτησης του εκλογέα. Κυρίαρχη τότε φιλοσοφία της ρύθµι-
σης, δηλαδή, ήταν η µείωση της γραφειοκρατίας, ώστε η διαδι-
κασία να γίνει εύκολη και σύντοµη, εξασφαλίζοντας δυνητικά
µεγαλύτερη συµµετοχή των εκλογέων.

Δυστυχώς τότε δεν είχε λάβει την απαραίτητη στήριξη και µε
ευθύνη -κυρίως του ΣΥΡΙΖΑ µπορώ να πω- οι περιορισµοί τότε
παρέµειναν. Μία από τις κριτικές που είχαµε ακούσει τότε ήταν
ότι ο νόµος δεν έχει εφαρµοστεί στην πράξη και δεν έχει δοκι-
µαστεί σε εκλογικές αναµετρήσεις.

Σήµερα, όµως, βρισκόµαστε µετά από δύο διαδοχικές εθνικές
εκλογές µε αρκετά σηµαντικό διακύβευµα. Θα προσθέσω ότι
έχουµε αριθµητικά δεδοµένα στη διάθεσή µας και οι αριθµοί που
αφορούν στη συµµετοχή των εκλογέων εξωτερικού δεν µπορούν
να µας ικανοποιούν, καθώς µόλις δεκαοκτώ χιλιάδες Έλληνες
µπόρεσαν να ψηφίσουν στα εκλογικά κέντρα εκτός της επικρά-
τειας.

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές πια πως η
άρση περιορισµών είναι απαραίτητη και είναι και αναγκαία. Αυτό
έδειξαν, άλλωστε και οι τοποθετήσεις των εκπροσώπων των φο-
ρέων που προσκλήθηκαν στη σχετική συνεδρίαση της αρµόδιας
επιτροπής. Οι ίδιοι άνθρωποι που τους αφορά η νοµοθετική ρύθ-
µιση ζήτησαν την υπερψήφιση του σχεδίου νόµου από το σύνολο
των κοµµάτων. Οφείλουµε, λοιπόν, να τους ακούσουµε.

Η άποψή µου, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι η ψήφιση του σχεδίου
νόµου θα έχει µόνο θετικά αποτελέσµατα. Οι περιορισµοί που αί-
ρονται είναι τυπικοί, γραφειοκρατικοί και σε καµµία περίπτωση

δεν αγγίζουν την ουσιαστική πολιτική συζήτηση περί χορήγησης
δικαιώµατος ψήφου σε οµογενείς. Μιλάµε για τα ίδια άτοµα που
µπορούν να πάρουν το αεροπλάνο, το πλοίο, το αυτοκίνητο και
να επιστρέψουν στη χώρα και την εκλογική τους περιφέρεια και
να ψηφίσουν κανονικά. Αυτό που θέλουµε, λοιπόν, είναι να τους
διευκολύνουµε.

Η άρση των περιορισµών διευκολύνει την άσκηση εκλογικών
δικαιωµάτων των Ελλήνων του εξωτερικού, χωρίς να θέτει σε κίν-
δυνο την εκλογική διαδικασία. Φέρνει περισσότερο κόσµο στις
κάλπες και περισσότερη εκλογή στην κάλπη. Εξ ορισµού, πι-
στεύω ότι σηµαίνει περισσότερη δηµοκρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε όλη την τετραετία µπρο-
στά µας να διαφωνήσουµε πολιτικά για πάρα πολλά θέµατα.
Εδώ, όµως, νοµίζω πως µπορούµε να έχουµε συναίνεση. Είναι
µια καλή ευκαιρία, λοιπόν, σε αυτό το πρώτο σχέδιο νόµου, µε
τους συµβολισµούς που ανέφερα, να σηµατοδοτήσουµε, ως
Βουλή, προς το εκλογικό σώµα που µας εξέλεξε ότι τους ακούµε,
ότι διαβάσαµε τα αποτελέσµατα των δύο εκλογικών αναµετρή-
σεων και ακούσαµε τον ελληνικό λαό, που µας λέει ότι στα µε-
γάλα, σηµαντικά θέµατα θέλει να έχουµε πνεύµα συνεργασίας,
µε άξονα το εθνικό καλό. Η ενίσχυση του δηµοκρατικού µας πο-
λιτεύµατος µε τη διευκόλυνση της άσκησης του εκλογικού δι-
καιώµατος είναι προς αυτή ακριβώς την κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ τον κ. Βασιλειάδη για την τήρηση του χρόνου.
Τώρα τον λόγο έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Νεοκλής Κρη-

τικός.
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να εκφράσουµε

πρώτα τη συµπαράστασή µας στους βαριά δοκιµαζόµενους συµ-
πατριώτες µας από την πύρινη λαίλαπα.

Δυστυχώς, σήµερα, την ηµέρα της δηµοκρατίας είχαµε και την
απώλεια µιας σπουδαίας Ελληνίδας, της Μαριάννας Βαρδινο-
γιάννη, η οποία όµως αφήνει πίσω της µια τεράστια «ΕΛΠΙΔΑ»
για τους µικρούς, αλλά µεγάλους ήρωες της ζωής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών περί άρσης των περιορισµών για την εγγραφή
στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εκλογέων εξωτερικού
δεν είναι τυχαία το πρώτο νοµοθέτηµα που καταθέτει η Κυβέρ-
νηση αυτή τη δεύτερη θητεία της. Ο ελληνικός λαός έδωσε για
δεύτερη συνεχόµενη φορά µια ισχυρή εντολή στη Νέα Δηµοκρα-
τία και στον Πρωθυπουργό, τον Κυριάκο Μητσοτάκη.

Ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση συνολικά θέλουν να στεί-
λουν µε τη σειρά τους ένα ισχυρό µήνυµα προς τον απανταχού
Ελληνισµό: Θέλουµε η φωνή σας να ακούγεται πιο δυνατά. Θέ-
λουµε να έχετε µια ισότιµη συµµετοχή στις δηµοκρατικές διαδι-
κασίες. Ο µόνος δρόµος για τη συµµετοχή όλων των Ελλήνων
στις δηµοκρατικές διαδικασίες είναι η προτεινόµενη µε το παρόν
σχέδιο νόµου άρση των περιορισµών.

Το κατατεθέν προς ψήφιση σχέδιο νόµου προτείνει το αυτο-
νόητο, την άρση όλων των περιορισµών που ισχύουν σήµερα για
την άσκηση του δικαιώµατος ψήφου τόσο από όσους έχουν την
ιδιότητα του µονίµου κατοίκου εξωτερικού όσο και από αυτούς
που βρίσκονται στο εξωτερικό κατά την ηµέρα διεξαγωγής των
εκλογών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει να ξεχνάµε ποτέ το
εξής: Η συµµετοχή στις εκλογές είναι ένα ύψιστο πολιτικό δι-
καίωµα για κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνα. Για εµάς, όµως,
τους εκλεγµένους αντιπροσώπους των Ελλήνων, η κατοχύρωση
της άσκησης αυτού του δικαιώµατος µε την άρση των περιορι-
σµών αποτελεί υποχρέωση και καθήκον, ένα καθήκον τόσο νοµι-
κής φύσης, αφού η άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος από το
εξωτερικό προβλέπεται στο άρθρο 51 παράγραφος 4 του Συν-
τάγµατος, όσο όµως και πολιτικής φύσης, γιατί οι Έλληνες του
εξωτερικού δεν είναι πολίτες δεύτερης κατηγορίας. Για τη Νέα
Δηµοκρατία δεν υπάρχουν πολίτες δεύτερης κατηγορίας. Το
παρόν σχέδιο νόµου αποδεικνύει έµπρακτα τη βούλησή µας για
ισότιµη µεταχείριση όλων των Ελληνίδων, όλων των Ελλήνων.

Ήταν η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που τον Δεκέµβριο
του 2019 προχώρησε στην ψήφιση του ν.4648, µε τον οποίο έγινε
το πρώτο µεγάλο βήµα για την κατοχύρωση του εκλογικού δι-
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καιώµατος των Ελλήνων του εξωτερικού. Δεν είναι τυχαίο ότι
στις δύο εκλογικές αναµετρήσεις, του Μαΐου και του Ιουνίου, ψή-
φισαν από το εξωτερικό µόλις δεκαοκτώ χιλιάδες Έλληνες.

Δυστυχώς η αδιαλλαξία και οι µικροπολιτικές σκοπιµότητες
τόσο του ΣΥΡΙΖΑ όσο και άλλων κοµµάτων ζηµίωσαν τον ελλη-
νικό λαό και οδήγησαν τελικά σε απογοήτευση των Ελλήνων του
εξωτερικού, οι οποίοι για µια ακόµα φορά ένιωσαν προδοµένοι
και αδικηµένοι.

Τον Απρίλιο του 2021, η Νέα Δηµοκρατία, πιστή στις δεσµεύ-
σεις της, επανήλθε στο ζήτηµα µε την κατάθεση σχεδίου νόµου
για την άρση των περιορισµών. Τότε δεν συγκεντρώθηκε η απαι-
τούµενη πλειοψηφία, παρά τις συνολικά εκατόν ενενήντα θετικές
ψήφους.

Σήµερα, όµως, έχουµε µια µεγάλη, µια σηµαντική ευκαιρία να
δικαιώσουµε τις προσδοκίες των Ελλήνων του εξωτερικού, γιατί
οι πολιτικές δυνάµεις που στήριξαν τότε το σχέδιο νόµου συγ-
κεντρώνουν σήµερα την απαιτούµενη αυξηµένη πλειοψηφία των
διακοσίων Βουλευτών. Τώρα, λοιπόν, είναι η ευκαιρία να αρ-
θούµε στο ύψος των περιστάσεων και να εκπληρώσουµε τη συν-
ταγµατική πρόβλεψη για το δικαίωµα ψήφου των Ελλήνων του
εξωτερικού.

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα εξασφαλίζει το δι-
καίωµα σε όλους τους Έλληνες να ψηφίσουν από τον τόπο δια-
µονής τους, ανεξάρτητα από την οικονοµική τους δυνατότητα να
ταξιδέψουν στην Ελλάδα µας. Αλήθεια, υπάρχει κάτι πιο δίκαιο
και πιο δηµοκρατικό από αυτό; Το παρόν νοµοσχέδιο ανοίγει τον
δρόµο για να διατηρήσουν οι συµπολίτες µας από το εξωτερικό
τη σχέση τους µε τη µητέρα πατρίδα, τους ανοίγει τον δρόµο να
συνεχίσουν να έχουν δεσµούς µε την ελληνική πραγµατικότητα,
ώστε να αισθάνονται ότι κάποια στιγµή, ανά πάσα στιγµή, µπο-
ρούν να επιστρέψουν στην πατρίδα τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ και εγώ µε τη σειρά
µου να στηρίξετε το παρόν σχέδιο νόµου, ανεξάρτητα από κοµ-
µατικές γραµµές και πολιτικές ή ιδεολογικές διαφορές. Είναι
ιστορική ευκαιρία και µεγάλη ευθύνη όλων µας, πάνω και πέρα
από πολιτικές παρατάξεις, να άρουµε όλα τα εµπόδια µε την
ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού, καθώς και εκείνων που τυγ-
χάνει να βρίσκονται στο εξωτερικό την ηµέρα της εκλογικής ανα-
µέτρησης. Είναι ζήτηµα σεβασµού στους απανταχού Έλληνες.
Και είναι υποχρέωση όλων µας να τους διευκολύνουµε στην
άσκηση του συνταγµατικά κατοχυρωµένου εκλογικού τους δι-
καιώµατος. Είναι ένα νοµοσχέδιο που αποκαθιστά αδικίες δεκαε-
τιών για τους Έλληνες του εξωτερικού, παραµερίζοντας την
υποκρισία και τις υπεκφυγές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, θα ήθελα να υπογραµµίσω και πάλι την ανάγκη για
µια όσο το δυνατόν ευρύτερη συναίνεση στο παρόν σχέδιο
νόµου. Με την υπερψήφισή του αυτή η νέα Βουλή µπορεί να στεί-
λει ένα σηµαντικό µήνυµα προς τον απανταχού Ελληνισµό. Ο
απόδηµος Ελληνισµός είναι η φωνή µας στο εξωτερικό. Και για
αυτό η ενεργή συµµετοχή των αποδήµων στα κοινά της χώρας
µπορεί να εξυπηρετήσει τα µέγιστα το δηµόσιο όσο και το εθνικό
συµφέρον.

Τέλος, θα κάνω µια αναφορά ως Βουλευτής της Λακωνίας,
γιατί η Λακωνία έχει από τους αρχαιοτάτους χρόνους έως και
σήµερα µια ηγετική θέση στην ελληνική διασπορά, αναλογικά,
ίσως, είναι και ο πρώτος νοµός σε πλήθος Ελλήνων στο εξωτε-
ρικό και σίγουρα στους πρώτους σε πλήθος κοινοτήτων, συλλό-
γων και ενοριών. Στις εκατόν σαράντα χώρες που διαβιούν
Έλληνες µόνιµα και προσωρινά και στις πέντε ηπείρους, διαχρο-
νικά η προσφορά τους στα πολιτιστικά και κοινωνικά δρώµενα,
αλλά και στην ανάπτυξη της περιοχής µας είναι µεγάλη, αφού
πάντα τα ενδιαφέροντά τους παραµένουν λακωνικά και ελληνο-
κεντρικά. Η Ελλάδα, όσο και η Λακωνία, έχει ανάγκη από τους
απόδηµους όσο και οι απόδηµοι την Ελλάδα. Τους αξίζει, λοιπόν,
να έχουν τη δυνατότητα να ψηφίζουν, να συµµετέχουν, να αισθά-
νονται πιο κοντά στην πατρίδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς προχωρούµε µπροστά µε
σχέδιο και έχουµε και συγκεκριµένο όραµα για µια Ελλάδα
ισχυρή. Και µια ισχυρή Ελλάδα για να προκόψει και να πετύχει

χρειάζεται όλους τους Έλληνες όπου και αν βρίσκονται αυτοί. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αλέξανδρος Αυλωνίτης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλή κοινοβουλευτική περίοδο
σε όλους µας.

Και η δικιά µου η πατρίδα, η Κέρκυρα, πονάει απόψε, πονούσε
και χθες. Ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι της καταστράφηκε, κάπου
είκοσι πέντε χιλιάδες στρέµµατα. Μεταφέρθηκε κόσµος. Επλήγη
σηµαντικά. Και ας ρίξει το βλέµµα της η Κυβέρνηση και προς την
πλευρά τη δικιά µας. 

Μου φαίνεται, όµως, αδιανόητο -και µε αυτό θα ξεκινήσω- να
ακούω ως µέγιστο και ποµπώδες επιχείρηµα για τις ενέργειες
της Κυβέρνησης για την αντιµετώπιση των πυρκαγιών τη φράση
«µέληµά µας η ανθρώπινη ζωή». Όχι, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, υποχρέωσή σας είναι πρωτίστως και βεβαίως η αν-
θρώπινη ζωή, αλλά είναι και τα ζώα, είναι και οι περιουσίες των
ανθρώπων, είναι και η ίδια η φύση. Είναι ανάλγητη η θέση αυτή
γιατί βάζετε τους πολίτες να διαλέγουν αν θα ζήσουν ή αν θα
έχουν σπίτι ή αν θα έχουν τα µελίσσια τους, αν θα έχουν τα δέν-
τρα τους, αν θα έχουν τα ζώα τους. Το κάνετε για να γίνει η απάν-
θρωπη σύγκριση µε τις εθνικές τραγωδίες του παρελθόντος στις
οποίες χάθηκαν ανθρώπινες ζωές. Εγώ τη λέω αυτή την επιχει-
ρηµατολογία εθνική κατάντια. Και το λέω για όσους τους αξίζει. 

Και κάτι άλλο να πω στην αρχή της οµιλίας µου. Η νεοαποκτη-
θείσα κοινοβουλευτική Πλειοψηφία δεν είναι η κολυµβήθρα του
Σιλωάµ και κυρίως δεν είναι έπαθλο, ούτε ευκαιρία επίδειξης δύ-
ναµης, αλλά είναι νέα δηµοκρατική πολιτική και κοινωνική ευ-
θύνη. Δεν τη βλέπω, όµως, την ευθύνη σήµερα. Η Ελλάδα
καίγεται και εσείς ως πρώτο νοµοσχέδιο φέρνετε την ψήφο των
αποδήµων. Γιατί τόσο πάθος; Γιατί τόση βιασύνη; Τι σας κόφτει
και βιάζεστε; Σήµερα θα ήθελα να συζητούσαµε στη Βουλή, εδώ
στην Ολοµέλεια, σε επίπεδο Αρχηγών κοµµάτων τι θα κάνουµε
µε τις πυρκαγιές, πώς θα προστατέψουµε τα καµένα. Ψύλλους
στα άχυρα νοµίζω ότι ψάχνω!

Συζητάµε, λοιπόν, άρον άρον το παρόν νοµοσχέδιο. Επιβάλατε
διαβούλευση οκτώ ηµερών, δήθεν. Πέντε εργάσιµες µέρες είναι.
Η δηµοκρατικότητά σας είναι η υπερχειλίζουσα. Αλήθεια, ανα-
ρωτιέµαι, το κάνατε από εθνική έξαρση, από αγάπη προς τους
οµογενείς µας, ή επειδή πιστεύετε ότι οι εκλογείς του εξωτερι-
κού είναι οµοϊδεάτες σας;

Εγώ, προς Θεού, δεν πιστεύω να είσαστε τόσο ρηχοί, κύριε
Υπουργέ, µε το νοµοσχέδιο αυτό! Πιστεύω ότι το κάνετε από
άπειρη δηµοκρατικότητα, αλλά και ευθύνη: γιατί να µην ψηφίζουν
και αυτοί οι Έλληνες. Αυτή είναι η ελληνική, η εθνική σας σκέψη.
Τότε, συνάδελφοι, γιατί δεν νοµοθετούµε µε ηρεµία, µε ουσια-
στικό διάλογο, µε ήρεµη δηµοκρατική κρίση, µε µεγαλύτερο
χρόνο διαβούλευσης και να δροσίσει κιόλας, βρε αδερφέ! Έτσι
δεν είναι, κύριε Υπουργέ, που χαµογελάτε; Να δροσίσει λίγο. Δεν
τρώµε σανό! Πιστέψτε µε, δεν τρώµε σανό! Δεν είµαστε τόσο
ανόητοι και αφελείς. 

Δεν αποτελεί συµβολική εθνική κίνηση, όπως λέει ο Πρωθυ-
πουργός, όπως λέτε, προς τον απανταχού ελληνισµό. Είναι επί-
δειξη δύναµης και κυρίως είναι η στόχευση της µεγέθυνσης του
εκλογικού σώµατος µε ψηφοφόρους που θέλετε να πιστεύετε ότι
είναι πολιτικά δικοί σας, που τους πουλάτε πατριδοκαπηλία και
έθνος. Η λέξη έθνος, η πιο ιερή λέξη που είναι αυτονόητη σε
όλους µας, µπήκε στην προπαγανδιστική κοµµατική σας καµπά-
νια. Πρώτος διδάξας–προσέξτε- σε αυτήν την κοινοβουλευτική
περίοδο ήταν ο κ. Βορίδης. Θυµηθείτε την τοποθέτησή του από
αυτό εδώ το Βήµα και τι έλεγε για το έθνος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είναι καλό να απο-
φεύγουµε αναφορές για συναδέλφους που λείπουν από την Αί-
θουσα. Παρακαλώ, ας επικεντρωθούµε…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Από πού και ως πού,
κύριε Πρόεδρε;
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είναι καλό να απο-
φεύγουµε…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Δηλαδή για να µιλή-
σουµε για τον Πρωθυπουργό πρέπει να είναι εδώ ο κύριος Πρω-
θυπουργός; Ποτέ δεν έχει έρθει εδώ ο κύριος Πρωθυπουργός.
Σας παρακαλώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λοιπόν, επικεντρω-
θείτε επί του νοµοσχεδίου.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Αυτό προσπαθώ να
κάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν νοµίζω ότι το
κάνετε, αλλά εν πάση περιπτώσει…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Αυτό κάνω.
Τον ακούσαµε, λοιπόν, στην οµιλία επί των προγραµµατικών

του δηλώσεων. Ακυρώσατε έτσι, µε την τακτική σας αυτή, την
ενεργή συµµετοχή όλων µας στην ψήφιση αυτού του νοµοσχε-
δίου. 

Στην κριτική µας, κυρία Υπουργέ, και στην τροπολογία που κα-
ταθέσαµε απαντάτε -παρακαλώ να το µεταφέρετε στην κ. Κερα-
µέως- µε την εθνικά συναινετική -ειρωνικά το λέω- φράση,
διαβάζω: «Διχαστικό είναι να καταθέτεις τροπολογία που καθιστά
τους Έλληνες που έχουν δικαίωµα ψήφου και ζουν στο εξωτε-
ρικό πολίτες δεύτερης κατηγορίας µε ψήφο που δεν προσµετρά-
ται στο συνολικό εκλογικό αποτέλεσµα». Και κλείνει: «Εµείς
ενώνουµε τους Έλληνες, όπου και αν ζουν». 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, εµείς, ο οµιλών, όλοι µας, διχάζουµε και τους προ-
σβάλλουµε! Εσείς τα λέτε αυτά που θέλετε τη συναινετική µας
απάντηση σε ένα τόσο µείζον εθνικό θέµα, όπως βερµπαλιστικά
λέτε. Διχάζουµε εµείς, επειδή καταθέσαµε µια τροπολογία. Θα
µιλήσω παρακάτω για την τροπολογία. Επιτρέψτε µου λίγο, κύριε
Πρόεδρε. Οι ίδιοι οι οµογενείς, οι ίδιοι οι απόδηµοι, αλλά και οι
ίδιες οι διακοµµατικές µας επιτροπές, που συστήσατε και εσείς
και εµείς, µας έχουν προτείνει αυτό που έχουµε καταθέσει εµείς
ως τροπολογία. 

Κύριε Υπουργέ, η τροπολογία µας ούτε διχάζει ούτε προσβάλ-
λει τους Έλληνες. Οι εκφράσεις που εσείς χρησιµοποιείτε είναι
αυτές που διχάζουν και προσβάλλουν. Οι απόδηµοι είναι πολιτι-
κοποιηµένοι συν-Έλληνες κι ενδιαφέρονται για την πατρίδα που
καπηλεύεστε δεκαετίες τώρα. Έχουν το βλέµµα στο κοινό εθνικό
µέλλον. Οφείλουµε ως πολιτεία να τους δώσουµε τη δυνατότητα,
να ψηφίζουν και να εκπροσωπούνται από τους Βουλευτές που
θα επιλέγουν οι ίδιοι, µε σταυρό προτίµησης και όχι από τις λί-
στες που θα έχουν φτιάξει τα κόµµατα µη εξαιρουµένου και του
δικού µου, παρά το γεγονός ότι εµείς βάλαµε υποψηφίους αν-
θρώπους από την οµογένεια. 

Υιοθετήστε όσα σας είπαν οι εκπρόσωποι των αποδήµων στη
Βουλή και κάντε επιτέλους δεκτό το πάγιο αίτηµα του Συµβου-
λίου Απόδηµου Ελληνισµού, για εκλογικές περιφέρειες, το οποίο
η ελληνική πολιτεία αγνοεί διαχρονικά, όπως παραδέχθηκε και ο
κ. Γεραπετρίτης στην έκθεση Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του
Ανθρώπου. Το έχετε ακούσει πολλές φορές αυτό. Κάπως έτσι ή
ακριβώς έτσι σας απάντησε και ο υποψήφιός µας Βουλευτής από
τους απόδηµους, ο Στέφανος Κασσελάκης, που είναι κάτοικος
του εξωτερικού. Αυτούς θέλουµε εµείς να έρθουν στη Βουλή. 

Όλοι οι Έλληνες θέλουν -και φυσικά και εµείς- να ψηφίζουν οι
Έλληνες του εξωτερικού και να ψηφίζονται. Αυτό που κάνετε
εσείς είναι προσβολή προς τους Έλληνες του εξωτερικού. Το
πώς, ποιοι και µε ποιον τρόπο είναι το ζητούµενο. Και το ζητού-
µενο πρέπει να είναι προϊόν συναίνεσης, εθνικής συναίνεσης, σύ-
νεσης και κοινής προσπάθειας. 

Να σας θυµίσω για την Νοµοπαρασκευαστική Επιτροπή του
ΣΥΡΙΖΑ; Να σας πω για την Διακοµµατική Επιτροπή πριν την ψή-
φιση του ν.4648/2019 µε τις αλλεπάλληλες συνεδριάσεις; Να σας
πω για τον Συνήγορο του Πολίτη; Αυτά τα τρία, ας πούµε πρό-
σωπα νοµικά και το φυσικό πρόσωπο, τι σας είπαν; Τι σας είπε η
Επιτροπή των Αποδήµων; Τι σας έχει πει; Σας έχει πει να ψηφί-
σετε αυτό; Πείτε µου ειλικρινά. Αν είναι έτσι, πείτε το τώρα. Γιατί
εγώ τα διάβασα προσεκτικά. 

Η δική µας πρόταση εξασφαλίζει για όλους και για όλες την
άσκηση του δικαιώµατος του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι.
Επειδή κόπτεστε για την συνταγµατική εφαρµογή και του εκλέ-

γειν και του εκλέγεσθαι. Είµαστε ξεκάθαρα, λοιπόν, υπέρ της
ψήφου όλων των Ελλήνων του εξωτερικού, µε εκλογή συγκεκρι-
µένου αριθµού Βουλευτών Επικρατείας. 

Στην αιτιολογική έκθεση του νόµου που ψηφίσατε το 2018,
αυτά λέει. Αλλά επειδή δεν έχω χρόνο, θα τελειώσω µε την εξής
φράση: Η πολιτική που ασκούµε µέσα από την τροπολογία που
καταθέσαµε, είναι εθνική πολιτική. Η δική σας πολιτική είναι
εθνικό ξεχείλωµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει τον

λόγο ο Υπουργός για ένα λεπτό.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το πόρισµα επιτροπής Πουλάκη 2018-2019, στην πρόταση που

προτείνει αναφέρει: «Σε κάθε περίπτωση, εφόσον πρώτιστο ζη-
τούµενο είναι η συρρίκνωση και όχι ο πλήρης αποκλεισµός του
κινδύνου δικαστικών περιπετειών, πρέπει να συνεκτιµηθεί νοµο-
λογία που µέχρι στιγµής έχει αποδειχθεί συντηρητική απέναντι
σε κάθε ενδεχόµενο συνολικής ανατροπής του αποτελέσµατος
λόγω ανισότητας. Άλλωστε η φυσιογνωµία της ψήφου δεν απο-
τελεί ρητή διάταξη του Συντάγµατος, οπότε η νοµοθετική σχετι-
κοποίησή της δεν απαιτεί αναθεώρηση, όπως εκείνη που
χρειάστηκε προκειµένου να καµφθεί η απαίτηση της ταυτόχρο-
νης διεξαγωγής». 

Δεν λέει πουθενά το Σύνταγµα ότι η ψήφος είναι ίση. Πρώτη
φορά το ακούµε αυτό. Όπως, επίσης, δεν κρίνετε, εσείς του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ότι ο απόδηµος Έλληνας, ο Έλληνας του εξωτερικού που
έχει το δικαίωµα να ψηφίσει, δεν µπορεί να είναι ΠΑΣΟΚ, Νέα
Δηµοκρατία, ΚΚΕ, ΣΥΡΙΖΑ, Ελληνική Λύση ή οποιοδήποτε άλλο
κόµµα. Αυτό δεν το δέχεστε. Τους έχετε άλλο. Τους έχετε τέσ-
σερις να κάθονται, ένας, δυο, τρεις, τέσσερις, στη σειρά, απο-
µονωµένοι από τους υπόλοιπους και οι υπόλοιποι διακόσιοι
ενενήντα έξι να ανήκουν σε κόµµατα. 

Αυτό έχετε καταλάβει εσείς από την Διακοµµατική Επιτροπή
του 2019. Αυτό, λοιπόν, είναι συνταγµατικό! Το να γίνεται εκλογή
εκτός κοµµατικών ψηφοδελτίων είναι συνταγµατικό! Το να µην
µετράει η ψήφος στο συνολικό αποτέλεσµα είναι συνταγµατικό!
Το ότι οι Βουλευτές αντιπροσωπεύουν το έθνος και όχι εκλογικές
περιφέρειες, δεν το έχετε ξανακούσει; Πρώτη φορά το ακούτε
και αυτό! 

Θα ήθελα σε ένα παράλληλο σύµπαν να γινόταν νόµος, έτσι
όπως είδα την πρόταση νόµου, και θα το βλέπαµε αν θα εφαρ-
µοζόταν ποτέ. 

Μπορούµε να συζητήσουµε τα πάντα. Εγώ ακούω και την κρι-
τική του ΚΚΕ. Το είπα και στην επιτροπή. Υπάρχει επιχείρηµα στο
οποίο υπάρχουν άλλα αντεπιχειρήµατα και πάνω εκεί γίνεται ο
διάλογος. Αλλά το να µην θεωρήσετε τον Έλληνα ο οποίος είναι
εγγεγραµµένος στον εκλογικό κατάλογο. Δεν είναι άλλο εκλογικό
σώµα. Δεν δίνουµε σε κανέναν νέο εκλογικό δικαίωµα, ούτε σε
έναν! Πείτε µου από αυτό το νοµοσχέδιο που σήµερα συζητάµε
στη Βουλή, αν δίνουµε δικαίωµα σε έναν άνθρωπο παραπάνω να
ψηφίσει. Ούτε σε έναν!

Άρα, λοιπόν, για να µην κοροϊδευόµαστε: Φοβάστε, δεν θέ-
λετε, δεν µπορείτε. Η επιτροπή σας ήταν ξεκάθαρη. Κάνατε µία
επιτροπή όπου τα αγαπητά και προσφιλή πρόσωπα -κάποιοι
έχουν φύγει και από αυτή τη ζωή δυστυχώς- εξέφρασαν τις προ-
τάσεις τους. Δεν ήταν οµόφωνη καν η επιτροπή. Δεν την φέρατε
ποτέ σε ψήφο. 

Και για να τελειώσει και η ιστορία, όταν ψηφίστηκε ο ν.4555, ο
νόµος µε τον οποίον διαλύσατε την τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά
αυτό είναι µια άλλη κουβέντα, φέρατε και την κατάτµηση εκλο-
γικών περιφερειών των εθνικών εκλογών. Τότε σας είχε πει ο
Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας και Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης ότι δεν θα το ψηφίσουµε εάν δεν συζητηθεί επι-
τέλους σοβαρά η ψήφος των εκτός επικρατείας Ελλήνων εκλο-
γέων. Και αυτό ήταν το αποτέλεσµα του άρθρου 256 που
συστήθηκε η επιτροπή. Το άρθρο 255 ήταν η διάσπαση των εκλο-
γικών περιφερειών, το 256 ήταν η ψήφος των εκτός επικρατείας
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Ελλήνων εκλογέων. 
Επαναλαµβάνω, όµως, για να τελειώνουµε: Δεν δίνεται κανένα

δικαίωµα ψήφου. Καθορίζει το πώς θα ασκηθεί ένα δικαίωµα. Γι’
αυτόν τον λόγο, λοιπόν, και για αυτά που έχετε γράψει στην επι-
τροπή, σας συνιστώ να διαβάσετε το πόρισµα της επιτροπής και
να δείτε πράγµατα που λέει, εκτός από αυτά που σας διάβασα.
Και το αποκορύφωµα: Η ισοδυναµία δεν είναι οµοιότητα. Δηλαδή
δεν υπάρχει ισοδυναµία ψήφου. Το επόµενο βήµα ποιο θα είναι;
Σταθµισµένη ψήφος; Θα υπολογίζεται αλλιώς ψήφος γιατί δεν
έχει τελειώσει το πανεπιστήµιο, το λύκειο, το γυµνάσιο ή το δη-
µοτικό; Για όνοµα του Θεού!

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει η κ.

Νάντια Γιαννακοπούλου από το ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, συζητούµε σή-

µερα στην Ολοµέλεια για ένα µείζον θέµα δηµοκρατίας, για ένα
µείζον θέµα ισοτιµίας των Ελλήνων όπου κι αν κατοικούν και είναι
πράγµατι συµβολικό ότι η σηµερινή συζήτηση για την άρση των
περιορισµών στην ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού συµπίπτει
µε την 49η επέτειο αποκατάστασης της Δηµοκρατίας στη χώρα
µας. 

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε να µι-
λάµε εν κενώ και να µην µας απασχολεί το ότι αυτή τη στιγµή στη
χώρα µας λαµβάνουν χώρα µεγάλες πυρκαγιές. Ξεκίνησαν στην
Αττική. Ακολούθησαν η Ρόδος, η Κέρκυρα, η Βοιωτία, η πολύ-
παθη Εύβοια. Έχουµε γίνει θεατές µιας τραγωδίας την οποία µο-
νίµως περιγράφουµε εκ των υστέρων, δυστυχώς, αλλά τελικά
δεν φαίνεται να αλλάζει και τίποτα δραστικά στην αντιµετώπιση
των πυρκαγιών στα µέτρα πρόληψης και στον συντονισµό της
κεντρικής διοίκησης, της περιφερειακής, της τοπικής αυτοδιοί-
κησης. 

Έτσι, λοιπόν, η κλιµατική κρίση, ή µάλλον η κλιµατική κατάρ-
ρευση, για να είµαστε ακριβόλογοι, είναι εδώ. Τα καιρικά φαινό-
µενα παίρνουν νέες διαστάσεις και τροφοδοτούν γιγάντιες
πυρκαγιές και εµείς ακόµα συζητούµε το αν υπάρχουν ζώνες πυ-
ροπροστασίας. Συζητάµε το αν υπάρχουν δρόµοι πρόσβασης σε
δασικές εκτάσεις, αν καθάρισαν οι δήµοι αυτές τις εκτάσεις. 

Συζητάµε τα ίδια και τα ίδια, ενώ εχθές ήταν τα πέντε χρόνια
από την τραγωδία στο Μάτι, ενώ καταστρέφεται ο δασικός πλού-
τος της χώρας µας, ενώ αλλάζει προς το δραµατικότερο το κλίµα
της χώρας µας, οδηγούµαστε σε ερηµοποίηση σε πολλές περιο-
χές, ενώ καταστρέφονται περιουσίες, σπίτια, χωράφια, ενώ καί-
γονται ζώα. Οι σκηνές µε τα καµένα ελάφια στη Ρόδο ήταν
πραγµατικά τραγικές. 

Ήρθε, λοιπόν, η ώρα να τα συζητήσουµε όλα εξαρχής και κυ-
ρίως να καταλήξουµε πώς θα προχωρήσουµε µε ένα εθνικό σχέ-
διο ολοκληρωµένης αντιµετώπισης, ολοκληρωµένης πολιτικής
προστασίας και περιβαλλοντικής ανασυγκρότησης, µε έµφαση
στην πρόληψη και βεβαίως µε εκσυγχρονισµό των επιχειρησια-
κών σχεδίων. 

Πάντως µε µια από τα ίδια, όπως βλέπουµε τα τελευταία χρό-
νια, σίγουρα δεν γίνεται.

Τώρα, σχετικά µε το εν λόγω σχέδιο νόµου θα ήθελα να πω τα
εξής. Όπως εκφράστηκε και επί της αρχής αλλά και στη συνέχεια
στη συζήτηση στις επιτροπές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κύριε Υπουργέ, η στάση µας ως ΠΑΣΟΚ είναι εντελώς σαφής,
είναι εντελώς ξεκάθαρη. Οι πεποιθήσεις µας και κυρίως οι αρχές
µας µάς υπαγορεύουν να είµαστε ξεκάθαρα και απόλυτα θετικοί,
χωρίς αστερίσκους στη διευκόλυνση της άσκησης του δικαιώµα-
τος της ψήφου στους εκτός επικράτειας εκλογείς. Για εµάς απο-
τελεί θέµα αρχής. Δεν το βάλαµε και δεν το βάζουµε ποτέ στη
µικροκοµµατική και στη µικροπολιτική ζυγαριά. Δεν αντιµετωπί-
σαµε ποτέ αυτό το θέµα επικοινωνιακά. Η στάση µας ήδη από το
2019 το αποδεικνύει αυτό περίτρανα. 

Η άρση των περιορισµών για την ψήφο των Ελλήνων του εξω-
τερικού αποτελεί θεµελιώδες πολιτικό και θεµελιώδες συνταγ-
µατικό ζήτηµα. Αγγίζει τα θέµατα ισοτιµίας όλων των Ελλήνων
και εποµένως δεν επιτρέπονται ούτε µισόλογα, ούτε υποκριτικές
προφάσεις που στην ουσία αποκλείουν τους Έλληνες εκτός Ελ-

λάδος από την εκλογική διαδικασία.
Κανείς µα κανείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει ούτε

το ηθικό, ούτε το πολιτικό ανάστηµα να τους στερήσει αυτό το
δικαίωµα.

Απαιτούνται λοιπόν καθαρές κουβέντες. Και βεβαίως όλοι µας
κρινόµαστε. Η δηµοκρατία, τα δικαιώµατα, η ισοτιµία δεν είναι
απλά και µόνο συνθήµατα. Όταν επικαλούµαστε αυτές τις λέξεις,
όταν επικαλούµαστε αυτές τις έννοιες, οφείλουµε να αποδει-
κνύουµε την ειλικρίνειά µας µε την πολιτική µας στάση στην
πράξη, όχι στα λόγια, ιδιαίτερα για όσους αυτοπροσδιορίζονται
ως προοδευτικοί, ως υπερασπιστές της ισοτιµίας των δικαιωµά-
των.

Στην εποχή, λοιπόν, την οποία ζούµε επιβάλλεται περισσότερο
από ποτέ ο ελληνισµός να είναι ενωµένος και να αξιοποιεί τις δυ-
νάµεις και τις δυνατότητες που έχει παντού σε ολόκληρο τον
κόσµο, σε όλα τα µήκη και πλάτη της Γης.

Για εµάς στο ΠΑΣΟΚ το συγκεκριµένο ζήτηµα έχει ταυτοτικό
χαρακτήρα. Άλλωστε, ήταν οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ αυτές οι
οποίες είχαν πάντα ως προτεραιότητα να δώσουν φωνή, να δώ-
σουν ρόλο στους Έλληνες απόδηµους.

Ήδη από το 2019, από τότε που άνοιξε η συζήτηση για αυτό
το θέµα, το ΠΑΣΟΚ µε την αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά προ-
σήλθε µε πλήρη και ειλικρινή διάθεση και στάθηκε στο ύψος το
οποίο απαιτούσε η εν λόγω πολιτική περίσταση. 

Τι αντιµετωπίσαµε όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
2019; Ουσιαστικά, ένα µικροκοµµατικό παιχνίδι πολιτικών δυνά-
µεων το οποίο οδήγησε σε συµβιβασµούς που φαίνεται ότι
ακόµα και προσέβαλαν τους Έλληνες του εξωτερικού. Μιλού-
σαµε και µιλάµε για Έλληνες που αν έπαιρναν το µεταφορικό
µέσο και ερχόντουσαν στην Ελλάδα θα µπορούσαν να πάνε στο
εκλογικό τους τµήµα και να ψηφίσουν. Δεν µιλάµε για νέο δι-
καίωµα. Πρέπει να το λέµε διαρκώς και να το κάνουµε σαφές
γιατί κάποιοι προσπαθούν να µπερδέψουν και να θολώσουν τα
πράγµατα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα.

Από τους εγγεγραµµένους λοιπόν στους εκλογικούς καταλό-
γους της χώρας που ζουν και εργάζονται σε άλλες χώρες -που
δυστυχώς ακόµη και τώρα δεν γνωρίζουµε πόσοι είναι, κύριε
Υπουργέ, και αυτό είναι πάρα πολύ µεγάλο θέµα- τελικά ψήφισαν
περίπου οι δεκαοκτώ χιλιάδες από τους εικοσιπέντε χιλιάδες οι
οποίοι είχαν αυτή τη δυνατότητα µε βάση τον ν.4648/2019. Αυτό
αποδεικνύει ότι ο όρος τελικά «διευκόλυνση» δεν ανταποκρίθηκε
στην πραγµατικότητα, αλλά αντιµετωπίστηκε ως συνέχιση ύπαρ-
ξης των περιορισµών. Λοιπόν, αυτό είναι αυτό το οποίο πρέπει
να αλλάξει και σε αυτό θα έπρεπε όλες ανεξαιρέτως οι πολιτικές
δυνάµεις να συµβάλουν.

Εµείς ασκήσαµε στο προηγούµενο διάστηµα αυστηρή κριτική
στον τρόπο που αποφασίσατε ως Κυβέρνηση να εισάγετε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αλλά και στο πώς αντιλαµβάνεστε συ-
νολικά την έννοια των συναινέσεων στα µεγάλα εθνικά θέµατα.

Κατ’ αρχάς, επιτρέψτε µου να σας πω ότι η αντίληψή σας για
την έννοια της συναίνεσης είναι στρεβλή, τουλάχιστον όπως το
φέρνετε στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Όλοι, κατ’ αρχάς, γνω-
ρίζουµε ότι επίκειται Αναθεώρηση του Συντάγµατος σε ενάµιση
χρόνο από τώρα. Εσείς σπεύσατε να το εισάγετε τώρα. Δεν κά-
νατε καµµία συζήτηση µε τους πολιτικούς φορείς, αγνοήσετε
παντελώς τις εισηγήσεις των Ελλήνων της οµογένειας και βε-
βαίως υπάρχει και ένα εύλογο ερώτηµα: Έχετε την πλήρη εικόνα
ως Υπουργείο τελικά τι πήγε καλά ή τι όχι κατά την εφαρµογή
του προηγούµενου νόµου στις εκλογές του Μαΐου και του Ιου-
νίου; 

Εµείς ως ΠΑΣΟΚ, µε αποκλειστικό σκοπό τη θέσπιση του κα-
λύτερου δυνατού πλαισίου για τη δυνατότητα άσκησης του εκλο-
γικού δικαιώµατος των Ελλήνων εκτός επικράτειας, επιµένουµε
στην έννοια της απογραφής αυτών των συµπατριωτών µας.

Δεν µας έχετε απαντήσει, όµως, ακόµα στο τι θα κάνετε µε την
επικαιροποίηση των εκλογικών καταλόγων. Δεν µας έχετε απαν-
τήσει στο τι θα κάνετε µε τα εκλογικά τµήµατα τα οποία ήταν ενε-
νήντα εννέα σε όλο τον κόσµο και είδαµε τραγελαφικά
φαινόµενα. Σε όλα τα Βαλκάνια υπήρχε ένα µόνο εκλογικό κέν-
τρο, στη Σόφια. Και βεβαίως επιµένουµε στην έννοια της απο-
γραφής.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
έχετε περάσει τα εννέα λεπτά. Ουδείς πέρασε τα εννέα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω, κύριε
Πρόεδρε.

Εµείς, λοιπόν, επιµένουµε και επαναλαµβάνουµε ότι αξιακά
προσερχόµαστε στη συζήτηση και στην ψήφιση αυτού του νο-
µοσχεδίου. Επί δεκαετίες οι συµπατριώτες µας ανά τον κόσµο
είναι οι καλύτεροι πρεσβευτές µας σε όποια χώρα και αν ζουν,
υπερασπιζόµενοι το συµφέρον της Ελλάδας, χωρίς καµµία επι-
φύλαξη, χωρίς κανένα περιορισµό, απλά και µόνο από την αγάπη
τους για την πατρίδα. Ήρθε λοιπόν η ώρα να τους το ανταποδώ-
σουµε, ακούγοντας πλέον τη φωνή τους µε τον πιο επίσηµο και
συνταγµατικά ιερό τρόπο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,

µόλις πέρασε η 12η ώρα. Έχουν µείνει κι άλλοι οµιλητές, οπότε
παρακαλώ ας περιοριστούµε στον χρόνο. Η δυνατότητα της πα-
ρέλευσης των επτά λεπτών είναι η δυνατότητα για να ολοκληρώ-
σει κάποιος τη σκέψη του και αυτή η δυνατότητα δίνεται από το
Προεδρείο πάντα. Παρακαλώ ας το τηρήσουµε αυτό.

Καλείται τώρα στο Βήµα η κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη από το
ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Αξιότιµες κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ανεβαίνω κι εγώ για
πρώτη φορά στο Βήµα της Βουλής και νιώθω βαθιά συγκίνηση,
ευγνωµοσύνη και χαρά και συναισθάνοµαι την ευθύνη της εκπρο-
σώπησης των συµπολιτών µου από το Λασίθι. Προεκλογικά έλε-
γαν χαρακτηριστικά ότι είναι υποχρέωσή µας να στηρίξουµε
νέους ανθρώπους, είναι υποχρέωσή σου να µάχεσαι για τον τόπο
µας και αυτό θα κάνω. Υπόσχοµαι ότι θα είµαι η φωνή τους, δια-
θέτοντας όλες τις δυνάµεις µου µε αποτελεσµατικότητα, ώστε
να βελτιωθεί η καθηµερινότητά µας, να επιλυθούν τα πολλά και
χρονίζοντα προβλήµατα του Νοµού Λασιθίου και να µπουν τα θε-
µέλια ενός καινούργιου αύριο για τον τόπο µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και σήµερα η σκέψη µας δεν
µπορεί να είναι αλλού παρά στις περιοχές που πλήττονται από
τις πυρκαγιές, στις απώλειες των περιουσιών, στις εκτάσεις γης
που καίγονται, δασικές και µη, στις ανθρώπινες ζωές που κινδυ-
νεύουν, στην τεράστια οικολογική καταστροφή, αλλά και στο τε-
ράστιο πλήγµα που υπέστη ο ελληνικός τουρισµός.

Κι εδώ να εκφράσουµε τη συµπαράστασή µας προς όλους
εκείνους που µε αυτοθυσία δίνουν µάχη µε τις φλόγες ακόµα και
τώρα. Και όταν η µάχη αυτή τελειώσει είναι επιτακτική ανάγκη
να δούµε τι θα µπορούσε να έχει πάει καλύτερα, τι θα µπορούσε
να είχε λειτουργήσει πιο σωστά ώστε να έχουµε τη χαρά να µην
ξαναζήσουµε τόσο ακραίες καταστάσεις στο µέλλον. Θα πρέπει
να δούµε πώς η πολιτεία θα στηρίξει ουσιαστικά όλους εκείνους
που βιώνουν την καταστροφή και την απόγνωση και να σκε-
φτούµε ξανά αν έχει λογική η πρόταση να στηρίξουµε µια υπη-
ρεσία όπως το ΕΚΑΒ που είναι υποστελεχωµένη,
διαταράσσοντας ένα Σώµα που δεν έχει την επάρκεια σε προσω-
πικό να φέρει εις πέρας αποτελεσµατικά τα καθήκοντά του.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα καλούµαστε να πάρουµε
την ευθύνη για τη διαδικασία που πρέπει να περάσει ένας Έλλη-
νας που ζει στο εξωτερικό που θέλει και που του επιτρέπεται να
ασκήσει το δικαίωµα της ψήφου του. Κι εδώ θα σας µιλήσω βιω-
µατικά έχοντας υπάρξει Ελληνίδα του εξωτερικού. Η εµπειρία
από τις πρόσφατες εκλογές ήταν αποκαρδιωτική ως προς τον
αριθµό εκείνων που συµµετείχαν στις διαδικασίες, αλλά και ως
προς την οργάνωση της εκλογικής διαδικασίας.

Στο εξωτερικό που βρισκόµουν και εργαζόµουν ένιωσα τη δυ-
σαρέσκεια αρκετών συµπατριωτών µας, τη δυσαρέσκεια εκείνων
που ένιωθαν ότι δεν τους αφορά η διαδικασία, τη δυσαρέσκεια
εκείνων που, έχοντας συνηθίσει σε ένα καλά οργανωµένο κράτος
που η ψηφιακή τεχνολογία είναι σύµµαχος και διευκολύνει τις
ζωές των πολιτών, δεν τόλµησαν καν να µπλεχτούν σε γραφει-
οκρατική διαδικασία ελληνικής  καταγωγής. Τη δυσαρέσκεια
εκείνων που µπήκαν στη διαδικασία και την άφησαν στη µέση και

τη δυσαρέσκεια των πιο αποφασισµένων που ολοκλήρωσαν τη
διαδικασία, αλλά ταλαιπωρήθηκαν για να ψηφίσουν, γιατί πολλοί
από αυτούς έπρεπε να ταξιδέψουν πολλά χιλιόµετρα µακριά, να
πληρώσουν, να διαθέσουν το ρεπό τους, ακόµα και την άδειά
τους για να µετακινηθούν. Και δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι οι πε-
ρισσότεροι από αυτούς που µετανάστευσαν τα τελευταία χρόνια
έφυγαν γιατί η χώρα δεν µπόρεσε να τους κρατήσει επαγγελµα-
τικά ή δεν µπόρεσε να τους δώσει µια προοπτική. Και φυσικά δεν
έχουν την καλύτερη εικόνα για την πολιτική και για τις εκλογές
στην Ελλάδα. 

Και σήµερα µε αυτήν την εικόνα στη µνήµη βρίσκοµαι εδώ που
καλούµαστε να πάρουµε θέση για ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα,
εθνικό µεν, µε παγκόσµια εµβέλεια δε. Και παρακολουθώντας
ιστορικά την κοινοβουλευτική δράση πάνω στο συγκεκριµένο
θέµα, αναπόφευκτα γυρίζω πίσω και διαπιστώνω ότι το πολυσυ-
ζητηµένο θέµα της ψήφου των αποδήµων Ελλήνων δεν έχει επι-
λυθεί επαρκώς εδώ και µισό περίπου αιώνα.

Σηµαντική κατάκτηση της Αναθεώρηση του Συντάγµατος του
2001 είναι η πλήρης κατοχύρωση της ψήφου των αποδήµων, η
οποία προβλεπόταν ήδη από το Σύνταγµα του 1975, αλλά εξει-
δικεύτηκε και µε δική µας πρωτοβουλία. Αρκετές πολιτικές δυ-
νάµεις αντιµετώπισαν το ζήτηµα µε ατολµία και δυσπιστία, ενώ
άλλες µε υποκρισία. Αλλά το θέµα είναι εθνικό και ζήτηµα δηµο-
κρατίας, όχι κοµµατικό και ως τέτοιο πρέπει να το αντιµετωπί-
σουµε. Δεν τιµά κανέναν να θυµόµαστε τους απόδηµους µόνο
όταν θέλουµε στήριξη σε εθνικά θέµατα, ούτε είναι σωστό να
αφήσουµε να συνεχίζεται η διαρκής εκκρεµότητα του 1975. 

Συνεχίζοντας, φτάνω στο 2019 και στο 2021, όπου κατά τη συ-
ζήτηση για την ψήφο των αποδήµων είχαµε υποστηρίξει την
πλήρη άρση όλων των περιορισµών στην άσκηση της ψήφου των
αποδήµων. Και τότε η Πρόεδρός µας, η αείµνηστη Φώφη Γεννη-
µατά είχε κάνει σαφές ότι συνεχίζουµε τις προσπάθειές µας για
τη βελτίωση του νόµου και δεν παραγνωρίζουµε ότι ο νόµος που
ψηφίστηκε ήταν αποτέλεσµα συµβιβασµού αναγκαίου για τον αυ-
ξηµένο αριθµό ψήφων, όπως προέβλεπε το Σύνταγµα. 

Σήµερα ως πολιτικό σύστηµα έχουµε υποχρέωση να αντιµε-
τωπίσουµε το θέµα µε ειλικρίνεια, µε θάρρος και µε σύγχρονη
αντίληψη, διασφαλίζοντας τη δηµοκρατία και διευκολύνοντας
την άσκηση του συνταγµατικά κατοχυρωµένου δικαιώµατος της
ψήφου, διότι περί διευκόλυνσης πρόκειται. 

Γνωρίζαµε όλοι ότι η ψήφιση των όποιων ρυθµίσεων απαι-
τούσε πλειοψηφία διακοσίων Βουλευτών και όµως δεν φροντί-
σατε να αναπτυχθεί ένας διάλογος µε διάθεση συνεννόησης και
συναίνεσης. Προξενεί εντύπωση το γεγονός ότι αµέσως µετά τις
εκλογές η Κυβέρνηση έσπευσε να εισάγει προς ψήφιση ρυθµί-
σεις που είναι µεν σε θετική κατεύθυνση, διότι αίρονται οι περιο-
ρισµοί του ν.4648/2019, αλλά πάλι χωρίς διάλογο και χωρίς ένα
σχέδιο οριστικής επίλυσης του θέµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν τελειώνουµε όµως µε το ζή-
τηµα του Απόδηµου Ελληνισµού µόνο µε το δικαίωµα της ψήφου
και της διευκόλυνσης της άσκησής του. Απαιτείται προσπάθεια
για αδιάλυτη σύνδεση των αποδήµων µε την πατρίδα, µέριµνα
για την εκπαίδευση των παιδιών των αποδήµων, για τη διδασκα-
λία των ελληνικών, για τη διατήρηση της πολιτισµικής µας ταυ-
τότητας. Είναι ανάγκη, όχι µόνο να νοιαζόµαστε τους απόδηµους
Έλληνες, αλλά να τους κάνουµε και να το αισθάνονται. Να νιώ-
σουν ότι µέριµνά µας είναι να υλοποιήσουµε εκείνες τις πολιτικές
που θα τους επιτρέψουν να γυρίσω πίσω και να νιώσουν σε µια
χώρα ευρωπαϊκή και σε ένα περιβάλλον αξιοκρατίας και σεβα-
σµού του πολίτη.

Το πολιτικό σύστηµα ευθύνεται για το brain drain, όπως και για
το αν οι πολίτες συµµετέχουν ή όχι στις εκλογές. Στο χέρι µας
είναι να νιώσουν οι πολίτες ότι το σύστηµα αλλάζει και την πολι-
τική να τους αφορά. Να έχουν την αυτοπεποίθηση ότι η ψήφος
τους µπορεί να επηρεάσει τα πράγµατα και ιδιαίτερα οι Έλληνες
του εξωτερικού που µε την ψήφο τους µπορούν να δείξουν προς
ποια κατεύθυνση θα ήθελαν να κινηθεί η χώρα για να τους
αφορά το να ξαναγυρίσουν, γιατί εµείς επιθυµούµε να ενεργο-
ποιηθούν οι παλαιότερες, αλλά και οι νεότερες γενιές µετανα-
στών. Επιθυµούµε το επιστηµονικό δυναµικό, οι νέοι και οι νέες
που µετανάστευσαν, να έχουν φωνή και άποψη που αποτιµάται
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σε ψήφο, γιατί θέλουµε να επιστρέψουν στην πατρίδα, φέρνον-
τας γνώση, τεχνογνωσία και εµπειρία από το εξωτερικό. Δεν πρό-
κειται για κάποια παραχώρηση προς τους απόδηµους Έλληνες.
Είναι καθήκον και υποχρέωση της ελληνικής πολιτείας απέναντί
τους και γι’ αυτό δεν χωρούν µικροκοµµατικά κριτήρια ούτε
στενή κοµµατική αντίληψη. Για όλα τα παραπάνω εµείς θα συνε-
χίσουµε να αγωνιζόµαστε αδιάκοπα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να ευχαριστήσουµε

την κυρία συνάδελφο για την απόλυτη τήρηση του χρόνου. 
Και παρακαλώ τώρα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας

τον κ. Ιωάννη Δελή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ξέρετε κάτι; Ό,τι κι αν λέτε, κυβέρνηση και υποστηρικτές της,

µε το νοµοσχέδιο βεβαίως και γίνεται παραχώρηση δικαιώµατος.
Ποιου δικαιώµατος; Του δικαιώµατος -και µάλιστα χωρίς καµµία
απολύτως προϋπόθεση- της εγγραφής στους ειδικούς εκλογι-
κούς καταλόγους του εξωτερικού, οι οποίοι συντάσσονται µε
σκοπό τη διευκόλυνση της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος.
Αυτό δεν είναι χορήγηση δικαιώµατος; Τι είναι δηλαδή; Δεν είναι;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Δεν έχουν το δικαίωµα να ψηφίσουν;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Αυτό το δικαίωµα δεν θεσπίστηκε και για
τους ετεροδηµότες; Οι οποίοι µάλιστα, αν χάσουν τις προθε-
σµίες, όπως αρκετοί τις έχασαν στις τελευταίες εκλογές, έχασαν
και το δικαίωµα εγγραφής; Και εκείνοι ψηφοφόροι ήταν, εκλο-
γείς. 

Πριν µπούµε στην ουσία, κύριε Υπουργέ, έχουµε δύο ερωτή-
σεις προς την Κυβέρνηση για τους ειδικούς αυτούς εκλογικούς
καταλόγους. Έως τώρα µια εγγραφή σε αυτούς τους ειδικούς
εκλογικούς καταλόγους του εξωτερικού έχει ισχύ για οκτώ χρό-
νια, ώστε να γίνεται προφανώς επανέλεγχος σε τακτό χρόνο. Με
το νοµοσχέδιό σας όµως αυτός ο χρονικός περιορισµός των
οκτώ ετών καταργείται και η εγγραφή γίνεται άπαξ και διά παν-
τός. Το ερώτηµα είναι γιατί.

Από πάνω καταργείτε επίσης ταυτόχρονα και την ειδική δια-
κοµµατική επιτροπή, η οποία είναι υπεύθυνη για την εξέταση των
όποιων ενστάσεων, για τον έλεγχο συγκεκριµένων αιτήσεων,
ύστερα από αίτηση µέλους αυτής της διακοµµατικής επιτροπής,
αλλά και για τον δειγµατοληπτικό έλεγχο αιτήσεων που έγιναν
δεκτές για τη σύνταξη αυτών των ειδικών εκλογικών καταλόγων
του εξωτερικού. Για ποιον λόγο, λοιπόν, καταργείτε και αυτήν τη
διακοµµατική επιτροπή; Εκτός κι αν επιδιώκετε τη διαµόρφωση
των ειδικών εκλογικών καταλόγων του εξωτερικού να την κάνει
αποκλειστικά η Κυβέρνηση, να γίνει δηλαδή µία αποκλειστικά κυ-
βερνητική υπόθεση. Να βγείτε όµως και να το πείτε ανοιχτά αυτό.

Μιας και µιλάµε όµως για διευκόλυνση, κύριε Υπουργέ, άσκη-
σης του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων πολιτών, αλήθεια,
γιατί δεν δείξατε την ίδια ευαισθησία στις πρόσφατες εκλογές και
για τους ψηφοφόρους που βρίσκονται µεν µέσα στη χώρα, αλλά
πολύ µακριά από το µέρος που ψηφίζουν; Τι κάνατε, αλήθεια, για
τους χιλιάδες εργαζόµενους στον τουρισµό, νέοι οι περισσότεροι,
που δουλεύουν χωρίς ρεπό και άδειες και µε όρους εντατικούς
και εξοντωτικούς; Καµµιά φορά µάλιστα και εξευτελιστικούς,
όπως έδειξε το παράδειγµα του beach bar στη Ρόδο. Τι κάνατε
για τις λαϊκές οικογένειες που έπρεπε δύο φορές µέσα σε έναν
µήνα να υποστούν τα τεράστια έξοδα µετακίνησης προκειµένου
να πάνε στον τόπο που ψηφίζουν; Τίποτα δεν κάνατε, εκτός από
το ότι αφήσατε ανοιχτά τα διόδια για πενήντα έξι ώρες και ας είχε
κάποιος να κάνει εκατοντάδες χιλιόµετρα για το πήγαινε έλα. 

Ας πάµε όµως στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Λέει η Κυβέρνηση
και οι συνοδοιπόροι αυτής της σύµπλευσης ψηφοθηρίας ότι ο
ισχύων νόµος του 2019 απέτυχε γιατί έθετε, λέει, πολύ αυστηρές
προϋποθέσεις και αυτό φαίνεται από τον πολύ µικρό αριθµό Ελ-
λήνων του εξωτερικού που ψήφισαν τελικά στις πρόσφατες εκλο-
γές. Πράγµατι, ήταν µικρός αυτός ο αριθµός. Γιατί όµως φταίει
ο ισχύων νόµος και οι δήθεν αυστηρές του προϋποθέσεις και δεν
φταίει η Κυβέρνηση η ίδια η οποία εσκεµµένα δεν έλαβε κανένα
ουσιαστικό µέτρο επί τρία χρόνια από το 2019 ώστε να γίνουν

εγγραφές στους ειδικούς αυτούς εκλογικούς καταλόγους του
εξωτερικού; 

Έξι µήνες πριν τις εκλογές, κύριε Υπουργέ, -το ξέρατε καλά-
οι εγγεγραµµένοι σε αυτούς τους ειδικούς εκλογικούς καταλό-
γους ήταν πάνω-κάτω δέκα χιλιάδες, αλλά το αυτί σας, της Κυ-
βέρνησης εννοώ, δεν ίδρωνε. Και τελικά µόλις ψήφισαν µόνο
δεκαοκτώ χιλιάδες, αρχίσατε τις φωνές. Αφήστε που τα µεγάλα
εµπόδια εσείς τα βάλατε, αναγκάζοντας τους αποδήµους να αλ-
λάξουν µέχρι και δύο και τρεις χώρες προκειµένου να πάνε να
ψηφίσουν. Κάποιος από την Αργεντινή έπρεπε να πάει στο Χιού-
στον για να ψηφίσει. Κάποιος από την Κίνα έπρεπε να πάει στη
Νότια Κορέα. Θεωρητικά βέβαια πάντα. Θεωρητικά, γιατί δύ-
σκολα γινόταν αυτό, όπως καταλαβαίνετε. Ίσως πιθανά να ήταν
και πιο εύκολο να έρθει στην Ελλάδα να ψηφίσει εκείνος! 

Όσο για τη δήθεν αυστηρότητα των προϋποθέσεων του
νόµου, ακούστε. Κατ’ αρχάς αυτές οι δήθεν αυστηρές προϋπο-
θέσεις στην ουσία δεν αφορούν καθόλου, µα καθόλου τους εκα-
τοντάδες χιλιάδες νέους που τους έδιωξαν οι δικές σας
κυβερνήσεις, στα χρόνια της κρίσης, καθώς όλοι αυτοί οι ξενιτε-
µένοι νέοι µπορούν µια χαρά να εγγραφούν, σχεδόν µάλιστα αυ-
τόµατα, ναι αυτόµατα στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους
του εξωτερικού. 

Αυτές οι λογικές προϋποθέσεις που τέθηκαν µε τον νόµο του
2019 διασφαλίζουν την εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς κα-
ταλόγους του εξωτερικού για όλους όσοι κατοικούν στο εξωτε-
ρικό µεν, αλλά ταυτόχρονα διατηρούν πραγµατικούς
οικονοµικούς και κοινωνικούς δεσµούς µε την Ελλάδα. Και για
µας, για το ΚΚΕ, όλοι αυτοί, κύριε Υπουργέ -και το διευκρινίζουµε
εδώ και στη Βουλή για άλλη µια φορά- συµµετέχουν απολύτως
ισότιµα στις εκλογές ως τµήµα του ενιαίου εκλογικού Σώµατος
και όχι ως ένα ξεχωριστό κοµµάτι αυτού του εκλογικού Σώµατος,
όπως τους θέλει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Για ποιον όµως λόγο τέθηκαν αυτές οι προϋποθέσεις τις
οποίες ο Πρωθυπουργός τις χαρακτήρισε και γραφειοκρατικές
υποτιµητικά; Μα, γιατί η απόκτηση της ελληνικής υπηκοότητας
στη χώρα µας έχει ως βάση της το δίκαιο του αίµατος, της κατα-
γωγής, το όµαιµον για το οποίο µίλησε ο κ. Πλεύρης νωρίτερα.
Και κάποιος έτσι, µε πρόγονο οµογενή, ακόµα και µακρινό, µπο-
ρεί οποτεδήποτε να κάνει αίτηση για να γίνει Έλληνας πολίτης…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
…και να εγγραφεί στους εκλογικούς καταλόγους, αρκεί να πε-

ριµένει ένα χρόνο περίπου. Δηλαδή µε βάση το ισχύον δίκαιο του
αίµατος, το jus sanguinis, ο Έλληνας πολίτης δεν προσδιορίζεται
από τους κοινωνικούς και οικονοµικούς δεσµούς που έχει µε τη
χώρα του, αλλά προσδιορίζεται από κάτι άλλο, από τα γονίδιά
του, λέτε όλοι εσείς. Συγγνώµη, αλλά αν αυτό δεν είναι µια βαθιά
ακροδεξιά εθνικιστική αντίληψη, τότε πέστε µου εσείς τι είναι. Το
σύνθηµα «αίµα – τιµή - χρυσή αυγή» των ναζιστών δεν σας λέει
τίποτα; Εδώ στηρίζεται και αυτό το σύνθηµα, στο δίκαιο του αί-
µατος. 

Με βάση λοιπόν αυτά τα παραπάνω εµείς σας ρωτάµε εδώ και
µέρες, ανοίγει έτσι ή όχι ο δρόµος ώστε να ψηφίζουν οι Έλληνες
της δεύτερης και τρίτης γενιάς χωρίς κανένα δεσµό µε τη χώρα;
Ανοίγει έτσι ή όχι ο δρόµος να ψηφίζουν εκατοµµύρια άνθρωποι
χωρίς να υφίστανται απολύτως καµµία συνέπεια από τις επιλογές
της ψήφου τους; Ανοίγει αντικειµενικά. Ανοίγει δηλαδή ο δρόµος
να καθορίζει κάποιος µε την ψήφο του τη φορολογική πολιτική
της χώρας, αλλά να µην επηρεάζεται από αυτήν, αφού ούτε φο-
ρολογική δήλωση θα κάνει εδώ ούτε φόρους θα πληρώνει στην
Ελλάδα. Διευρύνεται ανυπολόγιστα το εκλογικό Σώµα; Διαµορ-
φώνονται έτσι ή όχι οι προϋποθέσεις αλλοίωσης του εκλογικού
Σώµατος, άρα και αλλοίωσης του εκλογικού αποτελέσµατος; 

Λογικά ερωτήµατα απολύτως, κύριε Υπουργέ, και µάλιστα
ερωτήµατα τα οποία ξέρετε, επειδή συζητάµε µε πάρα πολύ
κόσµο, τα συµµερίζονται ακόµη και δικοί σας ψηφοφόροι, ψηφο-
φόροι και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κλείνω. 
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Αντί όµως να µας απαντήσετε, µας κατηγορείτε για φοβικούς,
για ιδεοληπτικούς. Ο Πρωθυπουργός µας λέει ότι βαδίζουµε στο
δρόµο του µοναχικού αναχρονισµού. Είναι φοβικοί όµως και ιδε-
οληπτικοί, είναι αναχρονιστικές και στη Γερµανία ή στην Αυστρα-
λία, χώρες µε ίδιο απόδηµο προφίλ όπως η χώρα µας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
έχετε ξεπεράσει τα εννέα λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
…που έχουν ακόµα πιο αυστηρές προϋποθέσεις; Είναι φοβικοί

και ιδεοληπτικοί στο Ισραήλ και την Ιρλανδία... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν θα επιτρέψω σε

κανέναν να µιλήσει πάνω από αυτά τα λεπτά. Λυπάµαι. Δεν µπο-
ρεί να γίνονται τα επτά λεπτά δέκα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θα είχα ολοκληρώσει, κύριε Πρόεδρε. Κα-
θόµαστε όλη την ηµέρα από το πρωί εδώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε τη φράση σας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Είναι φοβικοί και ιδεοληπτικοί στο Ισραήλ
ή την Ιρλανδία, χώρες µε εκατοµµύρια απόδηµους που έχουν
απαγορεύσει την ψήφο στους κατοίκους του εξωτερικού; Βαδίζει
µήπως στον δρόµο του µοναχικού αναχρονισµού -που βαδίζει το
ΚΚΕ, όπως είπε ο Πρωθυπουργός- και το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, γιατί τυχαίνει να έχει την ίδια θέση το
ΚΚΕ µε τη συγκεκριµένη θέση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου;
Απλώς είναι λογικοί όλοι αυτοί και θεωρούν ότι δεν υπάρχει δι-
καίωµα που να µη συνεπάγεται ταυτόχρονα και υποχρέωση. 

Τι ωραία που το συνόψισαν οι αρχαίοι Έλληνες! Με έναν ανα-
γραµµατισµό, πολίτης-οπλίτης. Είναι τα ίδια ακριβώς γράµµατα.
Το δικαίωµα του πολίτη και η υποχρέωση του οπλίτη. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πραγµατικά λυπά-

µαι που δεν µπορούµε να βρούµε ένα επίπεδο και ένα πεδίο συ-
νεννόησης. Είναι πολύ αργά. Πρέπει να µιλήσουν όλοι και πρέπει
να ακουστούν κιόλας. Δεν θα ακουστούν στη µιάµιση. Εµείς δεν
έχουµε πρόβληµα να κάτσουµε εδώ όσο χρειαστεί, αλλά να µι-
λάει ένας συνάδελφος µετά τη µία; Αυτό θέλουµε όλοι µας; 

Ο κ. Εµµανουήλ Χνάρης από το ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής έχει
τον λόγο. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΧΝΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα κατ’ αρχάς από το

Βήµα αυτό, επειδή βρίσκοµαι για πρώτη φορά να µου επιτρέψετε
να εκφράσω τις ευχαριστίες µου στους πολίτες που µε τίµησαν
µε την ψήφο τους. Παράλληλα θέλω να δεσµευτώ και θα κάνω
ό,τι µπορώ για να ανταποκριθώ στις προσδοκίες τους για τη στή-
ριξη και την πρόοδο του νοµού µας. Θα καταβάλω όλες µου τις
δυνάµεις, προκειµένου να συµβάλλω στο συλλογικό καλό του
τόπου µας και στην πρόοδο κάθε συντοπίτη µου ξεχωριστά. 

Πριν ξεκινήσω την οµιλία µου για το νοµοσχέδιο, θέλω να εκ-
φράσω τη βαθύτατη θλίψη µου για τις πυρκαγιές που καίνε τα
δάση µας σε όλη τη χώρα τις τελευταίες ηµέρες. Εκφράζω
ακόµα την αγωνία µου γιατί βρισκόµαστε στη µέση ενός θερµό-
τατου καλοκαιριού και οι δυσκολίες είναι µπροστά µας. Πρέπει
να είµαστε σε επαγρύπνηση για τη διάσωση των δασών, όµως
να γίνει αντιληπτό από όλους ότι το βάρος πρέπει να πέσει στην
πρόληψη. Εκ του αποτελέσµατος φαίνεται ότι δεν έχει γίνει αυτό.
Ευχαριστώ τους πυροσβέστες µας και τους εθελοντές για την
ηρωική µάχη που δίνουν καθηµερινά, αυτές τις µέρες, µε κίνδυνο
της ζωή τους. 

Αναφορικά µε το νοµοσχέδιο που καλούµαστε να συζητή-
σουµε και να ψηφίσουµε, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, καταρ-
γούνται προϋποθέσεις που υπήρχαν για την ψήφο των εκτός
επικρατείας Ελλήνων εκλογέων. Ειδικότερα, καταργούνται οι
προϋποθέσεις της παραµονής δύο ετών στην επικράτεια εντός
των τελευταίων τριάντα πέντε ετών, καθώς επίσης και της υπο-
χρέωσης υποβολής φορολογικής δήλωσης στις αρµόδιες αρχές. 

Είναι βέβαια απορίας άξιον πως η Κυβέρνηση µέσα σε ένα
τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα, µόλις τριάντα περίπου ηµερών
από τις τελευταίες εκλογές και χωρίς ακόµα να έχουµε καταλήξει
σε ασφαλή συµπεράσµατα από την εφαρµογή των διατάξεων
που καταργούνται, φέρνει προς ψήφιση ένα τόσο σηµαντικό νο-
µοσχέδιο. 

Το νοµοσχέδιο αυτό αφορά τροποποιήσεις σοβαρών νοµοθε-
τικών διατάξεων, αλλά δεν εµπίπτει στις άµεσες προτεραιότητες
της κοινωνίας, δεδοµένου ότι οι επόµενες εκλογές θα λάβουν
χώρα στα επόµενα τέσσερα χρόνια από σήµερα. Η Κυβέρνηση
φαίνεται πως πολύ εύκολα καταργεί, τροποποιεί και θεσπίζει
νέες διατάξεις για ένα πολύ σοβαρό θέµα, που αφορά το σύνολο
του ελληνισµού. 

Όµως εδώ τίθενται κάποια σηµαντικά ερωτήµατα. Για παρά-
δειγµα, µπορεί η Κυβέρνηση να µας προσδιορίσει πόσοι ήταν οι
εγγεγραµµένοι Έλληνες του εξωτερικού που είχαν κατά τις ευ-
ρωεκλογές του έτους 2019 το δικαίωµα να ψηφίσουν, για να γνω-
ρίζουµε τον ακριβή αριθµό όταν δεν υπήρχαν οι συγκεκριµένες
προϋποθέσεις; Και εν πάση περιπτώσει µπορεί να µας προσδιο-
ρίσει τον ακριβή συνολικό αριθµό των σηµερινών εγγεγραµµέ-
νων; 

Η Κυβέρνηση µας απαντά αόριστα ότι ο συνολικός αριθµός
των αποδήµων ανέρχεται περίπου στις οκτακόσιες χιλιάδες,
χωρίς ωστόσο ο αριθµός αυτός να προκύπτει από µια ασφαλή
και έγκυρη διαδικασία. Γι’ αυτό ζητάµε την καθολική απογραφή
των εκλογέων εξωτερικού ανά ήπειρο, ανά χώρα, ανά εκλογικό
τµήµα, προκειµένου να έχουµε τη δυνατότητα να συνοµιλήσουµε
µαζί τους, να µας µεταφέρουν τους προβληµατισµούς τους για
τα διάφορα θέµατα που τους απασχολούν και εµείς αντίστοιχα,
τα κόµµατα, να µεταφέρουµε τις πολιτικές µας θέσεις. 

Επιπλέον, εκτός των ανωτέρω, σε κάθε περίπτωση θα πρέπει
να διασφαλιστεί το αδιάβλητο και έγκυρο της εκλογικής διαδι-
κασίας. Τέλος, δεν πρέπει να προσεγγίζουµε το ζήτηµα αυτό εν-
τελώς επιφανειακά και πρόχειρα, γεγονός που µπορεί να αποβεί
σε βάρος των συµφερόντων του ελληνισµού γενικότερα. 

Πρέπει να υπενθυµίσουµε και να τονίσουµε ότι το κόµµα µας,
το ΠΑΣΟΚ διαχρονικά και ήδη από το 2001 ως κυβέρνηση συνέ-
βαλε σε πολύ µεγάλο βαθµό και µε τρόπο καθοριστικό στην ψή-
φιση νόµου που αφορά την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού. 

Ειδικότερα, µε τη συµβολή του ΠΑΣΟΚ η συνταγµατική Ανα-
θεώρηση που πραγµατοποιήθηκε το 2001 κατέστησε τη διάταξη
του σχετικού άρθρου του Συντάγµατος συναινετική και πλειοψη-
φική, απαιτώντας την αυξηµένη πλειοψηφία των δύο τρίτων του
εκλογικού Σώµατος. Την ίδια θέση είχε το κόµµα µας και το 2019
στην τότε νοµοθετική πρωτοβουλία για το ζήτηµα αυτό, µε αντί-
στοιχες τοποθετήσεις τόσο στην αρµόδια διακοµµατική επιτροπή
όσο και στην Ολοµέλεια της Βουλής. 

Επίσης, συνεχίσαµε να είµαστε σταθεροί στις θέσεις µας και
στην αντίστοιχη νοµοθετική πρωτοβουλία του 2021. Επιπλέον,
εκτός από την επίλυση του ζητήµατος που αφορά στην ψήφο
των Ελλήνων του εξωτερικού πρέπει να φροντίσουµε πρώτα απ’
όλα για τη στήριξή τους, ειδικότερα όσον αφορά στην παιδεία,
την ελληνική γλώσσα και τη στελέχωση των σχολείων µε σκοπό
τη σύνδεση του εθνικού κέντρου µε τους απόδηµους Έλληνες.
Επίσης, θα πρέπει να βρεθούν κίνητρα επιστροφής των επιστη-
µόνων µας που έφυγαν στον εξωτερικό λόγω της οικονοµικής
κρίσης για να βρουν καλύτερες συνθήκες εργασίας. Οι επιστή-
µονές επιθυµούν να επιστρέψουν στη χώρα µας εφόσον το επι-
τρέψουν οι οικονοµικές συνθήκες γεγονός που θα αποτελέσει
σηµαντικό κεφάλαιο για το µέλλον της πατρίδας µας.

Ως Ρεθυµνιώτης θέλω να µεταφέρω στο Σώµα ότι πολλοί συµ-
πατριώτες µου βρίσκονται στο εξωτερικό, στην Αµερική, στην
Αυστραλία, στον Καναδά, στη Γερµανία και µας ζητούν να τους
διευκολύνουµε στις εκλογικές διαδικασίες της πατρίδας µας και
κατ’ αυτόν τον τρόπο να ενισχύσουµε περαιτέρω τους δεσµούς
µας. 

Κλείνοντας, το ΠΑΣΟΚ τηρεί µια στάση αξιών η οποία στηρί-
ζεται στις θέσεις και τις πεποιθήσεις µας την οποία εφάρµοζε και
εφαρµόζει και που κινείται µε γνώµονα το γνήσιο ενδιαφέρον για
τους Έλληνες εκλογείς του εξωτερικού µε σκοπό να διευκολυν-
θούν στην άσκηση του δικαιώµατος ψήφου. Κατ’ αυτόν τον
τρόπο να µπορούν να συµµετέχουν ενεργά στην εσωτερική πο-
λιτική σκηνή. Στο πλαίσιο της σοβαρής υπεύθυνης Αντιπολίτευ-
σης, που δεσµευθήκαµε απέναντι στον ελληνικό λαό να
ασκήσουµε ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, στηρίζουµε το παρόν
νοµοσχέδιο και προσδοκούµε ισχυρότερες πολιτικές για τον
Απόδηµο Ελληνισµό. 
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Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πάρα

πολύ τον κύριο συνάδελφο. Τον λόγο έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ η κ.
Κυριακή Μάλαµα. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτές τις ώρες της απόλυτης κα-

ταστροφής, οικολογικής, κοινωνικής αλλά και οικονοµικής, οι
σκέψεις όλων µας είναι στους ανθρώπους που παλεύουν µε τις
φλόγες και δοκιµάζονται από την πύρινη λαίλαπα. Δυστυχώς, ο
κρατικός µηχανισµός αποδείχτηκε για ακόµη µία φορά κατώτε-
ρος των περιστάσεων και η Κυβέρνηση αντιµετώπισε τις πυρκα-
γιές αυτές µε την αλαζονεία και την έπαρση του εκλογικού
αποτελέσµατος και του ποσοστού της. Είδαµε τον κύριο Πρω-
θυπουργό µάλιστα να χαριτολογεί on camera κατά τη διάρκεια
της επίσκεψής του σε µονάδα αεροπυρόσβεσης. 

Σήµερα, οι κυβερνητικοί παράγοντες και τα προσκείµενα µέσα
ενηµέρωσης κάνουν λόγο για κλιµατική κρίση η οποία µας απει-
λεί. Το ερώτηµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι γιατί ενώ εδώ
και τουλάχιστον πέντε χρόνια έχουµε µέγα πυρκαγιές απόρροια
της κλιµατικής κρίσης, ως πολιτεία δεν έχουµε καταστρώσει και
το αντίστοιχο σχέδιο. Γιατί θάφτηκε στο κυβερνητικό συρτάρι το
πόρισµα των εκατόν πενήντα σελίδων της ανεξάρτητης επιτρο-
πής που είχε συγκροτηθεί επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ για την αν-
τιµετώπιση των δασικών πυρκαγιών; Γιατί εκτός από τις
εκκενώσεις οικισµών οι οποίες όµως βλέπουµε πως δεν λειτουρ-
γούν πάντα άρτια και χωρίς οδύνη για τους ανθρώπους δεν
έχουµε καταστρώσει σχέδια ενεργειακής προστασίας του δασι-
κού αποθέµατος και του ανθρωπογενούς περιβάλλοντος από τις
πυρκαγιές; Γιατί παρουσιάζετε τις φωτιές ως νοµοτέλεια τώρα
που είστε Κυβέρνηση ενώ ως αντιπολίτευση άλλα µας λέγατε;
Γιατί δεν έχουµε επαρκή στελέχωση της πυροσβεστικής υπηρε-
σίας, επαρκή εναέρια και επίγεια µέσα µε δεδοµένη την κλιµατική
κρίση που ισχυρίζεστε; Να ανοίξει τώρα η Κυβέρνηση το θέµα
και να οµολογήσει τις παραλείψεις της ώστε να δούµε ως πολι-
τεία πια, όλοι µαζί, πώς µπορούµε αυτό να το διορθώσουµε. 

Επιτρέψτε µου τώρα να εισέλθω στο θέµα του σηµερινού µας
νοµοσχέδιου. Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα για την
κατάργηση των περιορισµών που ισχύουν στην ψήφο των Ελλή-
νων του εξωτερικού η Κυβέρνηση για µία ακόµη φορά επιχειρεί
να δηµιουργήσει µία ψευδαίσθηση µέριµνας για τους συµπολίτες
µας που ζουν στη διασπορά. 

Η αλήθεια όµως είναι ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο εξυπη-
ρετεί µια ρητορική η οποία είναι παντελώς ανακόλουθη µε την
κυβερνητική δράση όλα αυτά τα χρόνια για την οµογένεια για
τους Έλληνες του εξωτερικού και για τις πραγµατικές τους ανάγ-
κες. Επιτρέψτε µου ως µέλος οικογένειας, τµήµα της οποίας ζει
στο εξωτερικό, να µεταφέρω από το Βήµα της Ολοµέλειας την
πραγµατικότητα όσον αφορά στην απουσία του ελληνικού κρά-
τους από τη ζωή και την καθηµερινότητα των αποδήµων Ελλή-
νων. Τα παιδιά των Ελλήνων του εξωτερικού δυσκολεύονται
πάρα πολύ να παρακολουθήσουν την ελληνόγλωσση εκπαίδευση
και η εµπέδωση της µητρικής ελληνικής γλώσσας έχει καταστεί
πλέον αποκλειστική µέριµνα της κάθε οικογένειας. Τα ελληνικά
σχολεία δεν λειτουργούν. Δεν λειτουργούν πάντα άρτια, δεν
υπάρχουν δοµές παντού, δεν διασφαλίζεται επαρκής παρουσία
εκπαιδευτικών, επαρκείς αµοιβές και παροχές στους εκπαιδευ-
τικούς λειτουργούς και δεν έχουν επιλυθεί εδώ και τέσσερα χρό-
νια τα σοβαρά στεγαστικά προβλήµατα που αντιµετωπίζουν
σχολεία σε πολλούς τόπους που δραστηριοποιείται η ελληνική
µας κοινότητα. 

Το δεύτερο πολύ σοβαρό ζήτηµα στο οποίο το ελληνικό κρά-
τος έχει αδρανήσει τραγικά τα τελευταία τέσσερα χρόνια είναι η
κατάρρευση των προξενικών αρχών και δοµών. Ξέρετε πόσα χι-
λιόµετρα πρέπει να διανύσει ο Έλληνας του εξωτερικού για να
έρθει σε επαφή µε την πλησιέστερη προξενική αρχή; Γιατί έκλει-
σαν τα προξενεία σε τόπους που ιστορικά ανθούν οι ελληνικές
κοινότητες; Κανείς µα κανείς από εσάς δεν δίνει επαρκείς απαν-
τήσεις σε αυτά τα κρίσιµα θέµατα. 

Τρίτο ζήτηµα, η σύνδεση των οικογενειών µε την πατρίδα, µε

εµάς που µένουµε εδώ και παλεύουµε να συναντήσουµε τα παι-
διά µας και τα εγγόνια µας εκτός της οθόνης του διαδικτύου και
του υπολογιστή. Ξέρετε πόσο κοστίζει να έρθει µία οικογένεια
από την Φρανκφούρτη στη Θεσσαλονίκη µε το αεροπλάνο; Δυο
χιλιάδες ευρώ. Και ρωτάµε γιατί η Κυβέρνηση η οποία χρηµατο-
δοτούσε αδρά τις αεροπορικές εταιρείες και τα αεροδρόµια τα
τελευταία χρόνια έχει αφήσει αυτή την αισχροκέρδεια να καλπά-
ζει; Δεν θέλουν να µπορούν οι απόδηµοι να έρχονται στην πα-
τρίδα, στις οικογένειές τους; Αυτή, λοιπόν, είναι η
πραγµατικότητα όσον αφορά τον απόδηµο ελληνισµό και της
απαγορευτικής και απογοητευτικής µέριµνας του κράτους για
τους Έλληνες της διασποράς. 

Επί των ρυθµίσεων του νοµοσχεδίου για το εκλογικό σώµα της
διασποράς θα πρέπει και εδώ να καυτηριάσουµε την διπλή υπο-
κρισία της Κυβέρνησης. Το πρώτο ζήτηµα είναι ότι η πραγµατική
άσκηση του δικαιώµατος ψήφου υποθηκεύεται από την απουσία
προξενικών αρχών για τη διενέργεια της εκλογικής διαδικασίας.
Εκλογέας από το Χιούστον έπρεπε να ταξιδέψει στον Καναδά.
Εκλογέας από τη Μασσαλία έπρεπε να ταξιδέψει στο Παρίσι, εν-
νιακόσια χιλιόµετρα, παρακαλώ. Και ρωτάµε, ακόµη κι αν θεω-
ρητικά διευρυνθεί το δικαίωµα ψήφου, πώς θα διασφαλιστεί η
πραγµατική δυνατότητα άσκησής του; 

Η δεύτερη όψη της κυβερνητικής υποκρισίας είναι ότι η Κυ-
βέρνηση αποκλείει κάθε διευκόλυνση στους εκλογείς του εσω-
τερικού που βρίσκονται εντός της εκλογικής περιφέρειας εδώ
στην Ελλάδα. Δηλαδή, αρνείται να διευκολύνει ένα παιδί που
είναι από τη Χαλκιδική αλλά λόγω σεζόν δουλεύει στην Κέρκυρα.
Αρνείται να του δώσει το δικαίωµα ψήφου. Και ρωτάµε το εξής
απλό: γιατί δηµιουργείτε µία κατάσταση ψηφοφόρων δύο ταχυ-
τήτων; Δηλαδή, εκείνοι που ας πούµε βρίσκονται για δουλειά στο
εξωτερικό να µπορούν να ψηφίσουν και εκείνοι που βρίσκονται
για δουλειά στο εσωτερικό δεν µπορούν να ψηφίσουν. Δηλαδή,
θα µπορεί να ψηφίσει ένας Έλληνας φοιτητής που κάνει «ERAS-
MUS» στις Βρυξέλλες και δεν θα µπορεί να ψηφίσει ο Έλληνας
ο οποίος βρίσκεται για έρευνα στη Μυτιλήνη.

Πάµε στην κριτική µας για τον πυρήνα της ρύθµισης. Τι έλεγε
ο προηγούµενος νόµος; Να έχει ο απόδηµος Έλληνας µια υπο-
τυπώδη σχέση µε τη µητρόπολη και να έχει καταθέσει φορολο-
γική δήλωση. Εσείς λέτε ότι αυτές οι ρυθµίσεις αποτελούν
αδικαιολογήτως περιορισµούς. Η νοµοπαρασκευαστική επι-
τροπή είχε προτείνει να τις ξεπεράσουµε δηµιουργώντας εκλο-
γικές περιφέρειες εξωτερικού µε καθολικό δικαίωµα ψήφου,
όπως άλλωστε θα θέλανε και οι ίδιοι οι απόδηµοι -γιατί εµείς εί-
µαστε µε τους απόδηµους- αλλά µε οριοθετηµένη επιρροή στο
γενικό εκλογικό αποτέλεσµα. 

Γιατί το αρνηθήκατε αυτό, αφού ήταν και απαίτηση των απο-
δήµων; Είπε ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών στη συνε-
δρίαση της επιτροπής ότι δεν γνωρίζει πόσο είναι το δυνητικό
εκλογικό σώµα του εξωτερικού και δεν είναι σε θέση το ελληνικό
κράτος να διενεργήσει κανενός τύπου απογραφή. Άρα πάµε σε
µία ρύθµιση για την οποία είναι αδύνατο να αποτιµήσουµε την
επιρροή της στο γενικό εκλογικό σώµα. Δεν είµαστε σε θέση δη-
λαδή να πούµε πόσοι Έλληνες του εξωτερικού θα ψηφίσουν και
οµολογούµε ταυτόχρονα ότι δεν έχουµε και τα εργαλεία για να
απογράψουµε αυτούς τους πολίτες.

Συνεπώς βρισκόµαστε µπροστά σε µια θεσµική προχειρότητα
και σε µία ρητορική κυβερνητικής υποκρισίας η οποία αφ’ ενός
δεν ενδιαφέρεται να λύσει κανένα πρόβληµα των αποδήµων,
αλλά από την άλλη υπόσχεται καθολικό δικαίωµα ψήφου ψευδό-
µενη για τη δυνατότητα πρακτικής άσκησης και αδιαφορώντας
για τη διαµόρφωση του εκλογικού σώµατος, µετά από τις νοµο-
θετικές σας αυτές ρυθµίσεις.

Γι’ αυτό λοιπόν εµείς είµαστε µε τους απόδηµους και η υπο-
κρισία σας περισσεύει, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Ευάγγελος Αποστολάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχικά θα ήθελα να εκφράσω
την οδύνη µου για τις καταστροφικές πυρκαγιές που ζει η χώρα
µας αυτές τις µέρες. Είναι αυτονόητο πως στεκόµαστε δίπλα
στους ανθρώπους που έχασαν τις περιουσίες τους, στους πυρο-
σβέστες, στους εθελοντές και στα στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων που επιχειρούν στα µέτωπα. Δεν είναι στιγµή για
απολογισµούς, αλλά να σταθούµε στην υποστήριξη όλων όσων
µάχονται στην πρώτη γραµµή για την κατάσβεση των καταστρο-
φικών πυρκαγιών.

Επίσης, πριν προχωρήσω θα ήθελα να εκφράσω τα συλλυπη-
τήρια, τα δικά µου και της οικογένειάς µου στην οικογένεια της
µεγάλης Ελληνίδας Πρέσβειρας Καλής Θελήσεως της UNESCO,
Μαριάννας Βαρδινογιάννη για την απώλειά της. Το φιλανθρωπικό
έργο της ήταν ιδιαίτερα σηµαντικό για την πατρίδα µας και κυ-
ρίως για τα παιδιά. Ας είναι ελαφρύ το χώµα.

Έρχοµαι τώρα στο σχέδιο νόµου που συζητάµε. Το βασικό
ερώτηµα που πρέπει να απαντήσουµε και χρειάζεται να το απαν-
τήσουµε σοβαρά, τεκµηριωµένα και µε πολιτική σοβαρότητα
είναι αν θέλουµε τη συµµετοχή των αποδήµων, να έχουν δηλαδή
το δικαίωµα εκλέγειν και εκλέγεσθαι χωρίς περιορισµούς. Όλοι
το θέλουµε. Γι’ αυτό και η συνταγµατική αναθεώρηση του 2019
µε πρωτοβουλία του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ρύθµισε,
σας θυµίζω, µε µεγάλη πλειοψηφία δύο θέµατα: τη θέσπιση προ-
ϋποθέσεων όπως και έγινε µε τον ν.4648/2019 και την εκλογή
Βουλευτών αποδήµων όπως είναι και ήταν η πρόταση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είχαµε ξεκάθαρα το-
ποθετηθεί υπέρ της ψήφου όλων των Ελλήνων του εξωτερικού
χωρίς προϋποθέσεις, µε την πρόταση να εκλέγεται συγκεκριµέ-
νος αριθµός Βουλευτών Επικρατείας και να υπάρχει το δικαίωµα
και η δυνατότητα αυτής σε όλους τους Έλληνες του εξωτερικού. 

Θέλω να σας θυµίσω πως εµείς συµφωνήσαµε στη θέσπιση
προϋποθέσεων παρ’ ότι είχαµε πρόταση εκλέγειν και εκλέγεσθαι
για συγκεκριµένο αριθµό Βουλευτών Επικρατείας γιατί αρχή µας
είναι να συµµετέχουµε σε διακοµµατικό διάλογο και σε συνθέ-
σεις όπως το Σύνταγµα προβλέπει. 

Όµως πρέπει να είναι επίσης ξεκάθαρο πως η πρόταση που
φέρνει η Κυβέρνηση δεν είναι στο σωστό δρόµο, στη σωστή κα-
τεύθυνση. Η Νέα Δηµοκρατία απαξιώνει και ακυρώνει τη συνταγ-
µατική ρύθµιση που η ίδια είχε ψηφίσει στην αναθεώρηση του
2019. Το κάνει όχι µόνο από ένδειξη πολιτικής αλαζονείας αλλά
και παραγωγής πολιτικών εντυπώσεων, αλλά και µε διάθεση εκ-
µετάλλευσης του πατριωτικού αισθήµατος των Ελλήνων του εξω-
τερικού. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία προτείνει και επιµένει
οι Έλληνες και οι Ελληνίδες του εξωτερικού να έχουν το δι-
καίωµα του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι, όπως προβλέπει το Σύν-
ταγµα, όπως κάνουν οι ευρωπαϊκές χώρες µε µεγάλη διασπορά
και όπως αξίζει στους απόδηµους για να ακούγεται η φωνή τους
και να εκπροσωπούνται. Γι’ αυτό και η πρόταση της τροπολογίας
µας αλλά και της οµογένειας είναι το ενιαίο υπερκοµµατικό ψη-
φοδέλτιο. Προσέξτε, ακόµα και η πρόταση της οµογένειας είναι
να εκλέγεται συγκεκριµένος αριθµός Βουλευτών Επικρατείας,
όπως αποτυπώθηκε και από τις τοποθετήσεις των φορέων στην
επιτροπή την Παρασκευή στις 21 Ιουλίου του 2023 και όπως µας
έχουν πει σε κάθε συζήτηση που έχει γίνει. 

Η Κυβέρνηση όµως το απορρίπτει µε µόνη στόχευση την ψη-
φοθηρία. Γι’ αυτό και επαναφέρει το ερώτηµα αν θα µετρούν οι
ψήφοι των αποδήµων στο αποτέλεσµα. Αυτή είναι η µοναδική της
στόχευση. Δυστυχώς, για ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα που απαιτεί
διακοµµατική διαβούλευση και συνεννόηση η Κυβέρνηση δεν δεί-
χνει την απαιτούµενη διάθεση για συγκλίσεις. 

Καταθέσαµε και πρόταση ώστε να διευκολυνθούν να ασκή-
σουν το δικαίωµά τους οι Έλληνες και οι Ελληνίδες που λόγω
εργασίας, βιοπορισµού -αυτοί που δουλεύουν σεζόν όπως συχνά
τους αναφέρουµε- δεν µπόρεσαν να ασκήσουν το δικαίωµά τους.
Δεν πρέπει να έχουν την ίδια δυνατότητα; Δεν είναι αυτό υποκρι-
τική στάση της Κυβέρνησης; 

Είµαστε αντίθετοι στον νόµο διότι οι Έλληνες του εξωτερικού
αποτελούν ένα σηµαντικό εθνικό κεφάλαιο για την Ελλάδα, το
οποίο πρέπει να ενσωµατωθεί στο εκλογικό σώµα µε τρόπο που
να ανταποκρίνεται στα χαρακτηριστικά του. Είναι συµπατριώτες

µας που έχουν σηµαντικούς εθνικούς δεσµούς, δεσµούς ταυτό-
τητας, δεσµούς παραδόσεων και δεσµούς θρησκευτικούς µε την
Ελλάδα. Ζουν όµως, µόνιµα στο εξωτερικό και συµµετέχουν
ενεργά στην οικονοµική, πολιτική και κοινωνική ζωή της χώρας
στην οποία διαµένουν και όχι της Ελλάδας. 

Οι Έλληνες του εξωτερικού πρέπει να ενσωµατωθούν στο
εκλογικό σώµα χωρίς περιορισµούς, µε έναν τρόπο που συνάδει
µε την ευρωπαϊκή πρακτική, όπως στην Ιταλία, τη Γαλλία και Πορ-
τογαλία, δηλαδή ψηφίζοντας ως Έλληνες απόδηµοι. Έλληνες
απόδηµοι που θα εκπροσωπούν τα συµφέροντά τους στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία έχει δείξει τη διάθεσή του να συζητήσει ανοιχτά σοβαρά
και τεκµηριωµένα. Σε αυτήν τη λογική κατέθεσε και τις τροπολο-
γίες που όχι µόνο ευθυγραµµίζονται µε το Σύνταγµα, αλλά δίνουν
λύσεις προωθητικές για την ψήφο των αποδήµων, αλλά και για
τους συµπολίτες µας που δεν έχουν τη δυνατότητα να ψηφίζουν
λόγω εργασίας. 

Σας καλώ να δείξετε την απαιτούµενη ωριµότητα και να δε-
χτείτε τις προτάσεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ, κύριε Αποστολάκη, για την τήρηση του χρόνου.
Και τώρα τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Διονύσιος

Καλαµατιανός.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Σας ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να

µην ξεκινήσω και εγώ δηλώνοντας ότι είµαστε δίπλα στους αν-
θρώπους που δοκιµάζονται από τις καταστροφικές πυρκαγιές,
στους ανθρώπους που επιχειρούν, τους πυροσβέστες, τους εθε-
λοντές, την Πολιτική Προστασία. 

Στις 7 Ιουλίου, ο Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης επισκέφθηκε
το Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και δήλωσε ότι όλα είναι
έτοιµα. Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Δεκαπέντε µέρες καιγόταν η
Αττική, η Βοιωτία, η Αχαΐα, η Κέρκυρα, η Ρόδος η οποία ακόµα
καίγεται και πραγµατικά αναρωτιόµαστε τι θα συνέβαινε αν δεν
υπήρχε προετοιµασία και αν δεν υπήρχε και ετοιµότητα. 

Το σχέδιό σας είναι ουσιαστικά εκκενώστε και αποζηµιώστε.
Θα πρέπει όµως να ενηµερώσετε τον κύριο Πρωθυπουργό ότι
όσοι έχασαν τις περιουσίες τους από τις φωτιές, τις καταστρο-
φικές πυρκαγιές το 2021, ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα κάηκαν τότε, ακόµα περιµένουν οι άνθρωποι αυτοί
τις αποζηµιώσεις, δύο χρόνια µετά. 

Ναι, πράγµατι, η ανθρώπινη ζωή είναι η υπέρτατη αξία, όµως
δεν µπορούµε να παραβλέπουµε ότι η υποχρέωση της πολιτείας
είναι να προστατεύει και τη ζωή και την περιουσία των ανθρώπων
και τα ζώα και το φυσικό περιβάλλον που καταστρέφεται. Δοκι-
µάζεται µε αυτήν την κατάσταση η κοινωνία, η χώρα ολόκληρη
ουσιαστικά. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Εµείς µε ξεκάθαρο τρόπο υποστη-
ρίζουµε την ψήφο όλων των Ελληνίδων, όλων των Ελλήνων που
ζουν και δραστηριοποιούνται στο εξωτερικό. Θέλουµε τη συµµε-
τοχή των αποδήµων, θέλουµε τη συµµετοχή τους στην κοινωνική,
πολιτική και οικονοµική ζωή του τόπου, θέλουµε τη συµµετοχή
τους στο Κοινοβούλιο, να έχουν το δικαίωµα του εκλέγειν και του
εκλέγεσθαι, να ψηφίζουν και να εκπροσωπούνται από ανθρώ-
πους που γνωρίζουν, που ασχολούνται µε τα θέµατά τους, γιατί
υπάρχουν προβλήµατα και ζητήµατα που πρέπει να αναδειχθούν
στο Κοινοβούλιο από τους απόδηµους. 

Η πρότασή µας είναι σύµφωνη µε την πρόσφατη αναθεώρηση
του άρθρου 54 του Συντάγµατος και τι λέει ουσιαστικά; Τη δηµι-
ουργία τεσσάρων περιφερειών µε ένα ενιαίο διακοµµατικό ψη-
φοδέλτιο, ώστε οι Έλληνες του εξωτερικού να εκλέγουν τους
δικούς τους αντιπροσώπους και όχι αυτούς που επιλέγουν τα
κόµµατα για να τους εκπροσωπήσουν. Αυτή η πρόταση ήρθε
έτσι; Την σκεφτήκαµε από µόνοι µας; Όχι, προφανώς. Είναι η
πρόταση που εφαρµόζεται από ευρωπαϊκά κράτη που έχουν
απόδηµους, από τη Γαλλία, από την Ιταλία, από την Πορτογαλία.
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Άλλα κράτη δεν προβλέπουν καµίµα δυνατότητα ψήφου των κα-
τοίκων εξωτερικού. 

Η πρότασή µας είναι αυτή που ζητούν και οι ίδιοι οι απόδηµοι.
Προχθές στην Επιτροπή Απόδηµου Ελληνισµού αυτό ζητούσαν,
τη δική µας πρόταση, να εκλέγουν τους δικούς τους εκπροσώ-
πους. Αυτό πρότεινε και η έκθεση της Εθνικής Επιτροπής Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου. Ποιος ήταν εισηγητής σε αυτήν την
επιτροπή; Ο καθηγητής κ. Γεραπετρίτης, ο πρώην Υπουργός Επι-
κρατείας στην προηγούµενη κυβέρνηση και ο νυν Υπουργός Εξω-
τερικών τον οποίο δεν έχουµε ακούσει, πρέπει να τοποθετηθεί.
Γιατί άλλαξε θέση; Τι συνέβη και άλλαξε θέση; Ακριβώς την πρό-
τασή µας είχε προτείνει.

Η δική σας πρόταση αλλάζει τον πρόσφατο ν.4648/2019. Ου-
σιαστικά τι κάνει; Ναρκοθετεί κάθε προσπάθεια διαβούλευσης ή
επίτευξης συναίνεσης. Η αλήθεια είναι ότι δεν επιθυµείτε καµµία
συναίνεση, καµµία προσπάθεια σύνθεσης απόψεων -αυτό απαιτεί
το Σύνταγµα, σύνθεση απόψεων- συνισταµένη γι’ αυτό το κρίσιµο
ζήτηµα, εσείς δεν θέλετε καµµία τέτοια διαδικασία και δεν έχετε
και διάθεση αξιολόγησης και βελτίωσης της διάταξης που υπάρ-
χει. 

Είχατε τέσσερα χρόνια, βλέπατε ότι δεν υπάρχει συµµετοχή. Τι
κάνατε για να διευκολύνετε; Τι κάνατε για να βελτιώσετε; Δεν λαµ-
βάνετε υπ’ όψιν σας καθόλου και τις προτάσεις και τις διαπιστώ-
σεις του Συνηγόρου του Πολίτη. Αν διαβάσετε το πόρισµά του, θα
δείτε ότι ουσιαστικά σας κάνει παραινέσεις για το πώς µπορεί να
βελτιωθεί η υφιστάµενη διάταξη. Δεν το θέλετε όµως.

Ο εκλογικός νόµος πρέπει να γνωρίζετε είναι ένα νοµοθέτηµα
µακράς πνοής, θέτει τους κανόνες της δηµοκρατικής εκπροσώ-
πησης και του κοινοβουλευτισµού. Κάθε τροποποίηση πρέπει να
γίνεται µε εξαιρετική φειδώ. Πολύ περισσότερο όταν δεν υπάρ-
χουν ακόµα συγκεκριµένα στοιχεία. Δεν έχει διενεργηθεί ποτέ
απογραφή των Ελλήνων του εξωτερικού και άρα, δεν είναι γνω-
στός ο αριθµός τους. 

Και ερωτώ, κύριε Υπουργέ, και θα περιµένω µια απάντηση. Αν
θα εγγραφούν εκατό χιλιάδες εκλογείς στο εξωτερικό, τέσσερις
Βουλευτές θα εκλεγούν; Τριακόσιες χιλιάδες; Οκτακόσιες χιλιά-
δες; Πού είναι η ισοτιµία της ψήφου; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Εσείς το λέτε αυτό.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Αν εγγραφούν,
τι θα γίνει; Θα µετράει στη διαµόρφωση του ποσοστού και θα
εκλέγουν πόσους Βουλευτές;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Όσους έχουν τα ψηφοδέλτια µέσα.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Επικρατείας.
Άρα µέχρι δώδεκα;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Δεκαπέντε.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Οκτακόσιες χι-
λιάδες δηλαδή θα ψηφίζουν για δεκαπέντε Βουλευτές. Αυτό είναι;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Με το δικό σας πόσους βγάζει;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Εγώ σας λέω
κάτι συγκεκριµένο. Όταν λέτε για ισοτιµία ψήφου, να το υποστη-
ρίζετε, να εξηγήσετε πώς και πόσους θα εκλέγουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η δική µας πρόταση είναι συγκεκριµένη. Τέσσερις περιφέρειες,
ένας Βουλευτής ανά περιφέρεια. Δικός τους όµως που θα τον επι-
λέγουν αυτοί, όχι τα κόµµατα να τους βάζουν στο επικρατείας και
από εκεί να επιλέγονται. Αυτό θέλουν οι απόδηµοι. Σας τα εξή-
γησα προηγουµένως.

Επιλέγετε το πρώτο νοµοσχέδιο που φέρνει η νέα Κυβέρνησή
σας να είναι αυτό για τη διευκόλυνση της ψήφου των Ελλήνων που
κατοικούν στο εξωτερικό. Ταυτόχρονα, υποκριτικά αδιαφορείτε
για τους κατοίκους της Ελλάδας. Καµµία πρόβλεψη, καµµία µέρι-
µνα για όσους αναγκάζονται για λόγους βιοπορισµού να εργα-

στούν σε άλλο µέρος από τον τόπο κατοικίας τους. Γι’ αυτούς
αδιαφορία. Φεύγουν από τον τόπο τους, πάνε να δουλέψουν οι
άνθρωποι, δεν προβλέπετε κάτι γι’ αυτούς να τους διευκολύνετε
να ψηφίσουν.

Ανέφερε ο κ. Δελής προηγουµένως τους ετεροδηµότες. Καµµία
διευκόλυνση γι’ αυτούς. Φεύγει κάποιος, πάει για αναψυχή στο
εξωτερικό για έναν-δύο µήνες, µπορεί να εγγραφεί εκεί και να ψη-
φίσει. Πιο εύκολα ψηφίζει αυτός παρά κάποιος κάτοικος της Ελ-
λάδας. Πού είναι η ισοτιµία της ψήφου; Πού είναι η µέριµνά σας
για όλα αυτά;

Και κάτι ακόµα. Στην αιτιολογική έκθεση της διάταξης που
ισχύει ορίζεται ότι οι τιθέµενοι περιορισµοί είναι δικλείδες ασφα-
λείας που αποσκοπούν στην αποτροπή οποιασδήποτε επέµβασης
επί του εκλογικού αποτελέσµατος σε βαθµό ικανό να αλλοιώσει
τη βούληση του εκλογικού σώµατος. Αυτό λέει η αιτιολογική έκ-
θεση της διάταξης που ισχύει. Την ψηφίσατε. Άρα τώρα που κα-
ταργείτε τη διάταξη αυτή, ουσιαστικά αποδέχεστε τον κίνδυνο να
υπάρξει αλλοίωση της βούλησης του εκλογικού σώµατος; Αυτό
κάνετε; Αυτό έλεγε η αιτιολογική, την έχετε ψηφίσει.

Ό,τι και να λέτε, η αλήθεια είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν το µόνο
κόµµα που τόλµησε να ανοίξει το θέµα της ψήφου των Ελλήνων
του εξωτερικού. Από το 1975 σαράντα χρόνια κυβερνούσατε δεν
ασχοληθήκατε. Εµείς ασχοληθήκαµε. Συστήσαµε νοµοπαρα-
σκευαστική επιτροπή και ανοίξαµε τη συνταγµατική Αναθεώρηση.

Γιατί συνέβησαν όλα αυτά; Γιατί εµείς θέλουµε να έχουν φωνή
και ψήφο οι Έλληνες του εξωτερικού. Τηρούµε το συνταγµατικό
πνεύµα για σύνθεση και συναίνεση, ώστε η διάταξη που θα ψηφι-
στεί να µην είναι ανάχωµα, αλλά διευκόλυνση των εκλογέων. Πα-
ράλληλα, επιδιώκουµε και τη διευκόλυνση της πρόσβασης στο
δικαίωµα για τους εκλογείς του εσωτερικού. 

Φέραµε τροπολογία. Αν ενδιαφέρεστε, ψηφίστε τη, αλλά δεν θα
το κάνετε. Γιατί; Γιατί εσείς θεωρείτε τους απόδηµους µόνο εκλο-
γικό κοινό και περιορίζεστε σε πολιτική εντυπώσεων. Εµείς θέ-
λουµε να επιλέγουν οι ίδιοι τους εκπροσώπους τους και όχι να
επιλέγει το κόµµα γι’ αυτούς. Αν ενδιαφερόσασταν πραγµατικά,
θα φροντίζατε να λειτουργούν περισσότερα ελληνικά σχολεία
στην οµογένεια και όχι να τα κλείνετε. Θα ενδιαφερόσασταν πραγ-
µατικά για τις κοινότητες να τις ενισχύετε µε πόρους, να ενισχύετε
τους δεσµούς µε την Ελλάδα. Δεν το κάνετε, δεν το θέλετε. 

Η οµογένεια είναι εθνικό κεφάλαιο. Δεν επιτρέπονται κοµµατικά
και ψηφοθηρικά παιχνίδια µε την οµογένεια. Δυστυχώς, όµως, µε
λύπη διαπιστώνουµε ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει κανέναν
φραγµό µπροστά στην επικοινωνιακή, κοµµατική και ψηφοθηρική
εκµετάλλευση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε, και
η ανοχή στον τελευταίο οµιλητή έχει όρια.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κλείνω.
Με θράσος και αµετροέπεια προσπάθησε η Νέα Δηµοκρατία να

εκµεταλλευτεί προεκλογικά ευαίσθητα εθνικά θέµατα, όπως η
µουσουλµανική µειονότητα. Με θράσος προσπαθεί τώρα να εκµε-
ταλλευθεί και να διχάσει τους Έλληνες του εξωτερικού. 

Εµείς δεν σας ακολουθούµε σε αυτόν τον κατήφορο, εµείς τη-
ρούµε το Σύνταγµα και τους νόµους, επιτελούµε µε συνέπεια τον
θεσµικό µας ρόλο και υπηρετούµε την κοινωνία και την πατρίδα
και αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,
δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.50’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Τρίτη 25
Ιουλίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος,
νοµοθετική εργασία: συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Άρση περιορισµών για
την εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εκλογέων
εξωτερικού». 

1682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                              ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


